
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8755, 8865
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ι. Κεφαλογιάννη και

Ε. Φορτσάκη, σελ. 8781
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Γέρακα, το 7ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αθήνας, το Σχολείο Δεύτερης Ευκαιρίας της Πάτρας, το
22ο Δηµοτικό Σχολείο Βόλου, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αµπε-
λώνα Λάρισας, το 23ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρισας, Αµερικανοί
φοιτητές από το Hellenic American University, µέλη από τον
Σύλλογο Κερκυραίων Ηλιούπολης και  Όµορων δήµων "Οι
Φαίακες", µαθητές από το Δηµοτικό Σχολείο Νεολορούδας
Θεσσαλονίκης, σελ. 8771, 8786, 8791, 8798, 8806, 8817, 8822,
8829

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8755, 8756, 8757, 8759,
8760, 8763, 8764, 8767, 8768, 8770, 8773, 8775, 8779, 8780,
8781, 8784, 8785, 8792, 8798, 8813, 8821, 8823, 8832, 8833,
8840, 8841, 8847, 8854, 8856, 8860, 8862

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8788
6. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα
µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003 «Ποι-
νική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 12 Ιουνίου του
2018 ποινική δικογραφία που αφορά στον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών Γεώργιο Χουλιαράκη, σελ. 8865

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών: «Διατάξεις για την ολοκλήρωση της Συµφωνίας Δηµο-
σιονοµικών Στόχων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων -
Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2019-
2022 και λοιπές διατάξεις», σελ. 8755

2. Αιτήσεις Αντισυνταγµατικότητας που ετέθησαν από τους
Βουλευτές κ.κ. Α. Λοβέρδο και Γ. Καρρά επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών, σελ. 8756

3. Συζήτηση και ψήφιση επί των ενστάσεων αντισυνταγµα-
τικότητας, σελ. 8756, 8764

4. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
Οι Διαρκείς Επιτροπές Οικονοµικών Υποθέσεων, Παραγω-

γής και Εµπορίου, Κοινωνικών Υποθέσεων και Δηµόσιας Διοί-
κησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης, καταθέτουν την
έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Διατάξεις για την ολοκλήρωση της Συµφωνίας Δηµοσιονοµι-
κών Στόχων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεως - Μεσοπρό-
θεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2019-2022 και
λοιπές διατάξεις», σελ. 8755

5. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων,

Εξωτερικών, Οικονοµικών, Πολιτισµού και Αθλητισµού και οι
Υφυπουργοί Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων και Εξω-
τερικών κατέθεσαν στις, 13-6-2018, σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της Σύµβασης µεταξύ του Οµοσπονδιακού Υπουργείου Οικο-
γένειας, Τρίτης Ηλικίας, Γυναικών και Νεολαίας της Οµοσπον-
διακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και του Υπουργείου
Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας για τη συνεργασία στον τοµέα της νεολαίας και την
προετοιµασία για την ίδρυση ενός Ελληνογερµανικού Ιδρύ-
µατος Νεολαίας, σελ. 8834

β) Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Εξωτερικών, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων δικαιωµάτων και Οικονοµικών κα-
τέθεσαν σήµερα, στις 13-6-2018, τα εξής σχέδια νόµου:

i. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ των Υπουρ-
γείων  Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου της
Ισπανίας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας
της Πορτογαλίας όσον αφορά στο βασισµένο στη SIAF Σχη-
µατισµό Μάχης, µε τη Συµµετοχή της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Δηµοκρατίας της Πορτογαλίας.», σελ. 8851

ii. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γού  Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου, του Υπουργείου
Άµυνας της Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου  Άµυνας
της Δανίας, του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, του Υπουργού  Άµυνας του Βασιλείου των
Κάτω Χωρών, του Υπουργείου  Άµυνας του Βασιλείου της
Νορβηγίας, του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Πορτογα-
λίας και του Υπουργείου  Άµυνας του Βασιλείου της Ισπανίας
που αφορά στην Πολυεθνική Συνεργασία για Κατευθυνόµενα
Πυροµαχικά Ακριβείας Αέρος - Εδάφους καθώς και της επι-
γενόµενης 1ης Τροποποίησης αυτού.», σελ. 8851

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 8792 - 8810
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 8847 - 8865
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8773 - 8792
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 8810 - 8829
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 8829 - 8847
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 8755 - 8773 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 8841
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 8798
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 8821, 8823
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 8813
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 8759
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 8847, 8854, 8856, 8860, 

8862
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 8757, 8763, 8779
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8840
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8773, 8775, 8779, 8780, 

8781, 8784, 8785, 8792
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 8784
ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ Ε. , σελ. 8784
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 8755, 8770
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 8813, 8817, 8818, 8821
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 8798
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 8832, 8833
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8756, 8840, 8841 
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 8832, 8833, 8834, 8840, 

8841
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 8759, 8823
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 8763, 8767, 8768
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 8781
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 8756
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 8840, 8841
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 8832
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8813
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8755, 8756
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ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 8756, 8768, 8821
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 8821
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 8784
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 8781
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 8755, 8756, 8757, 8759, 
8760, 8763, 8764, 8767, 
8768, 8770

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 8788

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 8843, 8864
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 8781
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 8853, 8854
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 8854
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 8848
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 8791
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 8820, 8821, 8822
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 8806
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 8817, 8818
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 8842, 8843, 8845
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 8828
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8804
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 8782, 8783, 8784, 8787
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 8857
ΓΚΙΟΛΑΣ Ι. , σελ. 8851
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 8799 
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 8843
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 8779, 8829, 8830
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 8855, 8856
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 8859
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8838, 8839, 8840, 8841, 

8842, 8843
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 8792
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ Ι. , σελ. 8862, 8863
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 8790, 8791
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 8863
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 8843
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 8786
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8773, 8774
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 8771
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 8787
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 8851
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 8836
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , 

σελ. 8860
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 8846
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 8789, 8790
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8837
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 8805
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 8768, 8844
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 8796
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 8770, 8810, 8820
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 8814
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 8824, 8828
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 8798, 8799
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8861
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 8831, 8832
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8770, 8808, 8829, 8842
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 8796
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 8847
ΜΑΡΔΑΣ Δ. , σελ. 8862
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 8834
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 8818

ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 8767, 8768
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 8764, 8765, 8783
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 8857
ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ Κ. , σελ. 8837
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 8859, 8860
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 8847, 8849
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ Γ. , σελ. 8800
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 8865
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 8787
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 8803, 8804, 8810
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 8779, 8780
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 8788
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8799, 8800
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8785, 8786
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 8826, 8828
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 8801
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 8852
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 8768, 8843, 8858
ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ Κ. , σελ. 8806
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 8836
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 8807, 8810, 8813
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 8765, 8766, 8767, 8840
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 8833, 8834, 8839
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 8826
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 8783, 8784, 8833
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8809, 8810, 8813
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 8765, 8767, 8768, 8770, 

8775, 8779, 8814, 8821, 
8822

ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 8856
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 8841, 8842
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 8797
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 8813
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 8793
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 8824
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 8795
ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ Γ. , σελ. 8828, 8830
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 8794

Δ. Επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας:
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 8759, 8760
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 8759, 8760, 8762
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 8757
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 8763
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8757, 8761
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 8762
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 8762, 8763
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 8761
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8758
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 8761
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 8762, 8763

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 8840
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 8763
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 8834
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 8767
ΜΑΝΙΟΣ Ν. , σελ. 8784
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 8784, 8817
ΜΠΓΙΑΛΑΣ Χ. , σελ. 8766
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8808, 8820, 8822
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8784
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8800



Αθήνα, σήµερα στις 13 Ιουνίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.16’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟ-
ΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 11-6-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΛΔ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
11 Ιουνίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Αναµόρφωση του δικαίου των ανωνύµων εται-
ρειών».)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Δια-
τάξεις για την ολοκλήρωση της Συµφωνίας Δηµοσιονοµικών Στό-
χων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων - Μεσοπρόθεσµο
Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2019 - 2022 και λοιπές δια-
τάξεις».

Οι Διαρκείς Επιτροπές Οικονοµικών Υποθέσεων, Παραγωγής
και Εµπορίου, Κοινωνικών Υποθέσεων και Δηµόσιας Διοίκησης,
Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης, καταθέτουν την έκθεσή τους
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Διατάξεις για
την ολοκλήρωση της Συµφωνίας Δηµοσιονοµικών Στόχων και
Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεως - Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δη-
µοσιονοµικής Στρατηγικής 2019 - 2022 και λοιπές διατάξεις».

Το ανωτέρω σχέδιο νόµου χαρακτηρίστηκε από την Κυβέρ-
νηση ως επείγον και οι συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές Οικο-
νοµικών, Παραγωγής και Εµπορίου, Κοινωνικών Υποθέσεων και
Δηµόσιας Διοίκησης αποδέχθηκαν κατά πλειοψηφία τον χαρα-
κτηρισµό του ως επείγοντος, σύµφωνα µε το άρθρο 110 του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε, στη συνεδρίασή της
στις 8 Ιουνίου 2018, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνε-
δριάσεις ενιαία, επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου.

Συµφωνεί το Σώµα µε την απόφαση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εσείς,

κύριε Κουτσούκο, ατοµικά ή ως εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ορθώς, σύµφωνα µε τον Κανονι-
σµό, επικαλείστε την απόφαση των επιτροπών. Οι επιτροπές,
όµως, όταν αποφάσιζαν ότι το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί µε τη
διαδικασία του επείγοντος, δεν είχαν υπ’ όψιν τους ότι θα κατα-
τεθούν τροπολογίες µετά το πέρας της συζήτησης. Αναφέροµαι
ειδικά σε µία πάρα πολύ σοβαρή τροπολογία που αφορά τον
ΕΝΦΙΑ.

Βεβαίως, η Ολοµέλεια θα µπορούσε να αλλάξει την απόφαση
των επιτροπών, αλλά φαντάζοµαι ότι η Πλειοψηφία δεν θα το δε-
χτεί. Τουλάχιστον, δώστε µας τη δυνατότητα να τοποθετηθούµε
ξεχωριστά στο τέλος της συζήτησης επί των τροπολογιών. Να
µην µιλήσουµε, δηλαδή, µόνο µία φορά και να µας δώσετε τη δυ-
νατότητα -επειδή η ενιαία συζήτηση δεν προβλέπει τη συζήτηση
επί των άρθρων, όπως γνωρίζετε- πολύ σύντοµα και µε οικονοµία
του χρόνου να τοποθετηθούµε για τις τροπολογίες.

Πιστεύω ότι αυτό θα το δεχτεί και η Πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κουτσούκο, από τις τροπολογίες µία έχει αποµείνει. Οι άλλες
έχουν γίνει δεκτές.

Άρα είναι πολύ σύντοµο το σχόλιο που µπορείτε να κάνετε και
δεν θα ανοίξουµε άλλο γύρο για τις τροπολογίες. Αυτή είναι η
πρότασή µου.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Πολύ δηµοκρατία έχει πέσει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

είναι θέµα δηµοκρατίας. Είναι θέµα διαδικασίας, που τη γνωρί-
ζατε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
της διαδικασίας για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Επειδή έχουµε συνηθίσει την τελευταία
στιγµή οι Υπουργοί να φέρνουν τροπολογίες κατά τη διάρκεια
της συζήτησης και µάλιστα, όχι µόνο τροπολογίες αλλά και νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες είναι ολόκληρα νοµοσχέδια -
υπήρξε νοµοτεχνική βελτίωση είκοσι εννέα σελίδων- θα ήθελα
να ρωτήσετε τους κυρίους Υπουργούς εάν έχουν πρόθεση να
καταθέσουν τέτοιες τροπολογίες ή νοµοτεχνικές βελτιώσεις, για
να ξέρουµε πώς θα τοποθετηθούµε.

Διότι εάν κατά τη διάρκεια της συζήτησης υπάρξει τέτοια κοι-
νοβουλευτική απρέπεια, όπως την λέω εγώ, να ξέρουµε πώς θα
τοποθετηθούµε.

Παρακαλώ, απευθύνετε το ερώτηµα στους κυρίους Υπουρ-
γούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι
Υπουργοί, θέλετε να τοποθετηθείτε στο ερώτηµα του κ. Τρα-
γάκη;
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ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρία
Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έχετε
δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι και η καλύτερη τακτική. Το κά-
νουν όλες οι κυβερνήσεις τα τελευταία χρόνια κάτω από την
πίεση... 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Όχι σε τέτοια έκταση.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και

εσείς µε περισσότερες τροπολογίες. Έχω τα στοιχεία εδώ και
µπορώ να τα καταθέσω.

Επί της ουσίας, όµως, θα σας πω ότι θα υπάρχει µία τροπολο-
γία για τον ΕΝΦΙΑ, όπως συζητάµε τώρα, θα υπάρχει µία για τους
οδηγούς ταξί κ.λπ. και θα υπάρχει µία για το ΤΧΣ, που θα είναι
πολύ µικρή. Αυτές οι τρεις είναι. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάτι
άλλο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Άρα, κυρία Πρόεδρε, δεν είναι µία,
αλλά τρεις.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Του
ΕΝΦΙΑ έχει κατατεθεί από χθες το βράδυ, όπως µου λένε.

Άρα, κύριε Κουτσούκο, είχατε όλο το βράδυ να τη διαβάσετε
και να σχολιάσετε σήµερα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτά
ήταν ήδη γνωστά. Δεν λέει καινούργιες τροπολογίες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα και πάλι τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Το συζητούµενο νοµοσχέδιο, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι µόνο δικής σας αρµοδιότητας αλλά και άλλων
τριών Υπουργών. Και όχι µόνο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας
είπα ότι είναι από όλα τα Υπουργεία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Από όλα τα Υπουργεία είπατε; Εντάξει.
Ευχαριστώ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για πα-
ράδειγµα, τα αυτοκίνητα είναι του κ. Σπίρτζη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το πρώτο που θέλουµε να σηµει-
ώσουµε είναι ότι έχει παγιωθεί, πλέον, η απόφαση της Κυβέρνη-
σης να φέρνει νοµοσχέδια  -και µάλιστα πολύ σοβαρά και πολύ
µεγάλα- µε τη διαδικασία του επείγοντος και αυτό είναι απαρά-
δεκτο. Άλλα έλεγε και άλλα κάνει, ως συνήθως.

Το δεύτερο που θέλουµε να σηµειώσουµε ιδιαίτερα, είναι ότι
δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό το πράγµα, επί της αρχής και επί
των άρθρων η συζήτηση συνέχεια. Είναι αδύνατον να αναλύ-
σουµε και να τοποθετηθούµε στα τόσα πολλά άρθρα που έχουν.
Και ενώ βάζουµε το θέµα συνέχεια, είναι σαν µιλάµε σε ώτα µη
ακουόντων, όπως λένε. Είναι απαράδεκτο αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
δίκιο, κύριε Παφίλη. Ελπίζουµε ότι µετά τον Αύγουστο δεν θα
επαναληφθεί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κάθε φορά αυτό ακούµε, «έχετε δίκιο,
την επόµενη…», «έχετε δίκιο, την επόµενη…». Όµως, αυτό συνε-
χίζεται!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
δεν το ακούτε. Δεν θα υπάρξει άλλο τέτοιο νοµοσχέδιο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μετά τον Αύγουστο, ναι, θα φύγει το
µνηµόνιο και θα µείνουν όλοι οι νόµοι, οπότε θα είµαστε εντάξει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστώ.

Συµφωνεί το Σώµα στην πρόταση για τη διαδικασία;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το
Σώµα συνεφώνησε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ε,

πάντα. Εννοείται.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Να το πείτε, «κατά πλειοψηφία».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό

είναι δεδοµένο, κύριε Τραγάκη. Δεν υφαρπάζω συναινέσεις. Το
ξέρουµε. Ήδη είπατε τις διαφωνίες σας. Είναι γνωστό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν κατατεθεί δύο αιτήσεις
αντισυνταγµατικότητας. Τις έχετε υπ’ όψιν σας. Δεν ξέρω αν τις
έχει όλο το Σώµα, αλλά τις έχουν οι επικεφαλής των κοµµάτων.
Η µία είναι του κ. Γεωργίου Καρρά και η άλλη του κ. Λοβέρδου.
Μέχρι να τις µοιράσουµε θα πούµε και το σηµείο στο οποίο θα
αναπτυχθούν.

Παρακαλώ να διανεµηθούν.
Μέχρι να διανεµηθούν οι ενστάσεις, θα σας τις διαβάσω για

να κερδίσουµε χρόνο.
Ο κ. Λοβέρδος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος υποβάλλει

αντιρρήσεις ως προς τη συνταγµατικότητα του άρθρου 80 και
του άρθρου 109 παράγραφος 2, σηµείο 2Α.2. Προσβαλλόµενες
συνταγµατικές ρυθµίσεις από το άρθρο 80 του σχεδίου νόµου,
τα άρθρα 65, 109 και 102 του Συντάγµατος και για το άρθρο 109
παράγραφος 2 σηµείο 2Α.2, το άρθρο 106 παράγραφος 1 του
Συντάγµατος. Αυτή είναι η ένσταση του κ. Λοβέρδου.

Επίσης, η προβολή αντιρρήσεων του κ. Καρρά έχει ως εξής:
«Σύµφωνα µε το άρθρο 6 παράγραφος 3 του ν.3869/2010, που

αφορά τα υπερχρεωµένα φυσικά πρόσωπα: “Οι απαιτήσεις των
ιδιωτών πιστωτών που είναι εξασφαλισµένες µε ειδικό προνόµιο
ή εµπράγµατο δικαίωµα, συνεχίζουν να εκτοκίζονται µέχρι την
έκδοση οριστικής απόφασης επί της αιτήσεως µε επιτόκιο ενή-
µερης οφειλής. Οι λοιπές απαιτήσεις παύουν µε την κοινοποίηση
της αίτησης να παράγουν νόµιµους ή συµβατικούς τόκους. Οι
οφειλές αυτές θεωρούνται ληξιπρόθεσµες και υπολογίζονται µε
την τρέχουσα κατά τον χρόνο κοινοποίησης της αίτησης αξίας
τους”.

Με τη νοµοθετική αυτή ρύθµιση εκδηλώνεται η πρόνοια του
νοµοθέτη προς τον οφειλέτη, να µην επιβαρύνεται η οικονοµική
του κατάσταση µε επιπλέον τόκους κατά το στάδιο της επιδικίας.
Εξαιτίας της αδιακρίτου διατυπώσεώς της, ακόµη και αν απορ-
ριφθεί οριστικά ή τελεσίδικα η αίτηση υπαγωγής στον νόµο, δεν
προβλέπεται να καταλογίζονται αναδροµικά επιπλέον τόκοι,
όπως η διαφορά µε τον υψηλότερο τόκο υπερηµερίας, στην πε-
ρίπτωση της ενήµερης οφειλής, ή τόκοι υπερηµερίας στις περι-
πτώσεις της παύσης της τοκογονίας.

Με την παράγραφο 5 του προτεινόµενου άρθρου 60 του σχε-
δίου νόµου προβλέπονται τα εξής: Στο τέλος της παραγράφου
3 του άρθρου 6 του ν.3869/2010 προστίθεται ένα εδάφιο ως
εξής: “Η παύση ή ο περιορισµός της τοκογονίας κατά τα πρώτα
δύο εδάφια θεωρείται ότι ουδέποτε επήλθαν, αν η αίτηση απορ-
ριφθεί τελεσίδικα”. Κατά δε την αιτιολογική έκθεση του νοµοσχε-
δίου, η διάταξη προτείνεται, καθώς κατά την ίδια άποψη της
αιτιολογικής έκθεσης «δεν επιτρέπεται να ωφελείται ο οφειλέτης
µόνο και µόνο από το γεγονός ότι άσκησε µια αίτηση απορριπτέα
είτε επειδή δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις προστασίας του
βάσει του ν.3869/2010 είτε επειδή η αίτησή του βαρύνεται µε τυ-
πικές πληµµέλειες που την καθιστούν απαράδεκτη».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπω ότι ολοκληρώθηκε η δια-
νοµή των ενστάσεων. Σταµατάω, λοιπόν, την ανάγνωση, ώστε να
µπούµε στη σχετική συζήτηση.

Κύριοι συνάδελφοι, που προβάλλετε αντιρρήσεις συνταγµατι-
κότητας και ζητάτε να αποφανθεί η Βουλή, θα εφαρµόσουµε την
παράγραφο 2 του άρθρου 100 του Κανονισµού της Βουλής. Σύµ-
φωνα µε αυτό έχουν δικαίωµα να µιλήσουν ο λέγων, ο αντιλέγων,
οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι και οι αρµόδιοι Υπουργοί, κάθε ένας για πέντε
λεπτά της ώρας.

Δίνω κατευθείαν τον λόγο στον κ. Καρρά, που έχει και την πιο
µακροσκελή ένσταση, για να την παρουσιάσει συνοπτικά.

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, υπάρχει
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το εξής ζήτηµα και θα αναφερθώ περιληπτικά, µετά την ανά-
γνωση της ενστάσεώς µου, στην οποία προβήκατε.

Ο προηγούµενος νόµος από το 2010, πάγια, χωρίς να έχει µε-
ταβληθεί, επέτρεπε από τη στιγµή που υποβαλλόταν η αίτηση
για την υπαγωγή στις προστατευτικές διατάξεις του νόµου για
τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, ως προς µεν τις απαιτήσεις που
ήταν εξασφαλισµένες, το χρέος να υπολογίζεται µε τόκο ενήµε-
ρης οφειλής, δηλαδή, µε το συµβατικό, ενώ ως προς τις λοιπές
απαιτήσεις, τις µη εξασφαλισµένες, διεκόπτετο η τοκογονία
µέχρι τη λήξη της επιδικίας.

Ο νόµος ο ίδιος δεν είχε πουθενά καµµία διάταξη που να λέει
ότι µετά τη λήξη της επιδικίας, υπολογίζονται αναδροµικά τόκοι,
που σηµαίνει ότι το προνόµιο το οποίο παρείχε, ήταν απόλυτο
και χωρίς αµφισβήτηση.

Σήµερα έρχεται η διάταξη µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο στο
άρθρο 60 παράγραφος 5 και λέει: «Σε περίπτωση απόρριψης της
αίτησης, τότε υπολογίζονται αναδροµικά τόκοι υπερηµερίας».
Δηλαδή, επιβαρύνεται η οφειλή, αν είναι εµπραγµάτως εξασφα-
λισµένη µε τη διαφορά του τόκου, του συµβατικού προς τον τόκο
υπερηµερίας, ο οποίος είναι του 2%, 2,5% επιπλέον, ενώ ως
προς τις οφειλές που δεν ήταν εξασφαλισµένες, όπως είναι η πε-
ρίπτωση από καταναλωτικά δάνεια ή κάρτες, επιβαρύνονται µε
τον τόκο υπερηµερίας.

Συνεπώς, τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει -το λέω ως παράδειγµα-
ότι αν έχουµε µια οφειλή 100.000 προς µια τράπεζα και απορρι-
φθεί η αίτηση, τότε πλέον θα επιβαρυνθεί στη διάρκεια των πέντε
ή επτά ετών, που είναι ο συνήθης χρόνος επιδικίας, και το ποσό
το 100.000 θα πάει 135.000, 140.000 κατ’ ελάχιστον αναδροµικά
και απρόοπτα. Γιατί λέω «απρόοπτα»; Δεν θα υπήρχε καµµία
ανάγκη να τεθεί διάταξη στον νόµο που προτείνει η Κυβέρνηση,
εάν αυτό υπήρχε. Δεν είναι αληθές ότι η παύση της τοκογονίας
αναβίωνε. Δεν υπάρχει τίποτα από αυτό.

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα η Κυβέρνηση να κάνει δύο πράγ-
µατα. Πρώτον, να επιβάλει αναδροµική τοκοδοσία για απροσδιό-
ριστο χρόνο ετών. Και εδώ, αν θέλετε, τίθεται και ένα θέµα
αστικού δικαίου, διότι η παραγραφή των τόκων είναι πενταετής.
Στην περίπτωση εκείνη που έχουµε επτά, οκτώ χρόνια επιδικίας,
θα επιβάλλουµε τόκους για πέντε, επτά, οκτώ χρόνια, κατά πα-
ράβαση γενικών αρχών του δικαίου;

Επιπλέον, ο νόµος, όπως γίνεται, δεν κάνει καµµία διάκριση
για τους λόγους απόρριψης της αίτησης. Οι λόγοι απόρριψης
της αίτησης µπορεί να είναι από τη δολιότητα, ενδεχόµενα, του
αιτούντος, µέχρι ακόµα και τυπικά σφάλµατα του νοµικού παρα-
στάτη του. Ξέχασε, φερ’ ειπείν, να καταθέσει ένα δικαιολογητικό.
Η αυστηρότητα του νόµου οδηγεί τον δικαστή σε απόρριψη.
Αυτό, όµως, έχει πλέον έναν τιµωρητικό χαρακτήρα για τον λόγο
ότι επιβαρύνει υπέρµετρα τον οφειλέτη, ο οποίος είχε προβλέψει
και εµπιστεύεται την νοµοθεσία του ελληνικού κράτους, η οποία
ήταν καθαρή και απόλυτη, ότι του έδινε ένα προνόµιο να µην έχει
υποχρέωση τόκων. Και έρχεται αναδροµικά σήµερα η Κυβέρ-
νηση και λέει «θα πληρώνεις».

Επιπλέον δε, αυτή η ρύθµιση έχει και µία άλλη διάσταση η
οποία µε ενοχλεί περισσότερο. Ουσιαστικά δίνει µια ασυλία στις
τράπεζες, µια ακόµη µορφή ασυλίας! Οι τράπεζες, δηλαδή, επι-
χειρούσαν πάντοτε να επιβάλλουν τόκους, όταν δεν το έπαιρνε
είδηση ο οφειλέτης ή δεν είχε νοµική παράσταση, κατά το στά-
διο, τουλάχιστον, του συµβιβασµού ή της διευθέτησης του δα-
νείου να συνυπολογίζουν επιπλέον τόκους υπερηµερίας. Αυτό
πλέον το παράνοµο που δεν προβλεπόταν, το νοµιµοποιεί σή-
µερα η Κυβέρνηση διά της διατάξεως που προτείνει.

Τίθενται λοιπόν, ζητήµατα: Η ασφάλεια του δικαίου. Το κράτος
δικαίου το οποίο έχει συνταγµατική κάλυψη. Η προστασία του
ανθρώπου. Η οικονοµική ελευθερία. Αυτά είναι ζητήµατα, τα
οποία εγώ θεωρώ ότι προσβάλλονται από αυτή τη ρύθµιση και
για να το εξειδικεύσω πιο πολύ, η ασφάλεια δικαίου διατρέχει
ολόκληρο το δικαιϊκό σύστηµα.

Καλείται, λοιπόν, ο µη γνωρίζων, ο αδαής, πολλές φορές, οφει-
λέτης, ο οποίος έχει υποβληθεί στη διαδικασία του νόµου Κα-
τσέλη -έρχεται η απόρριψη της αίτησης για χίλιους δύο λόγους,
απ’ τα στατιστικά στοιχεία που γνωρίζουµε όλοι µέχρι το 35%,
40% περίπου ικανοποιείται, οι άλλοι λόγω των αυστηρών προ-

ϋποθέσεων του νόµου απορρίπτονται σωρηδόν ή εξαναγκάζον-
ται, πιεζόµενοι από τις τράπεζες ότι θα οδηγηθούν σε πλειστη-
ριασµούς οι περιουσίες τους, να παραιτηθούν της αιτήσεως- να
ανατρέψει την οικογενειακή, κοινωνική, οικονοµική του κατά-
σταση µε κατά 50% αύξηση του δανείου του. Αυτό, λοιπόν, προ-
σβάλλει την ασφάλεια δικαίου και την αρχή του κράτους δικαίου. 

Δεν είναι δίκαιο ένα κράτος το οποίο παρέχει ένα προνόµιο επί
οκτώ χρόνια -ο νόµος Κατσέλη ισχύει από το 2010, και είναι
νόµος του ΠΑΣΟΚ, όπως σωστά µου υπενθυµίζει ο κ. Κρεµαστι-
νός- αυτό να το ανατρέπει και να έρχεται διά µιας πράξεως να
επιβαρύνεται απλώς και µόνο για να νοµιµοποιήσουµε αυθαίρε-
τες αξιώσεις τραπεζών

.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

κύριε Καρρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Η προστασία του ατόµου

-µένω σε αυτό µόνο, κυρία Πρόεδρε- πρέπει να είναι γενική και
όχι όταν έχουµε συµφωνήσει µε τους θεσµούς και το έχουν κάνει
δεκτό ή µας το έχουν υποδείξει να ακυρώνεται η προστασία. Το
Σύνταγµα επικρατεί των όποιων συµφωνιών της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, θέλετε τώρα να µιλήσετε κι εσείς για τη δική σας έν-
σταση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μία-µία να τις συζητή-
σουµε, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να κά-
νουµε και άλλο κύκλο; Έχουµε πει ότι πρέπει αύριο µέχρι τις
15.00’ να έχει ψηφιστεί το νοµοσχέδιο. Πρέπει να εκφραστούν οι
Βουλευτές που θα γραφτούν. Σε πόσο χρόνο θα µιλήσουν; Με
αυτή την έννοια. Δεν νοµίζω ότι θα δηµιουργηθεί ζήτηµα. Θα
υπάρχει, άλλωστε, και µια ανεκτικότητα από το Προεδρείο.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν κανείς µετρήσει τις αποφά-

σεις των δικαστηρίων, µε βάση τις οποίες κηρύχθηκαν νόµοι της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -ΑΝΕΛ αντισυνταγµατικοί, θα δει ότι αυτές
οι αποφάσεις είναι περισσότερες από τις ενστάσεις αντισυνταγ-
µατικότητας που έχουν κατατεθεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Σηµαίνει αυτό ότι η Εθνική Αντιπροσωπεία αυτή την εποχή που
είµαστε εµείς Αντιπολίτευση µε πολλή φειδώ αντιµετωπίζει το
θέµα. Διαβάστε τι λέει η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών, σε
πόσα θέµατα κάνει παρατηρήσεις. Και θα µπορούσαµε, αν εµείς
ήµασταν εσείς, όλη τη συνεδρίαση σήµερα να τη φάµε για αυτά.
Όχι λέµε. Μίλησε ο συνάδελφος κ. Καρράς µε πολύ συγκεκρι-
µένο τρόπο για ένα θέµα. Εγώ θα θέσω άλλα δύο. Το ένα µάλιστα
απασχόλησε ιδιαιτέρως τις επιτροπές που συνεδρίαζαν τις προ-
ηγούµενες µέρες. Και για τα τρία ενηµερώσαµε χθες µε δική µου
παρέµβαση στη συνεδρίαση των επιτροπών και προειδοποι-
ήσαµε την Κυβέρνηση µήπως κάποια αλλαγή µπορεί να κάνει για
να αποφύγουµε αυτή τη συζήτηση. Δεν υπήρξε αντίδραση. Συ-
νεπώς τώρα αναπτύσσουµε τα επιχειρήµατά µας.

Πρώτο και σοβαρότερο και πολιτικότερο για εσάς της Πλει-
οψηφίας το θέµα του άρθρου 109, παράγραφος 2, όπου ενσω-
µατώνεται στο δίκαιό µας η σχετική σύµβαση, η σχετική
συµφωνία. Σηµείο 14, 2α2. Διαβάστε το, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές. Και για να µην χάνουµε χρόνο, να σας το πω µε λίγα
λόγια εγώ. Σε αυτή τη ρύθµιση η Κυβέρνησή σας βάζει εγγύηση
περιουσία του ελληνικού δηµοσίου που έχει υπαχθεί στο υπερ-
ταµείο του ενός αιώνα σας. Μεταξύ πολλών άλλων, και τις µετο-
χές των επιχειρήσεων κοινής ωφέλειας: ΕΥΔΑΠ, τα Ελληνικά
Πετρέλαια, το Φυσικό Αέριο, τις µετοχές που έχουµε στον ΟΤΕ,
τη ΔΕΗ, κ.λπ., κ.λπ., κ.λπ..

Στο άρθρο 106, παράγραφος 1 του Συντάγµατος, ακούµπησε
όλη η µεταπολιτευτική συζήτηση για τις δυνατότητες παρέµβα-
σης του κράτους στην οικονοµία. Όλη, µε αρχή τις κρατικοποι-
ήσεις που έκανε το ΠΑΣΟΚ. Οι εποχές πέρασαν, άλλαξαν, οι
ανεπάρκειες του κράτους να διοικήσει τις επιχειρήσεις, τις
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οποίες είχε κρατικοποιήσει ή τις επιχειρήσεις κοινής ωφέλειας
µε ορθολογικό τρόπο καταδείχθηκαν. Οι θεωρίες περί ελευθε-
ρίας της αγοράς κυριαρχούσαν σιγά-σιγά και η νοµολογία των
δικαστηρίων σταµάτησε να ασχολείται, όχι όµως και η θεωρία σε
ό,τι αφορά το Συνταγµατικό Δίκαιο, η οποία λέει -τελευταίες γρα-
φές αυτές- ότι το άρθρο 106, παράγραφος 1 του Συντάγµατος,
που ορίζει αυτά που σας προείπα, µπορεί πια να µην αντιµετωπί-
ζεται από τα κόµµατα και τους πολιτικούς και τις κυβερνήσεις
όπως παλαιότερα, αλλά έχει ορισµένα ανυπέρβλητα σηµεία.
Αυτά τα ανυπέρβλητα σηµεία σχετίζονται µε τον δηµόσιο
πλούτο. Τα είπε αυτά η Αντιπολίτευση, δεν θυµάµαι τώρα ποιοι
συνάδελφοι από τα κόµµατα.

Στην εικοσάλεπτη οµιλία του ο κύριος Υπουργός, ο κ. Τσακα-
λώτος, ανεβαίνει στο Βήµα και µέµφεται τους Βουλευτές που
έχουν µιλήσει για ενέχυρα. Δεν έκαναν νοµική τοποθέτηση. Ενέ-
χυρο είναι ένα άµεσο προνοµιακό δικαίωµα, το οποίο έχει ένας
δανειστής πάνω σε ένα πράγµα. Μίλησε αγανακτισµένος. Άνοιξε
και τα χέρια του σαν εσταυρωµένος και είπε ότι δεν είναι ενέ-
χυρο, αλλά είναι εγγύηση, ωσάν να µην ξέρει και το κείµενο των
ρυθµίσεών του.

Αυτός ο οργανισµός που δηµιουργήσατε –χειροκροτώντας-
για έναν αιώνα, µε τα περιουσιακά στοιχεία που σας προανέ-
φερα, αλλά και άλλα, καθίσταται πρώτος οφειλέτης –διαβάστε!-
πληρώνει δηλαδή, είναι πληρωτής, εάν το δηµόσιο δεν εκπληρώ-
σει µία υποχρέωσή του.

Είστε αντίθετοι µε το Σύνταγµα στο άρθρο 106 παράγραφος
1.

Και επειδή, κυρία Πρόεδρε, δεν έχω περισσότερο χρόνο, για
την άλλη ρύθµιση, για το άρθρο 80, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος θα µιλήσω δύο λεπτά, αλλά θέλω τώρα να κάνω µια πολύ
µικρή εισαγωγή.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ να διαβάσετε τις παρατηρήσεις για
το άρθρο 80 της Διεύθυνσης Επιστηµονικών Μελετών. Σας θέτει
δύο θέµατα: Πρώτον, ότι είναι αντίθετο µε το άρθρο 65 του Συν-
τάγµατος για την οικονοµική αυτοτέλεια της Βουλής και δεύτε-
ρον, αυτό που έθιξα και χθες, ότι είναι αντίθετο µε το άρθρο 102
του Συντάγµατος, σχετικά µε την τοπική αυτοδιοίκηση. Και εκεί
όπου υπάρχουν, στο πλαίσιο των νοµικών προσώπων –που τους
παίρνετε τα διαθέσιµα- και ιδρύµατα, ως αποτέλεσµα δωρεών
βάσει κληρονοµίας ή κωδικέλλου και σε αυτή την περίπτωση το
άρθρο 109 δεν σας επιτρέπει να τους πάρετε τα ταµειακά δια-
θέσιµα, για να τα κάνετε repos και να αντιµετωπίσετε δικά σας
προβλήµατα ως κεντρική κυβέρνηση. 

Θα το πω µε περισσότερα λόγια, αλλά το νόηµα της ένστασης
που καταθέτουµε είναι αυτό.

Και να σας πω µια τελευταία φράση, κύριε Υπουργέ: Λίγη συ-
στολή δεν βλάπτει. Έχετε πει ακριβώς τα αντίθετα από αυτά που
τρεισήµισι χρόνια κάνετε εσείς ως Υπουργός Οικονοµικών. Όταν
απευθύνεστε στο Σώµα, είναι προτιµότερο να µιλάτε µε περισ-
σότερη συστολή. Αυτές οι εκρήξεις αγανάκτησης που έχετε δεν
προκύπτουν εύλογα ως αποτέλεσµα των πεπραγµένων σας.

Και η τελευταία µου φράση είναι ως εξής: Κανένας δεν κρίθηκε
στην πολιτική από αυτά που λέει, όλοι κρινόµαστε από αυτά που
κάνουµε. Και έχετε πολλά πεπραγµένα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο αντιλέγων εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Παρασκευό-
πουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ουσία πρόκειται για µία
προσβολή µε αιτιολογικό την αντισυνταγµατικότητα τριών ρυθ-
µίσεων, του άρθρου 60, του άρθρου 80 και του άρθρου 109, τα
οποία περιλαµβάνονται στο κείµενο το οποίο έχει υποβληθεί από
τους δύο Βουλευτές, από τον έναν και από τον άλλο.

Η πρώτη ένσταση αντισυνταγµατικότητας αναπτύχθηκε µόλις
τώρα και αφορά την τοκογονία, την επιβολή τόκων ως αναδρο-
µικών δήθεν, στην περίπτωση στην οποία έχει προσβληθεί στη
διοικητική δικαιοσύνη κάποια περίπτωση επιβολής τους και εκ
των υστέρων απορρίπτεται αυτή η αίτηση. Είναι µία περίπτωση

η οποία δεν µπορεί µε κανέναν τρόπο να χαρακτηρισθεί ως αντι-
συνταγµατικότητα και είναι βεβαίως απολύτως χαρακτηριστικό
το γεγονός ότι η έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βου-
λής δεν κάνει καν τον κόπο να ασχοληθεί µε το συγκεκριµένο
θέµα.

Θα το πω λίγο αναλυτικότερα αυτό: Προφανώς, το Σύνταγµα
σε κάποιες περιπτώσεις δεν θέλει να υπάρχει αναδροµική επι-
βολή βαρών. Αυτό κυρίως γίνεται, βεβαίως, στον χώρο του ποι-
νικού δικαίου, των ποινών, αλλά και του φορολογικού δικαίου.
Αυτό το οποίο δεν θέλει είναι η αναδροµική θέσπιση κυρώσεων
ή φορολογικών βαρών. Εδώ δεν πρόκειται για αναδροµική θέ-
σπιση. Οι φόροι έχουν θεσπιστεί. Ασκείται µία προσφυγή στο δι-
καστήριο για φόρους οι οποίοι έχουν θεσπιστεί. Η ρύθµιση είναι
άµεσα εφαρµοστέα. Δεν έχουµε να κάνουµε µε αναδροµικότητα
µε κανέναν τρόπο και πρέπει να σκεφθούµε ακόµη και τη ratio
των συνταγµατικών ρυθµίσεων, που είναι να µην τίθεται αντιµέ-
τωπος ο πολίτης µε βάρη, φόρους, ή άλλες κυρώσεις, τις οποίες
δεν γνώριζε, όταν έκανε τις αντίστοιχες πράξεις, για τις οποίες
εκ των υστέρων επιβάλλεται φόρος.

Εδώ πρόκειται για φόρους, τους οποίους ήδη γνωρίζει, οι
οποίοι ήδη προβλέπονται στο Σύνταγµα και µε κανέναν απολύ-
τως τρόπο δεν µπορεί να γίνει λόγος εδώ για αναδροµική επι-
βολή φορολογίας.

Εξάλλου ας προσθέσουµε ότι έχουµε να κάνουµε µε περιπτώ-
σεις που απορρίπτονται προσφυγές για φορολογικά θέµατα, που
η προσφυγή µπορεί να έχει γίνει ακόµα και για λόγους παρελκυ-
στικούς, µπορεί να έχει απορριφθεί για λόγους απαραδέκτου και
µε κανέναν τρόπο δεν θα έπρεπε να επιτρέπεται από τη νοµοθε-
σία µία τέτοια καταχρηστική ρύθµιση.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 80, στο οποίο γίνεται λόγος και για
δέσµευση των διαθεσίµων των ΟΤΑ, αλλά και για δέσµευση δια-
θεσίµων νοµικών προσώπων δηµοσίου - ιδιωτικού δικαίου, από
τη στιγµή που µπορεί να µεταφερθούν τα διαθέσιµά τους στον
ενιαίο λογαριασµό, θα τα δούµε µε τη σειρά.

Πρώτα σε ό,τι αφορά τα ποσά των νοµικών προσώπων δηµο-
σίου - ιδιωτικού δικαίου. Κατ’ αρχάς µε κανέναν τρόπο δεν µπο-
ρεί να γίνει λόγος για παραβίαση όρων διαθήκης ή κωδικέλλων.
Θέτουν κάποιους όρους, κάποιους στόχους της κληρονοµιάς
αυτοί οι όροι και αυτοί παραµένουν εν ισχύι, όπως έχουν τεθεί
ακριβώς. Η µεταφορά διαθεσίµων µε κανέναν τρόπο δεν συνε-
πάγεται ένα βάρος το οποίο να αµφισβητεί την ιδιοκτησία των
οργανισµών επί των αντίστοιχων ποσών. Ρητά ορίζεται ότι έχουν
δικαίωµα διάθεσης οι συγκεκριµένοι οργανισµοί και η τήρηση και
η διαχείριση απλώς γίνεται πλέον µε έναν διαφορετικό τρόπο.
Επαναλαµβάνεται βεβαίως µε τον τρόπο αυτόν η ισχύουσα ρύθ-
µιση και επαναλαµβάνεται για να προστεθεί ουσιαστικά µία εγ-
γύηση, ότι δηλαδή οι οργανισµοί θα έχουν ένα διαρκές δικαίωµα,
καθηµερινό να πληροφορούνται για το ύψος των διαθεσίµων, τα
οποία άλλωστε είναι δικά τους.

Βεβαίως το ίδιο, το ανάλογο ισχύει και για τους ΟΤΑ. Δεν αναι-
ρείται η δηµοσιονοµική αυτοτέλειά τους µε µία τέτοια ρύθµιση,
πολύ περισσότερο που ήδη το Σύνταγµα στο άρθρο 102 παρά-
γραφος 5 ορίζει ότι κράτος λαµβάνει τα νοµοθετικά, κανονιστικά
και δηµοσιονοµικά µέτρα που απαιτούνται για την εξασφάλιση
της οικονοµικής αυτοτέλειας και των πόρων που είναι αναγκαίοι
για την εκπλήρωση της αποστολής των συγκεκριµένων οργανι-
σµών.

Τέλος, σε ό,τι αφορά το άρθρο 109, το οποίο επίσης προσβάλ-
λεται ως προς τη συνταγµατικότητά του και αφορά το νοµικό
πρόσωπο το οποίο έχει συσταθεί, την Ελληνική Εταιρεία Συµµε-
τοχών και Περιουσίας, όπως είναι γνωστό, έχει ήδη συσταθεί από
τον ν.4389/2016, έχοντας ως συµβατική βάση βέβαια τη σύµβαση
χρηµατοδοτικής διευκόλυνσης µε τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό
Στήριξης, που προβλεπόταν στην αρχική σύµβαση του Αυγού-
στου του 2015.

Αυτό που προβλέπεται είναι ότι η εταιρεία αυτή µε τα ποσά
της εγγυάται την εκπλήρωση των υποχρεώσεων του ελληνικού
κράτους. Πρέπει εδώ να σηµειώσουµε ότι τα περιουσιακά στοι-
χεία αυτά, ακόµη και αν δεν ανήκαν στην εταιρεία η οποία συ-
στήνεται, θα παρέµεναν στην πλήρη κυριότητα του ελληνικού
κράτους ως στοιχεία της περιουσίας του, χωρίς να αλλάζει οτι-
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δήποτε. Και εν πάση περιπτώσει, αυτή η διάταξη δεν µπορεί να
ειπωθεί µε κανέναν τρόπο, προσκρούει στο άρθρο 106 του Συν-
τάγµατος, το οποίο ορίζει ότι το κράτος προγραµµατίζει και συν-
τονίζει την οικονοµική δραστηριότητα στη χώρα και λαµβάνει τα
ανάλογα µέτρα για την προώθηση της περιφερειακής ανάπτυξης
και την προαγωγή της οικονοµίας, αφού αυτό που εξυπηρετεί η
εγγύηση αυτή είναι ακριβώς η οικονοµική ανάπτυξη της χώρας,
η οποία προϋποθέτει τη βιώσιµη διαχείριση του δηµόσιου χρέ-
ους, αυτό, δηλαδή, το οποίο διασφαλίζεται µε τη συγκεκριµένη
εγγύηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα αρ-
χίζει ο κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

Κύριε Μαντά, θα ξεκινήσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μετά, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Μαντάς θα µιλήσει τελευταίος.
Τον λόγο έχει ο κ. Δένδιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα ξεκινήσω από το θέµα

το οποίο έθεσε ο συνάδελφος, ο κ. Δηµήτριος Καρράς.
Οφείλω να πω, κατ’ αρχάς, ότι δεν είναι ένα απλό ζήτηµα, διότι

θέτει ζήτηµα ερµηνείας µιας συγκεκριµένης τροποποίησης συγ-
κεκριµένου άρθρου επί τη βάσει των γενικών αρχών όχι µόνο του
Συντάγµατος αλλά και του δικαίου τόσο της χώρας όσο και κάθε
ευνοµούµενης πολιτείας. Έθεσε θέµατα ασφάλειας δικαίου, δι-
καιωµάτων του ανθρώπου, προστασίας της προσωπικότητας και
δικαιϊκού συστήµατος.

Παρακολούθησα την αντιλέγουσα τοποθέτηση του Υπουργού,
του κ. Παρασκευόπουλου. Οφείλω να σας πω ότι εδώ κανείς έχει
διβουλία, αλλά νοµίζω ότι η ορθή κρίση, αν, µάλιστα, λάβει υπ’
όψιν του και τη γενική τάση της απόφανσης του Συµβουλίου της
Επικρατείας, είναι υπέρ της αντισυνταγµατικότητας, την οποία
επικαλείται ο συνάδελφος, ο κ. Καρράς.

Και εξηγούµαι. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η γενική τάση,
η οποία οφείλει να είναι και η προεξάρχουσα τάση σε οποιαδή-
ποτε Βουλή και σε οποιαδήποτε κυβέρνηση, προσλαµβάνει ως
ύψιστο αγαθό την οικονοµική ελευθερία και αυτοτέλεια της προ-
σωπικότητας του πολίτη και πρέπει να είναι υπέρ του περιορι-
σµού των διατάξεων εκείνων, οι οποίες επιβάλλουν ποινή µε τον
έναν ή µε τον άλλον τρόπο, όταν ο πολίτης προσφεύγει στα όρ-
γανα της δικαιοσύνης. Μάλιστα, στην παρούσα περίπτωση, όπως
είναι διατυπωµένη η διάταξη, µπορεί ευλόγως να υποστηριχθεί
η άποψη του συναδέλφου ότι η ποινή αυτή έχει στοιχείο αναδρο-
µικότητας.

Υπό την έννοια αυτή, θεωρώντας ότι το µείζον αγαθό δεν είναι
η είσπραξη τόκων υπερηµερίας, αλλά είναι το δικαίωµα του πο-
λίτη µη φαλκιδευόµενο να προσφεύγει στις δικαστικές αρχές και
να µην αισθάνεται ως απειλή το κράτος απέναντι σε αυτή του την
προσφυγή, θεωρώ ότι, πράγµατι, η διάταξη αυτή µπορεί να ερ-
µηνευθεί ως αντισυνταγµατική και ελπίζω ότι η ελληνική δικαιο-
σύνη, εκµεταλλευόµενη τις εδώ τοποθετήσεις, διότι δεν έχω
ψευδαισθήσεις, κυρία Πρόεδρε, ως προς το αποτέλεσµα αυτής
της τοποθέτησής µου, θα ακυρώσει εν τη πράξει τη διάταξη
αυτή, η οποία -ας µην κοροϊδευόµαστε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι- είναι µια επιπλέον φοροµπηχτική διάταξη σε σειρά
άλλων, τις οποίες έχει νοµοθετήσει αυτή η Κυβέρνηση.

Η ειδοποιός διαφορά αυτής της διάταξης είναι ότι στην πραγ-
µατικότητα δηµιουργεί και κοστολογεί υπό µορφή ποινολογίου
την προσφυγή στη δικαιοσύνη, την προσπάθεια του πολίτη να δι-
καιωθεί και θεωρεί ότι όταν ο πολίτης στο τέλος δεν δικαιώνεται,
πρέπει να του επιβληθεί και ποινή, ώστε η προσφυγή στη δικαιο-
σύνη να µην είναι δικαίωµα, αλλά να είναι προνοµία.

Κατά συνέπεια η άποψη της Νέας Δηµοκρατίας είναι υπέρ της
υποβαλλόµενης θέσης περί της αντισυνταγµατικότητας.

Έρχοµαι στο δεύτερο θέµα, το οποίο έθεσε ο συνάδελφος, ο
κ. Λοβέρδος. Εδώ τα πράγµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ευκολότερα. Και είναι ευκολότερα για έναν απλό λόγο,
κύριε Υπουργέ. Διότι υπάρχει η έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής, η οποία σαφώς τοποθετείται και επί των δύο
ζητηµάτων µε ρητή αναφορά σε συγκεκριµένα άρθρα του Συν-

τάγµατος της Ελληνικής Δηµοκρατίας, τα οποία φαντάζονται ότι
είναι τόσο γνωστά, ώστε και η πολυτελής ανάπτυξη εδώ παρέλ-
κει.

Και εξηγούµαι. Κατ’ αρχάς, να πάµε στο άρθρο 80. Το άρθρο
80 προφανώς παραβιάζει, όπως ρητά, verbatim, αναφέρει η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής, το αυτοδιοίκητο της Βουλής
των Ελλήνων. Λέει επί λέξει: «Υπό το φως των ανωτέρω», το σκε-
πτικό είναι αυτό, «η προτεινόµενη ρύθµιση δεν µπορεί να κατα-
λάβει τη Βουλή των Ελλήνων». Όχι ίσως, όχι αλλά, όχι ούτως.

Κατά συνέπεια εδώ ο κατά νόµον σύµβουλος του νοµοθετικού
έργου, σας λέει ευθέως ότι η ρύθµιση την οποία εισάγετε, προ-
φανώς κατ’ εντολήν των δανειστών ή δεν ξέω ποιου άλλου, είναι
ευθέως αντισυνταγµατική.

Εάν το Υπουργείο Οικονοµικών, κύριε Υπουργέ, υπελήπτετο
τον εαυτό του, όταν θα έπαιρνε αυτό -ας υποθέσουµε ότι εκ πα-
ραδροµής µπήκε- απλώς θα αφαιρούσε τη Βουλή από την οικεία
διάταξη.

Πέραν της τοποθέτησης των κοµµάτων, αυτό που αναµένω,
κυρία Πρόεδρε, είναι το ίδιο το Προεδρείο της Βουλής να προ-
ασπίσει το αυτοδιοίκητο της Βουλής των Ελλήνων και τη µη πα-
ρέµβαση της εκτελεστικής εξουσίας, δηλαδή υµών της
Κυβέρνησης, κύριε Τσακαλώτο, στα οικονοµικά της Βουλής των
Ελλήνων. Γιατί εάν το Προεδρείο της Βουλής δεν προασπίσει το
αυτοδιοίκητο της Βουλής, ποιος θα το πράξει; Μόνο η Ολοµέλεια
και µόνο η µειοψηφία της Ολοµέλειας;

Προφανώς, βέβαια, οι νοµικές λεπτοµέρειες, όπως το Σύν-
ταγµα και το αυτοδιοίκητο της Βουλής, δεν απασχολούν και ιδι-
αίτερα την Κυβέρνηση. Αυτά είναι πράγµατα «en passant»
µπροστά στο να περάσει αυτό, να ικανοποιήσουµε τους όποιους
και όλα ωραία και όλα καλά. Αλλά η θεσµική επάρκεια, κυρίες
και κύριοι, το πουλόβερ δεν ξηλώνεται ξαφνικά και σε µια µέρα.
Ξηλώνεται σιγά-σιγά και αυτό είναι βήµα ξηλώµατος αυτού του
πουλόβερ, -αν θέλετε- αυτής της θεσµικής ανεξαρτησίας, για να
µιλάω θεσµικά.

Στο ίδιο πλαίσιο, µικρότερη προσβολή, αλλά εξίσου προσβολή,
είναι το θέµα που αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση. Είναι επίσης
σαφής και δεν σας το λέµε εµείς, σας το λέει πάλι ο κατά νόµον
σύµβουλός σας, ο κατά νόµον σύµβουλος στο νοµοθετικό έργο,
η κάµψη της διοικητικής και οικονοµικής αυτοτέλειας των ΟΤΑ
οι οποίοι εµπίπτουν στο ρυθµιστικό πεδίο του άρθρου 102, πα-
ράγραφος 2, εδάφιο α του Συντάγµατος.

Άρα κατά συνέπεια εδώ έχουµε σαφείς απόπειρες έναντι της
ικανοποιήσεως απαιτήσεων κάποιων -θα µας πει ο κύριος Υπουρ-
γός ποιων- ξηλώµατος του θεσµικού πλαισίου της χώρας. Δεν
είναι θέµα δέσµευσης κάποιων ή µη κάποιων αποθεµατικών.
Αυτό είναι το έλασσον. Το µείζον είναι η ευθεία παρέµβαση της
εκτελεστικής εξουσίας πάνω σε κάτι στο οποίο δεν έχει από το
Σύνταγµα δικαίωµα να το πράξει. Κατά συνέπεια σας παρακαλώ
µην το πάρετε ελαφριά, διότι όταν ανοίγετε κερκόπορτες, στο
τέλος µπαίνουν µέσα και αλώνουν ολόκληρο το σύστηµα.

Κατά συνέπεια και επί της δευτέρας αιτήσεως, κυρία Πρόεδρε,
η Νέα Δηµοκρατία τοποθετείται υπέρ της αντισυνταγµατικότη-
τας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστώ, κύριε Δένδια.
Πριν δώσω στον επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον

λόγο, έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Βουλής, δεδοµένου
ότι τέθηκε και το ζήτηµα της αυτοτέλειας και αυτονοµίας της.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Είναι ευχάρι-

στο το ότι ο κ. Δένδιας έθεσε αυτό το ζήτηµα, έτσι ώστε να διευ-
κρινιστεί ενώπιος ενωπίω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και εµείς το θέσαµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Λο-

βέρδο, µε συγχωρείτε. Το γνωρίζω. Είπα ότι το έθεσε µε ένταση.
Αυτό εννοώ. Δεν υπάρχει ζήτηµα οποιασδήποτε δικοµµατικής
πρωτοβουλίας. Αλίµονο!

Γνωρίζετε και γνωρίζουµε ότι ουδείς αµφισβήτησε ποτέ πως
η Βουλή έχει το δικό της προϋπολογισµό, µέσα σε συγκεκριµένα
συνταγµατικά περιθώρια. Πριν να έρθει ο προϋπολογισµός του
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κράτους, ψηφίζεται ο προϋπολογισµός της Βουλής και ύστερα
χωρίς αλλαγές, µπαίνει ως παράρτηµα και ενσωµατώνεται στο
σχέδιο προϋπολογισµού του κράτους και έρχεται προς ψήφιση.
Ουδείς έχει θίξει ποτέ αυτό το ζήτηµα και από εκεί ξεκινά η αυ-
τονοµία και περί τα οικονοµικά της Βουλής.

Επειδή τα τελευταία χρόνια υπήρχε µία πίεση και από το Δη-
µοσιονοµικό Συµβούλιο και από θεσµούς και από το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους, από παντού, να υπάρχει µια ενιαία
αποτύπωση -και µόνο αποτύπωση- εσόδων-εξόδων ανά µήνα,
ανά τρίµηνο κ.λπ., των δηµόσιων οικονοµικών, έγινε µια ολό-
κληρη συζήτηση, που δεν χρειάστηκε πολύ χρόνο, διότι υπάρχει
συναντίληψη και µε το Ελεγκτικό Συνέδριο -διότι έχουµε εδώ και
επίτροπο του Ελεγκτικού Συνεδρίου-, µε το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους, µε την Κυβέρνηση στην προηγούµενη φάση και
τώρα και η Βουλή, µόνο η Βουλή, -γι’ αυτό λέω ότι είµαι σε ευ-
χάριστη θέση το ότι ετέθη το ζήτηµα από εσάς για να το διευ-
κρινίσουµε- έχει ιδιαίτερο κωδικό στην Τράπεζα της Ελλάδος,
που γίνεται και όλη η διαδικασία των πληρωµών εσόδων - εξόδων
κ.λπ., πάντοτε στο πλαίσιο του γενικού δηµοσιονοµικού. Είναι το
µόνο ίδρυµα, η µόνη αρχή στη βάση της συνταγµατικής αυτονο-
µίας που έχει και σε µηνιαία βάση αυτή την ιδιαίτερη σχέση. Άρα
αυτά έχουν αποκατασταθεί.

Είναι σεβαστή η άποψη του Επιστηµονικού Συµβουλίου της
Βουλής. Από την πλευρά του σωστά θίγει το ζήτηµα που υπάρ-
χει. Ίσως δεν θα µπορούσε και δεν θα έπρεπε να αναφέρει όλα
αυτά που σας αναφέρω εγώ, όµως η συζήτηση γίνεται επί της
ουσίας. Δηλαδή, είναι για το αποθεµατικό της Βουλής, το οποίο
είναι υψηλό και το γνωρίζουµε όλοι.

Το αποθεµατικό της Βουλής, ενώ επί χρόνια ήταν µε το γνωστό
πολύ µικρό επιτόκιο στην Εθνική Τράπεζα και δεν υπήρχαν άλλοι
πρόσοδοι εκτός αυτού, κατά τα � εδώ και τρία χρόνια έχει απο-
δοθεί µε απόφαση της Βουλής στην Τράπεζα της Ελλάδος, όπως
και από άλλους δηµόσιους φορείς. Απ’ αυτή την ενέργεια έχουµε
εξοικονόµηση 3 εκατοµµυρίων ευρώ τα τελευταία δυόµισι χρό-
νια, τα οποία έχουν προστεθεί στο αποθεµατικό της Βουλής. 

Είναι πράξη µάλιστα που µελετάµε να περάσει και για το
Ίδρυµα της Βουλής, που είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου
και δεν περνάει αυτοµάτως. Υπάρχει οµόφωνη απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του Ιδρύµατος της Βουλής, στο οποίο
είναι όλοι οι πρώην πρόεδροι, εκπρόσωποι των νυν προέδρων
κ.λπ., ότι θα µπορούσαµε να περάσουµε σε αυτή την πράξη.

Άρα το τελικό αποτέλεσµα αυτού του άρθρου, το οποίο δεν
έχουµε κατά τη γνώµη µου παρά να το αποδεχθούµε, που έρχε-
ται από πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας, της Κυβέρνησης,
θα αφορά στο υπόλοιπο � µε τις αιρέσεις που όλοι γνωρίζουµε
ότι ισχύουν και στους δήµους. Εγώ ήµουν Υπουργός Εσωτερικών
όταν έγινε αυτή η ιστορία. Έχουν λειτουργήσει είκοσι επτά δήµοι
και περιφέρειες χωρίς να υπάρξει πρόβληµα στις κατανοµές των
κονδυλίων τους. Όλα αυτά είναι απολύτως λυµένα. Να περάσει
και το υπόλοιπο του αποθεµατικού της Βουλής, που είναι για δια-
χείριση έργων, σε αυτό το κονδύλι, πάντοτε µε απόφαση και
πλήρη αυτονοµία της Βουλής, η οποία είναι κατοχυρωµένη σε
όλα τα επίπεδα.

Γι’ αυτό θα ήθελα να καθησυχάσω τις εύλογες ενστάσεις που
φέρατε µε αναφορά σε αυτό που λέει η Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής. Είναι σε γνώση της Επιστηµονικής Επιτροπής της
Βουλής ότι αυτή είναι η δική µας στάση και έχει και την ευρύτερη
έγκριση. Είναι γνωστά αυτά τα θέµατα τα τελευταία χρόνια.
Έχουµε και σοβαρό οικονοµικό αποτέλεσµα απ’ αυτή την υπό-
θεση, το οποίο δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε.

Περί αυτού πρόκειται. Νοµίζω ότι επί της ουσίας απάντησα
στο ζήτηµα. Σας επαναλαµβάνω ότι υπάρχει ειδικός κωδικός της
Βουλής για όλα τα οικονοµικά και ειδικός προϋπολογισµός της
Βουλής. Αυτή η συζήτηση ξεκίνησε σωστά, επιτρέψτε µου να σας
πω. Επί κυβέρνησης Σαµαρά, επί της προηγούµενης κυβέρνη-
σης, έγινε η εξοµοίωση, η εναρµόνιση των µισθολογικών ζητη-
µάτων που αφορούν στη Βουλή –για να µιλήσω ανοιχτά- και στο
ιδιαίτερο καθεστώς που υπήρχε για ολόκληρη τη Βουλή. Δεν θα
το χαρακτηρίσω προνοµιακό. Δεν ανοίγω µέτωπα µε το παρελ-
θόν. Γνωρίζουµε όλοι. Εκεί, µε συναίνεση όλων µας τότε, υπήρξε
η εναρµόνιση και µετά από αυτήν την εναρµόνιση άρχισε προ-

φανώς και µια γενικότερη εναρµόνιση, χωρίς να χάσει ούτε ίχνος
της αυτοτέλειας και της συνταγµατικής αυτοδυναµίας που έχει
η Βουλή στα οικονοµικά ζητήµατα.

Με συγχωρείτε για τη διακοπή. Βρήκα ευκαιρία να µιλήσω,
επειδή το θέσατε.

Ευχαριστώ, κ. Λοβέρδο και κ. Δένδια.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Άρα θα
γίνει κάποια νοµοτεχνική βελτίωση; Κάποια αποσαφήνιση; Υπάρ-
χει και µια πρόταση από την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής της Βουλής. Θα το δούµε όταν θα µιλήσουν οι κύριοι
Υπουργοί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Η πρόταση
της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, κυρία Πρόεδρε, είναι
γνωµοδοτική. Τη λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας. Δεν θεωρώ ότι πρέ-
πει να τύχει οποιασδήποτε επιδιόρθωσης. Αυτή είναι η άποψή
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.
Δένδιας έχει τώρα τον λόγο, επειδή δεν θα ξαναπάρει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν πρό-
κειται να µακρηγορήσω. Και θα ήθελα να ευχαριστήσω κατ’
αρχάς τον Πρόεδρο της Βουλής διότι µε το να εγερθεί και να το-
ποθετηθεί επιδεικνύει ευαισθησία στο συγκεκριµένο ζήτηµα και
αναγνωρίζει εµµέσως πλην σαφώς την ύπαρξή του.

Θα ήθελα να πω ότι στη δική σας παρατήρηση, βεβαίως υπάρ-
χει εισήγηση. Η εισήγηση αφορά στην Κυβέρνηση και µου κάνει
εντύπωση ότι αµέσως δεν έχει εγερθεί ο κύριος Υπουργός να τη
δεχθεί και να τη συνοµολογήσει.

Όσον αφορά στην τοποθέτηση του κυρίου Προέδρου της Βου-
λής, θέλω να απαντήσω στο εξής.

Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να σας απευθύνω τον λόγο
ευθέως; Απευθύνοµαι στο Προεδρείο πάλι, αφού εσείς είστε ο
Πρόεδρος. Εδώ δεν τοποθετηθήκατε ως Βουλευτής. ‘Οπως
εσείς επί της ουσίας τοποθετηθήκατε και αποδείξατε, η τοποθέ-
τηση υπήρξε και οικονοµικά επωφελής. Ουδείς στην Αίθουσα αν-
τιλέγει. Επ’ αυτού ουδείς αµφισβητεί, αλλά και ουδείς ερευνά.
Στο τέλος-τέλος εµείς δεν είµαστε ελεγκτικό εργαλείο αυτής της
διαχείρισης ούτε έχουµε αυτή την πρόθεση.

Αναφερόµαστε µόνο –φαντάζοµαι ότι εκφράζω και την πλευρά
του κ. Λοβέρδου- στη ρητή διατύπωση για υποχρέωση.

Η λέξη «υποχρέωση» στο κείµενο του νοµοθετήµατος, κυρία
Πρόεδρε, συνιστά ευθεία παραβίαση. Σας παρακαλώ, λοιπόν και
σας ζητώ –γι’ αυτό ανέφερα τον θεσµικό σας ρόλο, για να µη θε-
ωρήσει ο κ. Τσακαλώτος ότι πρόκειται περί συνήθους αντιπολι-
τευτικής προσπάθειας- να παρέµβετε, ώστε να απαλειφθεί η
λέξη «υποχρέωση». Μόνο προνοµία ή επιλογή της Βουλής µπο-
ρεί να είναι. 

Δεν µπορεί να υπάρχει στο νοµοθέτηµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η λέξη «υποχρέωση». Το καταλαβαίνετε; Μην το δεχ-
θείτε αυτό. Δεν έχει καµµία σηµασία ποιος είναι πλειοψηφία,
ποιος είναι µειοψηφία, ποιος είναι κυβέρνηση. Είναι τεράστιο θε-
σµικό ατόπηµα, προφανώς επιβληθέν εν τη συνολική απαιτήσει
από δεν ξέρω ποιους εκ των δανειστών, οι οποίοι δεν έχουν αν-
τίληψη των θεσµικών ορίων. Αυτό λίγο µε απασχολεί, αλλά µε
ενοχλεί η άκριτη υιοθεσία από την Κυβέρνηση και, το χειρότερο,
τη στιγµή που αυτό επισηµαίνεται.

Η αλήθεια είναι ότι εµµέσως, χωρίς να θέλω να τον ερµη-
νεύσω, ο Πρόεδρος της Βουλής λέει ότι αυτό εδώ εµείς το κά-
νουµε µεν, όµως, αφού η Βουλή εθελοντικά βοηθάει το κράτος,
κύριε Υπουργέ, αφαιρέστε τη λέξη «υποχρεωτικά». Δεν υπάρχει
έδαφος στο Σύνταγµα της χώρας που να µπορεί να σταθεί η λέξη
«υποχρεωτικά», απευθυνόµενη από εσάς τον Υπουργό Οικονο-
µικών απέναντι στην κυρίαρχη Βουλή των Ελλήνων. Να σας το
πω ωµά; Είστε εργαλείο της Βουλής. Δεν είστε αφεντικό της, για
να της λέτε «υποχρεωτικά θα κάνεις αυτό».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
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ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Γέρακα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Λοβέρδο.
Κύριε Λοβέρδο, θα σας δώσω χρόνο δύο λεπτών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε. Δεν δευτερο-

λογώ, µιλώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επειδή

η ταύτιση των ιδιοτήτων είναι…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είδατε ότι τήρησα τον χρόνο µου.

Ήµουν σχεδόν στο πεντάλεπτο.
Κοιτάξτε, ευχαριστώ κι εγώ τον Πρόεδρο της Βουλής για την

παρέµβασή του και θα τον ευχαριστήσω δύο φορές αν µέσα στις
επόµενες ώρες, τουλάχιστον, µας στείλει και την περίφηµη συµ-
φωνία µε τη FYROM, γιατί συζητάµε γι’ αυτή και ακόµη δεν την
έχουµε πάρει. Μίλησα µε την κ. Γεννηµατά προ λεπτού. Εµείς
ακόµη δεν την έχουµε δει.

Κυρία Πρόεδρε, έθεσα ορισµένα θέµατα για το άρθρο 109 και
τη συγκεκριµένη σύµβαση σε σχέση µε τα 25 δισεκατοµµύρια
ευρώ εγγυήσεως και ήµουν πολύ αναλυτικός. Δεν θα το επανα-
λάβω. Θα προσθέσω, όµως, µια πολιτική αιχµή. Αυτή η Κυβέρ-
νηση φαίνεται ότι έχει ζηλέψει ακόµη και τις διοµολογήσεις της
Υψηλής Πύλης. Το άρθρο 109 παράγραφος 2 δεν πρέπει να το
δεχθείτε εσείς. Πρέπει να το διαβάσετε και να µην δεχτείτε να
το ψηφίσετε στην ψηφοφορία.

Όµως, εγώ πρόλαβα να κάνω µια µικρή αναφορά στο άρθρο
80, γιατί δεν ήθελα να καταχραστώ τον χρόνο. Έγινε ειδική και
εκτεταµένη συζήτηση για τα θέµατα του άρθρου 65 του Συντάγ-
µατος για τη Βουλή, αλλά έχει αφεθεί σχεδόν έξω από τη συζή-
τησή µας το άρθρο 102 του Συντάγµατος σχετικά µε την τοπική
αυτοδιοίκηση. Δεν έχετε αµυνθεί της οικονοµικής της αυτοτέ-
λειας; Την κατοχυρώνει το άρθρο 102 παράγραφος 2. Δεν έχετε
αµυνθεί υπέρ της συνταγµατικής διάταξης που λέει ότι «κάθε αρ-
µοδιότητα που µεταφέρεται στους δήµους και στις περιφέρειες
πρέπει να συνοδεύεται από τους πόρους»; Δεν έχετε αµυνθεί
υπέρ της καθυστέρησης απόδοσης των φόρων που εισπράττει
το κράτος για λογαριασµό της τοπικής αυτοδιοίκησης και δεν
τους αποδίδει τουλάχιστον εγκαίρως; Για όλα αυτά έχετε αµυν-
θεί. Πώς δεν θα αµυνθείτε, όταν τα ταµειακά τους διαθέσιµα τί-
θενται στην διακριτική ευχέρεια της ελληνικής Κυβέρνησης;
Είστε αναντίστοιχοι µε τα λόγια σας.

Φεύγω από την Κυβέρνηση και απευθύνοµαι στην Πλειοψηφία.
Τι είπε ακόµη ο κ. Καρράς;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα κλείσω µε αυτό.
Θέλω να το κάνω όσο πιο απλό γίνεται. Απορώ που ο αντιλέ-

γων εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ δεν έδειξε τη στοιχειώδη ευαισθησία
έστω σε αυτό, που αφορά ανθρώπους και µίλησε για φόρους,
ενώ ο κ. Καρράς µίλησε για τόκους. Μίλησε για άλλο θέµα ο αν-
τιλέγων εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.

Ποιο είναι το πρόβληµα; Ίσχυε ο νόµος ΠΑΣΟΚ και όταν κά-
ποιος έκανε µια αίτηση να υπαχθεί, η αίτησή του αυτή τον απή-
λασε από την τοκογένεση, από την τοκοφορία. Δεν θα πλήρωνε
τόκους ακόµα και αν η αίτησή του απορριπτόταν.

Κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, σας το ζητάµε αυτό να το κάνετε
εσείς µε παρέµβασή σας. Τι λέµε; Είναι λάθος η αρίθµηση, όπως
την κάνατε, να οφείλει φόρους, να οφείλει τόκους, άθλια αρίθ-
µηση, αλλά να µην καταλαµβάνει τις εκκρεµείς υποθέσεις, να κα-
ταλάβει τις υποθέσεις των αιτήσεων που θα κατατεθούν µετά τη
ψήφιση αυτού του νόµου, διότι στην αντίστοιχη περίπτωση, όπως
έχετε κάνει τον νόµο σας, η αναδροµικότητα δηµιουργεί προβλή-
µατα. Αυτό σας λέµε. Δεν είναι σπουδαίο και το είπαµε από χθες
για να έρθετε σήµερα εδώ να το έχετε διορθώσει. Είναι µικρό το
θέµα για να κάνετε τόσο µεγάλη παραβίαση του Συντάγµατος
στα άρθρα που ανέφερε ο κ. Καρράς.

Κυρία Πρόεδρε, ζητάµε από το Σώµα, τουλάχιστον για αυτή
την τρίτη περίπτωση και τουλάχιστον για τα θέµατα που έχουν
να κάνουν µε την οργάνωση της Βουλής και την αυτοτέλειά τους

οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας να κάνουν το καθήκον τους, να
τα δουν µε κριτήριο τουλάχιστον το παρελθόν τους.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 109, παράγραφος, 2, να το διαβάσουν.
Σας το ζητώ να το διαβάσετε. Είναι πέντε γραµµές, είναι αρκετές
για να σας κάνουν να καταλάβετε τι ακριβώς σας έχει φέρει η
Κυβέρνηση εδώ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος για πέντε λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είπε ο αξιότιµος Πρόεδρος της Βουλής ότι εξοικονόµησε δυό-

µισι εκατοµµύρια ευρώ και δώσατε µόλις προχθές πέντε στο
Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής, βάλαµε και δυόµισι εκα-
τοµµύρια από κάπου αλλού.

Πριν προχωρήσουµε στα ζητήµατα της συνταγµατικότητας,
σαν σήµερα, αν σας λέει κάτι αυτό, το 323 προ Χριστού πέθανε
ο τρισµέγιστος των Ελλήνων ο Μέγας Αλέξανδρος. Όµως, φαί-
νεται κάποιοι τα έχετε γειώσει όλα αυτά.

Όσον αφορά τα ζητήµατα της αντισυνταγµατικότητας, τα
οποία λέτε, και που εδώ και οκτώ χρόνια όταν ήσασταν εσείς Αν-
τιπολίτευση συνεχώς θέτατε τέτοια ζητήµατα και τώρα ως Κυ-
βέρνηση τα απορρίπτετε, το ίδιο είχε γίνει και µε την νυν
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Μπορούµε να σας θυµίσουµε και
εµείς πολλές περιπτώσεις αντισυνταγµατικότητας. Αντισυνταγ-
µατικότητα που έφερε τρεισήµισι µνηµόνια και ένα το οποίο φέρ-
νετε εσείς αύριο µε το καλό –και θα χειροκροτάτε κιόλας-,
αντισυνταγµατικότητα από το γεγονός ότι επί της ουσίας έχετε
κάνει κουρελόχαρτο το Σύνταγµα, γιατί οµιλείτε συνεχώς για το
Σύνταγµα.

Σας έχουµε πει και θα το επαναλάβουµε και σήµερα, εφόσον
οµιλείτε για τόκους, στο άρθρο 95 του Συντάγµατος, παράγρα-
φος 5, λέει ότι η διοίκηση έχει υποχρέωση να συµµορφώνεται
προς τις δικαστικές αποφάσεις, δικαστικές αποφάσεις που αλά
καρτ τις εφαρµόζεται ή τις απορρίπτεται και η παράβαση της
υποχρέωσης αυτής γεννά ευθύνη για κάθε αρµόδιο όργανο,
όπως ο νόµος ορίζει. Ο νόµος ορίζει τα αναγκαία µέτρα για τη
διασφάλιση συµµόρφωσης της διοίκησης.

Φτάνουµε στο ζήτηµα των τόκων. Υπάρχουν χιλιάδες δικαστι-
κές αποφάσεις υπέρ δανειοληπτών για όλων των ειδών τα δά-
νεια. Και δεν κάνει τίποτα η κεντρική διοίκηση, το κράτος, η
Κυβέρνηση να κινηθεί προς αυτή την κατεύθυνση, αλλά λειτουρ-
γείτε αποκλειστικά και µόνο επ’ ωφελεία των τραπεζών και των
τραπεζιτών.

Για να καταλάβετε τι θέλω να πω, υπάρχει επίσης ο ν.128/1975
που κάποιες παράνοµες εισφορές που χρέωναν οι τράπεζες
στους δανειολήπτες έχουν κριθεί παράνοµες, έχουν γίνει ερω-
τήσεις, επερωτήσεις και ασχολείται και ο εισαγγελέας µε αυτό.
Από µόνος του αυτός ο νόµος και το γεγονός ότι ήταν παράνο-
µες αυτές οι εισφορές που τις βάζατε και τις τόκιζαν οι τραπεζί-
τες καθιστούν άκυρες όλες τις απαιτήσεις των τραπεζών
απέναντι στους δανειολήπτες, όποιες και αν είναι αυτές και
πολλά άλλα.

Αν θέλατε να βοηθήσετε τον απλό Έλληνα πολίτη, θα µπορού-
σατε να το κάνετε. Όµως, δεν θέλετε, δεν ενδιαφέρεστε, διότι
λειτουργείτε για λογαριασµό άλλων και όχι για αυτών που υπο-
τίθεται ότι σας έχουν ψηφίσει.

Είµαστε υπέρ οποιασδήποτε αίτησης αντισυνταγµατικότητας,
γιατί ούτως ή άλλως ό,τι κάνετε εδώ και οκτώ χρόνια είναι αντι-
συνταγµατικό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Παφίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ήταν πολύ ενδιαφέρον να κάνει

κάποιος µια µελέτη σε αυτά τα θέµατα της αντισυνταγµατικότη-
τας. Και εξηγώ τι εννοώ. Να καθίσει κάτω και να δουλέψει τι αι-
τήσεις αντισυνταγµατικότητας έχουν γίνει τουλάχιστον τα
τελευταία δέκα χρόνια, από ποια κόµµατα, σε ποιες περιόδους
και να κάνει και ορισµένες συγκρίσεις.
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Τι εννοώ; Όταν είναι Αντιπολίτευση η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, εγείρουν θέµατα αντισυνταγµατικότητας, τα οποία βέ-
βαια εάν ήταν κυβέρνηση, θα τα εφάρµοζαν απόλυτα.

Όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν Αντιπολίτευση, µας είχε πεθάνει κάθε
µέρα σε όλα. Σωστά ή λάθος δεν κρίνω. Αντισυνταγµατικό το
µνηµόνιο, ήρθε, τα εφάρµοσε και έφερε και άλλο µνηµόνιο.
Έλεγε κιόλας ότι αντίκειται στο Διεθνές Δίκαιο και πάρα πολλά
άλλα πράγµατα τα οποία τώρα αντιστραφήκαν τελείως. Άρα χρη-
σιµοποιείται -και δίνει τη δυνατότητα και το Σύνταγµα που είναι
λάστιχο, γιατί έχει γενικές εκφράσεις- για λόγους εντυπωσια-
σµού και όχι για λόγους ουσίας.

Δεύτερον -µια και µάχεστε- ποιος αποφασίζει αν είναι κάτι συν-
ταγµατικό ή αντισυνταγµατικό; Η εκάστοτε κυβερνητική πλειοψη-
φία που έχει και την πλειοψηφία στη Βουλή. Ναι ή όχι; Δεν
γνωρίζω αν υπάρχει έστω µία περίπτωση -µπορεί ο κ. Τραγάκης
να γνωρίζει- που να έφερε η κυβερνητική πλειοψηφία νόµο ή
άρθρο που να υπήρξε ένσταση αντισυνταγµατικότητας και να
αποφασίστηκε ότι όντως είναι αντισυνταγµατικό. Υπάρχει, κύριε
Τραγάκη; Όχι. Άρα είναι υποκρισία και κοροϊδία απέναντι στον
λαό. Υποκρισία και κοροϊδία απέναντι στον λαό είναι αυτό το
θέµα της αντισυνταγµατικότητας, γιατί επί της ουσίας η κάθε κυ-
βέρνηση αποφασίζει τι είναι συνταγµατικό και τι δεν είναι και βέ-
βαια δίνει αυτή τη δυνατότητα και το Σύνταγµα που είναι λάστιχο.

Για τις συγκεκριµένες περιπτώσεις εµείς υποστηρίζουµε την
αντισυνταγµατικότητα. Ωστόσο, θέλουµε να σηµειώσουµε ότι
πρόκειται για µεγάλη υποκρισία από τις πολιτικές δυνάµεις και
απ’ αυτούς που εγείρουν το θέµα της συνταγµατικότητας και
από τον ΣΥΡΙΖΑ που είναι στην Κυβέρνηση. Γιατί; Παραδείγµατος
χάριν, µιλάµε για την αυτοτέλεια των ΟΤΑ. Έτσι δεν είναι; Και
τώρα που η Κυβέρνηση παρεµβαίνει και το κάνει υποχρεωτικό,
βάζει στον στόχο και δηµάρχους οι οποίοι αρνούνται να υποταχ-
θούν στην κεντρική πολιτική -δεν θέλω να ονοµατίσω- και πράγ-
µατι υπό µία έννοια είναι αντισυνταγµατικό και είναι και αντιλαϊκό.

Όµως, όταν από τη δεκαετία του ‘90, κύριε Λοβέρδο, η κυβέρ-
νησή σας και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατακρατούσε
παράνοµα φόρους που ήταν στην τοπική διοίκηση και ποτέ δεν
τους έδωσε, αυτό ήταν συνταγµατικό; Αυτό µε ποιο δικαιώµατα
το έκανε; Ποτέ δεν αποδόθηκαν οι φόροι που πλήρωναν οι Έλ-
ληνες πολίτες και εργαζόµενοι εξ ολοκλήρου. Είχαν σταµατήσει
στα 5 δισεκατοµµύρια δραχµές κάποτε, αλλά είχαν φτάσει πάνω
από 10 δισεκατοµµύρια αν δεν κάνω λάθος. Ποτέ δεν αποδόθη-
καν -παράνοµα µε βάση και το Σύνταγµα- στους οργανισµούς το-
πικής αυτοδιοίκησης. Αυτό δεν ήταν αντισυνταγµατικό; Γι’ αυτό
λέµε ότι είναι υποκρισία και ότι υπήρχε πάντα παρέµβαση.

Επίσης, όσον αφορά στα θέµατα εδώ των τόκων υπερηµερίας
κ.λπ., είναι όντως απαράδεκτο. Και γιατί; Δώστε µια εξήγηση,
κύριε Τσακαλώτο. Ποιον βοηθάει αυτό; Τις τράπεζες ή τον κόσµο
που χρωστάει; Είναι όµως υποκριτικό από ποια άποψη; Ότι ενώ
όλοι σας και οι προηγούµενες κυβερνήσεις και τώρα ψηφίζετε
νόµους οι οποίοι τσακίζουν τα λαϊκά στρώµατα -συµφωνείτε µε
το «ένα–τρία», ένα δάνειο πληρώνεται τρεις φορές, έτσι είναι το
τραπεζικό σύστηµα- ο εργαζόµενος βρίσκεται σε αδιέξοδο και
τώρα βγαίνετε υπερασπιστές. Ενώ από τη µία δηµιουργείτε το
θεσµικό πλαίσιο που φτάνει σε αδιέξοδο, πάει να γίνει µια ρύθ-
µιση και έρχεται τώρα η Κυβέρνηση και µε αυτό το άρθρο πάει
να χειροτερέψει αυτή τη θέση.

Γι’ αυτό λέω ότι είναι υποκριτικό και από την πλευρά αυτών
που εγείρουν θέµα αντισυνταγµατικότητας. Όλη αυτή η πολιτική
που ακολουθήθηκε είναι µε βάση τις αρχές που διατυπώνει το
Σύνταγµα γενικά; Όχι, κατά τη γνώµη µας.

Εµείς παρ’ όλα αυτά, υποστηρίζουµε την αντισυνταγµατικό-
τητα µε την έννοια ότι υπερασπίζουµε τα συµφέροντα γενικό-
τερα του λαού, µε βάση αυτές τις δυνατότητες που δίνονται και
που σε τελευταία ανάλυση είναι µάταιες, όπως αποδεικνύεται,
όχι όπως το λέµε. Είναι µάταιες γιατί ποτέ δεν υιοθετήθηκε καµ-
µία αίτηση αντισυνταγµατικότητας. Γι’ αυτό είναι κοροϊδία απέ-
ναντι στον ελληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Παφίλη.

Δεν βλέπω τον κ. Λαζαρίδη. 
Ο κ. Γεώργιος Μαυρωτάς από το Ποτάµι έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ακούγοντας τους συναδέλφους, τους λέγοντες και αντιλέγον-

τες για τις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας των άρθρων 60, 80
και 109 και βλέποντας και την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής, η οποία αφιερώνει ειδικά για το άρθρο 80 πέντε
ολόκληρες σελίδες µε τους προβληµατισµούς -κάποιοι απ’ αυ-
τούς αναπτύχθηκαν και από τους συναδέλφους προηγουµένως-
, εµείς είµαστε υπέρ και των τριών περιπτώσεων για τις
ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Μαντάς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα µιλήσω πολύ σύντοµα µόνο για το

θέµα που τέθηκε σε σχέση µε την αυτοτέλεια της Βουλής.
Αυτό που θέλω να πω είναι ότι η επισήµανση που κάνει η Επι-

στηµονική Επιτροπή της Βουλής –η οποία δεν µιλάει για αντισυν-
ταγµατικότητα, αυτή είναι η δική µου ανάγνωση- πράγµατι λέει
ότι πρέπει να διευκρινιστεί, όσον αφορά την συνταγµατική επι-
ταγή.

Θα έλεγα λοιπόν, και µετά την οµιλία του Προέδρου της Βου-
λής, ότι έχουµε, σε µία συνεννόηση και µε το Προεδρείο της Βου-
λής, τη δυνατότητα να διευκρινίσουµε αυτό το πράγµα µε µια
διαφορετική διατύπωση, εφόσον οι γενικές αυτές διατάξεις δεν
θίγουν, κατά τη γνώµη µας, το ειδικό καθεστώς που διέπει τη
Βουλή.

Με αυτή την έννοια, η πρόταση και η σκέψη είναι ότι θα µπο-
ρούσαµε να βρούµε µέχρι το τέλος της διαδικασίας µια διατύ-
πωση που να διευκρινίζει αυτό το θέµα. Άλλωστε, όπως είπε και
ο Πρόεδρος της Βουλής, στην ουσία είναι απολύτως διευκρινι-
σµένο, µια που αφορά ειδικούς κωδικούς, ειδική διαχείριση και
συνεχή παρακολούθηση από την πλευρά της Βουλής.

Μόνο αυτή την παρατήρηση θα ήθελα να κάνω και νοµίζω ότι
µπορεί να βρεθεί µια διαφορετική διατύπωση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Άρα τώρα τι κάνουµε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ξαναλέω ότι δεν τίθεται θέµα αντισυν-

ταγµατικότητας σε αυτό το συγκεκριµένο θέµα. Τίθεται θέµα δι-
ευκρίνισης και µιας διαφορετικής διατύπωσης. Περί αυτού
πρόκειται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα µι-
λήσω πρώτα για το θέµα του «νόµου Κατσέλη - Σταθάκη» που,
όπως εξήγησε ο κ. Παρασκευόπουλος, το Σύνταγµα λέει ρητά
πού επιτρέπεται και πού δεν επιτρέπεται αναδροµικότητα. Και
δεν εµπίπτει αυτή η διάταξη σε πέντε απαγορεύσεις για αναδρο-
µική νοµοθετική παρέµβαση.

Να µιλήσω, όµως, και λίγο επί της ουσίας, κύριε Λοβέρδο και
κύριε Παφίλη, που είπατε ότι δεν υποστηρίζουµε τον λαό. Θα
σας πω πώς το καταλαβαίνω εγώ επί της ουσίας. Αυτό που κα-
ταλαβαίνω είναι ότι αν υπάρχει ο Ευκλείδης που έχει ένα δάνειο
και έχει κι άλλα σπίτια και δεν τον ενδιαφέρει να πληρώσει του
τόκους και υπάρχει και ένας Θανάσης που είναι έντιµος άνθρω-
πος, αντιθέτως µε τον Ευκλείδη, ο οποίος δεν έχει σπίτια και δεν
µπει σε αυτόν τον νόµο, ο Θανάσης µετά, όταν το δικαστήριο πει
ότι, όντως, µπαίνει µέσα στις διατάξεις του «νόµου Κατσέλη -
Σταθάκη», ο Ευκλείδης αν είναι κακοπληρωτής και ξέρει εκ των
προτέρων ότι έχει κι άλλα σπίτια, αλλά δεν θα µπορεί να µπει στη
διάταξη, απλώς κερδίζει κάτι. Κερδίζει ότι δεν θα πληρώσει αυ-
τούς τους τόκους. Γιατί είναι δίκαιο αυτό; Γιατί είναι υπέρ του
λαού αυτό; Δεν το κατάλαβα.

Εδώ, αν δεν το περάσουµε αυτό, προστατεύουµε έναν κακο-
πληρωτή, έναν στρατηγικό κακοπληρωτή. Είναι κάποιος κακο-
πληρωτής που λέει «εγώ µπορώ να κερδίσω τους τόκους αν δεν
πληρώσω». Γιατί να το κάνουµε αυτό; Επί της ουσίας, δεν νοµίζω
ότι έχετε επιχείρηµα, όπως το καταλαβαίνω εγώ αυτό που κά-
νουµε.

Πάµε τώρα επί της ουσίας. Δεν θα µιλήσω για τη Βουλή, γιατί
έγινε αυτή η διευκρίνιση και ίσως θα το συζητήσουµε αργότερα.
Θα γίνει µια συζήτηση για το πώς µπορούµε να κάνουµε τη διευ-
κρίνιση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τι θα αποφασίσουµε; 
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ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν
καταλαβαίνετε. Δεν πειράζει. Εγώ προσπαθώ να σας πω ό,τι είπε
ο κ. Μαντάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν θα

µε διακόπτετε, κύριε Δένδια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ! Θα γίνει η ψηφοφορία αµέσως µετά την οµιλία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ο κύριος

Υπουργός έχει µια δυσκολία να προσλαµβάνει τη διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

χρειάζεται τώρα αυτό.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα

γίνει µια συζήτηση για να γίνουν διευκρινίσεις.
Πάµε τώρα στην τοπική αυτοδιοίκηση. Θέλω µόνο να προ-

σθέσω ότι αυτό που έχουµε µπροστά µας είναι µεταβατική διά-
ταξη. Η ουσία έχει ήδη ψηφιστεί. Δεν κάνουµε κάτι διαφορετικό
εδώ. Εδώ πρόκειται για µια µεταβατική διάταξη.

Είπε ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής για το πόσο έχει κερδίσει
η Βουλή τα τελευταία δύο ή τρία χρόνια –δεν θυµάµαι- που είναι
τα χρήµατα της Βουλής στην Κεντρική Τράπεζα. Είναι ένα ποσό
δύο ή τριών εκατοµµυρίων, δεν θυµάµαι.

Εγώ σας λέω να κάνουµε ένα τεστ, να πάρουµε δέκα ή δεκα-
πέντε ή είκοσι δήµους, κάποιους που πρόσκεινται στη Νέα Δη-
µοκρατία, κάποιους που είναι του ΠΑΣΟΚ, κάποιους της
Αριστεράς και τους ανεξάρτητους και να κάνουµε το ίδιο τεστ
για τους δήµους. Δηλαδή, ως οικονοµολόγος και όχι ως νοµικός
βλέπω ότι υπάρχουν οικονοµίες κλίµακας σε αυτό. Και επειδή
υπάρχουν αυτές οι οικονοµίες –και είναι καλό πράγµα να υπάρ-
χουν-, οι δήµοι έχουν κερδίσει πάρα πολύ.

Έχω επισκεφτεί και έχω µιλήσει µε συγκεκριµένους δηµάρ-
χους και λένε ότι αυτό τους έχει δώσει επιπλέον πόρους για τον
δήµο τους. Άρα επί της ουσίας πραγµατικά δεν βλέπω ποιο είναι
το πρόβληµα. Καµµία αυτοτέλεια δεν θίγεται για τον Δήµο Τρι-
κάλων ή Πρέβεζας απ’ αυτή την διάταξη. Καµµία! Απλώς κερδί-
ζουν περισσότερα χρήµατα για τους δηµότες τους. Πραγµατικά
επί της ουσίας δεν καταλαβαίνω ποιο είναι το πρόβληµα.

Τρίτον, πάµε τώρα στο ΕΣΥ. Δεν ήµουν ούτε νευριασµένος
ούτε αγανακτισµένος. Κάναµε µια σοβαρή συζήτηση µε τον κ.
Βορίδη και σχεδόν τον έπεισα για τις ισχυρές µας θέσεις γι’ αυτό
το θέµα! Το µόνο που έχω ως παράπονο είναι ότι φαίνεται πως
υπάρχει µια συλλογική αµνησία -και ανησυχώ για εσάς, δεν έχω
ούτε αγανάκτηση- των διακοσίων είκοσι δύο Βουλευτών που ψή-
φισαν τον ν.4336, στον οποίο υπήρχε µέσα η σύµβαση. Και µέσα
σε αυτή τη σύµβαση λέει ότι όταν θα δηµιουργηθεί το υπερτα-
µείο, θα γίνει συµβαλλόµενο µέρος της σύµβασης και θα υπάρ-
χουν εγγυήσεις για ένα µέρος του δανείου του ESM, που πήραµε
το 2015.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τι άλλαξε από τότε; Τι άλλαξε και δεν θυµάστε; Εξαιρώ µερι-
κούς, όπως τον κ. Καρρά και τον κ. Μαυρωτά –αν δεν κάνω
λάθος- οι οποίοι δεν ήταν τότε Βουλευτές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ήµασταν.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Οι

υπόλοιποι, όµως, τι ακριβώς λέτε; Διακόσιοι είκοσι δύο άνθρω-
ποι, Βουλευτές, Βουλευτίνες, ψήφισαν µια σύµβαση που λέει…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ, ησυχία! Θα πάρετε τον λόγο να πείτε τις απόψεις σας.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μας ψέγετε και από πάνω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Μπακογιάννη!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ακού-

στε, κυρία Μπακογιάννη, γιατί συνήθως ακούτε επιχειρήµατα.
Δεν σας διέκοψα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν ακούτε επιχειρήµατα. Μετά τον Βα-
ρουφάκη… (δεν ακούστηκε)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εσείς
δεν ακούτε επιχειρήµατα. Μπορώ να µιλήσω στην κ. Μπακο-

γιάννη που τουλάχιστον ακούει;
Εκεί µέσα στην σύµβαση που εσείς ψηφίσατε, λέει ότι θα

υπάρχει ένα υπερταµείο και αυτό θα δίνει εγγυήσεις. Και όταν
θα γίνει το υπερταµείο, θα γίνει συµβαλλόµενο µέρος της συµ-
φωνίας. Αυτό ψηφίσατε. Εάν έχετε πάθει αµνησία, δεν φταίω
εγώ.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Για τις τράπεζες… (δεν ακούστηκε)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ, κυρία Βούλτεψη, µε αυτό το στυλ επιτέλους! Αφήστε
τον Υπουργό να µιλήσει.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κοντονής.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι τα πράγµατα είναι

πιο απλά απ’ ό,τι παρουσιάστηκαν µέχρι αυτή τη στιγµή. Και ανα-
φέροµαι πρώτα και κύρια στο θέµα της Βουλής, το οποίο ανέ-
κυψε από την τοποθέτηση του κ. Δένδια.

Ευθέως και µε τρόπο κατηγορηµατικό λέµε ότι η συγκεκριµένη
διάταξη δεν αφορά τη Βουλή. Η Βουλή δεν είναι φορέας της γε-
νικής κυβέρνησης. Αντιθέτως, υπάρχει ειδική διάταξη στον Κα-
νονισµό της Βουλής που την εξαιρεί. Εποµένως όλη αυτή η
συζήτηση, η οποία γίνεται για τη Βουλή, είναι άνευ αντικειµένου. 

Αυτό, δε, το λέει και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής ότι,
δηλαδή, δεν µπορεί να συµπεριληφθεί η Βουλή στους γενικούς
φορείς της Κυβέρνησης διότι εξαιρείται µε ειδική διάταξη του
Κανονισµού της Βουλής. Όταν έχουµε, λοιπόν, ειδική διάταξη
δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να υπαχθεί η Βουλή σε ένα γε-
νικότερο πλαίσιο. 

Λέει όµως -και εδώ µπορεί να γίνει µία συζήτηση, θα το δει η
Κυβέρνηση- ότι για την αποφυγή -προσέξτε- ερµηνευτικών
λαθών µπορεί µε ρητό τρόπο να περιληφθεί αυτό που σας λέω
και στο παρόν νοµοσχέδιο. Αντισυνταγµατικότητα δεν υπάρχει.
Κατά τη γνώµη µου, είναι εκ περισσού να περιληφθεί, αλλά εάν
ο αρµόδιος Υπουργός και η Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης
και η Βουλή κρίνουν ότι αυτό είναι απαραίτητο για την αποφυγή
ερµηνευτικών λαθών, δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα. Μη δηµιουρ-
γούµε όµως θέµατα εκεί που δεν υπάρχουν.

Δεύτερον, όσον αφορά την τοκογονία η οποία ετέθη σχετικά
µε το άρθρο 60 παράγραφος 5, προσέξτε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να προσεγγίσουµε τον νόµο του 2010 τελολογικά και
να δούµε τον σκοπό. Τι θέλει ο νοµοθέτης να προστατεύσει;
Θέλει να προστατεύσει εκείνον τον πολίτη που χρήζει προστα-
σίας. Ποιος αποφασίζει εάν κάποιος πρέπει να προστατευθεί; Το
δικαστήριο. Έρχεται, λοιπόν, η συγκεκριµένη διάταξη και προ-
στίθεται στο υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο και λέει το εξής:
Όποιος καταθέσει τη σχετική αίτηση στο ειρηνοδικείο, αυτός
έχει και την προστασία για το θέµα της τοκογονίας. Αλλά εάν κρι-
θεί από το δικαστήριο ότι δεν έπρεπε να προστατευθεί, τότε βε-
βαίως θα καταβληθούν οι νόµιµοι τόκοι. Αυτό λέει η διάταξη.

Εάν, λοιπόν, συµφωνήσουµε στο αυτονόητο ότι η διάταξη του
2010, όπως διαλαµβάνεται στον νόµο, είχε σκοπό να προστατεύ-
σει όσους χρήζουν προστασίας και αυτό το λένε τα δικαστήρια,
άλλο τόσο πρέπει να συµφωνήσουµε σήµερα εδώ ότι αυτοί για
τους οποίους έκριναν τα δικαστήρια ότι δεν πρέπει να προστα-
τευθούν πρέπει να καταβάλουν και τους τόκους. Διότι οκτώ χρό-
νια εφαρµογής του νόµου εκτός των θετικών, τα οποία η
Κυβέρνηση τα έχει υπερτονίσει µε νοµοθετήµατα µετά το 2015,
έχουµε και καταχρηστική άσκηση δικαιώµατος και το ξέρουµε
πολύ καλά. 

Θα πρέπει, λοιπόν, εδώ να είµαστε ειλικρινείς: αυτός που πρέ-
πει να προστατευθεί θα προστατευθεί σε όλο το µήκος και πλά-
τος των διατάξεων του νόµου. Αυτός, όµως, που κρίνουν τα
δικαστήρια ότι λειτουργεί καταχρηστικά, δεν µπορεί να προστα-
τευθεί και θα επιβληθούν οι νόµιµοι τόκοι.

Όσον αφορά το θέµα του άρθρου 80 παράγραφος 7, που
ετέθη από τον κ. Λοβέρδο, δεν αφορά τα κληροδοτήµατα υπέρ
του δηµοσίου, δεν αφορά κληροδοτήµατα, κωδίκελλους, διαθή-
κες κ.λπ.. Εποµένως να το διευκρινίσουµε αυτό το πράγµα. Είναι
η συνταγµατική διάταξη ρητή και κατηγορηµατική. Στον νόµο δεν
διαλαµβάνεται κάτι αντίθετο, οπότε και θα είχε νόηµα η συζή-
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τηση περί αντισυνταγµατικότητας, το καταλαβαίνω.
Όσον αφορά τους ΟΤΑ, εδώ θέλω να πω και κάτι άλλο πέραν

των όσων είπε ο κ. Τσακαλώτος, για να µην επαναλαµβάνω τους
ισχυρισµούς οι οποίοι ήταν απολύτως εµπεριστατωµένοι και κα-
θαροί. Η συγκεκριµένη διάταξη, όπως σας είπε ο Υπουργός, πε-
ριγράφει µε σαφήνεια τις ισχύουσες ρυθµίσεις κατά τη
µεταβατική περίοδο του ν.4270 άρθρο 69Α του 2014. Μα, αυτός
ο νόµος ψηφίστηκε και κρίθηκε συνταγµατικός από εσάς, εσείς
τον ψηφίσατε το 2014. Εµείς εδώ προσθέτουµε τις µεταβατικές
διατάξεις, ακριβώς, για να µην υπάρχει κανένα κενό. 

Εάν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας, θα πρέπει να
πούµε ότι αν είναι αντισυνταγµατικό αυτό το οποίο έρχεται σή-
µερα, θα πρέπει να είναι αντισυνταγµατικό και αυτό στο οποίο
εδράζεται, που είναι ο νόµος του 2014.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέµατα αντισυνταγ-
µατικότητας δεν υπάρχουν και καλούµε τη Βουλή να καταψηφί-
σει τις σχετικές ενστάσεις. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση

κατά το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής
για το θέµα της αντισυνταγµατικότητας που ετέθη. 

Οι αποδεχόµενοι τις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας παρα-
καλώ να εγερθούν. 

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι τις ενστάσεις)
Οι µη αποδεχόµενοι τις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας πα-

ρακαλώ να εγερθούν. 
(Εγείρονται οι µη αποδεχόµενοι τις ενστάσεις)

Είναι προφανές ότι υπέρ της µη αποδοχής των ενστάσεων αν-
τισυνταγµατικότητας ηγέρθησαν οι περισσότεροι.

Συνεπώς οι ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας απορρίπτονται.
Αµέσως τώρα θα δώσω τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Μπαλαούρα.
Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι ανοίγει και το σύ-

στηµα εγγραφής των οµιλητών, οπότε σπεύσατε.
Κύριε Μπαλαούρα, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα ήθελα πρώτα να προχωρήσω σε ένα προσωπικό,
θα έλεγα, ζήτηµα, να ευχαριστήσω την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ για τη συµβολική της κίνηση, το ότι αποφάσισε να
µου αναθέσει να κάνω την σηµερινή εισήγηση, διότι µου έκανε
την τιµή στις 14 Αυγούστου 2015 να είµαι εισηγητής του µνηµο-
νίου και σήµερα να είµαι εισηγητής σε ένα νοµοσχέδιο που ανοί-
γει τον δρόµο για να τελειώσει επιτέλους το µνηµόνιο τον
Αύγουστο που µας έρχεται. 

Θυµάµαι, µε αφορµή αυτό, τι γινόταν εκείνη την περίοδο. Γί-
ναµε Κυβέρνηση σε µια χρεοκοπηµένη και λεηλατηµένη χώρα.
Ο κόσµος βρισκόταν καθηµερινά στους δρόµους. Θυµήθηκα
τώρα µια λατινική φράση, «corruptio optimi pessima», που σηµαί-
νει ότι η διαφθορά των αρίστων είναι χειρότερη από άλλες δια-
φθορές. 

Ο Σεφέρης, µάλιστα, για την «Έρηµη χώρα» του Έλιοτ είχε
πει: «στεγνή, στέρφα και άνυδρη, έρηµη χώρα, χωρίς ελπίδα σω-
τηρίας». Τότε, λοιπόν, αυτό ήµασταν, όταν αναλάβαµε την Κυ-
βέρνηση, σε αυτή την κατάσταση. Δώσαµε µια τιτάνια µάχη επί
έξι µήνες µέσα και έξω από την Ελλάδα. 

Όλοι θυµόµαστε την «αριστερή παρένθεση». 
Αυτοεκπληρούµενες προφητείες, ακόµη και στα capital con-

trols! 
Να θυµηθούµε τον περιβόητο Ντάισελµπλουµ, που έδωσε

σήµα για απόσυρση των καταθέσεων από τις τράπεζες; 
Να θυµηθούµε από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, δεν

θέλω τώρα να θυµίσω, επώνυµα στελέχη που προσδιόριζαν µά-
λιστα και την ηµέρα που θα γίνονταν τα capital controls και δεν
θα υπήρχαν λεφτά στις τράπεζες; Να µην ξύσω πληγές για κεν-
τρικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας! 

Δώσαµε, λοιπόν, συνάδελφοι, µάχη µόνοι µας –κυριολεκτικά-
και από ανατολή και από δύση. 

Μόνο τα κινήµατα τότε της Ευρώπης και εν γένει της Αµερικής

µάς στήριζαν, καθώς και οι διανοούµενοι. Είχαµε αντίπαλους
αυτό το εδραιωµένο καθεστώς των ΜΜΕ της χώρας, που είχαν
σαν γραµµή, σαν αξία θα έλεγα γι’ αυτούς τα ψέµατα, τη δια-
στρέβλωση, την προπαγάνδα. 

Σταθήκαµε όρθιοι, αλλά δεν βγήκε το σχέδιό µας. Συµβιβαστή-
καµε προσπαθώντας να κερδίσουµε χώρο και χρόνο. Αυτή τη
φράση «να κερδίσουµε χρόνο και χώρο» την έχει πει ένας µεγά-
λος επαναστάτης που δεν θα πω το όνοµά του. Ο νοών νοείτω!

Δεν µπορούσαµε να ξεκινήσουµε, όµως, από την αρχή, γιατί
είχαµε καθορισµένα πλαίσια από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Ο Σεφέρης στους «Αργοναύτες» λέει -για την Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, το µετατρέπω εγώ- «ήταν η ελπίδα στο βάθος».

Το σηµερινό νοµοσχέδιο φέρνει άραγε νέα µέτρα; Εγώ λέω
ναι. Φέρνει νέα µέτρα, τα οποία είναι θετικά για τα εργασιακά,
για την υγεία, για τις αδειοδοτήσεις και τα επιχειρηµατικά πάρκα,
για το µοίρασµα στην οικονοµία από το υπερπλεόνασµα, για το
κοινωνικό κράτος. Πράγµατι, είναι καινούργια µέτρα, είναι προ-
χωρηµένα µέτρα. Αυτά, όµως, και µόνο αυτά είναι και όχι αρνη-
τικά. Άρχισε πια ο κόσµος να βλέπει φως στην καταχνιά που µας
είχατε βάλει. Η ελπίδα άρχισε να φαίνεται. 

Είµαστε ισότιµοι συνοµιλητές. 
Θυµίζω, διότι δεν πάει πολύς καιρός, περίπου τρία χρόνια, που

δεν ήθελαν στις συσκέψεις κορυφής τον εκπρόσωπο της χώρας
µας, τον Πρωθυπουργό, να κάθεται µαζί, να φωτογραφίζεται µαζί
του. Αποφεύγανε να κάθονται δίπλα του. Το θυµόµαστε αυτό; 

Κερδίσαµε την εµπιστοσύνη, γιατί υλοποιούσαµε τις δεσµεύ-
σεις. Δίναµε σκληρή διαπραγµάτευση, αλλά όταν συµφωνού-
σαµε, τα τηρούσαµε και δεν κάναµε κολπάκια. Εποµένως
κερδίσαµε και την αξιοπιστία και λύνουµε τα συσσωρευµένα
προβλήµατα της κοινωνίας, που δεν µπορούσατε να αγγίξετε
εσείς, όπως το «µακεδονικό». Σεβασµός πια υπάρχει για τη χώρα
µας από παντού και δεν είναι αποπαίδι.

Χτυπήσαµε τη διαφθορά και τη διαπλοκή, ναι ή όχι; Αναµφι-
σβήτητα ναι. Θα µπορούσαµε περισσότερο; Ενδεχοµένως ναι,
όµως το θετικό αποτύπωµα έχει µείνει.

Ανορθώσαµε το ΕΣΥ; Το σώσαµε, δεν το ανορθώσαµε απλώς.
Θα µπορούσαµε να κάνουµε ενδεχοµένως περισσότερα; Πιθα-
νόν. Εκεί θα δεχθούµε κριτική, αν υπάρχει. 

Προχωρήσαµε σε ανάπτυξη µετά από δέκα ολόκληρα χρόνια
ύφεσης, ναι ή όχι; Βάλαµε τάξη στα δηµοσιονοµικά, ναι ή όχι;
Ανέβηκαν οι εξαγωγές και µάλιστα πάρα πολύ και έχουµε πια ένα
ισοζύγιο θετικό, ναι ή όχι; 

Μειώθηκε η ανεργία από το 27% στο 20,1%, ναι ή όχι; 
Γίνονται επενδύσεις στη χώρα µας, ναι ή όχι; Και γίνονται και

πολλές µάλιστα. 
Έχουµε κάνει επιτυχηµένες εξόδους στις αγορές, ναι ή όχι;

Έχουν κατρακυλήσει τα οµόλογα; Ακόµη και προχθές µειώθηκαν
τα οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου, παρά την κρίση που υπάρ-
χει και από τον Τραµπ και από την Ιταλία;

Απορροφούµε πρώτοι στην Ευρώπη τα κονδύλια για τα προ-
γράµµατα, ναι ή όχι; Χρησιµοποιούµε νέα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία, ναι ή όχι; 

Συνάδελφοι, τον Αύγουστο η χώρα αλλάζει όχι µόνο σελίδα
αλλά και κεφάλαιο. Δεν έχουµε πια επιτροπεία. Θα έχουµε -για
να µιλάµε καθαρά- ενισχυµένη παρακολούθηση. Γιατί αυτό; Να
το εξηγήσουµε. Και όταν λέω αυξηµένη, εννοώ σε σχέση µε τα
άλλα κράτη που βγήκαν από τα µνηµόνια. Διότι έχουµε ένα τε-
ράστιο χρέος. Το είπα και χθες. Το χρέος µας είναι παραπάνω
από το άθροισµα του χρέους όλων των υπόλοιπων κρατών που
είχαν µνηµόνιο. Θα γίνει αποµείωση. Θέλουν, λοιπόν, να παρα-
κολουθούν -υπογραµµίζω τη λέξη «παρακολουθούν»- οι πιστωτές
την εξέλιξη της ελληνικής οικονοµίας. Παρακολούθηση δεν ση-
µαίνει εποπτεία και επιτροπεία. 

Και έχουν αυξηθεί οι δυνατότητες διαπραγµάτευσής µας γιατί
από τον Αύγουστο, αφού θα έχει γίνει και αποµείωση του χρέ-
ους, θα έχουµε περισσότερους βαθµούς ελευθερίας. Άρα ανοί-
γουν και νέα κεφάλαια. Και θα θέλαµε τις υποδείξεις της
Αντιπολίτευσης για το ποια θέµατα πρέπει µετά τον Αύγουστο
να θέσουµε ξανά σε διαπραγµάτευση. Και εκεί θα είναι ένα µε-
γάλο στοίχηµα, όχι µόνο σε σχέση µε τα υπόλοιπα κόµµατα της
Βουλής, αλλά σε σχέση µε εµάς τους ίδιους: Πώς θα διαµορφώ-
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σουµε εµείς -και η Κυβέρνηση και οι Βουλευτές και ο ΣΥΡΙΖΑ-
έναν δρόµο γι’ αυτό που ονοµάζουµε ολιστική ανάπτυξη. Θα πρέ-
πει να εγκύψουµε και να κουβεντιάσουµε, αν θέλουν τα κόµµατα
να κουβεντιάσουµε µαζί τους. Να πάµε σε αυτή την πορεία που
θα έχει περιφερειακή, τοπική και εθνική θετική γραµµή, ναι ή όχι;
Θα κάνουµε τέτοιες συζητήσεις στη Βουλή επιτέλους;

Κύριοι συνάδελφοι, στις εκλογές του 2019 -απευθύνοµαι στη
Νέα Δηµοκρατία- θα χάσετε πάλι, γιατί ο κόσµος δεν ξεχνά.
Όπως και να εµφανίζεστε, δεν έχετε ιδεολογική και πολιτική ρα-
χοκοκαλιά. 

Θυµάµαι κάτι που είχε πει ο Δηµήτρης Καµπούρογλου: «Κα-
θαρό πράγµα δεν είναι ό,τι επλύθη αλλά ό,τι δεν ελερώθη». Και
εσείς µπορεί να θέλετε να ξεπλυθείτε, αλλά έχετε λερώσει τη
φωλιά σας. Ακόµη και σε ζητήµατα όπου είχαν βάλει τα πλαίσια
οι πρόγονοί σας, όπως το «µακεδονικό», ταλαντεύεστε µεταξύ
της ακροδεξιάς και της δεξιάς σας. Ο ΣΥΡΙΖΑ τολµά και σε αυτό
το θέµα και σε όλα τα δύσκολα που µας κληροδοτήσατε, γιατί
έχει την εµπιστοσύνη του κόσµου -και συνεχίζει να την έχει- του
κόσµου της εργασίας, των απόκληρων, των νέων, της υγιούς, θα
έλεγα, επιχειρηµατικότητας.

Τελειώνοντας θέλω να θυµηθώ και έναν στίχο του Ελύτη. Ναι,
σήµερα µε έχει πιάσει το φιλολογικό µου! «Τι χρώµα να έχει
άραγε η ελπίδα;», λέει ο Ελύτης. «Θα είναι γαλάζια σαν τη θά-
λασσα, που ταξιδεύει σε µέρη άγνωστα και ονειρεµένα», κατα-
λήγει. 

Πράγµατι, το καράβι του ΣΥΡΙΖΑ βρήκε στα απόνερα νερά,
αψηφώντας και τη Σκύλλα και τη Χάρυβδη,αλλά και εξαφανίζον-
τας τους Λωτοφάγους. Δεν υπάρχουν πια Λωτοφάγοι πολλοί στη
χώρα µας. 

Πλέει πια στη γαλάζια θάλασσα. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε κι εµείς. Ευχαριστούµε και για τον χρόνο, κύριε Μπα-
λαούρα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σταϊκούρας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, συζητάµε ένα πολυνοµοσχέδιο σήµερα. Και

δεν κάνουµε αναπόληση στην ποίηση του παρελθόντος. Συζη-
τάµε ένα πολυνοµοσχέδιο κοπής ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ. Αφορά την
ολοκλήρωση της τέταρτης αξιολόγησης του τρίτου µνηµονίου.
Και για να εξηγούµαστε, κύριε Υπουργέ του µνηµονίου των κυ-
ρίων Τσίπρα και Καµµένου. Άλλωστε, µόνος σας είπατε ότι ήσα-
σταν ο πρώτος εισηγητής και ο τελευταίος αυτού του µνηµονίου.
Άρα παραδέχεστε ότι έχετε την αποκλειστικότητα ενός αχρεί-
αστου µνηµονίου, του πιο επώδυνου µνηµονίου από την πιο µνη-
µονιακή Κυβέρνηση της τελευταίας οκταετίας, µια Κυβέρνηση η
οποία χωρίς καµµία ηθική αναστολή, χωρίς -είναι σηµαντικό-
αξιακές σταθερές, χωρίς ιδεολογικές συντεταγµένες, χωρίς πο-
λιτική νοµιµοποίηση, περιφρονώντας τις ευαισθησίες του λαού,
υπογράφει τα πάντα για την εξουσία, προχωρώντας σε βαριές
οικονοµικές και εθνικές υποχωρήσεις και κακές συµφωνίες. 

Ας περιοριστούµε, όµως, σήµερα στο πολυνοµοσχέδιο για να
αποτυπώσουµε αυτές τις αξιολογικές κρίσεις.

Πρώτον, ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι η χώρα οδηγείται στην
καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια. Ο κ. Μπαλαούρας µόλις ψέλλισε
κάτι διαφορετικό. Το µόνο που ολοκληρώνεται είναι η χρηµατο-
δότηση της χώρας από τα προγράµµατα. 

Αντιθέτως, οι µνηµονιακές πολιτικές θα συνεχιστούν και για τα
επόµενα χρόνια, όπως άλλωστε καταγράφει και το επικαιροποι-
ηµένο µνηµόνιο, το οποίο, κύριοι Υπουργοί, υπήρχε δέσµευση
χθες ότι θα το καταθέσετε στη Βουλή µεταφρασµένο σήµερα.
Και ακόµα δεν υπάρχει αυτό και αποφεύγετε να το κάνετε.

Η Κυβέρνηση, σε αντιδιαστολή µε τα άλλα κράτη-µέλη της Ευ-
ρώπης, που βγήκαν από τα µνηµόνια, έχει ψηφίσει νέα πρόσθετα
µέτρα λιτότητας για µετά το 2018, έχει δεσµευθεί σε υψηλούς
πρωτογενείς στόχους για πέντε χρόνια -ένα συν τέσσερα- έχει
δεσµεύσει τη δηµόσια περιουσία της χώρας για έναν αιώνα, έχει
συµφωνήσει η υλοποίηση των όποιων παρεµβάσεων για το χρέος
να γίνει µετά το καλοκαίρι -αν χρειαστεί- και έχει αποδεχθεί -το
είπε ο κ. Μπαλαούρας- τον µηχανισµό ενισχυµένης εποπτείας -

όχι «παρακολούθησης», τα κείµενα λένε «εποπτείας» και θα σας
διορθώσω σε αυτό- συνοδευόµενης από αυστηρούς όρους. Το
είπε, άλλωστε, χθες και ο κ. Ρέγκλινγκ στην Ελληνική Ένωση
Τραπεζών. 

Δεύτερον, ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι η ελληνική οικονοµία
την τελευταία τριετία ανατάσσεται. Η αλήθεια είναι ότι η οικονο-
µία σε πολλά θεµελιώδη µεγέθη της λιµνάζει. 

Και έχουµε όλα τα στοιχεία, τα οποία έχουµε καταθέσει και τα
οποία δεν αµφισβητείτε: Σε σχέση µε το 2014 -για να εξηγη-
θούµε- το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών έχει συρρικνωθεί,
αφού έχετε πάρει µέτρα. Το ιδιωτικό χρέος προς τις εφορίες και
τα ασφαλιστικά ταµεία έχει διογκωθεί. Είναι κατά 55% αυξηµένο
από το τέλος του 2014. Η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας έχει
υποχωρήσει. Οι κεφαλαιακοί περιορισµοί, που επιβάλατε, εξακο-
λουθούν να υφίστανται. Το δηµόσιο χρέος αυξάνεται και το ονο-
µαστικό ΑΕΠ στο τέλος του 2017 δεν έχει φθάσει ακόµα το
ονοµαστικό ΑΕΠ του τέλους του 2014. Είναι τα τελευταία στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ. 

Συνεπώς η Κυβέρνηση των φόρων, των κατασχέσεων και των
πλειστηριασµών, η Κυβέρνηση του λαϊκιστικού, πελατειακού και
παρασιτικού αφηγήµατος αδυνατεί να οδηγήσει τη χώρα στην
κανονικότητα. 

Τρίτον, κύριε Μπαλαούρα, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει νέα
µέτρα, τα οποία δεν τα έχει βιώσει ακόµα η κοινωνία και τα οποία
δεν περιλαµβάνονταν στο τρίτο µνηµόνιο. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Σήµερα ψηφίζουµε
µέτρα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Άρα, αντιθέτως µε το επιχείρηµά
σας, δεν έχετε την πολιτική νοµιµοποίηση να τα εφαρµόσετε. Στο
τρίτο µνηµόνιο δεν υπήρχε καµµία αναφορά σε µέτρα για το
2019 και το 2020. Καµµία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συνεπώς θα µειωθούν οι κύριες συντάξεις από το 2019. Που-

θενά δεν υπήρχε αυτό στο τρίτο µνηµόνιο. Θα περικοπεί η προ-
σωπική διαφορά στις επικουρικές συντάξεις από το 2019.
Πουθενά δεν υπήρχε αυτό στο τρίτο µνηµόνιο. Θα αυξηθούν οι
ασφαλιστικές εισφορές των ελεύθερων επαγγελµατιών και των
αγροτών ακόµα περισσότερο. Πουθενά δεν υπήρχε αυτό στο
τρίτο µνηµόνιο. Θα περικοπεί κατά 35% το αφορολόγητο. 

Και για να µην ξεχνιόµαστε, θα αυξηθεί και ο ΕΝΦΙΑ, τον οποίο
θα καταργούσατε, σε ένα εκατοµµύριο ελληνικά νοικοκυριά. 

Και συγγνώµη, κύριε Τσακαλώτο, µιλήσατε εσείς για αµνησία; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συλ-

λογική, όχι για εσάς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Να µιλήσουµε τότε για ατοµική.

Εµένα µου αρέσει να τα κάνουµε πιο ατοµικά τα πράγµατα. 
Στις 12 Απριλίου του 2016 ο κ. Τσακαλώτος, πριν από την

πρώτη µείωση του αφορολόγητου, έλεγε: «Μας είπαν ότι πρέπει
να µειώσουµε πιο πολύ το αφορολόγητο. Εµείς κάναµε µια πολύ
µικρή µείωση του αφορολόγητου. Όπως σας είπα, θα επηρεάσει
κάποιον από 15.000 ευρώ µόνο κατά 60 ευρώ τον χρόνο. Δεν θα
κάνουµε άλλη µείωση του αφορολόγητου. Δεν είµαι εγώ διατε-
θειµένος να καταθέσω στη Βουλή των Ελλήνων…». 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν εί-
πατε ότι δεν θα κάνετε παρελθοντολογία και ότι θα κοιτάξουµε
µπροστά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Εσείς µιλήσατε για αµνησία, κύριε
Υπουργέ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ!
Συνεχίστε, κύριε Σταϊκούρα! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Τσακαλώτο, εσείς προκαλέ-

σατε, γιατί µιλήσατε για αµνησία. «Δεν είµαι εγώ διατεθειµένος»
-συνεπώς- «να καταθέσω στη Βουλή των Ελλήνων ένα νοµοσχέ-
διο που έχει αφορολόγητο µικρότερο από αυτό που θα υπάρξει
στο νοµοσχέδιο που θα δείτε». Αυτό πριν από την πρώτη περι-
κοπή. 

Άρα υπάρχουν κόκκινες γραµµές. Και ξέρετε κάτι; Οι ηθικές
αρχές και αξίες, οι ιδεολογικές συντεταγµένες και οι συνέπειες
λόγων και έργων είναι µεγάλο προτέρηµα για έναν Βουλευτή και
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δη Υπουργό. 
Αυτά τα νέα µέτρα, συνεπώς, οδηγούν σε απώλεια µίας έως

τριών συντάξεων και ενός µισθού, ανεβάζοντας τον συνολικό λο-
γαριασµό της σηµερινής Κυβέρνησης στα 14,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέτρα. 

Κύριε Τσακαλώτο, να σας πω κι ένα άλλο επιχείρηµα, γιατί «κό-
πτεσθε» για τους συνταξιούχους.

Να µιλήσουµε λίγο για τους συνταξιούχους το 2019; Μας εί-
πατε ότι είναι λανθασµένοι οι υπολογισµοί. Το 2019 σε καθαρή
βάση, όχι σε µεικτή -για να συνεννοούµαστε είπατε- θα κόψετε
από τους συνταξιούχους 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θα πάρετε
για τους συνταξιούχους, στην καλύτερη περίπτωση, αν υπερκα-
λύψετε τους στόχους -µακάρι να τους υπερκαλύψετε και να το
κάνετε- για κοινωνική προστασία 930 εκατοµµύρια ευρώ. Οι
άλλες εξισορροπητικές δράσεις δεν αφορούν τους συνταξιού-
χους. Αφορούν όλη την κοινωνία. Εύχοµαι να υλοποιηθούν. Εµείς
έχουµε αµφιβολίες. Και επειδή είµαι καλόπιστος, να αξιοποι-
ήσετε και τον δηµοσιονοµικό χώρο των 700 εκατοµµυρίων ευρώ.
Σας τον χαρίζω και αυτόν, που και εκεί έχω προβληµατισµούς. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Να µας το προσθέσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Θα σας το προσθέσω. Όµως, δεν

αφορά µόνο τους συνταξιούχους. Αφορά όλη την κοινωνία.
Οι συνταξιούχοι θα χάσουν πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ

το 2019. Ο κάθε συνταξιούχος θα έχει απώλεια. Μπορεί να λέτε
εσείς -στην καλύτερη περίπτωση- ότι στο σύνολο της κοινωνίας
θα αντιρροπήσετε τις περικοπές, είναι απολύτως βέβαιο, όµως,
ότι οι συνταξιούχοι στην καλύτερη περίπτωση -που υπερκαλύ-
ψετε, δηλαδή, τους στόχους, που δώσετε µέρισµα, που κάνετε
τα πάντα και έχετε και δηµοσιονοµικό χώρο- θα έχουν απώλεια
1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Καταθέτω σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεπώς το διαθέσιµο εισόδηµα των συνταξιούχων θα µειωθεί
ακόµα περισσότερο το 2019. Ευτυχώς, όµως, τότε -το αργό-
τερο!- τελειώνουν τα βάσανα των πολιτών µε τη σηµερινή ανερ-
µάτιστη Κυβέρνηση. 

Πάντως, λύσαµε έναν γρίφο. Λύσαµε τον γρίφο που απασχολεί
τη διεθνή κοινότητα των οικονοµολόγων: Πώς, δηλαδή, από το
«λεφτά χωρίς µνηµόνιο», µπορεί κάποιος να καταλήξει σε ένα
ακόµα µνηµόνιο χωρίς λεφτά. Αυτό µε ΣΥΡΙΖΑ στην Κυβέρνηση
το λύσαµε!

Τέταρτον, η Κυβέρνηση αδυνατεί να επιτύχει υψηλούς και δια-
τηρήσιµους ρυθµούς ανάπτυξης, µε αποτέλεσµα η οικονοµία να
σέρνεται και η κοινωνία να φτωχοποιείται. Επαναφέρατε την οι-
κονοµία στην ύφεση το 2015 και το 2016. Αποτύχατε -και µάλιστα
κατά 55%- στον στόχο για το 2017. Αναθεωρείτε ήδη τον στόχο
για το 2018 προς τα κάτω και προβλέπετε συρρικνωµένους ρυθ-
µούς µεγέθυνσης µέχρι το 2022. 

Ξέρετε τι υπογράφετε; Διότι λέτε ότι πάει απίστευτα καλά η
οικονοµία και πως έχει δυναµική; Υπογράφετε ότι το 2022 ο ρυθ-
µός ανάπτυξης της οικονοµίας θα είναι µικρότερος από το 2018.
Αυτό λέει το κείµενο. Αυτό υποστηρίζετε. Και κατά τα άλλα µάς
λέτε ότι υπάρχει αναπτυξιακή δυναµική. Τελικά οι αυταπάτες δεν
γιατρεύονται! 

Καταθέτω σχετικό πίνακα για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και επειδή λέτε ότι δήθεν εµείς κινδυνολογούµε, να ακόµα µια
απόδειξη της αποτυχίας σας. Τι ψηφίσατε πέρσι; Ένα µεσοπρό-
θεσµο µε εκτιµήσεις για την ανάπτυξη. Φέτος φέρνετε ένα και-
νούργιο µεσοπρόθεσµο. Τι οµολογείτε; Ότι µεταξύ του περσινού
και του φετινού θα χαθούν 26 δισεκατοµµύρια ευρώ πλούτου
µέχρι το 2021. Πέρσι και φέτος. Εσείς οι ίδιοι στο µεσοπρόθεσµο
λέτε ότι χάνονται σωρευτικά 26 δισεκατοµµύρια ευρώ πλούτου
µέχρι το 2021. Το περσινό µεσοπρόθεσµο µε το φετινό. Τα δικά
σας στοιχεία είναι που ψηφίζατε και ψηφίζετε. Και µετά καυχιέ-

στε για δήθεν επιτυχίες σας. Αιδώς, Αργείοι! 
Πέµπτον, ισχυρίζεται η Κυβέρνηση -θριαµβολογώντας µάλι-

στα!- ότι θα πετύχει πολύ υψηλότερα από τους στόχους πρωτο-
γενή πλεονάσµατα, ότι θα πετύχει 5,2% το 2022. 

Αλήθεια, όµως, τι υποστήριζε ο κ. Τσίπρας στις 23 Ιουνίου του
2016, µετά τη λαϊκή εντολή, που λέτε; Για να διαβάσουµε λίγο:
«Είναι απολύτως αδύνατον…» -συγκρατήστε τις δύο λέξεις, όχι
αδύνατον, απολύτως αδύνατον!- «…πρωτογενή πλεονάσµατα
του ύψους του 3,5% µετά το 2018 να διατηρηθούν για αρκετά
χρόνια.». Ο κύριος Πρωθυπουργός έλεγε ότι είναι απολύτως
αδύνατον. Πότε; Το 2016. Και συνέχιζε ως εξής: «Εκτός αν θέ-
λουµε να πλήξουµε την ελληνική οικονοµία και να έχουµε διαρ-
κώς συνθήκες µακροχρόνιας στασιµότητας. Αυτά τα έλεγε στο
«ECONOMIST» στις 23 Ιουνίου του 2016. Καταθέτω το σχετικό
έγγραφο για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεπώς µην υποστηρίζετε ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση κιν-
δυνολογεί. Μόνοι σας καρφώνεστε. Είµαι, όµως, απολύτως βέ-
βαιος ότι µεθαύριο, την Παρασκευή, στην οµιλία του στο ίδιο
συνέδριο, στο «ECONOMIST», ο κ. Τσίπρας θα κάνει άλλη µία κυ-
βίστηση ή για να το πω ακόµα πιο απλά, άλλη µία κωλοτούµπα.
Άλλωστε, το χούι δεν κόβεται!

Έκτον, η δηµόσια περιουσία µπαίνει υποθήκη και ενεχυριάζε-
ται µέχρι του ύψους των 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η Κυβέρ-
νηση τροποποιεί τη χρηµατοδοτική σύµβαση, προκειµένου το
Υπερταµείο Αποκρατικοποιήσεων να εγγυάται «αµετάκλητα και
άνευ όρων στον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Στήριξης την έγκαιρη
αποπληρωµή των υποχρεώσεων της χώρας».

Κύριε Υπουργέ, η αφετηρία αυτής της επαχθούς εξέλιξης είναι
η «ηρωική» διαπραγµάτευση του 2015, όταν η Κυβέρνηση ανέ-
λαβε ως «ρήτρα αναξιοπιστίας» της την υποχρέωση ίδρυσης του
το υπερταµείου. 

Πράγµατι, τότε -και θα έπρεπε να ευχαριστείτε την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση γι’ αυτό- µε αίσθηµα ευθύνης η Νέα Δηµοκρατία
ψήφισε την παραµονή της χώρας στον σκληρό πυρήνα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Αν δεν ήµασταν εµείς, η χώρα δεν θα ήταν
σήµερα εκεί που είναι µε τις δικές σας ευθύνες, µε τη δική σας
ανευθυνότητα, µε τη δική σας δηµιουργική ασάφεια. Το µνηµό-
νιο, όµως, φέρει αποκλειστικά τις δικές σας υπογραφές.

Σας απάντησα, συνεπώς, τι κάναµε εµείς τότε και είµαστε υπε-
ρήφανοι για τη στάση µας.

Ξεχνάτε, όµως, κάτι. Έναν χρόνο µετά, το 2016, φέρατε την
ίδρυση του υπερταµείου στη Βουλή. Την καταψηφίσαµε. Γιατί
την καταψηφίσαµε; Γιατί δεσµεύατε τότε το σύνολο της δηµό-
σιας περιουσίας της χώρας. Αυτό δεν υπήρχε το 2015. Δεν υπήρ-
χαν οι όροι το 2016 που είχαµε συµφωνήσει το 2015, µε
πρωτοφανή εκχώρηση κινητής και ακίνητης περιουσίας χωρίς
ουσιαστικό εθνικό και δηµοκρατικό έλεγχο και λογοδοσία.

Πείτε µου, σας παρακαλώ, πού στη δανειακή σύµβαση του
2015 λέει ότι το υπερταµείο θα είναι διάρκειας ενενήντα εννιά
ετών. Πουθενά. Το 2016 το ψηφίσατε. Το καταψηφίσαµε. Ενε-
νήντα εννιά χρόνια το υπερταµείο, η διάρκεια του δανείου
τριάντα πέντε χρόνια. Βάζετε υποθήκη για τριπλάσιο χρόνο από
τη διάρκεια του δανείου. 

Τι οροφή υπήρχε το 2015 στα περιουσιακά στοιχεία που θα
πάνε στο υπερταµείο; Ήταν 50 δισεκατοµµύρια. Τι ψηφίσατε το
2016; Καµµία οροφή! Όλα τα περιουσιακά στοιχεία στο υπερτα-
µείο! Δεν το ψηφίσαµε, µε αποτέλεσµα εκλεκτός συνάδελφος,
που βλέπω εδώ σήµερα, της κυβερνητικής πλειοψηφίας, να υπο-
στηρίζει προχθές στην επιτροπή ότι αυτό συνιστά την επισφρά-
γιση ότι η χώρα µας είναι αποικία χρέους. Και λέτε µετά ότι εµείς
κινδυνολογούµε; 

Τελικά, µε εσάς στην Κυβέρνηση πάτος στις υποχωρήσεις και
στον κατήφορο δεν υπάρχει!

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, σε δύο λεπτά και σας ευχαρι-
στώ για την ανοχή σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπερασµατικά, η Νέα Δηµο-
κρατία καταψηφίζει επί της αρχής το πολυνοµοσχέδιο. Και αυτό
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γιατί λείπει από την Κυβέρνηση η βούληση, η αξιοπιστία και το
σχέδιο επίτευξης υψηλής και διατηρήσιµης ανάπτυξης, δηµιουρ-
γίας ποιοτικών θέσεων απασχόλησης και ενίσχυσης της κοινωνι-
κής συνοχής, ένα σχέδιο που θα οδηγεί σε αύξηση της
παραγωγικότητας όλων των συντελεστών παραγωγής, παραδο-
σιακών και νέων, ένα σχέδιο που θα ενισχύει την ποσότητα και
θα βελτιώνει την ποιότητα και τη σύνθεση του πλούτου της
χώρας, χωρίς πρόσθετη εσωτερική υποτίµηση, µε ενίσχυση των
εξαγωγών και των εταιρικών επενδύσεων, ένα σχέδιο ώστε να
επιστρέψει ένα ποσοστό της αυξηµένης διαρροής εγκεφάλων
και να ανταποκριθεί η χώρα στον δοµικό µετασχηµατισµό της ερ-
γασίας εξαιτίας της τεχνολογικής αλλαγής.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει καταθέσει -και διαρκώς εµπλουτίζει-
ένα συνεκτικό και τεκµηριωµένο σχέδιο, που εδράζεται στις
αρχές της κοινωνικής οικονοµίας της αγοράς, µε στόχο τη µέγι-
στη δυνατή οικονοµική αποτελεσµατικότητα και την κοινωνικά δι-
καιότερη κατανοµή των εισοδηµάτων και του πλούτου, µε
βασικούς άξονες την αλλαγή του µείγµατος δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής, µε την απλοποίηση, µε τη σταθεροποίηση της φορολο-
γικής νοµοθεσίας και την άµεση και σταδιακή µείωση της υψηλής
φορολογίας των πολιτών.

Αντιθέτως, η σηµερινή Κυβέρνηση, όπως περιγράφει και το
δήθεν αναπτυξιακό της σχέδιο, «πιστεύει» ότι ο συνολικός φο-
ρολογικός συντελεστής στην Ελλάδα δεν είναι υπερβολικά υψη-
λός σε ευρωπαϊκή κλίµακα.

Δεύτερον, η Νέα Δηµοκρατία υποστηρίζει την υλοποίηση ενός
συνεκτικού σχεδίου µεταρρυθµίσεων, που θα βελτιώνει την αν-
ταγωνιστικότητα της οικονοµίας, µε την ενδυνάµωση του υγιούς
ανταγωνισµού στις αγορές προϊόντων και υπηρεσιών, µε την
υλοποίηση αποκρατικοποιήσεων, µε την αξιοποίηση της δηµό-
σιας περιουσίας, µε τη δηµιουργία ενός αποτελεσµατικού, σύγ-
χρονου και παραγωγικού κράτους, µε την επένδυση στις νέες
ενδογενείς πηγές ανάπτυξης, όπως είναι η παιδεία, ή έρευνα και
η καινοτοµία.

Τρίτον, την ενίσχυση της ρευστότητας στην οικονοµία µε την
αξιοποίηση των διαθέσιµων ευρωπαϊκών κονδυλίων, την εκτέ-
λεση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων που σήµερα κα-
τρακύλησε µε ευθύνη σας στο χαµηλότερο επίπεδο της
τελευταίας δεκαετίας, µε την αποπληρωµή των ληξιπρόθεσµων
οφειλών του δηµοσίου που εσείς δεν πληρώνετε επί τρία χρόνια
και µε τη σταδιακή εξοµάλυνση της πιστωτικής επέκτασης µέσω
του τραπεζικού συστήµατος. 

Η υλοποίηση αυτού του σχεδίου θα οδηγήσει στην επίτευξη
υψηλότερων ρυθµών µεγέθυνσης. Έχει διαχρονικά αποδειχθεί,
τις τελευταίες τέσσερις δεκαετίες, ότι η Νέα Δηµοκρατία µπορεί
καλύτερα να δηµιουργήσει -και πληρέστερα- τις συνθήκες υψη-
λότερης ανάπτυξης της οικονοµίας. Αυτή µε τη σειρά της θα βελ-
τιώσει τη βιωσιµότητα του χρέους, η οποία, µαζί µε τις αναγκαίες
ποσοτικοποιηµένες και αυτόµατες παρεµβάσεις για τη ρύθµισή
του, θα δώσει τη δυνατότητα για σταδιακή αποκλιµάκωση των
ήδη υψηλών δηµοσιονοµικών στόχων, δηµιουργώντας βαθµούς
ελευθερίας για ακόµα µεγαλύτερες µειώσεις φορολογικών συν-
τελεστών και ασφαλιστικών υποχρεώσεων.

Όλα αυτά προϋποθέτουν µια µεταρρυθµιστική, υπεύθυνη και
αξιόπιστη κυβέρνηση, που θα υλοποιεί πραγµατικά προοδευτικές
και γνήσια πατριωτικές πολιτικές. Αυτά µε τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση αποτελούν ζητούµενα. 

Η κοινωνία, όµως, αρκετά ταλανίστηκε µε τις ψευδαισθήσεις,
τις αυταπάτες, τον λαϊκισµό, τον παρασιτισµό. Η χώρα διαθέτει
αρκετά δυνατά ιστορικά, γεωπολιτικά, περιβαλλοντικά, γεωγρα-
φικά στοιχεία, για να καταστεί ισχυρό οικονοµικό και γεωπολιτικό
κέντρο. Διαθέτει υψηλής ποιότητας ανθρώπινο δυναµικό. Ζητεί-
ται όραµα, στρατηγικό σχέδιο και προπαντός πίστη στις δυνατό-
τητες, στην ιστορία και στην προοπτική τής πατρίδας και των
πολιτών της. Ο βαθµός επιτυχίας αυτού του µείζονος εθνικού
στόχου εξαρτάται από όλους µας. Πιστεύω ότι τελικά θα τα κα-
ταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Στον
χρόνο του κ. Σταϊκούρα υπολόγισα και τις διακοπές. Μη διεκδι-

κήσουν όλοι τον ίδιο χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έκλεισε το σύστηµα εγγραφής

των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για µια τροπολογία.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρία

Πρόεδρε, δεν ζήτησα τον λόγο για να απαντήσω στον κ. Σταϊ-
κούρα. Πρώτα θα περιµένω την οµιλία του κ. Βορίδη, αν θα απαν-
τήσει για την κοινωνική οικονοµία της αγοράς. Ξέρω ότι είναι
παλαίµαχος υποστηρικτής της κοινωνικής οικονοµίας της αγο-
ράς εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Όταν απαντήσει, µετά θα απαν-
τήσω και εγώ. 

Θέλω απλώς να τοποθετηθώ για την τροπολογία για τον
ΕΝΦΙΑ. Με την τροπολογία που καταθέτουµε ορίζεται ότι στο
άρθρο 1, ειδικά για το 2018, λαµβάνονται υπ’ όψιν για τον υπο-
λογισµό του ΕΝΦΙΑ οι νέες αντικειµενικές αξίες που προσδιορί-
ζονται στην υπουργική απόφαση και όχι οι τιµές που ίσχυαν µέχρι
1-1-2018. Αυξάνεται το όριο της πρώτης κλίµακας του κύριου
φόρου του ΕΝΦΙΑ από 500 ευρώ σε 550 ευρώ και της τρίτης κλί-
µακας από 1.000 ευρώ σε 1.050 ευρώ. Με τις αλλαγές αυτές επι-
τυγχάνεται η αύξηση του αριθµού των ζωνών που υπάγονται σε
χαµηλότερη κλίµακα. Αυξάνεται το αφορολόγητο όριο του συµ-
πληρωµατικού φόρου του ΕΝΦΙΑ κατά 50.000 ευρώ, δηλαδή από
τις 200.000 ευρώ στις 250.000 ευρώ. Ορίζεται ότι η καταβολή
του ΕΝΦΙΑ θα πραγµατοποιείται τουλάχιστον σε πέντε µηνιαίες
δόσεις ετησίως, µε καταληκτική δόση την τελευταία εργάσιµη
του µηνός Γενάρη του επόµενου έτους.

Οι άλλες διατάξεις είναι για τη νέα οµάδα µέσα στη Γενική
Γραµµατεία Οικονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου που θα πα-
ρακολουθεί τις τιµές στο µέλλον. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να
σας τα πω. Τα διαβάζετε. Δεν νοµίζω ότι έχει πολύ µεγάλη ση-
µασία αυτό. Αυτό κατατέθηκε…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θέ-
λετε και εσείς να µιλήσετε για την κοινωνική οικονοµία της αγο-
ράς; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Γιατί όχι, κύριε Υπουργέ; Δεν
έχετε το µονοπώλιο κοινωνικής ευαισθησίας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα µι-
λήσει ο κ. Βορίδης. Εγώ θα χαρώ πάρα πολύ να ακούσω πώς την
καταλαβαίνει, πώς την εννοεί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Σταϊκούρα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Θα ήθελα απλώς να παρακαλέσω το

εξής: Κυριολεκτικά παρακαλούµε από χθες… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε

τον λόγο για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Χθες ζητήσαµε από την κυρία Υφυ-

πουργό να µας δώσει µια εικόνα για να πληροφορηθούµε, επειδή
στο δελτίο Τύπου που βγάλατε λέτε πόσο θα αυξηθεί ο ΕΝΦΙΑ
σε ένα εκατοµµύριο πολίτες, αλλά δεν λέτε πόσο θα µειωθεί ο
ΕΝΦΙΑ σε περίπου ενάµισι εκατοµµύριο πολίτες. Αφού µας είπε
στην αρχή ότι στο δελτίο Τύπου υπάρχουν, µετά παραδέχθηκε
ότι δεν υπάρχουν στο δελτίο Τύπου. Μετά µας είπε ότι επειδή
ήταν πολύ αργά το βράδυ και ήταν κουρασµένοι, δεν είχαν τα
στοιχεία να µας πουν. Μπορείτε να µας πείτε στους πολίτες που
θα µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ, πόσο στον κάθε πολίτη θα µειωθεί; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να το
κοιτάξω και να σας το φέρω το απόγευµα που θα µιλήσω. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφή-
στε, κυρία Μπακογιάννη. Θα φέρει τα στοιχεία και θα τοποθετη-
θείτε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κάτι άλλο θέλω να πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σε αυτά

που είπε ο Υπουργός. Τι άλλο;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρία Πρόεδρε, ο κύριος

Υπουργός µού έκανε την τιµή χθες να αναφερθεί σε µένα. Ήθελα
απλώς να τον ρωτήσω: συνειδητοποιείτε ακριβώς τι κάνετε, κύριε
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Τσακαλώτο; 
Διαβάζω τώρα στο iefimerida.gr ότι εξαιρέσατε και αλλάξατε

τις ζώνες στις ακριτικές περιοχές. Δεν είχατε πάρει είδηση ότι
είχατε αυξήσει τον ΕΝΦΙΑ ακόµα και στα µικρότερα νησάκια και
σε ορεινές περιοχές. Δεν διαβάζω τίποτα για τις εργατικές συ-
νοικίες της Αθήνας. Δεν διαβάζω τίποτα για τη Δραπετσώνα, δεν
διαβάζω τίποτα για το Ζεφύρι, δεν διαβάζω τίποτα για το Πέ-
ραµα, δεν διαβάζω τίποτα για τις περιοχές που εχθές σας είπα
ότι ανεβαίνουν οι τιµές του ΕΝΦΙΑ και εσείς µε ειρωνευτήκατε εν
απουσία µου. 

Πρώτον, σας παρακαλώ πολύ όταν λείπω να µη µε ειρωνεύε-
στε, γιατί δεν µου αρέσει. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν
σας ειρωνεύτηκα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεύτερον, αυτές οι περιοχές σή-
µερα δεν έχουν τον όγκο των συναλλαγών, ο οποίος να σας επι-
τρέπει να αποφασίζετε ότι πρέπει να αυξήσετε την τιµή ζώνης. 

Όπως, λοιπόν, καταλάβατε στο «παρά πέντε» ότι έπρεπε να
απαλλάξετε τις ζώνες -να το πείτε στην Υφυπουργό σας- στις
ακριτικές περιοχές, στις ορεινές περιοχές και στα νησάκια, σας
καλώ να κάνετε το ίδιο για τις περιοχές της δυτικής Αθήνας και
της Β’ Περιφέρειας, οι οποίες είναι άκρως προβληµατικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτά,
κυρία Μπακογιάννη, θα µπορούσατε να τα πείτε και στην οµιλία
σας. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Θα τα ξαναπώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πόσες

φορές θα τα πούµε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν τα καταλαβαίνετε. Θέλετε

επανάληψη πολλές φορές! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.

Ευχαριστούµε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρία

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για είκοσι δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πρώ-

τον, έχω αρκετούς µάρτυρες εδώ ότι δεν σας ειρωνεύτηκα. Είπα
ότι θα εκπλαγείτε µε τα αποτελέσµατα που θα είναι στον ΕΝΦΙΑ
και σας υπόσχοµαι ότι θα εκπλαγείτε -σας το λέω και τώρα- για
τις φτωχές γειτονιές της Αθήνας. Θα δείτε πόσο ανεβαίνει σε
µία-µία περιοχή της Αθήνας. Είναι εξαιρετικά µικρές οι εξαιρέ-
σεις. Είναι µία-δύο εξαιρέσεις που ανεβαίνουν, όπου έχουν σπίτι
δίπλα στο µετρό. Μόνο αυτό. 

Θέλω, όµως, να πω ξανά ότι ουδέποτε σας ειρωνεύτηκα. Και
νοµίζω ότι έχω µάρτυρες γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µερικές διευκρινίσεις. 

Κατ’ αρχάς είχε βγει ένα πρόγραµµα για τις παρεµβάσεις των
κυρίων Υπουργών που τις προσδιόριζε µετά τις 12:00’. Αυτό δεν
µπορεί να ισχύσει, διότι µεσολάβησε η ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας. Κατά συνέπεια θα ολοκληρωθούν οι οµιλίες των ειση-
γητών και µετά θα γίνει µε τον γνωστό τρόπο, ανά δύο κ.λπ.. 

Δεύτερον, για να το έχετε όλοι υπ’ όψιν σας -αν το ήξερα θα
είχα διακόψει και τον κ. Σταϊκούρα- έχουν γραφτεί εκατόν
τριάντα τρεις Βουλευτές. Όπως καταλαβαίνετε, πρέπει να τηρη-
θεί ο χρόνος απαρέγκλιτα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων κ. Κοντονής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, παίρνω τον
λόγο για να καταθέσω µια καθαρά νοµοτεχνική βελτίωση. Έχει
γίνει ένα λάθος και αντί «τρία εδάφια» στο άρθρο 29, έπρεπε να
γράφεται το σωστό, δηλαδή «τέσσερα εδάφια». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά, για να µοιραστεί στους συνα-
δέλφους. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.
Κουτσούκος έχει τον λόγο. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι δώσατε
τη δυνατότητα και έγινε µία ανταλλαγή απόψεων γύρω από την
τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Τσακαλώτος νωρίτερα. Είχα θέσει
το ζήτηµα της διαδικασίας αν θα µπορέσουµε να µιλήσουµε ξε-
χωριστά για τις τροπολογίες. Μου είπατε, όχι. Κατανοείτε από
τη συζήτηση που έγινε ότι πρέπει να τοποθετηθούµε ξεχωριστά
επί των τροπολογιών τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
αυτό το ξέρατε. Δεν έγινε κάτι καινούργιο. Έχετε και δευτερο-
λογία. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Άρα, δηλαδή, δώσατε τον λόγο να
γίνει διάλογος, αλλά δεν τον δίνετε για να συζητηθεί ξεχωριστά
το µείζον θέµα που αφορά τις αντικειµενικές αξίες σε όλη την
Ελλάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
όλα µείζονα είναι. Εσείς τώρα, αν θέλετε να εξαντλήσετε και τη
δευτερολογία σας…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: �Όλα µείζονα είναι, αλλά πάνω απ’
όλα, κυρία Πρόεδρε, είναι η ευαισθησία και η δηµοκρατικά αντί-
ληψη του Προεδρείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γιατί
φωνάζετε τώρα; Κάντε ό,τι θέλετε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Και λυπάµαι, διότι εσείς προσωπικά
έχετε στοιχεία δηµοκρατικής ευαισθησίας και δεν πρέπει να συµ-
περιφέρεστε µ’ αυτόν τον τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με µέµ-
φεστε; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μπαίνουµε, λοιπόν, τώρα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κάτω από τη δαµόκλεια σπάθη του επεί-
γοντος στη συζήτηση.

Είµαστε, επίσης, σε αναµονή της συµφωνίας που υπέγραψε ο
κ. Τσίπρας και που σκιάζει όλη αυτή τη συζήτηση ενός νοµοσχε-
δίου µε δεσµεύσεις, διότι αυτή η συµφωνία αφορά δεσµεύσεις
που φαίνεται ότι έχουν και προβλήµατα σε ένα µεγάλο εθνικό
θέµα. Ελπίζω, µάλιστα, να έρθει στα ελληνικά. 

Όµως, θέλω να θυµίσω στο Σώµα ότι εχθές κατά τη συζήτηση
του νοµοσχεδίου τέθηκε θέµα στις επιτροπές και αποφάσισαν οι
επιτροπές –µάλιστα, µε σύµφωνη γνώµη του κ. Μπαλαούρα, του
εισηγητή της Πλειοψηφίας- το συµπληρωµατικό µνηµόνιο πάνω
στο οποίο εδράζεται αυτό το νοµοσχέδιο –και όχι µόνο, αλλά και
άλλα µνηµονιακά νοµοσχέδια- να µεταφραστεί, κυρία Πρόεδρε. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, να ρωτήσετε για την αλήθεια των λόγων
µου το προεδρείο των επιτροπών, δηλαδή την κ. Καφαντάρη που
είναι εδώ, τον κ. Μπαλαούρα και τον κ. Μανιό. Επειδή, µάλιστα,
δεν είδα να υλοποιηθεί η απόφαση των επιτροπών να έρθει µετα-
φρασµένο εδώ αυτό το συµπληρωµατικό µνηµόνιο και επειδή,
προφανώς, δεν έχει καµµία ευαισθησία η Κυβέρνηση και ο αρµό-
διος Υπουργός κ. Τσακαλώτος, αναφέροµαι πλέον σε εσάς, στην
προσωπική σας δηµοκρατική ευαισθησία –το καταθέτω στα Πρα-
κτικά- και ζητώ µε ευθύνη των Υπηρεσιών της Βουλής να µετα-
φραστεί. Αν, µάλιστα, η Βουλή δεν έχει µεταφραστές, να το
στείλουµε στους µεταφραστές του Υπουργείου Εξωτερικών και
να µας κρατήσετε τα έξοδα από τις αποδοχές µας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, αυτή την κατάσταση της Κυβέρνησης, να δεσµεύεται
µε κείµενα στα αγγλικά που να µην τα αναρτά στο «site» του
Υπουργείου Οικονοµικών, για να τα µαθαίνουν οι Έλληνες πολί-
τες και οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας που δεν γνωρίζουν την
αγγλική γλώσσα –και ξέρω πάρα πολλούς- πρέπει να την ανα-
τρέψουµε. Και θα την ανατρέψουµε! 

Κυρίες και κύριοι, σε συνέχεια όσων είπαµε χθες, έρχοµαι
τώρα να σηµειώσω πως, δυστυχώς, η κυβερνητική πλειοψηφία
εξακολουθεί να ζει σε αυταπάτες. Έκανε µια αναφορά ο εισηγη-
τής της Πλειοψηφίας στις αυταπάτες του πρώτου εξαµήνου του
2015, για να έρθει στις δεσµεύσεις που ανέλαβαν µε ένα τρίτο
και αχρείαστο µνηµόνιο και τώρα να λένε ότι µε αυτό το νοµο-

σχέδιο βγαίνουµε από τα µνηµόνια. 
Ουδέν ψευδέστερον τούτου, διότι ακριβώς αυτό το νοµοσχέ-

διο που συζητούµε έχει µακροχρόνιες δεσµεύσεις που δεν αφο-
ρούν µόνο τα πρωτογενή πλεονάσµατα µέχρι το 2022, αλλά
αφορούν και τη δέσµευση της δηµόσιας περιουσίας µε υποθήκη
µέχρι το 2115. 

Χθες ο κ. Ρέγκλινγκ και ο κ. Μοσκοβισί είπαν εδώ από την
Αθήνα ότι θα συνεχιστεί η αυστηρή επιτήρηση, η ενισχυµένη επι-
τήρηση, η σφικτή επιτήρηση. Διαλέξτε όποιον όρο θέλετε. Πάν-
τως, θα είναι κάτι διαφορετικό από ό,τι συµβαίνει σε όλες τις
άλλες χώρες της Ευρώπης και ιδίως σε αυτές που ήταν σε µνη-
µόνια και βγήκαν από τα µνηµόνια. Άρα η Ελλάδα αντιµετωπίζε-
ται ως ειδική περίπτωση. Εξ αυτού του λόγου δεν υπάρχει
καθαρή έξοδος. Μάλιστα, θα έχουµε αξιολογήσεις δύο ή τρεις
φορές τον χρόνο.

Είναι, όµως, δυνατόν να ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι πάµε σε
καθαρή έξοδο, όταν αυτή η χώρα είναι υποχρεωµένη, µε τις δε-
σµεύσεις που αναλαµβάνει η Κυβέρνηση, µέχρι το 2022 να έχει
57 δισεκατοµµύρια πρωτογενή πλεονάσµατα που φτάνουν, δη-
λαδή, µέχρι το 5,1% του ΑΕΠ το 2022, όταν η ανάπτυξη από το
2019 και µετά θα βαίνει µειούµενη από το 2,4% στο 1,8% του
ΑΕΠ; 

Είναι κανείς βέβαιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτοί
οι ρυθµοί ανάπτυξης, όπως προβλέπονται, θα υλοποιηθούν,
καθώς όλοι και το ΔΝΤ στην έκθεση για τις περιφερειακές οικο-
νοµίες, τις ευρωπαϊκές οικονοµίες, αλλά και τα µεσοπρόθεσµα
που έχουµε εάν τα συγκρίνουµε και οι εισηγητικές εκθέσεις του
προϋπολογισµού λένε ότι αυτό που προβλέπει κάθε φορά η Κυ-
βέρνηση πέφτει έξω τουλάχιστον κατά 50%;

Το δε Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο εκτιµά ως υπεραισιόδοξες
αυτές τις εκτιµήσεις για την ανάπτυξη και λέει ότι η ιδιωτική κα-
τανάλωση που συντηρεί τον ρυθµό ανάπτυξης κατά 70%, πέφτει
προς το 2022 κοντά στο 1,4%. 

Άρα καλλιεργείται µια υπεραισιόδοξη εκτίµηση για την ανά-
πτυξη. Πάνω εκεί εδράζεται το θεώρηµα των υπερπλεονασµά-
των, που σηµαίνει ότι θα συνεχίσετε εσείς ως Κυβέρνηση να
αφαιρείτε πόρους από την πραγµατική οικονοµία µε φόρους, ει-
σφορές και περικοπές.

Ποιες είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι περικοπές του
µεσοπρόθεσµου; Οι περικοπές του µεσοπρόθεσµου είναι 5,2 δι-
σεκατοµµύρια. Αυτές έχουν να κάνουν µε τις περικοπές των συν-
τάξεων, έχουν να κάνουν µε την αύξηση του αφορολόγητου. Και
µας λέει η Κυβέρνηση ότι δεν διαβάζουµε καλά τον πίνακα µε τα
µέτρα και τα αντίµετρα, διότι τα αντίµετρα της ίδιας περιόδου
είναι, περίπου, στα 4 δισεκατοµµύρια και φυσικά µέσα εκεί δεν
υπάρχει, όπως έχετε όλοι καταλάβει, η ευαισθησία να αντιµετω-
πίσουµε το ζήτηµα του φόρου προστιθέµενης αξίας στα νησιά,
όπου οι µειωµένοι συντελεστές καταργούνται στο τέλος του
µήνα που διανύουµε.

Αντίθετα, υπάρχει ευαισθησία για τον φόρο στις διαφηµίσεις,
αυτόν που πανηγυρίζατε τότε, όταν τον βάλατε, ότι χτυπάτε τότε
τα συµφέροντα 

Άρα, λοιπόν, έχουµε µια αρνητική επίδραση µέτρων και αντί-
µετρων.

Έκανε µια φιλότιµη προσπάθεια χθες ο κ. Χουλιαράκης να µας
πει ότι δεν διαβάσαµε την εµπροσθοβαρή εφαρµογή των αντίµε-
τρων το 2017. Εάν, όµως, δούµε τους πίνακες των µεσοπρόθε-
σµων, έχουµε υπερβάλλον πλεόνασµα το 2017, 4.420.000.000
ευρώ. Σηµειώνω ότι αυτό είναι µετά τον υπολογισµό του κοινω-
νικού πλεονάσµατος που µοίρασε η Κυβέρνηση, περίπου 700
εκατοµµύρια. 

Άρα αφαιρούµε πόρους από την οικονοµία, από τους φορολο-
γούµενους, από τους συνταξιούχους, οι οποίοι θα χάσουν µέχρι
τρεις συντάξεις για να δίνουµε κάποια αντίδωρα ενταγµένα σε
µια προεκλογική στρατηγική. Αυτή είναι η µία πραγµατικότητα
των δεσµεύσεων και των επαχθών ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου
που συζητούµε.

Η άλλη δυσµενής όψη αυτού του νοµοσχεδίου είναι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που ανάπτυξε προηγουµένως στην
έκθεση αντισυνταγµατικότητας ο κ. Λοβέρδος, η υποθήκη της
δηµόσιας περιουσίας. Η υποθήκη της δηµόσιας περιουσίας έχει
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να κάνει µε το γεγονός ότι αυτή η Κυβέρνηση για πρώτη φορά...
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν

είπε για υποθήκη ο κ. Λοβέρδος. Ήταν πολύ προσεκτικός, νο-
µίζω.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Εγώ λέω υποθήκη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγγύηση είπα.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ήταν

πολύ προσεκτικός.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν πειράζει. Δεχόµαστε να µας

διορθώσετε.
Ερχόµαστε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συµβεί

σε αυτήν εδώ τη Βουλή, απ’ αυτήν εδώ την Πλειοψηφία και απ’
αυτήν εδώ την Κυβέρνηση αυτό που δεν έχει συµβεί ιστορικά στη
χώρα µας. Το είχαν ζητήσει σε εµάς οι θεσµοί, η τρόικα τότε, να
δηµιουργήσουµε ένα ταµείο περίπου 50 δισεκατοµµύρια, όχι για
να βάλουµε υποθήκη αλλά για να µπορούµε να κάνουµε µια δια-
χείριση της δηµόσιας περιουσίας. Είδαµε τον κίνδυνο, το απο-
τρέψαµε. 

Η Κυβέρνηση το απεδέχθη. Ήρθε, έφερε εδώ τον νόµο, το
έβαλε σε διάρκεια ενενήντα εννέα ετών, το καταψηφίσαµε, κατά
έναν τρόπο ενέπαιξε τη Βουλή, διότι στην αρχή είχε δηµιουργή-
σει την Εταιρεία Δηµοσίων Συµµετοχών, η οποία υποτίθεται ότι
θα αξιοποιούσε το περιουσιολόγιο του δηµοσίου και στη συνέ-
χεια τροποποίησε τον δικό της νόµο και ενέταξε όλο αυτό το µε-
τοχολόγιο κατευθείαν στο ταµείο. 

Το ταµείο, δηλαδή, που υπογράφει αυτό που λέω εγώ υπο-
θήκη και ο κύριος Υπουργός λέει ότι αποτελεί εγγύηση, έχει στα
χέρια τις µετοχές των δηµοσίων επιχειρήσεων, τα νερά, τη ΔΕΗ,
την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», που παίρνει κάθε µέρα µε καινούργιους νό-
µους. Αυτά υποθηκεύουµε για το χρέος µας. Αυτό είναι πρωτο-
φανές ιστορικά. 

Ο κ. Δερτιλής που έχει γράψει το βιβλίο για τους επτά πολέ-
µους και τις πέντε χρεοκοπίες, προφανώς θα προσθέσει και την
έκτη περίπτωση, την οποία φαντάζοµαι ότι θα τη µελετούν οι φοι-
τητές και οι προπτυχιακοί και οι µεταπτυχιακοί ως µία ιδιαίτερα
εξαιρετική περίπτωση και θα έχουν εκατό χρόνια να τη µελετή-
σουν και να βγάλουν συµπεράσµατα. Αυτό είναι το αποτέλεσµα
της πράξης αυτής. 

Αυτή, λοιπόν, είναι µία δεύτερη πολύ ιταµή αποδοχή από τη
µεριά της Κυβέρνησης ενός αιτήµατος του ESM. Διότι η αιτιολο-
γική έκθεση λέει ότι µετά από αίτηµα έγινε αυτό. Δεν προβλεπό-
ταν στην αρχική σύµβαση κι ας προσπαθεί εδώ η Κυβέρνηση να
δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα. 

Και το τρίτο, επίσης δεσµευτικό για τη χώρα µνηµονιακού χα-
ρακτήρα µέτρο, είναι αυτό της δέσµευσης των αποθεµατικών, το
οποίο επίσης κι αυτό πάσχει από αντισυνταγµατικότητα. Τα είπαν
χθες εδώ οι πρόεδροι της ΚΕΔΕ, των περιφερειών, των νοσοκο-
µείων και άλλων φορέων. Πέραν του γεγονότος ότι κι αυτοί
έχουν και αυτοτελή έσοδα που δεν ανήκουν στον προϋπολογι-
σµό.

Γιατί τα δεσµεύουµε τα αποθεµατικά, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Για να έχουµε τη δυνατότητα στον εκλογικό κύκλο να µη
δανειστούµε από τις αγορές, γιατί δεν έχουµε δηµιουργήσει τις
προϋποθέσεις ασφαλής εξόδου χωρίς να εκτεθούµε. Αυτό είναι
όλο το σενάριο. Και κάτω απ’ αυτό κρύβεται το καινούργιο λεξι-
λόγιο της καθαρής εξόδου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει κι άλλα µνηµονιακά αυτό
το νοµοσχέδιο. Έχει για παράδειγµα την παράδοση στα funds,
χωρίς καµµία ειδοποίηση κόκκινων επιχειρηµατικών δανείων.
Έχει ανατροπές στον νόµο του ΠΑΣΟΚ, τον ν.3869/2010 για την
προστασία της πρώτης κατοικίας. Έχει µια ρύθµιση για τις συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας και τη διαιτησία, την οποία κατέκρι-
ναν χθες όχι µόνο οι εργαζόµενοι, η ΓΣΕΕ δηλαδή, αλλά και η
Ένωση των Εµπορικών Συλλόγων, διότι έλεγαν ότι πάµε µε τον
ισχυρό, όταν η Κυβέρνηση µάς έλεγε ότι υλοποιεί και το αίτηµα
των Συλλογικών Διαπραγµατεύσεων. Έχει τις διατάξεις για το
φάρµακο που µετατρέπει τα φαρµακεία σε εισπράκτορες. 

Έχει πάρα πολλά άλλα µνηµονιακά, τα όποια η Κυβέρνηση
προσπαθεί να τα περάσει ως θετικά, αλλά είπα και στις επιτρο-
πές ότι ακόµα κι εκεί που πάει να κάνει κάτι θετικό, το κάνει µισό
και κουτσουρεµένο, διότι ο εξωδικαστικός ξέρετε ότι δεν έχει

αποδώσει, το ΔΝΤ και οι θεσµοί λένε ότι είµαστε πρωταθλητές
στα κόκκινα δάνεια, δεν υπάρχει ρευστότητα και η Κυβέρνηση
δεν µπορεί να λύσει αυτό το θέµα και δεν θα το λύσει µε τις δια-
τάξεις που φέρνει. 

Όπως, επίσης, µε τον ίδιο τρόπο δεν µπορεί να λύσει το ζή-
τηµα των κινήτρων για την ανάπτυξη µε τις διατάξεις για την έκ-
πτωση της εισφοράς για τους νέους εργαζόµενους. 

Επειδή, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυρία Πρό-
εδρος είπε ότι θα είναι από εδώ και πέρα αυστηρή, εγώ θα τε-
λειώσω καταθέτοντας στα Πρακτικά τη σελίδα 74 και τη σελίδα
8 του ολιστικού προγράµµατος της Κυβέρνησης. 

Και θα παρακαλούσα να παραδοθούν στον κ. Πετρόπουλο, τον
οποίο ρώτησα χθες πότε θα κόψει τις συντάξεις και µου έλεγε
«περικοκλάδες»! 

Στο µεσοπρόθεσµο κι εδώ είναι αποτυπωµένη µε πάρα πολύ
µεγάλη σαφήνεια η πρόθεση της Κυβέρνησης να µειώσει κατά
4,4% του ΑΕΠ τη συνταξιοδοτική δαπάνη, όταν η ίδια η ίδια η Κυ-
βέρνηση εκτιµά ότι την περίοδο των µνηµονίων 2010 έως 2016 η
συνταξιοδοτική δαπάνη περιεκόπη κατά 6,5 µονάδες. 

Σας τα καταθέτω για να κάνετε τις συγκρίσεις και να µη λέτε
ψέµατα στον κόσµο ότι δεν θα κόψετε συντάξεις κι ότι οι «άλλοι
που σας βασάνιζαν ήταν οι κακοί, ενώ είµαστε εµείς οι καλοί». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γιάννης Κουτσούκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι «κακοί», λοιπόν, είχαν τη συνταξιοδοτική δαπάνη στο 17%
του ΑΕΠ κι εσείς θα την πάτε στο 12%. Αυτό είναι το αποτέλε-
σµα, διαβάστε το στα επίσηµα κείµενα. 

Και τελειώνω µε µια κουβέντα για τον ΕΝΦΙΑ, επειδή δεν θα
ξανανέβω στο Βήµα, απ’ ό,τι φαίνεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ έκανα µία πρόχειρη δειγ-
µατοληψία σε ορισµένες περιοχές της Ηλείας. Είναι 50 ευρώ η
αύξηση των αντικειµενικών αξιών. Τα 50 ευρώ σε ένα ακίνητο
εκατό τετραγωνικών είναι 5.000 ευρώ. Αν πάµε στον δεύτερο
συντελεστή που είναι 2,8%, βγάζει µία διαφορά περίπου 140
ευρώ. 

Έχουµε θέσει από χθες το θέµα. Θα µας δώσετε αναλυτικούς
πίνακες ή θα κοροϊδεύετε τον κόσµο; Και, εν πάση περιπτώσει,
ο κ. Τσακαλώτος ήταν εισηγητής για τον ΕΝΦΙΑ ως αντιπολί-
τευση. Πιστεύω να θυµάται -είναι νεότερος από εµένα, δεν τον
έχει εγκαταλείψει η µνήµη του- τι έλεγε τότε για τον ΕΝΦΙΑ. Ούτε
τον καταργήσατε και, δυστυχώς, όχι απλά τον συνεχίζετε, αλλά
συνεχίζετε να φορτώνετε και πρόσθετα βάρη στους απλούς αν-
θρώπους. 

Και τελειώνω µε αυτή τη φράση. Όταν εµείς είχαµε βάλει τον
πρόσθετο φόρο πάνω από 300.000, ήρθε η «σωτήρια» Κυβέρ-
νηση και κατέβασε τον πρόσθετο φόρο στις 200.000, δηλαδή, να
πληρώσουν και οι πιο φτωχοί. Και τώρα το πάει από τις 200.000
στις 250.000. Διορθώνει, δηλαδή, τον κακό εαυτό της. 

Αυτά κάνετε και, δυστυχώς, όπως είπα, θα συνεχίσουν τα αδιέ-
ξοδα, αν δεν αλλάξουν οι πολιτικοί συσχετισµοί, να έρθει µια
άλλη κυβέρνηση που να µπορεί να διαπραγµατευτεί διαφορετικά
όλες αυτές τις επαχθείς δεσµεύσεις για τη χώρα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και για τη µικρή ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 76ο Δηµοτικό Σχολείο Αθή-
νας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Καρακώστας επίσης για δώδεκα λεπτά,
εκτός αν θέλει να κάνει χρήση της δευτερολογίας του.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Προ ολίγων µόνο ετών, σε αυτήν
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εδώ την Αίθουσα, εκείνοι οι οποίοι σήµερα κάθονται στα υπουρ-
γικά έδρανα κραύγαζαν κάθε φορά που η τότε κυβέρνηση
έφερνε µνηµονιακά µέτρα ότι «καταλύεται η συνταγµατική νοµι-
µότητα» και «συντελείται εθνική προδοσία». Εκείνοι οι οποίοι τότε
διαµαρτύρονταν, και καλώς έπρατταν, φέρνουν από το 2015
οπότε ανήλθαν στην εξουσία και µέχρι σήµερα παρόµοια µνηµο-
νιακά µέτρα ίσης ή και µεγαλύτερης σκληρότητας από τα αντί-
στοιχα, τα οποία έφερναν οι προκάτοχοί τους.

Τούτη εδώ η Κυβέρνηση, όµως, η Κυβέρνηση των κοµµουνι-
στών και του συνοδοιπόρου Καµµένου, δεν φέρνει και ψηφίζει
απλά αντιλαϊκά, µνηµονιακά µέτρα, µα πολύ περισσότερο επιχει-
ρεί να φιµώσει τη φωνή ενός σεβαστού τµήµατος του ελληνικού
λαού, το οποίο ολοένα και αυξάνεται, και το οποίο εκπροσωπεί-
ται σε αυτόν εδώ τον χώρο από τη Χρυσή Αυγή. 

Προς αυτή την κατεύθυνση, µόλις πρόσφατα ο Πρόεδρος της
Βουλής παρενέβη κατά τη διάρκεια των εργασιών της Ολοµέ-
λειας και υποστήριξε πως είναι απαράδεκτο να χρησιµοποιούνται
χαρακτηρισµοί όπως «εθνική προδοσία» και «προδότες». Οι συγ-
κεκριµένοι χαρακτηρισµοί, βεβαίως, δεν έτυχαν µονοπωλιακής
µεταχείρισης από τη Χρυσή Αυγή, αλλά συλλήβδην χρησιµοποι-
ήθηκαν από Βουλευτές των κοµµάτων του κ. Τσίπρα και του κ.
Καµµένου, ορισµένοι εκ των οποίων είναι σήµερα Υπουργοί. 

Θα κατανοούσαµε, λοιπόν, έστω και εν µέρει, την παρέµβαση
του Προέδρου της Βουλής, εάν αυτή είχε, πράγµατι, πρόθεση
να διαφυλάξει κάποιο δήθεν επίπεδο συζητήσεως. Τούτο, όµως,
θα προϋπέθετε τη δηµόσια µεταµέλεια των Βουλευτών της Κυ-
βέρνησης και τη δηµόσια απολογία τους προς τους προκατό-
χους τους, κάτι το οποίο φυσικά και δεν συνέβη.

Τους χαρακτηρισµούς, «γερµανοτσολιάδες της Μέρκελ» και
«στα τέσσερα» τους απηυθύναν στελέχη της σηµερινής Κυβέρ-
νησης, όταν βέβαια βρίσκονταν στην αντιπολίτευση. 

Τώρα ως Κυβέρνηση το µόνο το οποίο άλλαξε είναι ότι οι γερ-
µανοτσολιάδες έγιναν σταλινοτσολιάδες της Μέρκελ, αλλά και
οι σταλινοτσολιάδες της Μέρκελ κατά σατανική σύµπτωση πέ-
φτουν στα τέσσερα. Συνεπώς ο Πρόεδρος της Βουλής και επί
της ουσίας η συγκυβέρνηση, τα κόµµατα δηλαδή ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ, δεν ενδιαφέρονται για το δίκαιο ή το άδικο, για το δικαιο-
λογηµένο ή το αδικαιολόγητο των χαρακτηρισµών. Μα, προδή-
λως ενδιαφέρονται να µην απευθύνονται οι συγκεκριµένοι
χαρακτηρισµοί προς την Κυβέρνησή τους.

Όσα εντούτοις καταλόγιζαν στους προκατόχους τους, ισχύουν
και για τους ίδιους. Και το γεγονός ότι και το Προεδρείο της Βου-
λής δρώντας ως συνιστώσα της Κυβέρνησης, επιβάλλει τη φί-
µωση µέσω των απαγορεύσεων και της απειλής διώξεων και
προστίµων, δεν αναιρεί την πραγµατικότητα. Το ότι µας απαγο-
ρεύετε να το φωνάξουµε, δεν σηµαίνει ότι δεν συντελείται εθνική
προδοσία, για την οποία υπεύθυνη πλέον είναι αποκλειστικά και
µόνο η Κυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου και οι Βουλευτές της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας.

Η περίπτωση του νοµοσχεδίου, το οποίο συζητούµε, ανήκει,
είτε το θέλετε είτε όχι, σε αυτή την κατηγορία. Στην κατηγορία,
δηλαδή, των νοµοθετηµάτων εκείνων τα οποία ψηφίζονται όχι
προς όφελος του –υποτίθεται- κυρίαρχου ελληνικού λαού, αλλά
προς όφελος των ξένων και των εγχώριων τραπεζιτών, γεγονός
που θα αποδείξουµε παρακάτω.

Δεν µπορώ, ωστόσο, να µην αναφερθώ σε κάτι το οποίο
άκουσα από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ στις συνεδριάσεις των επι-
τροπών. Προκειµένου να αποφύγει τη δυσάρεστη θέση να επι-
χειρεί να εξηγήσει και να αποδείξει ποια είναι η ωφέλεια των
µέτρων, τα οποία ψηφίζει το κόµµα του για τους συµπατριώτες
µας, εκείνος άρχισε να καλεί τους Βουλευτές της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να µη διαµαρτύρονται, διότι ισχυρίστηκε πως
πλήθος Ευρωπαίων αξιωµατούχων, των δανειστών δηλαδή, συγ-
χαίρει την Κυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου για τα επιτεύγµατά
της. Όπου επιτεύγµατα, βάλτε τη διαρκή φτωχοποίηση του ελ-
ληνικού λαού και το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας. 

Τούτο το επιχείρηµα εντούτοις µπορεί να αποδώσει απέναντι
στη Νέα Δηµοκρατία, τη µνηµονιακή Νέα Δηµοκρατία. Δεν έχει,
όµως, την παραµικρή ισχύ απέναντι στην τρίτη πολιτική δύναµη
της χώρας, απέναντι στη Χρυσή Αυγή. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, όπως κατά την πρώτη συνεδρίαση στις

αρµόδιες επιτροπές χρησιµοποίησα µια φράση του Λένιν περί
των «χρήσιµων ηλιθίων» για να καταδείξω τον πραγµατικό ρόλο
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έτσι και τώρα να χρησιµοποι-
ήσω ξανά µια φράση του Λένιν για να απαντήσω στο επιχείρηµα
του εισηγητού του ΣΥΡΙΖΑ. Και προς αποφυγή παρεξηγήσεων,
επικαλούµαι τον Λένιν και τα λόγια του όχι επειδή τον έχω και σε
καµµιά ιδιαίτερη εκτίµηση, αλλά επειδή είναι η µοναδική γλώσσα,
την οποία κατανοούν οι µπολσεβίκοι. Είπε, λοιπόν, ο Λένιν: «Πες
µου ποιος επενέβη, για να σου πω τι λάθη έκανες».

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για να σας παινεύουν άτοµα όπως ο Γι-
ούνγκερ, ο Μοσκοβισί, η Μέρκελ, ο τραπεζίτης Μακρόν, ο νεο-
δηµοκράτης Επίτροπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ.
Αβραµόπουλος, τότε σύµφωνα µε τον Λένιν εσείς δεν έχετε κάνει
απλά λάθη, αλλά έχετε κάνει πραγµατικά εγκλήµατα.

Ο Λένιν, επίσης, είχε πει και κάτι άλλο. «Αποτελεί παλιά αλή-
θεια ότι στην πολιτική συχνά πρέπει να διδαχθείς από τον
εχθρό». Να διδαχθείς είπε, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είπε να
γίνεις υπηρέτης και εντολοδόχους τους, κάτι το οποίο εσείς, φυ-
σικά, δεν το έχετε καταλάβει. Και γι’ αυτό µάλλον θα έπρεπε να
ξανακαθίσετε στα θρανία της ΚΝΕ. 

Ας αφήσουµε, όµως, τους µπολσεβίκους στα µαυσωλεία τους
και ας ασχοληθούµε µε τους απόβλητους του Κοµµουνισµού, οι
οποίοι κυβερνούν την Ελλάδα, για να δούµε µερικά από τα πλέον
ενδεικτικά µέτρα, τα οποία πρόκειται αύριο να ψηφίσουν για το
καλό πάντοτε του ελληνικού λαού και κυρίως των οικονοµικά
αδυνάµων!

Το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2019
- 2022 προβλέπει πλεόνασµα για το έτος 2018 ύψους 3,5% του
ΑΕΠ, το οποίο σταδιακά θα φτάσει το έτος 2022 στο 5,19% του
ΑΕΠ. Είναι κατ’ εξοχήν φιλολαϊκό µέτρο!

Κρίµα που το 2022 δεν θα βρίσκεστε στις θέσεις που είσαστε
σήµερα και θριαµβολογείτε, για να περνάει και ο τελευταίος Έλ-
ληνας, ο οποίος θα πληγεί από τα µέτρα που εσείς θα ψηφίσετε,
για να σας φτύνει. Και έχετε το θράσος να πανηγυρίζετε για το
προσδοκώµενο πλεόνασµα του 2022 και ισχυρίζεστε, µάλιστα,
πως αυτό το πλεόνασµα σας δίνει και δηµοσιονοµικό χώρο για
να προχωρήσετε τάχα σε παροχές.

Αλλά τι αποκαλείτε εσείς παροχή; Αποκαλείτε την καταλή-
στευση των συντάξεων και των µισθών, για να πιάσετε έναν µνη-
µονιακό στόχο και µετά να δώσετε ένα φιλοδώρηµα. Και τι
φιλοδώρηµα; Αυτό το οποίο τα αφεντικά σας επιτρέπουν να πε-
τάξετε στον πεινασµένο σαν κοκκαλάκι. 

Όχι, κύριοι. Κοινωνική πολιτική είναι να επιστρέψετε στον ελ-
ληνικό λαό τα κλεµµένα, να αποδώσετε στους Έλληνες εκείνο
το οποίο δεν τους χαρίσατε, αλλά αποτελεί ανταµοιβή των κόπων
και της εργασίας τους και βαστήξετε για εσάς τα φτωχοεπιδό-
µατά σας, χάρισµά σας. Φτωχοεπιδόµατα τα οποία θα λάβουν εν
τέλει υπερβολικά λίγοι Έλληνες, αλλά υπερβολικά πολλοί λαθρο-
µετανάστες και Ροµά. Και θα κρυφτείτε, βέβαια, πίσω από την
παραµύθα του αντιρατσισµού και της αλληλεγγύης. Αλλά δεν
σας παίρνει πλέον κανείς στα σοβαρά. Διότι είναι η δική σας Κυ-
βέρνηση εκείνη η οποία ασκεί εξόχως ρατσιστική πολιτική εις
βάρος των Ελλήνων. Και ας αφήσουµε στην άκρη τα επιδόµατα,
τα οποία χορηγείτε τάχα στους οικονοµικά αδύναµους Έλληνες,
αλλά τα λαµβάνουν οι Ροµά και οι λαθροµετανάστες.

Διαβάζουµε για επέκταση του Υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής. Και καλά, για τα µνηµόνια είχατε βρει την καραµέλα
ότι σας εκβίασαν οι δανειστές και συµβιβαστήκατε. Με τον πα-
κτωλό των χρηµάτων που δίνετε στους λαθροµετανάστες τι ακρι-
βώς συµβαίνει; Μήπως σας εκβιάζουν και οι πρόσφυγες; Μόνοι
σας τα µαρτυράτε.

«Επιδίωξη για επέκταση στο σύνολο των περιφερειών της
χώρας και συνέχιση εφαρµογής του προγράµµατος επιδοτούµε-
νης ενοικίασης διαµερισµάτων για τη διαµονή αιτούντων άσυλο
µε ενδεχόµενη εφαρµογή του εν λόγω προγράµµατος, εφόσον
αυτό κριθεί αναγκαίο µεσοµακροπρόθεσµα και για τους πρόσφυ-
γες». 

Αλήθεια, αντιρατσιστές. Μια ελληνική οικογένεια, η οποία ζει
αποδεδειγµένα κάτω από τα όρια της φτώχειας, µπορεί να εν-
ταχθεί στα προγράµµατα επιδοτούµενης ενοικίασης διαµερισµά-
των ή µήπως τα κριτήρια της επιλογής είναι ρατσιστικά εις βάρος
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των Ελλήνων;
Για να τελειώνουµε, λοιπόν, µε την ανθελληνική σας υποκρισία,

όταν η Χρυσή Αυγή γίνει κυβέρνηση αυτή της χώρας, το Υπουρ-
γείο Μεταναστατευτικής Πολιτικής θα µετονοµαστεί σε Υπουρ-
γείο Κοινωνικής Πολιτικής, το οποίο θα φροντίσει να ενταχθεί
στο πρόγραµµα επιδοτούµενης ενοικίασης και η τελευταία οικο-
νοµικά αδύναµη ελληνική οικογένεια.

Αλλά, φυσικά, δεν κρατιέται µε τίποτα η Κυβέρνηση των κοµ-
µουνιστών του ΣΥΡΙΖΑ και των συνοδοιπόρων τού Καµµένου στο
να νοµοθετεί προς όφελος του ελληνικού λαού. Σύµφωνα µε τις
διατάξεις τού υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, το υπερταµείο και τα
αποθεµατικά του δίνονται ως εγγύηση για την αποπληρωµή
µέχρι του ποσού των 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τις δανει-
ακές υποχρεώσεις της χώρας προς τους πιστωτές. Η δηµόσια,
δηλαδή, περιουσία, ακόµα και αυτή η οποία θα αποκτηθεί µελ-
λοντικά από τις εκποιήσεις -εκποιήσεις; ξεπούληµα; Εσείς οι κόκ-
κινοι τα λέτε αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας- θα πηγαίνει
απευθείας στους δανειστές. Αν αυτό δεν ανακουφίσει τα φτωχά
λαϊκά στρώµατα, τότε τι θα τα ανακουφίσει;

Αλλά αρκείται η καλή µας η Κυβέρνηση µόνο σε αυτά; Όχι.
Επειδή εργάζεται ασταµάτητα για το καλό του λαού, υποχρεώνει
όλους τους φορείς της να µεταφέρουν τα αποθεµατικά τους
στην Τράπεζα της Ελλάδος. Και ποιος ελέγχει και ουσιαστικά δι-
οικεί την Τράπεζα της Ελλάδος; Εκείνος ο οποίος διοικεί και
ελέγχει και το υπερταµείο, οι φιλάνθρωποι δανειστές µας, οι
οποίοι λένε τόσο καλά λόγια για την Κυβέρνηση Τσίπρα - Καµ-
µένου, όπως µας είπε και περηφανεύτηκε και ο εισηγητής του
ΣΥΡΙΖΑ. Είναι µεγάλη µου χαρά να απαριθµώ τα φιλολαϊκά µέτρα
της Κυβέρνησης των κοµµουνιστών του ΣΥΡΙΖΑ και των συνοδοι-
πόρων τού Καµµένου.

Πάµε σε άλλο θέµα: Καθιερώνεται πενταετής αναδροµική
άρση του τραπεζικού απορρήτου ως προϋπόθεση υπαγωγής
στον νόµο Κατσέλη -όπως τροποποιείται- και αίρεται η υποχρέ-
ωση που είχαν οι τράπεζες να ενηµερώνουν µέσα σε δώδεκα
µήνες τους οφειλέτες µη εξυπηρετούµενων δανείων πριν αυτά
πωληθούν στα funds, όπως αυτό ίσχυε µέχρι σήµερα µόνο για
τους µη συνεργάσιµους δανειολήπτες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Πλέον ισχύουν για όλους τους δανειολήπτες και η Κυβέρνηση
Τσίπρα - Καµµένου κατόρθωσε να µετατρέψει τα funds, τα οποία
χαρακτήριζε ως «κοράκια», σε αθώα «σπουργιτάκια». Αξίζουν
θερµά συγχαρητήρια στην Κυβέρνηση της Αριστεράς και στον
συνοδοιπόρο της! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όχι σε καµµία περίπτωση δεν είστε προδότες του λαού, είστε
κοινωνικοί αγωνιστές. Όµως δεν τελειώσαµε ακόµη. Οι κοινωνι-
κοί αγωνιστές της Αριστεράς και του συνοδοιπόρου διατήρησαν
από µακρού χρόνου την αναγκαιότητα του ταξικού πολέµου. Έγι-
ναν Κυβέρνηση και αποφάσισαν να υλοποιήσουν όσα υπόσχον-
ταν στις φτωχές λαϊκές µάζες, πολεµώντας το κεφάλαιο και τους
εργολάβους. Αυτό πώς έγινε; 

Ακούστε. Αύξηση του κόστους των διοδίων στην Εγνατία Οδό
κατά 150%. Με µέτρο σύντροφοι! Είπατε να τους πολεµήσετε,
όχι να τους αφανίσετε! Και έχετε το θράσος εσείς οι δήθεν κοι-
νωνικοί αγωνιστές του βολέµατος και της κονόµας, εσείς οι αρι-
στεροί, οι τσαρλατάνοι της κωλοτούµπας και περίγελα των
δανειστών, να χαρακτηρίζετε εµάς, τους εθνικιστές, ως τσιράκια
του κεφαλαίου. 

Ως τσιράκια του κεφαλαίου, λοιπόν, εµείς οι χρυσαυγίτες κα-
ταψηφίζουµε το επαίσχυντο νοµοσχέδιό σας, το οποίο ξεπουλά
την πατρίδα στους τοκογλύφους και παραδίδει το αίµα των Ελ-
λήνων φορολογούµενων σε τραπεζίτες και εργολάβους.

Τέλος, δεν θα µπορούσα φυσικά να µην αναφερθώ στο ζήτηµα
της προδοσίας της Μακεδονίας µας από την Κυβέρνηση Τσίπρα
- Καµµένου. Σε αυτό το ζήτηµα θα αναφερθεί εκτενώς ο Αρχηγός
µου. Όσα µε αίµα αποκτήθηκαν στα πεδία των µαχών, δεν γίνεται
να ξεπουληθούν µε τις υπογραφές της Κυβέρνησής σας. 

Επισηµαίνω προς τον ελληνικό λαό το άρθρο 120 του Συντάγ-
µατος, το ακροτελεύτιο άρθρο του Συντάγµατος παράγραφος

4, το οποίο και αναφέρει: «Η τήρηση του Συντάγµατος επαφίεται
στον πατριωτισµό των Ελλήνων, που δικαιούνται και υποχρεούν-
ται να αντιστέκονται µε κάθε µέσο, εναντίον οποιουδήποτε επι-
χειρεί να το καταλύσει µε τη βία». 

Κοµµουνιστές του ΣΥΡΙΖΑ και συνοδοιπόροι του Καµµένου
αφού δεν σέβεστε τη θέληση του ελληνικού λαού, ήρθε η ώρα
να τη φοβηθείτε. Μακεδονία µόνο ελληνική!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

ειδικό αγορητή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Νικό-
λαο Καραθανασόπουλο.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. Θα σας βάλω τον
κανονικό χρόνο και από εκεί και πέρα, µπορείτε να κάνετε και
χρήση της δευτερολογίας σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Βεβαίως κατά τη διάρκεια της συζήτησης και του πολυνοµο-
σχεδίου στις επιτροπές περίσσεψαν οι κυβερνητικοί ισχυρισµοί
ότι τελειώνει η λιτότητα, ότι στο πολυνοµοσχέδιο δεν υπάρχουν
άλλα αντιλαϊκά µέτρα, ότι τα αντίµετρα αν δεν είναι µεγαλύτερα
από τα µέτρα, είναι τουλάχιστον ισοδύναµα. Και αν πραγµατικά
τα αντίµετρα δεν έχουν καµµία ουδέτερη επίπτωση, τότε γιατί
παίρνετε τα µέτρα και τα αντίµετρα, από τη στιγµή που είναι ου-
δέτερα κοινωνικά; Δεν υπάρχει κανένας λόγος. Μην παίρνετε τα
µέτρα που µειώνουν τις συντάξεις και το αφορολόγητο, για να
µην πάρετε και τα αντίµετρα. 

Όµως δεν είναι κοινωνικά ουδέτερα τα µέτρα και τα αντίµετρα,
αλλά κάνουν µια αναδιανοµή από τους λιγότερο φτωχούς προς
τους εξαθλιωµένους, δηλαδή ζητάτε από τους λιγότερο φτω-
χούς να πληρώσουν την επιβίωση των εξαθλιωµένων, που τους
οδήγησε στην εξαθλίωση η πολιτική σας, και της σηµερινής Κυ-
βέρνησης και των προηγούµενων κυβερνήσεων, και βεβαίως, το
ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα που είναι άδικο, διότι συσσωρεύει
τον κοινωνικά παραγόµενο πλούτο σε όλο και λιγότερα χέρια. 

Όµως ας αφήσουµε στην άκρη τα συριζαίικα µαθηµατικά και
ας δούµε τα πραγµατικά στοιχεία, τα δικά σας στοιχεία, όπως
περιλαµβάνονται στο πολυνοµοσχέδιο και στο µεσοπρόθεσµο. 

Τι λέτε λοιπόν, στο µεσοπρόθεσµο; Ότι από 1-1-2019 οι συν-
ταξιούχοι θα χάσουν 2,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό λέει ο πί-
νακας Α στη σελίδα 380. Τι προκύπτει από τον πίνακα Β της
σελίδας 395; Ότι τα ασφαλιστικά ταµεία θα δώσουν συντάξεις
λιγότερες κατά 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2019, δηλαδή από
28,7 δισεκατοµµύρια που θα δώσουν το 2018, το 2019 θα δώ-
σουν 25,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Αυτή η µείωση πόσο είναι µεσοσταθµικά; Είναι 11%. Αν, λοι-
πόν, µεταφράσουµε αυτό το 11%, προκύπτει µία απώλεια κατά
µέσο όρο 1,3 συντάξεις για τον κάθε συνταξιούχο. Αυτό προκύ-
πτει. Τουλάχιστον. Αυτό µε τα µαθηµατικά. 

Το αποτέλεσµα, λοιπόν, αυτής της παρέµβασης ποιο θα είναι;
Ότι το ταµειακό αποτέλεσµα των ασφαλιστικών ταµείων για το
2019 θα εκτιναχθεί -αυτό λέει ο πίνακάς σας στη σελίδα 395- από
τα 457.000.000 ευρώ το 2018 στα 3,3 δισεκατοµµύρια. Θα εκτι-
ναχθεί το ταµειακό αποτέλεσµα. Αυτό, λοιπόν, το ταµειακό απο-
τέλεσµα που θα υπάρχει –δηλαδή το θετικό αποτέλεσµα που
προκύπτει µέσα από τη µείωση των συντάξεων- αποτελεί επί της
ουσίας και το 44% του πρωτογενούς πλεονάσµατος για το 2019,
το οποίο µε βάση τον πίνακά σας στη σελίδα 386 φτάνει στα 7,5
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ποιος πληρώνει, λοιπόν, επί της ουσίας για το αιµατοβαµµένο
πρωτογενές πλεόνασµα του 2019; Οι συνταξιούχοι µέσα από τις
µειώσεις των συντάξεων.

Ας πάµε τώρα στο 2020. Τι γίνεται; Όχι µόνο µειώνονται οι συν-
τάξεις και εξακολουθούν να είναι µειωµένες αλλά µειώνεται και
το αφορολόγητο. Τι προβλέπεται ότι θα έχετε ως όφελος; Προ-
βλέπεται 1,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό προκύπτει από τον πί-
νακα Α της σελίδας 380. Έτσι, λοιπόν, το αφορολόγητο θα
µειωθεί από τα 1.900 ευρώ στα 1.250 ευρώ, που σηµαίνει ότι σή-
µερα ένας µισθωτός ή συνταξιούχος χωρίς παιδί, έχει αφορολό-
γητο 8.630 ευρώ. Αυτό θα µειωθεί στα 5.685 ευρώ. Δηλαδή όσοι
έχουν µισθό ή σύνταξη πάνω από 470 ευρώ, θα πληρώνουν φόρο
από τη στιγµή που καταργείται το αφορολόγητο. Έτσι, λοιπόν,
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για έναν συνταξιούχο των 700 ευρώ –ας παραµείνω σε αυτό το
παράδειγµα- η σύνταξή του για το 2019 θα είναι αφορολόγητη,
ενώ το 2020 θα πληρώσει φόρο 550 ευρώ. Άρα άλλη µία σύνταξη
λιγότερη. Πόσες χάσαµε; Τουλάχιστον δύο συντάξεις θα χάσει
το 2020 ένας συνταξιούχος των 700 ευρώ.

Έτσι, λοιπόν, συνολικά για το 2020 οι παρεµβάσεις σας, τόσο
από τις µειώσεις των συντάξεων όσο και από το αφορολόγητο,
θα έχουν ως αποτέλεσµα 4,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως προ-
κύπτει από τον πίνακα της σελίδας 380. 

Ας πάµε, λοιπόν, τώρα στον πίνακα της σελίδας 381. Πόσο θα
είναι το πρωτογενές πλεόνασµα για το 2020; Θα είναι 8,2 δισε-
κατοµµύρια. Δηλαδή το 60% του πρωτογενούς πλεονάσµατος
για το 2020 θα προέλθει από τις µειώσεις στις συντάξεις και στο
αφορολόγητο. Να το αποτέλεσµα της ταξικής σας πολιτικής.
Πώς; Τα στοιχεία το λένε, κύριε Υπουργέ. Είναι απλό. Με απλές
πράξεις που τουλάχιστον µαθητής του δηµοτικού µπορεί να τις
κάνει. Τα «συριζαίικα» µαθηµατικά δεν µπορούν να κάνουν αυτές
τις πράξεις. 

Επί της ουσίας, λοιπόν, τι προκύπτει; Προκύπτει ότι για την τε-
τραετία 2019-2022, τα µέτρα τα οποία περιλαµβάνει το µεσοπρό-
θεσµο θα οδηγήσουν σε µια σωρευτική απώλεια 18,5
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Τα 12,5 θα προέλθουν από τις συντάξεις
και τα 6 θα προέλθουν από τη µείωση του αφορολόγητου. Και
αν το συγκρίνουµε µε τα στοιχεία του περσινού µεσοπρόθεσµου
–δικό σας µεσοπρόθεσµο-, τα µέτρα αυτά είναι αυξηµένα κατά
1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Το
εξήγησα µε πίνακες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε τα αυτά, το
άκουσα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ. 

Όπως και τα αντίµετρα προβλέπεται ότι θα είναι γι’ αυτό το
µεσοπρόθεσµο που συζητάµε 14 δισεκατοµµύρια, τα οποία είναι
µειωµένα σε σχέση µε το περσινό κατά 5,5 δισεκατοµµύρια.
Όµως ούτε αυτό είναι πραγµατικό. Διότι µε τα 3,2 δισεκατοµµύ-
ρια των αντιµέτρων στηρίζετε άµεσα τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους. Θα προέλθουν 1,2 δισεκατοµµύρια από την ενίσχυση των
επενδυτικών τους σχεδίων, 1 δισεκατοµµύριο από την επιδότηση
των θέσεων απασχόλησης µέσα από τα προγράµµατα ενεργητι-
κής απασχόλησης και 1 δισεκατοµµύριο από τη µείωση των φο-
ρολογικών συντελεστών για τα νοµικά πρόσωπα.

Τι έχουµε εδώ, κύριοι Υπουργοί; Έχουµε µια αναδιανοµή του
πλούτου από τους λιγότερο φτωχούς προς όφελος των επιχει-
ρηµατικών οµίλων, προς όφελος των κεφαλαιοκρατών. Δηλαδή
λέτε στους λιγότερους φτωχούς, να πληρώσουν τους κεφαλαι-
οκράτες. 

Ξέρετε πώς λέγεται αυτό στα ελληνικά, κύριοι Υπουργοί; Λέ-
γεται αναλγησία! Αναλγησία λέγεται αυτό το πράγµα. Και το πα-
ρουσιάζετε και ως αντίµετρο. 

Υπάρχουν, βεβαίως, και άλλες αλλαγές, τις οποίες φέρνετε
στο πολυνοµοσχέδιο, όπως οι αλλαγές στον νόµο Κατσέλη, οι
οποίες επιδεινώνουν ακόµα περισσότερο τις ισχνές προϋποθέ-
σεις, για να ενταχθεί κάποιος στον νόµο Κατσέλη, αλλά και να
προστατευθεί η πρώτη κατοικία. Γιατί στο όνοµα, όπως λέτε, της
αντιµετώπισης των στρατηγικών κακοπληρωτών καταργείτε το
τραπεζικό απόρρητο, χωρίς να θέτετε κανένα όριο στο ύψος των
αποταµιεύσεων, στο ύψος των καταθέσεων, όταν είναι γνωστό
ότι ο καθορισµός των δόσεων, περιλαµβάνει όχι µόνο το εισό-
δηµα αλλά και το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων. Ποιο θα
είναι το αποτέλεσµα; Να αυξηθούν οι δόσεις που θα κληθούν να
πληρώσουν, ενώ µε ανάλογες ρυθµίσεις βγαίνει από την προστα-
σία αυτόµατα, εάν δεν έχει πληρώσει τρεις δόσεις, χωρίς να λαµ-
βάνονται υπ’ όψιν πραγµατικά δεδοµένα που µπορεί να τον έχουν
οδηγήσει σε αδυναµία πληρωµής. 

Υπάρχουν και άλλα πράγµατα σοβαρά όπως, για παράδειγµα,
οι αλλαγές που κάνετε στον ΕΔΟΕΑΠ. Είναι αλλαγές που όχι
µόνο θα οδηγήσουν σε νέες µειώσεις στις επικουρικές συντάξεις
των δηµοσιογράφων και των τεχνικών του Τύπου, που είναι µέλη
του ΕΔΟΕΑΠ, αλλά και σε περαιτέρω µειώσεις στις παροχές
υγείας, επιταχύνοντας µε αυτόν τον τρόπο τη διαδικασία είτε ο
ΕΔΟΕΑΠ να κλείσει και να µεταφερθούν στο Ενιαίο Ταµείο Επι-
κουρικής Ασφάλισης είτε να µετατραπεί σε επαγγελµατικό τα-

µείο. 
Και την ίδια ώρα τι κάνετε µε το µεσοπρόθεσµο; Θυµάστε που

λέγατε διάφοροι από την κυβερνητική πλειοψηφία ότι πατάσ-
σουµε τη διαφθορά και τη διαπλοκή ανάµεσα στους καναλάρχες
και στα πολιτικά κόµµατα; Θυµάστε που λέγατε ότι τέρµα οι τη-
λεοπτικές άδειες τσάµπα; Τι λέτε τώρα; Λέτε ότι θα πάρετε 3,5
εκατοµµύρια τον χρόνο από την κάθε τηλεοπτική άδεια. Αυτό
λέτε. Πέντε άδειες δηµοπρατήθηκαν. Την πενταετία, λοιπόν, θα
πάρετε χονδρικά 88 εκατοµµύρια ευρώ. Τι δίνετε στην πενταετία
µε το µεσοπρόθεσµο στους καναλάρχες; Δίνετε 103 εκατοµµύ-
ρια ευρώ από τη µείωση των φόρων στη διαφηµιστική δαπάνη.
Τους δίνετε, δηλαδή, και από πάνω 15,5 εκατοµµύρια. Τόσα
πολλά θα τους πάρετε, λοιπόν; Μην τους παίρνετε άλλα, άµα
είναι να τους τα παίρνετε µε αυτόν τον τρόπο, δίνοντάς τους και
επιδοτώντας τους από πάνω! 

Βεβαίως αυτό που είναι η κόκκινη γραµµή που διαπερνά το πο-
λυνοµοσχέδιο, είναι η υποταγή όλων στον υπέρτατο στόχο –τον
έχετε αναγάγει σε υπέρτατο στόχο- της θωράκισης της ανταγω-
νιστικότητας των επιχειρηµατικών οµίλων, στη στήριξη των επεν-
δύσεων, άρα δηλαδή στην ικανοποίηση της καπιταλιστικής
κερδοφορίας και της θωράκισή της. 

Όπως είναι οι αλλαγές που φέρνετε στην αγορά εργασίας,
µέσω των οποίων ικανοποιούνται οι απαιτήσεις του ΣΕΒ. Ο ΣΕΒ
λέει στα δελτία Τύπου, ζητάει στα δελτία Τύπου, απαιτεί και εσείς
στέκεστε κλαρίνο και υλοποιείτε αυτές τις απαιτήσεις του ΣΕΒ.
Ποια ήταν η βασική απαίτηση του ΣΕΒ µετά από όλα τα αντερ-
γατικά που έχουν περάσει; Να µειωθεί το µη µισθολογικό κόστος.
Τι κάνατε µε το πολυνοµοσχέδιο; Μειώνετε το µη µισθολογικό
κόστος, όταν λέτε ότι αφαιρούνται από τα ακαθάριστα έσοδα της
επιχείρησης, άρα το φορολογητέο εισόδηµα της επιχείρησης, το
σύνολο των εργοδοτικών εισφορών στα ασφαλιστικά ταµεία προ-
σαυξηµένο κατά 50% για µια πενταετία, αν θα προσλάβουν έναν
νέο εργαζόµενο µε πλήρες ωράριο. Είπε ο ΣΕΒ µείωση του µη
µισθολογικού κόστους και σπεύσατε να το εφαρµόσετε. 

Όπως και στα άλλα ζητήµατα όπως είναι ο επανακαθορισµός
του κατώτερου µισθού στις συµπληγάδες της ανταγωνιστικότη-
τας, της παραγωγικότητας, της αντοχής της οικονοµίας και στο
ύψος της ανεργίας. Δηλαδή φταίνε οι µισθοί για τους άνεργους;
Και µια σειρά άλλα ζητήµατα τα οποία περιλαµβάνονται και τα
οποία είναι πάρα πολλά. 

Έρχοµαι και σε άλλα µέτρα µε τα οποία στηρίζετε τις απαιτή-
σεις του κεφαλαίου. Μειώνετε κατά 50% και 70% για το 2019 και
το 2020 τη χρέωση στους προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας
για τον ιδιωτικό λογαριασµό των ΑΠΕ, τη στιγµή που διατηρείτε
αµετάβλητες τις χρεώσεις του λογαριασµού στα λαϊκά νοικοκυ-
ριά. Δεν είναι δώρο αυτό προς τους παραγωγούς και τους προ-
µηθευτές των ΑΠΕ, που πολλοί από αυτούς είναι στην κυριολεξία
µεταπράτες; Τους χαρίζετε εκατοµµύρια ευρώ. 

Προβλέπετε απλούστευση της διαδικασίας αδειοδοτήσεων µε
απλή γνωστοποίηση, µε δειγµατοληπτικούς ελέγχους εκ των
υστέρων, για το αν τηρούνται τα µέτρα υγιεινής και ασφάλειας,
για το αν προστατεύεται η δηµόσια υγεία και το περιβάλλον. Δεν
πρόκειται αυτά να προστατευθούν.

Βεβαίως και αυτές οι φωτογραφικές διατάξεις στο άρθρο 70
για τις αλλαγές χρήσης γης έχουν σχέση µε τα καζάνια στο Κε-
ρατσίνι και στο Πέραµα; Να διατηρηθούν και άλλο τα καζάνια; 

Στο Πέραµα, µάλιστα, για το οποίο βγάλατε απόφαση ότι αυ-
ξάνονται οι αντικειµενικές αξίες στις κατοικίες κατά 20%, εκεί
ζουν –έτσι δεν είναι;- οι εφοπλιστές, οι τραπεζίτες, οι βιοµήχανοι.
Και αυξάνεται η αντικειµενική αξία των πιο φτωχών λαϊκών στρω-
µάτων κατά 20%, για να πληρώσουν παραπάνω ΕΝΦΙΑ. Να το τα-
ξικό της πολιτικής σας!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και βεβαίως µε το πολυνοµοσχέδιο µε µια σειρά από διατάξεις
για την επιτάχυνση των ιδιωτικοποιήσεων της ΓΕΟΣΕ, της ενέρ-
γειας, του «Ελληνικού» µε τις διατάξεις των πρώτων άρθρων δια-
σφαλίζετε τα συµφέροντα των δανειστών, υποθηκεύοντας στον
ESM την ακίνητη περιουσία του δηµοσίου ύψους 25 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Έτσι, λοιπόν, αυτό που προκύπτει από το πολυνοµοσχέδιο και
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από το µεσοπρόθεσµο, κυρίες και κύριοι, δεν είναι τίποτα άλλο
παρά το γεγονός ότι ο λαός δεν πρόκειται να βγει από τα µνηµό-
νια, η αντιλαϊκή επίθεση δεν πρόκειται να έχει ηµεροµηνία λήξης,
γιατί τα πρωτογενή «µατωµένα» πλεονάσµατα θα φτάνουν µέχρι
το 2060 και βλέπουµε, αλλά πάνω από όλα γιατί όλα τα υποτάσ-
σετε στον βωµό της ανταγωνιστικότητας και της καπιταλιστικής
κερδοφορίας.

Η ανάπτυξη την οποία λέτε στον κόσµο, θα είναι µια άδικη ανά-
πτυξη, γιατί ακριβώς είναι άδικο το σύστηµα, αλλά και εσείς
έχετε υιοθετήσει και έχετε κάνει δικά σας όλα τα αντεργατικά
µέτρα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ από τον νόµο
Βρούτση και όλους τους υπόλοιπους νόµους.

Εποµένως αυτό που επιβεβαιώνεται από το πολυνοµοσχέδιο,
είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τους ΑΝΕΛ ήρθαν να κάνουν τη «βρώ-
µικη» δουλειά, δηλαδή να ολοκληρώσουν το αντιλαϊκό, αντεργα-
τικό έργο της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και όχι µόνο
αυτό. Επί της ουσίας πρέπει να αποδεχθείτε να αναδειχθείτε και
σηµαιοφόροι του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο να
υλοποιείτε τους σχεδιασµούς τους κατά γράµµα όπως για πα-
ράδειγµα στα Δυτικά Βαλκάνια µε την ένταξή τους σε αυτούς
τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς. 

Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσετε και τη συµφωνία µε τα Σκόπια.
Αυτή η συµφωνία και η ένταξή τους στο ΝΑΤΟ και στην Ευρω-
παϊκή Ένωση οδηγεί την περιοχή σε αποσταθεροποίηση, δεν
απαντάει στον αλυτρωτισµό και καλλιεργεί και ενισχύει τον εθνι-
κισµό. 

Από αυτή την άποψη, κυρίες και κύριοι, είναι δεδοµένη πλέον
η εξέλιξη των πραγµάτων. Δεν υπάρχει διέξοδος προς όφελος
του λαού στις συµπληγάδες του συστήµατος. Η επιλογή δεν είναι
ανάµεσα στη Σκύλλα -τη σηµερινή συγκυβέρνηση- και στη Χάρυ-
βδη -τις συγκυβερνήσεις και τις κυβερνήσεις των προηγούµενων
χρόνων και τα κόµµατά τους. Η επιλογή είναι ο λαός σήµερα να
ορθώσει το οδόφραγµα, να οργανώσει την πάλη του, για να µπο-
ρέσει να αποτρέψει την επιδείνωση της θέσης, να έχει αποκατά-
σταση των απωλειών, αλλά πάνω από όλα να στοχεύσει στον
πραγµατικό αντίπαλο το καπιταλιστικό σύστηµα, το καπιταλιστικό
κέρδος και την καπιταλιστική επιχείρηση, που αποτελούν και την
πηγή, την αιτία όλων των προβληµάτων και των δεινών τα οποία
ζει η εργατική λαϊκή οικογένεια. Μόνο µέσα από αυτή τη διαδι-
κασία µέσα από αυτή την πάλη µπορεί να υπάρξει διέξοδος προς
όφελος του λαού, όταν τα ανατρέψει όλα και πάρει την εξουσία
στα χέρια του. 

Έτσι, λοιπόν, είναι φανερό ότι το ΚΚΕ καταψηφίζει το πολυνο-
µοσχέδιο και το µεσοπρόθεσµο. Θα ζητήσουµε και ονοµαστική
ψηφοφορία και επί της αρχής και επί των άρθρων που αφορούν
το µεσοπρόθεσµο, αλλά και όσον αφορά τη µεταφορά των εγ-
γυήσεων των 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ στον ESM και ενδεχό-
µενα και σε άλλα άρθρα. Θα τα δούµε και θα τα εξετάσουµε στην
πορεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Πριν πάρει τον λόγο ο κ. Παπαχριστόπουλος, θα δώσω τον

λόγο για λίγα λεπτά στον κύριο Υπουργό για κάποιες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις. 

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον χρόνο. Δεν σας βάζω
χρόνο, κύριε Υπουργέ. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα
χρειαστώ µόνο ενάµισι λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

Η πρώτη νοµοτεχνική βελτίωση έχει να κάνει µε αυτό που σας
είπα το πρωί για τις αλλαγές στον ΕΝΦΙΑ ότι θα υπάρχει ένας
νέος φορέας στο Υπουργείο Οικονοµικών που θα κοιτάζει τις αν-
τικειµενικές αξίες από εδώ και πέρα. Επίσης διευκρινίζει ποια
άτοµα µε την κινητικότητα θα έρθουν είτε από τη Γενική Γραµ-
µατεία Οικονοµικής Πολιτικής είτε τη Γενική Γραµµατεία Δηµό-
σιας Περιουσίας. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε τη συζήτηση που κάναµε, κύριε
Δένδια, για το αν κατάλαβα ή δεν κατάλαβα και για αυτό που σας
είπα ότι θα προσπαθήσουµε να αντιµετωπίσουµε. Στο συγκεκρι-
µένο σηµείο λέει ότι οι ρυθµίσεις του παρόντος άρθρου για τη
Βουλή των Ελλήνων ισχύουν υπό την επιφύλαξη του δεύτερου
εδάφιου. Νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε.

Η τρίτη νοµοτεχνική είναι στο άρθρο 114 στις διατάξεις για το
ΤΧΣ. Εξηγεί τον τρόπο που ο ΕΦΚΑ όταν έχει ποσοστό συµµετο-
χής στο µετοχικό σε ένα χρηµατοοικονοµικό ίδρυµα πάνω από
το 33% το δικαίωµα ψήφου θα πάει στο ΤΧΣ και θα υπάρχει µια
συµφωνία ανάµεσα στο ΤΧΣ και στον ΕΦΚΑ για το πώς θα
ασκούνται αυτά τα δικαιώµατα. Αυτή είναι η νοµοτεχνική βελ-
τίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να την καταθέσετε,
κύριε Υπουργέ, για να µοιραστεί.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι,
κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-
παχριστόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επι-
τρέπετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ : Κύριε Υπουργέ, απολύ-
τως τεχνικά κατάλαβα καλά αυτό που είπατε τελευταίο ότι
αφορά συµφωνία µετόχων εισηγµένων για την άσκηση δικαιώ-
µατος ψήφου; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο
ΕΦΚΑ δεν είναι εισηγµένος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ : Αναφέρεστε σε µετοχές
τραπεζών ή κατάλαβα λάθος;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ : Α µε συγχωρείτε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο

ΕΦΚΑ έχει ένα ποσοστό σε ένα χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ας µη χάνουµε άλλο

χρόνο. Ας µοιραστούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Εδώ θα είναι
οι συνάδελφοι και αν χρειαστεί κάποια άλλη διευκρίνιση, θα σας
δώσω τον λόγο, κύριε Υπουργέ.

Έχετε τον λόγο, κύριε Παπαχριστόπουλε. Ισχύει και για σας
το ίδιο σχετικά µε τον χρόνο της δευτερολογίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Εδώ και τρεις τέσσερις µέρες θέλω να πω ένα µπράβο, όταν
είδα την Υπουργό Εργασίας να κατεβαίνει στη Μανωλάδα για τε-
τρακόσιους ανθρώπους που δεν έχουν στον ήλιο µοίρα, που κάη-
καν τα πάντα τους, που δεν έχουν σωµατείο, που δεν έχουν
τίποτα. Χάρηκα ιδιαίτερα όταν είδα την Υπουργό Εργασίας µε
τους συνεργάτες της να κατεβαίνει και να δεσµεύεται γι’ αυτούς
τους ανθρώπους, τους εργάτες γης, που δεν έχουν στον ήλιο
µοίρα.

Να πω και ένα µπράβο στον νεοεκλεγέντα Πρωθυπουργό της
Ισπανίας. Ένα καράβι µε εξακόσιους εβδοµήντα οικονοµικούς
µετανάστες δεν το δεχόταν η Μάλτα και η Ιταλία. Τους δέχτηκε
ο Σάντσεθ στην Ισπανία. Και για όσους έχουν πιο δυνατή µνήµη,
να πω ότι η τελευταία δηµοσκόπηση δείχνει τον Σάντσεθ να ανε-
βαίνει. Είναι γύρω στο 25%, µετά από αυτά που συνέβησαν στο
συντηρητικό κόµµα της Ισπανίας, το κόµµα του κ. Ραχόι, όταν
µία υπόθεση διαφθοράς εδώ και είκοσι χρόνια ήρθε στην επιφά-
νεια. Θα δούµε τι θα γίνει. 

Αυτά ως εισαγωγή.
Εγώ λέω να βάλουµε λίγο τα πράγµατα στη θέση τους, όπως

τουλάχιστον φαίνεται ότι πάνε να γίνουν. Έχω πει πολλές φορές,
χωρίς να είµαι ειδικός στα οικονοµικά, ότι προϋπόθεση για να
φτάσουµε στην καθηµερινότητα είναι η µακροοικονοµία. Πρέπει
να βελτιωθεί η µακροοικονοµία, όλοι αυτοί οι δείκτες, για να φτά-
σουµε στην καθηµερινότητα. Και δεν έχω κανέναν δισταγµό να
οµολογήσω ότι ένα µεγάλο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας, σή-
µερα, υποφέρει ακόµα Και είναι πολύ µεγάλο αυτό το κοµµάτι.

Θα ήθελα ακόµα να θυµίσω ότι στη διάρκεια των τελευταίων
τριάντα χρόνων κάτι συνέβη και η χώρα χρεοκόπησε. Δεν νοµίζω
να υπάρχει κανείς σε αυτή την Αίθουσα, που να µην αναγνωρίζει
ότι η χώρα χρεοκόπησε. Δεν άκουσα ποτέ πάντως καµµία αυτο-
κριτική γι’ αυτό το συµβάν. Ακούω πολλούς που ψελλίζουν από
το πρωί ως το βράδυ ότι, για παράδειγµα, για όλα φταίει η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελλήνων στα τριάµισι χρόνια
που κυβερνάει. Δεν ξέρω πόσο αξιόπιστο φαίνεται αυτό το επι-
χείρηµα σε αυτούς που το ακούν. Εγώ πιστεύω ότι δεν είναι και
αυτό αποδεικνύεται από όλα τα στοιχεία τουλάχιστον της µακρο-
οικονοµίας.

Επίσης θα ήθελα να θυµίσω ότι κάτι αλλάζει στην Ευρώπη. Για
πρώτη φορά η κ. Μέρκελ παρουσίασε αναπτυξιακό σχέδιο κόν-
τρα στις λιτότητες του Σόιµπλε. Μπορεί να µην ενστερνίζεται τε-
λείως την άποψη του Μακρόν, την άποψη της Γαλλίας, αλλά
κάπου υπάρχει µία σύγκλιση. 

Ακόµα κάτι αλλάζει στη Νότια Ευρώπη. Μετά την Πορτογαλία
είδαµε και την Ισπανία. Η Ελλάδα ήταν ο πρώτος διδάξας. Απε-
γνωσµένα, µάλιστα, ο Γιούνκερ είπε: «Μην το κάνετε ξανά. Τσα-

λαπατήσατε την αξιοπρέπεια των Ελλήνων. Μην το κάνετε µε
άλλες χώρες. Σταµατήστε».

Κάτι αλλάζει στη Νότια Ευρώπη και στην Ιταλία ακόµη. Όταν
προσπάθησε ο Ματαρέλα να επιβάλλει έναν παλιό γνώριµο του
ΔΝΤ, δεν του πέρασε. Έτσι είχε µάθει. Κάπως έτσι είχε µάθει το
σύνταγµα –συγχωρήστε µου την έκφραση- της αγοράς, γιατί το
σύνταγµα της κάθε χώρας λέει άλλα πράγµατα. Ψηφίζουν οι πο-
λίτες και αυτοί επιλέγουν ποιος θα είναι ο πρωθυπουργός και οι
υπουργοί. Μέχρι τώρα, δυστυχώς, αυτό ήταν κάπου χαλαρό.

Είδαµε, δηλαδή, µερικές αλλαγές θετικές και νοµίζω ότι είµα-
στε υποχρεωµένοι να τις αναδείξουµε. 

Πάµε στα σηµερινά. Θα αναφέρω τρία-τέσσερα νούµερα όχι
πολλά. 

Μόνο τον Απρίλιο µπήκαν στις τράπεζες 870 εκατοµµύρια, κάτι
που δείχνει εµπιστοσύνη. 

Τα capital controls που κάποιοι προσπαθούν να τα φορτώσουν
σ’ αυτή την Κυβέρνηση -ένα από τα µεγάλα ψέµατα- σχεδόν
έχουν λήξει. Όταν είναι 5.000 ευρώ η δυνατότητα αναλήψεων,
σχεδόν λήξανε, τελειώσανε. Δεν µιλάει, όµως, κανείς γι’ αυτό.
Αυτό σηµαίνει µια εµπιστοσύνη στο τραπεζικό σύστηµα.

Τα δεκαετή οµόλογα µε όλα αυτά που έγιναν στην Ιταλία ανε-
βήκανε λίγο. Πιστεύω ότι αποκλιµακώνονται µέρα µε τη µέρα. 

Σε µια συνέντευξη που έδωσε πρόσφατα ο Υφυπουργός Ερ-
γασίας είπε µε νούµερα ότι έντεκα µειώσεις έγιναν στις συντά-
ξεις, αλλά από το πρωί ως το βράδυ ακούµε για µειώσεις
απίστευτες 30%-40%. Με νούµερα, λοιπόν, στις έντεκα αυτές πε-
ρικοπές που έγιναν, αφαιρέθηκαν γύρω στα 45 δισεκατοµµύρια.
Ψάξτε να βρείτε πόσα δισεκατοµµύρια αφαιρέθηκαν από τη µεί-
ωση που έκανε αυτή η Κυβέρνηση και να συγκρίνετε τα νούµερα.
Έντεκα φορές 45 δισεκατοµµύρια και µετά µία µιάµιση, για να
είµαι σαφής, γύρω στα 2 δισεκατοµµύρια.

Ακόµη τις νέες θέσεις εργασίας δεν τις αναφέρει κανείς. Την
«ΕΡΓΑΝΗ» την ξεχάσαµε. Έχουµε εκατόν οχτώ χιλιάδες θέσεις
εργασίας µέσα στον Μάιο, καινούργιες. 

Δεν ξέρω αν έχουν συνωµοτήσει όλοι οι παγκόσµιοι παράγον-
τες υπέρ της Ελλάδας. Αν έχουν συνωµοτήσει, τι να πω; Τίνος
ικανότητα είναι αυτό;

Άκουσα ενστάσεις για το επείγον. Ξέρετε όλοι πολύ καλά ότι
στις 21 Ιουνίου θα συζητηθεί το χρέος. Δεν ξέρουµε ακόµη, δεν
έχει λυθεί ακόµη το δίληµµα ΔΝΤ, παρ’ ότι βλέπουµε ότι µάλλον
θα έχει διακοσµητικό ρόλο. Το ΔΝΤ σας θυµίζω ότι είναι αυτό
που επέβαλε και τη µείωση των συντάξεων που ψηφίστηκε και
τη µείωση του αφορολόγητου. Δεν θα υπάρχει ΔΝΤ ή δεν θα
υπάρχει µε τόσο δραστικό ρόλο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.

Όµως έχουµε να πούµε και άλλα πιο συγκεκριµένα σ’ αυτό.
Αγώνα έκαναν να λένε για µια έξοδο περίεργη. Δεν υπάρχει τέ-
τοιο πράγµα. Όλοι οι επίσηµοι παράγοντες, τουλάχιστον οι θε-
σµοί, δεν το επιβεβαιώνουν. Αυτή η έξοδος θα είναι καθαρή.
Θριαµβολογεί κανείς; Όχι, κανένας. Άκουσα τον Ευκλείδη τον
Τσακαλώτο να τον προκαλεί ο κ. Μπούρας και να απαντά. Δεν εί-
παµε, του λέει, ότι θα τρώµε µε χρυσά κουτάλια, ότι είναι όλα
ρόδινα. Υπάρχουν προβλήµατα. Έχουµε, όµως, έναν µεγαλύτερο
βαθµό ελευθερίας, παρ’ ότι η επιτήρηση θα είναι λίγο πιο
σκληρή, γιατί το δηµόσιο χρέος είναι τεράστιο, και αυτό θα το
αξιοποιήσουµε.

Πιστεύω ότι µια καινούργια πραγµατικότητα διαµορφώνεται
και κάποιοι δεν την θέλουν ή εύχονται κάτι αντίθετο. Δικαίωµά
τους.

Θέλω να αναφερθώ πάλι στο περίφηµο άρθρο 109, που έγινε
σηµείο αναφοράς από πάρα πολλούς αντιπολιτευόµενους: «Ξε-
πουλάτε», «υποθηκεύετε τη χώρα» κ.λπ.. 

Ανάλογη εγγύηση έγινε το 2012. Όποιος θέλει µπορεί να ανα-
τρέξει. Μπορώ να του δώσω εγώ τι ακριβώς έγινε το 2012 σε
άλλες κυβερνήσεις όχι βέβαια ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελλήνων.
Σας διαβάζω ότι η δανειακή σύµβαση που κυρώθηκε στη Βουλή
στις 14 Αυγούστου του 2015, είχε πλειοψηφία διακοσίων είκοσι
δύο ψήφων. Σας το είπε πάλι σήµερα ο κ. Τσακαλώτος. Έχετε
αµνησία; Και εσείς το ψηφίσατε αυτό το πράγµα. Όσον αφορά
το θέµα του ταµείου -εγώ το λέω Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών
και Περιουσίας, έχει επικρατήσει να λέγεται Υπερταµείο- κάποιοι
από εσάς έχουν αµνησία. Τι έχουν πάθει; Έχει δίκιο ο Τσακαλώ-
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τος. Εσείς το ψηφίσατε. Διακόσιοι είκοσι δύο! 
Θα ήθελα να θυµίσω τρία πράγµατα µε νούµερα και µε πολλή

σαφήνεια. Πρώτον, πότε ήταν η τελευταία φορά που είχε ανά-
πτυξη η χώρα; Μπορεί κάποιος από αυτούς που κάνουν εύκολη
αντιπολίτευση να µου το θυµίσει; Φέτος είναι 2%. Το 2019 θα
είναι 2,4%. Το λένε διεθνείς οργανισµοί. Δεν είναι αυθαίρετα νού-
µερα που εµείς τα βάλαµε. Το 2020 θα είναι 2,3%, το 2021 2,1%
και το 2022 1,8%. Μέσος όρος περίπου 2,1%. Είναι σηµαντικό µέ-
γεθος αυτή η ανάπτυξη που δεν την είχαµε, που δεν µπορούσαµε
να βγούµε στις αγορές; Είναι σηµαντική παράµετρος. Θα την
αναλύσουµε και παραπάνω, αν έχω χρόνο.

Το δεύτερο που έχει µεγάλη σηµασία είναι να δούµε την ανερ-
γία. Γιατί εδώ µιλάνε τα νούµερα. Το τι λέω εγώ δεν έχει σηµασία.
Εγώ µπορεί να λέω ό,τι θέλω. Εσείς που ξέρατε τόσο καλά την
αγορά, πώς έγινε και φτάσατε την ανεργία στο 27% και κάποια
στιγµή στο 28%; Πώς έγινε; Έχετε δώσει µια απάντηση για αυτό;
Λέτε ότι την αγορά την παίζετε στα πέντε δάκτυλα. Καλώς. Δεν
σας προσάπτω τον τίτλο του ακραίου νεοφιλελεύθερου. Σαν φι-
λελεύθερος, δεν την ξέρατε, σας ξέφυγε. Είναι ένα από τα τρία
συστατικά της χρεοκοπίας. Μαζί µε το χρέος που από το 120%
του ΑΕΠ έφτασε στο 180% του ΑΕΠ -θα το δούµε λίγο παρα-
κάτω-, ήταν και η ανεργία. 

Ακούστε, λοιπόν, τι προβλέπεται για την ανεργία για να µην
τρώω χρόνο. Περιµένουµε µείωση 18,2%, 16,6%, 15,4% και το
2022 14,3%. Είναι υπεραισιοδοξία; Είναι κάτι εξωπραγµατικό;
Όχι. Συµβαίνει ήδη. Στα τρία χρόνια µειώθηκε επτά µονάδες.
Οριακά είναι αυτή τη στιγµή στο 20% και θα κατέβει κι άλλο. Ση-
µαίνει κάτι αυτό για εµάς; Ε, βέβαια. ΕΦΚΑ, εισοδήµατα, εισφο-
ρές κ.λπ..

Τρίτο νούµερο πολύ σηµαντικό για να συνεννοούµαστε: Πα-
ραλάβαµε το χρέος στο 180% του ΑΕΠ. Εγώ θα συνηγορήσω
µαζί σας, και λέτε αλήθεια ότι το χρέος φέτος πήγε στο 183%
του ΑΕΠ. Ανέβηκε τρεις µονάδες και µάλιστα µου έκανε σκληρή
κριτική ο φίλος µου ο Αµυράς εχθές, η οποία όµως είναι ειλικρι-
νής. Δεν είναι λάθος. Ανέβηκε γύρω στα 15 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, πόσο χρόνο έχω ακόµα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παίρνετε ήδη χρόνο

από τη δευτερολογία σας. Συνεχίστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ. 
Πράγµατι ξέρετε ότι για να γίνει το «µαξιλάρι», για να µην

µπούµε στην πιστοληπτική γραµµή, χρειάζεται χρήµατα. Το λέω
χοντρικά εγώ. Θα µπορούσε να σας το εξηγήσει ο Υπουργός µε
πολύ πιο άνεση κ.λπ.. Τι προβλέπεται και όχι έτσι επειδή το θέ-
λουµε εµείς, αλλά επειδή το θέλουν τα διεθνή fora; Το 2019
170,4% του ΑΕΠ, το 2020 161,4% του ΑΕΠ. Μιλάω για το χρέος,
το οποίο κάποιοι από εσάς είχατε υποτιµήσει. Άκουσα τον κ. Κε-
φαλογιάννη, τον Ευρωβουλευτή σας, να λέει ότι είναι παραµύθι
και τσιµπιόµουν. Tο 2021 το δηµόσιο χρέος θα είναι 153,1% του
ΑΕΠ και το 2022 θα είναι 150,3% του ΑΕΠ. Ήταν στο 120% και
το πήγατε στο 180%. Πώς την ξέρετε την αγορά; Πώς το εξηγή-
σατε αυτό; 

Εµείς δεν είπαµε ότι είµαστε παντογνώστες. Λέµε ότι σε αυτή
την τετραετία, στο µεσοπρόθεσµο, θα ακουµπάει λίγο το 120%
και θα αποκλιµακωθεί και άλλο. 

Θα ήθελα εδώ να «λεηλατήσω» λίγο την οµιλία του κ. Χουλια-
ράκη, γιατί δεν ακούστηκε. Είναι πολύ σηµαντικό, γιατί σας µί-
λησε για τέσσερις µύθους. Εγώ ευθέως το λέω. Δεν είναι δικά
µου. Είναι ευρήµατα που άκουσα να τα λέει ο Υπουργός και χά-
ρηκα πάρα πολύ. Διότι έχει γίνει µόνιµη συνήθεια η υπερβολή και
η ανακρίβεια, για να µη χρησιµοποιήσω πιο βαριές λέξεις. 

Πρώτος µύθος. Αντιγράφω, τελείως, αυτά που είπε ο κ. Χου-
λιαράκης. Γράφτηκαν σε εφηµερίδες «τι πλεονάσµατα είναι
αυτά;». Μάλιστα όλες αποσιωπούσαν τα προηγούµενα και έφτα-
ναν κατ’ ευθείαν στο τελευταίο πλεόνασµα που αγγίζει το 2021
το 5,19%. 

Λέει, λοιπόν, ο Υπουργός -και σωστά- στόχος µας ποιος είναι;
Το 3,5%. Απαντάει αν έχουµε τη δυνατότητα να τον πιάσουµε και
το αποδεικνύει µε στοιχεία. Τι σηµαίνει; Ότι αυτό το δίνουµε. Και

µαζεύονται γύρω στα 3,5 δισεκατοµµύρια. Ξαναλέει και µάλιστα
πάρα πολλές φορές, και χαίροµαι γι’ αυτό, ότι η δηµοσιονοµική
αξιοπιστία µας δεν ελέγχεται επειδή πιάνουµε τα 3,5 και κάτι πα-
ραπάνω το διαθέτουµε και πώς να το δούµε. Τι θέλω να πω; Αυτά
τα 3,6 δισεκατοµµύρια θα διατεθούν -και το ξέρουµε όλοι- σε µό-
νιµες µειώσεις φόρων, το 65%, αυτοελάφρυνση. Και περίπου το
1,3 δισεκατοµµύριο αφορά µόνιµες αυξήσεις δαπανών. 

Εδώ να το κάνουµε λίγο πιο συγκεκριµένο και να πούµε το
εξής: Επένδυση στο ανθρώπινο κεφάλαιο. Καταπολέµηση της
ανεργίας. Έχει αντίρρηση κανείς; Η σηµαντική δηµοσιονοµική
επέκταση είναι συµβατή µε τον στόχο του 3,5%, ο οποίος είναι
και ο µοναδικός στόχος.

Μύθος δεύτερος. Εκεί έχουν επενδύσει πια όλοι. Αφορολό-
γητο. Πνίγεται ο κόσµος. Από το πρωί ως το βράδυ δεν έχουν
άλλο, αυτό λένε από το πρωί ως το βράδυ. Και µείωση των συν-
τάξεων. Για να τα δούµε λίγο. Εγώ πιστεύω ότι και αυτά εξισορ-
ροπούνται και ανατρέπονται. Ακούσατε τίποτα για σηµαντική
ενίσχυση πολιτικών καταπολέµησης της παιδικής φτώχειας;
Ακούσατε τίποτα για σηµαντική ενίσχυση του προϋπολογισµού
δηµοσίων επενδύσεων και όχι µόνο στα 29,2 δισεκατοµµύρια;
Ακούσατε τίποτα για επίδοµα στέγασης, που αφορά ένα εκατοµ-
µύριο τριακόσιες χιλιάδες πολίτες; Δεν τα ακούσατε. 

Ακόµη ακούσατε φορολογικό συντελεστή εισοδήµατος από το
22% στο 20%; Ακούσατε φορολογία εισοδήµατος φυσικών προ-
σώπων από το 29% στο 26%; Δεν ακούσατε.

Για τον ΕΝΦΙΑ επίσης έγινε φοβερή κουβέντα. «Θα µας φάνε,
θα µας κάνουν». Άνθρακες ο θησαυρός! Το 10%, τα 206 εκατοµ-
µύρια είναι δεδοµένα. Δεν είναι όµως µόνο αυτό. Γίνεται µια ανα-
κατανοµή. Δυο στους τρεις Έλληνες δεν πρόκειται να δουν
διαφορά. Ένα µικρό ποσοστό θα πληρώσει λιγότερα και ένα επί-
σης µικρό ποσοστό λίγο περισσότερα. Προσέξτε. Πολύ λίγο πε-
ρισσότερο και τίποτα περισσότερο. 

Μύθος τρίτος που έγινε σπέκουλα για τα 2,9 δισεκατοµµύρια
που έχουν σχέση µε την κατάργηση της προσωπικής διαφοράς.
Το άκουσα κιόλας και από τον κ. Καραθανασόπουλο. Εξήγησε
µε πολλή λεπτοµέρεια η κ. Αχτσιόγλου -εδώ «λεηλατώ» την κ.
Αχτσιόγλου- τι θα πει µεικτή και καθαρή µείωση. Δεν υπολογί-
ζουνε κάποιοι την καθαρή µείωση, αφού αφαιρέσουµε τη µείωση
των φορολογικών βαρών και των εισφορών που ακριβώς προκύ-
πτει από την κατάργηση των προσωπικών διαφορών. Η καθαρή
µείωση φτάνει, αυτό το νούµερο που ήταν 2,9, στα
2.081.000.000. 

Το 2022 εξισορροπείται πλήρως από τα αντίµετρα; Εξισορρο-
πείται 100%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαχριστό-
πουλε, πρέπει να κλείσετε. Μιλάτε δεκαοκτώ λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το σέβοµαι, κύριε Πρό-
εδρε, και σας ευχαριστώ. Αν θέλετε σταµατάω τώρα. Μισή κου-
βέντα θα πω ακόµα. Τελειώνω.

Ακούστηκε επίσης πάρα πολύ «τι πλεονάσµατα είναι αυτά;
Εσείς µας κατηγορούσατε, µας κάνατε» κλπ.. 

Ναι, πράγµατι, είναι 3,5% και θα ήταν ευχής έργον αυτά τα
πλεονάσµατα να ήταν στο 1,% ή στο 2,5%, προκειµένου να
έχουµε τη δυνατότητα για µια άλλη δηµοσιονοµική πολιτική.
Όµως δεν είναι 4,5% που προέβλεπε το δεύτερο πρόγραµµά σας
και για πολλά χρόνια. 

Θα ήθελα πω και κάτι ακόµα, γιατί έχει µεγάλη σηµασία. Είναι
δεκαοκτώ κράτη και τέσσερις θεσµοί. Αν τα πρωτογενή πλεονά-
σµατα ήταν σηµαντικά χαµηλότερα, θα υπήρχε και θέµα βιωσι-
µότητας του χρέους. Αυτό το λέω για όσους δεν το ξέρουν. Παρ’
όλα αυτά είναι η πρώτη φορά που έχουµε ανάπτυξη. Πιστεύω
ότι, πραγµατικά, κάτι αλλάζει, γιατί αυτά τα χρήµατα δεν θα πάνε
σε offshore εταιρείες ούτε σε οικονοµικούς παραδείσους ούτε
σε περίεργες τράπεζες. Δεν θα έχουµε ατασθαλίες στην εθνική
άµυνα ούτε στη «SIEMENS». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαχριστό-
πουλε, ολοκληρώστε. Μη µε αναγκάσετε να πάρω µέτρα που δεν
θέλω. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι η πέµπτη φορά
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που µου λέτε «Τελειώνω». Παρακαλώ, κλείστε τώρα!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.

Να είστε καλά. Κλείνω τώρα.
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε, κύριοι συ-

νάδελφοι. Όπως είπα, οι εισηγητές -έτσι το βρήκα από την κ. Χρι-
στοδουλοπούλου- µπορούν καταχρηστικά να κάνουν χρήση και
της δευτερολογίας. Όµως πέραν αυτής ούτε µισό δευτερόλεπτο.
Έχετε εγγραφεί εκατόν τριάντα τρεις συνάδελφοι. Εάν όποιος
ανεβαίνει τώρα το πρωί στο Βήµα δεν ενδιαφέρεται για τους υπό-
λοιπους, ο εκάστοτε Προεδρεύων ενδιαφέρεται. Μη µε αναγκά-
σετε, λοιπόν, να κλείνω µικρόφωνα, για να προστατεύσω τους
συναδέλφους που έπονται. Σας παρακαλώ πολύ. Δεν είναι ευχά-
ριστο. Πρέπει να τηρείται αυτός ο χρόνος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κύριοι Ιωάννης Κεφαλογιάν-
νης και Εµµανουήλ Φορτσάκης ζητούν άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας τους στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες. 
Ο κύριος Υπουργός θα µιλήσει αύριο. Έχει βγει κατάλογος για

παρεµβάσεις Υπουργών, που θα ξεκινήσουν όµως από τις 13.30’. 
Εποµένως, ξεκινά ο κατάλογος των συναδέλφων. Είναι αυτο-

νόητο ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι όποια ώρα της ηµέ-
ρας θέλουν σήµερα, µπορούν να ζητήσουν τον λόγο και να
πάρουν τον χρόνο τους, γιατί µάλλον σήµερα πρέπει να µιλήσουν
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, γιατί αύριο είναι οι Αρχηγοί. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οι Βουλευτές πόσο χρόνο θα
έχουν, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι Βουλευτές, µε
βάση τον Κανονισµό της Βουλής, έχουν χρόνο πέντε λεπτών,
γιατί το νοµοσχέδιο είναι επείγον. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μόνο πέντε λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πέντε λεπτά. 
Βεβαίως επειδή πάντα είµαι υπέρ των συναδέλφων, γιατί έχω

νιώσει τη πίκρα, θα υπάρχει µια πολύ µικρή ανοχή. Όµως ο χρό-
νος είναι αυτός των πέντε λεπτών. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αµυράς ως ειδικός αγορητής εκ µέ-
ρους του Ποταµιού. 

Εγώ σας δίνω δώδεκα λεπτά και ισχύει για σας το ίδιο, δηλαδή
αν θέλετε τη δευτερολογία σας, δεν θα σας διακόψω µέχρι τα
δεκαοκτώ λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, αλλά νοµίζω
ότι δεν θα χρειαστεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την επεξεργασία του συµ-
πληρωµατικού µνηµονίου και τις απαντήσεις που έχει δώσει η
Κυβέρνηση, µάθαµε πολλά. Μάθαµε, για παράδειγµα, ότι το να
βάζει εγγύηση το δηµόσιο την κρατική περιουσία έως 25 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, δεν είναι ενεχυρίαση. Εχθές µε τον κ. Τσακα-
λώτο στην ανταλλαγή επιχειρηµάτων µου είπε ότι δεν υπάρχει
καµµία υποθήκη, κανένα ενέχυρο και είναι µόνο εγγύηση για τα
δάνεια. 

Και ερωτώ, τι θα γίνει αν δεν πληρωθεί το δάνειο; Δεν ξέρει ο
Υπουργός ποιες είναι οι υποχρεώσεις του εγγυητή; Δεν γνωρίζει
ότι ακριβώς την ίδια στιγµή η οφειλή θα πληρωθεί από το υπερ-
ταµείο; 

Πραγµατικά προκάλεσα χθες τον κ. Τσακαλώτο να διαβάσει
εδώ δηµοσίως τις ρήτρες αφερεγγυότητας που προβλέπει το
άρθρο 109. Εχθές απέφυγα να το πω αλλά θα το πω σήµερα.
Είναι ο ορισµός και της αφερεγγυότητας αλλά και της υποτέ-
λειας της Κυβέρνησης Τσίπρα - Καµµένου, διότι όταν τον Μάιο
του 2016 έκλεινε η δεύτερη αξιολόγηση, ο κ. Τσακαλώτος από
αυτό εδώ το Βήµα υποστήριζε ότι το υπερταµείο θα χρησιµοποι-
ηθεί µόνο για την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας και τώρα
ο κ. Τσακαλώτος µάς λέει ότι δεν είναι ενέχυρο αλλά είναι εγ-
γύηση. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, να πάρω εγώ ένα δάνειο και να µπείτε
εσείς εγγυητής και να είστε σίγουρος ότι δεν θα µπει ενέχυρο η
περιουσία σας; Να το κάνουµε έτσι; 

Όµως το υπερταµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας κο-
στίζει ακριβά. Ακούστε, λοιπόν -και θα το καταθέσω τα Πρακτικά-
προκηρύξεις και αµοιβές συµβούλων του υπερταµείου στις 9-10-
2017, αµοιβή συµβούλου µε µέγιστη διάρκεια απασχόλησης σα-
ράντα πέντε ηµερών, συνολικός προϋπολογισµός 140.000 ευρώ,
δηλαδή µεροκάµατο γι’ αυτόν τον σύµβουλο του υπερταµείου,
τον ξένο, 3.111 ευρώ. 

Θα σας τα δώσω όλα µαζί για τα Πρακτικά. 
Δεύτερη σύµβαση, δεύτερη αµοιβή ενός άλλου συµβούλου,

στις 25-09-2017 υπεγράφη η πρόσληψή του, για τρεις µήνες απα-
σχόληση 130.000 ευρώ στην τσέπη. Ηµερήσιο µεροκάµατο, ηµε-
ρήσια αµοιβή 1.444 ευρώ.

Τρίτη αµοιβή συµβούλου στις 22-09-2017, για τρεις µήνες
αυτός ο σύµβουλος θα πάρει 140.000 ευρώ, δηλαδή 1.555 ευρώ
ηµερησίως.

Και δεν σας αναφέρω τα δεκαχίλιαρα, που βλέπω να περνάνε
µπροστά µας ως έξοδα διαµονής.

Τα καταθέτω, παρακαλώ, για τα Πρακτικά, για να ξέρουν οι συ-
νάδελφοι όλων των κοµµάτων πώς ο φορολογούµενος Έλληνας
πολίτης χρυσοπληρώνει τα golden boys, κυρίως ξένους, του
υπερταµείου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε παρακάτω για να δείτε και κάτι ακόµα. Το εποπτικό συµ-
βούλιο του υπερταµείου, ως γνωστόν, έχει πέντε µέλη. Τα δύο
µέλη, τον πρόεδρο και ένα µέλος, τα διορίζει η τρόικα, τα άλλα
τρία τα διορίζει ο Υπουργός Οικονοµικών µε τη σύµφωνη γνώµη
της τρόικας.

Δείτε τις αµοιβές τους. Ο Πρόεδρος Ζακ Λε Παπ για δεκαεπτά
συνεδριάσεις έλαβε 34.000 ευρώ, 2.000 ευρώ τη συνεδρίαση. Τη
θυµόσαστε την παλιά διαφήµιση «Παφ και τάλιρο»; Εδώ είναι συ-
νεδρίαση και διχίλιαρο!

Ο Ντέιβιντ Βεγκάρα Φιγκέρες έλαβε 16.000 ευρώ για δεκαέξι
συνεδριάσεις, 1.000 ευρώ τη συνεδρίαση.

Το ίδιο και η κ. Όλγα Χαρίτου έλαβε 16.000 ευρώ για δεκαέξι
συνεδριάσεις.

Το ίδιο και ο κ. Γεώργιος Σταµπουλής έλαβε 17.000 ευρώ για
δεκαεπτά συνεδριάσεις.

Το ίδιο και ο κ. Γεώργιος - Σπύρος Ταβλάς έλαβε 16.000 ευρώ
για δεκαέξι συνεδριάσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και λες εντάξει χρυσοπληρώνονται αυτοί του εποπτικού συµ-
βουλίου του υπερταµείου, αλλά θα κάνουν και κάποια δουλειά.
Ποια είναι η δουλειά τους; Αυτό που λέει ο τίτλος τους είναι επο-
πτικό συµβούλιο, δηλαδή πρέπει να διενεργούν τακτικά επισκό-
πηση επίδοσης και αξιολόγηση και του διοικητικού συµβουλίου
και συνολικά για το υπερταµείο και ξεχωριστά για κάθε µέλος
τους.

Έχουµε να ακούσουµε νέα από το εποπτικό συµβούλιο από
τον Σεπτέµβριο του 2017, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν
έχουν υποβάλει την έκθεση επίδοσης και αξιολόγησης. Δεν
έχουν καν υποβάλει τον ετήσιο απολογισµό 2017 του υπερτα-
µείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπερταµείο διαχειρίζεται
κρατική περιουσία. Τώρα το υπερταµείο έχει µπει ως ενέχυρο
έως 25 δισεκατοµµύρια ευρώ για κρατική περιουσία για τους ξέ-
νους, σε περίπτωση που δεν µπορούµε να αποπληρώσουµε µια
δόση και δεν έχει καταθέσει ετήσιο απολογισµό του 2017 το
υπερταµείο;

Πού είναι η επαναστατικότητά σας, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Τους ΑΝΕΛ, βέβαια, τους βγάζω απέξω σε αυτό το θέµα.
Δεν θέλετε απαντήσεις;

Χρυσοπληρώνονται τα µέλη του εποπτικού συµβουλίου, παίρ-
νουν 3.000 ευρώ τη συνεδρίαση. Οι σύµβουλοι παίρνουν 1.500,
2.500 και 3.000 ευρώ την ηµέρα µεροκάµατο και δεν κάνουν τη
δουλειά τους;
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Και ρωτάω, λοιπόν, ποια είναι η αξιολόγηση από την Κυβέρνηση
πλέον του υπερταµείου έως σήµερα; Πώς αξιοποίησε τη δηµόσια
περιουσία το υπερταµείο; Τι επενδύσεις έφερε στη χώρα; Τι
έσοδα έφερε στο ταµείο; Αυτά είναι τα ερωτήµατα. Και κατέθεσα
στα Πρακτικά τις αµοιβές των συµβούλων και τα εικοσαχίλιαρα
και τα τριανταχίλιαρα που έπαιρναν για τις συνεδριάσεις. Αυτό
είναι που σας λέω ρήτρα υποτέλειας και αφερεγγυότητας.

Προχωράµε παρακάτω. Μάθαµε, επίσης, από τον Υπουργό Οι-
κονοµικών ότι ο ΕΝΦΙΑ δεν θα αυξηθεί παρά µόνο λίγα ευρώ.
Πρώτα από όλα να πούµε ότι, βεβαίως, δεν ισχύει αυτό για τα
λίγα ευρώ αύξησης του ΕΝΦΙΑ, διότι οι αυξήσεις στις αντικειµε-
νικές τιµές γίνονται στο 37% των ακινήτων της χώρας, σύµφωνα
µε ανακοίνωση του Υπουργείου που εξέδωσε πριν από λίγη ώρα
σχετικά µε την τροπολογία για τον ΕΝΦΙΑ. Οι αυξήσεις στις αν-
τικειµενικές αξίες αυτοµάτως συµπαρασύρουν και σηµαίνουν ότι
θα αυξηθούν δεκάδες φόροι που είναι συνδεδεµένοι µε το ακί-
νητο και µε τη γη από τον φόρο της µεταβίβασης έως και τα δη-
µοτικά τέλη. Δεν είναι απλώς ότι αυξήσατε τον ΕΝΦΙΑ µερικά
ευρώ, αυξήσατε και τη φορολογία πέριξ του ακινήτου. 

Και εσείς είστε που λέγατε ότι ο ΕΝΦΙΑ είναι ένας παράλογος
φόρος, ότι δεν τροποποιείται, δεν αλλάζει, απλώς καταργείται.
Και όχι µόνο δεν τον καταργήσατε αλλά τον φέρατε και επαυξη-
µένο. Πάµε παρακάτω να δείτε.

Ο ΕΝΦΙΑ θα αυξηθεί ως εξής: Αναφέρεται ότι έως 50 ευρώ πα-
ραπάνω ΕΝΦΙΑ θα πληρώσουν επτακόσιες τριάντα επτά χιλιάδες
επτακόσιοι εννιά φορολογούµενοι. Από 50 ευρώ έως 200 ευρώ
θα πληρώσουν παραπάνω τον ΕΝΦΙΑ εκατόν εξήντα χιλιάδες φυ-
σικά πρόσωπα. Και πάνω από 200 ευρώ ακριβότερο ΕΝΦΙΑ θα
πληρώσουν σαράντα οχτώ χιλιάδες εννιακόσιοι εξήντα ένας φο-
ρολογούµενοι. Δηλαδή ένα εκατοµµύριο φορολογούµενοι θα
πληρώσουν παραπάνω ΕΝΦΙΑ απ’ ό,τι πλήρωναν όλα αυτά τα
χρόνια. 

Και σας ρωτώ: Σας τα χρωστούσαν και τους βάζετε αύξηση
στον ΕΝΦΙΑ; 

Και όσον αφορά στις µειώσεις του ΕΝΦΙΑ, που το Υπουργείο
έβγαλε ανακοίνωση και λέει ότι περίπου ένα εκατοµµύριο ιδιο-
κτήτες θα δουν µείωση στον ΕΝΦΙΑ τους, θέλω να πω το εξής:
Εχθές επέµεινα και ζητούσα να µας πει ο Υπουργός µία ανάλυση
αυτών των µειώσεων. Πόσο θα µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ; Σας πληρο-
φορώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η µείωση θα είναι κάτω
από 10 ευρώ. Και η πλειονότητα εκείνων των ιδιοκτητών ακινήτων
που θα δουν τον ΕΝΦΙΑ µειωµένο, θα τον δουν µειωµένο κατά 1
και 2 ευρώ. Να γιατί ο κ. Τσακαλώτος από χθες µας λέει: «Δεν
έχω κάνει ανάλυση», «Δεν πρόλαβα να δω τις µειώσεις». Διότι
είναι αυτά τα ποσά που σας είπα. 

Τώρα, όµως, έρχοµαι και σε ένα ολίγον λυπηρό θέµα. Μάθαµε
από την κοινοβουλευτική διαδικασία ότι η Κυβέρνηση χάνει ένα
αξιόλογο µέλος της. Ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ.
Κατρούγκαλος προτίθεται να παραιτηθεί, όπως είπε σε ραδιο-
φωνικό σταθµό, εάν κάποιος του δείξει ότι στο πολυνοµοσχέδιο
υπάρχει διάταξη για µείωση των συντάξεων. Ποιος θα το κάνει
τώρα; Θα το υποδείξω εγώ το κεφάλαιο ή η Κυβέρνηση; Ποιος
θα οδηγήσει, κατά δήλωση του, υποτιθέµενα στην έξοδο από την
Κυβέρνηση τον κ. Κατρούγκαλο; Η αλήθεια. Και η αλήθεια λέει
ότι στο κεφάλαιο µε το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, από τον πί-
νακα -δείτε τον πίνακα- 2.17 προκύπτει ότι από το 2019 οι µεικτές
µειώσεις συντάξεων θα πλησιάζουν τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ
ετησίως. Κάποιος να το πει µε τρόπο στον κ. Κατρούγκαλο, για
να µην παραιτηθεί αιφνιδιαστικά! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µάθαµε, επίσης, ότι τα πλεονά-
σµατα της τάξης του 4,5% και 5,2% δεν είναι µατωµένα πλεονά-
σµατα αλλά καθαγιασµένο από τον ΣΥΡΙΖΑ. Η πολιτική παράταξη
που υποσχόταν µικρότερα πλεονάσµατα και λιγότερη λιτότητα,
θεσµοθετεί θηριώδη πλεονάσµατα που ούτε ο Σόιµπλε δεν θα τα
ζητούσε και µάλιστα σε συνθήκες αναιµικής ανάπτυξης της
τάξης του 1,8% του ΑΕΠ. Όταν η κυβέρνηση του Σαµαρά έλεγε
για πλεόνασµα 4% µε ανάπτυξη 3%, είχαµε µατωµένο πλεόνασµα
τότε. Σήµερα, όµως, µε πρωτογενές πλεόνασµα επί ΣΥΡΙΖΑ -που
δεσµεύεται- 5,2% και ανάπτυξη 1,8%, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει «σιγά τα αί-
µατα». Από τα µατωµένα υπερπλεονάσµατα φθάσαµε στο «σιγά
τα αίµατα», ε, και τι έγινε; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µάθαµε, ακόµη, ότι θα στερή-
σετε από το τραπεζικό σύστηµα και κατ’ επέκταση από τη ρευ-
στότητα της οικονοµίας ένα ποσό περίπου 7 δισεκατοµµυρίων
ευρώ µέσω αναγκαστικού εσωτερικού δανεισµού. Είναι οι προ-
θεσµιακές καταθέσεις όλων των δηµοσίων φορέων, που αναγκα-
στικά θα µεταφερθούν στην Τράπεζα της Ελλάδας. Έγινε
συζήτηση και νωρίτερα το πρωί για την αντισυνταγµατικότητα
αυτής της διάταξης. 

Και είπε και ο κ. Βούτσης, ο Πρόεδρος της Βουλής -όπως
απαντάει και η Κυβέρνηση- ότι δεν πειράζει, ας πάνε στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος τα χρήµατα των δηµοσίων φορέων, των πανε-
πιστηµίων, των δήµων κ.λπ., διότι θα έχουν καλύτερο επιτόκιο.
Μόνο που η διαφορά είναι η εξής ξέρετε: Ότι µόλις πάνε στην
Τράπεζα της Ελλάδος, σε αυτόν τον ειδικό κουµπαρά, θα γίνουν
repos. Δεν θα µπορούσαν να τα σπάσουν ανά πάσα ώρα και
στιγµή και να τα χρησιµοποιήσουν όπως θέλουν, για τις ανάγκες
τους, αυτοί που έχουν τα χρήµατα οι φυσικοί ιδιοκτήτες τους. 

Θα αναφέρω και κάτι άλλο στο οποίο γίναµε σοφότεροι. Μά-
θαµε ότι στα αντίµετρα -τα υποτιθέµενα θα πω εγώ αντίµετρα-
τοποθέτησε η Κυβέρνηση µέσα τις δηµόσιες επενδύσεις και τα
προγράµµατα του ΟΑΕΔ. Αυτά εκτελούνται από τον προϋπολο-
γισµό. Γιατί τα ρίξατε στο καλάθι µε τα αντίµετρα; Είναι δυνατόν
να είναι αντίµετρο, όπως διαβάζω, η κατασκευή νηπιαγωγείων;
Μα είναι δυνατόν; Είναι υποχρέωση του κράτους να χτίζει σχο-
λεία. Δεν είναι αντίµετρο. Όµως θα µου πείτε, εδώ δεν δειλιάσατε
να µειώσετε από το 2020 κι άλλο το εισόδηµα των ανθρώπων που
αµείβονται µε 500 ευρώ τον µήνα. 

Ξέρουµε τώρα ότι µε την πτώση του αφορολόγητου -που
επήλθε χωρίς, βέβαια, να παραιτηθεί ο κ. Τσακαλώτος, ο οποίος
έλεγε ότι αν πέσει κάτω από τα 9.600 θα είχε παραιτηθεί, κι
έχουµε φτάσει στα 5.600 και είναι στη θέση του το ίδιο και ο Κα-
τρούγκαλος- όποιος παίρνει µισθό 500 ευρώ τον µήνα από τον
Γενάρη του 2020, ο ένας µισθός από τους δώδεκα που παίρνει
θα πηγαίνει στην εφορία. Και αυτό δεν είναι µνηµόνιο. Δεν είναι
µνηµόνιο Τσίπρα - Καµµένου. Αχ, κατακαηµένη Ελλάς!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση δεν έχει µάθει τίποτα για το πώς θα προστατεύσει τους
χαµηλόµισθους, τους χαµηλοσυνταξιούχους και πώς θα µπορέ-
σει η οικονοµία να πάρει µπροστά, όταν βάζετε ως οδοφράγµατα
τα θηριώδη πλεονάσµατα. 

Το µεσοπρόθεσµο -σας το λέω- αυτό το συµπληρωµατικό µνη-
µόνιο, είναι η επιτοµή της αφερεγγυότητάς σας. Και λυπάµαι να
το πω, εκεί που ξεκινήσατε ότι είστε η κάθε λέξη του Συντάγµα-
τος, έχετε γίνει η κάθε λέξη του µνηµονίου!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε µε τον τε-

λευταίο ειδικό αγορητή, τον κ. Μάριο Γεωργιάδη, από την Ένωση
Κεντρώων. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Αν χρειαστώ παραπάνω χρόνο,
θα χρησιµοποιήσω τη δευτερολογία µου, όπως έχετε πει. 

Αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, όλοι οι Βουλευτές και τα
στελέχη της Ένωσης Κεντρώων χαρακτηριζόµαστε από τις
αρχές µας, από το πόσο πράοι είµαστε, γενικότερα από τη φωνή
της λογικής, χωρίς ξεσπάσµατα και πάντα µετράµε τα όσα λέµε.
Αυτά είναι τα σεµνά µας προσόντα, τα οποία τα γνωρίζει και ο
λαός έξω και θεωρώ ότι τα γνωρίζετε κι εσείς εντός της Βουλής. 

Μετά από τα χθεσινά γεγονότα, όµως, οµολογούµε ότι µε
πολύ µεγάλη δυσκολία προσπαθούµε να συγκρατήσουµε την
οργή και τα αισθήµατά µας. Διότι ενώ συζητάµε τόσο εχθές,
προχθές αλλά και σήµερα τις συνέπειες αυτού του καταστροφι-
κού τρίτου µνηµονίου και του τέταρτου σηµερινού πονήµατος,
που το έχετε ονοµάσει εσείς «µεσοπρόθεσµο» και φέρει αποκλει-
στικά την υπογραφή ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έρχεται πάλι η Κυβέρνηση
µε έναν ταχυδακτυλουργικό τρόπο να αλλάξει την ατζέντα και να
µας πάει σε ένα σχέδιο ακόµη πιο επίπονο, που µπορεί να χαρα-
κτηριστεί και ως επικίνδυνο και αφορά την εθνική µας υπόσταση.
Μιλάω, φυσικά, για τη συµφωνία µε τα Σκόπια ή ακριβέστερα για
το ξεπούληµα της Μακεδονίας. 
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Η προπαγάνδα της Κυβέρνησης ξεκίνησε κιόλας από χθες.
«Γράφεται ιστορία!», λέει. Με µελανά γράµµατα, βέβαια, θα γρα-
φτεί η ιστορία. Γιατί η µοναδική αλήθεια είναι ότι αντίθετα µε την
πλειοψηφία του ελληνικού λαού -και ερήµην του!- η Κυβέρνηση
της «πρώτης φοράς Αριστερά» έρχεται να διαγράψει δυόµισι χι-
λιάδων ετών ιστορία, της δικής µας ιστορίας, και να παραδώ-
σουµε cd και copyright στους Σκοπιανούς, διά χειρός του κ.
Τσίπρα και του κ. Κοτζιά, τα πάντα, όνοµα, ιστορία, πολιτισµό,
γλώσσα, λες και είναι κάποιο παιχνίδι. Η Μακεδονία δεν είναι παι-
χνίδι, αγαπητοί συνάδελφοι! Η Μακεδονία είναι ολόκληρη ιστο-
ρία!

Και, µάλιστα, αυτό το κάνετε χωρίς σύγκληση πολιτικών Αρχη-
γών και χωρίς δηµοψήφισµα. Θα µου πείτε, όµως, ότι και δηµο-
ψήφισµα να κάνετε, τόσο εύκολα το «Όχι» το κάνετε εσείς «Ναι»,
που για εσάς είναι αχρείαστο. Χαρίζετε, πραγµατικά, τα πάντα
σε µία χώρα, σε ένα κρατίδιο που αποκαλείται µε το τιµητικό
ΠΓΔΜ, που για εβδοµήντα ολόκληρα χρόνια ντρέπονται να πουν
ότι είναι Σλάβοι ή Βούλγαροι και ότι µιλάνε το βουλγαρικό
ιδίωµα, µε τη δικαιολογία ότι το έχουν αναγνωρίσει -λέει- εκατόν
πενήντα χώρες. 

Όλο το πλανητικό σύστηµα, κυρίες και κύριοι, να το αναγνω-
ρίσει και να το φωνάζει «Μακεδονία», τη δική µας υπογραφή θέ-
λουν. Αν δεν βάλουµε εµείς την υπογραφή µας, δεν πρόκειται αν
προχωρήσει καµµία ένταξή τους στο ΝΑΤΟ ούτε στην Ευρω-
παϊκή  Ένωση. 

Και, µάλιστα, λέτε, «Ε, είκοσι πέντε χρόνια έχουµε κουραστεί».
Τι σηµαίνει «είκοσι πέντε χρόνια»; Τι είναι; Ηµεροµηνία λήξεως;
Μπουγάτσα είναι και πρέπει να τη φάµε, γιατί θα λήξει; Είναι οι-
κόπεδο που έχει καταπατηθεί και δεν πρέπει να το δώσουµε, να
υπογράψουµε συµβόλαια; Αυτά να τα πείτε στο Ισραήλ, στην Πα-
λαιστίνη που δίνουν το αίµα τους µε τους πολέµους, για να διεκ-
δικήσουν τα συµφέροντα της χώρας τους, στην Κύπρο που δεν
υπογράφουν κάποιο συµβόλαιο και κάποια συµφωνία, διότι πολύ
απλά ενδιαφέρονται για τη χώρα τους και όχι για την καρέκλα
τους. Ας περάσουν και εκατό και διακόσια χρόνια! Να υπενθυ-
µίσω ότι επί τετρακόσια χρόνια ήµασταν υπό τουρκικό ζυγό. Δεν
έχει καµµία σηµασία. Δεν υπάρχει ηµεροµηνία λήξεως σε αυτά. 

Μάλιστα ο Πρωθυπουργός στο χθεσινό του διάγγελµα βγήκε
περιχαρής και αναγνώρισε -λες και είναι ΔΙΚΑΤΣΑ- ότι δήθεν
υπήρχε µακεδονική γλώσσα και τη µιλούσαµε και κάποια µπερ-
δεµένα για την εθνικότητα. Και είπε ότι θα φέρει τρεις αλλαγές
στο Σύνταγµα, ξεχνώντας τα επτά προβληµατικά άρθρα αλυτρω-
τισµού, ξεχνώντας τον ύµνο, ξεχνώντας τα βιβλία, ξεχνώντας τα
πάντα.

Και έχουµε και τον κ. Κοτζιά που τη Δευτέρα ως νέος Γκρουέφ-
σκι έδωσε µια συνέντευξη και είπε κιόλας ότι αναγνώρισε όλο
τον αλυτρωτισµό. Πρώτη φορά βλέπω εγώ Υπουργό να µιλάει
για τα συµφέροντα της άλλης χώρας περισσότερο από τα δικά
µας! Απείλησε κιόλας ότι όσοι διαφωνούν, θα γεµίσει το Σύν-
ταγµα µε απόρρητα έγγραφα. 

Να τα φέρετε, κύριε Υπουργέ! Εδώ είµαστε! 
Καταθέτω για τα Πρακτικά την αποµαγνητοφώνηση της συνέν-

τευξης, για όσους δεν την έχετε δει.
(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος

Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και, τέλος πάντων, θα ήθελα να µου πείτε ποιας χώρας τα συµ-
φέροντα υπερασπίζεται αυτός ο άνθρωπος!

Για εµάς ως Ένωση Κεντρώων το θέµα της Μακεδονίας είναι
ύψιστης εθνικής σηµασίας και το χαρακτηρίζουµε ως προδοσία.
Και να είστε σίγουροι ότι η χώρα και η Ελλάδα µας στο µέλλον
θα το πληρώσει πάρα πολύ ακριβά αυτό το θέµα. Και θα αντι-
δράσουµε µε όσα µέσα διαθέτουµε. Έχουµε λίγα µέσα εντός της
Βουλής αλλά πάρα πολλά εκτός, γιατί µαζί µας έχουµε πάνω από
2 εκατοµµύρια Μακεδόνες πολίτες και αναρίθµητους συµπολίτες
µας σε όλη την Ελλάδα, σε όλες τις πόλεις που συµπαραστέκον-
ται, προσπαθώντας να µην εγκριθούν ποτέ όλα αυτά τα σχέδια
που ετοιµάζετε.

Και επειδή δεν ζούµε στην αρχαία Ρώµη, για να µπορέσουµε
να ζητήσουµε την χειρότερη τιµωρία που σκέφτηκε ποτέ εγκέ-

φαλος -δηλαδή να κηρυχθούν υπαίτιοι ως εχθροί της συγκλήτου
και του λαού της Ρώµης- εµείς θα πράξουµε αυτό που η δική µας
πατριωτική και καθαρή συνείδηση επιτρέπει. 

Πλέον στα εννέα σηµεία που έχουµε θέσει ως προϋπόθεση για
οποιαδήποτε συνεργασία και οποιοδήποτε κυβερνητικό σχήµα
στο µέλλον, βάζουµε και ένα δέκατο. Και αυτό είναι η ακύρωση
των όσων έχουν δροµολογηθεί και συµφωνηθεί από την επαί-
σχυντη αυτή προδοτική συµφωνία της Κυβερνήσεως µε ένα
άρθρο και ένα νόµο και την εκ νέου διαπραγµάτευση σε µία συµ-
φωνία, που πρωτίστως θα έχει βάση το εθνικό µας συµφέρον
χωρίς, σίγουρα, τη χρήση του όρου Μακεδονία.

Πάµε τώρα και στο µνηµόνιο, γιατί θα διαµαρτυρηθείτε ότι
είµαι εκτός θέµατος. Δεν είµαι, όµως, εκτός θέµατος. Είµαι εντός
θέµατος. Εσείς θέλετε να φέρνετε και τα δύο µαζί, για να απο-
προσανατολίζετε τον κόσµο. Και όπως ξεκινήσαµε µε την αίτηση
αντισυνταγµατικότητας -που συµφωνούµε και εµείς ως Ένωση
Κεντρώων- 25 δισεκατοµµύρια ευρώ περιουσία του ελληνικού
λαού έκαναν φτερά την Παρασκευή µαζί µε την κατάθεση του
πονήµατος, που ονοµάζετε εσείς µεσοπρόθεσµο. 

Έτσι προβλέπει το άρθρο 109, που µιλάει για ενέχυρο προς
τον ESM, η οποία είναι µια ευγενική χορηγία της συγκυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, και µάλιστα χωρίς να πάρετε καµµία, µα καµµία
ρύθµιση χρέους. Και δεν φτάνουν όλα αυτά αλλά έχουµε και το
άρθρο 113, µε το οποίο µέσω του υπερταµείου, ιδιωτικοποιείται
η «ΓΑΙΑΟΣΕ» Α.Ε. και η αµύθητης αξίας ακίνητης περιουσία της,
όπως είναι τα εκατό χιλιάδες στρέµµατα σε οικόπεδα και πάνω
από τεσσερισήµισι χιλιάδες κτήρια συνολικού εµβαδού που ξε-
περνούν τα πεντακόσιες σαράντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα.
Όλα στο σφυρί, δηλαδή, από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
στον βωµό της παραµονής στην εξουσία και του τέταρτου µνη-
µονίου!

Με τη δε µείωση του αφορολογήτου και όλα τα υπόλοιπα
µέτρα ενεργά πέρα από την ετήσια απώλεια των τριών µισθών
και συντάξεων, σε πολύ λίγα χρόνια οι συντάξεις θα είναι του επι-
πέδου των κοινωνικών επιδοµάτων ή τα λεγόµενα µπαξίσια -όπως
ανέφερε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Μπαλαούρας- που δίνετε
στο τέλος κάθε χρόνου. Γιατί και εσείς δίνετε τα µπαξίσια. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Δεν τα δίνουµε εµείς.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ανα-

φέρατε ότι τα µπαξίσια τα δίνουν άλλες κυβερνήσεις, κύριε Μπα-
λαούρα, και λέω ότι τα δίνετε και εσείς. Στου κρεµασµένου το
σπίτι, µη µιλάτε για σχοινί! Γιατί αυτό το κοινωνικό επίδοµα µε τα
κριτήρια που βάζετε και µέσω της προβληµατικής πλατφόρµας,
είναι αµφίβολο το πόσοι, πραγµατικά, Έλληνες συµπολίτες µας
θα καταφέρουν να το πάρουν στο τέλος του χρόνου.

Όσο για την πολυδιαφηµιζόµενη «καθαρή έξοδο», την οποία
µας λέτε και µας πουλάτε, ήδη η προπόνηση των αναβολών για
την έκδοση του δεκαετούς οµολόγου, σύµφωνα µε το
«REUTERS», έχει ξεκινήσει: «Ιταλικό φρένο στην έκδοση του οµο-
λόγου από την Αθήνα». Καταθέτω σχετικό άρθρο στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Χαίρεστε για αυτό;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αν

χαίροµαι; Στεναχωριέµαι µε αυτά που υπογράφετε, κύριε συνά-
δελφε.

Για να τελειώνουµε: Τι ψηφίζετε και τι φέρνετε; Περικοπές συν-
τάξεων από 1-1-2019. Μείωση τουλάχιστον µίας σύνταξης ή ενός
µισθού το 2020 µε το αφορολόγητο. Πλεονάσµατα 3,5% µέχρι
το 2022 και 2,2% µέχρι το 2060. Υπερταµείο για τα υπόλοιπα ενε-
νήντα οκτώ χρόνια γιατί πέρασε και ένας χρόνος. Ούτε εκατό δη-
λαδή!. Και τον SSM για τριάντα πέντε χρόνια πάνω στο κεφάλι
µας, δηλαδή των τραπεζών, ως αφεντικό. Και µε βάση τον Σεν-
τένο, -γιατί µιλάτε ότι πάτε να διαπραγµατευτείτε για την ελά-
φρυνση του χρέους κ.ο.κ.- «Εάν και εφόσον υπάρξει ανάγκη θα
συζητήσουµε για ελάφρυνση του χρέους», γιατί πιστεύει ότι δεν
υπάρχει καµµία ανάγκη.

Θέλω να ζητήσω συγγνώµη από όλους τους Έλληνες πολίτες
και απ’ όλους τους συνταξιούχους, χαµηλοσυνταξιούχους και
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χαµηλόµισθους, που έχω αφιερώσει περισσότερο χρόνο για ένα
εθνικής σηµασίας θέµα και λιγότερο για αυτά που συζητάµε
τώρα. Όµως αυτά που συζητάµε τώρα είναι γνωστά. Εσείς τα
φέρνετε µε τη διαδικασία του επείγοντος. Τα ξέρει ο ελληνικός
λαός. 

Και το κακό είναι ότι µας καταλαβαίνουν όλοι. Και µας κατα-
λαβαίνουν ακόµα και οι ΑΝΕΛ, οι οποίοι έχουν συγκυβέρνηση
αλά καρτ. Όποτε τους συµφέρει ψηφίζουν, και όποτε δεν τους
συµφέρει, γιατί µπορεί να βρουν ψήφους από άλλα κόµµατα ή
από άλλους συναδέλφους, βγάζουν την ουρά τους απ’ έξω. Απο-
δέχοµαι, δηλαδή, και συνεργάζοµαι µε τον δολοφόνο και τον
απατεώνα, καταδικάζω, όµως, τον φόνο και την κλεψιά. Αυτή
είναι η µορφή συγκυβέρνησης που έχετε. 

Πραγµατικά τέτοια αγάπη για την καρέκλα δεν είδαµε ούτε
στην τριλογία του «Άρχοντα των Δαχτυλιδιών» από τον Γκόλουµ
για την αγάπη για το δαχτυλίδι. Έτσι αγαπάτε την καρέκλα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Καταθέστε πρόταση µοµφής.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν

χρειάζεται να κάνουµε πρόταση µοµφής, κύριε Συρµαλένιε. Χρει-
άζεται ο κ. Καµµένος να άρει την εµπιστοσύνη του στην Κυβέρ-
νηση. Είναι τόσο απλά τα πράγµατα.

Επίσης ξέρω ότι ακόµη και όσοι από εσάς υποστηρίζετε αυτή
τη λύση της «Βόρειας Μακεδονίας» ως αναγκαιότητα, κύριοι συ-
νάδελφοι, νιώθετε ένα σφίξιµο, που οι Σλάβοι γείτονές µας πλέον
θα ονοµάζονται Μακεδόνες ή Βόρειοι Μακεδόνες όπως εσείς θέ-
λετε. Γιατί όπως είπε ο κ. Τσίπρας στον Πρόεδρο της Ένωσης
Κεντρώων, τον κ. Λεβέντη, «Νιώθουµε τυχεροί, γιατί κερδίσαµε
να βάλουµε το «Βόρεια» πριν το «Μακεδονία»». Άρα να τους
πούµε και ευχαριστώ που µας το δώσανε. 

Μάλιστα γνωρίζετε ότι κάτι δεν πάει καλά µε την ιστορία µας
και το όνοµα της κυριότητας της Μακεδονίας. Πραγµατικά αν
ήταν στο χέρι σας, δεν θα προχωρούσατε. 

Και ξέρετε πού οφείλεται όλο αυτό το σφίξιµο που νιώθετε;
Οφείλεται στο ότι κάπου ακούσατε ότι ο Φίλιππος και η Ολυµ-
πιάδα γνωρίστηκαν στα Καβείρια µυστήρια στο ιερό των µεγά-
λων θεών στη Σαµοθράκη και επειδή κάποιοι δάσκαλοι σας είπαν
κάποτε ότι ο Μέγας Αλέξανδρος είχε δάσκαλο τον Αριστοτέλη,
τον µέγιστο αυτόν Έλληνα φιλόσοφο της ανθρωπότητας που
γεννήθηκε σε κάποιο χωριό της Χαλκιδικής και έθεσε τις βάσεις
της παγκόσµιας επιστήµης. Και, µάλιστα, πιθανότατα διαβάζον-
τας την ιστορία, να είδατε πού έφτασε η Μακεδονία µας. 

Όσους χάρτες κι αν µελετήσετε, όσες µεταβολές συνόρων και
αν παραθέσετε, γνωρίζετε κατά βάθος ότι δεν είναι θέµα γεω-
γραφικό. Το θέµα είναι εθνικό, βαθύτατα πολιτισµικό και βαθύ-
τατα παιδευτικό. Και, µάλιστα, είναι θέµα της δικής µας ιστορίας. 

Για το δικό µας καλό και το καλό των επόµενων γενεών γνωρί-
ζετε ότι θα έπρεπε να υπερασπιστούµε πολύ καλύτερα το όνοµα
της Μακεδονίας. Αυτό που συνέβη χθες, είναι ένα µάθηµα για τις
επόµενες γενιές. Είναι µάθηµα και για το κοινωνικό σύνολο για
τον τρόπο µε τον οποίο βλάπτεται, όταν υπερέχει στο δηµόσιο
βίο η εξυπηρέτηση του ιδιοτελούς συµφέροντος εις βάρος του
κοινωνικού συνόλου και του κοινού καλού.

Ας ελπίσουµε ότι τα δισέγγονά µας θα διαχειριστούν και θα
υπερασπιστούν πολύ καλύτερα την ιστορία και τον πολιτισµό
µας. Και ας ελπίσουµε ότι αν κάποια στιγµή κάποιος τουρίστας
Ιάπωνας το 2100, ας υποθέσουµε, έρθει στα Στάγειρα και ρωτή-
σει γεµάτος σύγχυση «Επιτέλους ο Αριστοτέλης ήταν Μακεδό-
νας ή Έλληνας;», ίσως τότε οι περισσότεροι Έλληνες να
ανοίξουν και να διαβάσουν τα Ηθικά Νικοµάχεια του Αριστοτέλη
αλλά στην πρωτότυπη έκδοση. Τότε θα δουν ότι δεν είναι καθό-
λου παράξενο, το ότι η µακεδονική γλώσσα του Αριστοτέλη θα
τους φανεί πάρα πολύ οικεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, ολοκληρώστε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Και ξέρετε γιατί θα τους φανεί οικεία; Γιατί είναι αρχαία ελλη-
νικά. Την ίδια θλίψη, βέβαια, θα αισθανόµασταν και για οποιοδή-
ποτε άλλο κοµµάτι του ελληνικού εδάφους ή θάλασσας, από το
Ορµένιο ως τη Γαύδο ή από τους Οθωνούς ως το Καστελλόριζο.
Δεν ξεχωρίζουµε τη Μακεδονία. Ξεχωρίζουµε την Ελλάδα και τα

εδάφη της. 
Η ερώτηση είναι µια: Τι κερδίζει η Ελλάδα από τη χθεσινή συµ-

φωνία που µας επικοινωνήσατε; Η απάντηση είναι εύκολη. Τί-
ποτα! Μόνο δίνει τα πάντα, χάνει τα πάντα, την ιστορία, τη
γλώσσα, το έθνος, το όνοµα, τον πολιτισµό µας! 

Και για να αναφερθούµε… 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν διαβάσατε τίποτα.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν

διάβασα τίποτα; Εσείς τα διαβάσατε; Εσείς δεν έχετε πρόβληµα,
κύριε Μπάρκα. Υπογράφετε µε χέρια και µε πόδια τα πάντα. Δεν
έχετε καµµία τύψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, µην
κάνετε διάλογο και ολοκληρώστε, κύριε Γεωργιάδη. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Μανιέ, σας κουράζουν οι αλήθειες;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Θα µε ακούσετε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μανιέ, σας πα-

ρακαλώ.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα

σας ακούσω. Μην ανησυχείτε. Θα ακούσω τα πάντα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,

σας παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η Χρυσή Αυγή µιλά καλύ-

τερα από εσάς. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Η

Χρυσή Αυγή δεν είναι δηµοκρατικό κόµµα, κύριε Παπαδόπουλε.
Εσείς είσαστε χειρότεροι από τη Χρυσή Αυγή. Ξεπουλάτε τα
πάντα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,
σταµατήστε τον διάλογο, γιατί µπορώ να επιβάλω τη διακοπή και
κλείστε! 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Με
προκαλούν, κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µε ενδιαφέρει αν
σας προκαλούν. Είστε και Αντιπρόεδρος και πρέπει να είστε αυ-
τοσυγκρατηµένος. Παρακαλώ, ολοκληρώστε! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ντροπή σας!
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ντροπή σας! Να

ανακαλέσετε! 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ντροπή δική σας! Καµµία ντροπή! Να ανακαλέσετε εσείς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, εσείς τι θέλετε; Να πάµε µέχρι βράδυ συζητών-
τας για το «µακεδονικό» ή να µιλήσουµε για το µεσοπρόθεσµο; 

Ολοκληρώστε, κύριε Γεωργιάδη.
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Να
µην αφαιρεθεί τίποτα. Εσείς µε κατηγορήσατε ότι είµαι χειρότε-
ρος από τη Χρυσή Αυγή. Το ίδιο λέω εγώ για εσάς. Ανακαλέστε
για να ανακαλέσω. 

Προχωράµε τώρα στο θέµα της ψήφου για το τέταρτο µνηµό-
νιο, για να κλείσω και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε
Πρόεδρε. Σαφέστατα ψηφίζουµε «όχι» µε χέρια και µε πόδια,
όπως είπα και εχθές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να ξέρετε ότι σχεδόν
όλοι, εκτός από δύο, έχετε εξαντλήσει, οι εισηγητές και οι αγο-
ρητές, τις δευτερολογίες σας. Το λέω, για να είµαστε αγαπηµέ-
νοι από σήµερα για αύριο. 

Θα πάµε ως εξής: Θα δίνω τον λόγο για παρεµβάσεις που
έχουν διατάξεις, όχι οι αρµόδιοι Υπουργοί, µε βάση έναν κατά-
λογο που µου έχει στείλει ο Γραµµατέας του Υπουργικού Συµ-
βουλίου, σε έναν Υπουργό και µετά θα ακολουθούν
τέσσερις-πέντε συνάδελφοι. Βεβαίως, οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι όποτε θέλουν µπορούν να πάρουν τον λόγο για την
αγόρευσή τους. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά θα ακο-
λουθήσουν οι οµιλητές;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, το είπα. Με το
«συνάδελφοι» εννοώ Βουλευτές, οµιλητές. Είστε πρώτος στη
λίστα. Θα µιλήσουν τέσσερις-πέντε.

Ο κ. Πολάκης έχει τον λόγο για έξι λεπτά µε ελάχιστη ανοχή. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω πιο πολύ επί του συγ-

κεκριµένου πολυνοµοσχεδίου, αλλά δεν µπορώ να αποφύγω τον
πειρασµό βλέποντας τι συµβαίνει στο δηµόσιο λόγο από σήµερα
το πρωί. 

Ο πατέρας Μητσοτάκης το 1977 είχε κατέβει µε σύνθηµα στις
εκλογές στα Χανιά «Διέξοδος στο κάθε αδιέξοδο». Ο υιός Μη-
τσοτάκης, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, έχω την αίσθηση ότι µετά
και τα σηµερινά και όλα αυτά τα καραγκιοζιλίκια που έγιναν το
πρωί, θα κατέβει στις εκλογές του 2019 µε σύνθηµα «Αδιέξοδο
σε κάθε διέξοδο». Αυτή είναι η γνώµη µου, αυτό µπορώ να πω
σαν µια κεντρική ιδέα. 

Λύνουµε ένα πρόβληµα που δηµιουργήσατε εσείς εδώ και εί-
κοσι πέντε χρόνια, που κρατά εβδοµήντα χρόνια. Η Ελλάδα κερ-
δίζει και βγαίνετε και λέτε µε έναν διαστρεβλωµένο δηµόσιο λόγο
περί υποχώρησης από τα Εθνικά Δίκαια κ.λπ.. Εκατόν σαράντα
χώρες έχουν αναγνωρίσει το «Μακεδονία» σκέτο και τώρα αυτές
οι εκατόν σαράντα χώρες και οι τρεις µεγαλύτερες του κόσµου
θα το αναγνωρίζουν ως Severna Makedonija. Αυτό δεν είναι νίκη;
Το «erga omnes» δεν είναι νίκη; Ο πλήρης διαχωρισµός της έν-
νοιας, της ταυτότητας και της γλώσσας ότι δεν έχουν καµµία
σχέση µε τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό, δεν είναι νίκη; Σκε-
φθείτε και αποφασίστε.

Πάµε στο συγκεκριµένο. Σήµερα τελειώνει µία µακριά, επώ-
δυνη, δύσκολη, κουραστική διαδροµή που ξεκίνησε µετά τον
συµβιβασµό του Ιουλίου του 2015 και τελειώνει -ανεξάρτητα του
τι λέτε, ανεξάρτητα του ότι βάζετε τον «ΣΚΑΪ» να «γαβγίζει» από
το πρωί και όλα τα παραπολιτικά και όλα τα κανάλια που σας
ακολουθούν, ανεξάρτητα του τι λένε όλοι αυτοί- µε την κοινωνία
όρθια και καλύτερα. Ό,τι και να λένε!

Αυτή τη στιγµή η χώρα, επειδή δεν κλέβουµε –µην το ξεχνάµε
αυτό, δεν κλέβουµε εµείς όπως εσείς και οι προκάτοχοί σας- έχει
πλεονάσµατα, ένα µεγάλο µέρος των οποίων ξαναµοιράζει στους
αδύναµους. Πήραµε την ανεργία στο 26,5% και τώρα µε τα στοι-
χεία του Απριλίου θα είναι κάτω από το 20% και δεν έχουν ακόµη
ενσωµατωθεί στην ΕΛΣΤΑΤ. Έχει αυξηθεί ο δείκτης της βιοµη-
χανικής παραγωγής. Φέτος αναµένεται για τρίτη χρονιά νέο
ρεκόρ στον τουρισµό. Ένας λόγος που συνοµολογήθηκαν τα
µέτρα περί των περικοπών των συντάξεων, ήταν γιατί το ΔΝΤ είχε
στηλώσει τα πόδια ότι τον Γενάρη του 2019 ο ΕΦΚΑ θα είχε 1,1
δισεκατοµµύριο έλλειµµα. Σωστά; Δεν επαληθεύεται. Για άλλη
µια φορά οι υπολογιστές και οι πολλαπλασιαστές του ΔΝΤ δεν
επαληθεύτηκαν. Μάλλον για 1,1 δισεκατοµµύριο µε 1,3 δισεκα-
τοµµύριο πλεόνασµα πάει ο ΕΦΚΑ για τον Ιανουάριο του 2019
και το ΔΝΤ απ’ ό,τι φαίνεται µάλλον δεν θα συνεχίσει. Έτσι κι αλ-
λιώς, ούτε ένα ευρώ δεν έχει δανείσει από τον Ιούλιο του 2015.

Ψηφίζουµε ένα πολυνοµοσχέδιο που έχει κάποια άρθρα για
τον χώρο της υγείας. Δεν άκουσα καµµία ιδιαίτερη κριτική επ’
αυτών. Είναι ένα πολυνοµοσχέδιο που λέτε ότι φορτώνει νέα
βάρη κ.λπ., αλλά στον χώρο της υγείας δεν είδα και καµµία σο-
βαρή κριτική. Μιλάτε για την επέκταση του clawback. Ναι, συνο-
µολογήσαµε. Μόνο που συνοµολογήσαµε ότι αυτά τα όρια θα
είναι αυξανόµενα τα επόµενα χρόνια. Και αυτό αποτυπώνεται στο
µεσοπρόθεσµο. Υπάρχει µία ενδεικτική κατανοµή. Η τελική κα-
τανοµή θα ψηφίζεται κάθε χρόνο µε την ψήφιση του προϋπολο-
γισµού.

Ανέφερε χθες ο κ. Ξανθός στη συνεδρίαση της επιτροπής ότι
κάθε χρόνο θα προστίθενται τουλάχιστον 96 µε 100 εκατοµµύρια
ευρώ στο όριο δαπάνης και στην πραγµατική χρηµατοδότηση
του συστήµατος. Και αυτό µε βάση την αύξηση του ΑΕΠ µόνο.
Γιατί τι θα γίνει µε τα υπερπλεονάσµατα και πού θα κατατεθούν
θα αποφασιστεί µε πολιτική απόφαση της Κυβέρνησης. Και στις
προτεραιότητες της Κυβέρνησης, όπως ήταν και την πρώτη τε-
τραετία θα είναι και τη δεύτερη τετραετία, µαζί µε την παιδεία
και τη στήριξη των κοινωνικά αδύναµων, η στήριξη του χώρου
της υγείας.

Έχετε καταλάβει τι γίνεται στην υγεία αυτά τα τρία χρόνια;
Έχετε καταλάβει ότι πήραµε ένα σύστηµα στο οποίο προσθέ-
σαµε µέχρι στιγµής δεκαεξίµισι χιλιάδες άτοµα προσωπικό; Ότι
πήραµε ένα σύστηµα µε 930 εκατοµµύρια ευρώ χρέος και φέτος
είχε 370 εκατοµµύρια ευρώ πλεόνασµα; Ότι πήραµε ένα σύ-
στηµα που είχαν παλαιώσει όλες του οι υποδοµές και έχουµε
χρηµατοδοτήσει µέσα στα µνηµόνια, µέσα στην κρίση, µέσα στην
κακοµοιριά, µέσα στην ασφυκτική επιτροπεία των δανειστών, µε
όλους τους πιθανούς διαθέσιµους πόρους, πάνω από 120 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε προγράµµατα ανανέωσης ιατροτεχνολογικού
εξοπλισµού και νέων έργων; Επειδή δεν τα λένε τα κανάλια τα
οποία σας λιβανίζουν, δεν γίνονται; Τα ξέρει κάθε τοπική κοινω-
νία από την Κρήτη µέχρι την Αλεξανδρούπολη.

Το πολλαπλασιαστικό πολιτικό αποτέλεσµα που θα δηµιουρ-
γούσαν αν υπήρχε µία στοιχειώδης δηµοσιογραφική δεοντολο-
γία δεν υπάρχει, αλλά το βλέπει η κοινωνία και θα συγκρίνει το
2019.

Ποιος θέλει να τον κυβερνά; Ο Τσίπρας ή ο Μητσοτάκης; Ποιοι
θέλει να είναι Υπουργοί Υγείας; Εγώ και ο Ανδρέας ή ο Άδωνις
και ο Βορίδης; Θα γίνει η σύγκριση αυτή. Και θα γίνει µε βάση
τα πεπραγµένα.

Μέσα στα άρθρα του νοµοσχεδίου και στο οποίο δεν αναφερ-
θήκατε καθόλου, φαίνεται ότι ο ΕΟΠΥΥ γίνεται ο πρώτος…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δύο λεπτά ανοχή θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Ο τρόπος που ο ΕΟΠΥΥ αυτή τη στιγµή –δεν το λέει κανένας-

εκκαθαρίζει τους παρόχους του πήρε βραβείο στη συνεδρίαση
των Ελεγκτικών Συνεδρίων όλης της Ευρώπης. Και τώρα προχω-
ράει και ένα βήµα παραπέρα. Και µιλάει για µονοψηφιακή υπο-
βολή των παραστατικών. Τέτοιο µηχανισµό, έτσι όπως τον έχει
στήσει ο ΕΟΠΥΥ, δεν έχει στήσει κανείς ασφαλιστικός οργανι-
σµός στην Ευρώπη. Κάνει αυτό τον έλεγχο των φυσικών παρα-
στατικών στο 1% µε 4% της κάθε υποβολής. Από τον Γενάρη του
2016 ο ΕΟΠΥΥ δεν βάζει νέο χρέος. Ρίξαµε τα 2.200.000.000 λη-
ξιπρόθεσµα χρέη που παραλάβαµε στα περίπου τριακόσια πε-
νήντα µε τετρακόσια αυτή τη στιγµή. Και αυτό δεν φαίνεται. Το
νιώθει η οικονοµία και η κοινωνία όµως. Το νιώθουν οι εργαζό-
µενοι στις κλινικές ή στα διαγνωστικά εργαστήρια ή στις ψυχια-
τρικές κλινικές, κ.λπ., που πληρώνονται στην ώρα τους τώρα.

Βάζει σύστηµα ταυτοποίησης της φυσικής παρουσίας του
ασθενή σε κάθε πάροχο του ΕΟΠΥΥ, προκειµένου να κόψουµε
άλλο ένα µεγάλο κοµµάτι ψευτιάς µε τα παραστατικά, τα οποία
έβγαιναν και τυπώνονταν οι εξετάσεις. Πού έχει ξαναγίνει αυτό;
Εδώ γίνεται. Και θα εφαρµοστεί πιλοτικά σε δύο, τρεις κατηγο-
ρίες παρόχων. Και θα επεκταθεί στο σύνολο. Έτσι, θα µπορέ-
σουµε να αξιοποιήσουµε πολύ καλύτερα τους πόρους που
δίνουµε στον ΕΟΠΥΥ, το 1,5 δισεκατοµµύριο περίπου ευρώ, που
θα βαίνει και αυξανόµενο, έτσι όπως αποτυπώνεται και στο µε-
σοπρόθεσµο.

Επίσης -και θα κλείσω µε αυτό- για πρώτη φορά στην ιστορία
του ελληνικού κράτους και του Υπουργείου Υγείας ψηφίζεται σή-
µερα στο Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΟΠΥΥ αυτός ο ενιαίος κα-
νονισµός παροχών που περιγράφει το πώς διανέµει ο ΕΟΠΥΥ το
1,5 δισεκατοµµύριο στους ιδιώτες παρόχους και τα 900.000.000,
πλην φαρµάκων, στα δηµόσια νοσοκοµεία, τι παροχές καλύπτει.
Όλοι οι κανονισµοί παροχών, από το ΙΚΑ, τον ΟΓΑ, το ΤΕΒΕ,
κ.λπ., ποτέ, κανείς. Και προκαλώ: Ποιος Υπουργός Υγείας είχε
κάτσει να τους δει; Να το δει γραµµή-γραµµή µαζί µε τους υπη-
ρεσιακούς, µαζί µε επιστήµονες, µαζί µε τη διοίκηση, για να πε-
ριγράψει πραγµατικές ανάγκες και την κάλυψή τους και
επέκταση αυτών των καλύψεων; Γιατί έχει πολλά καινούργια
πράγµατα ο νέος κανονισµός παροχών υγείας που βάζει τάξη σε
ένα τοπίο, στο οποίο τι γινόταν τα προηγούµενα χρόνια, για να
κάνουµε τη σύγκριση; Έφτιαχναν κάποιοι από κάτω τις συµφω-
νίες, τα deals, και τα έφερναν στους Υπουργούς ή στους διοικη-
τές των ασφαλιστικών ταµείων και τα υπέγραφαν. Και όποιος είχε
πολιτικό δόντι, έπαιρνε υπερβολικές αµοιβές και δαπάνες για το
προϊόν ή για την υπηρεσία που προσέφερε. Τώρα µπαίνει τάξη
µε επιστηµονικούς όρους, µε βάση τις ανάγκες των ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, παρακαλώ.
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Λύ-
νουµε το θέµα των µονάδων εντατικής θεραπείας. Η διακίνησή
τους και στον ιδιωτικό τοµέα θα γίνεται µέσω του ΕΚΑΒ, ΕΚΕΠΥ.
Ο ασθενής δεν θα πληρώνει και στον ιδιωτικό τοµέα άµα έχει
ανάγκη από κρεβάτι εντατικής θεραπείας.

Περιγράψαµε αναλυτικά τις κατηγορίες και όχι αυτό το
θολό τοπίο µε τα επιθέµατα, µε τα σκευάσµατα ειδικής διατρο-
φής, που πήγαιναν και έδιναν ένα σκεύασµα. Για παράδειγµα, θα
πω το Q10, που δεν έχει καµµία επίδραση και πουθενά µε βάση
τα επιστηµονικά δεδοµένα. Ξοδεύαµε επτά και οκτώ εκατοµµύ-
ρια επειδή κάποιος είχε δόντι παλιότερα και το βάζανε και στη
ντοµατοσαλάτα στο τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πολάκη, κλεί-
στε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):
Υπάρχουν πάρα πολλές τέτοιες ρυθµίσεις, τις οποίες είδαµε. Θα
καλύψουµε ανάγκες. Και δεν θα ξαναφτάσουµε σε αυτό που φτά-
σαµε στα χρόνια της κρίσης, ότι οι δαπάνες για τα επιθέµατα
ήταν 13.000.000 ευρώ το 2011 και ήταν 53.000.000 το 2014. Ή
οι δαπάνες για τις κολοστοµίες ήταν 11.000.000 ευρώ το 2011
και έφτασαν 48.000.000 ευρώ το 2014. Τώρα έχουµε καταφέρει
κι έχουµε κατέβει στα 35.000.000 ευρώ και 25.000.000 ευρώ πε-
ρίπου µε το πρώτο ντου, το οποίο κάναµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώσατε,
κύριε Πολάκη. Κλείστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):…
στον έλεγχο της δαπάνης και στον τρόπο τιµολόγησης των επι-
θεµάτων.

Με βάση αυτά θα καλύψουµε κάθε πραγµατική ανάγκη, µε τον
τρόπο που πρέπει, σ’ αυτούς που τη χρειάζονται, χωρίς να πε-
τάµε στον αέρα το χρήµα του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα έξι
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Σχολείο Δεύτερης Ευκαιρίας της Πάτρας. 

Καλωσορίσατε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα πω τα πέντε πρώτα ονόµατα των οµιλητών και αν κάποιος
συνάδελφος δεν είναι στην Αίθουσα, να έρθει. Ο κ. Καραγιαννί-
δης, η κ. Καραµανλή, ο κ. Παπαθεοδώρου, ο κ. Παππάς και ο κ.
Κατσώτης. Είναι οι πρώτοι πέντε συνάδελφοι.

Ορίστε, κύριε Καραγιαννίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Θέλω να εξάρω τον ήπιο και µετριοπαθή λόγο του εκπροσώ-

που από την Ένωση Κεντρώων. Με τέτοιους λόγους θα πάµε
µπροστά. Να πω ότι ο εθνικισµός ήταν πάντοτε το καταφύγιο των
πολιτικών απατεώνων. Με τέτοιες ρητορικές δεν πρόκειται όχι
συµφωνία να κάνουµε µε τη FYROM, αλλά µε καµµία γείτονα
χώρα. Αν η δική µας προσπάθεια είναι να κάνουµε πολέµους,
όσοι θέλουν να ντυθούν τα χακί και να πάνε να πολεµήσουν.
Εµείς θέλουµε να ζήσουµε ειρηνικά στα Βαλκάνια. Και νοµίζω ότι
έχουµε κάνει µια αρχή και το καταφέρνουµε µε πολύ καλό τρόπο. 

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, επαναλήφθηκε και σήµερα η
γνωστή ιστορία µε το υπερταµείο. Δεν µπορώ να καταλάβω. Οι
διακόσιοι είκοσι δύο, εκ των οποίων πολλοί είναι στη σηµερινή
Βουλή, δεν θυµούνται τι ψήφισαν στις 14 Αυγούστου 2015. Και
δεν είναι ότι δεν θυµούνται τι ψήφισαν, αλλά κάνουν και ένσταση
αντισυνταγµατικότητας. Να σταµατήσουµε λίγο την υποκρισία,
όπως είπε πολύ σωστά ο κ. Παφίλης από το ΚΚΕ και έχει από-
λυτο δίκιο. Καµµία ένσταση αντισυνταγµατικότητας δεν πέρασε
ποτέ απ’ αυτή τη Βουλή. Προφανώς αρκετές έχουν πάτηµα και
πρέπει να γίνονται. Αλλά αυτόν τον συνδικαλισµό σε κάθε νοµο-
σχέδιο, που και εµείς ως αντιπολίτευση τον χρησιµοποιούσαµε
σε µεγάλο βαθµό, κάποια στιγµή να αποφασίσουµε να σταµατή-
σει. Να αποφασίσουµε να σταµατήσει και να συζητάµε σοβαρά. 

Δεύτερον, δεν εκποιείται καµµία δηµόσια περιουσία από το

υπερταµείο. Το έχετε πει τόσες πολλές φορές από το 2015. Δεν
έχει συµβεί µέχρι σήµερα και συνεχίζετε µε τον ίδιο τρόπο. Δεν
εγγυώνται οι µετοχές του υπερταµείου.

Σε κάθε περίπτωση να ξέρετε ότι αν η χώρα κάποια στιγµή
φτάσει να µην µπορεί να πληρώσει τα δάνειά της θα µιλάµε για
χρεοκοπία. Άρα, εκεί θα πρέπει να µας ενδιαφέρει να µην φτά-
σουµε. Όχι αν θα φτάσουµε στη χρεοκοπία τι ακριβώς θα γίνει
µετά. Θα έχουµε χρεοκοπήσει. Το έχετε κάνει µε επιτυχία ήδη
µία φορά. Μας χρεοκοπήσατε µία φορά. Οπότε είστε γνώστες
του τι θα συµβεί. 

Σήµερα είµαστε εδώ που είµαστε γιατί υπάρχει ένα συγκεκρι-
µένο, ένα δεδοµένο πλαίσιο. Είµαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
έχουµε χρεοκοπήσει πριν πέντε χρόνια και µας υποβλήθηκαν
συγκεκριµένοι περιορισµοί, τους οποίους φέρατε εσείς. Το ΔΝΤ
το έφερε το ΠΑΣΟΚ και το ακολουθήσατε και µετά εσείς. Αυτούς
τους περιορισµούς να τους λαµβάνουµε υπ’ όψιν.

Τρίτον, χρησιµοποιήθηκε ως τρικάκι –και µε τα νούµερα, ξέ-
ρετε, γίνεται πολύ καλό παιχνίδι- από τον εισηγητή του Ποταµιού.
Είπε ο εισηγητής του Ποταµιού ότι επτακόσιες τριάντα επτά χι-
λιάδες επτακόσιοι εννιά θα πληρώσουν ως 50 ευρώ αύξηση στον
ΕΝΦΙΑ. Δεν λέει τι ποσοστό είναι αυτό επί των φυσικών προσώ-
πων που φορολογούνται. Είναι το 12%. Λέει σαράντα οκτώ χιλιά-
δες εννιακόσιοι εξήντα ένας θα πληρώσουν πάνω από 200 ευρώ.
Δεν λέει τι ποσοστό είναι αυτό επί των φυσικών προσώπων που
φορολογούνται. Είναι το 0,2%. Το 85% των φυσικών προσώπων
θα έχουν µειώσεις ή καθόλου αυξήσεις. Αυτό δεν το λέµε. Λέµε
τα νούµερα. 

Δεν είναι καλό πράγµα να αυξάνεται ο ΕΝΦΙΑ, σε ανθρώπους
µάλιστα που ίσως να µην έχουν να τον πληρώσουν. Αλλά έχω την
εντύπωση ότι οι ψηφοφόροι σας, αυτοί οι οποίοι θα πληρώσουν
πάνω από 200 ευρώ ΕΝΦΙΑ, µάλλον αυτοί στενοχωριούνται. Και
µάλλον αυτοί δεν είναι άνθρωποι των 8.000 ευρώ και 10.000
ευρώ ετησίων εισοδηµάτων. Κάτι παραπάνω τρέχει. Χανόµαστε
στην κουβέντα για πολλά πράγµατα που θα µπορούσαµε να συ-
ζητήσουµε, αλλά η Αντιπολίτευση το έχει εντοπίσει στο υπερτα-
µείο, στον ΕΝΦΙΑ και στα υπερπλεονάσµατα για τα οποία θα πω
παρακάτω. 

Θα πείτε κάτι αρνητικό, θετικό –δεν είναι εκεί το ζητούµενο- για
τη ρύθµιση που γίνεται στον εξωδικαστικό µηχανισµό; Ότι εντάσ-
σονται και οι οφειλές του 2017, ότι προβλέπεται αποδέσµευση
κατά τη διάρκεια της ρύθµισης των τραπεζικών λογαριασµών, ότι
οµόρρυθµοι εταίροι µπορούν ατοµικά να ρυθµίζουν τα χρέη τους;
Θα πείτε κάτι; Συµφωνείτε; Δεν συµφωνείτε; Κάνετε κριτική, κά-
νετε µία παραγωγική πρόταση! Θα πείτε, όµως, κάτι για αυτό; Όχι. 

Θα πείτε για τα υπερπλεονάσµατα. Σε αυτό δεν έχω να σας
απαντήσω κάτι παραπάνω από αυτό που είπε ο Υπουργός κ. Χου-
λιαράκης χθες. Λεπτοµερέστατα σας ανέλυσε για τα υπερπλεο-
νάσµατα. Επιµένετε σε αυτή την ιστορία. Το 3,5% και το 2,2%
είναι πολύ κατώτερο από το 4,5% που είχατε υποσχεθεί ότι θα
έχουµε µέχρι το 2030. Αυτή ήταν η δέσµευσή σας, όταν ήσασταν
κυβέρνηση. 

Παράλληλα, πρέπει να σας θυµίσω ότι µας βάλατε στο Μάα-
στριχτ, το οποίο επίσης έχει ένα standard νούµερο που είναι 3%
µε 3,5%. Αυτό θα διατηρηθεί. 

Είναι καλό να έχουµε τόσο µεγάλα πλεονάσµατα; Δεν είναι. Το
έχουµε υποσχεθεί, γιατί µας υποχρεώσατε να το υποσχεθούµε
στην κατάσταση που φέρατε την οικονοµία. Ο παραπάνω, όµως,
χώρος που θα δηµιουργήσουµε –και σας το είπε και χθες ο
Υπουργός- δεν είναι κάτι για το οποίο θα πάρουµε νέα µέτρα,
αλλά θα επιτευχθεί από αυτά που ήδη υπάρχουν. Δεν θα κάνει
σε κάτι οικονοµία. Ακόµα και αν δεν κάνει σε κάτι οικονοµία, το
2020 θα έχουµε 5,2% πλεόνασµα. Αυτό πρέπει να δείτε πώς θα
συµβεί, για να µην προσθέτετε νούµερα, πράγµα που δεν κάνουν
ούτε στην πρώτη δηµοτικού. 

Τέλος, κανένας δεν είπε ότι σε αυτή τη χώρα όλα είναι ρόδινα,
ότι δεν υπάρχει κόσµος που περνάει άσχηµα, ότι δεν υπάρχει κό-
σµος που δεν έχει πληρώσει τα νοίκια του, το ρεύµα του, αλλά
σε κάθε περίπτωση είναι πολύ λιγότεροι εκείνοι και αυτό το κρά-
τος προσπαθεί και έχει φτιάξει ένα δίχτυ να είναι όσο το δυνατόν
λιγότεροι και µε λιγότερες ανάγκες τις οποίες πρέπει να καλύ-
ψουν. 
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Στο κάτω-κάτω δυόµισι εκατοµµύρια ανθρώπους εσείς τους
πετάξατε στην άκρη και δεν είχαν πρόσβαση σε φάρµακα και νο-
σοκοµειακή περίθαλψη. Σκεφθείτε, λοιπόν, τι αφήσατε, πού βρι-
σκόµαστε και πώς µπορούµε να πάµε παρακάτω. 

Και η συµφωνία που έγινε µε τη FYROM νοµίζω ότι θα είναι
πολύ θετικότερη από το σηµείο στο οποίο µας αφήσατε εσείς
πριν από τρία χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η συ-

νάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Άννα Καραµανλή. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η συζήτηση του εν λόγω σχεδίου νόµου γίνεται εν µέσω του

αναβρασµού που έχει προκαλέσει η συµφωνία των κυρίων Τσί-
πρα και Κοτζιά, που εκχωρεί το όνοµα της Μακεδονίας στους γεί-
τονές µας, που τους αναγνωρίζει ως Μακεδόνες και τη γλώσσα
τους ως µακεδονική, αποδεχόµενη ουσιαστικά τον πυρήνα του
αλυτρωτισµού τους, που παραχωρεί αβίαστα το µεγαλύτερο δια-
πραγµατευτικό όπλο της χώρας µας, το βέτο. 

Ο Πρωθυπουργός δεσµεύει τη χώρα σε µία κακή συµφωνία
που δεν υπηρετεί τα συµφέροντά της, χωρίς να έχει τη νοµιµο-
ποίηση να το κάνει, αφού δεν έχει ούτε τη συγκατάθεση του κυ-
βερνητικού του εταίρου. Κυρίως, όµως, ο κ. Τσίπρας δεν έχει την
έγκριση του ελληνικού λαού, που βλέπει την αξιοπρέπειά του να
τσαλακώνεται. Διαπραγµατευόµενος εν κρυπτώ επί µήνες, αγνο-
ώντας τη Βουλή και τα κόµµατα και λοιδορώντας τους πολίτες,
βάζει την υπογραφή του σε µία εθνική ήττα. 

Με αυτή την απαράδεκτη συµφωνία γράφεται µία από τις µε-
λανότερες σελίδες της ελληνικής ιστορίας και αποδεικνύεται ότι
βρέθηκαν οι πρόθυµοι να υπογράψουν εθνικές υποχωρήσεις. Για
αυτούς, άλλωστε, τέτοιες υποθέσεις είναι ψιλά γράµµατα, αρκεί
να παραµένει συµπαγής η Πλειοψηφία και να παρατείνεται η πα-
ραµονή στην εξουσία. 

Υπάρχει, βεβαίως, η εξαίρεση του κ. Καµµένου που αποστα-
σιοποιήθηκε µεν από την κυβερνητική θέση, αλλά δηλώνει αδυ-
ναµία να αποχωριστεί την καρέκλα του. 

Άρα τα όσα ανέφερε ο κ. Πολάκης και έκανε λόγο για καραγ-
κιοζιλίκια τα επιστρέφουµε σε εκείνον και στην οµάδα του. 

Με τα φώτα, λοιπόν, στραµµένα στο σκοπιανό η Κυβέρνηση
κατέθεσε παράλληλα το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα των
ογδόντα οχτώ προαπαιτούµενων, δηλωτικό, επίσης, των ανύπαρ-
κτων αντιστάσεών της σε οτιδήποτε της ζητηθεί να υπερψηφίσει. 

Το έκανε µε πανηγυρικούς τόνους, προσπαθώντας να υποστη-
ρίξει το αφήγηµα της καθαρής εξόδου, που έχει ήδη αρχίσει να
ξεφτίζει, µε τον κυβερνητικό εκπρόσωπο µάλιστα να δηλώνει ότι
η έξοδος γίνεται µε την κοινωνία όρθια, µία κοινωνία όπου το
ΕΚΑΣ έχει καταργηθεί, όπου οι κατασχέσεις των λογαριασµών
είναι ρουτίνα και οι πλειστηριασµοί καθηµερινότητα, µία κοινωνία
που έχει δεχθεί ανελέητο σφυροκόπηµα από την επιβολή είκοσι
επτά νέων φόρων και δεκάδων περικοπών συντάξεων. Αυτή η κοι-
νωνία έχει γονατίσει και δεν συµµερίζεται σε καµµία περίπτωση
την αισιοδοξία του κ. Τζανακόπουλου, ούτε, βεβαίως, αισθάνεται
ανακουφισµένη γιατί δήθεν πλησιάζει η έξοδος από τα µνηµόνια. 

Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα επικυρώνει αυτό που έχει γίνει
συνείδηση στους Έλληνες πολίτες, ότι τα σκληρά µέτρα λιτότη-
τας θα συνεχίσουν να τους πλήττουν και την επόµενη ηµέρα και
ότι η χώρα µας θα παραµένει σε καθεστώς εποπτείας, υποχρε-
ωµένη να κυνηγά τα θηριώδη πλεονάσµατα που έχει υπογράψει
ο κ. Τσίπρας.

Στο δηµοσιονοµικό πλαίσιο επιβεβαιώνεται η µείωση των κύ-
ριων συντάξεων από το 2019, η περικοπή της προσωπικής δια-
φοράς στις επικουρικές συντάξεις, η αύξηση των ασφαλιστικών
εισφορών για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και η µείωση του
αφορολόγητου από το 2020. Οι συνταξιούχοι θα χάσουν 2,9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ το 2019, µε τις απώλειες να φτάνουν κατά
περίπτωση από µία έως τρεις συντάξεις. Και τους θέλετε και χα-
ρούµενους επειδή θα βγούµε στις αγορές!

Δεν θα αντισταθώ και εγώ, όπως και ο κ. Αµυράς, στον πειρα-
σµό και θα αναφερθώ στον κ. Κατρούγκαλο, ο οποίος δεσµεύ-
τηκε ότι θα παραιτηθεί εάν υπάρξει µία φράση στο νοµοσχέδιο,
που να παραπέµπει σε περικοπές συντάξεων. Η κατάργηση της
προσωπικής διαφοράς, δηλαδή, τι ακριβώς σηµατοδοτεί; Οι πί-

νακες που συνοδεύουν το νοµοσχέδιο και απεικονίζουν τις µει-
ώσεις των συντάξεων κατά 2,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, δεν
ισχύουν; Ας µην βιαστεί να παραιτηθεί όµως! Ας περιµένει τον κ.
Τσακαλώτο, που καθαρογράφει τη δική του παραίτηση εδώ και
µήνες για τη µείωση του αφορολόγητου ή τον κ. Καµµένο, που
δήλωνε ότι η αύξηση του ΦΠΑ στα νησιά είναι έγκληµα! Σήµερα
καταργείται ο µειωµένος συντελεστής και στα τελευταία νησιά. 

Το περίφηµο «για κάθε ευρώ µέτρου ένα ευρώ αντίµετρο» επί-
σης ξεχάστηκε γρήγορα και αποδείχθηκε καθρεφτάκι για ιθαγε-
νείς. Ο λογαριασµός των µέτρων θα υπερβεί τα 3 δισεκατοµµύρια
αντί για 2,631 δισεκατοµµύρια ευρώ, που ήταν ο αρχικός προϋπο-
λογισµός των µέτρων του µεσοπρόθεσµου. Αντίστοιχα, τα αντίµε-
τρα πέφτουν στο 1,99 δισεκατοµµύριο ευρώ από 2,65
δισεκατοµµύρια ευρώ που είχαν αρχικά υπολογιστεί, µε την Κυ-
βέρνηση να τάζει φοροαπαλλαγές, αν και εφόσον το πλεόνασµα
φτάσει στα 3,96% του ΑΕΠ. 

Φτωχοποιεί η Κυβέρνηση την κοινωνία και µετά µοιράζει επι-
δόµατα φτώχειας. Η πραγµατικότητα όµως είναι συγκεκριµένη
και δεν εξωραΐζεται. Κάθε χρόνο θα χάνονται από τις τσέπες των
πολιτών 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η Κυβέρνηση εµµένει παράλ-
ληλα στον παραλογισµό των υπέρογκων πρωτογενών πλεονα-
σµάτων. 

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, µε µία πράξη υποτέλειας
βάζετε µέσω του υπερταµείου ενέχυρο τη δηµόσια περιουσία για
25 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι η επισφράγιση της εκχώρησης
του εθνικού µας πλούτου. Είστε η Κυβέρνηση που παραχώρησε
τον εθνικό πλούτο για ενενήντα εννέα χρόνια, για ένα δάνειο
διάρκειας τριάντα ετών και υποθηκεύει τη δηµόσια περιουσία
αξίας 25 δισεκατοµµύρια ευρώ για ένα δάνειο 3,5 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ του 2015, χωρίς µάλιστα να διεκδικεί από τον ESM το
αδιάθετο υπόλοιπο του τρίτου µνηµονίου, που είναι πάνω από 27
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Αναλογιστείτε αν κάτι τέτοιο είχε πράξει η Νέα Δηµοκρατία
πόσοι από εσάς θα παριστάνατε τους αγανακτισµένους στο Σύν-
ταγµα. Είναι µία αποικιοκρατική ρήτρα, που αντικατοπτρίζει την
αναξιοπιστία και την ανικανότητα αυτής της Κυβέρνησης. 

Θυσιάζετε τα πάντα στον βωµό της πολιτικής επιβίωσης και
υπερασπίζεστε µε ξεχωριστό ζήλο την παραµονή σας στην εξου-
σία. Μόνο που το ψέµα που συστηµατικά σερβίρετε στον ελλη-
νικό λαό δεν είναι πλέον εύπεπτο. Η ζηµιά που έχετε προκαλέσει
ούτε µακιγιάρεται ούτε ξεχνιέται και αργά ή γρήγορα θα κληθείτε
να πληρώσετε και τον λογαριασµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Θε-
όδωρος Παπαθεοδώρου.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά τον κ. Παπαθε-
οδώρου, επειδή τον ανήγγειλα.

Ορίστε, κύριε Παπαθεοδώρου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε ιδιαίτερη επιµονή προσπαθεί η Κυβέρνηση

να παρουσιάσει το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου ως την εξόφληση
των τυπικών υποχρεώσεων της χώρας απέναντι στους δανειστές
και ως το εισιτήριο της καθαρής εξόδου από τα µνηµόνια. Το ίδιο
αφήγηµα επαναλαµβάνεται για να εµπεδωθεί από τα µέλη της
κυβερνητικής πλειοψηφίας, αφού είναι το µόνο αφήγηµα που
ίσως µαζί µε το σκοπιανό θα συνοδεύει την Κυβέρνηση της πιο
σκληρής µνηµονιακής λιτότητας και της αποτυχηµένης διαπραγ-
µάτευσης µέχρι τις εκλογές.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα πρόβληµα:
Αυτήν τη φορά η κοινωνία, οι Έλληνες πολίτες δεν φαίνονται δια-
τεθειµένοι να παρακολουθήσουν αυτό το παραµύθι. 

Αλήθεια, τι έγινε µε τον κ. Καµµένο; Ο κ. Καµµένος δεν θα πα-
ραιτηθεί για την προδοτική συµφωνία, όπως την ονόµαζε, που
ξεπουλάει το όνοµα της Μακεδονίας και θα παραµείνει να στη-
ρίξει την Κυβέρνηση όταν φτωχοποιείται ο ελληνικός λαός; Εδώ
σε λίγο θα έχουµε το Υπουργικό Συµβούλιο των Υπουργών –
φαντασµάτων, Υπουργών οι οποίοι θα είχαν παραιτηθεί. Θα είχε
παραιτηθεί ο κ. Καµµένος αν ανέβαινε ο ΦΠΑ στα νησιά, αν πέρ-
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ναγαν τα θρησκευτικά, αν γινόταν κάτι άλλο. Θα έριχνε την Κυ-
βέρνηση. Είναι εδώ ακόµα.

Θα είχε παραιτηθεί ο κ. Κατρούγκαλος, ο οποίος είπε ότι «αν
βρείτε µια περικοπή σύνταξης, εγώ παραιτούµαι». Δεν διάβασε
τη σελίδα 380 που του την έχουν πει όλοι. Θα είχε παραιτηθεί ο
κ. Τσακαλώτος, εάν έπεφτε το αφορολόγητο στις 5.000 ή αν έπε-
φτε από τις 8.000.

Είναι το τέταρτο µνηµόνιο της διαρκούς δέσµευσης της οικο-
νοµίας και της δηµοσιονοµικής υποτέλειας της χώρας. Είναι απο-
κλειστικά δικό σας κατασκεύασµα, το οποίο κόβει συντάξεις,
µειώνει το αφορολόγητο, περικόπτει επιδόµατα και φέρνει αλλα-
γές στα οικονοµικά των νοικοκυριών, των λαϊκών νοικοκυριών.

Με το άθροισµα των περικοπών και των φόρων, που θα κληθεί
να εγκρίνει η Εθνική Αντιπροσωπεία, να αγγίζει τα 5,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, µε αντίµετρα µόνο υποσχέσεις για φοροελαφρύν-
σεις στο απώτερο µέλλον, βάζει πάλι στο στόχαστρο αυτό το
τέταρτο µνηµόνιο τους Έλληνες πολίτες -πείτε το µεσοπρόθε-
σµο, το ίδιο πράγµα θα ψηφίσετε- και τα µεσαία και λαϊκά στρώ-
µατα.

Ο ίδιος ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώτος, παραδέχ-
θηκε χθες στη Βουλή ότι δεν µίλησε ποτέ για κατάργηση της λι-
τότητας. Σωστά, γιατί µε το νοµοσχέδιο αυτό παρατείνεται στο
διηνεκές η λιτότητα.

Αν κοιτάξουµε τους πίνακες στη σελίδα 380 του σχεδίου
νόµου, συνολικά οι παρεµβάσεις εκτιµάται ότι θα αποδώσουν ως
5.118.000.000 στο τέλος του 2022, εκ των οποίων τα 2,9 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ θα προέλθουν από δροµολογηµένες περικοπές
των συντάξεων, κυρίων και επικουρικών, τα 143 εκατοµµύρια
ευρώ από τις παρεµβάσεις στα επιδόµατα, δηλαδή µειώσεις των
επιδοµάτων και την επικείµενη αύξηση στις ασφαλιστικές εισφο-
ρές των ελεύθερων επαγγελµατιών µε τη συµπερίληψη πλέον
των καταβλητέων ασφαλιστικών τους εισφορών στο ετήσιο φο-
ρολογητέο εισόδηµα και τα υπόλοιπα 2 δισεκατοµµύρια από τη
µείωση του αφορολόγητου. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν µπορεί να την αλλάξει ούτε
αυτό το οποίο προσπαθεί να προωθήσει ως αφήγηµα η Κυβέρ-
νηση ούτε αυτό που προσπαθεί να δηµιουργήσει ως επικοινω-
νιακό τρικ, δηλαδή ένα προπέτασµα καπνού ότι µαζί µε το
µεσοπρόθεσµο θα πρέπει την ίδια µέρα να συζητήσουµε το σκο-
πιανό και -γιατί όχι;- στην επάνω Αίθουσα τα θεµελιώδη δικαιώ-
µατα και την παρακολούθηση τους. Δεν περνάει πλέον αυτό.

Όλα αυτά προκύπτουν µόνο από τα πρόσθετα µέτρα, που ψη-
φίστηκαν κατ’ απαίτηση του ΔΝΤ, δηλαδή πρόσθετα µέτρα που
σηµαίνει νέες µνηµονιακές υποχρεώσεις.

Το πολυνοµοσχέδιο περιλαµβάνει βροχή φορολογικών, συν-
ταξιοδοτικών και δηµοσιονοµικών διατάξεων. Με τις συνταξιοδο-
τικές διατάξεις του σχεδίου νόµου οι περικοπές στις συντάξεις
του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα θα αγγίξουν τα 3,5 δισε-
κατοµµύρια. Μεταξύ άλλων, επιβεβαιώνεται η κατάργηση της
προσωπικής διαφοράς, που οδηγεί αυτοµάτως σε περικοπές έως
και 18% στις κύριες και επικουρικές συντάξεις από το 2019. Με
χειρουργικές κινήσεις προχωρά σε µείωση του αφορολόγητου
των µισθωτών και των συνταξιούχων και αφαίρεση των όποιων
τελευταίων φοροαπαλλαγών.

Περαιτέρω, αίρεται η υποχρέωση των τραπεζών να ενηµερώ-
νουν µέσα σε δώδεκα µήνες τους οφειλέτες και τους εγγυητές
µη εξυπηρετούµενων επιχειρηµατικών δανείων πριν την πώλησή
τους στα funds. Ταυτόχρονα, αίρεται και η δυνατότητα που πα-
ρέχεται από το ισχύον καθεστώς στους οφειλέτες να διακανονί-
ζουν τις οφειλές τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα
Δεοντολογίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα λεπτό την ανοχή σας.
Το συγκεκριµένο µέτρο, δηλαδή η πώληση του δανείου χωρίς

πρότερη ενηµέρωση, ίσχυε µόνο για τους µη συνεργάσιµους πε-
λάτες-οφειλέτες. Πλέον το µέτρο επεκτείνεται και στα µη εξυπη-
ρετούµενα επιχειρηµατικά δάνεια. Καταλαβαίνουµε όλοι σ’ αυτήν
την Αίθουσα τι σηµαίνει αυτό για τους δανειολήπτες και για την
πιστοληπτική ικανότητα των επιχειρήσεων και ποιους θέλει να
ευνοήσει η Κυβέρνηση, τα funds και τίποτα άλλο.

Με τα ογδόντα οκτώ προαπαιτούµενα που ψηφίσατε και ολο-
κληρώνεται µε αυτόν τον τρόπο το νοµοσχέδιο ψηφίζετε µαζί και
το ξεθεµελίωµα της οικονοµικής σταθερότητας της χώρας. Τι
άλλο µένει να υφαρπάξετε ακόµη από το εισόδηµα του ελληνικού
λαού, από τα λαϊκά στρώµατα; Το ασφαλιστικό σύστηµα στη
χώρα καταρρέει, αλλά το περίφηµο ολιστικό σχέδιο ανάπτυξης
της Κυβέρνησης προβλέπει να χρηµατοδοτείται µόνο η εθνική
σύνταξη 380 ευρώ από το 2025.

Μετά από όλα αυτά, κάνετε πρόβλεψη για θηριώδη υπερπλε-
ονάσµατα 5,2 δισεκατοµµύρια από περικοπές και φόρους έως
και το 2022, από τα οποία το Υπουργείο Οικονοµικών υπόσχεται
να δώσει παροχές και φοροελαφρύνσεις.

Τέλος, σύµφωνα µε το άρθρο 9 του πολυνοµοσχεδίου τροπο-
ποιείται η σύµβαση χρηµατοδοτικής διευκόλυνσης. Τροποποιεί-
ται η σύµβαση χρηµατοδοτικής διευκόλυνσης του 2015 µε τον
ESM. Άρα, δεν είναι αυτό το οποίο είπε ο κύριος συνάδελφος
προηγουµένως. Είναι νέα ρύθµιση την οποία έχετε εισάγει και
περιλαµβάνει στα συµβαλλόµενα µέρη και το υπερταµείο ή αλ-
λιώς την ελληνική εταιρεία συµµετοχών και περιουσίας του δη-
µοσίου. Βάζετε ρήτρα µε την οποία το ελληνικό δηµόσιο
εγγυάται προς τον ESM ποσό µέχρι 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για τα δάνεια που έλαβε η Ελλάδα, ενώ διατυµπανίζετε παντού
ότι η χώρα βγαίνει από τα µνηµόνια και τις δανειακές δεσµεύ-
σεις. 

Αυτά τα οποία λέω είναι αυτά τα οποία καταλαβαίνει ο ελληνι-
κός λαός. Και ο ελληνικός λαός µε αυτά που θα ψηφίσετε σή-
µερα να είστε σίγουροι ότι θα αναγνωρίσει τη µοναδική
κυβέρνηση η οποία υπέγραψε τη διαρκή λιτότητα, τη λιτότητα
διαρκείας και τη δική του φτωχοποίηση.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό για να µας πείτε σε τι συνίσταται
το προσωπικό σας ζήτηµα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ο κ. Καραγιαννίδης προηγουµένως κατά την τοποθέτησή του
µου καταλόγισε συγκεκριµένα τον όρο «εθνικιστή». Είπε ότι ο
εθνικισµός είναι το καταφύγιο του απατεώνα. Θα ήθελα να απαν-
τήσω στον κ. Καραγιαννίδη ότι σαφέστατα όσοι δεν συµφωνούν
µε τον ΣΥΡΙΖΑ είναι εθνικιστές. Δυστυχώς, εµείς είµαστε δηµο-
κράτες και αγαπάµε τη χώρα παραπάνω από την καρέκλα, κάτι
που δεν ισχύει στις τάξεις της συγκυβέρνησης αυτήν τη στιγµή
και της Κυβέρνησης.

Να υπενθυµίσω για τους αγανακτισµένους που έκαιγαν το Σύν-
ταγµα και όλη την Ελλάδα ότι οι εκφράσεις «Τσολάκογλου»,
«γερµανοτσολιάδες» και «στα τέσσερα» ήταν δικές τους. Τότε
ήταν άγιοι; Δεν ξέρω. Αν ήταν άγιοι, τότε να πάνε σε ένα µονα-
στήρι να µονάσουν. Τώρα ξαφνικά όσοι υπερασπιζόµαστε τα κυ-
ριαρχικά µας δικαιώµατα είµαστε εθνικιστές; Και δεν συζητήσαµε
για πόλεµο. Ειρηνικά ζούµε µε τα Βαλκάνια.

Και όσον αφορά τα χακί, που είπε ο κ. Καραγιαννίδης να φο-
ρέσουµε όσοι θέλουµε να πάµε, ας ψάξει µέσα στα στελέχη του,
της Κυβέρνησης και της συγκυβέρνησης. Άλλοι φοράνε τα χακί
και κάνουν φιγούρα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατεγράφη η αντί-

κρουσή σας.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Παππάς, οµιλητής από τη Χρυσή

Αυγή. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο Πρωθυπουργός είπε στο διάγγελµά

του χθες: «Είµαι περήφανος για τη συµφωνία». Να τη θυµάται
αυτή τη δήλωση. Να µην την αλλάξει κατά τις συνήθειές του,
όπως όταν δήλωνε ότι θα έδινε τα χρήµατα του ΕΝΦΙΑ στο
ΚΕΘΕΑ και µετά έλεγε ότι δεν θα τα δώσει, γιατί µένει στο νοίκι
και δεν έχει σπίτι. 

Να του πούµε ότι η Μακεδονία δεν είναι το σπίτι του. Η Μακε-
δονία είναι σπίτι εκατοµµυρίων Ελλήνων οι οποίοι θα πληρώσουν
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τον σχετικό φόρο, θέλοντας και µη. Θα τον πληρώσουν ιστορικά,
γεωπολιτικά, εµπορικά και µε αξιοπρέπεια. Να τη θυµάται, λοι-
πόν, την περηφάνια που ένιωσε ο κύριος Πρωθυπουργός, διότι
θα έρθει η ώρα που όλα αυτά θα κριθούν από τον ελληνικό λαό
ο οποίος θα ζητήσει ευθύνες από όσους διαπραγµατεύθηκαν την
πατρίδα. 

Τα Σκόπια θα κάνουν δηµοψήφισµα. Ο Πρωθυπουργός το ανέ-
φερε αυτό ως µέρος της συµφωνίας. Γιατί άραγε δεν θα γίνει και
αυτό στην Ελλάδα; Γιατί άραγε δεν θα κάνει δηµοψήφισµα και
εδώ; Απάντηση: Διότι ξέρει ήδη τη γνώµη του ελληνικού λαού.
Τη βροντοφωνάζει ο ελληνικός λαός σε επαναλαµβανόµενα συλ-
λαλητήρια σε όλη την Ελλάδα: «Όχι συµβιβασµός για τη Μακε-
δονία µας».

Η Κυβέρνηση, όµως, κωφεύει. Η Κυβέρνηση αγνοεί τον λαό.
Η Κυβέρνηση βρίσκεται σε ευθεία αντίθεση µε τη λαϊκή βούληση.
Η Κυβέρνηση µε µανούβρες, µε φιοριτούρες, µε ωραιολογίες και
επιτροπές έχει τη δυνατότητα να περάσει την εξευτελιστική για
την Ελλάδα συµφωνία, όπως περνάει εδώ και σήµερα τα αρι-
στερά µνηµόνια. Δεν έχει, όµως, την ικανότητα να την επιβάλλει
στη συνείδηση του λαού. Όχι, δεν την έχει. Θα µείνει στην ιστο-
ρία ως η πλέον ενδοτική κυβέρνηση, η Κυβέρνηση που στοίχισε
στην Ελλάδα ένα µεγάλο κοµµάτι της πατρίδας µας, ένα κοµµάτι
της ιστορίας, µια µεγάλη διπλωµατική ήττα και έφερε έναν ιδιαί-
τερα επικίνδυνο γεωπολιτικό κίνδυνο προ των πυλών. 

Ο προσδιορισµός «Βόρεια Μακεδονία» συνεπάγεται -δηλαδή,
θέτει «de facto»- ότι υπάρχουν και άλλες «Μακεδονίες», η ανατο-
λική, η δυτική, η νότια. Ακόµη και αν δεχθούµε ότι δεν θα ανοίξει
η όρεξη σε άλλους µνηστήρες να ζητήσουν κάποια από τις υπό-
λοιπες «Μακεδονίες», ακόµη και έτσι, θα δεχθούµε ότι εµείς
έχουµε τη «Νότια Μακεδονία»; Διότι αυτό εισάγει ο όρος «Βό-
ρεια». 

Εµείς ποτέ! Εσείς κύριοι της Δεξιάς, του κέντρου, της Αριστε-
ράς –κεντρώοι, πατριώτες µεν, όπως λέτε, αλλά όχι εθνικιστές-
θα αποδεχθείτε «de facto» ότι η Μακεδονία δεν είναι «µία και ελ-
ληνική», αλλά είναι µόνο η «Νότια»; Πάρτε θέση, λοιπόν, τώρα,
γιατί το «Βόρειος Μακεδονία» είναι σύνθετη ονοµασία, δεν είναι
κάτι άλλο. Είναι σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό
και «erga omnes» και «πράσινα άλογα», όπως λέει ο ελληνικός
λαός! 

Είναι ακριβώς η πάγια θέση της Νέας Δηµοκρατίας και πολλών
άλλων, βέβαια, για να µην τους αδικώ εδώ µέσα. Τώρα, βέβαια,
τα γυρίζει η Νέα Δηµοκρατία εκ του ασφαλούς και για µικροκοµ-
µατικούς λόγους. 

Για µας, βεβαίως, υπάρχει «Βόρειος Μακεδονία» και είναι αυτή
η βόρειος αλύτρωτη Μακεδονία, η βόρειος Μακεδονία του Μο-
ναστηριού, όπου έδρασε ο Ίων Δραγούµης, όπως υπάρχει και η
σκλαβωµένη Βόρειος Ήπειρος και η κατεχόµενη Βόρεια Κύπρος. 

Η διαπραγµάτευση, λοιπόν, τελείωσε µε το διάγγελµα του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού εχθές, στις 12 Ιουνίου του 2018, αποφράς
ηµέρα, ηµέρα εθνικής ήττας, ηµέρα που θα µπορούσε να παραλ-
ληλιστεί µε την Καταστροφή του 1922. Βέβαια, τώρα δεν έχουµε
τα εκατοµµύρια νεκρούς και τους πρόσφυγες, αλλά δεν είναι
υπερβολή. 

Ακούστε: «Μακεδόνας/πολίτης της Βόρειας Μακεδονίας που
µιλά µακεδονικά και ανήκει στο Μακεδονικό Έθνος». Γι’ αυτή τη
δήθεν διπλωµατική επιτυχία επαίρεται ο κ. Τσίπρας; Το µεγάλο
επίτευγµα του κ. Τσίπρα είναι αυτό µετά από εξάµηνη διαπραγ-
µάτευση; Δηλαδή, στην αρχή τι ζητούσαν οι Σκοπιανοί, να αλλά-
ξουµε το όνοµά µας; 

Ο κ. Τσίπρας, χωρίς να ενηµερώσει κανέναν, εκ των υστέρων
ενηµέρωσε τους πολιτικούς Αρχηγούς, πλην Νικολάου Μιχαλο-
λιάκου φυσικά, προφανώς διότι ο Νίκος Μιχαλολιάκος θα ήταν
ο µόνος που θα έλεγε ξεκάθαρα και κάθετα ένα «όχι» και ο Πρω-
θυπουργός δεν ήθελε αυτό να καταγραφεί. Δεν το ήθελε κατα-
γεγραµµένο. Τα υπόλοιπα που λέτε εσείς τώρα εδώ περί
φασισµού, ναζισµού, κ.λπ., είναι προφάσεις εν αµαρτίαις, διότι
δεν θα µπορούσε να υπάρχει καµµία συνεννόηση µεταξύ του
Νίκου Μιχαλολιάκου, δηλαδή των Ελλήνων εθνικιστών που αγω-
νίστηκαν και αγωνίζονται για τη Μακεδονία µας και των επιγόνων
των µπολσεβίκων, των κοµµουνιστών, οι οποίοι πρόδωσαν και
προδίδουν τη Μακεδονία µας και οι οποίοι µιλούσαν επίσηµα για

ανεξάρτητη Μακεδονία και Θράκη. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Χωρίς εξουσιοδότηση, λοιπόν, από τον ελληνικό λαό ή τη

Βουλή, προχώρησε σε αυτήν την κατάπτυστη εθνική συµφωνία
ο κ. Τσίπρας, ένας άνθρωπος που γνωρίζουµε πώς διαπραγµα-
τεύεται και τι ικανότητες έχει. Μετά από δεκαεπτά ώρες παρέ-
δωσε τη χώρα µας δέσµια των τοκογλύφων για ενενήντα εννέα
χρόνια και µετά από έξι µήνες διαπραγµάτευσης παραδίδει τη
Μακεδονία µας. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και λέω ότι η ιστορία του σκοπιανού
είναι µακρά και είναι απόλυτα συνδεδεµένη στις µέρες µας µε
την οικονοµική κρίση, αλλά και το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα, αυτό το µεταµνηµονιακό µνηµόνιο. Είµαστε µία χώρα,
λοιπόν, πτωχευµένη, µε µια ανίκανη Κυβέρνηση, µε µειωµένες
αµυντικές δαπάνες, µια χώρα που είναι ευάλωτη και ενδοτική και
οδηγεί τον ελληνικό λαό σε συνεχείς ήττες. Κάθε µέρα χάνει. Τα
χρήµατα τα χάσαµε. Τα µαγαζιά, τα σπίτια µας, τα χάσαµε. Και
ερωτώ, γιατί έγινε αυτό; Διότι τους αφήσαµε. Τώρα µε τη Μακε-
δονία µας, δηλαδή τώρα µε την πατρίδα, θα τους αφήσουµε;
Όχι.

Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, λέει «όχι» και καλεί τους Έλληνες σε
παλλαϊκό ξεσηκωµό. «Νυν υπέρ πάντων ο αγών»! Όλοι στο Σύν-
ταγµα, ακοµµάτιστα, µόνο µε ελληνικές σηµαίες, µεθαύριο, την
Παρασκευή, στις 10 η ώρα το πρωί, για να µην περάσει η συµ-
φωνία, για να µην τους αφήσουµε και για να πούµε ότι η Μακε-
δονία είναι µόνο µία και είναι ελληνική. 

Εµείς οι εθνικιστές, λοιπόν, δεν υποχωρούµε, δεν συµβιβαζό-
µαστε. Λέµε στον ελληνικό λαό να µην απογοητεύεται, να µην
πτοείται. Και σε άλλες ανάλογες περιόδους ο Θεόδωρος Κολο-
κοτρώνης είχε πει: «Το Γένος µας και άλλες φορές σταυρώθηκε,
αλλά ιδού ζώµεν».

Με τη Χρυσή Αυγή, µε τους Έλληνες εθνικιστές στην πρωτο-
πορία του εθνικού αγώνα για να πάρουµε την πατρίδα µας πίσω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

συνάδελφο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, τον κ. Χρή-
στο Κατσώτη. 

Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο κ. Θεοχάρης, ο κ. Ηγουµε-
νίδης και επειδή θα µε διαδεχθεί στο Βήµα ο κ. Βαρεµένος και
είναι γραµµένος να µιλήσει παρακάτω, αλλά δεν µπορεί να κατέ-
βει από το Βήµα και να µιλήσει, θα κάνω µια παράκληση να µιλή-
σει. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Χαρακόπουλος και η κ.
Χριστοφιλοπούλου.

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ στην τοποθέτησή του µε αδιαµ-

φισβήτητο τρόπο αποκάλυψε ότι και µε αυτό το νοµοσχέδιο έρ-
χεστε να ληστέψετε συνταξιούχους, µισθωτούς, φτωχά λαϊκά
στρώµατα και να ενισχύσετε παράλληλα τους επιχειρηµατικούς
οµίλους. Θα αφαιρέσετε σωρευτικά από συνταξιούχους και µι-
σθωτούς 18,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Στην επιτροπή µιλήσαµε για τα εργασιακά που περιλαµβάνον-
ται στο πολυνοµοσχέδιο. Η Κυβέρνηση εξαπατά τους εργαζόµε-
νους. Διατηρεί όλο το αντεργατικό νοµοθετικό πλαίσιο που
δηµιουργήθηκε υπέρ των επιχειρηµατικών οµίλων. Αρνείται να
επαναφέρει τον ν.1876/90 για τον ΟΜΕΔ, τον κατώτερο µισθό,
τις συλλογικές συµβάσεις.

Πάµε, όµως, να αναφερθούµε πιο συγκεκριµένα και πρώτον,
για τη διαιτησία. Η πράξη Υπουργικού Συµβουλίου του 2012 προ-
έβλεπε την υποχρέωση να συµφωνούν και οι δύο πλευρές για
την προσφυγή στη διαιτησία. Ανέτρεψε αυτήν τη ρύθµιση του
ν.1876/90 που προέβλεπε ότι θα µπορούσε να προσφύγει µονο-
µερώς η εργατική πλευρά. Επίσης, ανέτρεψε την άλλη πρόβλεψη
ότι θα µπορεί ο ΟΜΕΔ να ασχοληθεί µε το σύνολο των όρων ερ-
γασίας. 

Επανέρχεται η µονοµερής προσφυγή µετά την απόφαση της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Όµως, διατηρείται
ο ν.4303/2014, που νοµοθέτησε τον δεύτερο βαθµό διαιτησίας,
δηλαδή τη δυνατότητα από πενταµελή δευτεροβάθµια επιτροπή
να ασκεί έφεση, να αναιρεί, να µην εκτελείται η διαιτητική από-
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φαση η οποία θα προκύπτει. Αυτό, λοιπόν, η Κυβέρνηση το δια-
τηρεί.

Η Κυβέρνηση απλά τι κάνει; Προσθέτει στα στοιχεία που θα
εξετάζει ο µεσολαβητής ή ο διαιτητής τη δυνατότητα της αγο-
ραστικής δύναµης του µισθού. Τα κύρια, όµως, στοιχεία παρα-
µένουν και αυτά είναι η ανταγωνιστικότητα, η παραγωγικότητα,
η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων.

Θα αναφερθώ στον κατώτατο µισθό. Αυτός θα συνεχίσει να
ορίζεται µε τον νόµο Βρούτση, που η Κυβέρνηση τον διατηρεί.
Αρνείται να αφήσει ελεύθερη τη διαπραγµάτευση για το ύψος
του βασικού µισθού και ό,τι προβλέπεται από αυτόν. Αναφέρεται
σε σταδιακή αύξηση µε συµβολική σηµασία του σηµερινού µι-
σθού των 586 ευρώ µικτά. Προκρίνει το παράδειγµα της Πορτο-
γαλίας µε λίγα λεπτά του ευρώ αύξηση στο µεροκάµατο. Επίσης,
διατηρεί την άνιση αµοιβή για ίση δουλειά στους νέους µε δια-
τήρηση του υποκατώτατου µισθού,  ο οποίος µε τους εκβια-
σµούς που υπάρχουν στους χώρους δουλειάς επιβάλλεται και
στους παλιούς, γενικεύοντας έτσι τον υποκατώτατο µισθό.

Προχωράµε τώρα στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Η Κυ-
βέρνηση πάλι εξαπατά τους εργαζόµενους όταν λέει ότι στηρίζει
τον θεσµό των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Γιατί; Διότι αρ-
νείται την επαναφορά του πλαισίου των ελεύθερων διαπραγµα-
τεύσεων. Ο κατώτατος µισθός είναι η βάση των όποιων κλαδικών
συµβάσεων, όταν αυτός δεν είναι αποτέλεσµα των ελεύθερων
διαπραγµατεύσεων, αλλά θα καθορίζεται τελικά µε απόφαση του
όποιου µηχανισµού. Όπως κι αν αυτός χαρακτηριστεί, Επιστη-
µονική Επιτροπή, Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων, ουσιαστικά θα
καθορίζει και το ύψος των µισθών των κλαδικών συµβάσεων,
καθώς και τους όρους εργασίας.

Επίσης, η Κυβέρνηση διατηρεί τα εργαλεία των εργοδοτών,
τις ενώσεις προσώπων, µε τις οποίες διαµορφώθηκαν συνθήκες
εργασιακής ζούγκλας και µισθοί πείνας. Η άρνηση της Κυβέρνη-
σης να καταργήσει τον ν.4172/2013 σηµαίνει ότι διατηρεί το πά-
γωµα των τριετιών, γενικά των ωριµάνσεων µέχρι να πέσει η
ανεργία κάτω από το 10%. Είναι µια άλλη πλευρά που επιβεβαι-
ώνει τις προθέσεις της Κυβέρνησης.

Καθοριστικό ζήτηµα είναι η ανατροπή που έγινε στον
ν.1876/90, στο άρθρο 7, που όριζε ότι οι ατοµικές συµβάσεις
ήταν επικρατέστερες µόνο στις περιπτώσεις που είχαν καλύτε-
ρους όρους για τους εργαζόµενους και ότι οι «όροι ατοµικών
συµβάσεων εργασίας που αποκλίνουν από τους κανονιστικούς
όρους συλλογικών συµβάσεων εργασίας είναι επικρατέστεροι,
εφόσον παρέχουν µεγαλύτερη προστασία στους εργαζόµε-
νους».

Η συντριπτική πλειοψηφία των ατοµικών συµβάσεων προκα-
λούν µετατροπή της εργασιακής σχέσης από πλήρους απασχό-
λησης σε µερικής και εκ περιτροπής. Η Κυβέρνηση διατηρεί
αυτήν τη ρύθµιση. 

Όσον αφορά την επέκταση των συλλογικών συµβάσεων που
κάνει λόγο η Κυβέρνηση, είναι ένα άδειο πουκάµισο. Η επαναφορά
της επεκτασιµότητας των κλαδικών συλλογικών συµβάσεων συν-
δέεται από την Κυβέρνηση µε την αντιπροσωπευτικότητα των συµ-
βάσεων. Η αντιπροσωπευτικότητα θα ελέγχεται µέσω ενός
µηχανισµού µε βάση στοιχεία από το πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ», ο οποίος θα εξετάζει το αν στις επιχειρήσεις-µέλη µιας
κλαδικής εργοδοτικής οργάνωσης απασχολείται το 51% των ερ-
γαζοµένων του κλάδου αυτού. Αν στις επιχειρήσεις αυτές δεν
απασχολείται το 51% των εργαζοµένων του κλάδου, τότε οι όροι
µιας κλαδικής συλλογικής σύµβασης δεν θα είναι υποχρεωτικοί
για τις επιχειρήσεις που δεν είναι µέλη της εργοδοτικής οργάνω-
σης. 

Δεν υπάρχει καµµία αναφορά από την Κυβέρνηση για το κα-
θεστώς της υποχρεωτικότητας των συµβάσεων. Η υποχρεωτικό-
τητα στην εφαρµογή των συλλογικών συµβάσεων ανεξάρτητα αν
είναι ή όχι µέλος ο εργοδότης στην εργοδοτική οργάνωση αν δεν
νοµοθετηθεί η επεκτασιµότητα, δεν έχει καµµία αξία. 

Τα παραδείγµατα είναι πολλά. Αναφέροµαι, για παράδειγµα,
στον τουρισµό που ενώ έχει υπογραφεί η σύµβαση, αυτή εφαρ-
µόζεται σε ενενήντα ξενοδοχεία από τις δέκα χιλιάδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε για τον χρόνο.
Η µη νοµοθέτηση της υποχρεωτικότητας διατηρεί την εργα-

σιακή ζούγκλα, τους µισθούς πείνας. Άλλο παράδειγµα της αντι-
προσωπευτικότητας: Στο Ηράκλειο της Κρήτης υπογραφόταν
σύµβαση µεταξύ της Ένωσης Ξενοδόχων και των εργαζοµένων.
Οι ξενοδόχοι διαγράφηκαν από την Ένωση και η Ένωση µε την
αιτιολογία ότι δεν είναι αντιπροσωπευτική, δεν υπογράφει νέα
σύµβαση και εφαρµόζει όλο αυτό το πλαίσιο που έχει διαµορφω-
θεί υπέρ τους. 

Άρα, η αντιπροσωπευτικότητα για την οποία θα παρεµβαίνουν
όλοι οι µηχανισµοί της εργοδοσίας και του αστικού κράτους θα
είναι το όχηµα για την υπονόµευση κάθε αγωνιστικής προσπά-
θειας των συνδικάτων. 

Με την υποχώρηση του κινήµατος, τη µεγάλη επίθεση του κε-
φαλαίου και των κυβερνήσεων, τη στήριξη του εργοδοτικού και
κυβερνητικού συνδικαλισµού στους στόχους για την καπιταλι-
στική ανάκαµψη, έχει δηµιουργηθεί νέα κατάσταση στους χώ-
ρους δουλειάς και κλάδους. 

Η εργοδοσία µε ωµό τρόπο ιδρύει η ίδια µε τους υποτακτικούς
της σωµατεία, υποχρεώνουν τους εργαζόµενους να γραφτούν
σε αυτά, να συµφωνούν µε λύσεις υποδεικνυόµενες από τους ίδι-
ους σε γενικές συνελεύσεις όταν απαιτείται, διασφαλίζουν την
αντιπροσωπευτικότητα την οποία επικαλείστε ως Κυβέρνηση. Για
παράδειγµα, το σωµατείο των σούπερ µάρκετ. Στη διοίκηση είναι
διευθυντικά στελέχη, όπως και στο Προεδρείο που υποδεικνύε-
ται από την ίδια την εργοδοσία. Λέτε αυτοί να αντιπροσωπεύουν
τις αγωνίες και τα αιτήµατα των εργαζοµένων; 

Άλλο παράδειγµα είναι ο «ΑΝΔΡΕΑΔΗΣ», φίλος του κ. Τσίπρα,
που έβαζε και στοίχηµα µαζί του, όπως είπε στη συνέλευση του
ΣΕΤΕ, και ο οποίος ενώ απαγορεύει σε εκλεγµένα µέλη του τα-
ξικού κινήµατος σε δευτεροβάθµιες και τριτοβάθµιες οργανώ-
σεις να µπουν στον χώρο δουλειάς και να µιλήσουν µε τους
εργαζόµενους, δηµιουργεί σωµατεία ακόµα και εκεί που υπάρ-
χουν µε τον εκβιασµό απόλυσης αν δεν γραφτούν µέλη και δεν
φύγουν από τα υπάρχοντα εργατικά σωµατεία. Ο προσωπάρχης
τους διορίζεται πρόεδρος στα σωµατεία του οµίλου. Στην Κέρ-
κυρα δεν δίστασαν οι διευθυντές του να κρατήσουν όµηρους
δύο συνδικαλιστές που µοίραζαν ανακοίνωση στο νέο ξενοδο-
χείο του οµίλου, καλώντας τους εργαζόµενους να µην υποκύ-
ψουν στις πιέσεις. Τίνος συµφέροντα εκπροσωπούν αυτοί οι
αντιπρόσωποι που επικαλείστε; 

Όσον αφορά την ελεύθερη συνδικαλιστική δράση, γι’ αυτή να
µη µιλάµε, γιατί είπαµε πώς προχωρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Κατσώτη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πιστεύουµε ότι ο εργαζόµενος λαός συνολικά δεν έχει άλλο

δρόµο πέραν απ’ αυτόν του αγώνα µε τα συνδικάτα του, µε το
ΠΑΜΕ, για τη διεκδίκηση των απωλειών των σύγχρονων αναγκών
του για αυξήσεις στους µισθούς, για υποχρεωτικότητα των συµ-
βάσεων, για κατάργηση όλων των αντεργατικών, αντιλαϊκών
νόµων. Κανένας εργαζόµενος κάτω των 751 ευρώ, νοµοθετική
κατοχύρωση της κυριακάτικης αργίας, κανένας πλειστηριασµός
πρώτης κατοικίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, κλεί-
στε παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Να πληρώσει το κεφάλαιο, κατάργηση
του ΕΝΦΙΑ, των χαρατσιών, της φοροληστείας, κατάργηση του
νόµου Κατρούγκαλου, προσλήψεις στα δηµόσια νοσοκοµεία,
πλήρης απασχόληση των εργαζοµένων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Θε-

οχάρης Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την αίσθηση ότι δεν έχει

και τόση σηµασία να ασχοληθούµε περισσότερο µε τα επιµέ-
ρους. Το έκανα, όσο µου επέτρεπε ο χρόνος και µε την ανοχή
του Προεδρείου, όσο µπορούσα πιο εκτεταµένα στην οµιλία µου
στην επιτροπή. 

Επιτρέψτε µου µόνο να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα, κύριε
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Υπουργέ, που ίσως να µην το ξέρετε, το ανέφερα προηγουµένως
στον κ. Τσακαλώτο, για το άρθρο 110, για τα πρόστιµα στις ελ-
ληνικές -το τονίζω, µόνο στις ελληνικές- καπνοβιοµηχανίες. 

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι θα ψηφίσετε. Εάν
πιαστεί κάποιος τρίτος, έστω κι αν η εταιρεία έχει συµµορφωθεί
προς όλες τις φορολογικές και τελωνειακές παραβάσεις, να
κάνει λαθρεµπόριο µε τα δικά της προϊόντα, τότε µπορεί να µπει
πρόστιµο µέχρι και 4.500% των εσόδων της στην εταιρεία αυτή. 

Δηλαδή, για να το καταλάβουµε όλοι, πάει κάποιος στη Βουλ-
γαρία ή σε µία χώρα που είναι φθηνότερα τα τσιγάρα της
«ΣΕΚΑΠ» και της «ΚΑΡΕΛΙΑ», νόµιµα, πλήρως φορολογηµένα στη
χώρα αυτή, γεµίζει ένα πορτ-µπαγκάζ τσιγάρα, έρχεται πίσω στη
χώρα µας, τον πιάνουν στο τελωνείο και παρ’ όλο που είναι ένας
απλός Έλληνας πολίτης, εγώ και εσείς, µπαίνει πρόστιµο στην
εταιρεία. Αυτό είναι αντισυνταγµατικό. Εάν εν τω µεταξύ κάνει
το ίδιο µε τη «MARLBORO», τότε επειδή δεν έχετε δικαιοδοσία
δεν µπαίνει πρόστιµο στην «MARLBORO». Μόνο στην ελληνική
εταιρεία µπαίνει. Αυτό ψηφίζουµε εδώ σήµερα! 

Αυτό είναι ένα σήµα για να φύγει η ελληνική παραγωγή, να
τους διώξουµε, να φύγουν από την Ελλάδα; Αυτό είναι το «ολι-
στικό σχέδιο ανάπτυξης»; Αυτό είναι το πρώτο. Δεύτερον, είναι
δυνατόν να πληρώνει κάποιος για παραβάσεις τρίτου, χωρίς να
υπάρχει έστω µια υποψία, όταν δεν υπάρχει δόλος, δεν υπάρχει
καν έννοµη σχέση, ότι δηλαδή είναι ένας διανοµέας του, κάποιος
που συνεργάζεται; Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό το πράγµα,
χωρίς να αποδεικνύεται κάποια παράβαση από την εταιρεία. 

Εάν, κύριε Υπουργέ, έχετε υποχρεώσεις µνηµονιακές ή δεν
ξέρω τι και δεν µπορείτε να αποσύρετε αυτή τη διάταξη, -που
πρέπει να την αποσύρετε- κοιτάξτε να δώσετε µια παράταση
στην έναρξη εφαρµογής ενός ή δύο µηνών, ώστε να το συζητή-
σετε µε τη βιοµηχανία και να βρείτε πώς θα την αναµορφώσετε
µε κάποιον τρόπο που να είναι συνταγµατική. Δεν είναι σωστή
αυτή η διάταξη. Σας παρακαλώ σηµειώστε το και συζητήστε το
µε τους ανθρώπους σας. Αλλιώς, θα έχουµε ατύχηµα και ξέρω
πολύ καλά εφοριακούς ή τελωνειακούς που θα δείξουν κάποιον
υπερβάλλοντα ζήλο, µόλις ψηφιστεί αυτή η διάταξη.  

Ας δούµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη µεγάλη ει-
κόνα. Επιτρέψτε µου να συζητήσω για τη µεγάλη εικόνα. Τελει-
ώνουµε σήµερα µε τα µνηµόνια; Τελειώνουµε σήµερα µε τη
λιτότητα; Αρχίζουµε µε την ανάπτυξη; Αρχίζουµε µε τις δουλειές;
«όχι», είναι η απάντηση. Γιατί αν ήταν «ναι», δεν θα µιλούσαµε
για το µεσοπρόθεσµο, αλλά για το ολιστικό σχέδιο ανάπτυξης,
που έχει φύγει κι έχει πάει στα αζήτητα. Το έχουµε ξεχάσει. 

Τώρα µιλάµε για τις περικοπές των συντάξεων, τις οποίες δεν
θα πάρετε πίσω. Τις ξαναψηφίζετε σήµερα. Πείτε το, λοιπόν,
κύριε Υπουργέ, και ο κ. Τσακαλώτος, γιατί λέτε συνέχεια ότι δεν
είναι η ώρα της συζήτησης. Είστε έντιµοι άνθρωποι και να δείξετε
πολιτική εντιµότητα κιόλας. Πείτε στους συνταξιούχους ότι οι πε-
ρικοπές θα γίνουν από 1-1-2019. 

Εγώ ξέρετε τι θα τους έλεγα; Θα τους έλεγα, ναι, δεν βγαίνει
η χώρα, δεν βγαίνει καµµία χώρα και δεν βγαίνει η ανάπτυξή της
και σίγουρα η δική µας, αν τα χρήµατα πηγαίνουν µόνο σε όσους
δεν δουλεύουν. Πρέπει να στηρίξουµε τη νέα γενιά. Θα δώσω,
λοιπόν, µε αντίµετρα, ένα ποσό σε κάθε δεκαοκτάρη, σε κάθε
απόφοιτο πανεπιστηµίου, για να µπορέσει να ξεκινήσει τη ζωή
του, αρκεί να µείνει σε αυτή τη χώρα. Να τα αντίµετρα που θα
άξιζε τον κόπο και θα τα δέχονταν οι συνταξιούχοι. Εγώ δεν ξέρω
ούτε έναν συνταξιούχο που δεν θα δεχθεί τη θυσία του, αρκεί το
εγγόνι του να στηριχθεί. Δεν το λέτε, όµως, αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί για την Ελλάδα του 2022,
µιλάµε για τα 25 δισεκατοµµύρια που φεύγουν. Αντί για το brain
gain και πώς θα αντιστραφεί το brain drain, συζητάµε για το πώς
φεύγουν τα 25 δισεκατοµµύρια και πάνε στο Λουξεµβούργο για
εγγύηση. Και µας είπε προηγουµένως ο κ. Τσακαλώτος: «Όπως
είχε πει και ο κ. Αλεξιάδης, περσινά ξινά σταφύλια. Αυτά τα
έχουµε δώσει από το 2015. Τι φωνάζετε τώρα το 2017;». Ο κ.
Τσακαλώτος που µιλάει για τα σαράντα χρόνια διακυβέρνησης,
που έχει πάει πίσω µέχρι και στον Εµφύλιο, τώρα λέει για ποιον
λόγο συζητάµε το έγκληµα που ξεκίνησε το 2015! Πράγµατι, ξε-
κίνησε το 2015 και ολοκληρώνεται σήµερα αυτό το έγκληµα και
είναι διαρκές έγκληµα και όχι στιγµιαίο. 

Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ακούω
από κανέναν πώς θα είναι και πώς θέλουµε να είναι η Ελλάδα στο
µέλλον. 

Το 2022 θα παίζουµε κρυφτούλι µε τέτοια νοµοσχέδια, να χα-
ζοπροσλαµβάνουµε, να αυξάνουµε τη φορολογία, να πνίγουµε
την παραγωγή, όπως φαίνεται ότι θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ να γίνεται εις
το διηνεκές; Ή θα γίνουµε µια κανονική ευρωπαϊκή χώρα, τη
στιγµή που ακόµα και το ευρωπαϊκό όραµα θέλει χτίσιµο και ανα-
γέννηση -έτσι µας λέει, για παράδειγµα, η Αντιπολίτευση- από
την αρχή; Τι σηµαίνει το απλώς η παραγωγή; Με οποιουσδήποτε
όρους; Να παράγουν δηλαδή οι νέοι µας σε εργοστάσια ή σε
δουλειές προϊόντα που οι ίδιοι δεν µπορούν να αγοράσουν; Να
γίνουµε δηλαδή όλοι µια Μύκονος, στην οποία ο Έλληνας δεν
µπορεί να πάει γιατί δεν µπορεί να πληρώσει την ξαπλώστρα και
είναι µόνο για τους Άραβες; Αυτό είναι το µοντέλο του αύριο;

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και της Κυβέρνησης και της
Αντιπολίτευσης. Ονειρεύοµαι µία χώρα που θα παράγει προστι-
θέµενη αξία. Ονειρεύοµαι µια χώρα που κρατάει σε καλές, ακρι-
βοπληρωµένες δουλειές τους νέους της. Ονειρεύοµαι µία χώρα
που θα δίνει αξιοπρέπεια σε όλους, και σε όσους δεν σπούδασαν
και σε όσους απέτυχαν. Ονειρεύοµαι µία χώρα που φέρνει νέους
να σπουδάσουν εδώ. 

Μιλάµε συνέχεια για τον τουρισµό της εβδοµάδας και δεν µι-
λάµε για τον τουρισµό της τετραετίας, το πώς τα πανεπιστήµιά
µας θα φέρουν εδώ νέους ανθρώπους -τώρα που η Βρετανία
κλονίζεται µε το Brexit- να σπουδάσουν και να µπολιαστούν µε
την ελληνική κουλτούρα.

Ονειρεύοµαι µία χώρα χωρίς αστάθεια ή διαφθορά της εκτε-
λεστικής εξουσίας, µε προεδρική δηµοκρατία. Ονειρεύοµαι µία
χώρα µε ισχύ και συνέχεια, µε εθνικό συµβούλιο στρατηγικής και
όχι στρατηγική του ενός ατόµου όπως σήµερα. Ονειρεύοµαι µία
χώρα όπου η φορολογία δεν θα ξεπερνάει το 20% και µπορεί να
γίνει σήµερα, εάν αξιοποιήσουµε τα µέτρα. 

Ονειρεύοµαι µία χώρα της αλληλεγγύης µε εισόδηµα πολίτη
σε κάθε Έλληνα και χωρίς προϋποθέσεις. Ονειρεύοµαι µία χώρα
µε ένα δεύτερο ηλεκτρονικό δηµόσιο και όλους τους υπαλλή-
λους όρθιους, τους αστυνοµικούς για την ασφάλεια, τους για-
τρούς και τους νοσοκόµους για την υγεία, τους δασκάλους για
την παιδεία, τους ελεγκτές για τη δικαιοσύνη και τον δίκαιο αν-
ταγωνισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εδώ κλείνουν τα
όνειρα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ονειρεύοµαι -και τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- και αναρωτιέµαι γιατί αυτή η λέξη έχει εξο-
ριστεί από αυτήν την Αίθουσα, η λέξη «όνειρο». 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, τριάντα µαθήτριες και
µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 22ο Δηµοτικό
Σχολείο Βόλου.

Καλωσορίσατε στην Αθήνα!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Ηγουµενίδη, θα προηγηθεί ο κ. Βαρεµένος και αµέσως
µετά είστε εσείς, για τον λόγο που σας είπα.

Τον λόγο έχει ο κ. Βαρεµένος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, κάποια στιγµή ο αείµνηστος Χάρρυ Κλυνν προ-
σπαθώντας να περιγράψει το πρόβληµα της χώρας, είχε πει ότι
ο Έλληνας έχει πάψει να παράγει πρωτότυπη σκέψη. Απ’ αυτήν
την άποψη θα έλεγα -εάν ισχύει αυτό- ότι η ελληνική Βουλή είναι
απολύτως αντιπροσωπευτική του φαινοµένου αυτού, ιδιαιτέρως
εις τη διάρκεια των οχτάχρονων µνηµονίων όπου ίσχυσε αυτός
ο τυφλοσούρτης και ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, κ.
Γεωργιάδης, είχε πει ότι εάν δεν υπήρχαν τα µνηµόνια, θα
έπρεπε να τα εφεύρουµε. Εγώ θα έλεγα ότι µετά από οκτώµισι
χρόνια πύρινης εµπειρίας θα έπρεπε µάλλον να επανεφεύρουµε
τον εαυτό µας.

Προκειµένου να βγούµε από τα µνηµόνια, το ερώτηµα είναι:
Βγήκαµε πρώτα από τον πρότερο εαυτό µας; Απ’ ό,τι φαίνεται,
δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Όταν στους ισχυρούς της Ευρωζώνης,
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στον πυρήνα της, στην ίδια τη Γερµανία και οι δύο, και οι σοσιαλ-
δηµοκράτες και οι χριστιανοδηµοκράτες, έχουν πάρει το µοιρο-
γνωµόνιο και το βάζουν κάτω µη τυχόν και θιγούν στο παραµικρό
τα συµφέροντά τους, τι γίνεται σε αυτήν εδώ τη χώρα, τη δοκι-
µαζόµενη επί οχτώ χρόνια µε τα µνηµόνια; 

Για παράδειγµα, τι ισχύει από την πλευρά της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης; Λέει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι δεν µπορεί να
υπάρξει καθαρή έξοδος, αφού δεν υπάρχει δηµοσιονοµικός
χώρος για να συµβεί κάτι τέτοιο. Υπάρχει κάποιος που φοβάται
αυτήν την προοπτική; Υπάρχει κάποιος που ανησυχεί ότι τυχόν
να έχει πολιτικές συνέπειες -εάν συµβεί τελικά στη χώρα, που
έχει ανάγκη το οξυγόνο αυτό της εξόδου µετά από οχτώ χρόνια-
ή να του προκαλεί αταβιστικούς -πολιτικά εννοώ- φόβους ή ανη-
συχία;

Ως προς την Κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω
το εξής: Όπως είπα πριν για το µοιρογνωµόνιο που µνηµόνευσα,
θα πρέπει η Κυβέρνηση να το πάρει και να το βάλει κάτω -στο
σηµείο αυτό µπορεί να ερεθίσω λίγο την τεχνοκρατική ακαµψία
του προλαλήσαντος στο Βήµα- και να δει ότι οι άνθρωποι που
πρέπει να ανακουφιστούν πρώτοι είναι αυτοί που περισσότερο
εθίγησαν, αυτοί που περισσότερο πόνεσαν στη διάρκεια των µνη-
µονίων, αυτοί που ό,τι και να πάρουν, το λίγο, το αναγκαίο, που
στερήθηκαν στη διάρκεια των µνηµονίων, θα το ρίξουν στην
αγορά και δεν θα το ακουµπήσουν σε κάποια από τις ασφαλείς
λεγόµενες τράπεζες του εξωτερικού.

Συµφωνώ, επίσης, ότι η ισορροπία µεταξύ µέτρων και αντιµέ-
τρων δεν µπορεί να οδηγεί σε περαιτέρω επιδείνωση της κατα-
νοµής των βαρών. 

Βγαίνουµε, λοιπόν, από τα µνηµόνια όχι για να πάµε αυτοµά-
τως από την κόλαση στον παράδεισο, στο πλαίσιο µιας πολιτικής
µεταφυσικής, αλλά βγαίνουµε από εκεί για να επιστρέψουµε σε
µια κοινωνική κανονικότητα που είναι απαραίτητη για τη µό-
χλευση της οικονοµίας. Μόνο έτσι µπορεί να εκτιναχθεί η οικο-
νοµία και να αλλάξει η ψυχολογία. 

Η χώρα µπορεί να σταθεί ξανά στα πόδια της µε πρωτοστάτη
τον λαό της, µπορεί να αποκτήσει ξανά το χαµένο κύρος της και
να ενισχύσει τον παρεµβατικό και πρωταγωνιστικό της ρόλο στα
Βαλκάνια. Στο πλαίσιο αυτό θέλω να πω ότι η συµφωνία που επι-
τεύχθηκε είναι ιστορικών διαστάσεων, κατά την προσωπική µου
γνώµη, εάν υλοποιηθεί όπως προβλέπεται.

Κύριοι συνάδελφοι, είµαι ο τελευταίος που µπορεί να κατηγο-
ρηθεί για δίκη προθέσεων σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Όµως
είµαι απόλυτα πεπεισµένος ότι όσοι κραυγάζουν σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα για το όνοµα της Μακεδονίας ποσώς τους ενδιαφέ-
ρει αυτό το θέµα. Άλλα έχουν στο µυαλό τους. Το όνοµα το
απεµπολήσαµε το 1990 µε τους γνωστούς τυχοδιωκτισµούς των
γνωστών πρωταγωνιστών. Δεν αναφέροµαι εδώ µόνο στον γρα-
φικό πολιτικαντισµό ή στη νεοναζιστική παράνοια. Το θέµα είναι
πιο σοβαρό από αυτό.

Για παράδειγµα, θεωρώ ότι ο κ. Μητσοτάκης ξέρει πολύ καλά
ποιο είναι το συµφέρον της χώρας. Ξέρει καλά τι σηµαίνει µια
συµφωνία και αν αυτό είναι καλό για τη χώρα. Και το ξέρει καλά
και βιωµατικά, από την εποχή που ο πατέρας του επιχείρησε να
επιτύχει µια συµφωνία, τότε που, αν θυµάµαι καλά, και ο Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων είχε συνταχθεί µε την άποψη
του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, ενάντια στην άποψη του κ. Σα-
µαρά. Και το θέµα είναι ότι µε τη σηµερινή του τακτική ο κ. Μη-
τσοτάκης, εκτός των άλλων, υποβαθµίζει, εάν δεν εξαλείφει
εντελώς, όσα θετικά πρόσφερε η παράταξή του για τη διαµόρ-
φωση της εθνικής πολιτικής που προεβλήθη στο Βουκουρέστι.
Εκτός και αν ο λόγος είναι ακριβώς αυτός, εάν δηλαδή ξεκαθα-
ρίζονται τέτοιου είδους λογαριασµοί. Σε αυτήν την περίπτωση
δεν θα µας έπεφτε λόγος, εάν δεν αφορούσε ένα σηµαντικό
θέµα που αφορά την ιστορική προοπτική. 

Για να µην καταχρώµαι τον χρόνο και επειδή ο κύριος οµιλητής
που προηγήθηκε εµού έβαλε το θέµα οραµατικά, θέλω να πω το
εξής. Πατριωτική είναι η στάση εκείνων που οραµατίζονται µια
Ελλάδα όχι πανταχόθεν περικυκλωµένη, που αποτρέπει τη δηµι-
ουργία οποιουδήποτε τόξου, µουσουλµανικού ή άλλου, που οδη-
γεί την Ελλάδα σε πρωταγωνιστικό εξωστρεφή ρόλο στα
Βαλκάνια και στη γύρω περιοχή, που εξισορροπεί µε αυτόν τον

παρεµβατικό της ρόλο τους οποιουσδήποτε κινδύνους, που είναι
υπαρκτοί.

Το µοναδικό υπαρκτό µας πρόβληµα στην εξωτερική πολιτική
είναι ο εξ Ανατολών παραληρών γείτονάς µας. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι αν τα πράγ-
µατα πάνε όπως έχουν δροµολογηθεί, µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο και µε την καλή πίστη µεταξύ των δύο γειτονικών λαών,
νοµίζω ότι η ιστορία θα φέρει τη δικαίωση και θα κατατάξει τα
υπόλοιπα σε µια µικρή και ενδεχοµένως και θλιβερή υποσηµεί-
ωση.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να µε αντικα-
ταστήσει στην Έδρα ο κ. Βαρεµένος, καλώ στο Βήµα τον κ.
Ηγουµενίδη. Ακολουθεί ο κ. Χαρακόπουλος και η κ. Χριστοφιλο-
πούλου. Η πρώτη δεκάδα θα κλείσει µε τον κ. Χατζησάββα.

Κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά το ότι δεν µε εκπλήσσει

προσωπικά, γιατί δεν είναι η πρώτη φορά που ακροβατεί στα
όρια και που ολισθαίνει σε φασίζουσες απόψεις ο κ. Γεωργιάδης,
κατά τη γνώµη µου δεν είναι προσωπική η διαφορά ούτε προσω-
πικό το ζήτηµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Από αυτό εδώ το Βήµα ως εκπρόσωπος της Ένωσης Κεν-
τρώων συνέκρινε την Αριστερά, τον ΣΥΡΙΖΑ, µε τη Χρυσή Αυγή.
Και αυτό το πράγµα -όχι επί προσωπικού- πρέπει κατά τη γνώµη
µου να ανακαλέσει είτε ο ίδιος είτε ο Αρχηγός του. Εκτός και αν
πράγµατι το κόµµα του έχει αυτή την άποψη. Να µας το πει, για
να το συζητήσουµε και σε άλλη βάση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περάσαµε την τελευταία τριε-
τία, µια τριετία «ψεµάτων και παραµυθιών» από την πλευρά της
Αριστεράς, που ευτυχώς ερχόταν η Δεξιά για να αποκαταστήσει
την αλήθεια!

Πρώτο «παραµύθι»: Μετά την ήττα και τον επώδυνο συµβιβα-
σµό, σχεδιάζουµε, οργανώνουµε, έτσι ώστε να βγάλουµε τη
χώρα από τα µνηµόνια. 

Ευτυχώς, ήρθε η Δεξιά, η Νέα Δηµοκρατία, για να αποκατα-
στήσει την αλήθεια! «Τι συζητάτε τώρα; Παραµύθια! Σε δύο τρεις
µήνες θα κλείσει η «αριστερή παρένθεση» στην πολιτική ιστορία
του τόπου».

Δεύτερο «παραµύθι»: Θα οργανώσουµε την πρόσβαση των
ανασφάλιστων συµπολιτών µας στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Τι
λέει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ; Εδώ εµείς το έχουµε λύσει το θέµα. Γέλασε
και ο κάθε πικραµένος µε αυτό το «παραµύθι». Βγήκαν δυόµισι
εκατοµµύρια τελικά οι ανασφάλιστοι συµπολίτες µας και ήταν
τόσο καλά λυµένο το ζήτηµα από την προηγούµενη κυβέρνηση
Σαµαρά - Βενιζέλου, που ακόµα θυµάµαι, γιατρός ήµουν τότε,
τους αρρώστους να έρχονται και να τους δίνουµε τα φάρµακα
για το επόµενο διήµερο ή τριήµερο. Αν θέλετε, ένας από τους
λόγους που µε έκαναν να ασχοληθώ ενεργά µε την πολιτική, ήταν
αυτός.

«Παραµύθι» τρίτο από τον ΣΥΡΙΖΑ: Θα µοιράσουµε πλεονά-
σµατα. Δεν στέκοµαι στο όνοµά τους, αν θα είναι δέκατη τρίτη
σύνταξη ή όπως αλλιώς θα το ονοµάσουµε. Μα, τι λέτε τώρα;
Παραµύθια! Ήρθε η Νέα Δηµοκρατία πάλι τώρα να αποκαταστή-
σει την αλήθεια: «Τι πλεονάσµατα θα µοιράσετε; Θα υπάρξει «κό-
φτης»». 

Ας όψεται η Ένωση Κεντρώων και η εισαγωγή που έκανε. Τα
«παραµύθια» δεν έχουν τέλος, αλλά δεν θα προχωρήσω περισ-
σότερο. 

Τελευταίο «παραµύθι»: Βγαίνουµε από τα µνηµόνια, λέει η Αρι-
στερά. «Μα, τι λέτε τώρα; Υπογράφουµε τέταρτο µνηµόνιο».

Τρία χρόνια, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ούτε µια
οικονοµική σας πρόβλεψη ούτε µια πολιτική σας εκτίµηση επιβε-
βαιώθηκε. Σήµερα δεν καταρρέει µια τέτοια επιµέρους εκτίµηση,
καταρρέει το συνολικό πολιτικό σας αφήγηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί που οδήγησαν από το
πρώτο στο δεύτερο ή έφεραν στα πρόθυρα του τρίτου µνηµο-
νίου τη χώρα, αυτοί που τα τελευταία τρία χρόνια ουσιαστικά χα-
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ρακτηρίζονταν µόνο από τρικλοποδιές στην προσπάθεια της Αρι-
στεράς, αυτοί που αν και δεν είχαν τρόικα, έπρεπε να εφεύρουν,
αυτοί δεν µπορούν να κρύψουν τη λύπη τους για την επιτυχία
του λαού µας. Δεν µπορούν να κρύψουν τη θλίψη τους για την
επιβεβαίωση των πολιτικών θέσεων και των πολιτικών επιλογών
του ΣΥΡΙΖΑ και της Αριστεράς.

Και αυτή η θλίψη -το γαρ πολύ της θλίψεως γεννά παραφρο-
σύνη!- τους έχει µετατρέψει σε Κασσάνδρες, που µοιρολογούν
στους προµαχώνες της νέας Ελλάδας που προσπαθούµε να
φτιάξουµε. Εµείς αφήνουµε πίσω µας τα µνηµόνια. Μαζί αφή-
νουµε πίσω και τις µοιρολογήτρες στη µιζέρια και στη στείρα κα-
ταστροφολογία τους, προχωράµε, σχεδιάζουµε, οργανώνουµε,
χτίζουµε µαζί µε τον λαό µας τη µεταµνηµονιακή Ελλάδα. 

Επιτρέψτε µου εδώ µία παρένθεση. O κ. Θεοχάρης: απορεί
πώς ορισµένοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, πώς κάποιοι
Βουλευτές της Αριστεράς, τάσσονται υπέρ της µη συµµετοχής
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου στο πρόγραµµα της Ελλά-
δας. 

Δεν θα σταθώ στα λάθη του ταµείου -είναι αναρίθµητα- στις
λανθασµένες εκτιµήσεις του ταµείου, στις λανθασµένες προτά-
σεις, που έκανε για την αντιµετώπιση των προβληµάτων της ελ-
ληνικής οικονοµίας, στην ταύτιση, αν το θέλετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, του σκληρού, νεοφιλελεύθερου Διεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου µε τη νεοφιλελεύθερη πολιτική της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Δεν θα σταθώ στο γεγονός ότι το Βερολίνο κρύβεται και κρύ-
βει το σκληρό του πρόσωπο πίσω από το ακόµη σκληρότερο
πρόσωπο του ταµείου. Πιστεύω ότι η συµµετοχή του ταµείου στο
πρόγραµµα είναι πολύ µικρή οικονοµικά. Ακόµη και η ανάπηρη
ελληνική οικονοµία µπορεί να αντέξει αυτό το οικονοµικό µέγε-
θος. Θεωρώ το θέµα πολιτικό. Πιστεύω ότι πρακτικά, το ερώτηµα
είναι ποιες πολιτικές δυνάµεις τάσσονται κατά της συµµετοχής
ή υπέρ της παραµονής του ΔΝΤ στο πρόγραµµα. Είναι φανερό
ότι αυτοί που άνοιξαν τις πόρτες και έφεραν το ταµείο, δύσκολα
θα πουν να φύγει. Κατά τη γνώµη µου, όµως, έχει συµβολική και
πραγµατική σηµασία ένας δανειστής λιγότερος για τον τόπο.
Όσο πιο περιορισµένος είναι ο ρόλος του ταµείου στη χώρα µας,
τόσο καλύτερο για τον τόπο. Και ξέρετε, δεν τα λέω µόνο σή-
µερα που φεύγουµε από τα µνηµόνια. Θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά αυτή τη δηµόσια τοποθέτησή µου, την οποία είχα
δηµοσιεύσει στις 17 Ιανουαρίου 2017 -πριν από ενάµιση χρόνο,
ενόψει της δεύτερης αξιολόγησης- στην εφηµερίδα «ΑΥΓΗ». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως είπα, προχωράµε στο χτίσιµο της µεταµνηµονιακής Ελ-
λάδας. Ονειρευόµαστε -και χρησιµοποιώ πληθυντικό, γιατί δεν
είµαι ο µόνος που το ονειρεύοµαι, εκφράζω από αυτό το Βήµα
και τους υπόλοιπους συναδέλφους της Αριστεράς και τους υπό-
λοιπους ανθρώπους, την πλειοψηφία του λαού µας- και θέλουµε
µία πατρίδα όπου θα κυριαρχεί η κοινωνική δικαιοσύνη, η δηµο-
κρατία, η κοινωνική αλληλεγγύη, η αξιοπρέπεια. Ονειρευόµαστε
και θέλουµε µία οικονοµική µεγέθυνση, που θα προχωρά ταυτό-
χρονα µε τον σεβασµό στο περιβάλλον και την κοινωνική προ-
στασία. 

Αυτοί θέλουν µία ανάπτυξη, που θα εντείνει τις κοινωνικές ανι-
σότητες. Θέλουν µία ανάπτυξη στηριγµένη και στήριγµα στις
ιδιοµορφίες του κρατικοδίαιτου ελληνικού καπιταλισµού, όπου
τα χαρακτηριστικά της θα είναι η παραοικονοµία, η φοροδια-
φυγή, η στρεβλή επιχειρηµατικότητα, η διαπλοκή, η διαφθορά.
Όπως οι οικονοµικά ασθενέστεροι ήταν στο κέντρο της προσο-
χής µας, στο κέντρο της προσπάθειάς µας για να βγούµε από τα
µνηµόνια, έτσι κατά τη γνώµη µου η νεολαία, οι εργαζόµενοι, ο
κόσµος του πνεύµατος, αυτές οι ζωντανές κοινωνικές δυνάµεις
θα είναι και στο κέντρο της προσπάθειας για να χτίσουµε τη νέα,
µεταµνηµονιακή Ελλάδα. Πιστεύω ότι η προσπάθεια θα είναι δυ-
σκολότερη, οι συγκρούσεις που µας περιµένουν θα είναι σφο-
δρότερες από αυτές που ζήσαµε µέχρι σήµερα, θα υπάρχουν και
περιπτώσεις που θα πρέπει να κάνουµε ένα βήµα πίσω, θα
έχουµε ήττες µικρότερες ή µεγαλύτερες, ωστόσο η θέλησή µας,

η αποφασιστικότητά µας και -το κυριότερο- το ότι θα ξανασυναν-
τηθούµε και θα αναβαθµίσουµε τις σχέσεις µας µε τις ζωντανές
κοινωνικές δυνάµεις, αυτό θα είναι και η εγγύηση ότι θα πετύ-
χουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μάξιµος Χαρα-
κόπουλος έχει τον λόγο.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα αποτελέσµατα της διαπραγ-

µατευτικής ικανότητας του κ. Τσίπρα στην οικονοµία, που είχαν
ως συνέπεια την υπογραφή του τρίτου µνηµονίου, αλλά και τη
δέσµευση της χώρας για ένα τέταρτο µνηµόνιο, που τσαλακώνει
τον µύθο της καθαρής εξόδου, είναι γνωστά και οδυνηρά. 

Δυστυχώς, όµως, ακόµη πιο οδυνηρά είναι τα αποτελέσµατα
της διαπραγµάτευσης στο εθνικό ζήτηµα της διένεξής µας µε τα
Σκόπια. Η λύση που κοµίζεται ως συµφωνία µε τους βόρειους
γείτονές µας, στην οποία η Ελλάδα παραδίδει και όνοµα και
γλώσσα και ταυτότητα, δεν προσβάλλει µόνο την πλειοψηφία του
ελληνικού λαού, αλλά υπηρετεί το ιδεολόγηµα του «Μακεδονι-
σµού». 

Όταν οι Σκοπιανοί αναγνωρίζονται ως «Μακεδόνες» και µάλι-
στα σκέτο, χωρίς τον γεωγραφικό προσδιορισµό της ονοµασίας
που δίνεται στη χώρα τους, είναι εµφανές ότι οι κάτοικοι ενός
κοµµατιού της γεωγραφικής Μακεδονίας µονοπωλούν το όνοµα.
Ενώ οι Σκοπιανοί θα λέγονται Μακεδόνες, οι δικοί µας κάτοικοι
της Βορείου Ελλάδας, αυτοπροσδιοριζόµενοι ως Έλληνες Μα-
κεδόνες, θα δηµιουργούν την εντύπωση σε κάθε ανιστόρητο
ξένο, ότι πρόκειται για µειονοτικούς Σκοπιανούς-Μακεδόνες που
ζουν στην Ελλάδα. Έτσι, η εσχάτη πλάνη θα είναι χείρων της
πρώτης. 

Επίσης, είναι ακατανόητη η επιχειρηµατολογία του Υπουργού
Εξωτερικών για δήθεν αναγνώριση το 1977 της γλώσσας των
Σκοπίων ως µακεδονικής, παρά την κατηγορηµατική διάψευση
του καθηγητή κ. Μπαµπινιώτη. Οι δε αστερίσκοι ότι αυτή η
γλώσσα, µια βουλγαροσερβική διάλεκτος, δεν έχει σχέση µε την
ελληνική γλώσσα που µιλούσαν οι αρχαίοι Μακεδόνες, είναι για
εσωτερική κατανάλωση. Στο τέλος της ηµέρας, αυτό που µένει
είναι ένα έθνος, το µακεδονικό, που µιλά µία γλώσσα, τη µακε-
δονική. Και αυτό από µόνο του υπηρετεί τον αλυτρωτισµό, όσες
αλλαγές κι αν γίνουν στο Σύνταγµα των Σκοπίων.

Αυτή η συµφωνία δεν υπηρετεί τα εθνικά µας συµφέροντα και
επιπλέον, δεν νοµιµοποιείται ο Πρωθυπουργός να την προσυπο-
γράψει, όταν ούτε ο κυβερνητικός του εταίρος δεν την ψηφίζει.
Όµως, αν και ο κ. Καµµένος θεωρεί εθνικά επιβλαβή τη συµφω-
νία, δεν αίρει τη στήριξή του, την εµπιστοσύνη του στην Κυβέρ-
νηση. Όχι, για όνοµα του Θεού, δεν είναι καρεκλοκένταυρος!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, µη δεσµεύετε
τη χώρα µε µια επώδυνη συµφωνία, όπως τη δεσµεύετε µε το τέ-
ταρτο µνηµόνιο, που σήµερα συζητούµε, γιατί εσείς οι αριστεροί,
οι ευαίσθητοι, που σκίζατε µνηµόνια στις πλατείες των αγανακτι-
σµένων, που µιλούσατε για γερµανοτσολιάδες και προδότες,
εσείς ήσασταν που κόψατε επιδόµατα χηρείας και τέκνων. Με τις
δικές σας ψήφους οι Υπουργοί σας τσεκουρώνουν συντάξεις και
µισθούς, οι ίδιοι που δήλωναν ότι αν µειωθεί το αφορολόγητο
κάτω από τις 9.000 ευρώ, θα παραιτούνταν. Και τώρα που φθάνει
κοντά στις 5.500 ευρώ, ο κ. Τσακαλώτος σφυρίζει αδιάφορα και
τον ενοχλεί αυτή η συζήτηση. Απευθυνόµενος, µάλιστα, στον ει-
σηγητή µας, έκανε λόγο για παρελθοντολογία. 

Έχετε το θράσος να µιλάτε για καθαρή έξοδο από τα µνηµό-
νια. Πόσο καθαρή είναι µια έξοδος, που προβλέπει υψηλότατα
πλεονάσµατα για πολλά ακόµη χρόνια; Πόσο καθαρή είναι µια
έξοδος, όταν ψηφίζετε τη δραστική περικοπή των συντάξεων -
κύριων και επικουρικών- σε εκατοντάδες χιλιάδες συνταξιού-
χους; Πόσο καθαρή είναι µια έξοδος, όταν µειώνεται το
αφορολόγητο από το 2020, που σηµαίνει έναν και δύο µισθούς
µείον; Πόσα παραµύθια πια µπορείτε να λέτε στον ελληνικό λαό,
αυτόν που πίστεψε ότι θα καταργήσετε τον ΕΝΦΙΑ και έρχεστε
τώρα να αυξήσετε τον φόρο ακίνητης περιουσίας και µάλιστα,
στις λαϊκές γειτονιές, εσείς, οι αριστεροί, οι προστάτες των αδυ-
νάτων;
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Και δεν µιλούµε πια για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, που
τους έχετε ισοπεδώσει µε φόρους πάνω στους φόρους, γιατί
πάλι προβλέπετε αυξήσεις στις ασφαλιστικές τους εισφορές από
το 2019, όπως έχετε κάνει και µε τους αγρότες που σας πίστεψαν
και εκείνοι, σας ψήφισαν και εισπράττουν το ευχαριστώ. 

Τέτοια, λοιπόν, καθαρότητα έχει η έξοδός σας. Εσάς, όµως,
αυτό δεν σας απασχολεί. Εκείνο που σας νοιάζει είναι να κλεί-
σετε το µάτι στους ψηφοφόρους, ότι «Μετά τον Αύγουστο θα
σας µπάσουµε όλους στο δηµόσιο, γιατί δεν θα µας λέει τίποτα
η τρόικα και “ας πάει και το παλιάµπελο”». 

Προσπαθείτε απελπισµένα να αποκρύψετε ότι µας περιµένει
µηχανισµός εποπτείας, µε νέες προϋποθέσεις και νέους όρους
και ότι υποθηκεύετε τη δηµόσια περιουσία, αυτή που εσείς -και
µόνον εσείς!- εντάξατε στο υπερταµείο, κάτι που κανείς άλλος
πριν δεν το είχε δεχτεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εσείς, που αποκαλούσατε τους πολιτικούς σας αντιπάλους

προδότες, εσείς που κάνατε κηρύγµατα διχασµού, βάλατε την
υπογραφή σας φαρδιά πλατιά και δεσµεύσατε τα περιουσιακά
στοιχεία της χώρας για έναν αιώνα. Τέτοιες επιτυχίες η εθνοσω-
τήριος Κυβέρνησή σας! Και έρχεστε εδώ και καµαρώνετε, αντί
να ζητήσετε συγγνώµη από τον ελληνικό λαό. 

Ωστόσο, αυτός θα είναι ο τελικός κριτής σας, όπως και η ιστο-
ρία που θα γράψει µε µελανά γράµµατα το πέρασµά σας από τη
διακυβέρνηση του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ.
Χριστοφιλοπούλου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΕΥΗ) ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι στιγµές είναι πάρα πολύ σο-
βαρές και δεν είναι καθόλου για πανηγύρια. 

Ακούω τους συναδέλφους της Συµπολίτευσης να πανηγυρί-
ζουν από το Βήµα αυτό. Δεν ξέρω ακριβώς για ποιον λόγο. Ένα,
όµως, είναι σίγουρο: Αυτό που ψηφίζουµε σήµερα είναι στην
ουσία, όχι στον τύπο, το τέταρτο µνηµόνιο, γιατί είναι, χωρίς επι-
πλέον λεφτά, µία σειρά από επιβαρύνσεις και από δεσµεύσεις
και από εποπτείες που θα έχει η χώρα για πάρα πολλά χρόνια
ακόµη. Ούτε αυτό που είπε ο κ. Ρέγκλινγκ σήµερα και είδε το
φως της δηµοσιότητας, ότι η Ελλάδα στη µεταµνηµονιακή πε-
ρίοδο θα έχει πολύ σκληρότερη εποπτεία από τις άλλες χώρες
που εξήλθαν από τα µνηµόνια, φαίνεται ότι σας πείθει. 

Εµείς, όµως, ξέρουµε πολύ καλά -όπως το ξέρουν και οι συν-
ταξιούχοι και οι εργαζόµενοι και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και
οι άνεργοι- ότι όχι µόνον ήρθατε στην εξουσία λέγοντας «Όχι»
σε όλα, αλλά λέγοντας και ψέµατα. «Αυταπάτες» τα είπατε µετά.
Και όλα αυτά, όµως, που λέτε σήµερα, είναι επίσης «αυταπάτες». 

Γιατί, αλήθεια, τι έλεγε ο κ. Κατρούγκαλος -και τον είχαµε προ-
ειδοποιήσει- όταν ψηφιζόταν ο νόµος για το συνταξιοδοτικό; Ότι
θα αυξηθούν οι συντάξεις, γιατί θα αυξηθεί το ΑΕΠ. Η ανάπτυξη
που προβλέπεται στο µεσοπρόθεσµο είναι ισχνή. Οι συντάξεις,
όµως, µειώνονται. Μόνο το 2019 µειώνονται κατά 2,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Και λέγαµε τότε ότι και το ΕΚΑΣ θα αποτελέσει πα-
ρελθόν -όπως και έγινε- και ότι οι χήρες θα µείνουν
απροστάτευτες -όπως και έµειναν και έχουµε καταθέσει και προ-
τάσεις νόµου, τις οποίες αγνοείτε- και ότι οι επικουρικές συντά-
ξεις θα υποστούν πολλαπλές περικοπές και πως, βεβαίως, η
εύθραυστη προσωπική διαφορά, αυτό το 18% στις συντάξεις, θα
µπορεί πιο εύκολα να αφαιρεθεί, όπως και γίνεται.

Και δεν είναι µόνον το συνταξιοδοτικό. Είναι και το αφορολό-
γητο, τα 1,9 δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2019, κύριε Υπουργέ
της Οικονοµίας, που είστε εδώ. Αυτή η µείωση κατά 1,9 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ του αφορολόγητου πού πάει; 

Ο κ. Τσακαλώτος δεν παραιτήθηκε. Το ξέρω. Μας τα είπε και
εχθές. Είχε πει κάποτε ότι θα παραιτηθεί. 

Όλη η µείωση του αφορολογήτου πηγαίνει πραγµατικά στις
πλάτες αυτών, που έχουν λιγότερο εισόδηµα και περισσότερη

ανάγκη. Αυτό είναι το ταξικό πρόσηµο των πολιτικών σας. Τα
άλλα, περί αριστερής ιδεολογίας και ιδεοληψιών τα αφήνουµε. 

Και, βεβαίως, οι παραγωγικές δυνάµεις του τόπου, οι ελεύθε-
ροι επαγγελµατίες, οι γιατροί, οι δικηγόροι, επιβαρύνονται µε
232 ευρώ επιπλέον στις ήδη υπέρογκες εισφορές που έχετε επι-
βάλει µε τον αντιασφαλιστικό νόµο Κατρούγκαλου. 

Και θα έλεγε κανείς: Ο κ. Τσακαλώτος ως καθηγητής Οικονο-
µικών µπορεί να µας εξηγήσει -τον ρώτησα και στην επιτροπή,
απάντηση δεν πήρα, µήπως εσείς, κύριε Χουλιαράκη, ευαρεστη-
θείτε να µας απαντήσετε- πώς είναι δυνατόν, όταν προβλέπετε
στο µεσοπρόθεσµο µεταξύ 2016 και 2022 αύξηση του ΑΕΠ της
χώρας κατά 30 δισεκατοµµύρια ευρώ, την ίδια ακριβώς περίοδο
να προβλέπετε πλεονάσµατα 57 δισεκατοµµύρια ευρώ; Αυτό δεν
είναι απλώς φοροµπηχτικό. Αυτό θα είναι το πλέον δυσβάσταχτο
πακέτο, που έχετε περάσει. Πώς, λοιπόν, θα τα βγάλετε αυτά;

Πάω παρακάτω, γιατί είναι σαφές πώς το κάνετε. Είναι σαφές
ότι πάλι θέλετε να παίξετε παιχνίδια και να δηµιουργήσετε αυτα-
πάτες, για να µην πάρετε την προληπτική γραµµή, γιατί -τάχα
µου- θα οδηγήσει σε µνηµόνια. Και, τάχα, τώρα τι ψηφίζουµε; 

Μαζεύετε όλα τα αποθεµατικά των φορέων -θηριώδη αποθε-
µατικά- και τα συγκεντρώνετε αντισυνταγµατικά για τη Βουλή και
για την τοπική αυτοδιοίκηση, όπως σας δείξαµε, για να µπορέ-
σετε στην ουσία να έχετε ένα µαξιλάρι, ούτως ώστε να µπορείτε
να κοροϊδέψετε τον ελληνικό λαό ότι βγαίνετε από τα µνηµόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα υπερβώ
πολύ τον χρόνο.

Θα τελειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το απίστευτο
πογκρόµ που γίνεται από την Κυβέρνηση της Αριστεράς στην το-
πική αυτοδιοίκηση. Εσείς δεν ήσασταν που αµυνόσασταν υπέρ
της τοπικής αυτοδιοίκησης; Τι ακριβώς κάνετε µε την τοπική αυ-
τοδιοίκηση; Αφού µέχρι τώρα της έχετε αφαιρέσει σειρά αρµο-
διοτήτων, µε κορωνίδα τα προνοιακά επιδόµατα και αφού µας
διαβεβαίωνε η κ. Φωτίου ότι δεν θα πειράξει τους κεντρικούς αυ-
τοτελείς πόρους, κάνετε εντελώς το αντίθετο.

Κατ’ αρχάς, λοιπόν, µειώνετε και άλλο τα χρήµατα της τοπικής
αυτοδιοίκησης, µειώνετε τους ΚΑΠ, διότι έχετε ήδη συγκεντρώ-
σει αρµοδιότητες αντισυνταγµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, όπως σας είπα, θέλω λίγο χρόνο και την ανοχή
σας για να ολοκληρώσω αυτό το επιχείρηµα.

Από τα 3.358 εκατοµµύρια ευρώ, που είχαν προβλεφθεί για το
2019, έχουµε µείωση σε 2.510 εκατοµµύρια ευρώ. Μειώσατε 848
εκατοµµύρια ευρώ από την τοπική αυτοδιοίκηση. Και, επιπλέον,
αφού τους παίρνετε τα αποθεµατικά, τους επιβάλλετε και κυρώ-
σεις από πάνω. Τους παίρνετε βίαια και αντισυνταγµατικά τα χρή-
µατα και τι λέτε; Ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί τη µείωση, στην
περίπτωση παραβίασης, του ύψους της ετήσιας επιχορήγησης
του φορέα, άρα και των ΟΤΑ, και την καθαίρεση -ακούστε, κύριοι
συνάδελφοι, τι πάτε να ψηφίσετε- των µελών του ΔΣ του φορέα,
των εκτελεστικών του οργάνων και του προϊσταµένου των Οικο-
νοµικών Υπηρεσιών.

Δηλαδή, η Κυβέρνηση ονειρεύεται ότι µε απόφαση δύο Υπουρ-
γών θα µπορεί να καθαιρεί µονοπρόσωπα ή συλλογικά όργανα
της τοπικής αυτοδιοίκησης; Ποιον; Τον δήµαρχο; Το δηµοτικό
συµβούλιο; Την εκτελεστική επιτροπή; Επιπλέον, αν αυτή η κύ-
ρωση δεν αφορά τους αυτοδιοικητικούς, ποιους αφορά; Και πώς
µπορεί να καθαιρείται υπάλληλος αυτοδιοικητικός, προϊστάµε-
νος, από δύο Υπουργούς της Κυβέρνησης, κατά παράκαµψη των
ισχυουσών πειθαρχικών διαδικασιών;

Είναι η πλήρης κατάργηση του αυτοδιοίκητου, η πλήρης πα-
ραβίαση του άρθρου 102 του Συντάγµατος, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αυτό που πάτε να ψηφίσετε και σκεφτείτε το πολύ
καλά πριν το κάνετε. Αλλιώς, θα επιβεβαιωθούν όσοι λένε ότι
αυτό που θέλατε πάντοτε είναι να έχετε όλη την εξουσία και να
επιβάλλετε ένα ισοπεδωτικό, ολοκληρωτικό καθεστώς ενός κοµ-
µατικού, συγκεντρωτικού κράτους και µιας κοινωνίας ισοπεδω-
µένης, ένα λιβάδι επιδοµατούχων, που θα έχουν τις διάφορες
κάρτες για συσσίτια και επιδόµατα. 
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Αν αυτός είναι ο στόχος σας, τότε αφαιρώντας αρµοδιότητες
από την αυτοδιοίκηση, κάνοντας κυρώσεις απαράδεκτες για το
αυτοδιοίκητο στην αυτοδιοίκηση, σιγά-σιγά και υπονοµευτικά πη-
γαίνετε εκεί.

Επειδή σήµερα, µέρα που είναι, ακόµα την πρότασή σας για
το µακεδονικό δεν την έχουµε δει, να ξέρετε ότι τα καθρεφτάκια
σταµατούν να πουλιούνται και ότι την ίδια ώρα που ο Έλληνας
πολίτης νοιάζεται για τα εθνικά ζητήµατα, νοιάζεται και γι’ αυτό
που έχει υποστεί χρόνια τώρα.

Είναι ώρα, λοιπόν, να τελειώσετε και είναι ώρα ο ελληνικός
λαός να µιλήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Χατζησάββας
από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να καταλάβω πώς είναι δυνατόν, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα

Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, όλα τα κόµµατα να είναι αντιµνηµονιακά
και να µην µιλούν εναντίον των µνηµονίων και να είµαστε στο µνη-
µόνιο υπ’ αριθµόν νούµερο 4. Ήλθε το νέο µνηµόνιο, το τέταρτο,
και τα µέτρα, που εµπεριέχει το χαρακτηρίζουν από µόνα τους.
Δεν χρειάζεται να πω εγώ κάτι παραπάνω. Να τονίσω µόνο, ότι
είναι ακραία νεοφιλελεύθερο, ακραία καπιταλιστικό, ακραία αν-
τιλαϊκό. Τα σύγχρονα πολιτικά άκρα, ξέρετε, δεν µπορούν να ορι-
στούν σε µια ευθεία. Ορίζονται σε κύκλο ή ακόµα και σε σφαίρα.

Οπότε, είσαστε ακραία νεοφιλελεύθεροι και ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ
και Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ. Έχετε όλοι ξοφλήσει πολιτικά
και ιδεολογικά. Είσαστε µια µάζα ακραίων νεοφιλελεύθερων κα-
πιταλιστών, ό,τι χειρότερο. Διαγκωνίζεστε για το ποιος θα υπη-
ρετήσει καλύτερα την Ευρωπαϊκή Ένωση των τραπεζιτών, των
εργολάβων, των Γερµανών και της Μέρκελ και είσαστε απέναντι
-και εχθροί- από ένα σύστηµα οικονοµικού και κοινωνικού δι-
καίου, το οποίο θα έπρεπε να έχει σηµείο αναφοράς το κράτος-
έθνος. Ευτυχώς, όµως, για εµάς και τους λαούς της Ευρώπης
-δυστυχώς για εσάς- σε πολλές χώρες της Ευρώπης έχει αρχίσει
και εφαρµόζεται.

Είναι πλέον ξεκάθαρο ότι στην ουσία είστε µαζί. Είστε µαζί στα
οικονοµικά µέτρα και στα µνηµόνια, µαζί στα εθνικά θέµατα,
όπως η σύνθετη ονοµασία που πάτε να δώσετε στα Σκόπια. Γιατί
είναι ιδεολογικό άλµα το να έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ στη θέση της Νέας
Δηµοκρατίας για σύνθετη ονοµασία και να τη χαρίσει. Το ερώ-
τηµα, που ευλόγως γεννάται, είναι το εξής: Αφού σε όλα είστε
µαζί και διεκδικείτε τον κεντρώο αυτό νεοφιλελεύθερο χώρο,
γιατί κατεβάζετε ξεχωριστά ψηφοδέλτια και δεν κατεβαίνετε
απευθείας σε ένα ψηφοδέλτιο στις επόµενες εκλογές; Και να
γίνει αυτό που λέει ο Αρχηγός µας ο Νίκος Μιχαλολιάκος, ότι
από τη µια πλευρά είναι η Χρυσή Αυγή και από την άλλη µεριά
είναι το κόµµα των πολιτικών κοµµάτων. Περιµένετε να γίνουν οι
εκλογές και θα συνεργαστείτε µάλλον αργότερα.

Όσον αφορά τα µνηµόνια, δεν θα πω µόνο τα δικά µου, τα
εθνικιστικά, «τα χρυσαυγίτικα», αυτά τα ακραία. Θα αναφέρω
αυτά που έλεγε ο Αλέξης Τσίπρας πριν και θα προσθέτω µικρό
ή µεγάλο σχολιασµό. Και όταν λέω «πριν» εννοώ πριν γίνει Πρω-
θυπουργός, πριν τα µνηµόνια, πριν το δηµοψήφισµα κ.λπ..

Έλεγε, λοιπόν, ο Αλέξης Τσίπρας πριν ότι πρέπει να βγούµε
από τα µνηµόνια αν θέλουµε να βγούµε από τη λιτότητα. Προς
το παρόν, πάντως, επιβάλλετε και εφαρµόζετε µνηµόνια όπως
δεν κατάφεραν τόσο καλά να τα εφαρµόσουν η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ. Έλεγε ότι τα µνηµόνια σηµαίνουν βαρβαρότητα
και υποτέλεια, εκβιασµό και οµηρία. Σε ποιους ασκούνται τα πα-
ραπάνω από εσάς τώρα; Στην κοινωνία και στα οικονοµικά
ασθενή στρώµατα εφαρµόζονται.

Έλεγε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα υπογράψει µνηµόνια, γιατί δεν τον
κρατάει κανένας από πουθενά και υπογράφουν µόνο όσοι τους
κρατάνε από κάπου. Άρα, αφού φέρατε δύο µνηµόνια, κάποιος
σας κρατάει από κάπου. Εκτός κι αν βγει ο Πρωθυπουργός να
πει ότι πριν δεν ήξερε τι έλεγε ή ότι τα έλεγε λάθος. Ξέρατε τι
λέγατε. Απλά δεν περιµένατε να εξελιχθούν έτσι τα πράγµατα.

Έλεγε πως θα πρέπει να δοθεί ένα τέλος στα µνηµόνια, µε
κάθε αριθµό και σε οποιαδήποτε γλώσσα. Ας αρχίσουµε πρώτα
από τα νούµερα, που είναι και ωραία. 

Το τρίτο και τέταρτο µνηµόνιο, λοιπόν, σας ανήκει και έχετε τη
µεγαλύτερη ευθύνη. Αν και στο τρίτο, έβαλε πλάτη όλο το υπό-

λοιπο µνηµονιακό τόξο, για να µην πέσει τότε η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί έκανε µαγκιές ο Καµµένος µε τους ΑΝΕΛ.

Όσο για τη γλώσσα, είναι σαν να σας εκδικούνται οι επικυ-
ρίαρχοι που σας δίνουν εντολές, για να µη γίνονται καθυστερή-
σεις σε µεταφράσεις και πάνω από όλα, για να τα καταλαβαίνετε
καλύτερα, γιατί στο οικονοµικό επιτελείο σκέφτεστε αγγλικά.
Έτσι, έχουν αρχίσει πλέον και τις εντολές σας τις στέλνουν απευ-
θείας στα αγγλικά.

Επίσης, έλεγε ότι πρέπει να γίνει ανατροπή της µνηµονιακής
τυραννίας. Οπότε στα περί τυραννίας τι άλλαξε τώρα µε τα δικά
σας µνηµόνια; Υπάρχει τώρα τυραννία; Ποιος είναι ο τύραννος;
Πώς πρέπει να αντιδράσει ο δηµοκράτης, πατριώτης Έλληνας
απέναντι στον τύραννο; Έλεγε ότι θα πρέπει να γίνει αλλαγή πο-
ρείας και προοπτικής στην ευρωζώνη. Οπότε, συµφωνείτε µε την
παθογένεια της ευρωζώνης και του ευρώ και θα πρέπει να αλλά-
ξουµε πορεία. 

Σε δική µου επερώτηση που απαντήθηκε από τον κ. Τσακα-
λώτο, παραδέχθηκε ότι τα µνηµόνια ήταν µόνο υπέρ της διάσω-
σης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ευρώ. Έλεγε, επίσης, για
τη διαχείριση των µνηµονίων, ότι δεν µπορείς να τα διαχειριστείς
σωστά. Ακυρώνεις ή εφαρµόζεις. Δεν υπάρχει ενδιάµεση κατά-
σταση και ούτε σωστή διαχείριση. Οπότε εσείς ξεκάθαρα απο-
φασίσατε να µην τα ακυρώσετε, να τα φέρετε και να τα
εφαρµόσετε. Δεν τα θάψατε βαθιά, όπως λέγατε ότι µόνο αυτό
µπορεί να σώσει τον ελληνικό λαό από την λιτότητα. Θάψατε, βέ-
βαια, το τόµαχοκ του αντιµνηµονιακού πολέµου σας, µαζί µε
τους ζουρνάδες, τα νταούλια, εργασιακά δικαιώµατα, κοινωνικές
ελευθερίες. Κάποιοι κυβερνητικοί Βουλευτές, όµως, βλέπουν
ανάπτυξη πίσω από όλα αυτά και βλέπουµε µπετονιέρες να γυρ-
νάνε στους δρόµους. Ο κόσµος δεν τα βλέπει αυτά. Και αν δει
µπετονιέρες να γυρνάνε στους δρόµους, φοβάται ότι κάποιο hot
spot χτίζεται στη γειτονιά του ή κάποια διόδια. Έχετε γεµίσει διό-
δια παντού.

Τι λέει ο Φίλης, όµως, και σας εκθέτει;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η λιτότητα θα συνεχιστεί και είναι λάθος η µείωση συντάξεων.

Το υπερταµείο µετέτρεψε την Ελλάδα σε αποικία χρέους. Τα αν-
τίµετρα θα δοθούν σε οικονοµικά ισχυρούς και όχι σε ασθενείς.
Τα υψηλά πλεονάσµατα συρρικνώνουν την οικονοµία και δεν την
αναπτύσσουν. Αυτά τα λέει ο Φίλης. 

Βέβαια, µε όλα τα παραπάνω, πιστέψατε ότι ο κόσµος θα
ασχολείται µόνο µε τα µνηµονιακά µέτρα, µε την επιβίωσή του
και δεν θα τον νοιάζουν τα εθνικά θέµατα. 

Όµως, πέσατε εντελώς έξω. Τα συλλαλητήρια απέδειξαν ακρι-
βώς το αντίθετο. Οι αντιδράσεις του κόσµου σας, δείχνουν
ακόµα και τώρα ότι δεν είστε στον σωστό δρόµο. 

Εµείς λοιπόν, καλούµε τον κόσµο µε ελληνικές σηµαίες να
έρθει την Παρασκευή στις 10 η ώρα έξω από τη Βουλή και να αν-
τιδράσει σ’ αυτό που γίνεται, να αντιδράσει µε κάθε µέσο και µε
κάθε τρόπο και σε κάθε ευκαιρία. Θα πρέπει να έρθουν για αρχή
την Παρασκευή έξω από τη Βουλή, για να δώσουµε το εθνικό
παρών. Η Ελλάδα βιώνει την τρίτη φάση του Μακεδονικού Απε-
λευθερωτικού Αγώνα, που ξεκίνησε µε την κατάρρευση της Οθω-
µανικής Αυτοκρατορίας ενάντια στους Σλάβους, κυρίως στους
Βουλγάρους. 

Θα πρέπει να καταλάβετε ότι ο κόσµος δεν τα αντέχει αυτά
που πάτε να περάσετε. Η κοινωνία έξω βράζει. Δεν ξέρω το πε-
ριβάλλον σας τι λέει. Όµως, όπως είπα, ήδη έχετε κάνει ένα
άλµα, για να φτάσετε τη Νέα Δηµοκρατία στη θέση σας για το
ζήτηµα των Σκοπίων. 

Εµείς, ως Χρυσή Αυγή, λέµε να µη γίνει καµµία διαπραγµά-
τευση –όχι απλώς συµφωνία, να µη γίνει καν διαπραγµάτευση-
για χρήση του όρου «Μακεδονία», κάτι που όλα τα υπόλοιπα κόµ-
µατα αποδέχεστε. Δεν πρέπει να γίνει και δεν µπορεί κανείς να
διαπραγµατευτεί, κάτι που δεν είναι ιδιοκτησία του. Η Μακεδο-
νία, λοιπόν, εδώ και χιλιάδες χρόνια ανήκει στους χιλιάδες νε-
κρούς ήρωές της, που έχυσαν το αίµα τους για την
απελευθέρωσή της και ανήκει στα γεννηµένα και αγέννητα παι-
διά του έθνους µας.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Σπυρίδων Λυ-

κούδης έχει τον λόγο και µετά ο κ. Κουκούτσης.
Ορίστε, κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν ήθελε κανείς να απονείµει

κάποια εύσηµα στη Κυβέρνηση τώρα, που λέει ότι τα βάσανά µας
τέλειωσαν και βγαίνουµε από τα µνηµόνια, θα την επαινούσε
πρωτίστως για την αδιαµφισβήτητη ικανότητά της στην πολιτική
µεταγλώττιση. Η εθνική περηφάνεια διεσώθη, όταν η τρόικα µε-
τονοµάστηκε σε θεσµούς, µε τα ίδια ακριβώς πρόσωπα, όταν τα
ταπεινά γραφεία των Υπουργείων αντικατέστησαν οι πολυτελείς
αίθουσες του Χίλτον για τις συναντήσεις και τις διαπραγµατεύ-
σεις και όταν το τρίτο µνηµόνιο, στα οκτώ χρόνια της κρίσης, µε-
τονοµάστηκε ευπρεπώς και ουδέτερα σε «πρόγραµµα στήριξης».
Δεν δανειζόµαστε δηλαδή εµείς, οι άλλοι µας στηρίζουν. Δεν
πρόκειται για άγριες περικοπές των συνταξιούχων, αλλά για «ση-
µαντική επίπτωση στην εξέλιξη της συνταξιοδοτικής δαπάνης,
που έχει η ασφαλιστική µεταρρύθµιση», όπως µε θράσος ανα-
γράφεται, εκτός αν κάποιος το δει ως χιούµορ.

Αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη θέση των συναδέλφων της συµ-
πολίτευσης, όµως ειλικρινά, δεν τη συµµερίζοµαι, γιατί ελπίζω
να βρήκαν τον χρόνο να διαβάσουν, για να κατανοήσουν τις συ-
νολικά πάνω από πεντακόσιες σελίδες και να µην κλονιστούν από
το κατεπείγον της διαδικασίας, την οποία κάποτε όλοι µαζί κα-
τακεραυνώναµε, αλλά την οποία τώρα ειλικρινά δεν αντιλαµβά-
νοµαι πόσο εύκολα τη χειροκροτούν. 

Ελπίζω, επίσης, εκτός των άγριων περικοπών στις συντάξεις,
την υποχρηµατοδότηση του κοινωνικού κράτους, το ότι οι πρω-
τογενείς δαπάνες της Γενικής Κυβέρνησης για κοινωνικές παρο-
χές µειώνονται στην περίοδο 2019-2022 από το 53% στο 48% και
µια σειρά από άλλες επεµβάσεις, όπως η πλήρης κατάργηση του
ΕΚΑΣ, να εντόπισαν οι συνάδελφοι την κυνικότητα, µε την οποία
οµολογείται ότι µεγάλο µέρος αυτών το αποκαλούν «εξισορρο-
ποιητικές κοινωνικές παρεµβάσεις, για να χρηµατοδοτηθούν από
την περιστολή των συντάξεων». Δηλαδή, τσακίζουµε τους συν-
ταξιούχους, για να κάνουµε επιδοµατική κοινωνική πολιτική, ενώ
οι συντάξεις, όχι µόνο κατακρεουργούνται, αλλά θα παραµείνουν
και στάσιµες µέχρι το 2022. 

Τα πλεονάσµατα των προηγούµενων, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ήταν αιµατοβαµµένα, ενώ τα θηριώδη και µη απαιτού-
µενα σηµερινά είναι θεόπεµπτα. 

Ελπίζω, επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παρατηρή-
σατε ότι η βασική πηγή των διαθέσιµων πόρων ύψους 29 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ για την περίοδο του µεσοπρόθεσµου σχετικά
µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων προέρχονται κατά 80%
από κοινοτικές εισροές, στη σελίδα 182. Τώρα που µας απαλλά-
ξατε από τα γερµανικά στρατεύµατα κατοχής, µήπως έχετε την
περιέργεια να αναγνώσετε ποια χώρα συµβάλλει κατά το 1/5
στον κοινοτικό προϋπολογισµό, από τον οποίο και θα προέλθουν
αυτά τα χρήµατα; 

Ως πότε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πλανάστε, θα περι-
πλανάστε και όµως θα επιµένετε να κάνετε πλάνα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κυβερνητικοί κύκλοι, όσα
µέσα κι αν µετέρχονται και όσο κι αν έντονη προπαγάνδα ασκούν
και χρησιµοποιούν, δεν θα αποφύγουν τελικά να απαντήσουν στα
γνωστά αµείλικτα ερωτήµατα, που θα τους ακολουθούν, όπου κι
αν βρίσκονται.

Πρώτον, για ποιο λόγο έπρεπε να φέρουν τη χώρα στο χείλος
του γκρεµού, να την ζηµιώσουν, τουλάχιστον, κατά 100 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, για να βρεθεί στην κατάσταση που ήταν -όπως
όλοι αναγνωρίζουν- στα τέλη του 2014, αλλά µε χειρότερη αφε-
τηρία και περισσότερους κινδύνους; Να δοθεί, επιτέλους, µια
απάντηση.

Δεύτερον, εάν έχουν σκοπό να επαναλάβουν τους χορούς στο
Σύνταγµα, ας εξηγήσουν στους πολίτες πότε είχαν δίκαιο: Όταν
υπέγραφαν το τρίτο µνηµόνιο µε θρήνους και δάκρια δηµοσίως
ή τώρα που επιχαίρουν, διαφεύγοντας από την έξοδο κινδύνου,
ακριβώς επειδή εφάρµοσαν τα µέτρα του µνηµονίου και, µάλι-
στα, ως βασιλικότεροι του βασιλέως; Αδίκως ή δικαίως θρηνού-
σαν; Πώς είναι δυνατόν να παρουσιάσουν ως τεράστια επιτυχία

τα «εκβιαστικά» µέτρα των εταίρων µας, που αναγκάστηκαν να
αποδεχθούν µε σπαραγµό καρδιάς;

Τρίτον, έχουν κάτι οι ίδιοι να επιδείξουν ως διακριτή συµβολή
δική τους στην επιτυχία της εξόδου, όπως στον τοµέα της παι-
δείας, στα νοσοκοµεία, στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη,
στην ποιότητα της διοίκησης, στην αποκοµµατικοποίηση του
κράτους, στις δηµόσιες υπηρεσίες προς τον πολίτη, στη δηµόσια
ευταξία και ασφάλεια, στις συγκοινωνίες, κ.λπ., πέρα από την
αφαίµαξη των φορολογουµένων και την απηνή φορολογική κα-
ταδίωξη; Δεν έχω χρόνο για να συνεχίσω. Θα µπορούσα να απα-
ριθµήσω πάρα πολλά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας νεαρός Έλληνας οικονο-
µικός µετανάστης στην περίοδο της κρίσης είπε στην εφηµερίδα
«New York Times» στις 6 του Ιουνίου σε σχετικό της άρθρο για
τη φυγή των νέων µας το εξής: «Όταν συνειδητοποιείς ότι η
χώρα σου έχει γίνει νεκροταφείο ονείρων, προσπαθείς να βρεις
όνειρα αλλού». Ναι, έτσι είναι. Όλοι έχουµε αναλογικά τις ευθύ-
νες µας ως πολιτικά κόµµατα, ως συνδικαλιστές, ως κοινωνικοί
φορείς, ως καταναλωτές, ως πολιτικοί ατοµικά, ως θεσµοί, ως
κράτος, ως διοίκηση, ως απλοί πολίτες, ως γονείς. Εγώ, που σας
µιλάω από αυτό το Βήµα τώρα, έχω µερίδιο της ευθύνης. Μεγα-
λύτερη, όµως, συντριβή των ονείρων της νέας γενιάς από αυτή
που βιώνει σήµερα, δεν έχει υπάρξει ξανά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θρυλούµενη έξοδος από τα
µνηµόνια ας συνοδευτεί και µε την εξόδιο πολιτική ακολουθία
του λαϊκισµού κάθε κοπής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του κόµµατος το Ποτάµι)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Ανε-

ξάρτητος Βουλευτής κ. Κουκούτσης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εν έτει 2018 ακούστηκε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα η διαφορά

ανάµεσα στον καπιταλισµό, το σοσιαλισµό κ.λπ. και το τι έχει
εφαρµοστεί σε αυτήν εδώ τη χώρα. Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι,
σε αυτήν εδώ τη χώρα µακάρι να είχαµε τον καπιταλισµό ή τον
σοσιαλισµό ή οποιοδήποτε άλλο σύστηµα. Εδώ ήταν όλα -ας µου
επιτραπεί η έκφραση- άρπα – «κόλλα» µια ζωή. Όλα «γιαλαντζί»,
όλα «ντεµί».

Κανένας δεν αντιλαµβάνεται -εκτός, ίσως, από αυτούς που χει-
ρίζονται το προσκήνιο και το παρασκήνιο σε αυτήν εδώ τη χώρα-
ότι η Ελλάδα, µε αυτά που γίνονται και µε αυτά που θα ακολου-
θήσουν, οδηγείται σε πλήρη οικονοµική παράλυση και εξάρτηση. 

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα αυτό το αριστερό µεσοπρόθεσµο
πλαίσιο δηµοσιονοµικής προσαρµογής για την περίοδο 2019-
2022 για να µας οδηγήσει στην «καθαρή έξοδο» που ευαγγελί-
ζεται η Κυβέρνηση. Όλα αυτά, βέβαια, είναι ήδη ψηφισµένα, από
όλες τις πτέρυγες. Είναι, όµως, ένα πολυνοµοσχέδιο αριστερής
έµπνευσης. Και αυτό σηµαίνει ότι είναι ανθρωπιστικό, φιλικό, µε
πρόσηµο διεθνιστικό. 

Στην Αριστερά και στον κ. Τσίπρα οι παγκόσµιοι διαφεντευτές
βρήκαν το πολιτικό πεδίο και τον άνθρωπο – εργαλείο, µέσω του
οποίου θα διεκπεραιώσουν τα συµφέροντά τους στην Ελλάδα
και στον ευρύτερο βαλκανικό χώρο, χωρίς να ανοίξει µύτη, χωρίς
να ανοίξει ρουθούνι.

Από την άλλη µεριά, η αποδυναµωµένη, ισχνή, λόγω του ιδεο-
λογικού της αποπροσανατολισµού, άκαπνη Δεξιά, δίνει τη δυνα-
τότητα στην Αριστερά να κάνει άνετα το δικό της παιχνίδι.
Κάποτε ο αστικός πολιτικός κόσµος περιστοιχιζόταν από σειρά
πνευµατικών ανθρώπων µεγάλου διαµετρήµατος, µε αξιόπιστο
µηχανισµό στην κοινωνία και µε σταθερή ιδεολογική κατεύθυνση.
Τώρα συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο.

Το σηµερινό πολυνοµοσχέδιο-έκτρωµα καλύπτει ένα ευρύ
φάσµα µνηµονιακών εκκρεµοτήτων, που αφορούν στα προνοι-
ακά επιδόµατα, στην πώληση µονάδων της ΔΕΗ, στην ενίσχυση
του ρόλου των οικονοµικών εισαγγελέων, σε αλλαγές του Πτω-
χευτικού Κώδικα. Περιλαµβάνει διατάξεις του Υπουργείου Του-
ρισµού, την αύξηση στην απαιτούµενη συµµετοχή για προκήρυξη
απεργιών σε πρωτοβάθµια σωµατεία και άλλα πολλά. 

Ας µην ανησυχούν οι πολίτες. Ας µην αγωνιούν. Έµµεσα ή
άµεσα, το τσεκούρωµα θα το γευθούν όλοι τους και δεν µπορεί
να γίνει αλλιώς, βέβαια, εφόσον η µαρξιστική ιδεοληψία θα το
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µοιράσει ισόποσα. Να είστε σίγουροι. Βέβαια, οι κυβερνητικοί
παράγοντες συνεχίζουν να µας εµπαίζουν, λέγοντας ότι για το
2019 οι περικοπές στις συντάξεις θα αντιστοιχηθούν µε ισόποσα
αντίµετρα. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο, καταρρέουν όλοι οι µύθοι και αποκα-
λύπτονται τα µεγάλα ψέµατα, ότι η Ελλάδα τελειώνει µε τα µνη-
µόνια, από τη στιγµή που ήδη προβλέπονται νέα βάρη στον λαό
ύψους 18,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Ο ΣΥΡΙΖΑ κάποια στιγµή, όπως συνέβη και µε άλλους στο πα-
ρελθόν, έπεισε το εκλογικό σώµα ότι πιθανότατα δεν θα είναι σαν
τους άλλους. Ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας, µε υποσχέ-
σεις για µια µετρηµένη διακυβέρνηση, κυρίως για τα οικονοµικά,
και µια διαφορετική αντίληψη για την άσκηση της εξουσίας, υπο-
τίθεται. Η πραγµατικότητα κατέδειξε, όµως, µόνο άστοχους χει-
ρισµούς, έλλειψη διαχειριστικού ελέγχου, φλυαρία, αµετροεπή
προπαγάνδα και µικροπολιτική. 

Μιας και µιλάµε για προπαγάνδα, τι θα γίνει µε αυτή την κυρία
στην ΕΡΤ; Γελάει ο κόσµος κάθε µεσηµέρι. Γελούσατε κάποτε
µε την «Ηχώ των Γεγονότων» και τον Βαγγέλη Μπίστικα, αλλά
τώρα είναι πολύ χειρότερα τα πράγµατα. Το µόνο που λείπει είναι
παιδάκια στην εκποµπή της µε κόκκινα µαντιλάκια και σφυροδρέ-
πανα να λένε «ωσαννά εν τοις υψίστοις» στον Αλέξη Τσίπρα. Έχει
παραγίνει το κακό. Όντως, γελάει ο κόσµος. Ειλικρινά, κακό σας
κάνει. 

Η πραγµατικότητα είναι αυτή. Τα αδιέξοδα µνηµόνια που συ-
νεχίζονται, η διογκούµενη φτώχεια και γενικότερα οι αστοχίες
εξανεµίζουν, έστω και κάτι το θετικό, που θα µπορούσε να προ-
κύψει. Δυστυχώς, ο πολιτικός κόσµος, αλλά και οι πολίτες δεν
έχουν κατανοήσει το µέγεθος του προβλήµατος και ότι τα οικο-
νοµικά δεδοµένα δείχνουν ότι η προοπτική µας στο άµεσο µέλ-
λον θα είναι δυσοίωνη. 

Εδώ χρειάζεται ένα σχέδιο µακρόπνοο, ένα πολιτικό σχέδιο
ολιστικής ανατροπής των δοµών, που υπάρχουν σήµερα στην οι-
κονοµία και στην κοινωνία. Χρειάζεται ένα σχέδιο µε ευρύτερη
πολιτική αποδοχή, συναινετικό και ρεαλιστικό. Έχει δοθεί η εν-
τύπωση ότι το 2018 θα είναι µία αφετηρία για εξοµάλυνση και
ανακούφιση του κόσµου από τα δεινά του µνηµονίου. 

Έχετε αναλογιστεί τι καταφέραµε όλα αυτά τα χρόνια της κρί-
σης; Έγιναν µεταρρυθµίσεις; Αυξήθηκε η παραγωγικότητα και η
διεθνής ανταγωνιστικότητά µας; Είναι ποτέ δυνατόν η δηµοσιο-
νοµική προσαρµογή να γίνεται µόνο για περικοπές και φόρους;
Τι παράγουµε; Υπάρχει θεσµικό πλαίσιο; Υπάρχει φορολογικό
πλαίσιο; Αποδίδεται δικαιοσύνη; Τι κάναµε για την έρευνα και την
καινοτοµία; 

Ας υποθέσουµε ότι διαβαίνουµε την πόρτα της εξόδου από τα
µνηµόνια κι ότι αρχίζουµε µία καινούργια πορεία. Έχουµε τη δυ-
νατότητα να πάµε µπροστά, παρακάτω; Έχουµε τη δυνατότητα
να προχωρήσουµε δηµιουργικά; Ξεριζώσαµε κάποιες από τις αι-
τίες, που έφεραν την κρίση όλα αυτά τα χρόνια; 

Ως πότε θα παραβλέπουµε τα πραγµατικά µας προβλήµατα
και θα εντείνουµε τη συνθηµατολογία, τη διαίρεση, την πόλωση
στην ελληνική κοινωνία;  Η χώρα µας είναι αυτή τη στιγµή δέσµια
κι όσο κι αν πονάει είναι προτεκτοράτο! Είναι ποτέ δυνατόν ένα
προτεκτοράτο να µην είναι σε µόνιµη οικονοµική και κυρίως πο-
λιτική εξάρτηση;    

Με το αφήγηµα, λοιπόν, αυτό θα δοθεί η εντύπωση στον λαό
ότι η Ελλάδα µπαίνει σε µία υποτιθέµενη κανονικότητα. Έτσι, ο
κυρίαρχος λαός θα έχει την εντύπωση ότι ζει σε µία ανεξάρτητη
χώρα πλέον και το πολιτικό προσωπικό της χώρας θα δείξει ότι
έχει θέσεις, διαφορές και κυρίως ότι δεν είναι κατευθυνόµενο.
Οι φρούδες ελπίδες θα ξαναγυρίσουν, τα παραµύθια θα πρυτα-
νεύσουν πάλι και η απόδοση δικαιοσύνης για τη χρεοκοπία της
χώρας θα µείνει στην άκρη. 

Συντελείται κοσµογονία, κυρίες και κύριοι, στην Ευρώπη, στον
κόσµο όλον, στη Βαλκανική, κυρίως όµως στην περιοχή µας, κι
εµείς είµαστε ο πτωχός συγγενής. Ό,τι και λέµε σε αυτή την Αί-
θουσα, η αλήθεια είναι έξω στον δρόµο. Τη γνωρίζουν οι εργα-
ζόµενοι, οι επιχειρηµατίες, οι συνταξιούχοι, οι εργάτες. Κατήφεια
και πίκρα! Κι όταν θολώσει το βλέµµα του κοσµάκη, δεν µπορεί
να κοιτάξει ούτε αριστερά, ούτε δεξιά, ούτε στο κέντρο. Θα γυ-
ρίσει το βλέµµα του παντού και τότε τα πράγµατα θα είναι δύ-

σκολα. 
Όσο για το Σκοπιανό, τι να πούµε; Μόνο, το πώς τα φέρνει η

ζωή. Πίεση πέραν του Ατλαντικού να κλείσει το θέµα. Σε ποιους;
Στους πολιτικούς επίγονους του ΣΝΟΦ. 

Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Ιά-

σονας Φωτήλας.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν επιθυµούσαµε να βάλουµε

έναν τίτλο στο σηµερινό νοµοσχέδιο, θα µπορούσαµε να το ονο-
µάσουµε «Αυλαία στο παραµύθι της καθαρής εξόδου». Στην
πραγµατικότητα, αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι τίποτε άλλο, παρά
η επικύρωση του τέταρτου µνηµονίου, του πρώτου χωρίς χρη-
µατοδότηση. Πραγµατικά, κατορθώσατε το ακατόρθωτο. Από το
«λεφτά χωρίς µνηµόνιο», φτάσαµε στο «µνηµόνιο χωρίς λεφτά».
Θα έχουµε 14,5 δισεκατοµµύρια µέτρα, σκληρής λιτότητας στα
επόµενα πέντε χρόνια, µειώσεις µισθών και συντάξεων. Μία µε
τρεις συντάξεις θα χάσουν οι συνταξιούχοι του δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα, έναν µισθό ο κάθε χαµηλόµισθος. Έτσι, για να
µην ξεχνάµε πόσο προστατεύετε τους πιο αδύναµους.

Δύο λόγια για τα πλεονάσµατα, γιατί πραγµατικά αποτελούν
την επιτοµή της εξαπάτησης και των ψεµάτων των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.
Ο κ. Τσίπρας χαρακτήριζε το 2014 το πλεόνασµα της κυβέρνη-
σης Σαµαρά ως πλεόνασµα δυστυχίας, τραγωδίας, αίµατος, πλε-
όνασµα θράσους και απάτης. Έλεγε χαρακτηριστικά τον Μάρτιο
του 2014 -ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, τι έλεγε ο Αρχηγός σας-
για τα πλεονάσµατα: «Δεν έχω κανένα πλεόνασµα σε υποκλίσεις
µπροστά στην κ. Μέρκελ και στους δανειστές όπως ο κ. Σαµα-
ράς.» Παρεµπιπτόντως η κ. Μέρκελ στους Ιταλούς ως παρά-
δειγµα υποταγής απέναντι στους θεσµούς δεν ανέφερε τον κ.
Σαµαρά, αλλά τον κ. Τσίπρα, λέγοντας: «Κοιτάξτε, όταν έγιναν
εκλογές στην Ελλάδα και ο Αλέξης Τσίπρας έγινε Πρωθυπουρ-
γός, υπήρχαν πολλές ερωτήσεις στο τραπέζι. Μιλήσαµε πολλά,
πολλά βράδια, αλλά καταφέραµε κάτι».

Καταθέτω και τα σχετικά, για όποιον θέλει να θυµηθεί.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσων Φωτήλας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και συνεχίζει ο κ. Τσίπρας: «Εµείς η Αριστερά, ο ΣΥΡΙΖΑ, είµα-
στε περήφανοι για άλλα πλεονάσµατα. Για το πλεόνασµά µας σε
αγώνες, σε αγωνιστές, που έδωσαν ακόµα και τη ζωή τους για
την υπόθεση του λαού και το πλεόνασµά µας σε αλήθειες, στις
µάχες κατά των µνηµονίων και όσων ανέλαβαν να τα επιβάλλουν
στη χώρα, ντόπιους και ξένους. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά για όποιον θέλει να θυµηθεί τι
έλεγε ο κ. Τσίπρας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσονας Φωτήλας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά έλεγε ο κ. Τσίπρας για τα πλεονάσµατα το 2014. 
Και πόσο ήταν αυτά τα πλεονάσµατα; Για να θυµηθούµε.

Έφταναν µέχρι 4,5%. Θα τελείωναν το 2018, φέτος δηλαδή. Και
βασίζονταν, σύµφωνα µε όλες τις µελέτες, στην ανάπτυξη. Και
υπήρχαν ελάχιστα µέτρα λιτότητας µέχρι 1 δισεκατοµµύριο,
όπως προέβλεπε το περίφηµο mail Χαρδούβελη.

Τι µας φέρατε τώρα που γίνατε Κυβέρνηση; Πλεονάσµατα
ύψους 5,2% ετησίως έως το 2023 και µέτρα συνολικού ύψους
14,5 δισεκατοµµυρίων βασισµένα στην υπερφορολόγηση των
πολιτών και των επιχειρήσεων, σύµφωνα µε όλες τις µελέτες,
όπως αυτή του Λογιστηρίου του Κράτους, όπου προΐσταται ο
σύντροφός σας κ. Κουτεντάκης. Αυτά, λοιπόν, για τα πλεονά-
σµατα.

Όσο για τα περιβόητα αντίµετρα, πάλι ο κ. Τσίπρας στην ίδια
συνέντευξη που έδωσε –εάν µπορείτε να την διαβάσετε- το 2014
αναφέρει επί λέξει: «Θεωρούµε πράξη ντροπής, πράξη καταισχύ-
νης και πράξη ταπείνωσης του κάθε πολίτη της χώρας, από τη
µια να του αρπάζουν το ψωµί από το τραπέζι και από την άλλη
να του πετούν κάποια ψίχουλα, για να τον εξαγοράσουν.». Αυτά
έλεγε ο κ. Τσίπρας.
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Ο δε κ. Φίλης αναφέρει για τα αντίµετρα: «Τα αντίµετρα της
Κυβέρνησης δεν αφορούν ούτε τους συνταξιούχους, που θα
δουν µείωση ούτε τους µισθωτούς µε τη µείωση του αφορολο-
γήτου».

Ορίστε, τι έλεγε και ο κ. Φίλης. Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσων Φωτήλας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η αλήθεια είναι ότι τα αντίµετρα αφορούν -και πολύ µάλιστα-
τους συνταξιούχους και τους µισθωτούς. Γιατί η εφαρµογή τους
προϋποθέτει τον οριστικό στραγγαλισµό τους. 

Θα πω δύο λόγια τώρα για το ΔΝΤ. Αυτό το οποίο κατορθώ-
σατε είναι µοναδικό.

Το ΔΝΤ, που τώρα το θέλετε έξω –δεν ξέρω γιατί το λέω, γιατί
και πέρυσι έξω το θέλατε και µετά στέλνατε επιστολές και το πα-
ρακαλούσατε να ξανάρθει- έχει κάποιες θέσεις, στις οποίες συµ-
φωνούµε όλοι, όπως στην ανάγκη για κούρεµα του χρέους και
άλλες, στις οποίες διαφωνούµε, όπως στις µειώσεις στις συντά-
ξεις και το αφορολόγητο.

Εσείς κατορθώσατε το απίστευτο. Στο συµπληρωµατικό αυτό
µνηµόνιο ενσωµατώθηκαν οι προτάσεις του ΔΝΤ για τις µειώσεις
των συντάξεων και το αφορολόγητο, αλλά τίποτα για το κούρεµα
του χρέους, το οποίο πάει στις καλένδες. Δηλαδή, αντί να κατα-
φέρουµε να πάρουµε τα καλά του ΔΝΤ και να αποφύγουµε τα
κακά, κάναµε ακριβώς το αντίθετο. Συγχαρητήρια! 

Το κερασάκι, όµως, στην τούρτα είναι το άρθρο 109 του νο-
µοσχεδίου. Δηµόσια περιουσία ύψους 25 δισεκατοµµυρίων θα
είναι ενέχυρο στα χέρια του υπερταµείου, που µόνον εσείς τολ-
µήσατε να δεχθείτε τη δηµιουργία του, και του οποίου η πλει-
οψηφία της διοίκησης ανήκει στους δανειστές, για τα επόµενα
εκατό χρόνια. Είναι το τίµηµα της αναξιοπιστίας σας. Είναι η
πρώτη φορά αριστερά. Να σας χαιρόµαστε.

Τελειώνοντας, να πω µια κουβέντα µόνο για την υγεία. Κύριοι
Υπουργοί της υγείας -δεν βλέπω κανέναν εδώ τώρα- δεν έχει
αξία να λέτε µόνοι σας πόσο καλά είναι τα πράγµατα στην υγεία,
πόσο καλά πάνε τα πράµατα στα νοσοκοµεία. Αξία έχει να το πει
κάποιος άλλος για εσάς, αλλιώς απλά ευλογάτε τα γένια σας.

Εγώ για την κατάσταση της υγείας θέλω πραγµατικά πολύ να
µιλήσω και προσπαθώ να µιλήσω µε τη διαδικασία του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου. Εδώ και τέσσερις µήνες καταθέτω επίκαιρες
ερωτήσεις, αλλά δεν έχει αξιωθεί να µε τιµήσει κάποιος Υπουρ-
γός µε την παρουσία του. 

Θα πω µόνο για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1619 και ει-
δικό 249, που είναι πραγµατικά ντροπή σας. Αναφέρεται στο
πρόγραµµα «PHILOS» µέσω του οποίου και µε ευρωπαϊκά κον-
δύλια το ΚΕΕΛΠΝΟ και η Κυβέρνησή σας έχετε στήσει έναν µη-
χανισµό εκατοντάδων προσλήψεων για υµετέρους. Η δε
εποπτεία του ΑΣΕΠ, που λέτε, είναι κυριολεκτικά, για τα µάτια
του κόσµου, καθώς γνωρίζουµε πώς επανεκδόθηκαν οι σχετικοί
πίνακες, δηλαδή κατά τέτοιον τρόπο, ώστε να προσληφθούν οι
δικοί σας άνθρωποι και όχι οι άλλοι, χρησιµοποιώντας στηµένο
µηχανισµό, µε πρόσχηµα το προσφυγικό. 

Όµως, ό,τι και να σκαρφιστείτε, ο χρόνος στην κλεψύδρα τε-
λειώνει και πλέον όλοι οι Έλληνες έχουν καταλάβει και θα σας
δώσουν την απάντηση που σας αξίζει, πολύ σύντοµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αµπελώνα Λάρισα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Λαγός από τη Χρυσή Αυγή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Είναι τόσο το θράσος της Ελληνικής Βου-

λής, της παρέας αυτής εδώ, που κάνει ό,τι θέλει, που σήµερα

που έρχονται νέα µέτρα, επαχθέστατα για τον ελληνικό λαό, νέες
ληστρικές επιδροµές εις βάρος του απλού Έλληνα πολίτη -σή-
µερα ή εχθές, αν θυµάµαι καλά- βγάλατε εδώ τη συµφωνία σας,
κάνατε τη µοιρασιά στην πίτα που έχετε: άλλα 12,5 εκατοµµύρια
ευρώ από το υστέρηµα του ελληνικού λαού θα τα µοιραστείτε
πάλι µεταξύ σας τα κόµµατα της απατεωνιάς. Καλοφάγωτα να
είναι.

Είναι, λοιπόν, τα λεφτά που παίρνετε και που µοιράζεστε µε-
ταξύ σας για να κάνετε το χρέος σας. Το χρέος, όµως, όχι απέ-
ναντι στον Έλληνα πολίτη, αλλά στους διεθνείς τοκογλύφους, οι
οποίοι σας έχουν εγκαθιδρύσει και σας δίνουν τις εντολές για το
πώς πρέπει να φέρεστε. 

Εσείς όλοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι αριστεροί επαναστάτες, δεν ντρέ-
πεστε, όταν βλέπετε ότι σας δίνουν συγχαρητήρια από την Αµε-
ρική, από την Ευρώπη, όλοι αυτοί οι διεθνείς τοκογλύφοι, που
εσείς µαχόσασταν τόσα χρόνια, που κάνατε πορείες εις βάρος
τους, που καίγατε σηµαίες; Δεν ντρέπεστε που διαβάζετε σή-
µερα ότι σας λένε µπράβο, γιατί παραχωρείτε το όνοµα της Μα-
κεδονίας µας; Δεν αισθάνεστε άσχηµα;

Εγώ, ο αρχηγός µου ο Νίκος Μιχαλολιάκος και όλοι οι υπόλοι-
ποι Βουλευτές αισθανόµαστε άσχηµα και αισθανόµαστε συνένο-
χοι, σε όσο µικρό βαθµό µας αναλογεί, µόνο και µόνο που
βρισκόµαστε αυτήν τη στιγµή ανάµεσά σας. Αισθανόµαστε
ενοχή, µόνο και µόνο γι’ αυτό. 

Εσείς δεν ντρέπεστε λίγο; Εσείς τι θα πείτε στους δικούς σας
ανθρώπους; Εδώ δεν έχουµε να κάνουµε µε οικονοµικά µέτρα,
στα οποία κάνατε λάθος, εντάξει, άντε και θα το παλέψουµε και
θα το γυρίσουµε µετά από λίγα χρόνια. Πώς αισθάνεστε; Τι θα
πείτε στους γονείς σας, στους φίλους σας, στα παιδιά σας;

Ότι ήσασταν εσείς, που βάλατε τις υπογραφές και βαράγατε
παλαµάκια ,για να δοθεί το όνοµα της Μακεδονίας µας; Και όχι
µόνο το όνοµα, γιατί σε λίγα χρόνια -σε πέντε, σε έξι, σε δέκα
χρόνια- από σήµερα φυσικά, οι Σκοπιανοί θα διεκδικήσουν και θα
κερδίσουν και άλλα πράγµατα. Δεν θα είναι µόνο το όνοµα.

Πώς αισθάνεστε; Πώς µπορείτε και κοιτάζεστε µεταξύ σας και
να µην ντρέπεστε γι’ αυτά που κάνετε στα ελληνικά απολιθώ-
µατα; Έχετε το θράσος και µιλάτε και µιλάτε και λέτε ότι νοµο-
θετείτε και είστε εδώ, για να υπερασπίζεστε τον ελληνικό λαό.
Πού είναι η ευαισθησία σας; Έγιναν την περασµένη εβδοµάδα
είκοσι τέσσερα συλλαλητήρια σε είκοσι τέσσερις πόλεις της Ελ-
λάδος. Παντού υπήρχε κόσµος. Παντού βγήκαν οι Έλληνες έξω
µε τη γαλανόλευκη και διατράνωναν ότι το όνοµα της Μακεδο-
νίας µας είναι ιερό και εσείς είστε πολύ µικροί για να το διαπραγ-
µατευτείτε και είστε ακόµα µικρότεροι και τιποτένιοι για να το
πουλήσετε. Ο ελληνικός λαός δεν σας το επιτρέψει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακούστε, σας παρα-
καλώ. Αν θέλετε να συνεχίσετε, αλλάξτε το ύφος σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Εσείς να µε ακούσετε. Να αλλάξω το ύφος
µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, βεβαίως. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Τώρα σας πειράζει και το ύφος, εκτός από

τα λόγια µου; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αφήστε τους χαρα-

κτηρισµούς σας. Αυτό σας λέω. Εντάξει; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κανονικά, θα έπρεπε να συµπεριφερθούµε

και αλλιώς. Είστε τυχεροί που φερόµαστε έτσι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να σέβεστε στο

χώρο, στον οποίο µιλάτε. Αν δεν τον σέβεστε, µπορείτε να βγείτε
έξω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Μπολσεβίκε, ο χώρος που µιλάω, θα πρέπει

να σέβεται τη θέληση του ελληνικού λαού και να µη γράφει στα
παλιά του παπούτσια το 75% των Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι δεν
θέλουν να ξεπουλήσετε το όνοµα. Θα σέβεστε πρώτα τους Έλ-
ληνες πολίτες, θα λειτουργείτε στη Βουλή των Ελλήνων µε σε-
βασµό και όχι σαν να είναι το σπίτι σας, γιατί είστε διαχειριστές
και πρέπει να διαχειρίζεστε τα γεγονότα, που συµβαίνουν, γιατί
εσείς αύριο-µεθαύριο θα πάτε πάλι σπίτια σας και δεν θα σας θυ-
µάται κανείς. Το όνοµα της πατρίδας µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώσατε; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Όχι, δεν τελείωσα. Έχω ακόµα πολύ χρόνο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αν θέλετε να τελει-
ώσετε, σας είπα τον τρόπο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Θα ακούσετε και άλλα. Θα συνεχίσουµε να
λέµε αυτά, που θέλουµε να λέµε. 

Το όνοµα της Μακεδονίας, δεν σας έχει δώσει κανείς το δι-
καίωµα να το ξεπουλήσετε. Αν τολµάτε, κάντε ένα δηµοψήφισµα
να δείτε τι λέει ο ελληνικός λαός και αναλόγως να πράξετε. Αυτή
είναι µια διαδικασία. Δεν µπορεί, εσείς, που το παίζετε υπερα-
σπιστές του 0,0%, των κίναιδων, που κάνουν παρελάσεις έξω, ή
κάτι µαστούρηδων που λένε «ζήτω το χασίσι» και πηγαίνουν και
µαστουρώνουν, να είστε εσείς που θα ψηφίζετε υπέρ των δικαιω-
µάτων αυτών, αλλά µε τους Έλληνες πολίτες, που µάχονται για
τη Μακεδονία, να είστε εναντίον. Τι είστε τελικά; Δηµοκράτες;
Φασίστες; Εγώ λέω ότι είστε ο ορισµός της τυραννίας. Για σας
είναι δηµοκρατικό ό,τι σας συµφέρει. Ό,τι δεν σας συµφέρει είναι
αντιδηµοκρατικό.

Φτάνουµε, λοιπόν, µε τόσες παρεµβάσεις, που κάνατε, κύριε
Πρόεδρε, και µε σταµατήσατε, γιατί θα χρειαστώ άλλο ένα
λεπτό, στο ότι οι εποχές που ζούµε είναι πάρα πολύ κρίσιµες και
άσχηµες. Οι εποχές που ζούµε, είναι ευχή και κατάρα. Είναι ευχή
γι’ αυτούς που έχουν το σθένος να αντισταθούν στη λαίλαπα,
που υπάρχει και είναι κατάρα για όλους τους υπόλοιπους, οι
οποίοι µπαίνουν µέσα και διαλέγουν αυτό το στρατόπεδο. Ο κα-
θένας είναι ελεύθερος να ακολουθήσει το πού θα είναι. 

Έλεγα προηγουµένως -και διακόψατε- ότι εσείς µετά από λίγο
χρονικό διάστηµα δεν θα είσαστε εδώ. Ούτε εµείς ξέρουµε πού
θα είµαστε. Όµως το όνοµα της Μακεδονίας θα το έχετε δώσει.
Δεν θα είστε εδώ, για να λέτε αυτά που λέτε σήµερα, ότι δεν τρέ-
χει τίποτα, αλλά εδώ δεν θα είναι και κάποιοι άλλοι τότε για να
µάχονται για αυτά, τα οποία εσείς έχετε κάνει. Έτσι έκανε και η
Νέα Δηµοκρατία το 1993, είχε ανοίξει την κερκόπορτα για το µα-
κεδονικό-σκοπιανό ζήτηµα και έρχεται σήµερα να µας το παίξει
υπερασπίστρια του µακεδονικού αγώνα, τον οποίο έχει ξεπουλή-
σει η ίδια. 

Καλούµε, λοιπόν, τους Έλληνες πολίτες να πάρουν την κατά-
σταση στα χέρια τους. Η ελληνική Βουλή είναι ανακόλουθη µε
τη θέληση του ελληνικού λαού. Η ελληνική Βουλή κάνει άλλα
πράγµατα. Ο πατριωτισµός των Ελλήνων και το συναίσθηµα επα-
γρύπνησης, που έχουν, οφείλει να τους κάνει να σηκωθούν από
τους καναπέδες, όπως έχουν κάνει και να βγουν στις πλατείες
την Παρασκευή στις 10.00’, την ώρα που η προδοτική Κυβέρ-
νηση θα µας λέει ότι έδωσε το όνοµα της Μακεδονίας και θα χαί-
ρεται. Εκείνη την ηµέρα οι Έλληνες πολίτες θα είναι µε
γαλανόλευκες έξω από αυτό εδώ το κτήριο. Οι Έλληνες πολίτες
θα είναι αυτοί που θα σας δείξουν ότι είστε σε τέλεια αντίθεση
µε τον ελληνικό λαό. 

Δεν σας αρµόζει τίποτα άλλο. Πρέπει να φύγετε µια ώρα αρ-
χίτερα. Είστε άκρως επικίνδυνοι για τον τόπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γκιουλέκας από

τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε σήµερα το τέταρτο µνηµόνιο, το οποίο υφίσταται
ο ελληνικός λαός και το οποίο φέρνετε από την πίσω πόρτα.
Όπως και να το ονοµάσετε, συµπληρωµατικό, επικαιροποιηµένο,
είναι το τέταρτο µνηµόνιο και είναι το δικό σας δεύτερο µνηµόνιο
που, ως Κυβέρνηση φέρνετε σε τούτο τον τόπο. 

Είναι πολλά αυτά που θα µπορούσε να πει κανείς. Μαζί µε όλα,
αρκεί µόνο να επισηµάνει κανείς ότι εσείς, η Κυβέρνηση των ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, ο Αλέξης Τσίπρας, ο «προασπιστής των φτωχών και
των ασθενεστέρων», για άλλη µια φορά, µε τα µέτρα που θα ψη-
φίσετε αύριο εδώ στη Βουλή, θα περικόψετε τις συντάξεις, για
άλλη µια φορά θα φέρετε νέα βάρη στους χαµηλόµισθους και
στους χαµηλοσυνταξιούχους, αυτούς που δήθεν υπερασπίζεστε,
για άλλη µια φορά θα τους χρεώσετε µε περισσότερα βάρη και
για τον φόρο ακίνητης περιουσίας. Για άλλη µια φορά, λοιπόν, ο
ελληνικός λαός θα σας πληρώσει και θα σας πληρώσει πολύ
ακριβά. 

Δεν θα µιλήσω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περισσό-
τερο για αυτό το τέταρτο µνηµόνιο. Τα έχει πει εξάλλου και ο ει-
σηγητής µας και πάρα πολλοί οµιλητές σε αυτή την Αίθουσα. 

Θα µιλήσω για αυτή την ιστορική ηµέρα, που ζήσαµε χθες το
βράδυ, όταν ακούσαµε τον Έλληνα Πρωθυπουργό να αισθάνεται
εθνικά υπερήφανος στο διάγγελµα, το οποίο έβγαλε προς τον
ελληνικό λαό, λέγοντας ότι καταφέραµε µια νίκη περιφανή στη
διαπραγµάτευση µε τα Σκόπια. 

Τι κάνατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είστε εθνικά υπερή-
φανοι, γιατί καταφέρατε να αναγνωρίσετε ότι πάνω από τα βό-
ρεια σύνορά µας κατοικούν οι Μακεδόνες; Διότι τους
αναγνωρίσατε ως Μακεδόνες. Είστε εθνικά υπερήφανοι, που
αναγνωρίσατε τη µακεδονική ταυτότητα των Σκοπιανών; Μα,
γλώσσα και ταυτότητα συνιστούν το έθνος, το έθνος των Μακε-
δόνων. Και αυτά µαζί µε το όνοµα, είναι το όχηµα του αλυτρωτι-
σµού. Και ποιο όνοµα; Αυτό που θα ισχύει µεταξύ µας, αυτό το
«Severna Makedonija» ή αυτό το οποίο θα ισχύει έναντι όλων των
άλλων, το «Republic of Northern Macedonia»; Περιµένουµε να
δούµε τη συµφωνία, για να µάθουµε ακριβώς τα κατορθώµατά
σας. 

Πάει και το «erga omnes». Και γι’ αυτό είστε περήφανοι; Αδια-
φορούσατε και κωφεύατε, όταν εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες
πολίτες διαµαρτύρονταν στα συλλαλητήρια για τα καµώµατά
σας, γι’ αυτά τα οποία επιχειρούσατε. Κωφεύατε.

Και χθες σας είπα, την ώρα που ο Αλέξης Τσίπρας ήταν στον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τον κ. Παυλόπουλο –ήµουν στο Βήµα
εκείνη την ώρα- ότι αν ξεπεράσετε τις κόκκινες γραµµές, θα υπο-
θηκεύσετε το µέλλον το δικό µας, αλλά και το µέλλον των ερχό-
µενων γενεών. Και αυτό δεν έχετε το δικαίωµα να το κάνετε,
πολύ περισσότερο, όταν ο Αλέξης Τσίπρας δεν διαπραγµατεύε-
ται ως Πρωθυπουργός της χώρας, αφού η Κυβέρνηση, η οποία
ουσιαστικά είναι αυτή που τον στηρίζει, έχει διαφορετικές από-
ψεις µέσα στους κόλπους της. Ο βασικός σας εταίρος, ο κ. Καµ-
µένος και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, έχουν δηλώσει ότι θα
καταψηφίσουν την όποια συµφωνία φέρετε και ότι θα κάνουν και
το παν για να µην ισχύσει αυτή η συµφωνία. Πώς διαπραγµατεύε-
ται, λοιπόν, ο Αλέξης Τσίπρας; Ως Πρωθυπουργός ή ως Αρχηγός
του ΣΥΡΙΖΑ; 

Και εσείς τι κάνετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είστε, δυ-
στυχώς, οι µοιραίοι άνθρωποι, που αυτό το οποίο σεβάστηκαν οι
αιώνες και η ιστορία, αυτό το οποίο διατηρήσαµε µε πολλούς
αγώνες, µε πολλές θυσίες, µε πολύ αίµα, το παραδώσατε εν µια
νυχτί. Ξεπουλήσατε τη Μακεδονία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

Δυστυχώς, αυτός ο τόπος πάντα πλήρωνε τα µοιραία λάθη και
πάντα πλήρωνε τους µοιραίους ανθρώπους. Θα σας πληρώσει,
λοιπόν και εσάς πολύ ακριβά, αλλά να είστε βέβαιοι ότι θα σας
επιστρέψει το τίµηµα στις εκλογές. Και αυτό το τίµηµα, µε το
οποίο θα σας πληρώσει, θα είναι πολύ σκληρό για εσάς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Παρασκευόπου-

λος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητές συναδέλφισσες

και αγαπητοί συνάδελφοι, είµαστε ενώπιον µιας συµφωνίας, η
οποία θα µας κάνει ισχυρότερους στα Βαλκάνια. Νοµίζω ότι αυτή
τη στιγµή πρέπει να τη βλέπουµε µε έναν πολύ διαφορετικό
τρόπο. Όµως, δεν θέλω να ξεφύγω από το κύριο θέµα του νοµο-
θετήµατος και της δικής µου συµβολής. Έχει µία διαφορά το νο-
µοθέτηµα αυτό από τα µνηµόνια, τα οποία γνωρίσαµε στο
παρελθόν. Τα µνηµόνια ήταν λεόντειες συµφωνίες. Από τη µια
µεριά, µας πρόσφεραν δάνεια, χρήµατα, τα οποία χρειαζόµα-
σταν και την παραµονή της χώρας στη Νοµισµατική Ένωση. Και
από την άλλη, εµείς τι προσφέραµε µε τα νοµοθετήµατα; Προ-
σφέραµε µέτρα λιτότητας υπαγορευµένα και πιεσµένα, αλλά ως
όρους και προσφέραµε επίσης και οργανωτικά µέτρα προς εξα-
σφάλιση της αποπληρωµής του χρέους.

Αυτή τη στιγµή, τι διαφορετικό έχουµε ενώπιόν µας; Πρώτα
απ’ όλα, έχουµε ένα νοµοθέτηµα, το οποίο έρχεται εν µέσω µιας
αξιολόγησης και είναι εφαρµοστικό, δηλαδή δεν περιλαµβάνει
νέα µέτρα, αλλά διασφαλίζει την εφαρµογή ρυθµίσεων, οι οποίες
προϋπήρξαν και το 2015 και στη συνέχεια. Την ίδια στιγµή, όµως,
το νοµοθέτηµα αυτό έρχεται για πρώτη φορά ως προάγγελος
όχι µιας δόσης, αλλά µιας ρύθµισης του χρέους, µιας ρύθµισης
που µπορεί πια, σε βάθος χρόνου να βοηθήσει τη χώρα µας να
σταθεί στα πόδια της, χωρίς τον βραχνά του χρέους και βεβαίως,
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έτσι να παραµείνει ενταγµένη στη διεθνή οικονοµική κοινότητα.
Παρά το γεγονός ότι αυτό το νοµοθέτηµα έχει από την άλλη
πλευρά κάτι το οποίο είναι πιο προχωρηµένο, δηλαδή τη ρύθµιση
του χρέους, είναι ήπιο. Είναι το ηπιότερο από όλα τα προηγού-
µενα. 

Φυσικά, είναι ήπιο, διότι στη διαµόρφωσή του επέδρασε η
µέχρι σήµερα θετική πορεία οικονοµικών δεικτών της χώρας,
τους οποίους οι οµιλητές από την πλευρά της Αντιπολίτευσης
συνηθίζουν να παρασιωπούν, όπως είναι η αύξηση των θέσεων
απασχόλησης, η βελτίωση των δεικτών των εξαγωγών και η
υπέρβαση των προκαθορισµένων πρωτογενών ορίων για τα πρω-
τογενή πλεονάσµατα. Το θέµα, όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Δεν
είναι, δηλαδή, µόνο το ότι είναι ήπιο το νοµοθέτηµα. Από µία
άποψη είναι ένα νοµοθέτηµα, το οποίο έχει εγχώρια και αριστερά
χαρακτηριστικά, τα οποία είναι αντίθετα στο διεθνές ρεύµα της
αγοράς. Ποια είναι αυτά; Αυτό ίσως σας ακούγεται κάπως βαρύ-
γδουπο, αλλά θα το εξηγήσω. 

Ποιο είναι το χαρακτηριστικό του σύγχρονου καπιταλισµού; Το
έχω πει κι άλλη φορά, ως προσωπική µου άποψη, ότι πλέον, δεν
ενδιαφέρεται τόσο πολύ να εντάσσει τους καταναλωτές στον
κύκλο των πελατών, αλλά όσους θεωρεί µη εντάξιµους, προτιµά
να τους αφήνει να πελαγοδροµούν –και το λέω κυριολεκτικά- ή
να κλείνονται σε διάφορες αποθήκες, οι οποίες µπορεί να έχουν
τη µορφή φυλακής, από την οποία δεν βγαίνει κανείς ποτέ ή τη
µορφή του γκέτο. 

Το κύριο χαρακτηριστικό του ύστατου καπιταλισµού είναι αυτή
η τάση για κοινωνικό αποκλεισµό, και θα έλεγα και αιώνιο, ισόβιο,
των αδυνάτων. Αυτό, όµως, το νοµοθέτηµα έχει ρυθµίσεις, οι
οποίες βοηθούν ακριβώς την κατώτερη τάξη, ακριβώς τους πολύ
αδύναµους.

Τις θυµίζω: Αύξηση των δικαιούχων του κοινωνικού εισοδήµα-
τος αλληλεγγύης. Επέκταση των προνοιακών επιδοµάτων, που
προβλέπονται για άτοµα µε αναπηρίες και σε πρόσθετες κατη-
γορίες. Προσοχή ακόµη και στον άστεγο. Εισάγεται ακόµη και
ορισµός για τον άστεγο. Εξασφάλιση γενοσήµων, µε µηδενική
συµµετοχή για τους χρονίως πάσχοντες. Διευκόλυνση παροχής
γυαλιών οράσεως. Αύξηση των ειδικοτήτων στις µονάδες ηµε-
ρήσιας νοσηλείας. Πρόσθετες διευκολύνσεις των αδύνατων και
των ανυπαίτιων οφειλετών, µε αναβίωση δυνατοτήτων υπαγωγής
σε εξωδικαστικό συµβιβασµό και µε αποδέσµευση καταθέσεων,
καθώς προβλέπονται και κάποια πρόσθετα ευνοϊκά µέτρα για
οφειλέτες δανείου πρώτης κατοικίας. 

Καθώς όλα αυτά είναι υπέρ της κατώτερης τάξης, τι λένε οι
αντιπολιτευόµενοι; Η Δεξιά τι λέει; Λέει: όλα καλά, γιατί δεν µπο-
ρεί να παραγνωρίσει το γεγονός ότι βοηθιέται η κατώτερη τάξη,
αλλά αυτή η οποία συµπιέζεται είναι η µεσαία τάξη. Ναι, αλλά η
µεσαία τάξη είναι αυτή, που αυτή τη στιγµή βιώνει τις συνέπειες
της βελτίωσης των εξαγωγών και της µείωσης της ανεργίας. Και
όλα αυτά, δεν φέρνουν τίποτα άλλο, παρά την ανάπτυξη, την
οποία κατ’ εξοχήν βεβαίως χρειάζεται η µεσαία τάξη.

Λέγεται, βεβαίως, και ότι δεν έχει ληφθεί κανένα µέτρο περιο-
ρισµού των οικονοµικά ισχυρών και της ελίτ. Αυτή η Κυβέρνηση,
όµως, είναι που έχει θεσπίσει µέτρα και για τις offshore και προ-
σπαθεί βεβαίως, να περιορίσει το φαινόµενο της παντοδυναµίας
των κυρίαρχων οικονοµικά τάξεων, που θέλουν να είναι υπεράνω
του νόµου, µε πολλά µέτρα περιορισµού της διαφθοράς, τα
οποία γνωρίζουµε και εδώ στη Βουλή, χάρη στις επιτροπές, που
λειτούργησαν και λειτουργούν. Αναφέροµαι στα θαλασσοδάνεια
και στον περιορισµό των υπερκερδών του φαρµακεµπορίου, σε
βάρος των δηµόσιων οικονοµικών και σε άλλα µέτρα, που έδει-
ξαν αυτόν τον περιορισµό.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και στους καναλάρχες!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί µπορεί αυτή η Κυ-

βέρνηση και το κάνει; Διότι έχει στο Βήµα αυτό οµιλητές, οι
οποίοι δεν κάνουν τον θαρραλέο, µόνον επειδή δεν έχουν κίν-
δυνο να εκτεθούν, λόγω καλής τακτοποίησης των υπερκερδών
τους µε offshore κ.λπ.. 

Συνθετικά και µε δυο λόγια, για να τελειώνω. Βεβαίως, δεν γί-
νονται ρόδινα τα πράγµατα, ξαφνικά. Το είπαν αυτό και άλλοι οµι-
λητές. Ωστόσο, αλλάζουµε όντως σελίδα και τα οφέλη είναι
σηµαντικά. Εµπεδώνουµε την διεθνή µας αξιοπιστία, πατούµε σε

στέρεο έδαφος και µπορούµε να ελπίζουµε.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ουρσουζίδης Γεώργιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, αύριο ψη-

φίζουµε την ολοκλήρωση µιας δύσκολης προσπάθειας, που
διήρκησε οκτώ πραγµατικά δύσκολα χρόνια. 

Δεν ήρθε, όµως, τυχαία. Προφανώς, δεν φταίει το κακό µας
το ριζικό ούτε ο Θεός µάς µισεί. Αυτή η δύσκολη περίοδος στην
πατρίδα µας ήρθε ως πρακτική των προηγούµενων δεκαετιών,
που τα πράγµατα δεν λειτουργούσαν, όπως θα επιθυµούσε η
συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, αλλά δυστυχώς, κυ-
ριαρχούσαν συµφέροντα, τα οποία διαπλέκονταν µε την πολιτική.
Οι γνωστοί κρατικοδίαιτοι επιχειρηµατίες, το τραπεζικό σύστηµα,
που αν µη τι άλλο, έδειξε υπερβολική ανοχή, θα έλεγα, δηµιούρ-
γησαν µια κατάσταση που, όταν αναλάβαµε το 2015, είχαµε την
αίσθηση ότι θα µπορούσε να τη χαρακτηριστεί κανείς ως την
πλήρη καταστροφή. Οι πολίτες σε απόγνωση, η εξαθλίωση διά-
χυτη, ένα περιβάλλον, το οποίο νοµίζω ότι περνάει στο παρελθόν
και αυτό δεν µπορεί παρά να ικανοποιεί και τους καλούς συνα-
δέλφους της Αντιπολίτευσης. Όσο κι αν θέλουν να κρυφτούν,
αυτό είναι µια πραγµατικότητα. 

Η Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός παρέλαβε, λοιπόν, µια χώρα
κατεστραµµένη, τόσο οικονοµικά, όσο και ηθικά. Μετά όµως από
τριάµισι χρόνια κατάφερε να ολοκληρώσει µια δύσκολη προσπά-
θεια. Η χώρα περνάει σε µια άλλη εποχή. Κυβέρνησε τριάµισι
χρόνια, χωρίς κανένα οικονοµικό σκάνδαλο. Αυτό συµβαίνει για
πρώτη φορά στην πατρίδα µας. Πέτυχε την άρση χρόνιων αδι-
κιών, σε βάρος της χώρας µας στον τοµέα της εξωτερικής πολι-
τικής. Στις 21 Ιουνίου του 2018, λοιπόν, στη συνεδρίαση του
Eurogroup, αναµένεται η ρύθµιση του χρέους, ώστε να γίνει βιώ-
σιµο. Αυτό σηµαίνει ταυτόχρονα τη µεγάλη αλλαγή, ώστε η χώρα
να περάσει σε µια κανονικότητα.

Θα ήθελα να θυµίσω µερικά από τα θέµατα που µας απασχό-
λησαν και στα οποία νοµίζω ότι ανταποκριθήκαµε µε επιτυχία.

Στον τοµέα της υγείας, λοιπόν, όλοι θυµούνται την κατάσταση
που έφεραν οι προηγούµενες διοικήσεις. Όποιος είχε χρήµατα
ή «µπάρµπα στην Κορώνη» είχε πρόσβαση στην υγεία. Όλα περ-
νούσαν, µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο, στον κρατικοδίαιτο ιδιω-
τικό τοµέα. Θλίψη και απελπισία στους πολίτες. Θλίψη, γιατί το
οικοδόµηµα, που είχε δηµιουργήσει και το είχε πληρώσει µε
αίµα, έβλεπε να ξεπουλιέται, να περνά στα χέρια των επιτήδειων
στον χώρο της υγείας. Απελπισία γιατί η πρόσβαση γινόταν ολο-
ένα και πιο δύσκολη, έως και αδύνατη, για κάποιους.

Σήµερα όλοι οι Έλληνες πολίτες έχουν πρόσβαση στον τοµέα
της υγείας, σ’ ένα εθνικό σύστηµα, το οποίο λειτουργεί, βεβαίως
µε προβλήµατα. Όµως, λειτουργεί και όλοι έχουν πρόσβαση στο
να αποκτήσουν ένα κοµµάτι από αυτό που δικαιούνται, παρ’ότι
περιορισµένο. Όµως, είναι προσβάσιµο και αυτό συνέβη, όχι για
κανέναν άλλο λόγο, αλλά γιατί περιορίστηκαν οι µίζες, που επί
σειρά ετών λεηλάτησαν τον χώρο της υγείας.

Το άλλο θέµα που απασχόλησε τη συζήτηση, αφορά στις συν-
τάξεις. Το ζητούµενο, για πάρα πολλές δεκαετίες -και παραµένει
ζητούµενο- είναι η ισορροπία του συστήµατος, ώστε να επιβιώσει
και µαζί µε αυτό οι πολίτες, οι συνταξιούχοι.

Υπολογίζονται, λοιπόν, οι συντάξεις µε τον νέο νόµο που ψη-
φίσαµε τον Μάιο του 2016 και προκύπτουν οι προσωπικές δια-
φορές. Ναι, θα υπάρξουν διαφορές, βεβαίως, και θα µειωθούν
οι συντάξεις σε ποσοστό από 2% έως 18%. Εξαιρούνται όλοι οι
χαµηλοσυνταξιούχοι και ειδικά, οι αγρότες συνταξιούχοι. Εξακό-
σιες χιλιάδες συνταξιούχοι δεν πρόκειται να επηρεαστούν.
Ωστόσο, όλα αυτά παραµένουν υπό τη δυνατότητα που έχει η
Κυβέρνηση από τα πλεονάσµατα του 1 δισεκατοµµυρίου, που
προκύπτει στον ΕΦΚΑ, ώστε να περιοριστούν στο ελάχιστο οι
όποιες µειώσεις.

Ένα άλλο ζήτηµα αφορά στο υπερταµείο. Έγινε πολλή συζή-
τηση. Το 2010 ιδρύθηκε το υπερταµείο, που έχει διάρκεια ζωής
ενενήντα εννέα χρόνια και όχι όπως ισχυρίζεστε, ότι δεσµεύθηκε
για ενενήντα εννιά χρόνια η περιουσία των Ελλήνων πολιτών. Άλ-
λωστε, πάρα πολλές εταιρείες του ελληνικού δηµοσίου, όπως η

8800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», έχει και αυτή διάρκεια ενενήντα εννιά χρόνια.
Είναι µια εταιρεία, όµως, που ανήκει 100% στο ελληνικό δηµόσιο,
αφού οι σαράντα χιλιάδες µετοχές, προς 1.000 ευρώ η µία, ανή-
κουν στο ελληνικό δηµόσιο και έτσι θα παραµείνουν. Δηλαδή,
δεν υπάρχει δυνατότητα µεταβίβασης αυτών των µετοχών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προκύπτει το ερώτηµα: Αλήθεια, µετά από τρία χρόνια λει-

τουργίας του υπερταµείου, πόσα πράγµατα έχουν ξεπουληθεί,
όπως ισχυρίζεστε; Απολύτως τίποτα. Υλοποιούµε δικές σας δε-
σµεύσεις και µία από αυτές είναι το Ελληνικό, που ενώ από τον
Φλεβάρη του 2014 είχατε ωριµάσει τη σύµβαση, την υπογράψατε
δύο µήνες πριν χάσετε τις εκλογές. Αλήθεια, εσείς που πιστεύατε
ότι αυτό το έργο θα έφερνε την οικονοµική ανάκαµψη του τόπου,
γιατί καθυστερούσατε; Ποιος ήταν ο λόγος; Ή µήπως ήταν αν-
ταλλάγµατα;

Τέλος, θα κλείσω την παρέµβασή µου µε τις φοροελαφρύνσεις
που δηµιουργούνται από τον δηµοσιονοµικό χώρο, που έχουµε
καταφέρει να φτιάξουµε µε κόπο. Το 2019 θα πάνε 700 εκατοµ-
µύρια σε φοροελαφρύνσεις, το 2020 συνολικά 579 εκατοµµύρια,
το 2021 θα πάνε 825 εκατοµµύρια και το 2022 θα πάνε 1.460.
Αυτά δεν είναι λόγια. Είναι δεσµεύσεις, οι οποίες κατοχυρώνον-
ται και µε την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου.

Όσο και να προσπαθείτε λοιπόν, πιστεύω ότι δεν µπορείτε να
κρυφτείτε. Δεν µπορεί, παρά να σας ικανοποιεί αυτή η διέξοδος

από τα µνηµόνια και η εφαρµογή ενός λογικού, θα έλεγα, φορο-
λογικού συστήµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο Υπουργός κ. Πάνος Σκουρλέτης, έχει τον λόγο για µια νο-
µοτεχνική βελτίωση και µετά η Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Πα-
πανάτσιου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 
Η πρώτη αφορά το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 4 στο

άρθρο 2, το οποίο αντικαθίσταται ως εξής: «Στις περιπτώσεις
που απαιτείται η έκδοση κανονιστικών πράξεων, εκδίδονται απο-
φάσεις των αρµοδίων Υπουργών, κατόπιν σχετικής εισήγησης
του φορέα».

Η δεύτερη κινείται στο ίδιο πνεύµα. Αφορά το τέλος της πα-
ραγράφου ε’ του άρθρου 11. Μετά τη φράση: «των Υπουργών
Εσωτερικών και Οικονοµικών» προστίθεται η φράση ως εξής:
«Έπειτα από τη σχετική εισήγηση και τη σύµφωνη γνώµη του
φορέα».

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης

καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛE’ - 13 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 8801



8802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Παπανάτσιου
έχει τον λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, πριν µιλήσουµε για το νοµοσχέ-
διο, θα πρέπει να αναφερθώ στο πολυσυζητηµένο θέµα των αν-
τικειµενικών αξιών και του ΕΝΦΙΑ. Η αλήθεια είναι πως πρόκειται
για δύσκολη εξίσωση, αλλά ο καθένας καταλαβαίνει πως οι αντι-
κειµενικές αξίες δεν ταυτίζονται απόλυτα µε τον φόρο. Επί της
ουσίας, αύξηση των αντικειµενικών δεν σηµαίνει απαραίτητα αύ-
ξηση του φόρου.

Δεύτερον, για την αναθεώρηση των αντικειµενικών έχει δε-
σµευτεί η χώρα ήδη από το 2012 και είχε ενσωµατωθεί στη συµ-
φωνία µε τους δανειστές -ν.4046/2012-  µε τη δέσµευση της τότε
κυβέρνησης. 

Τρίτον, πρέπει να τονιστεί ότι δεν είχε ληφθεί καµµία µέριµνα,
όπως νοµοθετικά επιβαλλόταν, για την αναθεώρησή τους σε όλο
το διάστηµα, τόσο πριν δηµιουργήσετε, αγαπητοί συνάδελφοι,
τον ΕΝΦΙΑ, όσο και µετά µέχρι και σήµερα. Μιλάµε, δηλαδή, για
µια δεκαετία τουλάχιστον. 

Τέταρτον, όπως καταλαβαίνετε από τα προηγούµενα και στα
στενά χρονικά περιθώρια, εξαιρετικά για φέτος προχωρήσαµε
στον υπολογισµό των αντικειµενικών τιµών µε τη διαφανή διαδι-
κασία µέσω πιστοποιηµένων στο Υπουργείο Οικονοµικών εκτιµη-
τών οι οποίοι διαθέτουν γνώση, τεχνογνωσία, αλλά και αυξηµένα
εχέγγυα ανεξαρτησίας.

Πέµπτον, η υπουργική απόφαση που εκδόθηκε χθες αναφέρει
ρητά πως οι νέες αντικειµενικές αξίες θα ληφθούν υπ’ όψιν της
διοίκησης µόνο για τον υπολογισµό του ΕΝΦΙΑ για το 2018, ενώ
για τους υπόλοιπους φόρους θα δοθεί χρονικό περιθώριο µέχρι
την 1-1-2019, ώστε να υπολογιστούν σωστά και να δοθεί ο απα-
ραίτητος χρόνος προσαρµογής. Ενώ σε ό,τι αφορά τους δηµο-
τικούς φόρους-τέλη, είναι γνωστό πως είναι στη διακριτική
ευχέρεια των δήµων να τα εναρµονίσουν και δεν δεσµεύονται νο-
µοθετικά.

Πάµε τώρα λίγο στα στοιχεία των αντικειµενικών. Από τις δέκα
χιλιάδες διακόσιες δεκαέξι ζώνες της ελληνικής επικράτειας µεί-
ωση τιµών παρατηρείται σε δύο χιλιάδες εκατόν είκοσι δύο
ζώνες, ένα ποσοστό 21%. Οι τιµές παραµένουν σταθερές σε τέσ-
σερις χιλιάδες τριακόσιες δύο ζώνες, ποσοστό 42%, ενώ αύξηση
παρατηρείται σε τρεις χιλιάδες επτακόσιες ενενήντα δύο, ποσο-
στό 37%. 

Επόµενο σηµείο είναι ο φόρος. Τα τελικά αποτελέσµατα µιας
από τις δυσκολότερες δράσεις της διαπραγµάτευσης µάς δι-
καιώνουν σε µεγάλο βαθµό καθώς έχει αδιαµφισβήτητα επιτευχ-
θεί η βέλτιστη δυνατή προσαρµογή, προκειµένου να
αποφευχθούν ακραίες επιπτώσεις στον φόρο και να πετύχουµε
την ελάχιστη δυνατή επιβάρυνση της κοινωνικής πλειοψηφίας. 

Έχουµε, λοιπόν, για ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες εβδοµήντα
χιλιάδες εννιακόσια εξήντα δύο φυσικά πρόσωπα, ποσοστό 23%,
που θα υπάρξουν µειώσεις. Για τρία εκατοµµύρια εννιακόσιες
ενενήντα πέντε χιλιάδες εκατόν ογδόντα έναν ο ΕΝΦΙΑ θα παρα-
µείνει αµετάβλητος, ποσοστό 62% και για επτακόσια τριάντα
επτά χιλιάδες επτακόσια εννέα φυσικά πρόσωπα, ποσοστό 12%,
θα υπάρχει µια µικρή αύξηση από 1 έως 50 ευρώ και κατά µέσο
όρο 12 ευρώ. Για εκατόν εξήντα χιλιάδες φυσικά πρόσωπα θα
αυξηθεί από 50 έως 200 ευρώ και για σαράντα οκτώ χιλιάδες εν-
νιακόσια εξήντα ένα φυσικά πρόσωπα ο ΕΝΦΙΑ θα αυξηθεί πάνω
από 200 ευρώ, δηλαδή 0,7%.

Ας δούµε τι προκύπτει από τα παραπάνω στοιχεία. Προκύπτει
ότι για το 97% των φορολογουµένων φυσικών προσώπων το εκ-
καθαριστικό του ΕΝΦΙΑ θα είναι µειωµένο, αµετάβλητο ή θα πα-
ρουσιάσει ελάχιστη αύξηση. Αντίστοιχη είναι η εικόνα και για τα
νοµικά πρόσωπα όπου για το 91% τα εκκαθαριστικά θα είναι µει-
ωµένα, σταθερά ή αυξηµένα έως 50 ευρώ.

Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία που καταθέσαµε και σας
ενηµέρωσε πριν από λίγη ώρα ο Υπουργός Οικονοµικών, θέλω
να σηµειώσω τα εξής: Καθιερώνουµε για πρώτη φορά τα τέλη
Ιανουαρίου του επόµενου έτους ως ηµεροµηνία της τελευταίας
δόσης του ΕΝΦΙΑ, αντί του Δεκεµβρίου του έτους εκκαθάρισης
που ίσχυε από την έκδοση του νόµου.

Προβλέπουµε ρητώς ότι η πρώτη δόση θα καταβληθεί τον Σε-
πτέµβριο εξασφαλίζοντας µε τον τρόπο αυτό ότι ο αριθµός των
δόσεων θα είναι πάντα πέντε. Αυξάνουµε το πλήθος των ζωνών
που υπάγονται στον χαµηλότερο συντελεστή, 2 ευρώ ανά τετρα-
γωνικό, αυξάνοντας το εύρος του πρώτου κλιµακίου που ήταν
από 0 έως 500 σε 550 ευρώ.

Αντίστοιχα αυξάνουµε το πλήθος των ζωνών που υπόκεινται
σε συντελεστή 2,9 αντί 3,7 ευρώ ανά τετραγωνικό, αυξάνοντας
το τρίτο κλιµάκιο από 750 έως 1000 σε 750 έως 1.050 ευρώ. 

Τέλος, επιτυγχάνοντας µια θεαµατική συγκράτηση επίδοσης
των νέων αντικειµενικών τιµών στον ΕΝΦΙΑ, αυξάνουµε κατά
50.000 ευρώ το όριο το αφορολόγητου για τον συµπληρωµατικό
φόρο από τις 200.000 ευρώ που είναι σήµερα, στις 250.000
ευρώ. 

Όπως σας είπα και χθες, ήδη επεξεργαζόµαστε αναλυτικό-
τερα στοιχεία για την επίδραση των νέων αντικειµενικών τιµών
και του ΕΝΦΙΑ στους φορολογούµενους. Σήµερα, λοιπόν, διαθέ-
τουµε πιο λεπτοµερή δεδοµένα όχι µόνο για τις µειώσεις που µας
ζητήσατε, αλλά και για τις αυξήσεις. Αυτά τα στοιχεία διαψεύ-
δουν όλα αυτά που ακούστηκαν ως τώρα. 

Συγκεκριµένα, για οκτακόσιες ενενήντα τρεις χιλιάδες τριάντα
δύο φορολογούµενους υπάρχει µείωση ΕΝΦΙΑ έως 50 ευρώ µε
µέσο όρο µείωσης στα 22 ευρώ. Αντίθετα, αύξηση έως 50 ευρώ,
µε µέσο όρο 12 ευρώ, επέρχεται για επτακόσιες τριάντα επτά χι-
λιάδες επτακοσίους εννιά φορολογούµενους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Αντίστοιχα, µειώσεις από 50 έως 100 ευρώ στα εκκαθαριστικά
τους θα δουν τριακόσιες πενήντα µία χιλιάδες ενενήντα φορο-
λογούµενοι, ενώ αυξήσεις από 50 έως 100 ευρώ θα δουν εκατόν
χιλιάδες εκατόν εξήντα ένα άτοµα, δηλαδή πάνω από τρεις
φορές λιγότεροι. 

Μεγαλύτερες µειώσεις από 100 έως 500 ευρώ θα δουν διακό-
σιες δεκατρείς χιλιάδες τετρακόσια ογδόντα τρία άτοµα, ενώ
ισόποσες αυξήσεις θα δουν µόλις ενενήντα µία χιλιάδες τετρα-
κόσια εξήντα έξι φυσικά πρόσωπα, δηλαδή δυόµισι φορές κάτω. 

Τέλος, δεκατρείς χιλιάδες τριακόσιοι πενήντα επτά φορολο-
γούµενοι θα δουν µειώσεις πάνω από 500 ευρώ και ο αριθµός
αυτών που θα δουν αύξηση είναι δεκαεπτά χιλιάδες τριακόσιες
τριάντα πέντε. 

Άρα ούτε εδώ υπάρχουν δράκοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Ας µπούµε τώρα λίγο και στη συζήτηση για το νοµοσχέδιο που

ολοκληρώνει την τέταρτη αξιολόγηση και παρ’ όλο που η µέρα
σήµερα έχει διευρυµένη ατζέντα, καλό θα ήταν να αναφερθούµε
και στο σώµα του νοµοσχεδίου. 

Η χθεσινή εικόνα της κοινοβουλευτικής Αίθουσας µαρτυρά το
ενδιαφέρον σας, όταν η πραγµατικότητα δεν συµφωνεί µε τη
γραµµή σας. Μ’ αυτό το δεδοµένο, ας δούµε ορισµένα σηµεία,
καθώς το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει σηµαντικές διατάξεις γενι-
κότερου και ειδικότερου χαρακτήρα στα φορολογικά θέµατα.
Αυτές οι διατάξεις είναι θετικές και δίνουν κίνητρα στην οικονο-
µία για αύξηση των επενδύσεων και της απασχόλησης. 

Είναι, επίσης, διατάξεις που επιλύουν ζητήµατα. Κατ’ αρχάς
δίνουµε φορολογικά κίνητρα για αύξηση της απασχόλησης, αλλά
κάτω από όρους και προϋποθέσεις, ώστε να αποφύγουµε τις κα-
ταχρηστικές πρακτικές του παρελθόντος. Οι προηγούµενες δια-
τάξεις ήταν µη λειτουργικές και γι’ αυτό έµειναν πρακτικά
ανενεργές. 

Οι εργοδοτικές εισφορές για τη δηµιουργία νέων θέσεων ερ-
γασίας πλήρους απασχόλησης θα εκπίπτουν πλέον από τα ακα-
θάριστα έσοδα, προσαυξηµένες κατά ποσοστό 50% για µια
περίοδο πέντε ετών. Η ρύθµιση περιλαµβάνει προσλήψεις νέων
έως τριάντα ετών και µακροχρόνια ανέργων, καθώς και τη µετα-
τροπή οποιασδήποτε σύµβασης –όπως, για παράδειγµα, µερικής
απασχόλησης, εκ περιτροπής εργασίας, µπλοκάκια- σε σύµβαση
εξαρτηµένης εργασίας πλήρους απασχόλησης. Η συγκεκριµένη
διάταξη έχει διττή αναφορά. Εµπλουτίζει το πλαίσιο για την κα-
ταπολέµηση της ανεργίας, αλλά παράλληλα συνεισφέρει και
στην επανεκκίνηση της επιχειρηµατικής δραστηριότητας. 

Τα θετικά δείγµατα της οικονοµίας και της αγοράς εργασίας
ενισχύονται µε στόχο την επιστροφή στην κανονικότητα, αλλά
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και µε την παραδοχή πως για να υπάρξει οικονοµική ανάπτυξη
προς όφελος εργαζοµένων και επιχειρήσεων, αυτή θα πρέπει να
συνοδεύεται από την αποκατάσταση της εργασιακής ασφάλειας,
της φορολογικής ανταποδοτικότητας και της ενίσχυσης των
υγιών επιχειρήσεων. 

Ένα επιπλέον φορολογικό κίνητρο για την προσέλκυση στο-
χευµένων επενδύσεων αφορά η νέα ρύθµιση για τα οπτικοακου-
στικά µέσα, η οποία δεν περιορίζεται όπως παλιά µόνο σε
παραγωγή κινηµατογραφικού έργου µεγάλου µήκους, αλλά προ-
βλέπει την παροχή φορολογικών κινήτρων για την παραγωγή
στην Ελλάδα οπτικοακουστικών εν γένει έργων, όπως κινηµατο-
γραφικά, τηλεοπτικά κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και ολοκληρώστε µ’
αυτό, κυρία Υφυπουργέ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Το κίνητρο συνίσταται σε µια έκπτωση 30% των επιλέξιµων δα-
πανών από το φορολογικό εισόδηµα που θα είναι στο υποκείµενο
στον φόρο στην Ελλάδα για τις δαπάνες που πραγµατοποιούνται
στην Ελλάδα. 

Δεσµευθήκαµε πριν από λίγες µέρες και µονιµοποιούµε τη διά-
ταξη µε την οποία δικαιούνται την έκπτωση φόρου που οδηγεί
σε αφορολόγητο όριο εισοδήµατος οι περιστασιακά ή ευκαι-
ριακά απασχολούµενοι, οι νοικοκυρές, οι άνεργοι, οι φοιτητές,
οι συµµετέχοντες σε προγράµµατα εργασιακής εµπειρίας. Πρό-
κειται για ένα πρόβληµα που παραλάβαµε από την προηγούµενη
Κυβέρνηση το οποίο απασχολούσε πλήθος Ελλήνων φορολογου-
µένων και που µέχρι τώρα επιλυόταν µε συνεχείς νοµοθετικές
παρεµβάσεις, ενώ πλέον, όπως είχα υποσχεθεί και από το Βήµα
της Βουλής, ερχόµαστε σήµερα να το επιλύσουµε οριστικά. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι η απαλλαγή από τον φόρο εισοδή-
µατος και την ειδική εισφορά αλληλεγγύης του τεκµαρτού εισο-
δήµατος που προκύπτει από τη δωρεάν παραχώρηση κατοικίας
µέχρι 200 τετραγωνικά µέτρα σαν κύρια κατοικία προς ανιόντες
ή κατιόντες συγγενείς. Επίσης, χωρίς φόρο θα είναι και η δωρεάν
παραχώρηση της χρήσης ακινήτων στο δηµόσιο και στα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.

Όσον αφορά την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου θεσπί-
ζουµε µια σειρά µέτρα για τα καπνικά προϊόντα. Εντάσσονται στο
πλαίσιο των διατάξεων του ν.4410/2016, µε τον οποίο καθιερώ-
σαµε νέες άδειες, αρµοδιότητες του Υπουργείου µας, συστή-
σαµε ειδικό µητρώο για όλη την εφοδιαστική αλυσίδα των
καπνικών, συστήσαµε το Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο για
την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου προϊόντων που υπόκειται
σε ειδικό φόρο κατανάλωσης, ενώ -τέλος- προβλέψαµε την υπο-
χρέωση για λήψη µέτρων δέουσας επιµέλειας από τις καπνοβιο-
µηχανίες, καθιστώντας τες ουσιαστικά συνυπεύθυνες για όλες
τις συναλλαγές τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κυρία Παπανάτσιου.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θα αναφερθώ σε δύο θέµατα ακόµη, επειδή είναι αρκετά σηµαν-
τικά, κύριε Πρόεδρε.

Το πρώτο θέµα αφορά τον ΦΠΑ των µικρών επιχειρήσεων µε
κύκλο έως 10.000 ευρώ. Παύει να είναι υποχρεωτική η διετής πα-
ραµονή στο καθεστώς των απαλλασσόµενων και οι υποκείµενοι
µπορεί να µεταταχθούν στο κανονικό καθεστώς από το επόµενο
έτος.

Επίσης, επιλύουµε και τις αγοραπωλησίες ακινήτων από φυ-
σικά πρόσωπα όπου πλέον δεν θα λαµβάνεται ως επιχειρηµατική
δραστηριότητα η πώληση ακινήτου που έχει αποκτηθεί από κλη-
ρονοµιά ή δωρεά ή από συγγενείς µέχρι δευτέρου βαθµού ή βρί-
σκεται στην κατοχή τους για περισσότερα από πέντε χρόνια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ποτέ δεν µας άρεσαν τα µεγάλα
λόγια, ποτέ δεν είπαµε πως ο δρόµος για τη δική µας οπτική των
πραγµάτων θα είναι εύκολος. Είχαµε την ευθύνη να αναµετρη-
θούµε στα δύσκολα και πολλές φορές τα προβλήµατα φάνταζαν
ανυπέρβλητα. Με πείσµα και στήριξη άξιων συνεργατών, διοίκη-
σης και υπαλλήλων θα το πάµε εµείς µέχρι τέλους. Για το καλό
όλων δεν θα έπρεπε να λειτουργούµε στη λογική «πες, πες κάτι
θα µείνει». Σε αυτό, όµως, δεν µας βοηθάει η Αντιπολίτευση. Η

σηµερινή µέρα έχει θέµατα ουσίας και εθνικής σηµασίας. Τα µέ-
τωπα ήταν πολλά, αλλά, όπως φαίνεται, το τοπίο ξεκαθαρίζει
σιγά - σιγά.

Το ερώτηµα είναι ένα. Μπορούµε να συζητήσουµε µε νηφα-
λιότητα στα θέµατα εθνικής σηµασίας, αλλά και στα οικονοµικά
ζητήµατα; Εάν όχι, τότε το µόνο κακό που κάνουµε είναι να πλήτ-
τουµε τον διάλογο, τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία µας,
εκτρέφοντας τις ακραίες απόψεις. 

Τέλος, η οποιαδήποτε αναπτυξιακή λογική της χώρας από εδώ
και µπρος για εµάς πρέπει να έχει ένα και µόνο στίγµα: διαφάνεια
και δίκαιη κατανοµή των βαρών και των ωφελειών στήριξης της
κοινωνικής πλειοψηφίας των εργαζοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, προ
πολλού έχει τελειώσει ο χρόνος σας, κυρία Υπουργέ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Οι δυνατότητες που δίνονται από το κλείσιµο του προγράµµατος
δεν πρέπει να µας αφήνουν περιθώριο για µικροπολιτικές συγ-
κρούσεις, αλλά θα πρέπει να κατανοήσουµε ότι η κρίση αποτέ-
λεσε ευκαιρία, ευκαιρία για υπεραπόδοση των πολλών έναντι των
λίγων. Αυτό να µην το ξεχάσουµε στιγµή, για να µην επιτρέψουµε
να ξανασυµβεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Οµιλώ µη ακουόµε-
νος.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το χρέος µας πια είναι να αντιστρέψουµε αυτήν την κατάσταση.
Η ανάπτυξη θα είναι δίκαιη, µε ενίσχυση του αδύνατου πόλου
της κοινωνίας, του περιβάλλοντος και του παραγωγικού συντε-
λεστή της εργασίας ή δεν θα είναι ανάπτυξη. Θα είναι ένα ακόµη
success story χωρίς success και χωρίς µέλλον.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ωργαντάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι πάρα πολύ απλό. Μέσα στις απώ-

λειες του πολυνοµοσχεδίου θα είναι και δύο Βουλευτές που δεν
θα µπορέσουν να πάρουν τον λόγο, ακριβώς επειδή η κυρία
Υπουργός µίλησε δεκαπέντε λεπτά και στέρησε από δύο Βου-
λευτές αυτό το δικαίωµα. Όµως όταν χάνεται η επαφή µε την
πραγµατικότητα ο δηµόσιος λόγος γίνεται µονόλογος.

Κύριοι συνάδελφοι, εγώ σήµερα αρνούµαι να µιλήσω για το
πολυνοµοσχέδιο. Αρνούµαι να µιλήσω για τα 5,1 δισεκατοµµύρια
αχρείαστα, τα οποία φορτώνουν τον Έλληνα φορολογούµενο. 

Θα αρνηθώ να µιλήσω για τη µείωση των συντάξεων, η οποία
θα έρθει από 1-1-2019 και για την οποία υπήρχε ρητή υποχρέωση
να ενηµερωθούν όλοι οι ασφαλισµένοι ήδη από 1-1-2018.

Δεν θα µπω στον πειρασµό να µιλήσω για τη µείωση του αφο-
ρολόγητου, η οποία καταλήγει να πληρώνουν πλέον φόρο και οι
απλοί συνταξιούχοι του ΟΓΑ. Δεν θα µιλήσω για τα 25 δισεκα-
τοµµύρια εγγύηση, τα οποία προβλέπονται µέσα στο συγκεκρι-
µένο πολυνοµοσχέδιο. Δεν θα µιλήσω για τον ΕΝΦΙΑ, ο οποίος
από τότε που έχουµε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ κάθε χρόνο
βαραίνει και ισχυροποιείται. 

Αρνούµαι να µιλήσω για όλα αυτά. Αρνούµαι να παρακολου-
θήσω το αφήγηµα της Κυβέρνησης περί «καθαρής εξόδου» της
χώρας. Αρνούµαι να συµµετάσχω σε αυτήν την κωµωδία. Αρνού-
µαι να παρακολουθήσω τις δεσµεύσεις και τις υποσχέσεις της
Κυβέρνησης, οι οποίες, βεβαίως, σήµερα ανατρέπονται, όπως γί-
νεται άλλωστε εδώ και τριάµισι χρόνια.  

Εγώ θεωρώ ότι σήµερα µια σκιά έπρεπε να βαραίνει τη Βουλή,
να βαραίνει τους Βουλευτές. Η σκιά αυτή είναι η σκιά της Μακε-
δονίας. Αρνούµαι να παρακολουθήσω όλα τα άλλα. Δεν µπορώ
όµως να δεχθώ, δεν µπορώ να µη σχολιάσω, δεν µπορώ να µην
επιχειρήσω µε τον λόγο µου να εκφράσω κι εγώ την αντίρρησή
µου, να εκφράσω την πλήρη διαφωνία µου µε ό,τι ήδη έχει προ-
καθοριστεί από την παρούσα Κυβέρνηση.   

Ένας Πρωθυπουργός ο οποίος χωρίς να έχει την πολιτική νο-
µιµοποίηση, ο οποίος έχοντας απαξιώσει όλη την Αντιπολίτευση
και τη Βουλή, έχοντας αρνηθεί να παράσχει οποιαδήποτε ενηµέ-
ρωση σε όλη την Αντιπολίτευση, έρχεται και δίνει µία λύση η
οποία είναι όχι απλά κόντρα στην ιστορία και το φρόνηµα του ελ-
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ληνικού λαού, αλλά είναι µία λύση η οποία εκχωρεί δικαιώµατα
δικά µας, εκχωρεί την ιστορική µας παρακαταθήκη και συγχρό-
νως δηµιουργεί πάρα πολλές γκρίζες ζώνες.  

Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, που θα κληθείτε
να στηρίξετε άµεσα αυτή την απόφαση του Προέδρου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µέχρι αυτή τη στιγµή, έχετε αναρωτηθεί τι ακριβώς είναι
αυτό το οποίο συµφωνήθηκε; Έχετε αναρωτηθεί πού ακριβώς
πορευόµαστε; 

Διαβάζω από τη συµφωνία ότι ως προς το θέµα της εθνικότη-
τας, θα λέγονται µεν Μακεδόνες, αλλά µε την υποσηµείωση ότι
δεν έχουν καµµία σχέση µε τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό. Η
γλώσσα τους θα λέγεται µακεδονική, αλλά µε την υποσηµείωση
ότι έχει σλαβικές ρίζες. 

Εάν το ίδιο το κείµενο της συµφωνίας παραδέχεται ότι δεν
υπάρχει καµµία σχέση µε τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό των Μα-
κεδόνων και ότι η γλώσσα τους έχει σλαβικές ρίζες, γιατί να ανα-
φέρεται ο όρος µακεδονικό; Για ποιον λόγο όταν στο ίδιο το
κείµενο της συµφωνίας και οι υποσηµειώσεις λένε αυτό το οποίο
εµείς έχουµε ως βασικό επιχείρηµά µας, για ποιον λόγο τότε να
καταγραφεί αυτό; Δηλαδή ερχόµαστε και λέµε ότι αυτό θα λέγε-
ται µακεδονικό, αλλά µε την υποσηµείωση ότι δεν έχει καµµία
σχέση µε την αρχαία Μακεδονία. Τότε γιατί να λέγεται µακεδο-
νικό; Για ποιον λόγο να λέγεται µακεδονικό; 

Για ποιον λόγο να προχωρήσουµε σε αυτή τη συµφωνία την
ανιστόρητη, σε αυτή την επικίνδυνη από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης αυτής κίνηση, η οποία δεν πρόκειται να γίνει δεκτή ποτέ
από τον ελληνικό λαό; Απαξιώσατε τα συλλαλητήρια. Απαξιώ-
σατε τον ελληνικό λαό. Απαξιώσατε τη συνείδηση ενός ολόκλη-
ρου λαού. Αυτό το µήνυµα δεν το λάβατε. 

Το µόνο µήνυµα το οποίο έχετε θεσπίσει και το οποίο απ’ ό,τι
φαίνεται έχετε αποδεχθεί, είναι τα µηνύµατα που σύµφωνα µε το
πολυνοµοσχέδιο θα µπορούν να λαµβάνουν τα καθυστερούµενα
επιχειρηµατικά δάνεια από τα ξένα funds, όταν αυτά εκχωρούν-
ται εκεί. Γιατί και µε αυτόν τον τρόπο θα γίνεται η ενηµέρωση
των επιχειρηµατιών.  

Τα µηνύµατα όµως της κοινωνίας, τα µηνύµατα του ελληνικού
λαού δεν τα λάβατε. Θα τα βρείτε µπροστά σας τις επόµενες
ηµέρες. Να ξέρετε όµως κάτι. Στην εθνική πολιτική, στα εθνικά
θέµατα ποτέ δεν κοιτάµε µε ορίζοντα επόµενων εκλογών, ποτέ
δεν κοιτάµε µε µικροπολιτικές σκοπιµότητες. 

Κοιτάµε τα επόµενα χρόνια, κοιτάµε τις επόµενες γενιές, κοι-
τάµε να διαφυλάξουµε πράγµατι αυτό που είναι η παρακαταθήκη
του έθνους και της ιστορίας µας. Το κάνουµε µε τρόπο και µε
προσπάθεια συναίνεσης και σύγκλισης. Δεν το κάνουµε κοιτά-
ζοντας προς την πλευρά της Αντιπολίτευσης και βεβαίως δεν το
κάνουµε µε αλαζονεία  και δεν το κάνουµε µε παραβίαση του
ίδιου του Συντάγµατος. 

Όλα αυτά έχουν απάντηση. Ο λαός και η δηµοκρατία έχουν
πάντα τις λύσεις. Αυτή την απάντηση να ξέρετε ότι θα την πάρετε
άµεσα. Κι αν για όλα τ’ άλλα µπορεί κάποια στιγµή να σας συγ-
χωρέσουν, για την προσπάθειά σας αυτή -που είµαι σίγουρος ότι
δεν θα ευοδωθεί- ούτε ο ελληνικός λαός ούτε η ιστορία θα σας
συγχωρήσει ποτέ.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κέλλας έχει τον

λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται προς ψήφιση σήµερα

το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2019-
2022, δηλαδή το τέταρτο µνηµόνιο. Το αφήγηµά σας περί καθα-
ρής εξόδου τον Αύγουστο καταρρέει πλήρως και το µόνο που
είναι γεγονός είναι ότι το καλοκαίρι σταµατάει η χρηµατοδότηση
της χώρας.

Ταυτόχρονα επιλέξατε την ίδια µέρα να παραχωρήσετε πέρα
από το όνοµα, τη µακεδονική ταυτότητα και γλώσσα στους γεί-
τονές µας τους Σκοπιανούς και να πανηγυρίζετε κιόλας από
πάνω. Έφτασε ο κ. Τσίπρας στο σηµείο στο χθεσινό του διάγ-
γελµα να οµιλεί για «ελληνοµακεδονική γλωσσική κληρονοµιά».
Είστε µε τα καλά σας; Είστε εθνικά υπερήφανοι γι’ αυτό το
πράγµα; Ούτε την πολιτική νοµιµοποίηση έχετε από την ώρα που
ο συγκυβερνήτης σας κ. Καµµένος λέει ότι δεν συµφωνεί και δεν

το ψηφίζει. Γιατί το κάνετε; Από ανοησία; Από ανευθυνότητα; Στα
τέσσερα; Μπρούµυτα; Μερκελιστές; Διαλέξτε όποιον τίτλο σας
αρέσει.

Και έρχοµαι στο πολυνοµοσχέδιο. Ψηφίζετε µέτρα τα οποία
θα εφαρµοστούν την επόµενη τετραετία, δεσµεύοντας και υπο-
νοµεύοντας την επόµενη κυβέρνηση, επιτείνοντας τη φτωχοποί-
ηση της ελληνικής κοινωνίας, φέρνοντας σε απόγνωση την
αγορά και υποθηκεύοντας τη δηµόσια περιουσία για εκατό χρό-
νια. 

Καταργείτε το ΕΚΑΣ. Μειώνετε τις συντάξεις, καταργώντας τη
προσωπική διαφορά. Πετσοκόβετε τις συντάξεις χηρείας. Αυξά-
νετε τη φορολογία κατά 35%. Αυξάνετε τον ΕΝΦΙΑ. Διπλασιάζετε
τα διόδια στην Εγνατία Οδό, αποχωρώντας από το κίνηµα «Δεν
Πληρώνω» και προσχωρώντας επισήµως στο κίνηµα «Πληρώνω
Διπλά». Αφήνετε ασύδοτες τις τράπεζες στην πώληση των κόκ-
κινων δανείων σε fund. 

Και σαν να µην φτάνουν όλα αυτά, δεσµεύεστε και σε θηριώδη
πρωτογενή πλεονάσµατα που φτάνουν το 5,2% για την επόµενη
πενταετία. Και βέβαια το κακό δεν σταµατάει εδώ. Υποθηκεύετε
µε την υπογραφή σας την περιουσία του ελληνικού δηµοσίου για
εκατό χρόνια στο υπό ξένη διοίκηση υπερταµείο ΕΕΣΥΠ, το
οποίο θα φέρει την ευθύνη καταβολής των οφειλών του τρίτου
µνηµονίου µέχρι το ύψος των 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ, σε πε-
ρίπτωση που το δηµόσιο αδυνατεί να καταβάλει τις πληρωµές
του. 

Σε ποια άλλη χώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, που βγήκε από το
µνηµόνιο, ελήφθησαν ανάλογα µέτρα; Μήπως στην Κύπρο;
Μήπως στην Πορτογαλία; Ή στην Ιρλανδία; Πουθενά. 

Διαβάζω επί λέξει: «α) Η λιτότητα θα συνεχιστεί µε τη µείωση
των εισοδηµάτων των συνταξιούχων και των έµµισθων αλλά και
λόγω µείωσης του αφορολογήτου β) Με το πρωτογενές πλεόνα-
σµα δεν τροφοδοτείται η ανάπτυξη και θα υπάρξει συρρίκνωση,
ενώ τα Προγράµµατα Δηµοσίων Επενδύσεων δεν εκτελούνται
προκειµένου να τροφοδοτηθεί η ανάπτυξη γ) Η χώρα µας έχει
καταστεί αποικία χρέους µε την υποθήκευση της δηµόσιας πε-
ριουσίας µέσω του υπερταµείου για τα επόµενα ενενήντα εννιά
χρόνια.».

Ποιος τα λέει αυτά; Όχι δεν τα λέω εγώ. Δεν τα λέει Βουλευτής
της Αντιπολίτευσης. Τα είπε ο Βουλευτής και πρώην Υπουργός
σας, κ. Φίλης,  στην επιτροπή προχθές. Και επειδή έχετε εξαντ-
λήσει την κοινωνία µε τη φορολογική σας πολιτική, καταφεύγετε
και σε άλλα τεχνάσµατα για να αρπάξετε κι άλλα απ’ όπου µπο-
ρείτε. Για τους φαρµακοποιούς µιλάω. Επιβάλλετε φόρο -rebate
το λέτε- 0,8% επί της λιανικής τιµής του φαρµάκου µετά τη λήξη
της περιόδου προστασίας από τον ΕΟΠΥΥ στα off patent φάρ-
µακα. Και µάλιστα το συγκεκριµένο ποσό θα συµψηφίζεται µε τις
οφειλές του ΕΟΠΥΥ προς τους φαρµακοποιούς όχι µόνο για το
2018, αλλά σε µόνιµη βάση για τα επόµενα έτη, σύµφωνα µε το
άρθρο 26 παράγραφος 2 του νοµοσχεδίου. 

Για ποιον ακριβώς λόγο τιµωρείτε τους φαρµακοποιούς; Τη
στιγµή που ο εκάστοτε γιατρός χορηγεί τη συνταγή και ο ασθε-
νής δύναται να επιλέγει το φάρµακό του και να πληρώνει ο ίδιος
τη διαφορά, για ποιο λόγο πρέπει να πληρώσει αυτό το τέλος ο
φαρµακοποιός; Ο στόχος είναι ξεκάθαρος: 6 εκατοµµύρια ευρώ
υπολογίζει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους ότι θα εισπράξετε. 

Και αν όλα αυτά τα µέτρα που εφαρµόζετε τρία χρόνια τώρα
έπιαναν τόπο, χαλάλι. Ωστόσο αναθεωρείτε διαρκώς τον δείκτη
της ανάπτυξης προς τα κάτω, µε την τελευταία σας πρόβλεψη
να κυµαίνεται στο 2% του ΑΕΠ για την περίοδο 2018-2021. Πα-
ραλάβατε το χρέος το 2015 στο 177% του ΑΕΠ και το 2018 το
φτάσατε στο 194% του ΑΕΠ. Από 315 δισεκατοµµύρια δηλαδή
χρέος το 2016 το πήγατε στα 344 το 2018. Το ιδιωτικό χρέος
προς τον δηµόσιο τοµέα έχει εκτοξευθεί από 85 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2014 στα 132 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2018. 

Δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, µε την ίδια
ευκολία που σκίζατε τα µνηµόνια το 2014 µε την ίδια ευκολία τα
υπογράφετε τώρα δύο-δύο στα τρία χρόνια διακυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Η Κυβέρνηση έχει παραδοθεί άνευ όρων για λίγες
ηµέρες παραµονής στην εξουσία παραπάνω, αγνοώντας τον ελ-
ληνικό λαό και οδηγώντας τον στην εξαθλίωση. Ωστόσο όλος ο
ελληνικός λαός πλέον γνωρίζει ότι δεν είµαστε όλοι το ίδιο και
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αυτό είναι το µοναδικό κέρδος της τριετούς διακυβέρνησης από
τους ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Γιώργος Βλάχος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλή κουβέντα γίνεται ιδιαί-

τερα το τελευταίο διάστηµα για την περίφηµη καθαρή έξοδο και
την πιστοληπτική γραµµή στήριξης. Τι σηµαίνει, όµως, καθαρή
έξοδος; Σηµαίνει ότι η χώρα µας θα έχει τη δυνατότητα να βγει
στις αγορές και να καλύψει τις χρηµατοδοτικές της ανάγκες. 

Όµως η Κυβέρνηση την ώρα που απορρίπτει την πιστοληπτική
στήριξη των δανειστών ουσιαστικά οργανώνει µια δική της,
άλλου τύπου θα έλεγα, πιστοληπτική γραµµή, συγκεντρώνοντας
αποθέµατα χρηµάτων για να µπορέσει να καλύψει τις ανάγκες.
Φτάνει µέχρι το σηµείο να παίρνει τα αποθέµατα σήµερα από
τους δήµους, από τη Βουλή -θα πω, όµως, για τους δήµους- προ-
κειµένου να ενισχύσει τα αποθέµατα στην Τράπεζα της Ελλάδος.
Και ενώ οι ισχυρισµοί για περισσότερη δηµοκρατία στους δή-
µους ακούγονται από την Κυβέρνηση την ίδια ώρα παίρνονται τα
αποθέµατα, τα οποία προφανώς οι δήµοι τα έχουν ανάγκη για να
καλύψουν τις τρέχουσες υποχρεώσεις.

Πιθανόν όµως και αυτό το απόθεµα που θα συγκεντρωθεί να
µην µπορέσει να καλύψει τις ανάγκες. Αυτό θα εξαρτηθεί από το
κατά πώς θα εξελιχθούν τα πράγµατα. Και όλη αυτή η κουβέντα
και προσπάθεια γιατί γίνεται; Για να υπάρξει διαφοροποίηση µε
το χθες, ότι «εµείς», η Κυβέρνηση δηλαδή, «απορρίψαµε την πι-
στοληπτική γραµµή των δανειστών», σε σχέση µε την προηγού-
µενη Κυβέρνηση και βεβαίως αυτό, κατά τη δική τους ερµηνεία,
σηµαίνει ότι «δεν είµαστε υποχρεωµένοι να πάρουµε νέα µέτρα». 

Μακάρι να ήταν αυτή η πραγµατικότητα, αλλά δυστυχώς και
για την Κυβέρνηση, αλλά και για την κοινωνία δεν είναι, αφού
αναγκάζεται η Κυβέρνηση να πάρει και νέα µέτρα την ίδια ώρα
που απορρίπτοντας αυτήν την πιστοληπτική γραµµή χάνει ουσια-
στικά τη χρηµατοδότηση, δηλαδή την ευκολία να βρίσκει φτηνό
χρήµα για να καλύψει τις ανάγκες.

Παίρνονται νέα µέτρα και ακούστηκε από πολλούς συναδέλ-
φους, είναι γνωστό πια. Έχουµε περικοπές, µειώσεις στις συν-
τάξεις, µείωση του αφορολογήτου, είναι γνωστά πια, τα λέµε και
τα ξαναλέµε. Είναι µέτρα της τάξης των 5,1 δισεκατοµµυρίων. 

Έχουµε τα υπερβολικά πλεονάσµατα. Ακούστηκε νωρίτερα και
από τον εισηγητή µας πώς χαρακτήριζε ο Πρωθυπουργός αυτά
τα υπερβολικά πλεονάσµατα κατά το παρελθόν, που τώρα τα θε-
ωρεί εφικτά και τα θεωρεί µάλιστα και ως λύση.

Είναι η ανάπτυξη που κάθε χρόνο προβλέπεται πολύ πιο
υψηλή από αυτή που τελικά επιτυγχάνει η χώρα. Είναι βεβαίως
και το δηµόσιο χρέος, το οποίο αντί να µειώνεται συνεχώς αυξά-
νει. Εδώ θα ήθελα να πω ότι νοµίζω πως κινείται περίπου στο
πλαίσιο που ήταν το 2009-2010, τότε που, ως γνωστόν, -για να
µην τα ξεχνάµε- το δίδυµο Παπανδρέου - Παπακωνσταντίνου µε-
τέτρεψε το πρόβληµα ελλείµµατος και χρέους της χώρας σε
πρόβληµα δανεισµού και µπήκαµε στα  µνηµόνια και φτάσαµε
σήµερα εδώ. 

Τέλος, βλέπουµε η δηµόσια περιουσία να µπαίνει σε υποθήκη. 
Όταν, λοιπόν, παίρνονται αυτά τα µέτρα µπορεί, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, κάποιος να ισχυριστεί βάσιµα ότι υπάρχει κα-
θαρή έξοδος; Καθαρή έξοδος, είπα και νωρίτερα, µακάρι να
υπήρχε, αλλά δυστυχώς για την οικονοµία µας, µε τον άλφα ή
βήτα τρόπο, η οικονοµία χρειάζεται στήριξη. Και χρειάζεται στή-
ριξη -και αυτή είναι η επιλογή της Κυβέρνησης τελικά- κάνοντας
εσωτερικό δανεισµό. Περί αυτού πρόκειται. 

Κατά τη γνώµη µας, η καθαρή έξοδος θα επιτευχθεί µόνο όταν
η ελληνική οικονοµία µπορέσει να οδηγηθεί στην ανάπτυξη, µπο-
ρέσει και δηµιουργήσει αύξηση στην παραγωγικότητα, δηλαδή
αύξηση στον πλούτο. Τότε πράγµατι µπορούµε όλοι µαζί να βλέ-
πουµε µε αισιοδοξία την επόµενη µέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν µας ρωτάτε, για εµάς, στη Νέα Δηµοκρατία θεωρούµε ότι
αυτό είναι το συγκριτικό µας πλεονέκτηµα. Ποιο δηλαδή; Ότι

εµείς µιλάµε την ίδια γλώσσα -και εδώ τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
µε τους φορείς της πραγµατικής οικονοµίας και έχοντας διδαχ-
θεί από λάθη και παραλείψεις του παρελθόντος αναµφίβολα, σε
συνδυασµό µε την κοινωνική ευαισθησία που διέκρινε πάντα την
κεντροδεξιά παράταξη, µπορούµε να δώσουµε την ελπίδα και
την προοπτική στη ζωή µας για την επόµενη µέρα. Αυτή είναι η
δική µας στάση, αυτή είναι η δική µας συµπεριφορά, αυτή είναι
η δική µας ευθύνη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Σπαρτινός από
τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι µε την ψή-

φιση αυτού του πολυνοµοσχεδίου, που αποτελεί τον προάγγελο
της ρύθµισης του χρέους και της εξόδου από την µνηµονιακή
επιτροπεία, η Νέα Δηµοκρατία και από πίσω της ο σκληρός πυ-
ρήνας του πάλαι ποτέ κραταιού ΠΑΣΟΚ και κάποιοι ακόµα, φτά-
νουν στο απόγειο της πολιτικής απόγνωσης. Βλέπουν όλα τα
στοιχήµατά τους πάνω στα οποία τζογάρισαν την πολιτική τους
επαναφορά να χάνονται ένα-ένα, καθώς επιτυγχάνονται οι στόχοι
αυτής της Κυβέρνησης και πορεύεται η χώρα προς µια αυριανή
µέρα που εµείς δεν ισχυριζόµαστε ότι είναι στρωµένη µε ροδο-
πέταλα, όµως θα είναι σηµείο ελπιδοφόρας επανεκκίνησης της
οικονοµίας, της κοινωνίας, της δηµοκρατίας, µακριά από τις σω-
τηριολογικές νεοφιλελεύθερες επαγγελίες τους. 

Δύο λόγια µόνο για τη ΔΗΣΥ, που συνεχίζει να σέρνεται ακόµα
πίσω από τη Νέα Δηµοκρατία, ίσως γιατί, όπως ακούσαµε από
τον εισηγητή της να µας λέει, έχουν πλέον διασχίσει την έρηµο,
στην οποία βέβαια τους είχαν ρίξει οι πολιτικές τους, τις οποίες
θεωρούν -αλλά κάνουν λάθος- ότι έχουν ξεχαστεί πια από τον
ελληνικό λαό. 

Να τους θυµίσω µόνο ότι ένα συχνό φαινόµενο που συναντάται
στις ερήµους είναι ο αντικατοπτρισµός. Όταν σε χτυπήσει ο
ήλιος στο κεφάλι λένε ότι βλέπεις οάσεις, τρεχούµενα νερά,
ακόµα και ουρί του παραδείσου. Ας το προσέξουν λιγάκι αυτό. 

Από τη µεριά της, η Νέα Δηµοκρατία ποντάρει όλα της τα
λεφτά, µαζί και τα δανεικά της, στο ότι η έξοδος δεν θα είναι κα-
θαρή, δίνοντας στην έννοια της καθαρής εξόδου το νόηµα που
την εξυπηρετεί και επιµένοντας σε χονδροειδείς διαστρεβλώσεις
δεδοµένων, µε µόνιµη, αναπόδεικτη φυσικά, επωδό ότι εάν συ-
νέχιζαν να κυβερνούν αυτοί µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, τότε θα επιτύγ-
χαναν υψηλά πλεονάσµατα, αλλά µε υψηλή ανάπτυξη και πολλά
άλλα θαυµαστά και εντελώς αυθαίρετα. 

Υποθετικός λόγος του απραγµατοποίητου, όπως µας δίδα-
σκαν στο σχολείο οι δάσκαλοί µας, συγχέοντας ηθεληµένα τα
πλεονάσµατα µε τον δηµοσιονοµικό χώρο, προπαγανδίζοντας
πρόσθετα µέτρα που δεν υπάρχουν, µιλώντας για µέτρα και απο-
σιωπώντας τα αντίµετρα, όχι µόνο τα ψηφισµένα αντίµετρα, αλλά
και όσα νέα προκύπτουν από τη συνεχή αύξηση µέχρι το 2022
του δηµοσιονοµικού χώρου. Μέτρα κοινωνικής ενίσχυσης και φο-
ρολογικών ελαφρύνσεων που προκύπτουν από το προτεινόµενο
µεσοπρόθεσµο, αλλά και όσα προκύψουν από τη συνεχή επι-
πλέον βελτίωση της οικονοµίας και τη συνεχή πάλη, µε άλλους
όρους πλέον, µε τις κυρίαρχες δυνάµεις που ηγεµονεύουν -για
πόσο καιρό ακόµη;- στην Ευρώπη, η οποία πάλη δεν πρέπει να
σταµατήσει και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι διατεθειµένος να τη σταµατή-
σει.

Η Νέα Δηµοκρατία, µπερδεµένη στον κυκεώνα της αµηχανίας
της και των λογικών της τεχνασµάτων, δεν µπορεί να δεχθεί ότι
η έξοδος θα είναι χωρίς προαπαιτούµενα, χωρίς άλλα µέτρα,
χωρίς άλλο δανεισµό, χωρίς πιστοληπτική, δηλαδή, µνηµονιακή
γραµµή στήριξης. 

Για όλα αυτά δεν µπορεί να κρύψει τη βαθιά της στεναχώρια,
όχι µόνο γιατί έτσι η σύγκριση µε τα αποτελέσµατα της σηµερι-
νής Κυβέρνησης είναι συντριπτική σε βάρος της, αλλά και γιατί
ευελπιστώντας να κυβερνήσει σύντοµα -τα όνειρα δεν κοστίζουν-
θα ήθελε να έχει τα λαϊκά στρώµατα δεµένα χειροπόδαρα, για
να ξαναρχίσει να δουλεύει όπως παλιά. 

Η έννοια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της καθαρής εξόδου
για την κοινωνία και για τον ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει σχέση µόνο µε το
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τέλος των µνηµονίων, έχει σχέση µε το τέλος µιας ολόκληρης
εποχής και αυτό είναι κυρίως που τροµάζει τους πολιτικούς µας
αντιπάλους. 

Καθαρή έξοδος σηµαίνει επιπλέον ότι ο αγώνας για τη µείωση
της ανεργίας και την αύξηση της απασχόλησης πρέπει να συνε-
χιστεί απ’ αυτούς που εµπιστεύονται τον κόσµο της εργασίας και
κατάφεραν σε µνηµονιακή ακόµη περίοδο µία σηµαντική, όσο και
αν δεν αρκεί ακόµα, µείωση της ανεργίας. 

Καθαρή έξοδος σηµαίνει ότι οι άνεργοι θα συνεχίσουν να
έχουν ασφαλιστική κάλυψη, οι εργαζόµενοι θα έχουν συλλογικές
συµβάσεις και ελεύθερη διαπραγµάτευση για την αύξηση του µι-
σθού και του µεροκάµατου, ότι οι δηµόσιοι υπάλληλοι δεν θα κιν-
δυνεύουν από προσχηµατικές τιµωρητικές αξιολογήσεις, ότι οι
ιδιωτικοί υπάλληλοι θα νιώθουν καθηµερινά να βελτιώνεται η
κρατική προστασία σε σχέση µε τους όρους της απασχόλησής
τους. 

Καθαρή έξοδος σηµαίνει ότι δεν θα επανέλθουµε στην υγει-
ονοµική φτώχεια και την παθητική ιδιωτικοποίηση του δηµόσιου
συστήµατος υγείας, αλλά ότι αντίθετα, θα προχωρήσει η ολο-
κλήρωσή του, όπως και του συστήµατος δηµόσιας εκπαίδευσης.

Καθαρή έξοδος σηµαίνει ότι όποιος ενδιαφέρεται να δραστη-
ριοποιηθεί επιχειρηµατικά δεν θα ταλαιπωρείται από τη γραφει-
οκρατία, που έντεχνα είχαν στήσει οι προηγούµενες
κυβερνήσεις, για να εξυπηρετούν τους δικούς τους µε το αζη-
µίωτο, οι δήθεν θιασώτες της επιχειρηµατικότητας, στην ουσία
θιασώτες της κρατικοδίαιτης επιχειρηµατικότητας, της «αρπα-
χτής» και του άναρχου σχεδιασµού. 

Καθαρή έξοδος σηµαίνει ανάπτυξη χωρίς «λαδώµατα», λαµό-
για, ισόβιους κρατικούς προµηθευτές, χωρίς «SIEMENS», «NO-
VARTIS» και offshore. 

Καθαρή έξοδος σηµαίνει επιστροφή στην κοινωνία µε σχέδιο
και δικαιοσύνη όσων της αποµύζησαν για χρόνια οι «άγγελοι» του
νεοφιλελευθερισµού και της λιτότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθαρή έξοδος, τέλος, σηµαίνει
ότι ο αγώνας θα συνεχιστεί και την επόµενη ηµέρα, µαζί µε όλες
τις υγιείς προοδευτικές και αριστερές δυνάµεις, γιατί εµείς δεν
ισχυριζόµαστε ότι τελείωσαν όλα τα δύσκολα και επιστρέφουµε
ανίδεοι στο παρελθόν της απάθειας, της αποχαύνωσης, του µι-
θριδατισµού. Αντίθετα, εµείς πιστεύουµε ότι ξεκινάµε µια νέα
προσπάθεια, µε πολύ καλύτερους όµως όρους και προϋποθέ-
σεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος: Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 23ο Δηµοτικό Σχολείο
Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Σταθάκης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε σήµερα έρχεται, ουσιαστικά, να ολοκληρώσει έναν κύκλο,
που ξεκίνησε το 2015, µε µια συγκεκριµένη συµφωνία µε τους
δανειστές, την οποία θέσαµε στην κρίση των Ελλήνων πολιτών.
Η συµφωνία αυτή, εκ των πραγµάτων, αποδείχτηκε και ρεαλι-
στική και εφαρµόσιµη. Έφερε αποτελέσµατα, όσον αφορά αυτό
που είχαµε υποσχεθεί, τη σταθεροποίηση της οικονοµίας και τη
δηµιουργία των προϋποθέσεων ανάκαµψης. 

Στον ενεργειακό τοµέα, που θα σταθώ στην οµιλία µου, ο κύ-
κλος αυτός έχει επίσης κλείσει. Ο ενεργειακός τοµέας το 2018
δεν θυµίζει σε τίποτα αυτό που ίσχυε και υπήρχε το 2014. Έγινε
ένας µεγάλος µετασχηµατισµός στον ενεργειακό τοµέα. Σήµερα,
ουσιαστικά, κλείνει αυτός ο κύκλος, έχοντας δηµιουργήσει ένα

καθαρό τοπίο σε σχέση µε τους στόχους και τις δεσµεύσεις της
χώρας απέναντι στην κλιµατική αλλαγή, τη συµφωνία του Παρι-
σιού και τους στόχους που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση και φυσικά
απέναντι στις δεσµεύσεις και στη δική µας στρατηγική για το
πώς θα εξελιχθεί ο ενεργειακός τοµέας. 

Το 2019 θα ενεργοποιηθεί και στην Ελλάδα το µοντέλο-στό-
χος, το target model της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο ψηφί-
σαµε στη Βουλή πριν από λίγο καιρό, που ουσιαστικά εναρµονίζει
τον τρόπο λειτουργίας των αγορών ενέργειας µε τα ευρωπαϊκά
δεδοµένα. 

Να υπενθυµίσω ότι η λειτουργία του Χρηµατιστηρίου Ενέρ-
γειας, ουσιαστικά, µε την προ ηµερησίας και ηµερησίας αγορά
ρυθµίζει τα βραχυχρόνια θέµατα, όπως και µε την ενδοηµερήσια
αγορά, αλλά ταυτόχρονα εισάγει την προθεσµιακή αγορά, όπου
οι αγοροπωλησίες πλέον θα ενσωµατώσουν και όλα τα διµερή
συµβόλαια που κάνουν οι εταιρίες ενέργειας, πρωτίστως η ΔΕΗ,
µε βιοµηχανίες ή µε επιµέρους τοµείς. 

Η διαµόρφωση αυτή συνδέεται µε αυτό που λέει σήµερα το
πολυνοµοσχέδιο, την αποκλιµάκωση των ΝΟΜΕ. Υπενθυµίζω ότι
τα ΝΟΜΕ τα είχαµε εισάγει το 2015, προκειµένου να µην προχω-
ρήσει το σχέδιο της προηγούµενης κυβέρνησης για τη µικρή
ΔΕΗ. Ουσιαστικά, είναι η ποσότητα ρεύµατος που είναι υποχρε-
ωµένη η ΔΕΗ να δίνει σε τρίτους, προκειµένου να αποσπούν µε-
ρίδια στην αγορά. 

Με την ολοκλήρωση και την εισαγωγή του Χρηµατιστηρίου
Ενέργειας το 2019 και µε την έναρξη της διαδικασίας παραχώ-
ρησης, πώλησης των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ, όπως έχει
ολοκληρωθεί µε τον νόµο που ψηφίσαµε και εφαρµόζεται τώρα,
ουσιαστικά, εδώ περιγράφεται το πώς τον επόµενο έναν χρόνο
θα αποκλιµακωθούν οι ποσότητες των ΝΟΜΕ, µέχρι να καταρ-
γηθούν, µε την έναρξη και λειτουργία του Χρηµατιστηρίου Ενέρ-
γειας. 

Η δεύτερη προϋπόθεση, για να υπάρξει η λειτουργία του Χρη-
µατιστηρίου Ενέργειας και του target model είναι οι διασυνδέσεις
που έχει η χώρα µε την ευρύτερη περιοχή, κυρίως τις γειτονικές
χώρες. Όπως ξέρετε, έχουµε διασύνδεση µε την Ιταλία και τη
Βουλγαρία. Αντίστοιχες κινήσεις πραγµατοποιούν και οι άλλες
γειτονικές χώρες. Να υπενθυµίσω ότι η FYROM έχει ανακοινώσει
την επικείµενη σύζευξή της µε τη Βουλγαρία. Έχουν ιδρυθεί Χρη-
µατιστήρια Ενέργειας στη Σερβία και τη Βουλγαρία ήδη από το
2015, ενώ σε αντίστοιχες ενέργειες προβαίνει το Μαυροβούνιο
και η Αλβανία, που διεξάγει τον σχεδιασµό της από κοινού µε το
Κόσοβο. Σηµειώνεται, επίσης, ότι ως το 2020 η Βουλγαρία προ-
τίθεται να ενοποιηθεί µε τις τέσσερις ήδη συζευγµένες αγορές
της Ουγγαρίας, της Τσεχίας, της Σλοβακίας και της Ρουµανίας. 

Δεν έχω καταλάβει ακόµα τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας για
το σκοπιανό. Ήξερα µια θέση είκοσι πέντε, τριάντα χρόνια της
Νέας Δηµοκρατίας. Τώρα, µαθαίνω µια καινούρια θέση. Καµµία
αναφορά δεν γίνεται στη λέξη Μακεδονία, ούτε σε σύνθετη ονο-
µασία, ούτε µε γεωγραφικό προσδιορισµό, ούτε τίποτα. Αυτά νο-
µίζω ότι τα ήξερα ως θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Κάτι
καινούριο µαθαίνω σήµερα. 

Με την ολοκλήρωση, λοιπόν, αυτής της συµφωνίας νοµίζω ότι
ανοίγει ένας δρόµος πολύ σηµαντικός, η διασύνδεση της Ελλά-
δας µε όλες τις χώρες των Βαλκανίων και η προσπάθεια να ανα-
δειχθεί σε µια ισχυρή δύναµη στον χώρο των Βαλκανίων. 

Τα ίδια ισχύουν και για τους αγωγούς ενέργειας, όπου µετα-
τρέπουν την Ελλάδα σε κόµβο, όπως είναι ο ΤAP, IGB, EAST
MED και πολλοί άλλοι που είναι υπό σχεδιασµό. 

Θα προχωρήσω στα επόµενα δύο θέµατα που εµπλέκονται µε
το πολυνοµοσχέδιο. Είναι τα ΥΚΩ. Θυµίζω ότι είχαµε κληρονο-
µήσει ένα πολύ µεγάλο χρέος από τα τέσσερα χρόνια απλήρωτα
ΥΚΩ. Αυτό το ισοσκελίσαµε µε την εισαγωγή του ΕΛΑΠΕ και του
PFL. Ουσιαστικά, σήµερα, αφού ισοσκελίσαµε αυτό το κοµµάτι
λέµε πώς θα οδηγηθούµε στη σταδιακή κατάργηση του τέλους
προµηθευτή µέχρι το 2020. 

Η δεύτερη µεγάλη ενότητα µε την οποία µεταµορφώθηκε ο
ενεργειακός τοµέας αφορά τις ενεργειακές επιχειρήσεις. Ξεκι-
νήσαµε µε τον ΑΔΜΗΕ. Τον κρατήσαµε υπό δηµόσιο έλεγχο. Επι-
λύσαµε το πρόβληµα της ΔΕΗ µε την παραχώρηση λιγνιτικών
µονάδων.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ολοκληρώσαµε επιτυχώς την ιδιωτικοποίηση του ΔΕΣΦΑ µε

πολύ αυξηµένο τίµηµα και ισχυρότερα δικαιώµατα του δηµοσίου,
το 34%. Φυσικά, διασώσαµε τη ΔΕΠΑ σε υποδοµές και εµπορικό
κοµµάτι. Διατηρούµε τον δηµόσιο έλεγχο στις υποδοµές. 

Αυτός ο νέος ενεργειακός τοµέας, λοιπόν, είναι ένα καθαρό
τοπίο µε υποδοµές υπό δηµόσιο έλεγχο και το εµπορικό κοµµάτι
είναι σε µία λειτουργία από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Κλείνω µε την ενεργειακή φτώχεια και το κοινωνικό τιµολόγιο.
Η Ελλάδα δεσµεύεται σε υψηλούς στόχους για το 2020, σε
σχέση µε τις Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας και την εξοικονό-
µηση. Ταυτόχρονα, εισάγουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση –συµφω-
νούµε, δηλαδή, µε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο- για ειδική µέριµνα
για την ενεργειακή φτώχεια. Έχουµε εισάγει το κοινωνικό τιµο-
λόγιο. Έχουµε εισάγει το ταµείο για όσα νοικοκυριά χάνουν το
κοινωνικό τιµολόγιο και κινδυνεύουν να µείνουν χωρίς ρεύµα. Θα
συνεχίσουµε να ενισχύουµε τον κοινωνικό χαρακτήρα της ενερ-
γειακής πολιτικής επιµένοντας ότι η αντιµετώπιση της ενεργει-
ακής φτώχειας αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι του νέου τοπίου
στον ενεργειακό τοµέα. 

Με αυτές τις δυνατότητες και µε αυτές τις προϋποθέσεις, σή-
µερα κλείνει αυτός ο κύκλος. Κοιτάµε µπροστά σε µια προοπτική
όπου η Ελλάδα θα είναι στις πρωτοπόρες χώρες που θα συναν-
τήσει τους υψηλούς στόχους της κλιµατικής αλλαγής και τους
υψηλούς στόχους που τίθενται στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε ένα
καθαρό τοπίο, καθαρά µεταµνηµονιακό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
κ. Λοβέρδος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω πριν ξεκινήσω την οµιλία

µου να υποβάλω µια παράκληση προς την πλειοψηφία της Βου-
λής και την Κυβέρνηση, αυτό που υποσχέθηκε εχθές ο Πρωθυ-
πουργός στους Αρχηγούς των κοµµάτων -τουλάχιστον στην κ.
Γεννηµατά-, τη διανοµή δηλαδή του κειµένου της Συµφωνίας για
τη FYROM να την κάνει. Ακόµη δεν έχει γίνει η διανοµή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Το σκέπτεται. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε δύο ηµερών πολιτικό διά-

λογο, εντός και εκτός της χώρας, και ουδείς έχει υπ’ όψιν του –
ούτε και εσείς φαντάζοµαι, οι Βουλευτές τουλάχιστον- ποια είναι
αυτή η συµφωνία. 

Και δεν µπορεί αυτό να κρατήσει για πάρα πολύ. Εµείς ως
κόµµα έχουµε κρατήσει πάρα πολύ υπεύθυνη στάση. Έχουµε
επιφυλαχθεί γιατί θέλουµε να δούµε το γραπτό κείµενο και τα
παραρτήµατά του, αν υπάρχουν. Κι ακόµη µετά από τη δεύτερη
µέρα σήµερα, δεν έχουµε υπ’ όψιν µας κάτι. 

Μέχρι και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, µε ενηµέρωσε η κ.
Καϊλή, ο κ. Παπαδηµούλης θριαµβολογούσε. Όταν του ζήτησε
τον λόγο η κ. Καϊλή, δεν της τον έδωσε. Θριαµβολογούσε για
κάτι το οποίο ο ίδιος το ξέρει; Το έχει διαβάσει; Φαντάζοµαι πως
όχι, ούτε αυτός. Δεν γίνονται όµως έτσι τα πράγµατα. Δεν είναι
σοβαρά πράγµατα αυτά και πρέπει τουλάχιστον µέσα στην
ηµέρα να έχετε φροντίσει αυτή τη µεγάλη έλλειψη να την καλύ-
ψετε. 

Υποσχεθήκατε, επαναλαµβάνω, δια του Πρωθυπουργού σας
στα κόµµατα χθες ότι θα τους δώσετε το κείµενο της συµφωνίας,
όχι απόδοσή του, την ίδιας της συµφωνίας και τα σχετικά παραρ-
τήµατα, αν αυτά υπάρχουν. 

Πριν µιλήσω για το σχέδιο νόµου, θέλω επίσης να πω κάτι που
το αφορά, αλλά συνιστά και µια εξαίρεση στη δική µας στάση.
Είναι πολύ σωστή η διάταξη που σχετίζεται µε την ενιαία τιµή των
βιβλίων. Ο κ. Σηµίτης ως Πρωθυπουργός της χώρας και η κυβέρ-
νηση του τότε, τη δεκαετία του 1990, την είχε καθιερώσει. Περι-
κόπηκε µε τα περίφηµα µέτρα της δικής µας κυβέρνησης, µε την
εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ και ήταν λάθος. Ήταν λάθος γιατί η
πρόβλεψη αφορούσε κυρίως µικρούς εκδοτικούς οίκους και κυ-
ρίως βιβλία τα οποία δεν είναι εµπορικά. Και άρα αυτή η άµυνα

σε ό,τι αφορά µια διετία στην τιµή ήταν ένα πολύ καλό µέτρο.
Κακώς καταργήθηκε και σωστά επαναφέρεται. 

Τέλος τα καλά, σε ό,τι αφορά τη δική µου παρέµβαση. Αν µου
ζητούσαν να χαρακτηρίσω αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία, θα
τη χαρακτήριζα κάτι σαν «πάρθιο βέλος», το βέλος που πετούσαν
µε δειλία οι άνθρωποι αυτού του λαού φεύγοντας, χάνοντας και
σκοτώνοντας τους τελευταίους. Είναι τέτοιου είδους νοµοθέ-
τηµα και συγχρόνως κύκνειο άσµα µιας κυβέρνησης που αντιµε-
τωπίζει φάσµα καθολικής και στρατηγικής ήττας στις επόµενες
εκλογές. 

Μα, όσο κάθεστε, τόσο αποκαλύπτεστε, όχι όπως παρουσιά-
ζετε τον εαυτό σας µε λόγια. Το λέω πέµπτη συνεχόµενη φορά
σε τοποθετήσεις µου εδώ. Είναι λόγια µεγάλων διανοητών που
τα κάνει πράξη κάθε φορά το εκλογικό σώµα. Ουδείς κρίνεται
από τα λόγια που έχουν πει οι διανοητές αυτοί. Όλοι κρινόµαστε
από τις πράξεις µας. 

Εσείς από αυτό που νοηµατοδοτήσατε µε άπταιστα αγγλο-
γαλλικά «Go back, madame Merkel», περάσατε σε αυτό που είπε
ο κύριος Υπουργός των Οικονοµικών εδώ «Good luck» στους
επόµενους που θα διαχειριστούν αυτά τα οποία θεσπίζει και τα
φορτώνει στις πλάτες άλλων. Από αυτό το ψευτοµάγκικο «Go
back», στην εγκαρτέρηση σήµερα του «Good luck» στους επο-
µένους. Αυτό είστε. Αυτά λέγατε. Τίποτα από αυτά δεν κάνατε.
Κάνατε τα αντίθετα. Επειδή φορτώνετε τα πάντα µετά το 2019,
δηλαδή στους εποµένους, τους εύχεστε και καλή τύχη.

Θέλω να κάνω και µια παρέµβαση. Δεν υπάρχει εδώ αρµόδιος
Υπουργός από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, αλλά υπάρχει µια αντίφαση στους αριθµούς του κειµένου
σας. Μιλούσατε για περικοπές που θα προκύψουν από την κα-
τάργηση της προσωπικής διαφοράς στις συντάξεις που θα φτά-
σουν στο 1,84 δισεκατοµµύριο ευρώ για το 2019. Στη συνέχεια
οι περικοπές αυτές πλησίασαν το νούµερο των 2.250.000.000
ευρώ. Και ξαφνικά µε το σχέδιο νόµου που φέρνετε στη Βουλή,
αυτά όλα φτάνουν στα 2,88 δισεκατοµµύρια ευρώ για το έτος
2019. 

Υπάρχουν κρυφές περικοπές; Κάτι άλλο συνυπολογίζετε; Πώς
αυξάνεται το ποσό κατά 400 µε 500 εκατοµµύρια αυτών που θα
ωφεληθεί το δηµόσιο επειδή θα περικόψει την προσωπική δια-
φορά στις συντάξεις και δεν το εξηγείτε; Χρωστάτε µια εξήγηση,
γιατί κι εµείς εάν δεν τη δώσετε την εξήγηση αυτή, είµαστε απο-
λύτως νοµιµοποιηµένοι να λέµε ότι εδώ υπάρχει µια κρυφή περι-
κοπή. 

Επίσης νοµοθετείτε τη δραστική µείωση του αφορολογήτου.
Αυτά µαζί µε τις συντάξεις δεν τα κάνετε τώρα. Δεν λέγατε αλή-
θεια, λέγατε ψέµατα και µάλιστα πολλές φορές ανεπίγνωστα. Οι
Βουλευτές έβγαιναν στα κανάλια και λέγανε τα πρωινά ότι «ξέ-
ρετε, µέχρι τον Αύγουστο πάει αυτό και µετά θα επαναδιαπραγ-
µατευτούµε».

Τώρα εδώ µε το µεσοπρόθεσµο, όλα αυτά τα οποία βάζατε
τους ανθρώπους να τα λένε, τα ενσωµατώνετε. Κοµµένα τα ψέ-
µατα και τα παραµύθια. Το µεσοπρόθεσµο είναι εδώ και αυτά τα
έχετε ενσωµατωµένα, όπως και τον ΕΝΦΙΑ.

Κυρία Παπανάτσιου, χθες σηκωθήκατε µε ένταση και µας εί-
πατε ζώνη-ζώνη –σε Περιστέρι και αλλού- πόσες είναι οι αλλαγές
που φέρνετε. Εγώ σας άκουσα µε πολλή προσοχή. Δεν τα συγ-
κράτησα όλα, αλλά υπάρχουν στα Πρακτικά. Εσείς, όµως, ήσα-
σταν αυτοί οι οποίοι θα καταργούσατε τον ΕΝΦΙΑ. 

Ο κ. Τσακαλώτος έκανε κάτι που δεν µου άρεσε. Απευθυνόµε-
νος στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µίλησε για περιοχές και
ζώνες της Αθήνας όπου κατοικούν ψηφοφόροι τους. Κάπως έτσι
το είπε. Δεν το θυµάµαι ακριβώς. 

Θέλω να σας διηγηθώ ένα περιστατικό, γιατί είναι πολύ χαρα-
κτηριστικό. Παραµονές των εκλογών του Ιανουαρίου του 2015
ήµουν στο Νέο Ψυχικό –περιφέρειά µου- και ένας κύριος που
αυτά που φορούσε πρέπει να κόστιζαν πάνω από εκατό χιλιάδες
ευρώ, µου είπε το εξής, χωρίς να µε ξέρει: «Αντρίκο, αυτήν τη
φορά δεν έχει. ΣΥΡΙΖΑ τώρα». Του λέω: «Πού µένεις, αδελφέ;».
Δεν τον «έκοβα» για ψηφοφόρο του ΠΑΣΟΚ. Άλλωστε, στις πε-
ριοχές αυτές έπαιρνε 70% και 80% η Νέα Δηµοκρατία. «Είστε
ψηφοφόρος του ΠΑΣΟΚ;», του λέω. Του το είπα πιο λαϊκά, όπως
µού απευθύνθηκε κι αυτός. «Όχι», µου λέει, «εγώ είµαι της Νέας
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Δηµοκρατίας, αλλά τώρα ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ο ΕΝΦΙΑ µας έχει εξον-
τώσει». Αυτά λέγατε.

Μάλιστα, καταθέτω κάτι που µου είχε κάνει πολύ µεγάλη εν-
τύπωση. Δεν τα θυµάµαι όλα, αλλά τώρα τα «φρεσκάρει» το δια-
δίκτυο. Θυµάµαι τις παρουσίες του Υπουργού σας σε εφορίες,
όπου κατήγγειλε τον ΕΝΦΙΑ και δήλωνε ότι θα τα καταργήσει
όλα. Δεν µπορείτε να υπερηφανεύεστε επειδή σε κάποιες ζώνες
κρατάτε τις ίδιες τιµές. Πρέπει να έχετε συστολή, όπως είπα το
πρωί στον κύριο Υπουργό, γιατί κερδίσατε τις εκλογές µε πολύ
διαφορετικά λόγια, µε πάρα πολύ διαφορετικά λόγια και µε
ύβρεις τις οποίες δεν σας επιστρέψαµε. 

Χθες που ήµουν σε µια τηλεοπτική εκποµπή, έπαιρνα καταιγι-
σµό µηνυµάτων για να σας πω προδότες. Δεν θα το κάνω ποτέ.
Δεν θα πω ποτέ τον Αρχηγό σας Πινοσέτ, όπως εδώ ο κ. Τσίπρας
έλεγε τον κ. Παπανδρέου. Αυτά δεν θα τα κάνουµε ποτέ εµείς.
Δεν σας µοιάζουµε, δεν είµαστε ίδιοι.

Καταθέτω αυτές τις έξοχες φωτογραφίες του Υπουργού και
καταθέτω και µία έκθεση που έχει κάνει ο κ. Κουτρουµάνης για
ό,τι ακριβώς έχετε πράξει από το 2016 µέχρι και σήµερα για τα
συνταξιοδοτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Στενογραφίας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ανέπτυξα το πρωί, µε όσο χρόνο διέθετα, τα ζητήµατα των εγ-
γυήσεων του άρθρου 109 παράγραφος 2 σηµείο 14 2α και 2. Εκεί
λέτε ότι δηµόσια περιουσία που αφορά αγαθά όπως τα νερά,
όπως το φυσικό αέριο, όπως τα Ελληνικά Πετρέλαια, όπως τη
ΔΕΗ, όπως τον ΟΤΕ, αυτές τις µετοχές που τις έχετε περάσει
στο υπερταµείο, τις καθιστάτε αντικείµενο εγγυήσεων. Τι σχέση
έχει αυτό µε την ιδεολογία σας; Ποια ιδεολογία σας, δηλαδή; Τι
σχέση έχουν αυτά µ’ αυτά που λέτε; Πού είναι το πρόβληµα αν
κάποιοι Βουλευτές, αντί να αποκαλέσουν ορθά, όπως εσείς λέτε
στον νόµο σας, εγγύηση τα περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου,
τα αποκαλούν υποθήκη ή ενέχυρο; Αγνοεί ο Υπουργός ως καθη-
γητής των οικονοµικών ότι δεν έχει καµµία σηµασία ο νοµικός
χαρακτηρισµός; Σηµασία έχει να καταλάβει κανείς ότι εγγυητής
ίσον πληρωτής. Υποκαθιστά τον πρώτο οφειλέτη, όπως verbatim
αναφέρει η ρύθµισή σας. Δεν τα ξέρατε αυτά; Ήταν αυτά θέµατα
για να αντιλέξετε; 

Εµένα µε µια µατιά στην ιστορία της χώρας, της οποίας και το
χιούµορ µεταφέρει στη Βουλή άλλοτε µε επιτυχία και άλλοτε όχι
ο Υπουργός Οικονοµικών, µου θυµίζει πολιτικούς των Wigon,
όπως ο Τζον Ράσελ, ή του Εργατικού Κόµµατος, όπως ο Μάικλ
Φουτ, που πολλά είπαν, αλλά όταν ήλθε η ώρα να κάνουν κάτι,
έκαναν τη µία αποτυχία πίσω από την άλλη. Είστε τελικά αυτό
και δεν µπορείτε την υπεγγυότητα, την οποία καθορίζετε µε τις
σηµερινές σας διατάξεις, να προσπαθείτε να µας την πλασάρετε
ως κάτι που πρέπει κι εµείς να το δούµε αυτοκριτικά, γιατί δήθεν
το καλοκαίρι του 2015 ψηφίσαµε το δικό σας µνηµόνιο.

Θα µε θυµούνται οι συνάδελφοι Βουλευτές που είναι εδώ, ο κ.
Κουτσούκος, ο κ. Κρεµαστινός, να εισηγούµαι στην Κοινοβου-
λευτική µας Οµάδα να µην ψηφίσουµε και εγώ λέω στην Ελλη-
νική Αντιπροσωπεία ότι ήταν παράκληση της Προέδρου να
είµαστε όλοι µαζί σε µια προσπάθεια να σωθεί η χώρα, όχι να ψη-
φίσουµε τις ρυθµίσεις σας. Η άποψη να µην τους ψηφίσουµε
ήταν ότι θα κάνουν εξυπνάδες. Και να και σήµερα, µετά από
τόσες πολλές φορές, ο Υπουργός των Οικονοµικών απευθυνό-
µενος σε Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας του είπε: «Εσείς δεν
ψηφίσατε το καλοκαίρι του 2015;». Ξεχνάει, βέβαια, ότι το νοµο-
θέτηµα για το υπερταµείο εξειδικεύτηκε το 2016, όπως είπε ο κ.
Σταϊκούρας.

Οι συνάδελφοί µου στο ΠΑΣΟΚ θυµούνται καλά, όµως, ότι εί-
χαµε και εµείς αµφιβολίες. Ωστόσο είπαµε να στηρίξουµε την πα-
τρίδα µας, γιατί είχατε διασπαστεί και δεν είχατε την πλειοψηφία
να διασώσετε τη χώρα και µπήκαµε εµείς στο δικό σας κόµπο.
Και αντί να αισθάνεστε µια πολιτική υποχρέωση απέναντι στην
Αντιπολίτευση, θέλετε να της φορτώσετε το υπερταµείο, θέλετε
να της φορτώσετε τις εγγυήσεις, χάριν των οποίων προσθέτετε
και το νερό, τις µετοχές του ελληνικού δηµοσίου στην ΕΥΔΑΠ,
και τα πετρέλαια και το φυσικό αέριο και όλο τον εθνικό πλούτο;

Σας εξήγησα το πρωί ότι ό,τι κι αν λέτε εδώ, το άρθρο 106 παρ.
1 του Συντάγµατος και η ιστορία του θα σας δυσκολεύει και θα
αποτελεί για εµάς που είµαστε κόµµα του Κέντρου και της Κεν-
τροαριστεράς, ένα πραγµατικό εργαλείο εναντίον σας ως ψευ-
δοϊδεολόγων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δέκα δευτερόλεπτα, παρακαλώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εκτιµώ ότι δεν υπάρχει χειρότερη

διακυβέρνηση από εκείνη µιας ετερόκλητης οµάδας δηµαγωγών
και λαϊκιστών, που βρίσκονται, όπως προλογικά είπα, σε απο-
δροµή και προσπαθούν µε κάθε, µα µε κάθε τρόπο να κρατηθούν
στην εξουσία. Έχετε τελειώσει.

Μία προσθήκη στις φράσεις µου. Η ιστορία της FYROM σε επί-
πεδο δηµοσίου διαλόγου σκεπάζει το σηµερινό νοµοθέτηµα.
Έχουµε, όµως, φροντίσει και µε τις παρεµβάσεις µας στην
Εθνική Αντιπροσωπεία και µε τον δηµόσιο λόγο µας να αποκα-
λύπτουµε όλες τις πτυχές του παρόντος νοµοθετήµατος. Θα
έρθει η ώρα που οι ρυθµίσεις που και σήµερα ψηφίζετε θα έρ-
θουν στο προσκήνιο και θα είστε απολογούµενοι και θα είµαστε
επικριτές σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Τζαβάρας, από

τη Νέα Δηµοκρατία, έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι της Πλειοψηφίας και εκλεκτοί

Υπουργοί που είστε εδώ -βέβαια, θα ήθελα να είναι και ο κ. Τσα-
καλώτος-, για να ασχοληθούµε πρακτικά µε το αν αυτά που από
του Βήµατος τούτου εκστοµίζετε περί ευαισθησίας για διαφάνεια
και περί µαχητικής, αγωνιστικής αντιµετώπισης των φαινοµένων
της διαφθοράς µπορούν να ανθέξουν σε αυτό το πολύ όµορφα
διατυπωµένο άρθρο 69 του νοµοσχεδίου.

Κυρία Υφυπουργέ, σας άκουσα προηγουµένως που λέγατε ότι
η ειδικότης σας είναι η διαφάνεια. Για ακούστε τώρα, όµως, να
δείτε το άρθρο 69 τι λέει και να µου απαντήσετε σας παρακαλώ. 

Με το άρθρο 69, κύριοι συνάδελφοι, τροποποιείται η διάταξη
του άρθρου 1 και 3 του ν.4354/2015. Με αυτόν τον νόµο, κύριοι
Υπουργοί, αποφασίσατε και προβλέψατε ότι η διαχείριση των
απαιτήσεων από δάνεια που προέρχονται από τράπεζες ή από
χρηµατοδοτικά ιδρύµατα ανατίθεται αποκλειστικά στις εταιρείες
διαχείρισης απαιτήσεων από δάνεια τραπεζικά ή από χρηµατο-
δοτικά ιδρύµατα.

Αυτές, λοιπόν, οι ανώνυµες εταιρείες –προέβλεπε η συγκεκρι-
µένη διάταξη- είναι ειδικού και αποκλειστικού σκοπού και δεν κά-
νουν τίποτα άλλο από το να αγοράζουν πακέτα δανείων από
αυτούς τους αφελείς και δυστυχείς και υπό το κράτος της Κυ-
βέρνησης της Αριστεράς δανειολήπτες, που οι τράπεζες κυριαρ-
χικά τους χαρακτηρίζουν ως «µη συνεργάσιµους». 

Και ταυτόχρονα αυτή η συγκεκριµένη κατηγορία των ανωνύ-
µων εταιρειών δεν είναι µόνο ειδικού και αποκλειστικού σκοπού.
Δηλαδή, αυτή η συγκεκριµένη κατηγορία δεν προβλέπατε µε τον
ν.4354 να ασχολείται µε τίποτα άλλο εκτός από την αγορά, τη
διαχείριση και την εκµετάλλευση των πακέτων αυτών των δα-
νείων, καθώς υπάρχει και µια άλλη παράγραφος πιο κάτω «µε
την εκµετάλλευση των ακινήτων που είναι υπέγγυα στα δάνεια
αυτά».

Σήµερα, λοιπόν, κάνετε µια τροποποίηση στη διάταξη αυτή, η
οποία είναι πολύ επιπόλαια, θα έλεγε κανένας. Μάλιστα, είναι και
πολύ αφανής. Λέει λοιπόν, η αιτιολογική έκθεση: «Προς άρση ερ-
µηνευτικών αµφιβολιών, θα πρέπει να χαρακτηριστούν αυτές οι
συγκεκριµένες εταιρείες του αποκλειστικού και του ειδικού σκο-
πού ότι είναι χρηµατοδοτικά ιδρύµατα». Σε αυτήν την «αθώα»
διάταξη του ν.4354 µε το άρθρο 69 παρεµβάλλεται µια αναφο-
ρική πρόταση που λέει ότι: «Αυτές οι ανώνυµες εταιρείες, του ει-
δικού και αποκλειστικού σκοπού, που είναι χρηµατοδοτικά
ιδρύµατα, παίρνουν άδεια από την Τράπεζα της Ελλάδος». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
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Εδώ βέβαια θα πει κανένας, «ωραία, χρηµατοδοτικά ιδρύµατα
είναι». Αν όµως κάποιος από εσάς, συνάδελφοι, κάνει τον κόπο
και προστρέξει στη διάταξη του ν.4261/2014 και δει τι είναι τα
χρηµατοδοτικά ιδρύµατα, θα δει ότι αυτά τα ιδρύµατα είναι σχε-
δόν τράπεζες παρά δύο ή τρεις αρµοδιότητες. Δηλαδή, έχουν το
δικαίωµα να ασκούν όλες τις τραπεζικές δραστηριότητες που
προβλέπει ο κατάλογος της οδηγίας 36/2013. 

Συγκεκριµένα θα απαριθµήσω µερικές: Να δίνουν δάνεια, να
δίνουν πιστωτικές κάρτες, να δίνουν ταξιδιωτικές επιταγές, να
κάνουν µεσολάβηση στη διατραπεζική εργασία, να φυλάττουν
και να διαχειρίζονται κινητές αξίες, να κάνουν µια σειρά ενέρ-
γειες, οι οποίες γίνονται µε βάση τον ισχύοντα νόµο για τα πι-
στωτικά ιδρύµατα επ’ αµοιβή. Και το χειρότερο, να έχουν το
δικαίωµα να εκδίδουν ηλεκτρονικό χρήµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, µια τόσο αθώα, πολύ αθώα αναφο-
ρική πρόταση πόσα εκατοµµύρια δίνει σε αυτές τις συγκεκριµέ-
νες εταιρείες του αποκλειστικού και του ειδικού σκοπού, που
βεβαίως προκειµένου να τις δελεάσετε ή προκειµένου κάποιος
να επιτύχει ανταλλάγµατα -θα σας πω γιατί το λέω αυτό-, φθάνει
στο σηµείο να δίνει τόσα πολλά προνόµια, χωρίς το ελληνικό δη-
µόσιο να παίρνει τίποτα από αυτά τα εκατοµµύρια που θα κερδί-
σουν;

Θέλετε, προφανώς, να καταστήσετε πολύ πιο εντατική την πώ-
ληση των δανείων αυτών των δυστυχισµένων ανθρώπων, που
ποτέ δεν ασχοληθήκατε για το πώς οι τράπεζες διαµορφώνουν
τις συνολικά ληξιπρόθεσµες οφειλές τους. Έχει ασχοληθεί κα-
νείς από εσάς για το αν αυτοί που χρωστούν καταναλωτικά δά-
νεια ή δάνεια από πιστωτικές κάρτες πληρώνουν φόρο 25%
ετησίως, όταν οι τράπεζες παίρνουν για φόρο κατάθεσης 1%; 

Και πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, άκουγα το πρωί που λέγατε ότι
κάνετε ταξική πολιτική. Είναι ταξική πολιτική να ονοµάζεται «κα-
κοπληρωτής» ή «στρατηγικός κακοπληρωτής» ή «µη συνεργάσι-
µος» όποιος έτυχε να έχει ένα σπιτάκι και λόγω του ότι έπεσε
στη δίνη της χρηµατοπιστωτικής κρίσης, αυτής που ζούµε όλοι,
να µην θέλει να ενδώσει στις απαιτήσεις των τραπεζών, που
έχουν διπλασιάσει ή τριπλασιάσει την αρχική οφειλή τοκίζοντας
ασύστολα και αχαλίνωτα το επιτόκιο των 25%, και ανατοκίζοντας
αυτό χωρίς κανένα χρονικό περιορισµό; 

Και εγώ σας ρωτώ τώρα -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- το
εξής. Δεν θα είµαι λαϊκιστής για να πω ότι κάποιος πρέπει να τα
έχει πάρει για να βάλει αυτή τη διάταξη εδώ. Όχι. Όµως, θα πω
κάτι άλλο εδώ. Εκτός από αυτή τη συγκεκριµένη διάταξη, αν συν-
δυάσει κανένας, όποιος τη διαβάσει και ξέρει να διαβάσει τη διά-
ταξη που αποµένει για αυτές τις εταιρείες, προκύπτει και ένα
άλλο όφελος. Τους δίνει το δικαίωµα της περαιτέρω πώλησης
των πακέτων. Γιατί ξέρετε; Αυτές οι εταιρείες µε βάση τον αρχικό
νόµο, αγόραζαν τα πακέτα των δανείων από πιστωτικά ιδρύµατα
ή από χρηµατοδοτικά ιδρύµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Τώρα, λοιπόν, που µε µια απλή αναφορική πρόταση τους κα-
θιστάτε χρηµατοδοτικά ιδρύµατα µε τα προνόµια που σας είπα,
ταυτόχρονα τους δίνετε και το δικαίωµα να αγοράζουν και να
πουλούν από τον εαυτό τους -γιατί ήδη είναι χρηµατοδοτικά
ιδρύµατα- και αυτά τα εκατοµµύρια που έχουν πάρει από την
ALPHA BANK ή από την ATTICA BANK.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Τζαβάρα, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κάποιες από αυτές αντί του ποσού των 30 εκατοµµυρίων

έχουν εξασφαλίσει αγορά της τάξεως των 1,5 δισεκατοµµυρίων.
Εσείς µένετε απαθείς, βέβαια, γιατί δεν µπορείτε να το διανοη-
θείτε. Τουλάχιστον εγώ ως νοµικός δεν έχω συναντήσει ποτέ -
και µάλιστα, ως Βουλευτής επί µια δεκαετία- τόσο µεγάλη
παλιανθρωπιά να χωράει µέσα σε µια αναφορική πρόταση.

Σας λέω τούτο: Εγώ δεν ξέρω ποιος τα έχει πάρει και αν τα
έχει πάρει. Το βέβαιο είναι ότι στα κυβερνητικά σας γραφεία ξε-
νοδοχούνται πλουσιοπάροχα παράσιτα και αυτά θα πρέπει να τα
βρείτε και να τα διώξετε από κοντά σας, γιατί δεν πιστεύω ότι

κανένας Υπουργός µιας Κυβέρνησης που έχει την εµπιστοσύνη
της Βουλής θα φτάσει µέχρι αυτού του σηµείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Τζαβάρα! Έχετε φτάσει τα οκτώ λεπτά!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένα µόνο ξέρω και θα το επικαλεστώ έτσι ακριβώς όπως το

αναφέρει ένας πολύ µεγάλος κοινωνιολόγος, ο Μαρσέλ Μος σε
αυτή τη µνηµειώδη διατριβή που έχει κάνει για τη λειτουργία του
δώρου.

Το δώρο, κύριε Υπουργέ, έχει µέσα του ενσωµατωµένη την
υποχρέωση της ανταπόδοσης και εδώ το θέµα δεν είναι αν τα
πήρε κάποιος. Εδώ το θέµα είναι ποιος θα δεχθεί αυτή την αντα-
πόδοση και τι µεγέθους θα είναι αυτή η ανταπόδοση. Διαφορε-
τικά, οφείλετε αυτή τη διάταξη να την αποσύρετε αµέσως.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ.
Η κ. Παπανάτσιου ζήτησε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν είναι του κ. Σταθάκη η διάταξη.

Είναι του κ. Δραγασάκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Η ευθύνη της Κυβέρνησης είναι

συλλογική!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρέµβαση θέ-

λετε να κάνετε ή κανονική οµιλία, κύριε Σταθάκη; Πόσο χρόνο
χρειάζεστε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Για ένα λεπτό θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Η ανακρίβεια δεν είναι καλός σύµβουλος στην πολιτική.

Ακούσαµε, λοιπόν, εδώ ότι το συγκεκριµένο άρθρο, στο οποίο
είναι η Τράπεζα της Ελλάδος, αδειοδοτεί και έχει έναν κατάλογο
χρηµατοδοτικά ιδρύµατα και αδειοδοτεί, επίσης, τις εταιρείες ει-
δικού σκοπού που περιγράφει ο νόµος, τον οποίο ξέρω πολύ
καλά, γι’ αυτό επιτρέψτε µου να απαντήσω.

Τι λέει, λοιπόν, η συγκεκριµένη διάταξη; Ότι στον χρηµατοδο-
τικό κατάλογο που έχει η Τράπεζα της Ελλάδος προστίθενται και
του ειδικού σκοπού. Του ειδικού σκοπού δεν γίνονται χρηµατο-
δοτικά, δεν αλλάζει η φύση τους, δεν αλλάζει κάτι. Είναι εντελώς
διαδικαστική η πρόταση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Απαλείψτε το αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Είναι εντελώς διαδικαστική, δεν έχει τίποτα απ’ αυτό που
υπονοήσατε, τίποτα απολύτως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αφού είναι έτσι τα πράγµατα,
γιατί δεν το απαλείφετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Είναι ανακρίβεια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ανακρίβεια αυτό που λέω εγώ; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Δεν αλλάζει η ιδιότητα του ειδικού σκοπού και η Τράπεζα
της Ελλάδος που αδειοδοτεί και τα δύο έρχεται και έτσι έχεις
έναν ενιαίο κατάλογο. Δεν έχει καµµία σχέση αυτό που είπατε µε
την πραγµατικότητα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κ. Παπανάτσιου
έχει τον λόγο για ένα λεπτό για νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Τεχνικά είναι τα θέµατα. Στο τέλος
του άρθρου 116 του σχεδίου νόµου προστίθεται ότι «η ισχύς της
παραγράφου 1 άρχεται από το φορολογικό έτος 2018 και εφε-
ξής». Αφορά τα φορολογικά κίνητρα.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου

καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επί ποιου θέµα-

τος, κύριε Τζαβάρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είπε ότι λέω ανακρίβειες. Δεν

πρέπει να υποστηρίξω τον εαυτό µου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε ένα λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εάν πράγµατι δεν παίζει κανέ-

ναν ρόλο στη διαπύπωση του αρχικού άρθρου του ν.4354, του
άρθρου 1 παράγραφος 2, η προσθήκη: «... τα οποία είναι χρηµα-
τοδοτικά ιδρύµατα...» -γιατί στον ν.4354 στον οποίο προβλέπον-
ται αυτές οι συγκεκριµένες εταιρείες δεν αναφέρεται πουθενά
ότι είναι χρηµατοδοτικά ιδρύµατα- άρα, και η Τράπεζα της Ελ-
λάδος, όταν δεν υπάρχει νοµοθετική πρόβλεψη, δεν µπορεί να
τα µεταχειρίζεται και να τα εκλαµβάνει αυτά ως χρηµατοδοτικά
ιδρύµατα, γιατί µε αυτόν τον τρόπο τα καθιστά, όπως σας είπα,
πιστωτικά ιδρύµατα παρά τρεις δράσεις. Δηλαδή τα χρηµατοδο-
τικά ιδρύµατα δεν µπορούν να πάρουν καταθέσεις, µπορούν,
όµως, να εκδώσουν ηλεκτρονικό χρήµα και να κάνουν όλα αυτά
που είπα.

Δεν µε πείσατε, κύριε Υπουργέ.
Και βέβαια, κάποια στιγµή, θα πρέπει να σταµατήσετε να δί-

νετε ρυθµιστική αυτονοµία στις τράπεζες. Είστε Κυβέρνηση και
έχετε τη νοµοθετική πρωτοβουλία να ρυθµίζετε εσείς τις σχέσεις
µεταξύ δανειοληπτών και τραπεζών.

Εσείς, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο που σήµερα φέρνετε εδώ,
όπου όλα τα έχετε αναθέσει κυριαρχικά στην κρίση των τραπε-
ζών, έχετε περιορίσει και την προστασία του καταναλωτή...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζαβάρα,
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…µε βάση ακριβώς το γεγονός ότι οι τράπεζες καθορίζουν

ποιοι είναι συνεργάσιµοι και µη συνεργάσιµοι και οι µη συνεργά-
σιµοι δανειολήπτες δεν µπορούν να προστατευτούν ως κατανα-
λωτές παρ’ όλο που η διάταξη του άρθρου 1 του ν.2251/1994
λέει ότι τα οικονοµικά συµφέροντα των καταναλωτών προστα-
τεύονται από το κράτος και όχι από τις τράπεζες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
µην κάνουµε διάλογο συνέχεια, όµως. Έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μιας ανακρίβειας µύριες έπονται, απ’ ό,τι φαίνεται.

Σήµερα, λοιπόν, µάθαµε ότι η νοµοθεσία για την προστασία
της πρώτης κατοικίας, ότι η νοµοθεσία για τον εξωδικαστικό µη-
χανισµό, ότι η νοµοθεσία για το πώς κρίνεται συνεργάσιµος ή µη
συνεργάσιµος δεν έχουν θεσµοθετηθεί, δεν αποτελούν νόµους,
αλλά είναι στη διακριτική ευχέρεια των τραπεζών. Μάλλον είστε
πραγµατικά εντελώς...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είστε εκτός πραγµατικότητας,
µε όλο τον σεβασµό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εγώ ζω εκτός πραγµατικότητας; Μάλλον εσείς ζείτε µε
πλήρη άγνοια της πραγµατικότητας, όπως νοµοθετείτε εδώ µέσα
στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η κ.
Φωτίου, Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης για έξι λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπατε τέσσερις-
πέντε οµιλητές και µετά ένας Υπουργός. Τώρα έχουν µιλήσει δύο
οµιλητές και δίνετε τον λόγο πάλι σε Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα ακολουθήσουν
οι Βουλευτές.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πρέπει να τηρηθεί αυτή η σειρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συµφωνώ, αλλά

τώρα ανέλαβα και βρήκα το πρόγραµµα αυτό. Θα ακολουθήσουν
Βουλευτές µετά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό είναι το µόνο σίγουρο! Με συγ-
χωρείτε πολύ!

Εγώ δεν έχω πρόβληµα µε την κ. Φωτίου. Έχω µεγάλο πρό-

βληµα µε το να µην τηρείται αυτό που είπε το Προεδρείο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία

Φωτίου, για έξι λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, ένα φάντασµα πλανιέται πάνω την Αίθουσα της Βουλής
αυτές τις µέρες που τροµοκρατεί όλη την αντιπολίτευση –είναι
η καθαρή έξοδος της χώρας από τα µνηµόνια τον Αύγουστο- µια
τροµοκρατηµένη Νέα Δηµοκρατία που τροµοκρατεί µε ψέµατα
και παραποίηση στοιχείων όλο τον λαό. 

Αύριο ψηφίζεται το τελευταίο νοµοσχέδιο µε µνηµονιακές υπο-
χρεώσεις. Είναι το τελευταίο. Και έχει, όµως, εξαιρετικά θετικές
ρυθµίσεις και τις οποίες πιστεύω ότι τα θετικά της άρθρα, τις θε-
τικές ρυθµίσεις, στο τέλος της ηµέρας αύριο θα τις ψηφίσετε.

Όµως, δεν έχετε το σθένος να το οµολογείτε όλες αυτές τις
ηµέρες όπου τα πολυπληθή σας µίντια επαναλαµβάνουν ότι έρ-
χεται ο «Αρµαγεδδών» το 2019 για τον Έλληνα φορολογούµενο
και τον συνταξιούχο. Δυστυχώς για εσάς, θα είµαστε εδώ το
2019 για να δούµε άλλη µια φορά την καταστροφολογία σας να
καταρρέει.

Αυτές τις ηµέρες στη Βουλή ακούµε δύο ψεύδη που αν
ισχύουν και τα δύο, τότε είναι αυτοαναιρούµενα. Τι εννοώ; Το
πρώτο είναι ότι δηµιουργούµε ένα κράτος επιδοµάτων, όχι ερ-
γασίας, ανάπτυξης, επενδύσεων. Το δεύτερο είναι ότι κόβουµε
ή θα κόψουµε επιδόµατα. Επιτέλους αποφασίστε. Δεν µπορεί να
ισχύουν και τα δύο. Ένα από τα δύο ισχύει: ή κόβουµε ή δίνουµε. 

Τι συµβαίνει; Το 2015 παραλάβαµε 790 εκατοµµύρια ευρώ
στον προϋπολογισµό της πρόνοιας. Τον ίδιο είχατε όλα τα χρό-
νια, ακόµη και τις εποχές της ευµάρειας και της ανάπτυξης και
του πλούτου, τον ίδιο, τον χαµηλότερο της Ευρώπης πάντα.
Γιατί; Γιατί εσείς πιστεύετε ακράδαντα, όπως ισχυρίστηκε και ο
ΣΕΒ πριν λίγο καιρό, ότι τα χρήµατα που δίνονται για το κοινω-
νικό κράτος είναι χαµένα λεφτά για την ανάπτυξη. 

Εµείς υποστηρίζουµε ακριβώς το αντίθετο, όπως λένε και όλες
οι επιστηµονικές έρευνες, ότι δηλαδή για κάθε ευρώ που δίνεται
στο κοινωνικό κράτος για υγεία, παιδεία και κοινωνική προστα-
σία, επιστρέφει στην ανάπτυξη 1,3 ή 1,68 ανάλογα µε το που δί-
νεται. Δηλαδή οι δαπάνες για το κοινωνικό κράτος είναι
αναπτυξιακές δαπάνες, πέρα από το ότι είναι κοινωνικές δαπά-
νες. Γι’ αυτό τα 790 εκατοµµύρια που παραλάβαµε το 2015 τα
κάναµε 1.830.000.000 ευρώ το 2018 και θα τα κάνουµε 3 δισεκα-
τοµµύρια το 2019. Εδώ βρίσκονται τα 760 εκατοµµύρια για επτα-
κόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας για το ΚΕΑ. 

Από το 2009 που µπήκαµε σε αυτή τη φοβερή περιπέτεια µε
τα µνηµόνια, που εσείς ψηφίσατε το πρώτο και το δεύτερο, µέχρι
το 2015 δεν είχατε βάλει ούτε ένα ευρώ, πλην 20 εκατοµµύρια,
για τους συµπολίτες µας που χειµαζόντουσαν από την ανθρωπι-
στική κρίση. 

Εµείς δώσαµε το 2015 την κάρτα αλληλεγγύης για τετρακό-
σιες χιλιάδες συµπολίτες µας και για τρόφιµα. Σήµερα η κάρτα
αλληλεγγύης είναι η πρόταση της Ελλάδας που εξετάζει να υιο-
θετήσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, γιατί είναι η µόνη δράση που
µπορεί να δώσει αξιοπρέπεια στους ανθρώπους, αντί να κάνουν
ουρές για να παίρνουν τσάντες και σακούλια.

Το ΚΕΑ το εφαρµόσαµε το 2017. Το σχεδιάσαµε για να πιάνει
κάθε µέρα όποιον τους τελευταίους έξι µήνες πέφτει στην
ακραία φτώχεια. Κάθε µέρα είναι ανοιχτό το σύστηµα. Παράλ-
ληλα, το 10% των ανέργων µπαίνει στην εργασία. Με το µεσο-
πρόθεσµο το 20% των ανέργων µπαίνει στην εργασία, γιατί δεν
θα κάνουµε «παγίδα φτώχειας». 

Εποµένως, σας ρωτάω ευθέως: Το άρθρο 22, το οποίο ορίζει
για το ΚΕΑ ότι δεν υπολογίζεται το ποσό του ΚΕΑ στα εισοδηµα-
τικά όρια για την καταβολή παροχών κοινωνικού ή προνοιακού
χαρακτήρα, θα το ψηφίσετε, ναι ή όχι; 

Στο µεσοπρόθεσµο υπάρχουν τα 200 εκατοµµύρια των σχολι-
κών γευµάτων για όλα τα παιδιά όλων των δηµοτικών σχολείων
της χώρας. Υπάρχουν τα 260 εκατοµµύρια επιπλέον για τα οικο-
γενειακά επιδόµατα, δηλαδή εννιακόσια δέκα συνολικά. Θα τα
καταψηφίσετε; 

Υπάρχουν τα 155 εκατοµµύρια για χίλιους οκτακόσιους νέους
βρεφονηπιακούς σταθµούς, ώστε τα παιδιά που θα µπουν στο
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2019 - 2020 να είναι εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδες δωρεάν παιδιά
µε voucher, όταν εµείς βρήκαµε µόνο εβδοµήντα πέντε χιλιάδες
δωρεάν παιδιά µε voucher το 2015. Τόσα είχατε, κύριε Μητσο-
τάκη. Σήµερα υπόσχεστε ότι όταν έρθετε εν τη βασιλεία σας όλα
τα παιδιά θα µπουν στους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Τι δεν ξέ-
ρετε, ότι δεν έχουµε βρεφονηπιακούς σταθµούς; Αυτό δεν το ξέ-
ρετε; Δεν σας το είπανε;

Σε αυτό το πολυνοµοσχέδιο υπάρχουν τα 600 εκατοµµύρια για
την επιδότηση ενοικίου και τραπεζικών δανείων για πρώτη κατοι-
κία σε ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες ανθρώπους. Τι επι-
θυµείτε να κόψετε από αυτά;

Πάµε στο δεύτερο ψεύδος, ότι κόβουµε επιδόµατα. Εδώ και
δύο χρόνια τροµοκρατείτε τον ευαίσθητο χώρο της αναπηρίας,
ότι κόβουµε αναπηρικά επιδόµατα. Δεν κόψαµε ούτε ένα ευρώ.
Και δεν ζητάτε συγνώµη. Κανείς σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αντίθετα, από τον Φεβρουάριο του 2018 θέσαµε σε πιλοτική

εφαρµογή τον ηλεκτρονικό φάκελο αναπηρίας, που θα δώσει
τέλος στις χρονοβόρες και επίπονες διαδικασίες για τα άτοµα µε
αναπηρία, µία διαδικασία µοναδική σε όλη την Ευρώπη. Αντ’
αυτού χαρίζουµε -όχι δεν κόβουµε- τα 46 ευρώ, τα οποία πληρώ-
νει ο ανάπηρος κάθε φορά που περνάει από τα ΚΕΠΑ σήµερα.
Αυτό θα το ψηφίσετε ή δεν θα το ψηφίσετε; Είναι τα άρθρα 17
και 18. 

Σας ρωτώ ευθέως: Το άρθρο 21 είναι για το ΕΟΠΥΥ και σας
ρωτώ εάν θα το ψηφίσετε, γιατί αυτό θα µεταφέρει 50 εκατοµ-
µύρια µέσω ΟΠΕΚΑ στα ιδρύµατα.

Τέλος, παραλάβαµε ένα κράτος ιδρυµατικό, επιδοµατικό, µε
πελατειακές σχέσεις, µε αδιαφάνεια, απίθανα γραφειοκρατικό,
από εσάς τους «ικανούς» διαχειριστές της εξουσίας και φτιάξαµε
εµείς, οι «ανίκανοι», µέσα σε τρία χρόνια, ένα κράτος κοινωνικής
προστασίας για όλους τους Έλληνες πολίτες, όχι µόνο για τους
ευάλωτους. Είναι ψηφιακό, αντιµετωπίζει όλους µε αξιοπρέπεια,
ισονοµία και δικαιοσύνη. Είναι ο µηχανισµός των 240 κέντρων
κοινότητας, που η Νέα Δηµοκρατία πολέµησε λυσσαλέα και δεν
ψήφισε. Είναι ο ΟΠΕΚΑ, ο προνοιακός οργανισµός που δίνει τα
επιδόµατα, που η Νέα Δηµοκρατία πολέµησε λυσσαλέα και δεν
ψήφισε. 

Αυτά τα δύο είναι οι πυλώνες του νέου συστήµατος κοινωνικής
αλληλεγγύης για αξιοπρέπεια, για αδιαφάνεια, για ψηφιακότητα,
όλο τον ελληνικό λαό, όχι για τα ρουσφέτια, για τον γνωστό µας
και για τις πελατειακές σχέσεις. 

Εσείς καταστροφολογείτε και θα διαψευσθείτε για άλλη µία
φορά. Εµείς φτιάχνουµε το µέλλον αυτής της χώρας. Ποτέ πια
ξανά µνηµόνια. Δεν γυρίζουµε πίσω στο παλιό καθεστώς που εί-
σαστε εσείς. Προχωράµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ.
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας έχει τον λόγο τώρα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι, στη σηµερινή συνεδρίαση δεν θα πέσουµε
στην παγίδα που προσπαθούν να στήσουν τόσο η Κυβέρνηση
όσο και άλλα κόµµατα, προκειµένου να εκτραπεί η συζήτηση για
το πολυνοµοσχέδιο, να επισκιαστούν τα πολύ σκληρά µέτρα που
περιέχει αυτό και για τα οποία πρέπει να ενηµερωθεί ο ελληνικός
λαός. 

Δεν υποτιµάµε καθόλου τη συµφωνία Τσίπρα-Ζάεφ. Ίσα-ίσα
από την πρώτη στιγµή, από χθες που µας ενηµέρωσε ο Πρωθυ-
πουργός τηλεφωνικά και ήταν αυτά που είπε περίπου στο διάγ-
γελµά του, χαρακτηρίσαµε τη συµφωνία «συστατική επιστολή για
την ένταξη στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση των Σκοπίων».
Αυτός ήταν ο στόχος της Κυβέρνησης, γι’ αυτό όλα γίνονται
άρον-άρον, να τακτοποιήσει τα Σκόπια στους οργανισµούς του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεν είναι τυχαίο άλλωστε ότι οι πρώτοι που έσπευσαν …
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Άρον-

άρον; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Το άρον-άρον αφορά τον Ιούνιο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τρεις
µήνες πάνε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Γιατί θα µπορούσε να πάει για παράδειγµα στις Πρέσπες και τον
Αύγουστο που είναι και παχιές οι µύγες. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μας
ταλαιπώρησε πολύ αυτό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ακούστε, λοιπόν, όµως, προσεκτικά, έστω αυτά που λέει το ΚΚΕ,
για προβληµατισµό, κύριε Υπουργέ. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Το
άρον -άρον εγώ σχολίασα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ναι, το άρον-άρον σας απάντησα τι σηµαίνει. 

Οι πρώτοι άλλωστε που έσπευσαν να χαιρετίσουν τη συµφω-
νία, πριν καν ενηµερωθούµε όλοι οι υπόλοιποι εµείς εδώ -και
ακόµα επί της ουσίας δεν έχουµε ενηµερωθεί, επειδή δεν έχουµε
τη συµφωνία δηλαδή στα χέρια µας- για την ίδια τη συµφωνία
και τις λεπτοµέρειές της ήταν το State Department, ήταν οι Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής και το ΝΑΤΟ.

Επίσης, είπαµε από χθες στον Πρωθυπουργό ότι είναι επίσης
και µία συµφωνία, η οποία περιέχει το σπέρµα του αλυτρωτι-
σµού, από τη στιγµή που αποδέχεται η ελληνική Κυβέρνηση ως
εθνικότητα τη µακεδονική και ως γλώσσα τη µακεδονική.

Αφήστε, λοιπόν, σας λέµε τις µεγαλοστοµίες περί ιστορικών
στιγµών, στις οποίες θα παίξει η Ελλάδα ηγετικό ρόλο. Η ιστο-
ρική αυτή στιγµή δεν είναι τίποτα άλλο από το ξαναµοίρασµα που
συντελείται στην περιοχή των Βαλκανίων, µε την Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ αυτήν τη στιγµή βεβαίως να αναλαµβάνει έναν πρωτα-
γωνιστικό ρόλο σε αυτήν την τραγωδία, ρόλο γεωπολιτικού «µεν-
τεσέ», όπως σας χαρακτήρισε ο Αµερικανός Πρέσβης, που
περιδιαβαίνει την πατρίδα µας και κάνει δηλώσεις ως νέος Πιου-
ριφόυ. Προς το παρόν αυτά. Τα υπόλοιπα θα τα πούµε στη συ-
ζήτηση στη Βουλή όταν γίνει. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κάθε φορά που µιλάτε εδώ
στη Βουλή για το ξέφωτο της καθαρής εξόδου από τα µνηµόνια
φέρνετε κι ένα νέο πακέτο αντιλαϊκών µέτρων. Δεν χρειάζονται
λόγια. Μιλούν οι πολιτικές σας πράξεις για το ποια θα είναι η επό-
µενη µέρα. Όµως, ό,τι και να κάνετε, οι εργαζόµενοι ζουν και κα-
ταλαβαίνουν την πραγµατικότητα, δεν βλέπουν τη βελτίωση που
περιγράφετε στη δική τους ζωή. Όσο και να προσπαθείτε να εµ-
φανίσετε πως υπάρχει ανάπτυξη που τάχα θα ανακουφίσει τον
λαό, η πραγµατικότητα του 2018 έρχεται να συντρίψει τις δικές
σας διακηρύξεις. 

Η ανάπτυξη του 2018 βασίστηκε σε πάνω από 1 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ περισσότερους φόρους, που πλήρωσε ο λαός, για να
υλοποιηθούν οι αντιλαϊκοί στόχοι των πλεονασµάτων. Βασίστηκε
στην κατάργηση του απεργιακού δικαιώµατος που ζήτησαν οι
φίλοι σας του ΣΕΒ. Βασίστηκε στη επιθετική προώθηση των ιδιω-
τικοποιήσεων και στο ανηλεές κυνήγι ως φοροφυγάδων, µισθω-
τών και αυτοαπασχολουµένων, που µε τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς βγάζετε τα σπίτια τους στο σφυρί, ενώ την ίδια
ώρα βιοµήχανοι, εφοπλιστές, συστηµατικά, δεν πληρώνουν παρά
ελάχιστους φόρους και παραµένουν στο απυρόβλητο. 

Δεν χρειάζεται τίποτα περισσότερο παρά να δει κανείς τα πε-
πραγµένα σας του τελευταίου χρόνου για να καταλάβει πως ανά-
πτυξη και κρίση έχουν για τους εργαζόµενους το ίδιο ταξικό
πρόσηµο µε µνηµόνια ή χωρίς µνηµόνια. Στη φάση της κρίσης
ζητούσατε από τους εργαζόµενους -όπως και οι προηγούµενες
βέβαια από σας κυβερνήσεις, δεν είστε η µόνη- για να βγει η οι-
κονοµία από την κρίση, τώρα ζητάτε νέες θυσίες για να θωρακί-
σετε την ανάπτυξή σας. Η κατάσταση για τη µεγάλη λαϊκή
πλειοψηφία είτε στη φάση της ανάπτυξης είτε στη φάση της κρί-
σης, δυστυχώς, επιδεινώνεται. 
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Γι’ αυτό λέµε ότι είστε το πολιτικό προσωπικό που χρειάζεται
η άρχουσα τάξη για να κάνει τη βρώµικη δουλειά της. Απλούς
λακέδες των µονοπωλίων της χρειάζεται. Γι’ αυτό και η αντιλαϊκή
επίθεση θα συνεχιστεί, ακόµα κι αν βγούµε από τα µνηµόνια.
Είναι επίθεση διαρκείας και δεν πρόκειται να τελειώσει τον Αύ-
γουστο.

Έχετε ήδη υπογράψει µέτρα που εκτείνονται πολύ µετά το
2018: τα θηριώδη πρωτογενή πλεονάσµατα της τάξης του 3,5%
του ΑΕΠ για τα επόµενα πέντε χρόνια, τα πλεονάσµατα του 2%
για δεκαετίες που προβλέπει και η ευρωπαϊκή, βέβαια, δηµοσιο-
νοµική συνθήκη, η οποία δεσµεύει και κάθε χώρα κράτος - µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γεγονός που αποδεικνύει πως η δη-
µοσιονοµική εποπτεία είναι διαρκής και δεν θα σταµατήσει ποτέ. 

Τώρα, όµως, το νέο µεσοπρόθεσµο δείχνει και το πραγµατικό
σας πρόσωπο. Αποκαλύπτεστε. Μάταια προσπαθείτε να κρυ-
φτείτε. Το νέο µεσοπρόθεσµο που φέρνετε δείχνει τη σφραγίδα
σας, δείχνει το ανελέητο, αποκρουστικό πρόσωπο που έχετε ως
γνήσιοι πολιτικοί εκπρόσωποι των µονοπωλίων. Δείχνει πως για
να πετύχετε τη θωράκιση της καπιταλιστικής κερδοφορίας δεν
έχετε κανέναν ενδοιασµό. Με αναλγησία τσακίζετε τα λαϊκά
στρώµατα, κυριολεκτικά, τα ξεζουµίζετε. Μιλάτε για πρόσθετα
υπερπλεονάσµατα, τα οποία µε θράσος τα βαφτίζετε «δηµοσιο-
νοµικό χώρο». Τι ακριβώς εννοείτε µε αυτά; Πως το ξεζούµισµα
των εργαζοµένων θα συνεχιστεί, θα πολλαπλασιαστεί, θα εντα-
θεί, για να χρηµατοδοτήσετε την ανάπτυξη των οµίλων, πως το
πλεόνασµα θα φτάσει σε δυσθεώρητα ύψη. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, αυτή η πολιτική έχει τη σφραγίδα σας,
σφραγίδα ΣΥΡΙΖΑ. Αποδεικνύεται για µια ακόµα φορά πως θα
κάνετε οτιδήποτε είναι αναγκαίο, ακόµα και το πιο ακραίο, προ-
κειµένου να θωρακίσετε τα κέρδη λίγων καπιταλιστών. 

Ποιο είναι το πραγµατικό περιεχόµενο του νέου πολυνοµοσχε-
δίου; Πως η πειθαρχία και η σφαγή του λαού θα συνεχισθεί. Πως
είτε υπάρχει µνηµόνιο είτε όχι, η δηµοσιονοµική πειθαρχία, που
τάχα επιβάλλεται από τους δανειστές, θα συνεχισθεί από την ελ-
ληνική Κυβέρνηση, προκειµένου να θωρακιστεί η καπιταλιστική
ανάπτυξη. Δεν θα σταµατήσει. Πως τα αντιλαϊκά µέτρα είναι µό-
νιµα, διαχρονικά και δεν πρόκειται να σταµατήσουν, γιατί δεν επι-
βάλλονται στη χώρα, όπως λέτε, γιατί απλά, τα µέτρα
επιβάλλονται. Αυτό λέµε εµείς και αυτή είναι η αλήθεια. Τα επι-
βάλλει η ελληνική αστική τάξη και εσείς για λογαριασµό της. Η
καπιταλιστική πατρίδα, βλέπετε, επιβάλλει νέα µέτρα στον πολ-
λαπλά καταπιεζόµενο εργαζόµενο λαό της. 

Αποδεικνύεται πλέον περίτρανα πως το αφήγηµα περί έξωθεν
επιβαλλοµένων µνηµονίων για τη νεοφιλελεύθερη ατζέντα των
γερακιών της Γερµανίας είναι και ήταν µια τεράστια κοροϊδία
στην πραγµατικότητα. Δεν πρόκειται για υποχρεώσεις της χώρας
λόγω µνηµονίων. Πρόκειται για µια βαθιά ταξική πολιτική, που
στόχο έχει να θωρακίσει µόνο τα κέρδη των µονοπωλίων. 

Τι ακριβώς περιλαµβάνει το µεσοπρόθεσµο; Για την τετραετία
2019 - 2022 περιλαµβάνει µέτρα που θα οδηγήσουν σε νέα συσ-
σωρευτική απώλεια, ύψους 18,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τα
λαϊκά εισοδήµατα. Τα 12,5 δισεκατοµµύρια θα προέλθουν από
τις νέες περικοπές στις συντάξεις, κύριες και επικουρικές και τα
6 δισεκατοµµύρια από τη µείωση του αφορολόγητου ορίου για
µισθωτούς, συνταξιούχους, αγρότες. 

Τα έσοδα αυτά είναι αυξηµένα κατά 1,2 δισεκατοµµύρια σε
σχέση µε ό,τι προέβλεπε το περσινό µεσοπρόθεσµο για την τριε-
τία 2019 - 2021. Σε αυτό αποκαλύπτεται και η ουσία των λεγόµε-
νων αντιµέτρων, µε τα οποία οι λιγότερο φτωχοί θα πληρώνουν
για τους εξαθλιωµένους. Το σύνολο των αντιµέτρων για την τε-
τραετία ανέρχεται στα 14 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτά τα αντί-
µετρα εµφανίζονται µειωµένα κατά 5,5 δισεκατοµµύρια για την
τριετία 2019 - 2021 σε σχέση µε αυτά που προέβλεπε το περσινό
µεσοπρόθεσµο. 

Όµως, και απ’ αυτά τα αντίµετρα ένα σύνολο 3,2 δισεκατοµ-
µυρίων θα στηρίξει πάλι τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων.
Περίπου 1,2 δισεκατοµµύρια θα πάει για ενίσχυση επενδυτικών
σχεδίων, 1 δισεκατοµµύριο για επιδότηση θέσεων απασχόλησης
και 1 δισεκατοµµύριο από τη µείωση των φορολογικών συντελε-
στών για τα νοµικά πρόσωπα. Έχουµε, δηλαδή, µια αναδιανοµή
του πλούτου ξανά προς όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων. Απ’

αυτή τη νέα ληστεία σε βάρος των λαϊκών εισοδηµάτων θα προ-
έλθουν τα «αιµατοβαµµένα» πρωτογενή πλεονάσµατα, τα οποία
µάλιστα ξεπερνούν κατά πολύ τον στόχο για 3,5% που προβλέ-
πεται από τα µνηµόνια. 

Βεβαίως, στο πολυνοµοσχέδιο υπάρχουν και άλλα αντιλαϊκά
µέτρα, όπως οι αλλαγές που κάνατε στον ΕΔΟΕΑΠ, στο ταµείο
των δηµοσιογράφων, αλλαγές που όχι µόνο οδηγούν σε νέες µει-
ώσεις στις επικουρικές συντάξεις και στις παροχές υγείας, αλλά
επιταχύνουν τη διαδικασία είτε µε το κλείσιµο του ΕΔΟΕΑΠ και
ένταξη των µελών τους στο ΕΤΕΑ είτε στη µετατροπή τους σε
ένα επαγγελµατικό ταµείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γενικού Γραµµατέα της Κεντρικής Επιτροπής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας)

Επιβάλλονται αλλαγές στον νόµο Κατσέλη, οι οποίες επιδει-
νώνουν ακόµα περισσότερο τις προϋποθέσεις ένταξης και της
όποιας παρεχόµενης προστασίας. Στο όνοµα της δήθεν αντιµε-
τώπισης των στρατηγικών κακοπληρωτών, καταργείται το τρα-
πεζικό απόρρητο, χωρίς να θέτει κανένα όριο στο ύψος των
καταθέσεων, όταν είναι γνωστό ότι ο καθορισµός των δόσεων
περιλαµβάνει, όχι µόνο το ύψος του εισοδήµατος, αλλά και τα
περιουσιακά στοιχεία. Το αποτέλεσµα θα είναι η αύξηση των δό-
σεων που θα κληθούν να πληρώσουν, ενώ βγαίνει από την προ-
στασία αυτόµατα, εάν δεν έχει πληρώσει τρεις δόσεις, χωρίς να
λαµβάνονται υπ’ όψιν πραγµατικά δεδοµένα που µπορεί να τον
οδήγησαν σε αδυναµία πληρωµής. 

Το κύριο χαρακτηριστικό του πολυνοµοσχεδίου είναι η µε κάθε
τρόπο στήριξη των αναγκών και των συµφερόντων των επιχειρη-
µατικών οµίλων. Αυτή είναι και η κόκκινη γραµµή που διαπερνά
το νοµοσχέδιο, όπως οι αλλαγές στην αγορά εργασίας, µέσω
των οποίων ικανοποιούνται οι απαιτήσεις του ΣΕΒ. 

Αυτό συµβαίνει µε το άρθρο 116, που µειώνει το λεγόµενο µη
µισθολογικό κόστος. Τι σηµαίνει στην πράξη αυτή η µείωση; Ση-
µαίνει πως ακόµη και το ζήτηµα του επανακαθορισµού του κα-
τώτερου µισθού, αλλά και οι µονοµερείς προσφυγές στη
διαιτησία, δεν πρέπει να πλήξουν την ανταγωνιστικότητα των µε-
γάλων επιχειρήσεων. Μόνο οι εργαζόµενοι πρέπει να πληγούν,
µας λέτε. 

Το άρθρο 15 έχει ως περιεχόµενο τη µεσολάβηση και τη διαι-
τησία των συλλογικών εργατικών διαφορών, δηλαδή τον µηχανι-
σµό προσφυγής για να υπάρξει συλλογική σύµβαση εργασίας
στην περίπτωση που αυτή δεν υπογράφεται. 

Αυτή η διαδικασία δεν σηµαίνει ότι έλυνε τις διαφορές βέβαια
ανάµεσα στους εργαζόµενους και τους εργοδότες για τη συλ-
λογική σύµβαση υπέρ των εργαζοµένων. Τουλάχιστον, όµως, κά-
ποιες φορές, όταν οι εργοδότες δεν υπέγραφαν συλλογικές
συµβάσεις εργασίας, τα συνδικάτα έκαναν προσφυγή στον
ΟΜΕΔ για να υπάρξει συλλογική σύµβαση εργασίας. 

Με το άρθρο 15 του πολυνοµοσχεδίου και µε όσα αναφέρον-
ται στην αιτιολογική έκθεση, µπαίνουν επιπλέον εµπόδια στη δυ-
νατότητα των σωµατείων για προσφυγή στη διαιτησία, αφού
κυρίαρχη διαδικασία γίνεται η µεσολάβηση. Δηλαδή, ο µεσολα-
βητής παρεµβαίνει ανάµεσα σε εργοδότες και σωµατεία, όταν
δεν συµφωνούν για την υπογραφή συλλογικής σύµβασης και
κάνει δικές του προτάσεις για να υπογραφεί η συλλογική σύµ-
βαση εργασίας. Αν δεν γίνουν αποδεκτές από το σωµατείο των
εργαζοµένων οι προτάσεις του, το σωµατείο δεν έχει πλέον δι-
καίωµα προσφυγής στη διαιτησία. Δικαίωµα προσφυγής έχει
µόνο το µέρος που συµφωνεί µε τις προτάσεις του µεσολαβητή. 

Έτσι, αν ένα σωµατείο απορρίψει τις προτάσεις του µεσολα-
βητή που δέχεται η εργοδοσία, δεν έχει τη δυνατότητα µονοµε-
ρούς προσφυγής στη διαιτησία. Για να την έχει, πρέπει να έχει
αποδεχθεί την πρόταση του µεσολαβητή που απέρριψε το άλλο
µέρος. Μέχρι σήµερα, είχε τη δυνατότητα µονοµερούς προσφυ-
γής, µε µόνη προϋπόθεση να έχει προηγηθεί η µεσολάβηση. 

Ο µεσολαβητής για να διαµορφώσει τις προτάσεις του προ-
βαίνει, λέει, σε εξέταση προσώπων -στο άρθρο 15 είναι αυτό- και
σε οποιαδήποτε έρευνα σχετική µε τους όρους εργασίας, συνε-
πικουρούµενος από έναν ή περισσότερους πραγµατογνώµονες
της επιλογής του. Όλη αυτή η διαδικασία, προφανώς, είναι σε
όφελος µόνο της µεγαλοεργοδοσίας. 
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Επίσης, το άρθρο 15, καθορίζοντας τη διαδικασία της µεσο-
λάβησης για τη σύναψη συλλογικής σύµβασης θέτει και συνο-
λικά τα κριτήρια της διαδικασίας, που είναι κοµµένα και ραµµένα
στις ανάγκες της εργοδοσίας για να έχουν µεγάλη κερδοφορία. 

Λέει ότι ο µεσολαβητής εξετάζει την οικονοµική κατάσταση και
εξέλιξη της ανταγωνιστικότητας της παραγωγικής δραστηριότη-
τας. Βεβαίως, στην αιτιολογική έκθεση αναφέρει ότι ο µεσολα-
βητής ή η διαιτησία παίρνουν υπόψη και την αγοραστική δύναµη
του µισθού, αλλά το κύριο εδώ είναι η ανταγωνιστικότητα. Το
άλλο είναι «στάχτη στα µάτια». 

Όλο αυτό το πλέγµα δείχνει ότι η Κυβέρνηση, θέτοντας τέτοι-
ους όρους για τη µεσολάβηση και τη διαιτησία, ήδη κάνει δεκτό
το αίτηµα του ΣΕΒ και των άλλων καπιταλιστών για συλλογικές
συµβάσεις που να υπηρετούν την ανταγωνιστικότητα, την κερ-
δοφορία των οµίλων, που αν δεν την δέχονται τα σωµατεία, θα
επισφραγίζεται από µεσολάβηση ή διαιτησία. Μιλάει για ελεύθε-
ρες διαπραγµατεύσεις, αλλά ήδη έχει στρώσει το έδαφος ικανο-
ποίησης των εργοδοτών στο ζήτηµα των συλλογικών
συµβάσεων. 

Προβλέπει την απλούστευση -στην ουσία κατάργηση- της δια-
δικασίας αδειοδοτήσεων, που µετατρέπεται σε µία απλή γνωστο-
ποίηση µε δειγµατοληπτικούς εκ των υστέρων ελέγχους, για το
αν τηρούνται τα µέτρα υγιεινής και ασφάλειας, για το αν προ-
στατεύεται η δηµόσια υγεία και το περιβάλλον. 

Το προηγούµενο διάστηµα ήµαστε µάρτυρες των κυβερνητι-
κών διακηρύξεων ότι τέλειωσε το καθεστώς της τζάµπα άδειας
για τους ιδιοκτήτες τηλεοπτικών σταθµών. Μάλλον εννοούσαν
ότι θα τους επιδοτήσουν και από πάνω, όπως κάνουν µε τις µει-
ώσεις στη φορολογία των διαφηµιστικών εσόδων. 

Κυρίες και κύριοι, φυσικά, η επιθετική προώθηση των ιδιωτι-
κοποιήσεων δεν θα µπορούσε να λείπει από το µενού σας, γιατί
οι επενδυτές θέλουν να επενδύσουν. Και για να επενδύσουν,
εσείς τους τα δίνετε όλα, είτε µε το Ελληνικό για το οποίο που-
λούσατε παραµύθια αντίστασης, είτε µε το να φτάσετε στο ση-
µείο ακόµη να υποθηκεύσετε στον ESM την ακίνητη περιουσία
του δηµοσίου ύψους 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Τι αποδεικνύεται περίτρανα; Αποδεικνύεται πως εκτός από την
εποπτεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Διεθνούς Νοµισµατι-
κού Ταµείου οι πραγµατικοί ένοχοι, οι υπόλογοι για τη βάρβαρη
καταπάτηση των λαϊκών συµφερόντων βρίσκονται πρώτα απ’ όλα
µέσα εδώ, στην ίδια µας τη χώρα. Είναι η άρχουσα τάξη, οι µο-
νοπωλιακοί όµιλοι και εσείς, κύριε Πρόεδρε του ΣΥΡΙΖΑ και της
Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και οι πολιτικοί οµόσταυλοί σας. 

Είστε εσείς που δείχνετε κάθε προθυµία να προχωράτε τις πε-
ριβόητες µεταρρυθµίσεις όπως τις έχει ανάγκη το µεγάλο κεφά-
λαιο, οι βιοµήχανοι, οι εφοπλιστές. Αυτές τις µεταρρυθµίσεις και
τα µέτρα τα σχεδιάζετε και τα προωθείτε µαζί µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση βέβαια, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και όλους τους
άλλους µηχανισµούς που στηρίζουν την καπιταλιστική κερδοφο-
ρία. 

Για εµάς, βέβαια, δεν αποτελεί κανενός είδους µεγάλη έκ-
πληξη. Έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας να λέµε ότι οι καπιταλισµός
θέλει συνεχώς νέα µέτρα για να διασφαλιστεί η κερδοφορία του
κεφαλαίου. Όσο και αν προσπαθείτε να πείσετε τον ελληνικό λαό
πως έχετε βρει µια µαγική συνταγή που µπορεί να εξασφαλίσει
και καπιταλιστική ανάπτυξη και ευηµερία για τους εργαζόµενους,
τα γεγονότα είναι πεισµατάρικα. Δεν υπάρχει δυστυχώς τέτοια
συνταγή. 

Πίσω από τα παροδικά βελτιωµένα οικονοµικά στοιχεία η
πραγµατικότητα είναι πως η υπερσυσσώρευση του κεφαλαίου
σε παγκόσµιο επίπεδο δεν βρίσκει κανενός είδους λύση. Όλες
οι σοβαρές αναλύσεις µιλούν για τα πρωτόγνωρα επίπεδα υπερ-
συσσώρευσης κεφαλαίου, µια χαρακτηριστική εκδοχή των
οποίων είναι η τεράστια κλίµακα αύξησης του χρέους, ιδιωτικού
και δηµόσιου, σε ολόκληρο τον κόσµο. 

Ο καπιταλισµός δεν βρίσκει και δεν µπορεί να βρει νέες κερ-
δοφόρες επενδύσεις για τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια των
οµίλων. Οι πράσινες τεχνολογίες δεν µπορούν να απορροφή-
σουν αποτελεσµατικά το πλεονάζον κεφάλαιο, ενώ οι νέες τεχνο-
λογίες της αυτοµατοποίησης δηµιουργούν πολύ περισσότερα
προβλήµατα από όσα επιλύουν, αφού η µεγάλη αύξηση της πα-

ραγωγικότητας που φέρνουν, δεν µπορεί να απορροφηθεί από
ένα σύστηµα που περιστρέφεται γύρω από το κέρδος και την
ανάγκη ξεζουµίσµατος όλο και περισσότερης ζωντανής εργα-
σίας. 

Οι καινοτόµες επενδύσεις σε τελευταία ανάλυση αδυνατούν
να κάνουν κάτι διαφορετικό από ένα ξαναµοίρασµα της πίτας
των κερδών που δεν αυξάνεται µε τους ρυθµούς, βέβαια, που
έχει ανάγκη η διασφάλιση µιας ικανοποιητικής καπιταλιστικής
κερδοφορίας. 

Η κρίση δεν κατάφερε να λύσει το πρόβληµα. Η απαξίωση κε-
φαλαίου που έφερε ήταν ελάχιστη σε σχέση µε τον όγκο του
υπερσυσσωρευµένου κεφαλαίου που υπάρχει σήµερα. Το κάθε
κράτος, το κάθε ιµπεριαλιστικό κέντρο έδινε –και συνεχίζει να
δίνει- σκληρή µάχη για να διαφυλάξει τα δικά του µονοπώλια µε
διάφορα µέσα κρατικής πολιτικής, από µια εκτεταµένη επεκτα-
τική νοµισµατική πολιτική µέχρι τον εµπορικό πόλεµο που βλέ-
πουµε τώρα που εξαπολύουν οι στενότεροι σύµµαχοί σας, οι
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, µέτρα, τα οποία το µόνο που κά-
νουν είναι να µεταθέτουν το πρόβληµα λίγο προς το µέλλον διογ-
κώνοντάς το όµως. 

Στην πραγµατικότητα, η µοναδική λύση που προκρίνει το κε-
φάλαιο σε ολόκληρο τον κόσµο είναι η αύξηση του βαθµού εκ-
µετάλλευσης της εργατικής τάξης µε ποικίλους και
διαφορετικούς µηχανισµούς, µε άµεση µείωση µισθών, µε προ-
ώθηση ιδιωτικοποιήσεων στην υγεία, στην παιδεία σε κοινωνικές
υπηρεσίες που εκτινάσσουν το βάρος στις λαϊκές οικογένειες και
οδηγούν έµµεσα σε φθηνότερη εργατική δύναµη, καθώς και στο
τσάκισµα όσων τους αποδίδετε το χαρακτηρισµό «µεσαίοι». 

Όποιος δεν βρίσκεται σε κατάσταση εξαθλίωσης, χαρακτηρί-
ζεται πλέον από εσάς µεσαίος, ρετιρέ και εξαπολύεται εναντίον
του ένα πραγµατικό αντιλαϊκό πογκρόµ, µε δραστική περικοπή
όλων των συντάξεων που βρίσκονται πάνω από το όριο επιβίω-
σης, µε δραστική αύξηση φορολογίας και µείωση κοινωνικών πα-
ροχών. Συµπιέζετε κι άλλο τους µεσαίους, ώστε να βρεθούν νέες
πηγές αφαίµαξης για τη στήριξη και πάλι µόνο της κερδοφορίας
του µεγάλου κεφαλαίου. 

Παντού και διαχρονικά η δική σας πλευρά, σε αυτή τη φάση
του συνεχιζόµενου ταξικού πολέµου, επιτίθεται σε µισθωτούς,
αυτοαπασχολούµενους και συνταξιούχους. Τα περιβόητα αυτά
αντίµετρά σας είναι όλο και περισσότερο κουτσουρεµένα και
ισχνά σε σχέση µε τις περικοπές που κάνετε. Στη µεγάλη τους
πλειοψηφία στηρίζουν την κερδοφορία των οµίλων ακόµα και
άµεσα. 

Τα αντίµετρά σας σηµαίνουν ότι παίρνετε από την τσέπη του
λαού δέκα και δίνετε πίσω ένα. Τσακίζετε, γδύνετε κυριολεκτικά,
τους λιγότερο φτωχούς για να στηρίξετε την καπιταλιστική κερ-
δοφορία και να δώστε ελάχιστα στους εξαθλιωµένους.

Και δεν λύνεται το πρόβληµα µε το να ψηφίζουµε εδώ κάποια
µέτρα - ψίχουλα, που καλά είναι κι αυτά έστω να τα παίρνουν και
που αυτό κάνουµε συνεχώς αυτά τα τελευταία χρόνια. Το πρό-
βληµα βρίσκεται αλλού. Το σύστηµα που υπηρετείτε τόσο πιστά,
ο καπιταλισµός -να σας το ξαναπώ για να το εµπεδώσετε- εξα-
πολύει επίθεση στους µισθωτούς, στους αυτοαπασχολούµενους
και εξοντώνει τους λεγόµενους «µεσαίους». Για να στηρίξει τα
κέρδη του 1% ισοπεδώνει το 99%, δηλαδή ολόκληρη την κοινω-
νία, εδώ που τα λέµε, προς τα κάτω και βίαια. 

Η πολιτική σας δεν µας ξενίζει. Από την αρχή αυτό το σχέδιο
είχατε, απλά το πηγαίνατε στην αρχή λάου-λάου για να παρασύ-
ρετε σε αυτόν τον κατήφορο όσους πίστευαν ότι κάτι καλύτερο
θα κάνατε τέλος πάντων µε βάση τις διακηρύξεις σας. Το κάνατε
µόνο και µόνο για να κερδίσετε χρόνο για τα σχέδιά σας. 

Προωθείτε την πολιτική και τα µέτρα που χρειάζονται οι λίγοι,
το µεγάλο κεφάλαιο, για να θωρακιστεί η ανάπτυξή του. Αυτό
κάνει και όλη βέβαια η αµαρτωλή σοσιολδηµοκρατία σε ολό-
κληρη την Ευρώπη. Μιλάµε για µια ανάπτυξη που ούτε είναι ούτε
µπορεί να είναι φιλολαϊκή, µια ανάπτυξη αναγκαία προϋπόθεση
της οποίας είναι νέα, ακόµα πιο σκληρά, αντιλαϊκά µέτρα. 

Σας επισηµαίνουµε και προετοιµάζουµε τον ελληνικό λαό: Ό,τι
και να κάνετε δεν θα τα καταφέρετε. Δεν µπορείτε να φέρετε την
καπιταλιστική οικονοµία πίσω σε φάση σταθερής µακροπρόθε-
σµης ανάπτυξης. Το ίδιο ισχύει, σας το ξαναλέµε, σε όλο τον κα-
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πιταλιστικό κόσµο. 
Οι εσωτερικές αντιφάσεις αυτού του συστήµατος, η αδυναµία

του να ελέγξει τις παραγωγικές δυνάµεις που το ίδιο δηµιουργεί,
η αδυναµία να βρεθούν επενδυτικές λύσεις για τα συσσωρευ-
µένα κεφάλαια που λιµνάζουν είναι πανταχού παρόντα. Τα πράγ-
µατα είναι πολύ πιο δύσκολα από όσο θέλετε να µας κάνετε να
πιστέψουµε. 

Από το ΔΝΤ και την Παγκόσµια Τράπεζα, από τις µεγάλες αµε-
ρικάνικες και ευρωπαϊκές τράπεζες, όλες οι αναλύσεις παρά την
προσωρινή βελτίωση της κατάστασης της οικονοµίας, επισηµαί-
νουν την αυξανόµενη πιθανότητα εκδήλωσης µιας νέας καπιτα-
λιστικής κρίσης µέσα στα επόµενα χρόνια, µε πιθανές αφετηρίες
αυτή τη φορά την Κίνα στην Ασία και την Ιταλία στην Ευρωζώνη. 

Τα µέτρα διασφάλισης της κερδοφορίας αποδεικνύονται αντι-
φατικά. Η αύξηση του βαθµού εκµετάλλευσης και η εκτίναξη της
παραγωγικότητας δεν φέρνουν την απαραίτητη αύξηση των κερ-
δών µακροπρόθεσµα. Ο καπιταλισµός σε καµµιά περίπτωση δεν
µπορεί να διαχειριστεί αυτή την υπερσυσσώρευση. Οι αντιθέσεις
οξύνονται επικίνδυνα επίσης ανάµεσα σε οµίλους, σε κράτη σε
συµµαχίες, ακόµα και στο εσωτερικό τους. 

Οι επεµβάσεις των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής στην πε-
ριοχή µας και η πρόταση τελευταία για µεταφορά της πρωτεύου-
σας του Ισραήλ στην Ιερουσαλήµ, που ανοίγει ένα νέο
µεγαλύτερο κύκλο αίµατος, έχουν την οικονοµική τους βάση
στην ανάγκη διασφάλισης των αµερικάνικων οµίλων. Είναι η
υπερσυσσώρευση κεφαλαίου που στρώνει και τον δρόµο για
έναν γενικευµένο πόλεµο.

Η Κυβέρνησή σας, µε τη στήριξη της Νέας Δηµοκρατίας, ανα-
λαµβάνει ρόλο σηµαιοφόρου των σχεδίων του ΝΑΤΟ στην πε-
ριοχή και έτσι αυξάνει τον κίνδυνο για τα κυριαρχικά δικαιώµατα,
για την ειρήνη στην περιοχή, για να αναβαθµίσει τη θέση της εγ-
χώριας αστικής τάξης στην ανατολική Μεσόγειο, στα Βαλκάνια,
ευρύτερα.

Κύριε σηµερινέ Πρωθυπουργέ και κύριε σηµερινέ Αρχηγέ της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η ανάπτυξη που ευαγγελίζεστε
είναι και άδικη και αντιλαϊκή. Σηµαίνει νέα µέτρα εναντίον των µι-
σθωτών, των συνταξιούχων, των αυτοαπασχολουµένων, µέτρα
που έρχονται για να µείνουν και δεν είναι ούτε προσωρινά ούτε
έκτακτα, µέτρα που δεν αφορούν το µνηµόνιο και τους δανει-
στές.

Άλλωστε και το γεγονός ότι τα µέτρα και το µεσοπρόθεσµο
έρχονται για την περίοδο µετά τη λήξη του µνηµονίου, δείχνει και
τον πραγµατικό τους χαρακτήρα. Είναι µέτρα που αποδεικνύουν
πως η ανάπτυξή σας δεν είναι και δεν µπορεί να είναι φιλολαϊκή.
Η ανάπτυξη που θέλετε πατάει πάνω στα ερείπια δικαιωµάτων,
γιατί όσα κερδίζουν οι όµιλοι, τα χάνουν οι εργαζόµενοι. 

Γι’ αυτό καλούµε τους εργαζόµενους να βγουν στο προσκήνιο,
να οργανώσουν την πάλη τους, να µη σκύψουν το κεφάλι. Δεν
υπάρχουν αδιέξοδα στην πρότασή µας. Αδιέξοδο είναι µόνο οι
σηµερινές πολιτικές των εκάστοτε κυβερνώντων, αδιέξοδο είναι
το σύστηµά τους, γι’ αυτό και πρέπει να ανατραπεί.

Καταψηφίζουµε και αυτό το πολυνοµοσχέδιο και θα καταθέ-
σουµε και πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να καταγρά-
ψει η ιστορία αυτού του Κοινοβουλίου για µια ακόµα φορά το
πολιτικό προσωπικό των οµίλων, τους κλέφτες του ιδρώτα του
λαού µας, τους ληστές της περιουσίας και του πλούτου της οι-
κονοµίας, της πατρίδας, των εργατών, των αγροτών, των αυτο-
απασχολουµένων επαγγελµατιών βιοτεχνών και εµπόρων, των
επιστηµόνων, των νέων και των γυναικών των λαϊκών οικογε-
νειών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι δύο Αµερικανοί φοιτητές και µία συνοδός από το Hel-
lenic - American University.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριοι συνάδελφοι, παράκληση να γίνει σεβαστός ο Κανονι-

σµός της Βουλής και ο χρόνος, διότι µέχρι τώρα έχουν µιλήσει
είκοσι δύο Βουλευτές επί συνόλου εκατόν τριάντα τριών, οπότε
αντιλαµβάνεστε ότι όταν παραβιάζεται ο χρόνος, τότε περιορί-
ζεται η δυνατότητα των Βουλευτών να µιλήσουν.

Ο κ. Βορίδης έχει τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα ξεκινούσα µ’ αυτήν την προσωπική αναφορά, αλλά η

αλήθεια είναι ότι άκουσα κάτι από τον κ. Σταθάκη, ο οποίος εγ-
κάλεσε τη Νέα Δηµοκρατία για τη θέση της σχετικά µ’ αυτό το
ζήτηµα που απασχολεί έντονα και προφανώς επισκιάζει και τη
σηµερινή συζήτηση.

Για να συνεννοηθούµε και για να είναι όλα καθαρά, λέω το
εξής: Δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία που έχει αλλάξει θέση. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί βιάζεστε; Σας κάνω και εισαγωγή για να σας διευκολύνω

και παρά ταύτα «τσιµπάτε» κατευθείαν.
Δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία η οποία αλλάζει θέση και δεν είναι

γιατί; Διότι αυτός ο οποίος έχει πει ότι στρατηγικός άξονας της
συγκεκριµένης διαπραγµάτευσης είναι ότι δεν υπάρχει µακεδο-
νικό έθνος, είναι ο νυν Πρωθυπουργός. 

Θέλω τώρα να µου εξηγήσετε: Αφού έχει αυτόν τον στρατη-
γικό άξονα στη διαπραγµάτευση ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, πώς
καταλήγει να συνοµολογεί την ύπαρξη µακεδονικής γλώσσας;
Πώς συνοµολογεί την ύπαρξη µακεδονικής ιθαγένειας, αφού δεν
υπάρχει µακεδονικό έθνος; Ποιο έθνος οµιλεί τη µακεδονική
γλώσσα τότε; Ποιος είναι ο πολιτογραφηθείς ως Μακεδών, αφού
δεν υπάρχει µακεδονικό έθνος;

Άρα, αυτός ο οποίος πάει πίσω από βασικά ζητήµατα και δη-
µιουργεί τεράστιο θέµα είναι η Κυβέρνηση. Έκπληξη; Όχι. Γιατί;
Αφού τώρα -για να τα λέµε µεταξύ µας και πραγµατικά- δεν σας
απασχολεί αυτό το ζήτηµα, αφού υπάρχουν ανοιχτά µες την Κυ-
βέρνηση άνθρωποι οι οποίοι υποστηρίζουν ότι θα έπρεπε να ονο-
µαστεί µε τη συνταγµατική τους ονοµασία και δεν έχουν
πρόβληµα, πώς θα βάλετε προτεραιότητα αυτά τα ζητήµατα τα
οποία δεν σας αφορούν; Αλλά θα τα συζητήσουµε αυτά.

Εκείνο, όµως, στο οποίο πρέπει να καταλήξουµε, γιατί αυτό
είναι µείζον θέµα, και θα µου επιτρέψετε να πω ότι εδώ θα κρι-
θούν όλοι οι θεσµοί -όλοι οι πολιτειακοί και πολιτικοί θεσµοί θα
κριθούν από αυτό-, είναι ότι εσείς σήµερα δεν έχετε νοµιµοποί-
ηση και εξουσιοδότηση να συζητάτε για αυτό και πολλώ µάλλον
να υπογράψετε οτιδήποτε σχετικό. Και γιατί δεν την έχετε; Γιατί
δεν είστε µονοκοµµατική κυβέρνηση και γιατί ο κυβερνητικός
εταίρος σας λέει ότι αυτό δεν το ψηφίζει.

Λοιπόν, για να είµαστε συνεννοηµένοι, η Νέα Δηµοκρατία στο
πλαίσιο του θεσµικού της ρόλου θα κάνει όλα όσα µπορεί και
πρέπει να κάνει σε κοινοβουλευτικό επίπεδο, προκειµένου να µην
σας αφήσει να παίζετε και να κοροϊδεύετε στη βάση αυτή τον ελ-
ληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να έρθουν οι των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, εκ των οποίων ου-

δείς λαµβάνει τον λόγο στη σηµερινή συζήτηση, ούτε ένας, να
τοποθετηθούν ένας-ένας συντεταγµένα και να µας πουν: Εξου-
σιοδοτούν την Κυβέρνηση να βάλει αυτήν την υπογραφή; Θα
δούµε τότε τι εννοεί ο καθένας. Πολύ σύντοµα όλα αυτά.

Χρωστώ µια συνέχεια στη συζήτηση µου µε τον κ. Τσακαλώτο.
Κύριε Τσακαλώτο, σας είπα ότι αυτές οι υποχρεώσεις που ανα-
λαµβάνει το Ταµείο είναι νέες υποχρεώσεις. Μου είπατε ότι όχι,
δεν είναι νέες υποχρεώσεις, διότι αυτές προβλέπονται στη σύµ-
βαση µε το µνηµόνιο του 2015 και µάλιστα µας εγκαλείτε, κατά
την άποψή µου ορθώς, γιατί το ψηφίσαµε και εµείς. Έχετε δίκιο
που µας εγκαλείτε, εγώ συµφωνώ σε αυτό.

Όµως, διευκρινίζω το εξής:
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Εντάξει το έχουµε λύσει αυτό. Είναι ιστορικό. Το λύσαµε αυτό
µεταξύ µας. Ελύθη µε τον τρόπο που ελύθη. Μην αγχώνεστε.
Συµµετέχω στη συζήτησή σας από κάτω, κύριοι συνάδελφοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σίγουρα; Είναι έτοιµο σίγουρα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό εκρίθη. Για άλλα, θα δούµε.
Προσέξτε, όµως, για να συνεννοηθούµε τι λέµε, διαβάζω το
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κείµενο: «Να παρασχεθεί», αυτό επικαλείται ο κ. Τσακαλώτος,
«στον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας εγγύηση για την
υποχρέωση του δικαιούχου κράτους - µέλους να εξοφλήσει τη
χρηµατοδοτική συνδροµή από οποιοδήποτε µέρος του Ταµείου
Ιδιωτικοποιήσεων ενδέχεται να απαιτήσει ο Ευρωπαϊκός Μηχα-
νισµός Σταθερότητας κατά τη διακριτική του ευχέρεια».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Μπορώ να έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε; Δεν θα κάνω κατά-
χρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ένα λεπτό θέλετε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λίγο πολύ, ναι, για να ολοκληρώσω

το επιχείρηµα αυτής της συζήτησης που έχω µε τον κ. Τσακα-
λώτο.

Αυτό λέει ο κ. Τσακαλώτος. Αυτή η διάταξη λέει ότι είναι η διά-
ταξη η οποία διαµορφώνει το πλαίσιο µε το οποίο δυνητικώς -το
τονίζω- µπορεί να χορηγήσει εγγυήσεις σήµερα, υπογράφοντας
και αναλαµβάνοντας υποχρεώσεις για τα 25 δισεκατοµµύρια.

Ερώτηση: Τι λέει εδώ; Εδώ λέει ότι «ενδέχεται να απαιτήσει ο
Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Σταθερότητας». Σωστά; Προβλέπεται
µία δυνατότητα. Η ανάληψη της υποχρεώσεως πότε γίνεται; Η
ενεργοποίηση αυτής της απαίτησης πότε γίνεται, κύριε Τσακα-
λώτο; Γίνεται το 2015 που «ενδέχεται» ή το 2018 που σας το ζη-
τάνε;

Άρα, η απαίτηση ενεργοποιείται το 2018, µε αίτηση του Ευρω-
παϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας. Δεν ήταν καθόλου υποχρε-
ωτικό. «Ενδέχεται» λέει «να απαιτηθεί», δεν λέει «θα απαιτηθεί».
Συνδέεται µε την ύπαρξη του Ταµείου Ιδιωτικοποιήσεων, το λέει
εδώ. Είναι το υπερταµείο που φτιάχνετε, που εµείς εκείνη τη χρο-
νική στιγµή δεν το ξέρουµε, δεν ξέρουµε ποια στοιχεία θα περι-
λαµβάνει. Βάλατε µέσα σε αυτό το σύνολο της δηµόσιας
περιουσίας. Δεν ξέραµε τον µηχανισµό διοικήσεως. Δώσατε τη
διοίκηση 50% στους ξένους. Δεν ψηφίσαµε το υπερταµείο. Το
υπερταµείο λέει ότι θα µπορεί να καταβάλει µόνο αν έχει κέρδη
και το 50% των κερδών για την απόσβεση του χρέους. Δεν την
έχουµε ψηφίσει τη ρύθµιση αυτή, δεν υπήρχε αυτή η ρύθµιση
εδώ. Σε αυτήν την ρύθµιση την οποία φέρατε για το 50%, δεν
προβλέπει καν αυτό. Διότι εν συνεχεία όταν ερχόµαστε στις δια-
τάξεις, έχετε απευθείας ανάληψη της υποχρέωσης από το υπερ-
ταµείο, -ακούστε τη διάταξη αυτή που ψηφίζετε, συνάδελφοι,
τώρα-, ακόµα κι αν κριθεί άκυρη για οποιονδήποτε λόγο η υπο-
χρέωση του κράτους ως πρωτοφειλέτη. 

Δηλαδή, προσφεύγει η Ελλάδα στα δικαστήρια και κρίνεται ότι
δεν οφείλει το δάνειο ως πρωτοφειλέτης. Το ταµείο εξακολουθεί
να οφείλει και πρέπει να καταβάλει µέχρι τα 25 δισεκατοµµύρια
και δεσµεύεται η περιουσία, ακόµα κι αν ακυρωθεί η πρώτη απαί-
τηση. Αυτά είναι που ψηφίζετε σήµερα και µας λέει ο κ. Τσακα-
λώτος «όχι, δεν είναι καινούργια υποχρέωση». 

Σήµερα που βγαίνουµε από το µνηµόνιο, κατά τα λεγόµενα
σας, δεσµεύετε την περιουσία του δηµοσίου, το πρώτον, για τα
επόµενα εκατό χρόνια χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε δυνατό-
τητα αποφυγής αυτής της υποχρεώσεως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίζουµε µε

τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Χρυσής Αυγής
κ. Νικόλαο Μιχαλολιάκο. Ακολουθεί ο κ. Βενιζέλος.

Ορίστε έχετε τον λόγο, κύριε Μιχαλολιάκο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, διαδέχοµαι στο Βήµα τον άνθρωπο ο οποίος µε
διαδέχθηκε στην ηγεσία της νεολαίας ΕΠΕΝ, µε τις ευλογίες και
την εντολή του Γεωργίου Παπαδοπούλου. Η µοίρα κάνει πολλά
παιχνίδια, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Άλλοι προχωρούν πιο
δεξιά, άλλοι γίνονται δηµοκράτες. Άλλοι έχουν να ντρέπονται για
το παρελθόν τους, άλλοι να είναι υπερήφανοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Έρχοµαι στο θέρος του 2015, το οποίο αναφέρθηκε και προ-

ηγουµένως, και στην οµιλία µου προ του δηµοψηφίσµατος, τον
Ιούνιο εκείνο, όταν είχα τονίσει απευθυνόµενος στην πλειοψηφία
του ΣΥΡΙΖΑ και είχα πει, σύµφωνα µε τα Πρακτικά της Βουλής:
«Ο ελληνικός λαός µε πλήρη συνείδηση στις 25 Ιανουαρίου του

2015 ψήφισε κατά του µνηµονίου» -διότι κατά του µνηµονίου
ήταν η ψήφος και στο ΣΥΡΙΖΑ και στους ΑΝΕΛ και στη Χρυσή
Αυγή και στο ΚΚΕ- «Ψήφισε και επέλεξε ακόµη και την περίπτωση
η Ελλάδα να πάει στα βράχια. Ένας βράχος είναι η Ελλάδα γε-
µάτος τιµή επί χιλιάδες χρόνια και όχι ένας βούρκος υποταγής.
Η θέση της Χρυσής Αυγής είναι ξεκάθαρη. Όχι άλλο µνηµόνιο,
όχι συνέχιση της εκχώρησης εθνικής κυριαρχίας. Επιτέλους, ένα
εθνικό σχέδιο αναπτύξεως, επιστροφή στην εθνική οικονοµία,
στον εθνικό προστατευτισµό, στον Έλληνα εργάτη, στον αγρότη,
στον Έλληνα εργαζόµενο». 

Αυτά είχα πει τότε και η Νέα Δηµοκρατία είχε ψηφίσει το µνη-
µόνιο, τονίζοντας «φέρτε µας συµφωνία και δική σας υπόθεση
τα µέτρα». Να ’τα τα µέτρα, που είναι δική τους υπόθεση. 

Πώς δεν έχετε ευθύνη, λοιπόν, όταν ψηφίσατε το µνηµόνιο για
όσα συµβαίνουν τώρα; Και όσο για το τέλος του µνηµονίου, το
οποίο διαφηµίζει η Κυβέρνηση, ασφαλώς ο ισχυρισµός της
αυτός δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Το Αγγλικό
Δίκαιο, βάσει του οποίου έγιναν τα πρώτα δύο µνηµόνια, είναι
σαφέστατο.

Έχουµε και τις δηλώσεις κατά καιρούς για την περίφηµη επο-
πτεία και το τέλος των µνηµονίων θα είναι µια ακόµη επίδειξη πο-
λιτικού θράσους και προπαγάνδας, όπως το περίφηµο του
ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του ’80 ότι «θα φύγουν οι βάσεις του θα-
νάτου», που δεν έφυγαν ποτέ. Έτσι και εσείς, στα λόγια, θα διώ-
ξετε το µνηµόνιο.

Το χρέος είναι πραγµατικά δυσβάσταχτο. Δεν υπάρχει περί-
πτωση να αναπτυχθεί η ελληνική οικονοµία και να υπάρξει µέλ-
λον για τον ελληνικό λαό µε αυτό το χρέος. Χρειάζεται µια
σκληρή διαπραγµάτευση.

Εµείς δεν λέµε ανεύθυνα ότι µπορούµε αύριο το πρωί να κα-
ταγγείλουµε το σύνολο του χρέους ως επαχθές και να το δια-
γράψουµε. Λέµε, όµως, να διαπραγµατευτούµε.

Πάνω σε αυτό το θέµα είχαµε και το παράδειγµα της Ιταλίας,
που αντέδρασε πολύ σκληρά η «χούντα του ευρώ» της γερµανι-
κής ζώνης, η οποία ελέγχει και προς όφελός της είναι το ευρώ.
Είδαµε τελικά ότι αναγκάστηκαν και όρκισαν κυβέρνηση, η οποία
αποτελείται από τη Λέγκα του Βορρά του Σαλβίνι και από το Κί-
νηµα Πέντε Αστέρων.

Για την υπόθεση της Ιταλίας, µάλιστα, έκανε µια δήλωση ο «µε-
γάλος φιλέλληνας» κ. Γιούνκερ, όπως πιστεύετε, ο οποίος είπε
τα εξής χαρακτηριστικά: «Δεν είµαι καθόλου οπαδός της άποψης
ότι πρέπει να δώσουµε ένα µάθηµα στη Ρώµη. Αυτό έγινε απέ-
ναντι στην Ελλάδα σε µεγάλο βαθµό, κυρίως από τις γερµανό-
φωνες χώρες στο απόγειο της ελληνικής κρίσης. Η αξιοπρέπεια
του ελληνικού λαού ποδοπατήθηκε». Το είπε ο Γιούνκερ και είστε
υπεύθυνοι όλοι εσείς που υπογράψατε µνηµόνια, γιατί ποδοπα-
τήθηκε η αξιοπρέπεια του ελληνικού λαού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επί του συγκεκριµένου πολυνο-

µοσχεδίου αναφέρθηκαν οι προηγούµενοι οµιλητές της Χρυσής
Αυγής στο υπερταµείο ως εγγυητή του ESM. Είναι ένα βασικό
στοιχείο αυτού του µεσοπρόθεσµου µνηµονίου ότι, αν το ελλη-
νικό δηµόσιο δεν καταφέρει να αποπληρώσει κάποια δόση του
δανείου, ύψους 86 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που εισέπραξε από
το τρίτο µνηµόνιο -που επαναλαµβάνω ότι εµείς καταψηφίσαµε-
τότε οι δανειστές θα µπορούν να προχωρήσουν σε ρευστοποί-
ηση των ακινήτων και των κινητών περιουσιακών στοιχείων που
έχουν περάσει στο υπερταµείο.

Ο αρµόδιος Υπουργός της Κυβερνήσεως έπαιξε µε τις λέξεις
και είπε ότι άλλο υποθήκη, άλλο εγγύηση. Σοβαρώς; Αυτό το
πράγµα είναι από τα άγραφα.

Μέσα στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτού του πολυνοµοσχεδίου προ-
βλέπεται, βεβαίως, και η µείωση των συντάξεων, που αποδεικνύει
ότι κάποιοι οι οποίοι κυβερνούν σήµερα τη χώρα δεν είναι τίποτα
άλλο από πολιτικοί απατεώνες, διότι έλεγαν και ισχυρίζοντο ότι
δεν θα µειώσουν τις συντάξεις και µε το νοµοσχέδιο αυτό επα-
ναβεβαιώνεται η κατάργηση της προσωπικής διαφοράς, που
οδηγεί σε περικοπές έως και 18% στις συντάξεις.

Βεβαίως, έχουµε και τους πλειστηριασµούς, έχουµε τα κόκκινα
δάνεια που δόθηκαν σε funds, σε κερδοσκοπικούς µηχανισµούς,
σε «κοράκια» των διεθνών αγορών. Μέσα σε αυτή εδώ την Αί-
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θουσα είχα προτείνει ότι πριν τα δώσουν οι τράπεζες στα funds,
στα οποία θα µπουν συνέταιροι οι περισσότερες τράπεζες, θα
έπρεπε να κάνουν αυτή την πρόταση στους δανειολήπτες, στον
ελληνικό λαό. Αυτό, βεβαίως, δεν έγινε.

Έτσι, οι πλειστηριασµοί προχωρούν και το «κανένα σπίτι στα
χέρια τραπεζίτη» είναι λόγια του αέρα, ευγενική προσφορά
στους διαπλεκόµενους, στους εργολάβους, σ’ αυτούς τους ολι-
γάρχες που κάποιοι δεν τους θέλουν και µιλούν περί πλουτοκρα-
τών, ολιγαρχίας, είναι έτοιµοι να κάνουν επέλαση στα χειµερινά
ανάκτορα, να φέρουν τη δικτατορία του προλεταριάτου, αλλά
στην πρώτη σειρά στα διάφορα ιδρύµατα µαζί µε τους ολιγάρχες
και τους πλουτοκράτες! Απόντες ποιοι; Εµείς, οι εθνικιστές της
Χρυσής Αυγής και κανένας άλλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ευγενική προσφορά στους εργολάβους. Αύξηση µέχρι και

150% στα διόδια της Εγνατίας Οδού. Επίσης, οι µισθοί των δη-
µοσίων υπαλλήλων από 11.917.000.000 ευρώ το 2017 θα αυξη-
θούν στα 13.693.000.000 ευρώ το 2022: Αύξηση 20% σε µια
Ελλάδα που πεθαίνει, σε έναν ιδιωτικό τοµέα που πένεται µε 400
ευρώ.

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν κάνετε τίποτε άλλο παρά να συντηρείτε
το βρώµικο κοµµατικό πελατειακό κράτος, τους αφισοκολλητές
των κοµµάτων εξουσίας, που έχουν γεµίσει τους δηµόσιους ορ-
γανισµούς και τους δήµους. Τους δίνετε αυξήσεις, την ίδια
στιγµή που ο ελληνικός λαός λιµοκτονεί.

Συνεχίζονται οι διορισµοί και µέσα σε όλα αυτά η ελπίδα έρ-
χεται από την Ιταλία.

Ο Αντιπρόεδρος της ιταλικής κυβερνήσεως Σαλβίνι, του Κινή-
µατος της Λέγκας του Βορρά, δήλωσε προ ηµερών: «Σήµερα και
το πλοίο «SEA WATCH 3» µιας γερµανικής µη κυβερνητικής ορ-
γανώσεως, µε σηµαία Ολλανδίας, βρίσκεται στα ανοικτά των λι-
βυκών ακτών εν αναµονή να επιβιβάσει για πολλοστή φορά
µετανάστες και να τους φέρει στην Ιταλία. Η Ιταλία σταµάτησε
να σκύβει το κεφάλι και να υπακούει. Αυτήν τη φορά υπάρχει κά-
ποιος που λέει «όχι». «Κλείνουµε τα λιµάνια.» Επιτέλους, να έρθει
αυτή η ώρα και για τα λιµάνια να πει και η Ελλάδα: «Όχι, κλεί-
νουµε τα λιµάνια, κλείνουµε τα σύνορα, δεν θα περάσουν άλλοι
πρόσφυγες και λαθροµετανάστες στη χώρα».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Νέα κύµατα λαθροµεταναστών άρχισαν πάλι να παραβιάζουν

µαζικά τα σύνορα στον Έβρο και να εισέρχονται. Και απέναντι
σε όλα αυτά, ο φράχτης του Έβρου, µήκους δέκα µόλις χιλιοµέ-
τρων, τον οποίο παραβιάζουν οι λαθροµετανάστες και δεν υπάρ-
χει κανείς να φυλάει, µόνο κάµερες, και ώσπου να έρθουν
άνθρωποι των αρχών ασφαλείας εκεί που µπαίνουν λαθροµετα-
νάστες, έχουν περάσει. Την ίδια στιγµή η Τουρκία έχει φτιάξει
φράχτη στα σύνορα µε τη Συρία επτακοσίων εξήντα τεσσάρων
χιλιοµέτρων.

Η Χρυσή Αυγή επιµένει στην πρόταση νόµου που κατέθεσε
στις 18 Μαρτίου 2016, ότι πρέπει να κλείσουν τα σύνορα και, βε-
βαίως, επιµένει στο νοµοθέτηµα το οποίο υπέβαλε να φυλακίζε-
ται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών, χωρίς δυνατότητα
µετατροπής της, όποιος εισέρχεται παράνοµα στην πατρίδα µας
και η ποινή να εκτίεται σε ειδικά κέντρα κράτησης, µακριά από
τον αστικό ιστό και για τους λαθροδιακινητές να προβλέπεται
ακόµη και η ποινή των ισόβιων δεσµών.

Έρχοµαι στο µέγα ζήτηµα των ηµερών -και µε αυτό θα ολο-
κληρώσω την οµιλία µου-, στη συµφωνία την οποία πανηγυρικά
ανήγγειλε ο Πρωθυπουργός. Αντί να κρύβεται, έκανε και διάγ-
γελµα, σαν να είναι ο νέος Παύλος Μελάς. Είναι τραγική η κατά-
σταση στην οποία ζούµε.

Ας πούµε µερικά πράγµατα για αυτήν τη συµφωνία. «Κατέλη-
ξαν» λέει «στο όνοµα Βόρεια Μακεδονία, Severna Makedonija ή
Republic of North Macedonia». Άρα, παραµύθια ότι θα είναι µόνο
στη σλάβικη ονοµασία, ένα παραµύθι εξαρχής προδιαγεγραµ-
µένο, διότι στον ΟΗΕ µεταφράζονται σε τέσσερις γλώσσες οι
ονοµασίες των κρατών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του Γενικού Γραµµατέα του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή)

Θέλω δύο-τρία λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε.

Μέσα, λοιπόν, στη συµφωνία αυτή η ονοµασία Severna Make-
donija, Βόρεια Μακεδονία. Αλήθεια, γιατί ποτέ οι Αλβανοί δεν δέ-
χτηκαν τον όρο «Βόρειος Ήπειρος»; Και όχι µόνο αυτό, υπήρξαν
και ενδοτικοί πολιτικοί της δικής µας χώρας οι οποίοι απέφευγαν
να λένε «Βόρειο Ήπειρο» και έλεγαν «νότια Αλβανία». Γιατί; Γιατί
ασφαλώς υπάρχει και η νότιος Ήπειρος. Με το «Βόρεια Μακε-
δονία» σηµαίνει ότι υπάρχει και η νότια Μακεδονία, η οποία βε-
βαίως και αποτελεί επιδίωξή τους. Ο αλυτρωτισµός περιέχεται
σε αυτή την ίδια την ονοµασία µέσα. 

Απαλείφονται, όµως, λέει, από το Σύνταγµα της γειτονικής
χώρας αναφορές σε προστασία µακεδονικών µειονοτήτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γενικού Γραµµατέα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή)

Συγγνώµη, αλλά ο προηγούµενος Αρχηγός Κόµµατος µίλησε
τριάντα λεπτά. Εγώ σε τρία λεπτά θα έχω τελειώσει.

Απαλείφονται, λοιπόν, από το Σύνταγµα της γειτονικής χώρας
αναφορές σε προστασία µακεδονικών µειονοτήτων εκτός συνό-
ρων και εναρµονίζεται το σχετικό µε την οµογένεια άρθρο µε το
ανάλογο που υπάρχει στο ελληνικό Σύνταγµα. Είναι απαράδεκτο
αυτό. Αυτό είναι οµολογία ότι υπάρχουν εδώ Μακεδόνες οι
οποίοι δεν είναι Έλληνες.

Επιπλέον, αναγνωρίζεται µακεδονική γλώσσα µε τη σηµείωση
ότι η Βόρεια Μακεδονία αναγνωρίζει στο πλαίσιο της συµφωνίας
ότι η γλώσσα αυτή είναι σλαβικής προέλευσης. Σιγά την παρα-
δοχή, λες και θα µπορούσε να πει ότι είναι αγγλική διάλεκτος η
διάλεκτος των Σκοπίων ή να πει ότι είναι γερµανική διάλεκτος.
Μα, σλαβική διάλεκτος είναι. Τι θα έλεγε; Υποχώρηση είναι αυτό
το πράγµα; Μας κοροϊδεύετε;

Και το πλέον εξωφρενικό σε σχέση µε την εθνικότητα, λέει,
ισχύει ο όρος «Macedonian/ citizen of the Republic of North Mace-
donia», µε τη ρητή αναφορά ότι ο λαός αυτής της χώρας δεν
σχετίζεται µε τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό.

Εξίσου περιττό, αλλά εθνικά επικίνδυνο είναι το «Macedonian»
µε τη διευκρίνιση ότι είναι πολίτης της Δηµοκρατίας της Βορείου
Μακεδονίας, γιατί αυτό σηµαίνει ότι υπάρχουν και Μακεδόνες
που δεν είναι πολίτες της Βορείου Μακεδονίας. Ποιοι είναι αυτοί;
Είναι οι Έλληνες οι οποίοι ζουν στους Νοµούς της Φλώρινας, της
Καστοριάς και οι οποίοι είναι υπερήφανοι Έλληνες, που δεν
έχουν καµµία σχέση και είναι εθνικά ακέραιοι! Απαράδεκτη η
συµφωνία! 

Στο σηµείο αυτό ασφαλώς έχει τις ευθύνες της και η Νέα Δη-
µοκρατία. Όµως, σε εµάς καλοδεχούµενο είναι το να αλλάξουν
την πολιτική τους, γιατί πράγµατι υπάρχει αλλαγή πολιτικής, γιατί
η ιστορία της σύνθετης ονοµασίας είναι υπόθεση της Νέας Δη-
µοκρατίας από τη δεκαετία ακόµη του ’90, που έφερε και µια
ολόκληρη διάσπαση στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Μην κρυ-
βόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. 

Επάνω στο θέµα έκανα µια δήλωση µόλις εβδοµήντα πέντε λέ-
ξεων, τριάντα οκτώ δευτερολέπτων, την οποία δεν έδειξε κανένα
κανάλι. Δείχνετε όλους τους πολιτικούς αρχηγούς στα κανάλια -
µε αυτό το ΕΣΡ φάντασµα που έχετε που δεν ελέγχει κανέναν-
και αποκλείετε τη Χρυσή Αυγή. Δεν επιτυγχάνετε τίποτα µε τον
αποκλεισµό. Η Χρυσή Αυγή είναι δυνατή και όσο σπέρνετε θύελ-
λες, θα θερίζετε καταιγίδες και όσο προχωρείτε σε υποχωρήσεις
στα εθνικά θέµατα, η Χρυσή Αυγή θα γίνεται και περισσότερο
δυνατή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Η συµφωνία που υπογράψατε εµάς δεν µας εκπλήσσει και δεν

µας παραξενεύει καθόλου. Όσοι από εµάς ζήσαµε τα συλλαλη-
τήρια τη δεκαετία του ’90, γνωρίζουµε τη θέση και του ΚΚΕ και
του Συνασπισµού και των διάφορων γκρουπούσκουλων των αρι-
στεριστών που έχετε µαζέψει, συνιστώσα «Ρόζα», «Κόκκινο», τρο-
τσκιστές. Όλοι αυτοί ήταν κατά των συλλαλητηρίων τότε. Είναι
ψέµα; 

Επιτέλους πράγµατι είστε συνεπείς κοµµουνιστές, τηρείτε τις
εντολές της Κοµµουνιστικής Διεθνούς. Αυτό έλεγε η Κοµµουνι-
στική Διεθνής, ότι ο µακεδονισµός είναι ένα φάντασµα που κατ’
αρχάς δηµιουργήθηκε από τον βουλγάρικο επεκτατισµό και στη
συνέχεια τον αγκάλιασε ο κοµµουνισµός. 

Είναι προφανές ότι δεν έχετε την πλειοψηφία στον ελληνικό
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λαό και δεν µπορείτε σε καµµία περίπτωση να προχωρήσετε σε
συµφωνία. Οι συνθήκες οι οποίες σήµερα έχουν δηµιουργηθεί
είναι ο ορισµός της προκηρύξεως εκλογών για µείζον εθνικό
θέµα. Δεν σας ψήφισε κανείς για να χειριστείτε το θέµα της Μα-
κεδονίας. Και επιτέλους στην έσχατη περίπτωση να κάνετε ένα
δηµοψήφισµα για τη Μακεδονία.

Θα τελειώσω µε τα λόγια ενός µεγάλου, του ανθρώπου που
θα σηµάδευε τον εικοστό αιώνα, αν οι σφαίρες των δηµοκρατι-
κών και των φιλελεύθερων δεν τον δολοφονούσαν, του Ίωνα
Δραγούµη, ο οποίος είχε πει: «Να ξέρετε πως αν τρέξουµε να
σώσουµε τη Μακεδονία, η Μακεδονία θα µας σώσει. Θα µας
σώσει από τη βρώµα που κυλιούµαστε, θα µας σώσει από την
µετριότητα και από την ψοφιοσύνη, θα µας λυτρώσει από τον αι-
σχρό ύπνο, θα µας ελευθερώσει. Αν τρέξουµε να σώσουµε την
Μακεδονία, εµείς θα σωθούµε.».

Κυρίες και κύριοι, στην Ελλάδα που ονειρεύοµαι, εάν υπήρχε
και δεν ζούσαµε στο ψευτορωµαίικο που ο ελληνικός λαός έχει
σαπίσει κυριολεκτικά από τα µαρξιστικά και νεοφιλελεύθερα ιδε-
ολογήµατα και ο καθένας κοιτάζει την πάρτη του, δεν θα µπο-
ρούσατε ποτέ να περάσετε αυτή τη συµφωνία. Εκατοµµύρια
Ελλήνων θα ξεσηκωνόντουσαν, θα έκλειναν όλους τους δρόµους
προς τις Πρέσπες και δεν θα υπήρχε χρόνος για να υπογράψετε
καµµία συµφωνία. 

Η Χρυσή Αυγή παραµένει σταθερά στη γραµµή της: κανένας
συµβιβασµός για τη Μακεδονία µας.

(Στο σηµείο αυτό όρθιοι όλοι οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής
χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο τώρα
έχει ο Πρόεδρος κ. Ευάγγελος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρ-
χει µία σατανική σύµπτωση. Σήµερα που η Βουλή συζητά µία µε-
γάλη δέσµη δηµοσιονοµικών µέτρων, σήµερα που η Βουλή
συζητά το µνηµόνιο µετά το µνηµόνιο, µακροχρόνιες δεσµεύσεις
που καλύπτουν όλη την επόµενη τετραετία και µερικές φορές
φτάνουν µέχρι το 2060, σήµερα κυριαρχεί στο δηµόσιο ενδιαφέ-
ρον ένα µεγάλο ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής: Το ζήτηµα του
ονόµατος της γειτονικής µας χώρας. 

Έχω ταχθεί πολλές φορές υπέρ της ενιαίας εθνικής γραµµής
που έχει διαµορφωθεί από τον Απρίλιο του 1993 και µετά και έχει
υιοθετηθεί από όλες τις κυβερνήσεις που µεσολάβησαν, δηλαδή
υπέρ µιας λύσης µε σύνθετη ονοµασία, µε γεωγραφικό προσδιο-
ρισµό, erga omnes, δηλαδή για εσωτερική και διεθνή χρήση, µία
λύση µε την µορφή διεθνούς συµφωνίας σε εφαρµογή της
οποίας θα αναθεωρηθεί και το Σύνταγµα της γειτονικής χώρας.
Αλλά στοιχείο της ενιαίας εθνικής γραµµής είναι -και ήταν πάντα-
η συνολική και οριστική αναίρεση του αλυτρωτισµού. 

Θέλω να είµαι -και θα είµαι- δίκαιος και ακριβής ως προς την
αξιολόγηση του σχέδιο της συµφωνίας, χωρίς πολιτικούς τακτι-
κισµούς και χωρίς τον φόβο του πολιτικού κόστους, αλλά δεν θα
είµαι ούτε ανιστόρητος, ούτε αδιάφορος για πιθανές πολιτικές
και νοµικές εµπλοκές, οι οποίες µπορεί ήδη να θέσουν σε κίνδυνο
τα εθνικά συµφέροντα. Γι’ αυτό περιµένω να δω το κείµενο της
συµφωνίας. Ο διάβολος κρύβεται στις λεπτοµέρειες. Και χαίρο-
µαι γιατί ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής µε διαβεβαίωσε ότι σε
πολύ λίγη ώρα θα δοθεί το κείµενο και στην αγγλική και στην ελ-
ληνική γλώσσα στα κόµµατα, ώστε να υπάρξει σοβαρή µελέτη
και υπεύθυνη τοποθέτηση. 

Αλλά η τοποθέτηση αυτή δεν µπορεί να αφορά µόνο το όνοµα,
την erga omnes χρήση και το Σύνταγµα, πρέπει να αφορά και την
γλώσσα και την ιθαγένεια και κυρίως, τον συγχρονισµό των ενερ-
γειών σε διεθνές επίπεδο, σε σχέση µε Ευρωπαϊκή Ένωση και το
ΝΑΤΟ, γιατί πράγµατα που γίνονται δεν µπορούν να ξεγίνουν,
δηµιουργούνται πάρα πολύ συχνά µε έµµεσους τρόπους τετελε-
σµένα, που δεσµεύουν τη χώρα. Άλλωστε, η Κυβέρνηση εκ των
πραγµάτων ήδη δεσµεύει τη χώρα, πριν καν την υπογραφή της
συµφωνίας, µε τον τρόπο µε τον οποίο χειρίστηκε µόνη αυτή τη
διαπραγµάτευση και την δεσµεύει ουσιαστικά στα µάτια της διε-
θνούς κοινότητας, του ΟΗΕ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του
ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πολιτειών. Στην πραγµατικότητα η Κυβέρ-
νηση µε το χειρισµό της και τον τακτικισµό της, προσπαθώντας
να δηµιουργήσει προβλήµατα στην Αντιπολίτευση και όχι να χει-

ριστεί, από το ύψος που πρέπει, ένα µεγάλο εθνικό θέµα, δεν
αφήνει περιθώρια βελτιώσεων, που χρειάζονται σε ένα κείµενο
το οποίο νοµικά δεν έχει υιοθετηθεί, αλλά στην πραγµατικότητα
ήδη παράγει αποτελέσµατα και δηµιουργεί τριβές. 

Χωρίς εθνική συναίνεση και ενότητα δεν µπορούµε να λύσουµε
µεγάλα ιστορικά ζητήµατα. Θα µπορούσαµε να λύσουµε ζητή-
µατα ελληνοτουρκικών σχέσεων ή Κυπριακού, χωρίς ενότητα και
συναίνεση, µε κοµµατική αντιδικία, µε το βλέµµα στραµµένο στην
συγκυρία και στις επόµενες εκλογές; Όχι. 

Η Βουλή των Ελλήνων δυστυχώς, θα επιληφθεί εκ των υστέ-
ρων, ενδεχοµένως πολλούς µήνες αργότερα, όταν θα έχουν ήδη
διαµορφωθεί νοµικές και πολιτικές καταστάσεις, οι οποίες δεν
θα µπορούν να βελτιωθούν ή πολύ περισσότερο να ανατραπούν,
στη φάση της κύρωσης από τη Βουλή των Ελλήνων της συµφω-
νίας αυτής. Άρα, η ευθύνη είναι αποκλειστικά της Κυβέρνησης,
η οποία πρέπει να έχει πλήρη συνείδηση της ευθύνης της, που
είναι ευθύνη πολιτική αλλά και ιστορική. Αυτό αφορά και το ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τους Ανεξάρτητους Έλληνες, που δήθεν διαφωνούν µε
τη συµφωνία, αλλά στηρίζουν τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρ-
νηση που διαπραγµατεύεται, συνοµολογεί και υπογράφει τη συµ-
φωνία αυτή και διά της υπογραφής δεσµεύει τη χώρα και νοµικά. 

Κοιτάξτε, η σατανική σύµπτωση να συζητάµε σήµερα για µε-
γάλα θέµατα οικονοµικής πολιτικής και για την εξωτερική πολι-
τική, µού επιβάλλει να θυµίσω ότι από το 2009-10, που ξεκίνησε
η περιπέτεια της χώρας, µέχρι το 2015 ποτέ δεν συνδέσαµε ζη-
τήµατα οικονοµικής πολιτικής και µνηµονίων µε την εξωτερική
πολιτική και την πολιτική άµυνας και ασφάλειας και ζητώ από την
Κυβέρνηση να τηρήσει αυτήν την αρχή. Δεν µε συγκινούν ούτε
µε ενθουσιάζουν οι δηλώσεις ξένων παραγόντων που υποδέχον-
ται µε χαρά τη συµφωνία πριν τοποθετηθεί η Βουλή των Ελλή-
νων. Και δεν τολµώ να πιστέψω ή να πω ότι µπορεί η εναγώνια
διαπραγµάτευση της Κυβέρνησης για τη δήθεν έξοδο από το
µνηµόνιο να συνδέεται κατά κάποιον τρόπο µε κινήσεις στο πεδίο
της εξωτερικής πολιτικής. 

Έχετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, συ-
νείδηση των δεσµεύσεων, που µε την ψήφο σας αναλαµβάνει η
χώρα για χρονική περίοδο που υπερβαίνει το συνταγµατικό όριο
της παρούσας Βουλής και της παρούσας Κυβέρνησης; Τώρα,
πλέον, είναι ξεπερασµένη η σύγκρουση για τη δήθεν καθαρή
έξοδο ή για το σχήµα της πολιτικής πιστωτικής γραµµής. Το αφή-
γηµα της καθαρής εξόδου έχει προ πολλού καταρρεύσει, πολύ
πριν τα προβλήµατα στην Ιταλία. Έχει καταρρεύσει και υπό την
εκδοχή την αναπτυξιακή ότι καθαρή έξοδος σηµαίνει επιστροφή
στις αγορές, επιστροφή στην κανονικότητα και υπό την εκδοχή
ότι καθαρή έξοδος σηµαίνει επιστροφή στις πελατειακές σχέσεις
και τον δηµοσιονοµικό λαϊκισµό, χωρίς εποπτεία, χωρίς όριο. 

Το ζήτηµα είναι ότι δεν µιλάµε τώρα για την ουσία των θεµά-
των, διότι η χώρα έχει καταστεί δηµοσιονοµικά αιχµάλωτη προ
πολλού, χάριν στους χειρισµούς των τριών τελευταίων ετών, για
την ακρίβεια, λόγω των χειρισµών των τριών τελευταίων ετών,
γιατί τον Δεκέµβριο του 2014 υπήρχε µια προοπτική προληπτικής
πιστωτικής γραµµής. 

Σήµερα, όπως ακούσατε πολλές φορές, αναλαµβάνετε τη
βαριά υποχρέωση της παροχής εγγύησης επί της περιουσίας
του λεγόµενου υπερταµείου για 25 δισεκατοµµύρια. Τα 25 δισε-
κατοµµύρια, προφανώς, τα έχουν εντάξει οι εταίροι στο χρηµα-
τοδοτικό σχήµα των εποµένων ετών. 

Πού είναι αυτοί που µας έλεγαν επί χρόνια ότι προδίδουµε την
πατρίδα επειδή οι δανειακές συµβάσεις διέπονται από το Αγγλικό
Δίκαιο; Πού είναι οι κήρυκες του νοµικού και πολιτικού λαϊκισµού
που έλεγαν ότι θα γίνει αναγκαστική εκτέλεση εις βάρος της δη-
µόσιας περιουσίας και αυτό θα φτάσει µέχρι και την Ακρόπολη
και τα αρχαία µνηµεία της χώρας; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Στα έδρανα των Υπουργών είναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όταν τους λέγαµε ότι το δίκαιο της

αναγκαστικής εκτέλεσης είναι το δίκαιο του τόπου της εκτέλε-
σης, δηλαδή το ελληνικό δίκαιο, δεν καταλαβαίνανε τι λέµε.
Τώρα καταλαβαίνουν από ποιο δίκαιο διέπεται αυτή η εγγύηση
των 25 δισεκατοµµυρίων επί της δηµόσιας περιουσίας, η οποία
εκλαµβάνεται ως ιδιωτική και δεσµεύεται για ενενήντα εννιά χρό-
νια; Και δεν νιώθουν την παραµικρή ντροπή να ζητήσουν συγ-
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γνώµη γι’ αυτά που έλεγαν, αποβλακώνοντας τους εαυτούς τους
και τον ελληνικό λαό; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Αλλά, είναι µόνο αυτό; Είναι η βαριά, η βαβυλώνια αιχµαλωσία
στη λογική των υπερπλεονασµάτων. Υπερπλεονάσµατα, όχι
υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα. Είναι οικειοθελής επιλογή,
δήθεν, της Κυβέρνησης για να κάνει εκ των υστέρων αναδιανοµή
µε µικρά επιδόµατα; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εκ των
προτέρων θα γίνεται. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τώρα πια είναι δέσµευση νοµοθε-
τική, δέσµευση που εντάσσεται στο χρηµατοδοτικό σχήµα, δέ-
σµευση έναντι των εταίρων. Και όταν αποδεικνύεις ότι δήθεν
µπορείς να πετύχεις εξοντώνοντας την ανάπτυξη και την πραγ-
µατική οικονοµία υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα και υπερπλε-
ονάσµατα, δεν σε παίρνει κανείς στα σοβαρά ως
διαπραγµατευτή ευνοϊκών µέτρων για το χρέος, διότι έχεις απο-
δείξει…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Διαβά-
στε το µεσοπρόθεσµο. Μη λέτε ψέµατα. Διαβάστε το!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εσείς θα µου ξαναµιλήσετε, όταν
έρθετε στη Βουλή να µου απαντήσετε στην επερώτησή µου για
το πώς διαµορφώνεται το ταµειακό απόθεµα ασφάλειας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Διαβά-
στε το.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Λοιπόν, το µεσοπρόθεσµο λέει και
ακούστε, για να καταλαβαίνετε τους αριθµούς…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν το
έχετε διαβάσει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ακούστε µε ηρεµία.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Βε-

βαίως, µε ηρεµία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ακούστε. Τα υπερπλεονάσµατα

από το 2016 έως το 2022 είναι 18,5 δισεκατοµµύρια, σχεδόν όσο
ήταν το πρωτογενές έλλειµµα της χώρας το 2009, δηλαδή περί-
που 10% του ΑΕΠ του 2018. Τότε ήταν 10,5% του ΑΕΠ του 2009.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τη
Βουλή την παρακολουθείτε; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Αυτό έχετε κάνει. Τα υπερπλεονά-
σµατα…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τη
Βουλή την παρακολουθείτε; Έχετε παρακολουθήσει τη συζή-
τηση; Σας τα έχουµε εξηγήσει ο κ. Χουλιαράκης, εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, µη διακόπτετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα αντιδράσω θεραπευτικά αργό-
τερα, τώρα θέλω να αντιδρώ πολιτικά. Παρακαλώ!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Διαβά-
στε το µεσοπρόθεσµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τα υπερπλεονάσµατα, λοιπόν, δεν
δικαιολογούνται. Εδώ έχετε κάνει το εξής καταπληκτικό: Έχετε
αποδεχθεί υπερπλεονάσµατα και υψηλά πρωτογενή πλεονά-
σµατα, πριν γίνει η συζήτηση για τα µέτρα και το χρέος, πριν µά-
θουµε ποιοι θα είναι οι αναγκαίοι τόκοι για τα επόµενα χρόνια.
Έστω χωρίς καµµία παρέµβαση µέχρι το 2022, καµία χρονιά δεν
έχουµε τόκους που βαρύνουν το χρέος που ξεπερνούν το 3,3%
του ΑΕΠ. Για ποιο λόγο πρέπει η χώρα να πετύχει το 2022, επί
ηµερών άλλης κυβέρνησης, στο τέλος της επόµενης τετραετίας,
πρωτογενές υπερπλεόνασµα της τάξεως του 5,2% του ΑΕΠ;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ση-
κώνω τα χέρια ψηλά!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Διότι αυτό κάνετε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ση-

κώνω τα χέρια ψηλά!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Έχετε αντιστρέψει τη διαπραγµά-

τευση. Έχετε δεσµευτεί…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ση-
κώνω τα χέρια ψηλά!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης  ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ση-

κώνω τα χέρια! Δεν έχετε διαβάσει ούτε το µεσοπρόθεσµο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εγώ δεν έχω διαβάσει; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν το

έχετε διαβάσει. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εγώ το έχω διαβάσει και το έχω κα-

τανοήσει.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν

έχετε παρακολουθήσει τη συζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ, µη

διακόπτετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Πάρτε τον λόγο, µόλις τελειώσω…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα

πάρω τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα σας απαντήσω. Ηρεµήστε και

παρακολουθήστε!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν

έχετε παρακολουθήσει τη συζήτηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ηρεµήστε και παρακολουθήστε!

Όχι πολιτική υστερία σε εµένα εντός της Βουλής!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ, θα

σας δώσω τον λόγο, αλλά µη διακόπτετε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, να πάρει την έκφραση
πίσω. Δεν είναι έκφραση για τη Βουλή αυτή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Η δεύτερη αιχµαλωσία είναι η αιχ-

µαλωσία στα ταµειακά αποθέµατα ασφάλειας, τα οποία εξαντ-
λούν τη ρευστότητα από τα ασφαλιστικά ταµεία, από τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, απ’ όλη την πραγµατική οικονοµία,
για να βρεθεί δήθεν δηµοσιονοµικός χώρος. 

Προσέξτε, ποιος δηµοσιονοµικός χώρος; Όχι ο δηµοσιονοµι-
κός χώρος που θέλαµε, ζητώντας µικρότερα πρωτογενή πλεο-
νάσµατα, για να πετύχουµε υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης και να
«αναπνεύσει» η οικονοµία, αλλά ο δηµοσιονοµικός χώρος ο ει-
κονικός, ο εκ των υστέρων, αφού περιστίβουµε την οικονοµία
µέχρι θανάτου, µετά αφήνουµε ένα µικρό περιθώριο επιδοµατι-
κής πολιτικής και δήθεν αναδιανοµής. 

Αυτός είναι ο δηµοσιονοµικός χώρος, διότι έχετε κάνει εσφαλ-
µένη στρατηγικά διαπραγµάτευση σε σχέση µε το χρέος, διότι
δεν µπορέσατε ποτέ να συνδέσετε το αίτηµα της χώρας για πρό-
σθετα µέτρα σε σχέση µε το χρέος σε συνέχεια των µέτρων του
2012 µε το δηµοσιονοµικό χώρο. Δηλαδή, µε το αναγκαίο ύψος,
µε το εφικτό ύψος των πρωτογενών πλεονασµάτων. Γιατί; Γιατί
µε το τέχνασµα των υπερπλεονασµάτων πάθατε, όπως έχω πει
πολλές φορές, αυτό που έπαθαν οι αντίπαλοι του Ελευθερίου
Βενιζέλου, όταν κατήγγειλαν την πολιτική της µικρασιατικής πα-
ρουσίας της Ελλάδος, αλλά µετά πήγαν στον Σαγγάριο και οδή-
γησαν στη Μικρασιατική Καταστροφή, γιατί δεν ήξεραν τι κάνουν
οι Έλληνες στη Μικρά Ασία, ποιος είναι ο βαθύτερος στρατηγι-
κός λόγος της παρουσίας τους. Έτσι και εσείς, υποτιµώντας και
απαξιώνοντας τη δική µας αγωνία, τη δική µας προσπάθεια, την
παρέµβαση στο δηµόσιο χρέος, φθάσατε τώρα σ’ αυτά τα
αστεία, στα κωµικά αποτελέσµατα.

Τώρα, πάνω σ’ αυτό καλείται να ενεργήσει η επόµενη κυβέρ-
νηση, µε τη χώρα να ψηφίζει τώρα τον πολυετή προϋπολογισµό
µέχρι το 2022 -γιατί αυτό ψηφίζουµε τώρα, τον πολυετή προϋπο-
λογισµό της γενικής κυβέρνησης µέχρι το 2022- τον οποίο καλεί-
ται να χειριστεί µια άλλη κυβέρνηση, αφού η χώρα δεσµευτεί από
την παρούσα Κυβέρνηση, χωρίς νοµιµοποίηση, αλλά και χωρίς
επίγνωση, όπως έχω πει πάρα πολλές φορές.

Ενώ πρέπει να συζητήσουµε για τη φορολογική ελάφρυνση,
για την ασφαλιστική ελάφρυνση, για την ουσιαστική επαναλει-
τουργία του τραπεζικού συστήµατος, πώς θα συζητήσουµε, όταν
στο συµπληρωµατικό µνηµόνιο έχουν ήδη συµφωνηθεί τα στενά,
στενότατα περιθώρια στα οποία µπορεί να κινηθεί και η φορολο-
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γική και η ασφαλιστική και η χρηµατοπιστωτική πολιτική; 
Τι κάνει το µεσοπρόθεσµο; Στην πραγµατικότητα, παίρνει το

συµπληρωµατικό µνηµόνιο, το µνηµόνιο χωρίς τέλος, το µνηµό-
νιο χωρίς δάνειο και το µετασχηµατίζει σε νοµοθετική δέσµευση
της χώρας -δέσµευση µακράς πνοής, δυστυχώς. Αυτή είναι η κα-
τάσταση. Εδώ είµαστε. 

Αυτό θέτει ένα τεράστιο πρόβληµα, διότι καταδικάζεται η
χώρα στη στασιµοχρεοκοπία, στην αναιµική ανάπτυξη και δια-
µορφώνεται ένας στενός ορίζοντας, χωρίς να έχετε νοµιµοποί-
ηση. Αυτό έχει αποδειχτεί από τα έως τώρα αποτελέσµατα.

Μήπως γυρίζουµε, τώρα, µετά από τρία χρόνια, εκεί που ήταν
η χώρα πριν από τις εκλογές του Ιανουαρίου του 2015; Μακάρι
να γυρίζαµε. Οι απώλειες είναι, δυστυχώς, οριστικές. Αυτές οι
απώλειες είναι απώλειες ιστορικές. Kαι για αυτές έχετε πάρα
πολύ µεγάλη ευθύνη απέναντι στο µέλλον και απέναντι στα παι-
διά µας. 

Άρα κυρίες και κύριοι Βουλευτές της συµπολίτευσης, σας
καλώ να έχετε συνείδηση του βάρους της ψήφου σας, γιατί η ση-
µερινή ψήφος επικυρώνει πολιτικές επιλογές, οι οποίες είναι
διαρθρωτικά εσφαλµένες και οι οποίες επιφέρουν βαθιά βλάβη
στο σώµα της κοινωνίας και την οικονοµίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκατέσσερα µέλη από τον Σύλλογο Κερκυραίων Ηλιούπολης
και Όµορων δήµων «Οι Φαίακες». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος. 
Θα σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, να δείξετε λίγη ψυχραι-

µία, για να διατηρήσουµε ένα ήρεµο κλίµα. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πρώ-

τον, είναι προφανές, κύριε Βενιζέλο, ότι δεν έχετε παρακολου-
θήσει καµµία συζήτηση στη Βουλή, είτε στην επιτροπή είτε στην
Ολοµέλεια. Είναι προφανές ότι δεν ακούσατε ούτε εµένα -ξεχά-
στε εµένα- ούτε τον κ. Χουλιαράκη, που εξήγησε ακριβώς τι ση-
µαίνει ο πίνακας για τον οποίο µιλάτε, µε τα υπερπλεονάσµατα. 

Είναι ένας πίνακας, που δείχνει ότι το υπερπλεόνασµα από
2,0% περίπου -δεν θυµάµαι ακριβώς αυτή τη στιγµή- πάει στο
3,5% περίπου, στο 3,96%, στο 4,15%, στο 4,50% και στο 5,19%,
αν τα λέω σωστά. 

Σας εξήγησε ο κ. Χουλιαράκης, σας εξήγησα κι εγώ, ότι αυτοί
οι αριθµοί δεν είναι ο καινούριος στόχος. Δεν στοχεύουµε σε
υπερπλεόνασµα 3,5%, 3,9%, 4,15% κ.λπ.. Αυτά δεν είναι οι στό-
χοι. Είναι στον πίνακα, για να σας βοηθήσουν στη συζήτηση.
Απλά δείχνουν ποιο θα ήταν το πρωτογενές πλεόνασµα, εάν δεν
κάναµε τίποτα. Άρα, δεν είναι καινούριοι στόχοι. Δεν έχουµε
στόχο να έχουµε υπερπλεόνασµα. 

Δεύτερον, σας εξηγήσαµε ότι δεν έχουµε στόχο το ποσό αυτό
να είναι µέρισµα που θα δοθεί εκ των υστέρων, όπως είπατε. Το
είπε κάποιος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας πιο νωρίς και το
έχω σηµειώσει. Σας εξηγήσαµε ότι αυτό δηµιουργείται κάθε
χρόνο. Ας πάρουµε τον τελευταίο χρόνο, για παράδειγµα. Το
5,19% µείον το 3,5% θα είναι διαθέσιµο για να ξοδευτεί τον
χρόνο πριν τον προϋπολογισµό. 

Μάλιστα, εκτός από τον πρώτο χρόνο, που είπαµε ότι είναι 700
εκατοµµύρια ευρώ το υπερπλεόνασµα, που θα ξοδέψουµε εκ
των προτέρων για µειώσεις φόρων, από εκεί και πέρα θα υπάρχει
και ένα µείγµα ανάµεσα σε µειώσεις φόρων και αύξηση δαπα-
νών.

Σας καλέσαµε κιόλας να κάνουµε µια συζήτηση, για το αν είστε
πιο κοντά σε εµάς, δηλαδή στην άποψη να είναι το βάρος πιο
πολύ σε ένα µείγµα φοροελαφρύνσεων και δαπανών, για να
υπάρχουν και σχολεία και νοσοκοµεία κ.λπ. ή αν είσαστε πιο
κοντά στη Νέα Δηµοκρατία, που προφανώς λόγω της κοινωνικής
οικονοµίας -πώς το είπαµε- που υποστηρίζει, θέλει φοροελα-

φρύνσεις. 
Άρα, δεν υπάρχουν υπερπλεονάσµατα. Δεν υπάρχει δαπάνη,

µέρισµα εκ των υστέρων. Υπάρχει ο χώρος αυτός για να φτά-
σουµε στα 3,5 κάθε χρόνο. Σας το εξήγησα εγώ. Σας το εξήγησε
ο κ. Χουλιαράκης. Σας παρακαλώ, να τσακωθούµε για ό,τι θέ-
λετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τα νούµερα είναι δεδοµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τα

νούµερα στον πίνακα, κύριε Μπούρα, λένε ποιο θα είναι το πλε-
όνασµα. Τι δεν καταλαβαίνετε, κύριε Μπούρα; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μας υποτιµάς. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ε, δεν

καταλαβαίνετε. Τι να κάνω; 
Σας το εξήγησα. Λέει ο πίνακας τι θα είναι το πλεόνασµα αν

δεν το χρησιµοποιήσουµε στο δηµοσιονοµικό χώρο. Αυτό είναι
το πρώτο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τώρα µε υποθετικά σενάρια σε τόσο
σοβαρά θέµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Μπούρα. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν
υπάρχει κανένα υποθετικό σενάριο, κύριε Μπούρα. Είναι ο δη-
µοσιονοµικός χώρος που δηµιουργείται για να το ξοδέψετε. 

Άρα, κύριε Βενιζέλο, όλο το δεύτερο κοµµάτι της οµιλίας σας
είναι άστοχο και πραγµατικά, δεν βασίζεται σε τίποτα. Δεν υπάρ-
χει ούτε στόχος για υπερπλεόνασµα ούτε θα υπάρχει µέρισµα
εκ των υστέρων. Θα είναι µπροστά. Σας καλούµε να κάνουµε µια
συζήτηση. 

Το δεύτερο είναι η δέσµευση για εξήντα χρόνια. Φαντάζοµαι
αναφέρεστε στο 2% πρωτογενή πλεονάσµατα. Μπορείτε να µου
απαντήσετε σε αυτήν την ερώτηση, αφού είδα ότι ζητήσατε τον
λόγο για να απαντήσετε; Με το two pack και το six pack, δηλαδή
τη συµφωνία, που έχει γίνει µέσα από το Σύµφωνο Σταθερότη-
τας, αν δεν είχαµε συµφωνήσει αυτό το κοντά στο 2%, τι πρωτο-
γενή πλεονάσµατα -µε τους δικούς σας υπολογισµούς και
παίρνοντας ένα µεσαίο σενάριο για το χρέος και το τι θα πά-
ρουµε- θα χρειάζονταν για να είµαστε εντός των κανόνων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του Σύµφωνου Σταθερότητας, ασχέτως
αν θεωρούµε ότι είναι καλή συµφωνία ή όχι; 

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ήµουν ηρεµότατος. Σας εξήγησα πού
ήταν η διαφωνία µου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ένα λεπτό σας
φτάνει; Θέλετε δύο λεπτά; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δώστε µου τρία λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε. Μην είστε τσιγκούνης. 

Κύριε Υπουργέ, όταν το 2012 διαµορφώθηκε το πλαίσιο του
δευτέρου προγράµµατος και της µεγάλης παρέµβασης στο
χρέος, εµφανίστηκε στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων ο στό-
χος υψηλών πρωτογενών πλεονασµάτων για λόγους λογιστικούς
και αριθµητικούς, προκειµένου να έχει µια εσωτερική, µαθηµα-
τική λογική η µελέτη βιωσιµότητας του χρέους. 

Ξεσηκώσατε την ελληνική κοινωνία, αναστατώσατε την ελλη-
νική κοινή γνώµη, λέγοντας ότι αυτός ο θεωρητικά αποτυπωµέ-
νος στόχος του υψηλού πρωτογενούς πλεονάσµατος είναι
καταστροφικός για την πραγµατική οικονοµία, όταν στην ίδια µε-
λέτη βιωσιµότητας του χρέους υπήρχε ως προϋπόθεση για τα
πρωτογενή πλεονάσµατα ρυθµός ανάπτυξης τουλάχιστον 2,5%
κάθε χρόνο. 

Τώρα, έχετε δεσµευτεί σε 3,5% πρωτογενές πλεόνασµα µέχρι
το 2022 και σε 2,3% µε 2,4% πρωτογενές πλεόνασµα -λίγο κάτω
από το 2,5% λέει η συµφωνία- µέχρι το 2060. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Και αυτό µε ποια πρόγνωση για

µέσο ετήσιο ρυθµό ανάπτυξης; 
Τίποτα δεν εγγυάται από την πρόγνωση αυτή η οποία είναι

στην πραγµατικότητα µίζερη και καταστροφική για είναι της τά-
ξεως του 1,2% ότι µπορεί η οικονοµία να έχει αντοχή και προ-

8822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



οπτική να προσφέρει τέτοιου είδους πρωτογενή πλεονάσµατα. 
Και όλα αυτά χωρίς να ξέρουµε τα µέτρα για το χρέος, χωρίς

να ξέρουµε ποιοι θα είναι οι ετήσιοι τόκοι που θα µας βαραίνουν
όλη την περίοδο µέχρι το 2060, χωρίς να έχουµε διευθετήσει ζη-
τήµατα µέσης διάρκειας και µέσου επιτοκίου του χρέους. Όλα
ανάποδα. Όλα αντίστροφα. 

Λέτε τώρα ότι η δέσµευσή µας για υψηλά υπερπλεονάσµατα
που πάνε από το 3,5% µέχρι και το 5,2% το 2022 είναι θεωρητική.
Δείχνουµε τι περιθώρια παρεµβάσεων έχουµε µε φορολογικές
µειώσεις ή µε µέτρα κοινωνικής πολιτικής. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εκ των
προτέρων.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μισό λεπτό.
Αν υπάρχουν αυτά, υπάρχουν προφανώς µετά το 2019, γιατί

το 2016, το 2017, το 2018 τα υπερπλεονάσµατα ήταν πραγµα-
τικά. Ματωµένα ήταν τα δικά µας. Τα δικά σας ήταν προφανώς
ρόδινα υπερπλεονάσµατα υπό συνθήκες ύφεσης ή µηδενικής
ανάπτυξης!

Και πάµε τώρα στον δηµοσιονοµικό χώρο που αποδεικνύεται
µαθηµατικά ότι δήθεν έχετε µεταξύ υψηλού πρωτογενούς πλεο-
νάσµατος 3,5% και υπερπλεονάσµατος. Εάν τον έχετε, τότε γιατί
παίρνετε τα µέτρα για την περικοπή των συντάξεων, που δεν δί-
νουν 1,8 δισεκατοµµύριο, αλλά δίνουν 2,7 δισεκατοµµύρια; Γιατί
παίρνετε τα µέτρα του περιορισµού του αφορολογήτου, που δί-
νουν άλλο 1% του ΑΕΠ; Εάν αυτά που λέτε αληθεύουν, τότε θα
είχατε απαλλάξει την οικονοµία και την κοινωνία από το πακέτο
των πρόσθετων δηµοσιονοµικών µέτρων. 

Και αν αστοχήσετε, εάν οι ρυθµοί ανάπτυξης δεν είναι αυτοί
που έχουν προϋπολογιστεί, εάν επιβεβαιωθούν οι επιφυλάξεις
του ελληνικού δηµοσιονοµικού συµβουλίου και του ESM, τι θα
κάνετε; Όχι µόνο δεν θα έχετε δηµοσιονοµικό χώρο για ελαφρύν-
σεις, αλλά θα πρέπει η επόµενη Κυβέρνηση να πάρει πρόσθετα
δηµοσιονοµικά µέτρα. 

Εµφανίζεστε, επίσης, ως ένα άρχοντας, ένα µέλος της Βουλής
των Λόρδων, γενναιόδωρος και λέτε: «Εµείς έχουµε εντολή να
κυβερνήσουµε µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2019». Μέχρι τον Σε-
πτέµβριο του 2019 µε βάση τους πίνακες του µεσοπροθέσµου,
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν έχει να δώσει τίποτα, γιατί τα µε-
γάλα περιθώρια ανήκουν στην επόµενη κυβέρνηση. Άρα δου-
λεύετε τώρα για τα δηµοσιονοµικά περιθώρια της επόµενης
κυβέρνησης. 

Πρέπει να σας ευχαριστήσουµε, κύριε Τσακαλώτο, για την
προσφορά στην αντιπολίτευση και στο µέλλον του έθνους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ) 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Σωστά. 

Ένα λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε. 
Εδώ φάνηκε ότι µπορεί να γίνει συζήτηση. Εγώ κατάλαβα, για

να είµαστε ειλικρινείς, ούτε το λέω µε επιθετικό τρόπο, ότι συµ-
φωνούµε ότι δεν υπάρχει στόχος από την Κυβέρνηση για να
υπάρχουν υπερπλεονάσµατα, ότι δεν υπάρχει στόχος από την
Κυβέρνηση να δίνει µερίσµατα εκ των υστέρων, αλλά να ξοδευτεί
εκ των προτέρων κάθε χρόνο που θα είναι ο προϋπολογισµός για
τον επόµενο χρόνο. Άρα, την κριτική που έκανα για την πρωτο-
µιλία σας, νοµίζω περίπου τη δεχτήκατε. 

Τώρα, λέτε επιπλέον από αυτά κάτι για το χρέος, το οποίο προ-
τείνω όταν έχουµε την απόφαση στις 21 Ιουνίου, να έρθουµε εδώ
στη Βουλή ή στην Επιτροπή Οικονοµικών υποθέσεων, όπου νο-
µίζουν οι θεσµοί ότι πρέπει και είναι καλύτερο, να συζητήσουµε
αν όντως πρέπει να ανησυχήσουµε, αν µετά από αυτή τη ρύθµιση
για το χρέος µπορούµε να έχουµε 2% ή δεν µπορούµε να έχουµε
2%. 

Δεν µου απαντήσατε, αλλά ίσως όταν γίνει αυτή η συζήτηση
θα µου απαντήσετε τι θα ήταν το πρωτογενές πλεόνασµα αν ήµα-
σταν στο six pack και στο two pack, δηλαδή αν ήµασταν µέσα
στο Σύµφωνο Σταθερότητας. 

Το τρίτο θέµα που µου βάλατε ήταν για τα µέτρα-αντίµετρα
και γιατί δεν τα βγάζουµε από εδώ. Σε αυτή τη συζήτηση έχω
απευθυνθεί πολλές φορές. Αλλά να πω κάτι που συγχωρεί τη
Νέα Δηµοκρατία, συγχωρεί εµάς, αλλά δεν συγχωρεί εσάς.

Εµείς δεν το ζητήσαµε το ΔΝΤ ποτέ να µπει στο πρόγραµµα.
Εσείς το φέρατε στο πρόγραµµα. Ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου
έφερε το ΔΝΤ. Εµείς όταν ήρθαµε ήταν ήδη στο πρόγραµµα και
ήµασταν αναγκασµένοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς παρ’ όλο που σας συµβουλεύαν να µην το φέρετε το

ΔΝΤ, είπατε από το Καστελόριζο: Σας παρακαλούµε να έρθει το
ΔΝΤ στο πρόγραµµα. Άρα µην µας µπαίνετε και από πάνω γι’
αυτό το θέµα.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο; Έχει εν-
διαφέρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, να ολοκληρώσουµε τη συζήτηση. Θα σας δώσω τον
λόγο, αλλά να σταµατήσουµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εσείς, κύριε Υπουργέ των Οικονο-
µικών, µετά από την εµπειρία σας στο Eurogroup, έχετε καταλά-
βει ότι το ΔΝΤ το επέβαλε κάποια ελληνική κυβέρνηση ή ότι την
παραµονή του στο πρόγραµµα θα την καθορίσει µια άλλη ελλη-
νική κυβέρνηση δική σας;

Το ΔΝΤ το επέβαλαν στην καρδιά της Ευρωζώνης η Γερµανία
και οι ισχυρές δηµοσιονοµικά ευρωπαϊκές κυβερνήσεις λόγω δυ-
σπιστίας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που δεν µπόρεσε να προ-
βλέψει και να ανακόψει την κρίση του 2008. 

Τώρα, όµως, εσείς έχετε συνάψει «σύµφωνο συµβίωσης» µε
το ΔΝΤ και περιµένετε από το ΔΝΤ να ασκήσει την πίεση για τα
µέτρα για το χρέος, χωρίς να αντιλαµβανόµαστε ίσως εδώ, στη
χώρα µας, ότι τα µέτρα για το χρέος τα παίρνει αυτός που δα-
νειοδοτεί, αυτός που πρέπει να πάει να απολογηθεί στο κοινο-
βούλιό του για τα δηµοσιονοµικά βάρη που αναλαµβάνει ο ίδιος,
προκειµένου να βοηθηθούν κάποιες άλλες χώρες της Ευρωζώ-
νης που έχουν πρόβληµα.

Τώρα µου λέτε «το two-pack, το six-pack τι επίπτωση θα είχε;».
Θα είχε επίπτωση σε σχέση µε το δηµοσιονοµικό έλλειµµα ή τον
δηµοσιονοµικά ισοσκελισµένο προϋπολογισµό. Εµείς ούτως ή
άλλως είµαστε χώρα σε πρόγραµµα στήριξης, σε µνηµόνιο και
µετά θα µείνουµε σε µνηµόνιο χωρίς νέο δάνειο, γιατί τα περισ-
σεύµατα του τρίτου δανείου θα τα κρατήσει ο κ. Ρέγκλινγκ και
θα τα έχει αυτός στα χέρια του, όπως θα έχει στα χέρια του στην
πράξη και το cash buffer. 

Εµείς δεν µιλάµε για δηµοσιονοµικό έλλειµµα, δεν µιλάµε για
δηµοσιονοµικά ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς. Μιλάµε για
υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα, τα οποία δηµιουργούν και δη-
µοσιονοµικό πλεόνασµα πλέον µε τη λογική του πρωτογενούς
υπερπλεονάσµατος. Είµαστε πολύ πάνω από τους κανόνες οικο-
νοµικής διακυβέρνησης των κανονικών κρατών-µελών της Ευρω-
ζώνης. Περιµένω κι εγώ µε µεγάλη αγωνία και ενδιαφέρον τη
συζήτηση όταν θα έλθουν τα µέτρα για το χρέος. 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω το εξής: Διαβάστε ξανά το αρ-
χείο σας για τη διαπραγµάτευση του 2012, για να βοηθήσετε τη
χώρα ή έστω να µην τη βλάψετε περαιτέρω τώρα που υποτίθεται
ότι ολοκληρώνεται η διαπραγµάτευσή σας για το νέο κύµα µέ-
τρων σχετικά µε το χρέος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): O κ. Κυριαζίδης,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
ένα λεπτό για ένα διαδικαστικό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον
λόγο, κύριε Μαντά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να προστατέψουµε
τη διαδικασία, θα σας πρότεινα κάτι για µια φράση που ειπώθηκε
σε µια συζήτηση, που έκανε ο Πρόεδρος κ. Βενιζέλος µε τον
Υπουργό Οικονοµικών κ. Τσακαλώτο. Ο Υπουργός Οικονοµικών
είπε: «Σηκώνω ψηλά τα χέρια». Ειπώθηκε η φράση: «…». Θα ήταν
καλό να απαλειφθεί αυτή η φράση, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Nα απαλειφθεί.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εάν έθιξα την αίσθηση του χιούµορ

οποιουδήποτε, να διαγραφεί η φράση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Nα διαγραφεί.
Ορίστε, κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, υπό τη σκιά της ανιστόρητης

και απάτριδος συµφωνίας µιας Κυβέρνησης χωρίς πολιτική νο-
µιµοποίηση, συζητείται σήµερα το πέµπτο µνηµόνιο ύψους …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πέµπτο λες εσύ; Τέταρτο λέει ο
Βορίδης!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εντάξει, συµφωνούµε. Αφού θέ-

λετε το τέταρτο, διορθώνω και λέω το τέταρτο µνηµόνιο. Απο-
δοχή ΣΥΡΙΖΑ. Το τέταρτο µνηµόνιο 5,1 δισεκατοµµυρίων,
πράγµατι, καθιστά την πατρίδα µας αποικία χρέους, όπως πολύ
εύστοχα είπε πρώην Υπουργός της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
ο οποίος θέλει να διατηρήσει κάποια θετικά χαρακτηριστικά. 

Αυτά τα χαρακτηριστικά εµένα πολλές φορές ως κυβερνητικό
Βουλευτή την περίοδο 2012-2014 µε οδήγησαν σε διλήµµατα, µε
αποτέλεσµα να µην ψηφίσω προαπαιτούµενα, φθάνοντας προ
της διαγραφής µου, καθότι ως «δωσίλογοι, γερµανοτσολιάδες,
πουληµένοι, µερκελιστές» που µας χαρακτηρίζατε, ψηφίζαµε αν-
τιλαϊκά µέτρα. Και τώρα εσείς φέρνετε για εσάς το τέταρτο µνη-
µόνιο, για εµένα το πέµπτο, υπονοµεύοντας και ναρκοθετώντας
όχι µόνο την επόµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µέχρι
το 2022, αλλά και την πατρίδα και το έµψυχο δυναµικό της µέχρι
το 2115. 

Είναι ένα µνηµόνιο στα αγγλικά, που µολονότι συµφωνήσαµε
κατά τη συζήτησή του στην επιτροπή να κατατεθεί µεταφρα-
σµένο, αγνοούµε την τύχη του µέχρι σήµερα. Σηµειώνω δε αυτό
για να επισηµάνω το µέγεθος της υποκρισίας και του ενδοτισµού
σας και πώς η εξουσία σάς αλλοίωσε ιδεολογικά. Και γιατί αυτή
η αναφορά; Γιατί και το σύνολο των εκπροσώπων φορέων που
προσήλθαν στην επιτροπή, βεβαίως και οι σύντροφοί σας, σας
καταλόγισαν ευθύνες για την εξαθλίωση της κοινωνίας και για τη
νεοφιλελεύθερη πολιτική που ακολουθείτε, που τέτοια θα ζή-
λευαν και οι πιο σκληροί ιµπεριαλιστές.

Συγκεκριµένα, µε το νέο µνηµόνιο δεσµεύεται η χώρα για την
επίτευξη υψηλών πρωτογενών πλεονασµάτων για τέσσερα χρό-
νια µετά το 2018. Θριαµβολογείτε ότι θα πιάσετε υπερπλεονά-
σµατα, κύριε Υπουργέ, του 5,2%, ξεχνώντας ότι ήδη αναφέρατε
ότι πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% δολοφονούν την κοινωνία και
στραγγαλίζουν την οικονοµία. Τώρα οµολογείτε ότι η λιτότητα
θα συνεχιστεί σε πιο επώδυνες συνθήκες και καταστάσεις, κα-
θότι το πέµπτο µνηµόνιο για µένα -τέταρτο για εσάς- φέρνει νέα
µέτρα που οδηγούν σε απώλειες ενός έως τριών συντάξεων, µιας
επικουρικής σύνταξης και ενός µισθού και ανεβάζει το συνολικό
λογαριασµό σε βάρος των συνταξιούχων και των µισθωτών στα
14,5 δισεκατοµµύρια. Μάλιστα οµολογείτε ότι αυτά θα εφαρµο-
στούν απαρέγκλιτα και ανεξάρτητα από την επίτευξη των δηµο-
σιονοµικών στόχων. Αντίθετα, δε, τα όποια αντίµετρα θα
εφαρµοστούν εφόσον καλυφθούν οι δηµοσιονοµικοί στόχοι.

Όλοι, βεβαίως, θυµόµαστε και κάτι παράλληλα παραµύθια,
κάτι παράλληλα προγράµµατα και κάτι ισοδύναµα και κάτι φύκια
για µεταξωτές κορδέλες. Με το πέµπτο µνηµόνιο µειώνονται οι
κύριες συντάξεις από το 2019, περικόπτεται η προσωπική δια-
φορά στις επικουρικές συντάξεις από το 2019, αυξάνονται οι

ασφαλιστικές εισφορές των ελευθέρων επαγγελµατιών από το
2019, περικόπτεται κατά 35% το αφορολόγητο όριο από το 2020
και προσαυξάνεται ο ΕΝΦΙΑ σε ένα εκατοµµύριο περίπου ιδιο-
κτήτες.

Αναφορικά δε µε το αφορολόγητο δέον είναι να σηµειωθεί ότι
πρόκειται για τη δεύτερη µείωση. Οφείλω να υπενθυµίσω, κύριε
Υπουργέ που αποχωρείτε, ότι είχατε δεσµευτεί για παραίτηση
εάν συνέβαινε ή υλοποιούνταν κάτι τέτοιο. Τώρα; Τώρα, δυστυ-
χώς, προχωράτε σε ακόµη µεγαλύτερη µείωση του αφορολογή-
του.

Είναι εξόφθαλµο πλέον ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ προ-
σπαθεί να εγκαθιδρύσει ένα ιδιότυπο καθεστώς ιδιωτικο-κρατι-
κίστικο. Αφού φτωχοποίησε τη µεσαία τάξη και κατέστησε
ζητιάνους τους φτωχούς, αφήνοντας ανεξέλεγκτους τους µεγι-
στάνες που µέχρι χθες καταγγέλλατε ότι έπιναν το αίµα των ερ-
γαζοµένων, δηµιουργεί µια κοινωνία του πρώην Ανατολικού
Σοβιετικού Μπλοκ µε απλωµένο χέρι στην ουρά για ένα συσσίτιο
στα κοινωνικά φαρµακεία, στα κοινωνία παντοπωλεία, στα κοι-
νωνικά ιατρεία κ.ο.κ., µια κοινωνία παράκλητη για µια πεντάµηνη
απασχόληση, για µια οκτάµηνη σύµβαση. Από την άλλη πλευρά,
ένας παραγωγικός πολίτης που επιχειρεί, του αφαιρεί, παραδείγ-
µατος χάριν, από τα 100 ευρώ τα 80 τα οποία παράγει, έτσι ώστε
να επιβιώνει το σύστηµα που εσείς κατασκευάζετε.

Τέλος, για να επιβιώσετε πολιτικά και να παραµείνετε στο πο-
λιτικό προσκήνιο πουλάτε τη χώρα και οικονοµικά και εθνικά. Οι-
κονοµικά γιατί αντί πινακίου φακής βάζετε σε ενέχυρο τη
δηµόσια περιουσία µέχρι το 2115 για 25 δισεκατοµµύρια. Εθνικά,
δε, γιατί ως Μακεδόνας Βουλευτής ντρέποµαι γιατί η Κυβέρνηση
της χώρας µου µε την επαίσχυντη συµφωνία µε καθιστά και κα-
θιστά τους συµπατριώτες µου µακεδονική µειονότητα της Ελλά-
δος, µια Κυβέρνηση χωρίς πολιτική νοµιµοποίηση, αφού πέτυχε
την απόλυτη αποτυχία σε όλα τα θέµατα που διαχειρίστηκε, µας
έφερε εκατό και πλέον χρόνια πίσω για να διεκδικούµε και πάλι
ως έθνος και ως λαός το αυθύπαρκτο της ιστορίας και της κατα-
γωγής µας. Αυτό αποτελεί εθνική προδοσία. 

Μια είναι η λύση µπροστά στην επιδιωκόµενη καταστροφή. Τη
λύση θα πρέπει να δώσει ο κυρίαρχος λαός µας. Δυστυχώς, αυτή
είναι η σκληρή πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πριν πάρει τον

λόγο ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στύλιος, ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Χαρίτσης θα κάνει
ορισµένες νοµοθετικές ρυθµίσεις.

Κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Πρόκειται για νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
µετά τη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή και την ακρόαση φο-
ρέων, διευκρινιστικού χαρακτήρα, λεκτικές αναδιατυπώσεις.

Τις καταθέτω. 
Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Αλέξανδρος

Χαρίτσης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

8824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛE’ - 13 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 8825



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Στύλιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε νέο νοµοσχέδιο µε νέα

µέτρα που φέρνει η µακροβιότερη µνηµονιακή κυβέρνηση της
χώρας, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, έρχοµαι προσωπικά σε αµη-
χανία, καθώς τα επιχειρήµατα και οι λέξεις χάνουν την αξία τους.
Είναι µάταιο να θυµίσω τι έλεγε η κυβερνητική σηµερινή πλει-
οψηφία τα ανεπίγνωστα χρόνια της αντιµνηµονιακής Αντιπολί-
τευσης, µε ποιες υποσχέσεις και πολιτικές ήλθε στην εξουσία,
το πώς πολιτεύθηκε τους πρώτους µήνες του 2015, όταν διαβε-
βαίωνε ότι αρχίζει η συγγραφή της συµφωνίας, όταν µετά το
τρίτο µνηµόνιο ακολουθούσε το παράλληλο πρόγραµµα, αργό-
τερα τα αντίµετρα και µια σειρά από δεκάδες ψεύτικες υποσχέ-
σεις. Ο εισηγητής µας και πολλοί συνάδελφοι µου έχουν
τεκµηριωµένα αναφερθεί στα µέτρα ύψους 5,1 δισεκατοµµυρίων
ευρώ που περιέχει το νοµοσχέδιο, µε τις νέες περικοπές των συν-
τάξεων και τη µείωση του αφορολόγητου ως τα 5.600 ευρώ, τα
επόµενα χρόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ σε αυτά που
εφαρµόσατε όµως, χωρίς να προβλέπονται από κανένα µνηµό-
νιο, χωρίς να σας το έχει ζητήσει κανείς. Αναφέρθηκε πριν και ο
κ. Βενιζέλος. Θα σταθώ σε ένα σηµείο το οποίο το θεωρώ µέγι-
στο ζήτηµα νοµιµοποίησης, το θέµα του κρυφού µνηµονίου.

Μίλησαν οι δύο Υπουργοί των Οικονοµικών και είπαν ότι τα
υπερπλεονάσµατα, που υπολογίζουν για τα επόµενα έτη 2019,
2020, 2021, είναι ο δηµοσιονοµικός χώρος που θα δηµιουργηθεί
και το οποίο θα το επιστρέψετε στους πολίτες. Τίθεται συνεπώς
το ερώτηµα: Εφόσον υπήρχε υπερπλεόνασµα και το 2016 και το
2017 και φέτος το 2018, γιατί δεν το επιστρέψατε στους πολίτες;
Υπήρχε κρυφή ατζέντα; Κρυφή συµφωνία; Κρυφό µνηµόνιο;
Προφανώς υπήρχε. Γιατί δεν ενηµερώσατε τη Βουλή και τους
πολίτες για το κρυφό σας σχέδιο;

Με απλά λόγια, συγκεντρώσατε 20 δισεκατοµµύρια ευρώ τα-
µειακό απόθεµα για να βγούµε µε αυτό στις αγορές. Δηλαδή, δι-
ευκολύνατε τους δανειστές να µην προχωρήσουν σε µεγαλύτερες
ελαφρύνσεις σε σχέση µε το χρέος. Θα το δούµε στη συνέχεια.
Σας θυµίζω τη δέσµευση των δανειστών από το 2012 να προχω-
ρήσουν σε ελάφρυνση του χρέους. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
εφάρµοσε ένα κρυφό µνηµόνιο χωρίς την έγκριση του ελληνικού
λαού, ένα µη νοµιµοποιηµένο σχέδιο. Πέτυχε να εξυπηρετήσει
τους δανειστές και τις κυβερνήσεις τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή κυβερνητική πλει-
οψηφία κατηγορούσε την προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας για τα αιµατοβαµµένα πλεονάσµατα ύψους 3% έως
4,5% για τρία χρόνια που «σκοτώνουν την κοινωνία». Έτσι έλεγαν
τότε. Πλεονάσµατα που ήταν, όµως, συνδεδεµένα µε υψηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ διακήρυττε στη συνέχεια ότι στο
τρίτο µνηµόνιο συµφώνησε σε χαµηλότερα πλεονάσµατα, για να
έλθει στη συνέχεια χωρίς λόγο να στραγγίξει την οικονοµία και
την αγορά. Πανηγυρίζει διότι κατάφερε στην προηγούµενη τριε-
τία υπερπλεόνασµα 6,3% του ΑΕΠ. Τα υπολογίζουν γύρω στα 21
δισεκατοµµύρια ευρώ. Χωρίς λόγο η Κυβέρνηση κήρυξε στάση
πληρωµών, επέβαλε αχρείαστη λιτότητα χωρίς να το ζητήσει κα-
νείς. Και αυτό για να φανεί αξιόπιστη στους εταίρους. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ αποστρέφεται τις µεταρρυθµί-
σεις, έχει αλλεργία στις διαρθρωτικές αλλαγές, στο κράτος, είναι
εναντίον της επιχειρηµατικότητας, είναι εναντίον της αγοράς. Και
γι’ αυτό εφαρµόζει την πιο επώδυνη πολιτική των υπερπλεονα-
σµάτων. Για την επόµενη πενταετία, το προβλεπόµενο υπερπλε-
όνασµα θα αγγίξει τα 5,2% του ΑΕΠ το 2022. Θα αφαιρέσετε
συνολικά από την οικονοµία 8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γιατί το κά-
νετε αυτό; Για να φανείτε βασιλικότεροι του βασιλέως; Εσείς που
θα σώζατε την Ευρώπη από τη λιτότητα;

Ας πάµε να συγκρίνουµε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τα ΑΕΠ των υπόλοιπων χωρών που βγήκαν από τα
µνηµόνια αυτή την περίοδο. Η Ιρλανδία αύξησε το ΑΕΠ κατά 13%
τα τελευταία τρία χρόνια, η Κύπρος κατά 9,3%, η Πορτογαλία
κατά 6,1%, η Ελλάδα κατά 0,9%. Είναι επίσηµα στοιχεία της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Τέσσερις αριθµοί, µια σκληρή αλήθεια: Η

Ελλάδα αντί να συγκλίνει, αποκλίνει από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Η χώρα βυθίστηκε σε αχρείαστη λιτότητα και σε µηδενική ανά-
πτυξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω.
Οι Έλληνες χρωστούν σήµερα 102 δισεκατοµµύρια ευρώ στην

εφορία, 31 δισεκατοµµύρια στα ασφαλιστικά ταµεία και περίπου
100 δισεκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες -δεν υπολογίζω τα υπό-
λοιπα χρέη προς τις ΔΕΚΟ- και εσείς πανηγυρίζετε για την κα-
θαρή έξοδο.

Απαντήστε µου, σας παρακαλώ πολύ, το εξής: Σε σχέση µε
την Ιρλανδία, την Κύπρο και την Πορτογαλία, σε ποιες από αυτές
τις χώρες έχουν επιβληθεί επιπλέον µέτρα λιτότητας µετά από
τη λήξη του προγράµµατος, χωρίς λεφτά, κυρίες και κύριοι;
Ποιες από αυτές τις χώρες έχουν την υποχρέωση για τεράστια
πλεονάσµατα για πέντε και πλέον χρόνια; Πού είναι η καθαρή
έξοδος;

Δεν υπάρχει καθαρή έξοδος. Υπάρχει µόνο εξαπάτηση, κοροϊ-
δία και εµπαιγµός. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ψήφισε τριάντα
νέους φόρους, έχει κόψει είκοσι µία φορές τις συντάξεις και σή-
µερα φέρνει νέες περικοπές. Η πολιτική αυτή δεν είναι µόνο αν-
τιλαϊκή, αλλά είναι και βαθιά ανήθικη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια νέα κυβέρνηση, µια πολιτική
αλλαγή που θα έρθει στη χώρα θα δώσει προοπτική και µέλλον
στην πατρίδα, µια κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ένωσης Κεντρώων κ. Σαρίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή την

αυριανή ψήφιση του παρόντος επείγοντος πολυνοµοσχεδίου,
αλλά και την επικείµενη υπογραφή στις Πρέσπες της συµφωνίας
για το σκοπιανό, δόθηκε η ευκαιρία σε πολλούς συµπολίτες µας
να λύσουν πάρα πολλές από τις απορίες τους, απορίες που δεν
έψαχναν απάντηση στα λόγια των πολιτικών, αλλά στις πράξεις
τους. Και τις βρήκαν.

Όπως θα διαπιστώσετε σύντοµα, οι απαντήσεις αυτές ενι-
σχύουν ένα και µόνο πράγµα: Τη ρητορική των άκρων. Μην ανα-
ρωτιέστε, λοιπόν, γιατί τα άκρα είναι τόσο ελκυστικά.

Εσείς ταΐσατε, αγαπητοί συνάδελφοι, το φίδι. Εσείς κλωσή-
σατε το αυγό, εσείς εκτρέφετε τα φίδια στον κόρφο της δηµο-
κρατίας µας.

Αναρωτιόµουν γιατί δεν κάναµε κάτι για την αξιοπιστία των δη-
µοσκοπήσεων. Η απάντηση είναι πολύ απλή: Κανείς δεν θέλει
εδώ µέσα να γίνουν ξαφνικά αξιόπιστες οι δηµοσκοπήσεις. Κα-
νένας εκπρόσωπος του πολιτικού συστήµατος δεν θα ήθελε να
βρίσκεται διαρκώς αντιµέτωπος µε το αληθινό ποσοστό αποδο-
χής των θέσεών του.

Πώς θα ψηφίζατε, αγαπητοί συνάδελφοι, αύριο το νέο µνηµό-
νιο; Πώς θα υπογράφατε το ξεπούληµα της Μακεδονίας µας;
Πώς θα µπορούσατε να κατηγορείτε ως εθνικιστές όσους αντι-
δρούν στο ξεπούληµα αυτό; Το πολιτικό σύστηµα στην Ελλάδα
ούτε ήθελε ούτε και θέλει να υπάρχει ένα αξιόπιστο σύστηµα κα-
ταγραφής τού τι ακριβώς θέλουν οι πολίτες.

Μεγαλώνοντας, µας µάθαιναν οι γονείς µας να προσέχουµε
πού βάζουµε την υπογραφή µας και το ίδιο µαθαίνουµε και εµείς
από τη δική µας την πλευρά τα παιδιά µας, µόνο που αυτή η αλή-
θεια είναι η µισή αλήθεια και δεν είναι ολόκληρη. Προετοιµά-
ζουµε µε έναν λάθος τρόπο τη νεολαία µας για την έξοδό τους
στην κοινωνία και στην αγορά. Πρέπει να τους εξηγήσουµε πως,
αν η υπογραφή τους είναι µία φορά σηµαντική, τότε η ψήφος
τους είναι χίλιες φορές σηµαντικότερη. Η ψήφος είναι η άνευ
όρων παράδοση της υπογραφής.

Όταν ψηφίζεις κάποιον, του δίνεις το δικαίωµα να υπογράψει
για σένα. Αυτό το δικαίωµα θα ασκήσουν αύριο όσοι από αυτή
εδώ µέσα την Αίθουσα υπογράψουν το νέο µνηµόνιο. Αυτό το δι-
καίωµα θα ασκήσει η Κυβέρνηση, όταν υπογράψει τη Συµφωνία
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για τα Σκόπια.
Η ψήφος, λοιπόν, είναι σηµαντικότερη από την υπογραφή µας.

Ποιος εξήγησε αυτό το πράγµα στους Έλληνες; Ποτέ δεν εξη-
γήσαµε την αξία της ψήφου των πολιτών σε αυτή τη χώρα. Δεν
µας παίρνει να το έχουν ψηλά στην αντίληψή τους και στη συνεί-
δησή τους οι Έλληνες. Το εγχώριο πολιτικό σύστηµα δεν αντέχει
κάτι τέτοιο.

Τι θα γινόταν στη χώρα, αν η πραγµατική δουλειά των πολιτι-
κών δυνάµεων ήταν να εξηγούν στους πολίτες µε επιχειρήµατα
την αλήθεια της εκάστοτε κατάστασης, του εκάστοτε προβλήµα-
τος και να παρουσιάζουν επιλογές και λύσεις, αφήνοντας τους
ίδιους να αποφασίσουν για το τι τελικά θα γίνει νόµος του κρά-
τους και τι όχι;

Η απάντηση που εσείς δίνετε σε αυτό το ερώτηµα είναι µια
απειλή. Απειλείτε µε το χάος που δήθεν θα προκύψει αν τυχόν
συµµετείχαν περισσότερο οι πολίτες στις διαδικασίες που γίνονται
στο όνοµά τους, αν τυχόν είχαν δικαίωµα ελέγχου στα όσα υπο-
γράφονται και συµφωνούνται γι’ αυτούς, χωρίς αυτούς. Απειλείτε
µε το χάος, ώστε να εξηγήσετε γιατί τους κρατάτε συνειδητά απ’
έξω, εκτός δηλαδή των διαδικασιών του κοινοβουλευτισµού και
της δηµοκρατίας.

Για τον ίδιο λόγο δεν προβληµατίζεται κανένας σας ούτε ασχο-
λείται µε το νούµερο ένα πρόβληµα της δηµοκρατίας µας, την
αποχή. Κανείς δεν έχει κάνει το παραµικρό, απολύτως το παρα-
µικρό για να αντιµετωπιστεί η αποχή. Ο λόγος είναι απλός. Σας
συµφέρει η αποχή. 

Κάθε φορά που ένας πολίτης φτάνει στο αµήν, κάθε φορά που
ένας πολίτης κλείνει βρίζοντας την τηλεόραση, την εφηµερίδα
του, το ραδιόφωνό του, εσείς χαίρεστε, γιατί µένουν κάθε φορά
όλο και λιγότεροι πολίτες πρόθυµοι να σηκώσουν ανάστηµα και
να ασχοληθούν µε τη ζούγκλα της πολιτικής.

Έχουµε γίνει ζούγκλα, αγαπητοί συνάδελφοι. Ο πολιτικός διά-
λογος δεν γίνεται πια µε επιχειρήµατα, αλλά µε απειλές, µε ψέ-
µατα, µε εκβιασµούς, µε λάσπη. Τα βασικά µας θέµατα, αυτά που
κυριαρχούν στις πολιτικές συζητήσεις, είναι το ποιος φταίει πε-
ρισσότερο ή αν φταίνε οι προηγούµενοι ή αν φταίνε οι τωρινοί,
το ποιος είναι προτιµότερο να είναι κυβερνήτης, ο ψεύτης ή ο
κλέφτης, το από πότε µετράει η καθυστέρηση αυτής της χώρας,
από το 1975 ή από το 2015, το ποιος ξεπούλησε πρώτος την Ελ-
λάδα και ποιος την ξεπούλησε δεύτερος. Με αυτά καταπιάνεται
ο δηµόσιος πολιτικός διάλογος.

Αυτό γίνεται επίτηδες, αγαπητοί συνάδελφοι. Γίνεται εσκεµ-
µένα, γίνεται µε πρόθεση, γίνεται µε δόλο. Κάνετε ό,τι µπορείτε
για να αηδιάζουν οι Έλληνες από το πολιτικό σύστηµα και να πα-
ραιτούνται, να αποτραβιούνται, να απέχουν. Γίνεται έτσι πιο εύ-
κολη η δουλειά, η «µπίζνα» του να είσαι πολιτικός.

Στη δηµοκρατία, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν υπάρχουν
αδιέξοδα. Έχετε εγκλωβίσει τους Έλληνες, πείθοντάς τους πως
δεν ψήφισαν κυβέρνηση τον Σεπτέµβρη του 2015, αλλά διαχει-
ριστές των µνηµονίων, διαχειριστές της ήττας αυτού του τόπου,
της ήττας αυτού του λαού.

Στα πρώτα δεκατέσσερα άρθρα του νοµοσχεδίου, σε αυτό το
τόσο κατεπείγον νοµοσχέδιο, κάνουµε νόµο του κράτους τον κα-
νονισµό κοινοχρήστων της πιο ακριβής πολυκατοικίας που θα
χτιστεί στη χώρα µας, νοµοθετούµε για τα κοινόχρηστα των
πλουσίων, ξεχωριστά από όσα ισχύουν για όλους τους υπόλοι-
πους.

Δεν µπορεί να είναι στο ίδιο επίπεδο υπηρεσιών ο πλούσιος µε
τον φτωχό, δεν µπορούµε να επιτρέψουµε να στέκονται σε ουρές
για να εξυπηρετηθούν όλοι εκείνοι που µε τα πολλά τους χρή-
µατα θα αγοράσουν ένα σπίτι µέσα στη µεγαλύτερη επένδυση
της ιστορίας µας.

Δεν µπορούµε να ανεχτούµε να περπατάνε σε δρόµους χωρίς
φωτισµό αυτοί οι άνθρωποι, ούτε να σωρεύονται τα σκουπίδια
κάτω από τα µπαλκόνια τους στα πεζοδρόµιά τους, γι’ αυτό σή-
µερα ψηφίζουµε ιδιαιτέρως για αυτούς έναν καλύτερο κανονισµό
διαχείρισης κοινοχρήστων.

Την ίδια ώρα, λοιπόν, που παρουσιάζεται ως µνηµονιακή µας
υποχρέωση το να µην ταλαιπωρούνται οι πλούσιοι, την ίδια ώρα
δεν λέτε τίποτα για την έξωση του κοινωνικού ιατρείου στο Ελ-
ληνικό. Ή µήπως δεν το ξέρετε; Δεν το γνωρίζετε; 

Το κοινωνικό ιατρείο που έχει να επιδείξει µετρήσιµο και συγ-
κεκριµένο έργο, σε αντίθεση µε τις περισσότερες δηµόσιες υπη-
ρεσίες, το κοινωνικό ιατρείο που στηρίζεται στον εθελοντισµό
και όχι στο φακελάκι, το κοινωνικό ιατρείο στο οποίο καταφεύ-
γουν οι άποροι καρκινοπαθείς, γιατί δεν έχουν πρόσβαση στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας, αυτό το κοινωνικό ιατρείο δεν βρήκε
χώρο στον κανονισµό διαχείρισης κοινοχρήστων, στους πλούσι-
ους, για µια αριστερή κυβέρνηση.

Έτσι συνεχίζονται και τα υπόλοιπα άρθρα του πολυνοµοσχε-
δίου, τα άρθρα 15 έως 22, αρµοδιότητας του Υπουργείου Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Αυτά
δεν χρειάζονται σχολιασµό, χρειάζονται µετάφραση. 

Οι συντάξεις, λοιπόν, υπολογίζονται ξανά, οι µισθοί γίνονται
ανταγωνιστικοί, οι ασφαλιστικές εισφορές εξορθολογίζονται, οι
συλλογικές συµβάσεις επαναδιαπραγµατεύονται.

Αυτό λέτε εσείς. Οι πολίτες καταλαβαίνουν πως οι συντάξεις
περικόπτονται, πως οι µισθοί µειώνονται, πως οι ασφαλιστικές ει-
σφορές αυξάνονται χωρίς αντίκρισµα, πως τα δικαιώµατα των
εργατών έχουν καταργηθεί. 

Τα άρθρα 45 έως και 78 του Υπουργείου Ανάπτυξης -ενός
Υπουργείου που αντικειµενικά είτε θα δεχθούµε πως δεν έχει αν-
τικείµενο είτε θα δεχθούµε πως έχει αποτύχει- έχουν έναν και
µόνο σκοπό, να αποκρύψουν την αλήθεια των όσων κακών έρ-
χονται για τους πολίτες αυτής της χώρας για το άµεσο µέλλον.  

Από τη µια προσπαθούν να διαχειριστούν την αποτυχία της
εκτίµησης του προηγούµενου Υπουργού που αποπέµψατε για
λόγους ηθικής, ότι δηλαδή από τον εξωδικαστικό µηχανισµό θα
ωφελούνταν τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις, και από την άλλη
προσπαθούν να καµουφλάρουν τα όσα έρχονται για όσα χρω-
στάνε στις τράπεζες, τις ίδιες τράπεζες που έχουµε ανακεφαλαι-
οποιήσει τρεις φορές από την τσέπη των φορολογουµένων και
τις οποίες νιώθει την ανάγκη να προστατέψει ο κ. Τσακαλώτος
από τους πολίτες αυτής της χώρας. 

Τριάντα άρθρα για να προστατέψουµε τις τράπεζες από τους
πολίτες και άλλα τόσα για να προστατέψουµε τα λεφτά των δα-
νειστών, όχι το κεφάλαιο, αλλά τους τόκους που υπολογίζουν ότι
θα πάρουν.

Τολµάτε και αναφέρεστε στο άρθρο 109 σε αυτό που εγγυάται
στους δανειστές ότι δεν θα χάσουν τα λεφτά τους, ακόµα και αν
χρειαστεί να πουλήσουµε την ΕΥΔΑΠ, την ΕΥΑΘ, αυτό που απο-
δεικνύει πως έχουµε δανειστεί ουσιαστικά από τοκογλύφους και
όχι από εταίρους φίλους και συµµάχους. Αυτό είναι συνέχεια των
όσων ψηφίσατε όλοι µαζί, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Κίνηµα Αλλαγής, Νέα
Δηµοκρατία, Ποτάµι, Ανεξάρτητοι Έλληνες τον Αύγουστο του
2015. Όχι µόνο δεν κυβερνάτε, καθώς έχετε υποκύψει σε εκβια-
σµούς, αλλά δεν µπορείτε να διαχειριστείτε και τα µνηµόνια.
Αυτή είναι η αλήθεια.

Τώρα έρχοµαι στο θέµα των Σκοπίων. Από την πρώτη µέρα
που ανοίξατε την παραπλανητική συζήτηση για άσχετα ζητή-
µατα, όπως το πόσες χιλιάδες ήταν τελικά αυτοί οι οποίοι βγήκαν
στους δρόµους στα συλλαλητήρια της Θεσσαλονίκης και της
Αθήνας ή το πόσο βαρύτερη και πόσο πιο ηθική είναι η ψήφος
των αριστερών από την ψήφο των δεξιών ή ακόµα και το πώς
αποκτά σε αυτή τη χώρα την αξία του ένα επιχείρηµα, από την
πρώτη µέρα που σας είδα να τα κάνετε αυτά, έβγαλα το συµπέ-
ρασµα πως δεν γνωρίζετε, πως δεν έχετε καµµία ιδέα για τον
ποιον λαό κυβερνάτε. 

Σας ρώτησα ευθέως και σας ξαναρωτώ και σήµερα: Δεν σας
κάνει εντύπωση που δεν έχουν βγει για άλλους λόγους, αλλά
βγήκαν για τη Μακεδονία µας οι Έλληνες πολίτες στους δρό-
µους; Δεν σας κάνει εντύπωση που πονάει περισσότερο τον Έλ-
ληνα να δώσει το όνοµα της Μακεδονίας από όσο πονάνε µαζί
όλες οι περικοπές µισθών, συντάξεων, επιδοµάτων, παροχών; 

Δεν αναρωτηθήκατε τι είναι αυτό που κάνει τον Έλληνα να
ανέχεται µεν τα αποτελέσµατα της ανικανότητας των πολιτικών
του εκπροσώπων, να ανέχεται να βλέπει να υποκύπτουν σε εκ-
βιασµούς, αλλά ταυτόχρονα να µην του επιτρέπει να κάτσει απα-
θής και αµίλητος όταν διακυβεύονται τα εθνικά του δίκαια και η
ιστορία του; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα σπέρνετε ανέµους,
αύριο θα θερίσετε θύελλες. Όσοι θα βάλετε τις υπογραφές σας
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στη συµφωνία, όσοι την υπερασπίζεστε δηµόσια θα πρέπει να
απαντήσετε σε τρεις ερωτήσεις. Πρώτον, πόσοι από αυτούς που
σας ψήφιζαν γνώριζαν ποια ήταν η θέση σας για το σκοπιανό;
Δεύτερον, πόσοι από αυτούς που σας ψήφισαν, γνώριζαν µεν τη
θέση σας για το σκοπιανό, αλλά σας επέλεξαν ως καλύτερους
διαχειριστές των µνηµονίων και όχι για να ξεπουλήσετε το όνοµα
της Μακεδονίας; Τρίτον, πόσοι από αυτούς που σας ψήφισαν
γνώριζαν τις θέσεις σας για τα εθνικά θέµατα, αλλά σας προτί-
µησαν επειδή πίστεψαν πως θα τα βγάλετε πέρα µε τη διαπλοκή
και τη διαφθορά των προηγουµένων; 

Σας πληροφορώ, για να το γνωρίζετε, πως όσοι σας ψήφισαν
για να διαχειριστείτε καλύτερα τα µνηµόνια, σήµερα εδώ, µε
αυτό που ψηφίζετε, παίρνουν την απάντησή τους. Σας ενηµε-
ρώνω, λοιπόν, πως όσοι σας ψήφισαν για να νικήσετε τη δια-
πλοκή και τη διαφθορά, σήµερα εδώ µέσα, µε αυτό που θα
ψηφιστεί, θα πάρουν την οριστική τους απάντηση. Σας το λέω
για να το ξέρετε ότι όσοι σας ψήφισαν τον Σεπτέµβρη του 2015
και δεν έλαβαν υπ’ όψιν τους τις προγραµµατικές σας ενδεχοµέ-
νως θέσεις για τα εθνικά θέµατα, σήµερα χτυπάνε το κεφάλι τους
στον τοίχο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θέλω µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Το έχω ξαναπεί και θα το ξαναπώ όσες φορές χρειαστεί. Οι

Έλληνες άντεξαν µνηµόνια, άντεξαν την τρόικα, το ΔΝΤ, τον
Σόιµπλε, άντεξαν τις κωλοτούµπες, τις κυβιστήσεις, άντεξαν τα
ψέµατα, τις αυταπάτες, τις κλοπές, τις εθνικές ήττες. Τώρα να
δούµε, αν εσείς θα αντέξετε αυτή την αντίδραση των Ελλήνων,
η οποία θα βγει έξω στα πεζοδρόµια, στις πλατείες, στους δρό-
µους για να φωνάξει για το όνοµα της Μακεδονίας, για αυτή την
επαίσχυντη συµφωνία στην οποία προχώρησε η Κυβέρνηση
χωρίς να έχει τη νοµιµοποίηση να το κάνει από µόνη της.

Η Ένωση Κεντρώων λέει «όχι» στο συγκεκριµένο πολυνοµο-
σχέδιο. Λέει «όχι» σε όλα του τα άρθρα. Λέει «όχι» επί της αρχής
και στο σύνολο. Λέει «όχι» στην παράδοση του ονόµατος «Μα-
κεδονία». Και θα είναι αύριο εκεί έξω, µαζί µε όλους όσους θα
φωνάζουν, µαζί µε όλους αυτούς που αγαπάνε την Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Θα ήθελα
µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Σα-
ρίδη, επειδή είναι ευαίσθητο κοινωνικά ζήτηµα, κάνω αυτήν την
παρέµβαση. Ίσως δεν ήσασταν προχθές. Ο κ. Σκουρλέτης, ο αρ-
µόδιος Υπουργός, δεσµεύθηκε απολύτως ότι δεν υπάρχει κανένα
θέµα για το κοινωνικό ιατρείο του Ελληνικού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Θέλετε να σας απαντήσω;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Όχι, δεν

θέλω.
Σας λέω ότι υπήρξε αυτή η δέσµευση κ.λπ.. Επειδή είναι ευαί-

σθητο κοινωνικό θέµα και µας ακούνε, να ξέρουν.
Να είστε καλά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Από δεσµεύσεις…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Παρακαλώ!
Έχει προχωρήσει και έχουν βρεθεί λύσεις κ.λπ.. Είναι σε

γνώση µας. Να λέµε γι’ αυτά που υπάρχουν, να µη λέµε και για
άλλα. Ακούνε κάποιες ευπαθείς οµάδες και όχι µόνο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Αναπληρωτής

Υπουργός Οικονοµικών κ. Χουλιαράκης έχει τον λόγο για οκτώ
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε αφορµή την κατάθεση και ψή-
φιση αύριο του µεσοπροθέσµου 2019-2022, θα ήθελα να κάνω
έναν σύντοµο απολογισµό της δηµοσιονοµικής στρατηγικής των
τελευταίων τριών ετών από τον Σεπτέµβριο του 2015 έως σή-

µερα. 
Πρώτα απ’ όλα να πω ότι η δηµοσιονοµική πολιτική τα τελευ-

ταία τρία έτη σχεδιάστηκε σε ένα περιβάλλον εξαιρετικών –µε
την κακή έννοια- µακροοικονοµικών συνθηκών. Η χώρα ήταν απο-
κλεισµένη από τις διεθνείς αγορές κεφαλαίων. Ήταν ήδη σε µε-
γάλη πολυετή βαθιά ύφεση. Ο δηµοσιονοµικός χώρος ήταν
µηδενικός. Η νοµισµατική πολιτική δεν ήταν πια στα χέρια µίας
εθνικής κεντρικής τράπεζας -είµαστε µέλη της Ευρωπαϊκής Νο-
µισµατικής Ένωσης- και οι συνθήκες στο τραπεζικό σύστηµα
ήταν ιδιαίτερα δυσµενείς, ακριβώς γιατί είχε τρωθεί από χρόνιες
αδυναµίες και την πολυετή ύφεση.

Σε πολύ λίγες περιπτώσεις τα τελευταία εκατόν πενήντα χρό-
νια έχει βρεθεί η χώρα σε αντίστοιχη θέση. Αποκλεισµένη από
τις αγορές βρέθηκε ξανά τον Απρίλιο του 1932 στη διάρκεια του
Μεσοπολέµου και στο τέλος του 19ου αιώνα. Σε καµµία από τις
δύο αυτές περιπτώσεις δεν ήταν ταυτόχρονα µέλος Νοµισµατι-
κής Ένωσης, χωρίς δηλαδή την ευχέρεια άσκησης νοµισµατικής,
συναλλαγµατικής πολιτικής.

Στο πλαίσιο αυτό σχηµατίστηκε, διαµορφώθηκε, η δηµοσιονο-
µική πολιτική των τελευταίων τριών ετών. Η δηµοσιονοµική πολι-
τική, λοιπόν, οργανώθηκε µε αυτά τα δεδοµένα γύρω από δύο
άξονες.

Ο πρώτος άξονας ήταν η αναγκαία –και θα έλεγα αναπόφευ-
κτη- διόρθωση των διαρθρωτικών δηµοσιονοµικών ανισορροπιών
της χώρας, ώστε να αποκατασταθεί η αξιοπιστία στην άσκηση
οικονοµικής πολιτικής, να αρθούν οι αιτίες αποκλεισµού της
χώρας από τις διεθνείς αγορές κεφαλαίων και να µπορέσει να
επανενταχθεί µε τρόπο ασφαλή, εκ νέου, στο διεθνές οικονοµικό
σύστηµα.

Όπως είπα πριν, όταν µία χώρα είναι αποκλεισµένη από τις
αγορές και διατηρείται στη ζωή από τον δανεισµό από τον επί-
σηµο τοµέα, που τον συνοδεύουν πάρα πολύ αυστηροί - θα
έλεγε κανείς, επαχθείς- οικονοµικοί όροι, προτεραιότητα δίδεται
στην άρση των συνθηκών που οδήγησαν εκεί, δηλαδή στην απο-
κατάσταση της αξιοπιστίας των δηµοσίων οικονοµικών και του
αξιόχρεου του ελληνικού δηµοσίου.

Παράλληλα µε αυτή την προτεραιότητα η δηµοσιονοµική πο-
λιτική επιχείρησε, στο βαθµό που αυτό ήταν δυνατόν και όσο πιο
αποτελεσµατικά γίνεται, να επουλώσει τα τραύµατα που άφησε
η πολυετής ύφεση πάνω στο κοινωνικό σώµα και ειδικότερα τα
πιο ευάλωτα τµήµατα αυτού, τα χαµηλά εισοδήµατα, τους άνερ-
γους και τα παιδιά.

Με γνώµονα, λοιπόν, τους παραπάνω δύο στόχους, δηλαδή
την αποκατάστασης της αξιοπιστίας και όσο το δυνατόν µεγαλύ-
τερη προστασία των πιο αδύναµων, θα έλεγα των άφωνων, τµη-
µάτων της ελληνικής κοινωνίας και παρά τη στείρα κριτική της
Αντιπολίτευσης, µπορούµε να πούµε πως η άσκηση της δηµο-
σιονοµικής πολιτικής ήταν επιτυχής.

Πρώτα απ’ όλα οι στόχοι των πρωτογενών πλεονασµάτων πιά-
στηκαν και υπερκαλύφθησαν. Είναι µια συζήτηση που κάποια
στιγµή πρέπει να κάνουµε. Μετά από οκτώ χρόνια, µετά από το
2009, πέρυσι, το 2017, η χώρα εξήλθε της διαδικασίας υπερβο-
λικού ελλείµατος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στα δύο έτη 2016
και 2017 για πρώτη φορά –αυτό δεν έχει, νοµίζω, γίνει ιδιαίτερα
γνωστό- στη σύγχρονη ελληνική οικονοµική ιστορία, η χώρα κα-
ταγράφει δηµοσιονοµικό πλεόνασµα γενικής κυβέρνησης. Μπαί-
νει σε ένα κλαµπ χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
πλεονάσµατα γενικής κυβέρνησης, όχι απλώς πρωτογενή, που
περιµένουµε να διατηρηθούν µεσοπρόθεσµα. 

Ταυτόχρονα, αναπτύχθηκαν σε εθνική κλίµακα εργαλεία, όπως
το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, που καλύπτει εκατοντάδες
χιλιάδες νοικοκυριά, ενισχύθηκαν τα οικογενειακά επιδόµατα
κατά 260 εκατοµµύρια, κατά περίπου 20%, αναπτύχθηκαν νέα
εργαλεία µείωσης της παιδικής φτώχειας, που κάποιοι τα χλευά-
ζουν, όπως είναι τα σχολικά γεύµατα, όπως είναι η επέκταση των
βρεφονηπιακών σταθµών κ.λπ.. 

Δεν υπάρχει, βέβαια, αµφιβολία πως τίποτα δεν είναι δωρεάν.
Δεν υπάρχει αµφιβολία πως δεν υπάρχουν µαγικές λύσεις και
πως οι καρποί αυτοί της δηµοσιονοµικής προσαρµογής είχαν ση-
µαντικό αντίτιµο και το αντίτιµο, κυρίως, ήταν η επιβάρυνση ενός
σηµαντικού τµήµατος τόσο των νοικοκυριών όσο και των επιχει-
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ρήσεων, οι θυσίες των οποίων επιτρέπουν σήµερα στη χώρα να
ατενίζει το µέλλον µε αισιοδοξία. Και είναι ακριβώς σε αυτές τις
κατηγορίες των πολιτών που θα πρέπει τα οφέλη της ανάκαµψης
να στραφούν πρώτα απ’ όλα. 

Καθώς η χώρα, λοιπόν, ανακτά βαθµιαία πρόσβαση στις διε-
θνείς αγορές κεφαλαίου, καθώς τα µακροοικονοµικά µεγέθη της
ελληνικής οικονοµίας βελτιώνονται και η πιστοληπτική της ικα-
νότητα αναβαθµίζεται, οι προτεραιότητες της οικονοµικής πολι-
τικής οφείλουν να στραφούν σταδιακά προς την αλλαγή του
δηµοσιονοµικού µείγµατος, ώστε οι κρατικοί προϋπολογισµοί
των επόµενων τεσσάρων ετών να ενισχύσουν το διαθέσιµο εισό-
δηµα των νοικοκυριών, να υποστηρίξουν, µε τρόπο ασφαλή, τη
βιώσιµη και δίκαιη ανάκαµψη και να αντιµετωπίσουν, µε τρόπο
στοχευµένο, χρόνια ελλείµµατα κοινωνικής µέριµνας, όπως είναι
η µείωση της ανεργίας, η επένδυση στο ανθρώπινο κεφάλαιο και
η καταπολέµηση της παιδικής φτώχειας, στόχοι στους οποίους
η απόσταση από την Ευρωπαϊκή Ένωση παραµένει σηµαντική. 

Αυτή η σταδιακή, λοιπόν, µετατόπιση στο µείγµα της δηµοσιο-
νοµικής πολιτικής αποτυπώνεται στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα
δηµοσιονοµικής στρατηγικής 2019-2022. Ο δηµοσιονοµικός
χώρος που προκύπτει κατ’ έτος -και µίλησα αρκετά αναλυτικά γι’
αυτό χθες- από την οικονοµική ανάκαµψη των επόµενων ετών,
χωρίς τη λήψη νέων µέτρων, χωρίς δηλαδή επιπλέον λιτότητα,
δεσµεύεται για τη µόνιµη µείωση των φορολογικών βαρών, των
ασφαλιστικών εισφορών και τη στοχευµένη ενίσχυση συγκεκρι-
µένων κατηγοριών πρωτογενών δαπανών. 

Θα θυµίσω, µόνο, ότι αθροιστικά και µέχρι το 2022 ο χώρος
που δηµιουργείται, χωρίς τη λήψη νέων µέτρων και κατά συνέ-
πεια ο χώρος που θα αξιοποιηθεί -προσέξτε το- θα προϋπολογι-
στεί για µόνιµα µέτρα φορολογικών µειώσεων και επιπλέον
πρωτογενών δαπανών, είναι της τάξης των 3,6 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, τα 2/3 εκ των οποίων -το 65% δηλαδή, περί τα
2.285.000.000.000- θα πάνε σε φορολογικές µειώσεις και τα επι-
πλέον 1,3 δισεκατοµµύριο σε αύξηση στοχευµένων κοινωνικών
δαπανών. 

Και αναρωτιέµαι όταν επί τρία χρόνια η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση ζητούσε ακριβώς αυτό, ζητούσε τη µόνιµη µείωση φορο-
λογικών συντελεστών, γιατί δεν στηρίζει το µεσοπρόθεσµο; Για
ποιον λόγο δεν στηρίζει το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµι-
κής στρατηγικής τώρα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Αναπληρωτή Υπουργού)

Δώστε µου ένα λεπτό παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχω δύο ερωτήµατα: Πρώτον, τι θα έκανε διαφορετικά. Πόσο

περισσότερο θα µείωνε τους φόρους; Και αν µείωνε παραπάνω
τους φόρους, τι δεν θα έκανε από αυτά που προτείνει σήµερα
το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Τελειώνω, λέγοντας ότι το διεθνές περιβάλλον µέσα στο οποίο
θα κινηθεί η ελληνική οικονοµία, µετά την ολοκλήρωση του προ-
γράµµατος, µετά το καλοκαίρι δηλαδή, δεν θα είναι εύκολο.
Έχουµε ήδη αρκετά σηµάδια που δείχνουν ότι τα σύννεφα της
οικονοµικής αβεβαιότητας πυκνώνουν. Θα χαρακτηριστεί από
αυξηµένη ευµεταβλητότητα στις αγορές οµολόγων, ειδικά των
χωρών της ευρωπαϊκής περιφέρειας, καθώς και από σηµαντι-
κούς κινδύνους που απορρέουν από την αλλαγή στην κατεύ-
θυνση της νοµισµατικής πολιτικής των Ηνωµένων Πολιτειών,
αλλά και στο καθεστώς του διεθνούς εµπορίου. Και δεν αναφέ-
ροµαι µόνο στο Brexit. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Για τον λόγο αυτό, λοιπόν, οι αλλαγές στο µείγµα της δηµο-

σιονοµικής πολιτικής, καθώς και η δηµοσιονοµική επέκταση –
αυτό πρέπει να το τονίσουµε, από το 2019 και µετά δεν υπάρχει
πια περιοριστική πολιτική, στο σύνολό της είναι επεκτατική- που
αποτυπώνεται στο µεσοπρόθεσµο πρέπει να γίνει µε τρόπο προ-
σεκτικό και ασφαλή, ώστε η επιστροφή στις αγορές να είναι µό-
νιµη, ασφαλής και βιώσιµη. 

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και δυο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο
Νεολορούδας Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Δένδιας έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς νοµίζω ότι οφείλω

να αρχίσω την οµιλία µου µε µια αναφορά στο θέµα της διαπραγ-
µάτευσης, την οποία διεξήγαγε ο Πρωθυπουργός. Ειλικρινά θα
ήθελα να σας ρωτήσω, γιατί επιλέξατε σαν µέθοδο επίλυσης και
προσέγγισης ενός εθνικού θέµατος τη µυστική διπλωµατία; Γιατί
το κάνατε και µάλιστα σε ένα θέµα, το οποίο από την ίδια του τη
φύση θα µπορούσε να είναι δεκτικό συναινέσεων, συνεννοή-
σεων, εθνικών ταυτίσεων; Γιατί το κάνατε αυτό το πράγµα; Γιατί
επέλεξε αυτή την οδό ο Πρωθυπουργός; 

Συγχωρείστε µε, αλλά θα σας πω ότι το δεύτερο ερώτηµα, που
πρέπει κανείς να σας διατυπώσει ευθέως είναι το εξής: Με ποια
εξουσιοδότηση το κάνατε; Διότι, το πολίτευµα της χώρας είναι η
προεδρευοµένη κοινοβουλευτική δηµοκρατία. Ο Πρωθυπουργός
ενεργεί, εφόσον εκφράζει και απολαµβάνει της εµπιστοσύνης
του Κοινοβουλίου. Όπως ξέρετε, όλες οι εξουσίες πηγάζουν από
τον λαό, ο λαός εκφράζεται δια του Κοινοβουλίου και το Κοινο-
βούλιο απονέµει την εµπιστοσύνη του στην κυβέρνηση ή δεν την
απονέµει. 

Στην περίπτωση αυτή, ο κυβερνητικός σας εταίρος ευθέως
χθες, προχθές, τοποθετήθηκε εναντίον των όσων πράττει ο Πρω-
θυπουργός, τον οποίο πλέον δεν στηρίζει, εκτός εάν θεωρή-
σουµε ότι βρισκόµαστε σε ένα κυβερνητικό φρενοκοµείο. 

Και ξέρετε, όλα αυτά θα ακούγονταν εγκυκλοπαιδικά και από-
ψεις της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά θα σας στενοχωρήσω. Υπάρ-
χει προηγούµενο. Και το προηγούµενο είναι δικό σας. Το 2015,
όταν απεπέµφθη µετά το δηµοψήφισµα ο κ. Βαρουφάκης από το
Υπουργείο Οικονοµικών και ο Πρωθυπουργός τότε αισθάνθηκε
ότι δεν απολαµβάνει της εµπιστοσύνης της Βουλής, ήρθε εδώ
στο Κοινοβούλιο –το θυµάστε;- και ψηφίστηκε τυπικός και όχι ου-
σιαστικός νόµος, ο ν.4333/11-7-2015, µε τι περιεχόµενο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Η Βουλή των Ελλήνων, γράφει τότε, εξου-
σιοδοτεί τον Πρωθυπουργό, τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης,
τον κ. Δραγασάκη, τον Υπουργό Οικονοµικών και τον Υπουργό
Επικρατείας, τι να κάνουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Να δια-
πραγµατευθούν. 

Μην έχοντας, λοιπόν, ο κ. Τσίπρας τη βεβαιότητα, τη στήριξη
της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας, αισθάνθηκε τότε την ανάγκη
να έρθει στο Κοινοβούλιο και να ζητήσει από το Κοινοβούλιο να
του παρασχεθεί µε τυπικό νόµο -όχι µε ουσιαστικό νόµο, διότι
δεν έχει διάταξη δικαίου- η δυνατότητα να διαπραγµατευθεί. 

Εξηγήστε µου, σας παρακαλώ, τι είναι αυτό το οποίο τότε δεν
επέτρεπε στον κ. Τσίπρα να διαπραγµατευθεί οικονοµικό θέµα
και τώρα µε δεδηλωµένη, ευθεία, διαπιστωµένη και πανηγυρικά
διατυπωµένη αντίθεση του κυβερνητικού εταίρου, παρά ταύτα ο
Πρωθυπουργός αισθάνεται ότι µπορεί να προχωρήσει; Τι άλλαξε
στην αντίληψή του για τα πράγµατα και τη δηµοκρατία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να πω ούτε µία
κουβέντα για µία συµφωνία την οποία δεν γνωρίζουµε. Δεν θα
πω ούτε κιχ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μόλις ήρθε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μόλις ήρθε, ωραία. 
Είναι ένα ευαίσθητο εθνικό θέµα. Το καταλαβαίνω, αλλά επί

του ζητήµατος αυτού δεν υπάρχει τρόπος να το αντιµετωπίσετε,
µε συγχωρείτε. Δεν υπάρχει κανένας. Ο Πρωθυπουργός λειτούρ-
γησε και λειτουργεί εκτός των ορίων του ισχύοντος πολιτεύµα-
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τος. Κατά συνέπεια, δεν έχει τη δυνατότητα αυτό να το πράξει. 
Όλα αυτά, βεβαίως, θα αναλυθούν, αλλά αυτό νοµίζω διά την

κατ’ ελάχιστο κοινοβουλευτική τάξη και τη συνταγµατική τάξη,
που είναι ευρύτερη της κοινοβουλευτικής τάξης, θα έπρεπε να
λυθεί πολύ καθαρά. 

Καλείσθε να απαντήσετε µε την ευκαιρία στο εξής. Σας το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά. Βεβαίως, είναι ΦΕΚ, αλλά σας το κατα-
θέτω στα Πρακτικά, γιατί προφανώς φαίνεται ότι ακόµα και ο
Πρωθυπουργός της χώρας αγνοεί ακόµα και το δικό του κοινο-
βουλευτικό παρελθόν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος – Γεώργιος Δέν-
διας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα στο νοµοθέτηµα, το οποίο συζητάµε σήµερα.
Άκουσα προηγουµένως τον Αναπληρωτή Υπουργό, τον κ. Χου-
λιαράκη. Ο κ. Τσακαλώτος από το πρωί διαφηµίζει και στην επι-
τροπή το νοµοθέτηµα, το οποίο µας παρουσίασε και ο συµπαθής
εισηγητής της πλειοψηφίας, ως µία έξοδο ναπολεόντειας συµ-
φωνίας. 

Μάλιστα, πάρα πολλοί Υπουργοί της Κυβέρνησης, θα µου επι-
τρέψετε να σας πω -συγχωρείστε µου την έκφραση, ξέρετε ότι
δεν χρησιµοποιώ εύκολα τέτοιες λέξεις- µε κουτοπονηριά περι-
φέρονται ανά τα κανάλια -δεν αναφέροµαι σε σας, κύριε Χουλια-
ράκη- και λένε πέστε µας πού… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ποιος; Εγώ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Χαίροµαι, που εξεγείρε-
στε, κύριε Χουλιαράκη. Ειλικρινά, χαίροµαι, διότι αυτό δείχνει ότι
έχετε µία ευαισθησία. Όχι, δεν αναφερόµουν σε εσάς. 

Λοιπόν, πολλοί Υπουργοί περιφέρονται στα κανάλια και λένε
«Πείτε µας πού στο κείµενο του νόµου υπάρχουν νέα µέτρα.
Πείτε µας πού.». Και βέβαια πού είναι η κουτοπονηριά; Δεν είναι
στο κείµενο του νόµου. Είναι στο παράρτηµα και στο µεσοπρό-
θεσµο. 

Βεβαίως υπάρχει και συγκεκριµένη διάταξη µέσα στη θέση της
Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, η οποία λέει ότι και το µε-
σοπρόθεσµο και τα παραρτήµατα επέχουν θέση κανόνος δι-
καίου. Κατά συνέπεια, νοµοθετείτε νέα µέτρα. 

Όµως, όποιος Υπουργός γυρνά ανά τα κανάλια και τα λέει
αυτά αισθάνεται ότι είπε κάτι έξυπνο, ότι κορόιδεψε τον συνοµι-
λητή του, ότι εξαπάτησε τον ελληνικό λαό, ότι «µπράβο, τα κα-
ταφέραµε και σήµερα». Δεν γίνεται έτσι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Δεν γίνεται έτσι. 

Οφείλετε να έχετε µία ειλικρινή σχέση µε την κοινωνία και να
λέτε την αλήθεια. Καλή; Καλή. Στραβή; Στραβή. Στο τέλος-τέλος,
προσεγγίζουµε προς τον χρόνο του λογαριασµού. Θα λογαρια-
στούµε µε το αφεντικό µας, που είναι ο ελληνικός λαός. Ο καθέ-
νας µας θα πάει να του πει τι έκανε, πώς το έκανε και ο λαός, ο
τελικός κριτής όλων µας, θα αποφασίσει. Αλλά όχι µε τέτοια κολ-
πάκια τώρα. Αυτά δεν είναι σοβαρά. 

Εν πάση περιπτώσει, να πάµε στο νοµοσχέδιο τώρα. Είναι ενι-
αίο. Ερώτηµα: Μειώνει αυτό το ενιαίο κείµενο τις συντάξεις; Γιατί
µας είπε ο κ. Χουλιαράκης προηγουµένως για νέα µέτρα. Εννο-
ούσε νέα µέτρα πέραν του µεσοπροθέσµου, βεβαίως. Αυτό είναι
διαφορετικό. Δεν έκανε αυτό που κατήγγειλα προηγουµένως.
Όµως, είπε: «Υπάρχουν νέα µέτρα πέραν του µεσοπροθέσµου;
Όχι.». 

Αλλά αυτό που έχουµε εδώ, αυτό που καλείσθε να ψηφίσετε,
µειώνει τις συντάξεις ή όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τις µει-
ώνει. Μειώνει το αφορολόγητο; Ναι ή όχι; Θυµάστε το αφορολό-
γητο, για το οποίο ο Υπουργός των Οικονοµικών θα είχε
παραιτηθεί αν έπεφτε στις 9.000 κ.λπ.; Μειώνει το αφορολόγητο
πάλι, ναι ή όχι; 

Αυξάνει τον ΕΝΦΙΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ορισµέ-
νους εκ των Ελλήνων; Ναι ή όχι; Ναι, τον αυξάνει. Και πρέπει να
σας πω και κάτι. Εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής. Τον ΕΝΦΙΑ δεν
τον νοµοθετήσατε εσείς. Όµως, αν θέλετε την άποψή µου, η
άποψή σας για την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ τότε ήταν µία άποψη
ορθή. 

Ο ΕΝΦΙΑ είναι ένας άδικος νόµος και είναι και ένας κακός

νόµος. Να σας εξηγήσω γιατί; Διότι ο ΕΝΦΙΑ εισάγει µε τον υπο-
λογισµό του µία τρίτη αξία. Υπάρχει δηλαδή, πρώτον, η αντικει-
µενική αξία, υπάρχει η αγοραία αξία και έρχεται ο ΕΝΦΙΑ µέσα
από µαθηµατικούς υπολογισµούς και εισάγει µία τρίτη αξία, την
αξία του ΕΝΦΙΑ. 

Και όπως είναι διατυπωµένο αυτό το νοµοθέτηµα, ξέρετε τι γί-
νεται; Παρακολούθησα προηγουµένως την Υφυπουργό Οικονο-
µικών, την κ. Παπανάτσιου. Εισάγεται και µία τέταρτη αξία. Διότι
σε άλλες αξίες θα ισχύει ο ΕΝΦΙΑ µε τις µη αλλαχθείσες αντικει-
µενικές, που θα είναι για του χρόνου, και σε άλλες µε τον ΕΝΦΙΑ
µε τις αντικειµενικές αξίες που έχουν αλλάξει από φέτος. Δη-
λαδή, έχουµε τέσσερις βάσεις υπολογισµού των ακινήτων. 

Συγχωρείστε µε, ειλικρινά, υπάρχει µία χώρα του πλανήτη η
οποία να αντιµετωπίζει µέσα στο δικαϊικό της πλαίσιο τέτοια σχι-
ζοφρενικά φαινόµενα και αυτά να θεωρούνται φαινόµενα εκσυγ-
χρονισµού και εξόδου από την κρίση; 

Εκτός αυτού, προβλέπει ή δεν προβλέπει το µεσοπρόθεσµο
θηριώδη πλεονάσµατα; Το 2022 είναι 5,12% και µάλιστα, µε καυ-
χησιολογία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είµαστε συνεννοηµένοι σε
αυτό. Το κουβέντιαζα πριν µε τον εισηγητή µας τον κ. Σταϊκούρα,
ο οποίος έκανε µια εξαιρετική εισήγηση σήµερα το πρωί. Τα πλε-
ονάσµατα δεν µπορεί είναι προϊόν υπερηφάνειας. Δεν µπορούν,
κύριε Υπουργέ, τα πλεονάσµατα να είναι προϊόν καυχησιολογίας
σας. Στην πραγµατικότητα, τα πλεονάσµατα είναι αυτά τα οποία
στραγγαλίζουν τη δυνατότητα ανάπτυξης. Δεν πάνε µαζί. Πηγαί-
νουν εναντίον. Εάν προβλέπετε και επιδιώκετε να επιτυγχάνετε
µεγάλα πλεονάσµατα, συγχρόνως στραγγαλίζετε την ανάπτυξη,
την προσπάθεια για την καταπολέµηση της ανεργίας, την αύξηση
της παραγωγικότητας και όλα τα σχετικά. 

Πείτε µου ειλικρινά πώς µπορούµε να έχουµε οποιαδήποτε αι-
σιοδοξία, όταν βλέπουµε ένα κείµενο το οποίο προβλέπει το 2022
πλεόνασµα 5,12%; Μα, ούτε η Κίνα µε την κρατικά κατευθυνό-
µενη οικονοµία, µε τον συγκεκριµένο τρόπο υπολογισµού, νο-
µίζω, το 2022 δεν θα περιµένει ότι θα έχει 5,12%. Κι όµως, εσείς
αποφασίζετε ότι η ελληνική οικονοµία, η οποία έχει ανάγκη να
πάει µπροστά, θα έχει πλεόνασµα 5,12%. Φανταστείτε τι θα συµ-
βεί στην ανάπτυξη. 

Έτερον ερώτηµα, γιατί υποτίθεται ότι αυτό είναι φιλικό στους
αδύναµους το νοµοθέτηµα: Μειώνεται ή δεν µειώνεται µε το νο-
µοθέτηµα αυτό η προστασία των υπέρχρεων νοικοκυριών; Διότι
δεν άκουσα να λέγεται αυτό. Κοιτάτε, σας παρακαλώ, το άρθρο
63 παράγραφος 3. Προβλέπεται ή δεν προβλέπεται η δυνατό-
τητα του δικαστηρίου για την εξαίρεση της κύριας κατοικίας από
την εκποίηση της περιουσίας να βασίζεται στην εµπορική και όχι
στην αντικειµενική αξία, εάν αυτό βολεύει την εκποίηση; Είναι ή
δεν είναι αυτό ελάττωση της προστασίας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; 

Το παρουσιάζετε, λοιπόν, ως ένα νοµοθέτηµα θετικό, όταν από
δεκαπέντε διαφορετικές πλευρές είναι αρνητικό. Είναι ένα νοµο-
θέτηµα νέων µέτρων. Και παρεµπιπτόντως, να σας πω ότι
άκουσα και τον συνάδελφο κ. Τζαβάρα προηγουµένως και τις
εξηγήσεις που του έδωσε ο κ. Σταθάκης για το άρθρο 69. Εγώ
δεν κατάλαβα καθόλου από τα λεγόµενα του κ. Σταθάκη γιατί η
Κυβέρνηση αισθάνεται την ανάγκη να προσθέσει ότι οι ανώνυµες
εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων είναι χρηµατοδοτικά ιδρύ-
µατα. Ποια είναι η νοµοτεχνική ανάγκη γι’ αυτό; Ο κ. Τζαβάρας,
βεβαίως, κατηγόρησε την Κυβέρνηση για πράξεις οι οποίες απέ-
χουν της νοµιµότητος, για να το πω κοµψά. Και βεβαίως, δεν κα-
τηγόρησε τους Υπουργούς. Τους είπε, όµως, ξεκάθαρα ότι
σιτίζονται στο περιβάλλον σας άνθρωποι µε κίνητρα ύποπτα. 

Ο κ. Σταθάκης του απάντησε, αλλά δεν µας εξήγησε τι είναι
αυτό το οποίο αναγκάζει την Κυβέρνηση να πει ότι οι ανώνυµες
εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων είναι χρηµατοδοτικά ιδρύ-
µατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει κάποιος να µακρη-
γορεί, γιατί υπάρχουν πάρα πολλοί, οι οποίοι θέλουν να τοποθε-
τηθούν. Ένα, όµως, είναι το πραγµατικό γεγονός: Αυτό το
νοµοθέτηµα δεν είναι ένα νοµοθέτηµα εξόδου από την κρίση.
Έχουµε πια τα υποδείγµατα εξόδου από την κρίση. Τα έχουµε
στην περίπτωση της Πορτογαλίας και της Ιρλανδίας. Εδώ δεν
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πρόκειται περί αυτού. Η χώρα πηγαίνει σε ένα τέταρτο µνηµόνιο.
Δεν έχει τίποτα να πάρει από αυτό το τέταρτο µνηµόνιο. Έχει
ενυποθηκεύσει –έχει εγγυηθεί, για να είµαι ακριβής στις εκφρά-
σεις- 25 δισεκατοµµύρια της περιουσίας του ελληνικού λαού για
την εκτέλεση όρων. Αναλύθηκαν όλα αυτά. Θα βρίσκεται υπό αυ-
ξηµένη εποπτεία. Και αυτό το περνάµε στα αζήτητα. Θα είναι µια
χώρα η οποία θα βρίσκεται υπό µνηµονιακό καθεστώς, χωρίς
καµµία παροχή. Θα έχουµε, δηλαδή, τις υποχρεώσεις του µνη-
µονίου χωρίς τη στοιχειώδη, εν πάση περιπτώσει µέχρι τώρα, δυ-
νατότητα πρόσβασης σε κεφάλαια, τα οποία µας έδιναν οι
δανειστές. Αυτό είναι το µόνο επίτευγµα του σηµερινού νοµοθε-
τήµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης
Λεβέντης. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό
το νοµοσχέδιο που συζητάµε τώρα και που πρέπει να το ψηφί-
σουµε άρον άρον µέχρι τις 14 του µηνός, για να πάρουµε τη
δόση, δείχνει ότι η εµπιστοσύνη της Ελλάδος στις Βρυξέλλες
είναι µηδαµινή. 

Όταν βλέπετε να σου βάζουν όριο ότι πρέπει µέχρι τις τάδε
του µηνός να έχεις κάνει όλα τα προαπαιτούµενα, αυτό τι σηµαί-
νει; Ότι όλος ο χρόνος διέρρευσε άκαρπος. Γιατί µη µου πείτε
ότι αυτά που ζητούν τώρα δεν έπρεπε να έχουν γίνει εδώ και χρό-
νια. Τι εµπόδιζε; Εµπόδιζε το γεγονός ότι υπήρχε ο φόβος του
πολιτικού κόστους, η έλλειψη θάρρους και επειδή είχατε πει ψέ-
µατα στον λαό όλοι και από όλα τα κόµµατα, δεν µπορούσατε να
πείτε του ελληνικού λαού την αλήθεια. Αυτό είναι. Όταν σου λέτε
ότι στις 14 του µηνός πρέπει να έχει βγει και το ΦΕΚ, σηµαίνει
ότι η πίστη της χώρας στην Ευρώπη είναι µηδενική. 

Όσο και να κουνάτε το κεφάλι σας, κύριε τάδε, δεν µε απα-
σχολεί. Δεν θα κάνω µαζί σας διάλογο, γιατί κάποιοι έχετε µάθει
κι έρχεστε στην πρώτη γραµµή, άλλοι για να φωνασκείτε κι άλλοι
για να κάνετε χειρονοµίες. Δεν είναι προς τιµήν σας. Εµείς
έχουµε κάνει ποτέ χειρονοµίες, όταν µιλούσατε εσείς; Δεν νο-
µίζω. 

Εποµένως, και µόνο ο τρόπος της συζήτησης, οι ηµεροµηνίες
και το πνεύµα εδώ ότι πρέπει όλα τα προαπαιτούµενα να τα
έχουµε κάνει µέχρι τις 14 του µηνός δείχνουν την πλήρη έλλειψη
εµπιστοσύνης στην Ευρώπη για την Ελλάδα. Έχουµε δώσει, βέ-
βαια, δικαιώµατα, διότι υποσχεθήκαµε κάποια πράγµατα τα
οποία δεν τηρήσαµε. Μεταρρυθµίσεις δεν κάναµε. Μπερδέψαµε
τις µεταρρυθµίσεις µε τους φόρους.

Σήµερα ο ελληνικός λαός, αν πάτε και τον ρωτήσετε: «Τι είναι
µεταρρύθµιση;», θα σου πει το κόψιµο των συντάξεων. Αυτό θα
σου πει ο ελληνικός λαός, αυτό καταλαβαίνει, γιατί τον φοβίσατε.
Ενώ οι µεταρρυθµίσεις είναι το όπλο για να µην ξαναγίνει κόψιµο
συντάξεων. Οι µεταρρυθµίσεις ήταν το οπλοστάσιο της οικονο-
µίας, για να µην χρειάζονται αντικοινωνικά µέτρα. Εσείς, όλες οι
πτέρυγες εδώ µέσα, µε τον τρόπο που ενεργήσατε ταυτίσατε τις
µεταρρυθµίσεις µε αντιλαϊκά µέτρα και φοβάται ο λαός τα αντι-
λαϊκά µέτρα.

Είναι και το ΚΚΕ εδώ το οποίο βρίζει µονίµως την Ευρώπη. «Η
Ευρώπη φταίει για όλα. Η Ευρώπη κάνει το ένα. Η Ευρώπη είναι
που ήρθε να µας πάρει τα πετρέλαια. Η Ευρώπη ήρθε να µας τα
ξεπουλήσει όλα». Είναι η µόνιµη επωδός των απόψεων του ΚΚΕ.
Ακούει ο λαός κι αυτούς, ακούει και τους άλλους τους άτολµους,
βλέπει και τις περικοπές µισθών και συντάξεων και τη θέσπιση
νέων φόρων και σου λέει: «Α, αυτή η Ευρώπη ήρθε να µας φάει». 

Μα, αν ήρθε αυτή η Ευρώπη να µας φάει, γιατί απλώνουµε το
χέρι να παίρνουµε τις δόσεις; Δεν το καταλαβαίνω. Αυτό έρχεται
σε αντίθεση. Τι προσπαθεί αυτή η Βουλή οκτώ χρόνια να κάνει κι
απλώνει τα χέρια, αφού είναι κακοί οι Ευρωπαίοι, είναι ανθέλλη-
νες, θέλουν να µας πιούν το αίµα; 

Τέλος πάντων, λέτε ότι βγαίνουµε στις 20 Αυγούστου από τα
µνηµόνια. Από ποια µνηµόνια βγαίνουµε; Αν σκεφτεί κάποιος τα

πλεονάσµατα για πόσα χρόνια χρειάζονται, αν σκεφτεί κάποιος
ότι µέχρι το 2060 πρέπει να έχουµε 2,4% πλεόνασµα και µέχρι
το 2022 3,5% και για ενενήντα εννιά χρόνια υπερκόφτη, αυτό τι
σηµαίνει; Σηµαίνει ότι δεν βγαίνουµε ποτέ. Και σωστά ένας Γερ-
µανός αξιωµατούχος πριν από ένα µήνα είπε: «Από τα µνηµόνια
βγαίνετε, κύριοι, όταν ξεχρεώσετε». Ακούσατε τι είπε ο Γερµα-
νός; «Από τα µνηµόνια βγαίνει η χώρα σας, όταν ξεχρεώσετε, όχι
τον Αύγουστο». 

(Διαµαρτυρία από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν µιλάω σε εσάς, κύριε. Δεν αντέχω κάποιους ανθρώπους.

Εάν αδυνατείτε να είστε εδώ, υπάρχει και η έξοδος. 
Αυτή η Αίθουσα έχει κοροϊδέψει τους µικροοµολογιούχους.

Ήθελε να κάνει PSI ο Βενιζέλος, το έκανε το PSI. Δεν είναι εδώ
ο κ. Βενιζέλος. Διαπληκτίστηκε µε τον κ. Τσακαλώτο. Ούτε τον
έναν κατάλαβα ούτε τον άλλο. 

Ήµουν στο γραφείο µου και παρακολουθούσα. Ούτε τον Βε-
νιζέλο κατάλαβα που είπε ότι γύρω στο 2012 ήταν άγιος και τα
έχει κάνει όλα άγια ούτε βέβαια και τον Τσακαλώτο που δεν ξέρει
και καλά ελληνικά και µόνο µε τις χειρονοµίες πιστεύει ότι θα τον
καταλαβαίνουµε. Δεν αρκούν οι χειρονοµίες για να καταλάβουµε
έναν ρήτορα. Πρέπει και να λέει κάτι.

Από τους µικροοµολογιούχους «φάγαµε» δύο δισεκατοµµύρια.
Αυτό έγινε. Όσοι είχαν τα λεφτά στη Eurobank, στην Alpha, στην
Εθνική τα διέσωσαν. Όσοι τα είχαν σε τίτλους ελληνικού δηµο-
σίου, τα έχασαν. Αυτή είναι η πίστη της χώρας. Όµως, δεν χά-
σαµε την πίστη της χώρας έξω µόνο. Τη χάσαµε και µέσα. Ζητούν
εναγωνίως οι άνθρωποι ραντεβού µε Υπουργούς, βλέπουν κόµ-
µατα και άκρη δεν βρίσκουν ούτε µε κόµµατα ούτε µε Βουλευτές.
Όλοι τούς κοροϊδεύουν. 

Παρουσιάζουν οι τηλεοράσεις κάποια πρότυπα επιχειρήσεων
και λένε ότι ήρθαν Έλληνες που είχαν πάει στο εξωτερικό και
δουλεύουν –λέει- δεκαπέντε άτοµα στην επιχείρηση αυτή. Τα κα-
νάλια «ANTENNA» και «ALPHA» παρουσιάζουν κάποιους που
παίρνουν επενδυτικές πρωτοβουλίες. Αλλού δουλεύουν δεκα-
πέντε, αλλού δουλεύουν είκοσι. Έτσι κάνουµε ανάπτυξη; Δη-
λαδή, έφυγαν εξακόσιες χιλιάδες και τώρα δέκα-δέκα άτοµα θα
δείχνουµε στην τηλεόραση ότι επιστρέφουν και ότι δηµιουργούν
ανάπτυξη; Με αυτούς τους τρόπους θα επιστρέψουν οι νέοι µας;
Μήπως συµβεί κάτι άλλο που φοβάµαι; Μήπως φύγουν και άλλοι; 

Εδώ βλέπω νοοτροπία νεκροταφείου από πλευράς οικονοµίας.
Βλέπω νοοτροπία µηδαµινής ανάπτυξης. Δεν υπάρχει! Ή σε νε-
κροταφείο πας ή στις πόλεις της Ελλάδος που υπάρχουν βιοµη-
χανικές ζώνες, είναι περίπου το ίδιο. Δεν υπάρχει διαφορά. Εδώ
και είκοσι χρόνια η Βιοµηχανική Ζώνη Κοµοτηνής είχε ογδόντα
εργοστάσια. Τώρα ανάθεµά µε αν έχει πέντε και αυτοί οι πέντε
είναι νοικάρηδες, είναι εµπορικές επιχειρήσεις, αποθηκευτικοί
χώροι. Δεν είναι παραγωγικές µονάδες. 

Πριν από ένα διάστηµα σε κάποια διοργάνωση του ΣΕΒ –νο-
µίζω ότι ήταν στο «Caravel»- µίλησε ο κ. Δραγασάκης. Επειδή
είναι εδώ το θυµήθηκα, µε όλη την εκτίµηση που του έχω, γιατί
θεωρώ ηπίων τόνων τον κ. Δραγασάκη. Είπε ο κ. Δραγασάκης
ότι ποτέ η Ελλάδα δεν είχε παραγωγικό µοντέλο, µοντέλο παρα-
γωγικότητας -ήµουν µπροστά και το άκουσα- και ότι τώρα µε τον
ΣΥΡΙΖΑ πάει να αποκτήσει. 

Κύριε Δραγασάκη, αν δεν κάνω λάθος, στην κυβέρνηση Ζο-
λώτα εσείς, ο Γεννηµατάς και ο Σουφλιάς είχατε αναλάβει τη δι-
οίκηση της οικονοµίας της χώρας. Δεν είστε καινούργιος. Εγώ
στη Βουλή µπήκα το 2015. Εσείς, όµως, θα είστε καµµιά σαραν-
ταριά χρόνια κοινοβουλευτικός. Μπορεί τριάντα πέντε. Σας αδί-
κησα! 

Τότε που είχατε την απόλυτη άδεια του Ζολώτα, ενός υπερή-
λικα Πρωθυπουργού, γιατί δεν στήσατε ένα παραγωγικό µον-
τέλο; Ήλθατε µετά από σαράντα χρόνια να κατηγορήσετε ότι δεν
έγινε παραγωγικό µοντέλο. Ποιοι έπρεπε να το κάνουν; Εγώ που
ήµουν εκτός Βουλής ή εσείς που αναλάβατε τη διοίκηση της
χώρας; Αν έρχεστε εσείς και παραπονείστε που δεν έγινε τίποτε,
τότε ο λαός εις ποιους πρέπει να χρεώσει το νεκροταφείο το ση-
µερινό;

Στα ΜΜΕ έχετε εδραιώσει ένα σύστηµα: Ένας του ΣΥΡΙΖΑ και
ένας της Νέας Δηµοκρατίας. Πάτε να στήσετε έναν δικοµµατι-
σµό. Δεν θα σας βγει σε καλό, γιατί από τον δικοµµατισµό ο ελ-
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ληνικός λαός βγήκε χαµένος. 
Η Αριστερά πάντα πάλευε κατά του δικοµµατισµού. Τώρα πα-

λεύει για να σωθεί σαν ένας από τους δύο πόλους του δικοµµα-
τισµού. Μπήκε µέσα στο σύστηµα η Αριστερά, εποµένως έχασε
αυτό το πιστοποιητικό αγνότητας και εντιµότητας που είχε. 

Τώρα γίνατε κατηγορούµενοι από κατήγοροι, κύριοι της Αρι-
στεράς. Δεν πρέπει να το ξεχάσετε αυτό.

Όσο ήσασταν ένα µικρό κόµµα, µπορούσατε να κατηγορήσετε
το ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Δηµοκρατία που έστηναν παιχνίδι εξουσίας,
ντέρµπι πολιτικά στα κανάλια, πάνελ όπως τα ήθελαν και οδη-
γούσαν σαν πρόβατα τους ψηφοφόρους εις την κάλπη. Τώρα
προσπαθείτε εσείς να οδηγήσετε τους ψηφοφόρους κατά τον
τρόπο που έως χθες κατηγορούσατε.

Εχθές έγινε στο Ζάππειο, παρουσία του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας, µια σύνοδος των ενενήντα ετών της Ένωσης Ελληνικών
Τραπεζών. Ήταν και ο Ρέγκλινγκ και άλλοι επίσηµοι. Παρουσία
αυτών είπε ένας οµιλητής -να µην πω ποιος- ότι στην προσπάθειά
τους να βοηθήσουν την ανάπτυξη στη δεκαετία του ’90 οι τρά-
πεζες έκαναν και λάθη. Λάθη είναι τα θαλασσοδάνεια; Και ήταν
οι ίδιοι εκεί, στις διάφορες τράπεζες ήταν οι ίδιοι που είχαν στη
δεκαετία του ’90 επίκαιρες θέσεις, αυτοί που έδιναν τα δάνεια.
Λάθη ήταν αυτά; Κανείς δεν µίλησε. Μετέτρεψαν σε λάθη την
ενοχή τους. Ήταν και ο κ. Δραγασάκης εκεί, ήταν και οµιλητής.
Έδειξαν και ολόκληρο βίντεο για την πορεία τους. Ενενήντα χρό-
νια πορεία. Ποιον βοήθησαν οι τράπεζες; Για ποιον δούλεψαν οι
τράπεζες; Ποιον βοήθησαν; Βοήθησαν τους µικροµεσαίους επι-
χειρηµατίες ή επιλεκτικά κάποιους; Πώς έγινε; Κι όµως, δεν ανε-
φέρθη απολύτως κανείς.

Έχετε τα νησιά. Τα νησιά από την πρώτη του εποµένου µηνός
αποκτούν αυξηµένο ΦΠΑ. Είναι τα ίδια νησιά που έχουν πρόσφυ-
γες, που έχουν στρατιές προσφύγων, που χάνουν την τουριστική
σεζόν. Ήρθαν εδώ, πήγαν, λέει, και είδαν τον Μητσοτάκη, είδαν
Υπουργούς, είδαν κι εµένα και ρωτούν αν θα γίνει τίποτα µε το
ΦΠΑ στα νησιά ή θα τους αφήνουν να πεθάνουν. Για παράδειγµα,
στη Σάµο θα τους αφήσουµε να πεθάνουν µόνοι τους και αβοή-
θητοι; Θα κάνουµε κάτι για να παραµείνει µειωµένος ο ΦΠΑ στα
νησιά; Γιατί άλλο κίνητρο δεν έχουµε. Οι πρόσφυγες φτάνουν
κατά πλήθη. Ο τουρισµός έχει ήδη αρχίσει, έχει πέσει κάτω του
80%, οπότε δεν υπάρχει τουρισµός στα νησιά. Άµα τους αυξή-
σουµε και το ΦΠΑ, τι θα γίνει; Αυτό είναι που βλέπουν όλοι παν-
τού, όπου είστε οι εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ βλέπετε ζωντάνεµα
της οικονοµίας. Βλέπετε ζωντάνεµα. Μάλιστα, λέτε και κάτι άλλο
όταν βγαίνετε στις τηλεοράσεις: Θα γίνει επαναδιαπραγµάτευση
και δεν θα κοπούν οι συντάξεις στις 31-12-2018. Έρχεται και η
Νέα Δηµοκρατία και λέει κι αυτή το ίδιο: Δεν θα γίνουν µειώσεις
συντάξεων, γιατί θα πάµε εµείς να επαναδιαπραγµατευθούµε.
Να επαναδιαπραγµατευθείτε τι;

Πρέπει να ξέρετε, τελεία και παύλα: Η Ευρώπη, κύριοι, θα
αξιώσει να τηρήσουµε τις υποχρεώσεις µας, να ολοκληρώσουµε
τις µεταρρυθµίσεις. Εάν πιστεύετε ότι µε παπατζιλίκια και µε κο-
ροϊδίες µπορείτε να εξαπατήσετε ή την Ελλάδα πλέον ή την Ευ-
ρώπη, πλανάσθε. Από εδώ και πέρα κυβέρνηση που θα είναι
σοβαρή θα µένει. Κυβέρνηση που θα δείχνει µε στοιχεία ότι θέλει
να εξαπατήσει είτε τους ξένους είτε την Ελλάδα δεν θα µακροη-
µερεύει και θα φεύγει κακήν κακώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, αν
µπορείτε, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ναι, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.

Σήµερα το πρωί ο κ. Ζαχαριάδης, ένας εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, βγήκε σε ένα κανάλι κι όταν τον ρώτησαν για το δηµοψή-
φισµα για το Μακεδονικό, είπε ότι δεν είναι από τα θέµατα που
απαντάς µε ένα «ναι» ή µε ένα «όχι». Τι είναι αυτό, δηλαδή; Άρα,
ο λαός δεν πρέπει να πει την άποψή του, έτσι; Ή προεξοφλείτε
το «όχι» του λαού και θέλετε µε το ζόρι να περάσετε το «ναι»;

Η πίεση των Αµερικανών είναι ασφυκτική και σας καταλαβαίνω.
Γνώριζα, όµως, ότι η Δεξιά είναι το κόµµα της υποταγής στους
Αµερικανούς. Δεν ήξερα ότι και αριστεροί Πρωθυπουργοί κάθον-
ται σούζα µπροστά στους Αµερικανούς. Αυτό δεν το γνώριζα και
το µαθαίνει όλη η χώρα τώρα.

Και µου λέει εµένα ο κ. Τσίπρας ότι δεν αισθάνεται ένοχος που

δίνει το «Μακεδονία» -ακούστε τι µου είπε στο τηλέφωνο-, διότι
το έδωσε η Δεξιά το 2008. Και σε όλα τα κανάλια, όπου είστε,
περνάτε αυτήν την άποψη: «Το έδωσε η Δεξιά το 2008». Και µοι-
άζετε έτσι µε τους ληστές, όταν συλλαµβάνονται στο σούπερ
µάρκετ, που ρίχνει ο ένας την ευθύνη στον άλλον. Δηλαδή, εδώ,
τι είναι η Αίθουσα αυτή; Αυτή η Αίθουσα µοιράζει τις ευθύνες
ποιος φταίει που δίνουµε το «Μακεδονία» ή να προσπαθήσουµε
να το σώσουµε; Ποια είναι η αποστολή της Αίθουσας; Να χρεώ-
σετε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ στους δεξιούς και οι δεξιοί σε σας τη µει-
οδοσία ή να προσπαθήσουµε να την αποσιωπήσουµε; Ποια είναι
η αποστολή της Βουλής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Οι ξένοι έκαναν και σύσκεψη Αρχηγών και δηµοψήφισµα θα κά-
νουν. Εµείς ούτε το ένα ούτε το άλλο. Με µια ωραία φράση «δεν
είναι θέµατα αυτά του ναι ή του όχι…».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δεν είναι θέµατα του «ναι» ή του «όχι». Άρα τι είναι; Τι είναι αυτό,
δηλαδή; Τι σας φοβίζει να απευθυνθείτε στον λαό; Και σε τελευ-
ταία ανάλυση η δύναµη ενός πολιτικού είναι να πείσει το λαό ότι
τον ωφελεί. Όσο σπουδαίοι και αν είστε, απευθυνθείτε στην κοι-
νωνία και πείστε την ότι την ωφελείτε και κάντε δηµοψήφισµα,
αν έχετε θάρρος. Μην κρύβεστε! Δεν είναι φύλο συκής η πολι-
τική. Στην πολιτική πρέπει να έχεις τον ανδρισµό να κατεβαίνεις
στο πεζοδρόµιο και στην κοινωνία και να πείθεις, όχι να κρύβεσαι
και να πηγαίνεις στα πάνελ µε παπαγαλάκια δηµοσιογράφους,
κατευθυνόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώσατε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι τελευταίο που έχει σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ξέρετε, είναι άλλοι
ενενήντα συνάδελφοι να µιλήσουν. Σας παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ένας από τον ΣΥΡΙΖΑ είπε στον Βουλευτή µου τον Μάριο Γεωρ-
γιάδη ότι µοιάζουµε µε τη Χρυσή Αυγή και ότι παίρνουµε ακραίες
θέσεις. Του απάντησε ο κ. Γεωργιάδης, σαν νέος που είναι,
«εσείς µοιάζετε µε τη Χρυσή Αυγή». Βγήκε και αξίωσε να ζητήσω
συγγνώµη. 

Εγώ έχω το θάρρος. Στη ζωή µου ήµουν άνθρωπος του θάρ-
ρους. Εγώ ζητώ συγγνώµη, γιατί οι φράσεις αυτές δεν έπρεπε
να λέγονται ούτε από το ΣΥΡΙΖΑ ούτε από εµάς στην ελληνική
Βουλή. Εσείς, όµως, θα βρείτε το θάρρος, κύριοι, να ζητήσετε
συγγνώµη, που λέγατε ότι σκίζετε µνηµόνια; Γι’ αυτά τα αντιλαϊκά
µέτρα που παίρνετε, θα βρείτε το θάρρος να ζητήσετε συγ-
γνώµη; Από το λαό της Μακεδονίας, γι’ αυτό που πάτε να κάνετε,
θα ζητήσετε συγγνώµη; Μόνο εµείς θα έχουµε το θάρρος να ζη-
τήσουµε συγγνώµη; Εσείς είστε οι θρασύτατοι που είναι όλα δικά
σας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μάλιστα.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Συρµαλένιος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

νοµίζω ότι µετά το παραλήρηµα, θα έλεγα, του Προέδρου της
Ένωσης Κεντρώων, του κ. Λεβέντη θα πω µια κουβέντα µόνο.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Θα έπρεπε να ντρέπεστε! Δεν επιτρέπεται να µιλάτε έτσι σε Πρό-
εδρο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Ο καθέ-

νας έχει το δικαίωµα να χαρακτηρίσει κάποια πράγµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Δεν είναι υβριστικό αυτό.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Να αποφεύγετε τους χαρακτηρισµούς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Πολιτικό παραλήρηµα.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
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Έτσι κι αλλιώς την οµιλία σας την έχετε έτοιµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Συρµαλένιε. Συ-

νεχίστε, αλλά παρακαλώ λίγο πιο προσεκτικά τις εκφράσεις, διότι
δικαίως διαµαρτύρεται ο κύριος Πρόεδρος.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Πού να προσέχουν οι κύριοι!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Θεωρώ ότι η χθεσινή ηµέρα είναι
µια ιστορική ηµέρα…

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εγώ ζήτησα συγγνώµη. Εσείς θα ζητήσετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να µι-
λήσω.

Θεωρώ ότι η χθεσινή ηµέρα είναι µια ιστορική ηµέρα για τη
χώρα µας. Ο Αλέξης Τσίπρας και αυτή η Κυβέρνηση της Αριστε-
ράς τόλµησε και µετά από είκοσι πέντε χρόνια κατάφερε να φτά-
σει σε µια κατ’ αρχήν συµφωνία, η οποία θα ακολουθήσει τα
βήµατα τα οποία θα διαβάσετε όλοι και θα συζητήσουµε την Πα-
ρασκευή και υπό την αίρεση ότι θα πραγµατοποιηθούν αυτά τα
βήµατα, το φθινόπωρο, θα κυρωθεί και από την ελληνική Βουλή.
Θέλω να πω ότι πραγµατικά είναι µια ιστορική µέρα για τη χώρα,
για τα Βαλκάνια, για τη σταθερότητα και την ειρήνη στην περιοχή
και βάζει στη ναφθαλίνη της ιστορίας κάθε µορφής εθνικισµούς.

Θέλω να πω και µια τελευταία κουβέντα. Διαβάζουµε τώρα ότι
ο Προέδρος της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μα-
κεδονίας, ο κ. Ιβανόφ, δεν θα επικυρώσει και δεν θα στηρίξει
αυτή τη συµφωνία. Διερωτώµαι: Αν εµείς τα δώσαµε όλα και
αυτοί τα έδωσαν όλα, τελικά από αυτό και µόνο δεν µπορείτε να
αναρωτηθείτε ότι ήταν µια µεγάλη νίκη για τον ελληνικό λαό;

Επειδή ο χρόνος περνάει, θέλω να πω ότι µε τη σηµερινή ψή-
φιση του πολυνοµοσχεδίου ολοκληρώνουµε τα προαπαιτούµενα
των αξιολογήσεων και των µνηµονίων, στα οποία µας έφεραν οι
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι πραγ-
µατικά αξιοπρόσεκτο ότι εκπρόσωποι αυτών των κοµµάτων µε
περισσό θράσος µάς κατηγορούν σήµερα ότι ψηφίζουµε το τέ-
ταρτο µνηµόνιο.

Αφού επί τρία χρόνια, από τις εκλογές του Σεπτέµβρη του
2015 και µετά, καταστροφολογούν και δεν έχουν πέσει µέσα
ούτε σε µία από τις προβλέψεις τους -ούτε ότι δεν θα έκλεινε η
πρώτη αξιολόγηση, ούτε ότι δεν θα έκλεινε η δεύτερη αξιολό-
γηση, ούτε ότι δεν θα έκλεινε η τρίτη αξιολόγηση, ότι δεν θα πιά-
ναµε τα πλεονάσµατα, ότι θα εφαρµοζόταν ο κόφτης στους
µισθούς και στις συντάξεις, ότι δεν θα γίνει τίποτα µε το χρέος,
ότι θα υπάρχει διαρκής ύφεση και καµµιά ανάπτυξη, ότι δεν θα
πάρουµε τις δόσεις, ότι είµαστε οι τελευταίοι στις απορροφήσεις
του ΕΣΠΑ, ότι η ανεργία δεν µειώνεται, ότι χρειαζόµαστε πιστο-
ληπτική γραµµή στήριξης, ότι δεν υπάρχουν επενδύσεις και διά-
φορες άλλες καταστροφολογικές προφητείες, ων ουκ έστιν
αριθµός- έρχονται, λοιπόν, σήµερα να προπαγανδίσουν στον ελ-
ληνικό λαό ότι δεν υπάρχει έξοδος από τα µνηµόνια στην πραγ-
µατικότητα και ότι έχουµε δέσει για πολλά χρόνια τη χώρα στο
άρµα των µνηµονίων και ότι οι συνταξιούχοι θα υποστούν συν-
τριπτικές µειώσεις. Ποιοι το λέτε; Εσείς που µειώσατε τις συντά-
ξεις από το 2010 έως το 2014 έντεκα φορές µε 45
δισεκατοµµύρια. Λέτε, επίσης, ότι αποκρύπτουµε το επικαιροποι-
ηµένο µνηµόνιο που παρουσίασε η Κοµισιόν.

Από τη µια πλευρά, λοιπόν, καταφεύγετε στο παρελθόν, εκθει-
άζοντας την κατάσταση του 2014, στην οποία είχατε πετύχει ανά-
πτυξη µόλις 0,4% και πλεόνασµα 0,2% έναντι του συµφωνηµένου
1,5% και σας είπαν να πάρετε µέτρα τότε 2,2 δισεκατοµµύρια και
γι’ αυτό δεν έκλεισε η πέµπτη αξιολόγηση, αποκρύπτετε ότι εί-
χατε ναρκοθετήσει τη χώρα και ότι τα διαθέσιµα στα δηµόσια τα-
µεία τελείωναν τον Φεβρουάριο του 2015…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µια µικρή ανοχή θα ζητήσω, γιατί κατανάλωσα
και χρόνο στην αρχική αντιπαράθεση µε τον κύριο Πρόεδρο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ε και λίγο τα Σκόπια!
Δεν χωρούν όλα στο πεντάλεπτο. Τι να κάνουµε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Από τη µία πλευρά, λοιπόν, κα-
ταφεύγετε στο παρελθόν και από την άλλη, καταφεύγετε στο
µέλλον, χρησιµοποιώντας τα µέτρα που ψηφίσαµε στο πλαίσιο

της δεύτερης αξιολόγησης ελέω ΔΝΤ, το οποίο κατ’ επανάληψη
κάνει λαθεµένες προβλέψεις και µας λέτε ότι ψηφίζουµε ξανά
σήµερα αυτά που ψηφίσαµε στη δεύτερη αξιολόγηση. Είναι πα-
ραλογισµός!

Επί της ουσίας, για το σηµερινό πολυνοµοσχέδιο δεν λέτε τί-
ποτα. Λέω εγώ: Τι να πείτε για τις φορολογικές διατάξεις που
είναι θετικές οι περισσότερες, που µειώνουν φόρους στους ηµε-
ροµίσθιους εργαζόµενους, που διευκολύνουν νέους επιχειρηµα-
τίες, που δίνουν φορολογικά κίνητρα και για τις κληρονοµιές και
για τις δωρεές και ενισχύουν νέες θέσεις εργασίας, που δίνουν
φορολογικά κίνητρα σε οπτικοακουστικές παραγωγές; Τι να
πείτε για τα θέµατα υγείας, που ρυθµίζουν την εξίσωση της
ασφαλιστικής τιµής µε την τιµή πώλησης, απαλλάσσοντας τους
πολίτες από τη συµµετοχή ακόµη και του 10%; Τι να πείτε για την
παραπέρα προσπάθεια καταπολέµησης του λαθρεµπορίου και
του καπνού, που εισάγεται η υποχρέωση των εταιρειών των κα-
πνικών προϊόντων στην καταβολή αποζηµιώσεων προς το ελλη-
νικό δηµόσιο σε κάθε περίπτωση που κατάσχονται γνήσια
βιοµηχανοποιηµένα καπνά πάνω από πενήντα χιλιάδες τεµάχια;
Τι να πείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε σε είκοσι δευτερόλεπτα. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Επί της ουσίας, λοιπόν, δεν λέτε
τίποτα γι’ αυτά τα µέτρα. Δεν λέτε τίποτα για τον δηµοσιονοµικό
χώρο, ο οποίος, όπως εξήγησε ο αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών, θα φτάσει µέχρι το 2022 µέχρι τα 3,5 δισεκατοµµύρια.

Είσαστε καταδικασµένοι να ακολουθείτε τις πολιτικές πρωτο-
βουλίες αυτής της Κυβέρνησης, διότι είστε θλιβεροί ουραγοί και
δίνετε µάχες οπισθοφυλακών και στα εσωτερικά και στα εθνικά
θέµατα, που εµείς, παρά τις τεράστιες δυσκολίες, ανοίγουµε
δρόµους και κατοχυρώνουµε οφέλη υπέρ της µεγάλης πλειοψη-
φίας του ελληνικού λαού και της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Σταµάτης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περι-

χαρής ο Πρωθυπουργός χθες ανακοίνωσε την επίτευξη συµφω-
νίας µε την κυβέρνηση των Σκοπίων. Μόνο που αυτή η συµφωνία,
κατά παράδοξο τρόπο, έφτασε στα κόµµατα πριν από µία ώρα και
εν τω µεταξύ µεσολάβησε και σας διαβάζω µια ανακοίνωση του
εκπροσώπου Τύπου της κυβέρνησης των Σκοπίων που έλεγε:
«Είναι αυτό το non paper που δόθηκε από την ελληνική Κυβέρ-
νηση, των δεκαέξι σελίδων, είναι ερµηνεία και δεν ανταποκρίνεται
στο περιεχόµενο της συµφωνίας Ελλάδας-Σκοπίων». Έτσι είπε ο
εκπρόσωπος των Σκοπίων.

Τι γίνεται εδώ; Δηλαδή επί είκοσι τέσσερις ώρες πολιτικός κό-
σµος και ελληνικός λαός ασχολείτο και συζητούσε και έκρινε µια
συµφωνία επί τη βάση ενός δεκαεξασέλιδου κειµένου το οποίο
χαρακτηρίζουν τα Σκόπια ανειλικρινές. Ότι δεν είναι σωστό.
Δώστε µια εξήγηση σε αυτό.

Προχωρώ, γιατί ο χρόνος πιέζει. Η συµφωνία που έχει γίνει
είναι εξαιρετικά κακή και θα σας εξηγήσω συντοµότατα γιατί. Δεν
είναι γιατί εγώ διαχρονικά, από το 1993, έχω αυτή τη θέση. Έχει
εδραία βάση αυτή η θέση. Τα χαρακτηριστικά στοιχεία της συµ-
φωνίας σας είναι δύο. Το πρώτο είναι ότι η συµφωνία αυτή δεν
έχει καµµία σχέση ούτε µε τη συµφωνία που λέτε της εθνικής
γραµµής του 2008, γιατί εκείνη η συµφωνία ήταν cash. Αυτή η
συµφωνία είναι cash από µέρους µας, µετρητά από µέρους µας
και αναµονή να εισπράξουµε εµείς στο µέλλον.

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι δεν έχει κατανοηθεί ότι το όνοµα,
ακόµα και ως συνθετικό, «Μακεδονία» αποτελεί το όχηµα µετα-
φοράς του αλυτρωτισµού, αλλά η βάση του αλυτρωτισµού των
Σκοπίων είναι ο εθνοτισµός. Θέλετε να το κατανοήσετε αυτό;

Θα σας πω ένα παράδειγµα για να δείτε αν λειτουργεί το erga
omnes. Δεν λειτουργεί erga omnes. Πώς θα ονοµάζεται ο κάτοι-
κος των Σκοπίων; Μακεδόνας. Το λένε και το διεκδικούν και το
έχει αποδεχτεί η Κυβέρνηση.

Εµείς οι κάτοικοι της Μακεδονίας πώς θα λέµε τον εαυτό µας;
Νοτιοµακεδόνες; Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Αλλά εκτός
αυτού, ο εθνοτισµός είναι η βάση του αλυτρωτισµού και ο εθνο-
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τισµός αυτός πρώτη φορά δεν εκδηλώθηκε µε τη διεκδίκηση της
ιστορίας µας. Εκδηλώθηκε «βουλγαροκίνητα». Γι’ αυτό αντιδρά-
σαµε έντονα όταν ο κ. Τσίπρας έφερε τη συµφωνία για τη Δηµο-
κρατία του Ίλιντεν, την οποία, όπως αποκαλύπτει ο κ. Ζάεφ και
δεν διαψεύδεται από την Κυβέρνηση, την είχε αποδεχθεί ο κ. Τσί-
πρας, γι’ αυτό και την έφερε στη χώρα µας.

Δεν έχω περισσότερο χρόνο να πω για αυτό το ζήτηµα, αλλά
σας λέω απλώς ότι όταν πας να κλείσεις ένα θέµα βίαια, γιατί
θες να το κλείσεις, γιατί προφανώς µπορεί να θέλεις...

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Βίαια;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Βίαια, εννοώ γρήγορα, χωρίς να

λαµβάνεις υπ’ όψιν σου διάφορα πράγµατα, χωρίς να κάνεις κου-
βέντα µε τα υπόλοιπα κόµµατα, στο πλαίσιο µυστικής διπλωµα-
τίας. Αυτά τα αποτελέσµατα θα τα βρείτε µπροστά και δεν θα τα
βρείτε εσείς µπροστά, η Ελλάδα θα τα βρει µπροστά της.

Πάω τώρα στο κυρίως νοµοσχέδιο. Αναγκαστικά τώρα, όµως,
θα πρέπει να απαντήσω σε ένα ζήτηµα που έθεσε ο κ. Τσακαλώ-
τος. Ο κ. Τσακαλώτος, αλλά και όλοι εσείς λίγο πολύ διερωτη-
θήκατε ποια είναι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας και της
Αντιπολίτευσης για τα πρωτογενή πλεονάσµατα µέχρι το 2060.
Από τώρα µέχρι το 2060 τι θα κάνετε; Μας ρωτάτε εµάς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μου θυµίζετε µια παροιµία, µια ρήση ανθρώπων που κατοικούν
πολύ χρόνο στην ύπαιθρο και όταν συζητάνε για τους µήνες λένε
«Μάρτης, Μάης» και τον Απρίλη τον πηδάνε. Ξέρετε γιατί; Γιατί
ο Απρίλης πολλές φορές επιφυλάσσει κακές ώρες, βροχές, ανέ-
µους και δεν τους συµφέρει να τον κουβεντιάζουν. Ο δικός σας
Απρίλης ξέρετε ποιος είναι; Είναι η περίοδος της διακυβέρνησής
σας υπό τον αστερισµό του asset του κ. Τσίπρα, του κ. Βαρου-
φάκη. Όµως, αυτό είχε κόστος. 

Όταν συζητάµε σήµερα για το τι µέτρα θα πάρουµε είναι γιατί
αυτή η περίοδος δηµιούργησε χρέη και υποχρεώσεις στη χώρα.
Εµφανίζεται ο κ. Ρέγκλινγκ και λέει ότι εκείνη την περίοδο προ-
κλήθηκε ζηµιά 100 δισεκατοµµυρίων και ο Βίζερ µιλάει για ζηµιά
200 δισεκατοµµυρίων. Παρεµπιπτόντως, ο Βίζερ προσθέτει θε-
τική και αποθετική ζηµιά, για να το πούµε χονδρικά, γι’ αυτό βγαί-
νουν 200 δισεκατοµµύρια. Εγώ µένω στα 100 δισεκατοµµύρια.
Αυτά τα 100 δισεκατοµµύρια είναι βάρη για την ελληνική οικονο-
µία και τον ελληνικό λαό. 

Άρα, µας ζητάτε εµάς να πούµε πώς θα διορθώσουµε την κα-
τάσταση που εσείς προκαλέσατε µε τη ζηµιά των 100 δισεκατοµ-
µυρίων. Αυτό ζητάτε. Για να ξέρει και ο κόσµος ότι αυτά που
τραβάει, τα µέτρα που µιλάµε σήµερα και που θα διαρκέσουν
µέχρι το 2060 είναι γιατί εσείς µε αυτό που κάνατε του βάλατε
στις πλάτες ένα χρέος, ένα βάρος 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Και πρέπει να ζητάτε συγγνώµη και όχι να ρωτάτε εµάς τι θα κά-
νουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε το θέµα του υπερταµείου. Γιατί το λέω αυτό; Το λέω
διότι εδώ ψευδώς αναφέρει κάτι ο κ. Τσακαλώτος. Λέει: «Μα, το
2015 το ψηφίσατε το υπερταµείο.». Δεν ψηφίσαµε το 2015 τις
αρµοδιότητες και τις εξουσίες. Αυτές ψηφίστηκαν το 2016 και
εµείς δεν τις ψηφίσαµε. Και όχι µόνο δεν τις ψηφίσαµε, αλλά από
του Βήµατος αυτού κατήγγειλα ότι η δηµιουργία και οι αρµοδιό-
τητες αυτού του υπερταµείου, όπως παρουσιάζονται, είναι µια
από τις αιτίες για τις οποίες οι ξένοι δανειστές τράβηξαν το χαλί
από την κυβέρνηση Σαµαρά, γιατί εµείς είχαµε αρνηθεί να το δώ-
σουµε. Και εσείς έρχεστε και το δίνετε. Και όχι µόνο το δίνετε,
διερωτάστε περιέργως και λέτε, µα, είναι δυνατόν, εδώ δεν είναι
υποθήκη. Εγώ τότε είχα πει ότι είναι εν δυνάµει σχηµατισµός
πτωχευτικής περιουσίας και αλίµονο αν πάνε στραβά τα πράγ-
µατα για τη χώρα. Εµείς αυτό το είχαµε αρνηθεί και το είχαµε
αποτρέψει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Όταν λέµε, όµως, τώρα ότι 25 δι-
σεκατοµµύρια από την εθνική περιουσία µπαίνουν εγγύηση για
τα χρέη της Ελλάδας, τι σηµαίνει αυτό; Αν δεν πληρωθούν, ποιος
πληρώνει τα 25 δισεκατοµµύρια; Αυτόµατα είναι πρωτοφειλέτης

µέσω αυτού του ταµείου. Πρόκειται για ένα ταµείο, όµως, που
δεν µπορεί να το ελέγξει ούτε η Κυβέρνηση, ούτε η Βουλή. Αυτό
πετύχατε και θα έπρεπε να ζητάτε συγγνώµη.

Άρα, µη µας βάζετε εµάς τέτοια ερωτήµατα. Η κατάσταση που
αντιµετωπίζει η χώρα σήµερα είναι η κατάσταση που εσείς δηµι-
ουργήσατε. Εσείς δηµιουργήσατε το τρίτο µνηµόνιο. Λέτε βγαί-
νουµε από τα µνηµόνια. Από ποια µνηµόνια βγαίνουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σταµάτη, ολο-
κληρώστε. Είµαστε στα εννιά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Από ποια µνηµόνια βγαίνουµε, κύριοι Υπουργοί; Από το τρίτο

µνηµόνιο βγαίνουµε, και εδώ συµφωνούµε και οι δύο. Εµείς λέµε
ότι υπάρχει και τέταρτο µνηµόνιο. Το τρίτο είναι εκεί που συµ-
φωνούµε και οι δύο. Υπάρχει και τέταρτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, δεν
µπορούµε να πάµε παραπάνω. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Σας θυµίζω τι έλεγε ο Πρωθυπουρ-
γός όταν ετέθη θέµα προνοµοθέτησης των µέτρων. Έλεγε ότι
αυτό είναι αντισυνταγµατικό, είναι παράνοµο. Έλεγε ότι δεν πρό-
κειται ποτέ να υπογράψει την προνοµοθέτηση µέτρων για τις
συντάξεις και το αφορολόγητο. Και δεν πρόκειται ποτέ να το
υπογράψει γιατί ταυτόχρονα θίγει το φιλότιµο του ελληνικού
λαού. 

Σε περίπου είκοσι πέντε ηµέρες, ο κ. Τσίπρας, όπως το συνη-
θίζει, υπέγραψε αυτό που έθιγε το φιλότιµο του ελληνικού λαού.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.  

Θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εξωτερικών, Οικονοµικών,
Πολιτισµού και Αθλητισµού και οι Υφυπουργοί Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων και Εξωτερικών κατέθεσαν σήµερα, 13-
6-2018, σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ του
Οµοσπονδιακού Υπουργείου Οικογένειας, Τρίτης Ηλικίας, Γυναι-
κών και Νεολαίας της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµα-
νίας και του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
της Ελληνικής Δηµοκρατίας για τη συνεργασία στον τοµέα της
νεολαίας και την προετοιµασία για την ίδρυση ενός Ελληνογερ-
µανικού Ιδρύµατος Νεολαίας.  

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Μαυρωτάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχουµε το νοµοσχέδιο µε τα τελευταία προαπαιτούµενα για

να κλείσει η τέταρτη αξιολόγηση. Έχουµε και το µεσοπρόθεσµο
2019-2022 που είναι η ακτινογραφία για το πού πάνε τα πράγ-
µατα. 

Και θα ξεκινήσω από το µεσοπρόθεσµο. Δεν ξέρω εάν το πα-
ρατηρήσατε, αλλά µε βάση το µεσοπρόθεσµο το 2021, το οποίο
είναι σηµαδιακό έτος είναι διακόσια χρόνια από το 1821, θα ξε-
περάσουµε πάλι τα διακόσια δισεκατοµµύρια ΑΕΠ. Διακόσια χρό-
νια, διακόσια δισεκατοµµύρια ΑΕΠ. Είχε ξαναγίνει βέβαια αυτό
το 2006 και τότε είχαµε πιάσει τα διακόσια δισεκατοµµύρια ΑΕΠ,
αλλά πολλά µεσολάβησαν από τότε.  

Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση πάει καλά, αλλά πάει καλά στα λάθος
νούµερα. Πάει καλά στα νούµερα του πλεονάσµατος, δεν πάει
καλά στα νούµερα της ανάπτυξης. Και δεν εννοώ τις προβλέψεις,
αλλά αυτά που πετυχαίνουµε. Γιατί όλες οι προσαρµογές του
προβλεπόµενου ρυθµού ανάπτυξης τα τελευταία χρόνια είναι
πάντα προς τα κάτω. Και για το 2018 δεν είναι εξαίρεση, από το
2,5% που ψηφίσαµε το Νοέµβριο, τώρα οι προβλέψεις µιλάνε για
περίπου 2%. 

Αντιθέτως, για τα πλεονάσµατα οι προβλέψεις πάντα ξεπερ-
νιόνται. Δηλαδή έχουµε µία υπεραπόδοση στα πλεονάσµατα και
µια υποαπόδοση στην ανάπτυξη. Όµως, τα υπέρογκα πλεονά-
σµατα, που επιδιώκονται συνήθως, αφαιρούν πόρους από την
πραγµατική οικονοµία, γιατί πολύ απλά πόροι που θα µπορούσαν
να πάνε σε επενδύσεις, παραγωγή, εµπορεύσιµα αγαθά, δου-
λειές, εξωστρέφεια, πάνε για να υπηρετήσουν ένα πολιτικό αφή-
γηµα. 

Φανταστείτε, λοιπόν, έναν αθλητή που κάνει προπόνηση για
να τρέξει σε αγώνες και από κακή εκτίµηση του προπονητή κάνει
τόσο σκληρή προπόνηση που αδειάζουν οι αποθήκες λίπους και
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υδατανθράκων και αρχίζει πλέον να καίει µυς για να παράξει
ενέργεια.  Εάν όµως, για παραγωγή ενέργειας καταναλώνεις
µυική µάζα, τότε αυτοί οι µύες σου λείπουν από την απόδοση. 

Αυτό συµβαίνει και µε τα υπερπλεονάσµατα, καίµε µυς της οι-
κονοµίας. Ακούστε λίγο και τα νούµερα: Την τετραετία του µε-
σοπρόθεσµου 2019-2022 η αύξηση του ΑΕΠ θα είναι συνολικά
11,7% σε ονοµαστικές τιµές. Δηλαδή από 189 περίπου δισεκα-
τοµµύρια, θα πάµε στα 212 δισεκατοµµύρια. 

Η αντίστοιχη αύξηση των άµεσων φόρων θα είναι 16,4%. Και
ειδικά για τα φυσικά πρόσωπα, θα είναι 28,4% µέσα σ’ αυτήν την
τετραετία. Λοιπόν, 11,7%  αύξηση του ΑΕΠ, 16,4% αύξηση των
φόρων και 28,4% αύξηση των φόρων για τα φυσικά πρόσωπα.
Έτσι δηµιουργούνται τα υπερπλεονάσµατα. Και αθροιστικά το
πρωτογενές πλεόνασµα για την τετραετία 2019-2022, θα είναι 36
δισεκατοµµύρια µεγαλύτερο από την αντίστοιχη αύξηση του
ΑΕΠ που θα είναι 22 δισεκατοµµύρια, δηλαδή τρώµε από τις
σάρκες µας. 

Όµως, τα πλεονάσµατα και τα υπερπλεονάσµατα είναι πόροι
που λείπουν από την ανάπτυξη. Ακόµα και στο business as usual
σενάριο του «πίνακα Γ» που υπάρχει στο µεσοπρόθεσµο που ξε-
κινάει από το 3,56% και πάει στο 5,19% το υπερπλεόνασµα. Θε-
ωρητικά µεν, όπως µας εξήγησε προηγουµένως και ο κ.
Τσακαλώτος, αλλά και ο κ. Χουλιαράκης, καταγεγραµµένα δε. 

Και επειδή µίλησαν οι Υπουργοί για τα υπερπλεονάσµατα που
θα δηµιουργήσουν δηµοσιονοµικό χώρο για την άσκηση της πο-
λιτικής, η διαφορά δηλαδή µε το 3,5% που είναι ο στόχος στο
παραπάνω που είναι περίπου στην  ετραετία κάπου 7,8 δισεκα-
τοµµύρια, ο πρώτος χώρος που θα δηµιουργηθεί είναι το κενό
στην τσέπη των φορολογούµενων. .

Και λέτε πως θα το χρησιµοποιήσετε αυτό όχι για να κάνετε
πολιτική µερισµατική, να δίνετε µερίσµατα. Αλλά, όταν µιλάµε για
το 2021 και το 2022, φοβάµαι ότι δεν θα σας πέφτει λόγος για
το πώς θα το χρησιµοποιήσετε αυτό, γιατί πολύ απλά, µάλλον,
δεν θα είσαστε κυβέρνηση. 

Από την τελευταία ανάλυση του Απριλίου του 2018 του Ινστι-
τούτου Πίτερσον για το χρέος προκύπτει, αφ’ ενός ότι τα υψηλά
πλεονάσµατα είναι αδιέξοδο γιατί δεν µπορούν να είναι βιώσιµα
σε µεγάλο διάστηµα, δεν υπάρχει τέτοιο ιστορικό προηγούµενο,
και από την άλλη στο θέµα του χρέους πρέπει να κοιτάµε, όχι
µόνο τον αριθµητή αλλά και τον παρονοµαστή, δηλαδή το ΑΕΠ.
Μεγαλώνοντας το ΑΕΠ, επενδύοντας δηλαδή σε εµπορεύσιµους
εξωστρεφείς κλάδους, µειώνουµε τον λόγο χρέους προς ΑΕΠ. 

Και όταν µιλάµε για ανάπτυξη, επενδύσεις, κ.λπ., µελέτες
υπάρχουν εδώ και χρόνια, Μακίνσεϊ, ΙΟΒΕ, DiaNEOsis, για τα διά-
φορα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα στα οποία πρέπει να επεν-
δύσουµε. Οι µελέτες δεν λείπουν. Η βούληση και η ικανότητα
λείπει από την Κυβέρνησή σας για να πάρει µπροστά η µηχανή,
καθώς τη φρενάρουν οι ιδεοληψίες και τα εγκατεστηµένα συµ-
φέροντα µε τα οποία γρήγορα συµφιλιωθήκατε. 

Και δεν µπορεί να µιλάτε για έξοδο από το µνηµόνιο -και µάλι-
στα καθαρή έξοδο- µόνο και µόνο για να στηρίξετε το αφήγηµά
σας, τόσο καθαρή που καταντάει γλιστερή. Ας µιλάµε καλύτερα
για βιώσιµη έξοδο από τα µνηµόνια ώστε να µην ξαναµπούµε
σούµπιτοι µόλις τελειώσει το µαξιλάρι των περίπου 20 δισεκα-
τοµµυρίων που ουσιαστικά χτίζεται. Γιατί άλλο τα επιτόκια του
1,5% που έχουµε τώρα και άλλο το 4,5% που έχει τώρα το δε-
καετές. Θα βρούµε, δηλαδή, υψηλά επιτόκια, άµα πάµε ξυπόλη-
τοι στις αγορές. Όχι, λοιπόν, επικοινωνιακές ακροβασίες, αλλά
συνετά βήµατα. 

Σχετικά µε το συνταξιοδοτικό, το οποίο είναι µεγάλο µέρος
τους νοµοσχεδίου να πούµε δυο λόγια, γιατί το νοµοσχέδιο έχει
περικοπές συντάξεων και έχει γίνει µεγάλη σπέκουλα γύρω από
αυτό. «Όχι, δεν είναι αυτό που νοµίζετε» λένε οι µεν, «σφαγή συν-
ταξιούχων» λένε οι δε. Πρέπει να κοιτάξουµε, όµως, τους συντα-
ξιούχους στα µάτια και να τους πούµε την αλήθεια, ότι µε αυτό
το ασφαλιστικό σύστηµα, που είναι αναδιανεµητικό και όχι αντα-
ποδοτικό, όταν έχουµε 1,3 εργαζοµένους µε µισθούς των 700
ευρώ για κάθε έναν συνταξιούχο, κατά µέσο όρο, το σύστηµα
δεν είναι βιώσιµο. Και οι συντάξεις όλο και θα περικόπτονται. Και
έτσι όπως πάµε, η γενιά µου, µάλλον, δεν θα πάρει ποτέ σύνταξη,
παρά τις υπέρογκες εισφορές που πληρώνει. Να τους κοιτά-

ξουµε, λοιπόν, στα µάτια τους συνταξιούχους αλλά και ολόκληρη
την κοινωνία και να πούµε την αλήθεια, ότι χωρίς επενδύσεις δεν
θα έχουµε παραγωγή, χωρίς παραγωγή δεν θα έχουµε δουλειές
και χωρίς δουλειές δεν θα έχουµε συντάξεις. Βάλτε σε αυτά και
το δηµογραφικό, βάλτε και το brain drain για να δείτε πώς επι-
δεινώνονται ακόµα περισσότερο τα πράγµατα. 

Όσα, λοιπόν, πρωτοσέλιδα υπάρχουν για ψαλίδι στις συντά-
ξεις στα περίπτερα κάθε µέρα, όσες καριέρες και να χτίστηκαν
πάνω στις πλάτες των συνταξιούχων σε τηλεπαράθυρα και πρωι-
νάδικα που κλαίνε για τις περικοπές, δηµιουργώντας τον µύθο
του συνταξιόδεντρου, ένα δέντρο που θα το ποτίζετε και θα αν-
θοφορεί συντάξεις για όλους, ειρήσθω εν παρόδω σε αυτές τις
εκποµπές πλειοδοτούσατε εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, πριν το 2015
ότι είχατε τάχα τη µαγική συνταγή. 

Όµως, κλείνοντας την τέταρτη αξιολόγηση για το τρίτο µνη-
µόνιο νοµίζω ότι οι πολίτες χρωστάνε και µια ευγνωµοσύνη στο
ΣΥΡΙΖΑ γιατί τους έχει κάνει σοφότερους, διέλυσε τις ψευδαι-
σθήσεις, όπως λέµε στα µαθηµατικά, «αναγκάστηκε να καθορίσει
το πεδίο ορισµού µέσα στο οποίο παίρνουν τιµές οι µεταβλητές
του προβλήµατος, χωρίς φανταστικές, άπειρες και ασαφείς
τιµές». Όµως, η ζηµιά που έκανε, παρασύροντας µε τον λαϊκισµό
τον κόσµο, τώρα του γυρνάει µπούµερανγκ. Γιατί ο λαϊκισµός
είναι αχόρταγος και κάποια στιγµή που δεν χορταίνει τρώει και
το χέρι που τον τάιζε µέχρι να έρθει ο επόµενος που θα τον ξα-
ναταΐσει και φτου από την αρχή.

Επιτρέψτε µου να κλείσω την οµιλία µε δυο λόγια για το σκο-
πιανό, για το µακεδονικό, που είναι στην επικαιρότητα λόγω της
επικείµενης συµφωνίας. Πρώτα απ’ όλα η συζήτηση αυτή δεν
µπορεί να γίνεται µε όρους προδοτών και πατριωτών, πλειοδο-
σίας και µειοδοσίας. Ούτε όσοι αντιδρούν στη συµφωνία είναι
ακροδεξιοί ούτε όσοι συµφωνούν είναι προδότες και εθνοµηδε-
νιστές. Και σ’ αυτό θα πρέπει να συµφωνήσουµε και να συµβάλ-
λουµε όλοι. Επιχειρήµατα πρέπει να ακούγονται και όχι
αναθέµατα. 

Περιµένουµε να δούµε το ακριβές κείµενο της συµφωνίας, το
οποίο περίπου πριν από µια ώρα άρχισε να διανέµεται στα κόµ-
µατα, για να οριστικοποιήσουµε άποψη. Η συµφωνία, όπως περι-
γράφηκε χθες, ανοίγει, κατά τη γνώµη µου, µια θετική προοπτική
που πρέπει να την εξετάσουµε προσεκτικά, µια προοπτική που
µπορεί να µας βγάλει από το τέλµα στο οποίο βουλιάζουµε είκοσι
πέντε χρόνια, έχοντας το κεφάλι µας µέσα στην άµµο. Με άλλα
λόγια, µπορεί να ανατρέψουµε ένα τετελεσµένο, αυτό το αναγνώ-
ρισης από εκατόν σαράντα χώρες της γείτονας ως σκέτο «Μακε-
δονία». 

Η συµφωνία κινείται στους βασικούς όρους της εθνικής γραµ-
µής, δηλαδή σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό,
erga omnes, για όλες τις χρήσεις δηλαδή, και αναθεώρηση του
συντάγµατος, ώστε να φύγουν οι αλυτρωτισµοί. Η υπηκοότητα
και η γλώσσα περιγράφονται ως «µακεδονική», µε κάποιους
προσδιορισµούς για να τους διαχωρίζουν από την ελληνική ιστο-
ρία και αυτό είναι το σηµείο που εγείρει και τις περισσότερες εν-
στάσεις. Μένουν προς συζήτηση και επίλυση σηµαντικά θέµατα,
όπως παραδείγµατος χάριν οι συντοµογραφίες και πολύ σηµαν-
τικό είναι τα εµπορικά σήµατα, το οποίο έχει και οικονοµικό αν-
τίκτυπο στη ζωή της βόρειας Ελλάδας. 

Η αλήθεια είναι ότι αυτή η συµφωνία δεν γράφτηκε σε λευκό
χαρτί, δεν γράφτηκε δηλαδή από την αρχή. Υπήρχαν δεδοµένα
είκοσι πέντε ετών. Εάν, λοιπόν, θεωρήσουµε αυτή τη συµφωνία
ως ευκαιρία επίλυσης και φυγής από την υπάρχουσα κατάσταση,
τότε µπορούµε να τη δούµε µε θετικό µάτι. Εάν τη θεωρήσουµε
µε βάση το µάξιµουµ των απαιτήσεων και των προσδοκιών µας,
τότε είναι αρνητική. Όµως, διαπραγµάτευση σηµαίνει και συµβι-
βασµός. Και συµβιβασµός δεν σηµαίνει ότι πετυχαίνεις πάντα το
µάξιµουµ. Μόνο σε µια άνευ όρων ήττα του αντιπάλου γίνονται
όλοι οι όροι σου αποδεκτοί. Δεν είναι αυτή η περίπτωσή µας και
δεν θα έπρεπε να είναι. 

Ούτε, λοιπόν, για κορόνες και για να πανηγυρίζουµε είναι η
συµφωνία, αλλά, κατά τη γνώµη µου, ούτε και για να την απορ-
ρίψουµε συλλήβδην, περιµένοντας µια καλύτερη στο µέλλον. Το
ελληνικό συµφέρον, κατά τη γνώµη µου, προτάσσει τη λύση του
ζητήµατος, προτάσσει την ευρωπαϊκή προοπτική της γειτονικής
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χώρας, ώστε να αποµακρυνθεί η πιθανότητα αποσταθεροποί-
ησής της και ύπαρξης ενός προτεκτοράτου, είτε τουρκικού είτε
ρωσικού είτε αλβανο-βουλγαρικού είτε µουσουλµανικού είτε οτι-
δήποτε στα βόρεια σύνορά µας. 

Δυστυχώς, όµως, οι αποφάσεις και στα εθνικά θέµατα φαίνε-
ται να µπαίνουν και αυτές στη µικροκοµµατική διελκυστίνδα και
από τους µεν και τους δε. Όµως, µε κοµµατικούς υπολογισµούς
δεν µπορούν να λυθούν τα εθνικά ζητήµατα και δεν πρέπει να
βάζουµε στη ζυγαριά, από τη µια µεριά, την επίσπευση της θη-
τείας του ΣΥΡΙΖΑ για µερικούς µήνες και από την άλλη, ένα θέµα
που δεν αφορά στους επόµενους µήνες, αλλά στις επόµενες γε-
νιές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό θα χρειαστώ ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, το τι θα κάνει ο κ. Καµµένος εµένα προσωπικά µου

είναι αδιάφορο. Αλίµονο, εάν τόσο σηµαντικά θέµατα, όπως τα
εθνικά θέµατα, τα αφήναµε πάνω του! Αλίµονο, εάν ετεροπροσ-
διοριζόµαστε και εάν περιµένουµε να δούµε τι θα κάνουν οι
ΑΝΕΛ, για να καθορίσουµε τη στάση µας. Αυτό είναι πρόβληµα
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, των ΑΝΕΛ που ο «πατριωτισµός» τους
φτάνει ως εκεί που σκουντάει φιλικά, αλλά δεν ρίχνει την Κυβέρ-
νηση. 

Εν κατακλείδι, έγινε µια διαπραγµάτευση. Η Κυβέρνηση το
έφτασε µέχρι εκεί, πέτυχε κάποια πράγµατα, όχι όλα και το ερώ-
τηµα είναι: Θα έχουµε στο µέλλον µια καλύτερη συµφωνία, εάν
απορρίψουµε αυτή; Έχουµε την πολυτέλεια του χρόνου να πε-
ριµένουµε άλλα δέκα χρόνια, για να αλλάξουν οι καταστάσεις
στην περιοχή; 

Το βασικότερο, όµως, ερώτηµα είναι, εάν θα αποφασίσουµε
µε βάση το θυµικό ή τη λογική, µε βάση τα εθνικά συµφέροντα ή
τα εθνικά πάθη, που τα πάθη, όταν οξύνονται, κάνουν γωνίες και
το αρχικό «π» µετατρέπεται σε «λ» και τότε µιλάµε για εθνικά
λάθη. Το έχουµε ζήσει πολλές φορές στο παρελθόν, τα εθνικά
πάθη να γίνονται εθνικά λάθη. Και αν αυτό γινόταν στο παρελθόν
γιατί δεν υπάρχουν ψύχραιµες φωνές παρά µόνο άναρθρες
κραυγές, πρέπει να το αποφύγουµε για το µέλλον. 

Ας σκεφθούµε, λοιπόν, το ζήτηµα µε το βλέµµα στο µέλλον και
όχι στο παρελθόν. Ποια Ελλάδα ονειρευόµαστε για τα παιδιά µας
τα επόµενα είκοσι χρόνια; Μια ευρωπαϊκή χώρα-πρωταγωνιστή
στην περιοχή που θα έχει κατακτήσει µε την οικονοµία, την παι-
δεία και τον πολιτισµό της τον περίγυρό της ή µια χώρα κλειστή
και φοβική, που θα πολεµάει µε στερεότυπα δίνοντας µόνο
µάχες οπισθοφυλακών, αρνούµενη να φύγει µπροστά; Εάν απαν-
τήσουµε σ’ αυτό το δίληµµα, τότε θα έχουµε κάνει και ένα µε-
γάλο βήµα εθνικής αυτογνωσίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας πω λίγο την εξέλιξη της

συζήτησης. Ακολουθούν τρεις συνάδελφοι Βουλευτές, ο κ. Κα-
σιδιάρης, ο κ. Μπαρµπαρούσης και ο κ. Κεγκέρογλου. Μετά είναι
ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, ο κ. Δραγασάκης. Μετά είναι
τρεις ακόµη συνάδελφοι, ο κ. Φορτσάκης, ο κ. Καµατερός και ο
κ. Γρέγος και µετά ο Υπουργός, ο κ. Κοντονής. Απλώς, θα ήθελα
να δώσουµε τον λόγο στον κ. Σπίρτζη για να παρουσιάσει µια
τροπολογία. 

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ, έχετε τον λόγο. Τοποθετηθείτε τη-
λεγραφικά, όµως, γιατί είναι πιεσµένος ο χρόνος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Τέθηκε από τους θεσµούς για µια ακόµη, αλλά τελευταία
φορά, το ζήτηµα της ελάχιστης ώρας µίσθωσης αυτοκινήτων µε
οδηγό. Η αρχική πρόταση των θεσµών περιελάµβανε ότι η πρό-
βλεψη της ελάχιστης ώρας µίσθωσης αυτοκινήτων µε οδηγό των
τριών ωρών έπρεπε να γίνει µια ώρα για την ηπειρωτική Ελλάδα
και να µηδενιστεί για τη νησιωτική. Καταλαβαίνετε όλοι τις συνέ-
πειες. Επί της ουσίας, ακύρωνε το νοµικό πλαίσιο που είχαµε στις
αστικές µεταφορές. 

Στο πλαίσιο της ολοκλήρωσης της αξιολόγησης, καταλήξαµε
σήµερα, έπειτα από διαπραγµατεύσεις, στο κείµενο που έχετε.

Η τελική συµφωνία διατηρεί το τρίωρο σε όλη την ηπειρωτική Ελ-
λάδα, στην Κρήτη και στην Εύβοια. Για τη νησιωτική Ελλάδα, επί-
σης, διατηρείται το τρίωρο, µε εξαίρεση τους µήνες από Μάιο
έως Αύγουστο, όπου η ελάχιστη ώρα µίσθωσης θα είναι τριάντα
λεπτά. 

Θα ήθελα να πω ότι οι προβλέψεις που υπάρχουν στον πρό-
σφατα ψηφισθέντα ν.4530/2018 µπορούν να καλύψουν τις στρε-
βλώσεις που δηµιουργούνται από την παραβατική συµπεριφορά
των οδηγών ενοικιαζόµενων οχηµάτων και ταυτόχρονα να εξυ-
πηρετηθούν και κάποιες ανάγκες τουριστικής κίνησης τους τέσ-
σερις µήνες της θερινής περιόδου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. Επαναλαµβάνω ότι έπονται τρεις Βουλευτές, ο κ. Δρα-
γασάκης, άλλοι τρεις Βουλευτές, ο κ. Κοντονής, άλλοι τρεις Βου-
λευτές και µετά ο κ. Ξανθός. Τη σειρά των τριών Βουλευτών θα
την κρατήσω οπωσδήποτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να το
ξέρετε. 

Ο συνάδελφος κ. Κασιδιάρης έχει τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Τις τελευταίες ώρες διαφηµίζεται µια

συµφωνία Ελλάδος-Σκοπίων, για την οποία µέχρι τώρα δεν γνω-
ρίζαµε παρά ελάχιστα πράγµατα. Εδώ και µια ώρα έχουµε πάρει
αυτό το κείµενο στα χέρια µας. Προλάβαµε και το διαβάσαµε µε
απόλυτη προσοχή. 

Μετά λόγου γνώσεως ενηµερώνω τον ελληνικό λαό πως πρό-
κειται για το πιο άθλιο, κατάπτυστο, ανθελληνικό κείµενο που
έχει κατατεθεί στη Βουλή των Ελλήνων. Και εξηγούµαι. 

Μέρος 1, άρθρο 1, παράγραφος 3: Εις ό,τι αφορά τα Σκόπια,
η ιθαγένεια είναι µακεδονική. Η επίσηµη γλώσσα είναι µακεδο-
νική. Οι κωδικοί της χώρας για όλους τους σκοπούς πλην των πι-
νακίδων στα αυτοκίνητα είναι «MK» ή «MKD», δηλαδή σκέτο
Μακεδονία. 

Η συνέχεια είναι ακόµη πιο αισχρή. Άρθρο 6, προσέξτε παρα-
καλώ. Με στόχο την ενίσχυση των φιλικών σχέσεων απαγορεύε-
ται η κάθε ενέργεια από κρατική υπηρεσία που πιθανόν να
υποδαυλίζει τον σωβινισµό και τον αναθεωρητισµό. 

Όταν η Σχολή των Ευελπίδων παρελάσει στη Θεσσαλονίκη και
οι Ευέλπιδες τραγουδούν «Μακεδονία ξακουστή, του Αλεξάν-
δρου η χώρα, που έδιωξες τους βάρβαρους και ελεύθερη είσαι
τώρα» θα απαγορεύεται και θα τους συλλαµβάνει η αστυνοµία. 

Αυτό δεν ισχύει µόνο για κρατικές υπηρεσίες και για τον
στρατό, αλλά και για ιδιωτικούς φορείς, σύµφωνα µε το επόµενο
άρθρο. Όταν ένα πολιτικό κόµµα, η Χρυσή Αυγή, κάνει µια πο-
ρεία και τραγουδάει το εµβατήριο «Μακεδονία ξακουστή», τότε
το κράτος θα επιβάλλεται να λαµβάνει αµελλητί όλα τα µέτρα
που του παρέχει ο νόµος για να τον σταµατά. Θα στέλνετε δη-
λαδή τα ΜΑΤ, για να µην λέµε το εµβατήριο, για να µην λέµε ότι
η Μακεδονία είναι ελληνική. 

Συνεχίζω. Το αίσχος αυτό έχει συνέχεια. Ο κατήφορος δεν έχει
σταµατηµό. Άρθρο 8, παράγραφος 2. Τα αγάλµατα µένουν. Αυτό
που έλεγαν ότι οι Σκοπιανοί θα ξηλώσουν τα αγάλµατα είναι
ψέµα. Τα αγάλµατα του Φιλίππου, του Μεγάλου Αλεξάνδρου που
ψευδεπίγραφα, προκλητικά και ανθελληνικά οι Σκοπιανοί έχουν
στις κεντρικές πλατείες των πόλεών τους παραµένουν. 

Τα Σκόπια, λέει το δεύτερο µέρος, θα επανεξετάσουν το κα-
θεστώς των µνηµείων και θα προβούν σε διορθωτικές ενέργειες
για να διασφαλίσουν τον σεβασµό την προαναφερόµενη κληρο-
νοµιά. Θα µείνει ο Μέγας Αλέξανδρος στα Σκόπια και θα βάλουν
κάτω ένα µικρό ταµπελάκι που θα λέει: «Είναι της ελληνιστικής
περιόδου και έχει στόχο τη φιλία µεταξύ των λαών». 

Συνεχίζω µε το άρθρο 8, παράγραφος 5. Εδώ, είναι το µεγα-
λύτερο αίσχος για το οποίο δεν είχατε πει λέξη και αποκαλύπτε-
ται σήµερα αυτή η εθνική προδοσία. Διότι µέσω αυτής της
συµφωνίας η Κυβέρνησή σας δεσµεύεται για αλλαγή των σχολι-
κών βιβλίων στην Ελλάδα. 

Άρθρο 8, παράγραφος 5: «Σύσταση ειδικής επιτροπής που θα
αναθεωρήσει οποιοδήποτε σχολικό εγχειρίδιο σε έκαστο µέρος,
ώστε κανένα σχολικό εγχειρίδιο σε χρήση τη χρονιά µετά την
υπογραφή της συµφωνίας δεν θα περιέχει αναθεωρητικές ανα-
φορές». Και πώς θα λέµε στα σχολικά µας βιβλία ότι ο Παύλος
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Μελάς θυσιάστηκε για να διώξουµε τους κοµιτατζήδες από τη
Μακεδονία; Θέλετε να σβήσετε την ιστορία. Θέλετε να σβήσετε
την παράδοση. 

Αυτή η συµφωνία είναι κατάπτυστη. Είναι ένα αίσχος. Είναι ένα
κείµενο, το οποίο προσβάλλει την Ελλάδα. Ο ελληνικός λαός θα
το κάψει. Η ιστορία µας θα το κάψει. Οι νεκροί της µάχης του
Κιλκίς-Λαχανά, οι µακεδονικές φάλαγγες που έφτασαν τον ελλη-
νικό πολιτισµό µέχρι τα βάθη της Ασίας, ο Εµµανουήλ Παππάς
που θυσίασε τα πάντα για την απελευθέρωση της Μακεδονίας,
όλοι οι ήρωες που το αίµα τους είναι ένα ποτάµι και έχει γράψει
µε χρυσά ελληνικά γράµµατα στις σελίδες της ιστορίας τη λέξη
Μακεδονία, η ανάµνηση όλων αυτών και σύσσωµος ο ελληνικός
λαός θα στείλουν στον κάλαθο των αχρήστων της ιστορίας αυτήν
την κατάπτυστη και προδοτική συµφωνία. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά στους πολιτικούς παράγοντες
οι οποίοι στηρίζουν αυτήν την Κυβέρνηση, αν ο Καµµένος –ας
πούµε- ήταν άντρας, τότε θα είχε ρίξει την Κυβέρνηση. Πολύ
απλά, θα είχε κάνει άρση της εµπιστοσύνης, θα έριχνε την Κυ-
βέρνηση και θα έληγε αυτή η εθνική προδοσία. Αν ο Παυλόπου-
λος ήταν άντρας, θα είχε παραιτηθεί και θα είχαµε εκλογές και
θα είχε τελειώσει όλη αυτή η δήθεν διαπραγµάτευση που για
εµάς και για την απόλυτη πλειοψηφία των Ελλήνων είναι µια αι-
σχρή ενέργεια προδοτική µε µοναδικό στόχο τη διαγραφή της
ελληνικής ιστορίας και την παράδοση ιερών και οσίων στους
προαιώνιους εχθρούς του ελληνισµού. 

Η Χρυσή Αυγή ζητάει κάτι ξεκάθαρα. Αν η Χρυσή Αυγή ήταν
σήµερα Κυβέρνηση στην Ελλάδα, θα έκανε το αυτονόητο. Διότι
έχουµε εξηγήσει ποια είναι η άποψή µας και η θέση µας για την
εξωτερική πολιτική: Καµµία άρση του βέτο. Μέσω της αρνησικυ-
ρίας της Ελλάδος, τα Σκόπια δεν θα προχωρούσαν σε καµµία συ-
ζήτηση µε το ΝΑΤΟ. Εν συνεχεία, οι φυγόκεντρες τάσεις εντός
αυτού του κρατιδίου, µεταξύ Σλάβων και Αλβανών -γιατί είδαµε
Σκοπιανούς ανθέλληνες εθνικιστές Σλάβους να σπάνε στο ξύλο
την Υπουργό του Ζάεφ, η οποία φωτογραφίζονταν χθες γι’ αυτήν
την κατάπτυστη συµφωνία- θα οδηγούσαν σε εµφύλιο πόλεµο
αυτό το κρατίδιο. Επί της ουσίας, θα είχαµε διάλυση των Σκοπίων
και θα µπορούσε η Ελλάδα ως εγγυήτρια δύναµη, ως δύναµη
σταθερότητας στη χερσόνησο του Αίµου να εισέλθει µε στρατό
στα Σκόπια, να γίνει πράξη αυτό που δεν έγινε τον Οκτώβριο του
1912, όταν ο Ελληνικός Στρατός βάδισε εν τέλει προς Θεσσαλο-
νίκη και άφησε σκλαβωµένο το ελληνικό Μοναστήρι των χιλιάδων
Ελλήνων, αυτό που δεν έγινε τη δεκαετία του ’90 µε την πρόταση
Μιλόσεβιτς προς την ελληνική Κυβέρνηση να διαµοιραστούν τα
Σκόπια µεταξύ Ελλάδος-Σερβίας. 

Αυτό θα γίνει, όταν η Χρυσή Αυγή, όταν το εθνικιστικό κίνηµα
θα κυριαρχήσει στην Ελλάδα. Τότε, θα θαφτούν όλες αυτές οι
πολιτικές του ενδοτισµού και της εθνικής µειοδοσίας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφος κ. Μπαρµπαρούσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Είµαστε εδώ για ένα νοµοσχέδιο που τονίζει την κοινωνική πο-
λιτική της Αριστεράς και της προόδου. Τι ακριβώς όµως να
πούµε γι’ αυτό το έκτρωµα. Πρόκειται για εκατόν είκοσι ένα
άρθρα χωρισµένα σε έντεκα τµήµατα. Σε ελεύθερη µετάφραση,
πρόκειται για ένα συνονθύλευµα άσχετων µεταξύ τους διατά-
ξεων ή ακόµη καλύτερα για ένα τσουνάµι δεκάδων µέτρων τρό-
µου άµεσης εφαρµογής. 

Πρόκειται για µέτρα που αφορούν και πάλι σχεδόν στο σύνολο
των Ελλήνων, στα οποία µεταξύ άλλων περιλαµβάνονται και άλλη
µείωση των συντάξεων, επιπλέον µείωση του αφορολογήτου, κα-
τάργηση του ΕΚΑΣ, κατάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά,
επίσπευση των ηλεκτρονικών κατασχέσεων και τη µονιµοποίηση-
διαιώνιση του ΕΝΦΙΑ, αλλά κυρίως πρωτογενή πλεονάσµατα µα-
µούθ που σηµαίνουν σκληρή δηµοσιονοµική πολιτική σε όλα τα
επίπεδα.

Όµως η κοινωνική πολιτική της Αριστεράς για µια ακόµη φορά
κρύβει όλα τα αρνητικά κι έρχεται να χρυσώσει το χάπι παρου-
σιάζοντας το µεσοπρόθεσµο ως την έξοδο της χώρας από το

µνηµόνιο. Το µεσοπρόθεσµο θα φέρει την ανάπτυξη. Θα βγούµε
πλέον στις αγορές. Προβλέπονται υψηλά πρωτογενή πλεονά-
σµατα, ταχεία αποκλιµάκωση της ανεργίας και δηµοσιονοµικός
χώρος για µείωση της φορολογίας. Και όλα αυτά θα επιτευχθούν
µέσα από την εξαθλίωση των συνθηκών διαβίωσης του ελληνικού
λαού. 

Ξέρετε κάτι; Και αυτό το πολυνοµοσχέδιο είναι µια πιστή και
θλιβερή συνέχεια των προηγούµενων µνηµονιακών πρακτικών,
χωρίς καµµιά προοπτική πραγµατικής ανάπτυξης. Για µια ακόµη
φορά επιβεβαιώνετε την καταστροφική και ανθελληνική σας πο-
λιτική, που στόχο έχει τη διάλυση της εθνικής µας κυριαρχίας. 

Βέβαια από χθες το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο πέρασε σε δεύ-
τερη µοίρα. Από χθες όλοι οι Έλληνες σε όλον τον κόσµο ασχο-
λούνται µε το µακεδονικό. Όπου και να πας, σε χωριά, σε πόλεις,
σε καφενεία, ακούς ένα πράγµα: «Είναι προδότες, είναι προδό-
τες, είναι προδότες». 

Όχι, κύριοι, δεν είναι προδότες. Είναι απάτριδες. Κι ένας άπα-
τρις δεν γίνεται να είναι και προδότης. Είναι κάτι σαν το Τζέισον
που φέραν κι εδώ µέσα ή πιο σωστά κάτι σαν τη «δηµιουργική
ασάφεια» που έλεγε και το Γιάνης µε το ένα «ν». Αυτό είναι, ένα
ασαφές πράγµα που δεν έχουν κανέναν ενδοιασµό και κανένα
πρόβληµα να ξεπουλήσουν και να δώσουν τα πάντα. 

Ειδικά µάλιστα αν αυτό προβλέπει και την αύξηση στους τρα-
πεζικούς λογαριασµούς αυτών που υπογράφουν. Γιατί πιστεύω
ότι όλες οι διαπραγµατεύσεις που γίνονταν τον τελευταίο καιρό
ήταν στο πόσο θα µεγαλώσει ο τραπεζικός λογαριασµός αυτών
που θα βάλουν την υπογραφή. Δεν εξηγείται αλλιώς. Τι σόι δια-
πραγµατεύσεις κάναµε, αφού συµφωνήσαµε να τους δώσουµε
το όνοµα, αλλά και το δικαίωµα να µιλάνε τη µακεδονική γλώσσα; 

Αλήθεια, στη γλώσσα τους, αυτή τη µακεδονική που θα µιλάνε,
οι λέξεις Μακεδονία, Φίλιππος, Αριστοτέλης, Αλέξανδρος, τι ση-
µαίνουν; Έχω ακούσει πολλά τρελά τον τελευταίο καιρό για το
συγκεκριµένο θέµα, όπως ότι οι αρχαίοι Μακεδόνες δεν ήταν Έλ-
ληνες, αλλά ήταν αυτοί που κατέκτησαν τους Έλληνες. Σε λίγο
οι ινστρούχτορες της Αριστεράς θα µας πουν ότι δεν ήταν Έλ-
ληνες και οι Αθηναίοι, οι Σπαρτιάτες και οι Θηβαίοι, επειδή κι
αυτοί στην αρχαιότητα συνήθιζαν να πολεµούν µεταξύ τους. 

Ό,τι δεν κατάφεραν οι ληστοσυµµορίτες στον συµµοριτοπό-
λεµο µε τα όπλα, θα το καταφέρουν τώρα οι απόγονοί τους, γιατί
ο ευκολόπιστος ελληνικός λαός επέλεξε να τον κυβερνήσουν
απάτριδες και ανθέλληνες, επειδή µόνο και µόνο τους υποσχέ-
θηκαν ότι δεν θα πληρώνουν ΕΝΦΙΑ και διόδια. Φυσικά και ΕΝΦΙΑ
θα πληρώσουν και διόδια θα πληρώσουν και τη Μακεδονία θα
χάσουν.

Βέβαια, τώρα αν κυκλοφορήσεις έξω στα καφενεία στα χωριά,
θα σου πουν: «Εγώ δεν τους ψήφισα. Όχι εγώ, ο άλλος. Όχι ο
άλλος, ο παράλλος». Όλοι τους ψηφίσατε και είστε όλοι υπεύ-
θυνοι για ό,τι βιώνουµε και ό,τι µας συµβαίνει. Και είµαι σίγουρος
ότι στις επόµενες εκλογές, όταν γίνουν, ο υποψιασµένος πλέον
ελληνικός λαός, θα αποφασίσει να τον κυβερνήσει και ο «Mr.
Bean». Και ζητώ συγγνώµη, γιατί δεν θέλω να προσβάλω τον Ρό-
ουαν Άτκινσον. 

Μακάρι να διαψευστώ και µακάρι να γίνει κάτι και ο ελληνικός
λαός να αντιδράσει πραγµατικά. Γιατί η αλήθεια είναι ότι εδώ
που φτάσαµε δεν έχουµε να χάσουµε τίποτα περισσότερο από
τις αλυσίδες στα χέρια. Ή θα αντισταθούµε όλοι µαζί στο ξεπού-
ληµα της πατρίδας µας και της ιστορίας µας και θα προσπαθή-
σουµε όλοι µαζί να πάρουµε την πατρίδα µας πίσω ή θα χαθούµε
µια για πάντα στις πατρίδες των άλλων.

Καλούµε τον ελληνικό λαό την Παρασκευή στις δέκα το πρωί
έξω από τη Βουλή ακοµµάτιστα, µόνο µε ελληνικές σηµαίες να
αντισταθούµε στο ξεπούληµα της πατρίδας µας και της ιστορίας
µας. Στον ουρανό δεν υπάρχουν δύο ήλιοι. Έτσι και στη γη δεν
γίνεται να υπάρξουν δύο Μακεδονίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο κ. Κεγκέρογλου έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο µε τα
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προαπαιτούµενα, αλλά και µε το µεσοπρόθεσµο µέχρι το 2022,
που αποκαλύπτει µε τη γλώσσα των αριθµών, αλλά και όσα απο-
τυπώνονται µέσα στα άρθρα, ότι το αφήγηµα της καθαρής εξό-
δου είναι ένα µύθευµα. Όχι µόνο µένουν όλες οι δεσµεύσεις για
την Ελλάδα και οι υποχρεώσεις για τους πολίτες, αλλά αυξάνον-
ται κιόλας, λόγω µη χρηµατοδότησης. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να ωραιοποιήσει τα πράγµατα. Ακού-
γονται θαυµαστές κουβέντες από τους συναδέλφους εδώ, µε τα
non paper που τους έχουν δώσει για να µιλάνε και να φτιάχνουν
τους λόγους τους. 

Πρωτογενή πλεονάσµατα µέχρι το 2022. Ήταν 3,5%, θεσµο-
θετηµένο. Επανανοµοθετείται. Βέβαια, νοµοθετείται και θεωρη-
τικά λέει ότι θα φτάσει στο 5,19% το 2022, αν εφαρµοστεί το
σύνολο της πολιτικής, που δεν λέει ότι δεν εφαρµόζεται. Αθροι-
στικά τα πλεονάσµατα 2016-2022 είναι 58 δισεκατοµµύρια περί-
που, από τα οποία τα 18 περίπου είναι υπερπλεόνασµα. Αυτοί οι
στόχοι είναι καθαρά µονεταριστικοί. 

Νοµίζω ότι άνετα µπορείτε, κύριε Δραγασάκη, µετά τη θητεία
σας ως Υπουργός Οικονοµικών της Ελλάδας, να είστε σύµβου-
λος στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Θα σας πάρουν ως επικε-
φαλής αυτής της οµάδας, η οποία αυτούς τους στόχους και
αυτές τις µεθόδους χρησιµοποιεί για να στύψει κάθε Έλληνα,
για να πάρει έστω και το ένα ευρώ που έχει στην τσέπη του, προ-
κειµένου να ικανοποιήσει αυτά τα υπερπλεονάσµατα. 

Εκτός από τις φορολογικές αυξήσεις κατά 2 δισεκατοµµύρια,
έχουµε µειώσεις στις συντάξεις 2.882.000.000 ευρώ, 2,88. Μέχρι
τώρα ξέραµε ότι ήταν 1% του ΑΕΠ οι περικοπές συντάξεων και
η Κυβέρνηση οφείλει να µας εξηγήσει από πού είναι η διαφορά.
Τι έχετε στοχοποιήσει για να πιάσετε τα 2,88; 

Άρα, λοιπόν, δεν µιλάµε µόνο για διάψευση της καθαρής εξό-
δου. Δεν υπάρχει καν έξοδος, ούτε ακανθώδης. Υπάρχει µόνο
έξοδος των δανειστών, των εταίρων, που φεύγουν από την υπο-
χρέωση να στηρίζουν τη χώρα µας. 

Την απώλεια της φθηνής χρηµατοδότησης προσπαθείτε να
την καλύψετε αντικαθιστώντας τη χρηµατοδότηση αυτή µε εσω-
τερικό δανεισµό. «Σκουπίζετε» τα αποθεµατικά του δηµοσίου,
όλων των οργανισµών και µε το «σάρωµα» αυτό, το αποτέλεσµα
θα είναι να «στεγνώσουν» οι καταθέσεις στις τράπεζες, να «στε-
γνώσει» η ρευστότητα στην αγορά. Μ’ αυτόν τον τρόπο καθηλώ-
νετε την ανάπτυξη, την όποια προοπτική και πιστεύω ότι το 1,8
δεν θα επιτευχθεί και στερείτε τους οργανισµούς του δηµοσίου
από την άσκηση ενεργών πολιτικών. 

Συγκεκριµένα, ο ΕΛΓΑ ήδη έχει αρχίσει και δίνει µόνο το 70%
ως προκαταβολή για τις αποζηµιώσεις, γιατί ήδη έχετε πάρει τα
αποθεµατικά 50 εκατοµµυρίων το προηγούµενο διάστηµα και
τώρα τού δεσµεύσατε τα υπόλοιπα. Αρπάζετε ακόµα και τα απο-
θεµατικά των δήµων που προέρχονται από ανταποδοτικά τέλη.
Τα πληρώνουν οι δηµότες, αλλά µένουν χωρίς τις υπηρεσίες
τους, γιατί αδυνατούν οι δήµοι να εκτελέσουν, όταν τους παίρ-
νετε αυτά τα ποσά.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πει ότι αυτό το
µοντέλο που ακολουθείτε δεν βγαίνει και πρέπει να ανατραπεί
µε µια άλλη πολιτική, µε ένα διαφορετικό σχέδιο, µε βιώσιµες πο-
λιτικές για την Ελλάδα. Μα, αν αρχίσει η µια χώρα να εισβάλει
στην άλλη στα Βαλκάνια, δεν θα ξεσπάσει µια τεράστια πυρκαγιά
που θα κάψει τα πάντα;

Πρέπει να γίνει κατανοητό στους πολίτες ότι το κλείσιµο του
µατιού που κάνετε για τις συντάξεις δεν υπάρχει, δεν υφίσταται,
παρά µόνο αν καταργηθεί ο νόµος Κατρούγκαλου, παρά µόνο αν
διασφαλίσουµε τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού συστήµατος,
παρά µόνο αν αλλάξουµε λογική και πολιτική. Διαφορετικά δεν
µπορεί να υπάρξει αποτέλεσµα, σε σχέση µε την επιδίωξη να µην
γίνουν αυτές οι περικοπές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επειδή αναφέρθηκαν πολλοί συνάδελφοι για περικοπές 40
και 50 δισεκατοµµυρίων, σας λέω το εξής. Μέχρι το 2015 -και το
λέει το ολιστικό- οι περικοπές ήταν 6,5% του ΑΕΠ σε περιόδους
ελλειµµάτων και το τονίζω αυτό. Προβλέπει το ολιστικό ότι θα
έχουµε άλλο 4,5% του ΑΕΠ σε περιόδους όχι απλά πλεονασµά-
των, αλλά υπερ-πλεονασµάτων. Αυτή είναι µια µεγάλη διαφορά,

κύριοι. Οι περικοπές παλαιότερα γίνονταν για να σταθούν στα
πόδια τους τα ταµεία και να µπορούν να πληρώσουν συντάξεις,
ενώ τώρα γίνονται για να κάνετε κοµπόδεµα και να δηµιουργή-
σετε µόνιµους επιδοµατούχους. Αυτό κάνετε, τίποτε άλλο.

Εδώ θυµήθηκα ότι κατηγορούσατε τον νόµο του Ανδρέα Λο-
βέρδου, τον ν.3863/10, λέγοντας ότι δεν εγγυόταν τις συντάξεις.
Ναι, δεν έλεγε ρητά ότι εγγυώνται οι συντάξεις. Τώρα νοµοθε-
τείτε ότι ο προϋπολογισµός πληρώνει συντάξεις µόνο µέχρι το
4%. Αυτό τι είναι; Μόνο η βασική σύνταξη των 346 ή 384 ευρώ
κατά περίπτωση. Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µην κοροϊ-
δεύετε άλλο τον κόσµο, µην κοροϊδεύετε άλλο και τους ίδιους
σας τους Βουλευτές.

Θα πρέπει να δούµε και το θέµα των εγγυήσεων, δηλαδή ότι
είναι πραγµατικά τραγικό να εκχωρείτε 25 δισεκατοµµύρια περι-
ουσία. Και βέβαια, έχετε φλοµώσει τους πολίτες στα ψέµατα κα-
τηγορώντας εµάς ενώ τώρα βάζετε όλους τους Έλληνες στη
µέγγενη. Ή θα πληρώνουν υψηλούς φόρους και αβάσταχτες ει-
σφορές ή θα χαθεί η δηµόσια περιουσία. Βέβαια, µε την Κυβέρ-
νηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ενδέχεται να συµβούν και τα δύο
ταυτόχρονα, και υψηλοί φόροι και η απώλεια της δηµόσιας πε-
ριουσίας των 25 δισεκατοµµυρίων.

Εξάλλου έχετε πει πολλά. Ο κ. Τσακαλώτος, που δεν είναι στην
Αίθουσα τώρα, είχε πει ότι θα παραιτούνταν αν µειωνόταν το
αφορολόγητο. Το είπε; Ναι. Ο κ. Κατρούγκαλος θα παραιτούν-
ταν, λέει, αν µειώνονταν οι συντάξεις. Το είπε; Ναι. Ο κ. Καµµένος
θα παραιτούνταν, αν υπήρχε το όνοµα «Μακεδονία» στο Σκο-
πιανό. Ο δε Πρωθυπουργός; Θα είχε στείλει την παραίτησή του,
λέει, αµέσως εάν ψήφιζε νέο µνηµόνιο. 

Έχετε φλοµώσει τον κόσµο στα ψέµατα, το ξαναλέω. Δεν
έχετε ούτε λόγο ούτε τσίπα ούτε µπέσα. Είστε πλήρως αναξιό-
πιστοι. Δεν µπορείτε, λοιπόν, να µας πείσετε για τίποτα από αυτά
τα οποία είναι µόνο λόγια του αέρα, αλλά στην πράξη δυστυχώς
οδηγούν σε νέα αδιέξοδα τη χώρα.

Καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο µε τα προαπαιτούµενα,
γιατί πραγµατικά δηµιουργεί νέα δεινά στη χώρα, στον τόπο,
στους πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως κ. Ιωάννης Δραγασάκης
έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, η
συζήτηση είναι λογικό να επισκιάζεται από τις εξελίξεις σχετικά
µε το µακεδονικό, όχι αδικαιολόγητα νοµίζω. Είναι ένα πρόβληµα
το οποίο κουβαλάµε άλυτο πάρα πολλά χρόνια.

Εγώ θα ήθελα να σηµειώσω ότι εκείνο που προέχει αυτήν τη
στιγµή είναι, µέσω αυτού του προβλήµατος, να συνειδητοποι-
ήσουµε ότι κρίνεται µε ποια κριτήρια θέλουµε να προχωρήσουµε
στο µέλλον, δηλαδή ποια Ελλάδα θέλουµε. Πώς βρίσκουµε ότι
στην εποχή µας µπορούµε να διασφαλίσουµε τα εθνικά µας συµ-
φέροντα; Με µια πολιτική µιας περίκλειστης Ελλάδας, που µέ-
νουµε κλεισµένοι στο καβούκι µας; Ή µε µια Ελλάδα η οποία
προσπαθεί να παίξει έναν ευρύτερο ρόλο στα Βαλκάνια, µε ένα
σχέδιο, όπως έχουµε πει, βαλκανικής συν-ανάπτυξης; Τα λιµάνια
µας, οι δρόµοι µας, οι υποδοµές µας να είναι υποδοµές ευρύτε-
ρης χρήσης. 

Πώς θέλουµε να πορευτούµε; Εισβάλλοντας, όπως είπε ο κ.
Κασιδιάρης, στη γειτονική χώρα; Ακούσατε θράσος; Ακούσατε
την ηχώ της κυπριακής τραγωδίας εδώ µέσα απόψε; Να εισβά-
λουµε, λέει.

Και λέγονται µέσα στην Αίθουσα αυτά. Η ευθύνη δεν αφορά
στη Χρυσή Αυγή. Η ευθύνη αφορά εκείνες τις δυνάµεις, όπως τη
Νέα Δηµοκρατία, οι οποίες δίνουν άλλοθι και νοµιµοποίηση σε
αυτές τις επικίνδυνες απόψεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το πρώτο, λοιπόν, ερώτηµα είναι κοιτώντας το σηµερινό

κόσµο, πώς θα πορευτούµε. Το δεύτερο ερώτηµα είναι τι θα γίνει
αν δεν υπάρξει συµφωνία. Αυτήν τη στιγµή η FYROM δεν λέγεται
FYROM στο εξωτερικό. Λέγεται Μακεδονία. Σε όποιο διεθνές
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forum πάµε, σε όποιο συνέδριο πάµε, παντού η πινακίδα γράφει
Μακεδονία. Μπορούµε να ανατρέψουµε αυτήν την αρνητική πα-
ράδοση που έχουµε κληρονοµήσει; 

Έχουµε µία ευκαιρία. Να την αξιοποιήσουµε. Αν απορριφθεί
αυτή η ευκαιρία, το ερώτηµα είναι ποια θα είναι η προοπτική,
εκτός της λύσης του Κασιδιάρη που είναι ο πόλεµος; Ποια θα
είναι η προοπτική; Η προοπτική θα είναι η χώρα αυτή να ονοµά-
ζεται Μακεδονία. Η προοπτική θα είναι κάποιες άλλες χώρες, όχι
φιλικές προς εµάς, να ασκούν επιρροή και στη γειτονική χώρα
και ευρύτερα στα Βαλκάνια.

Πάρτε ένα παράδειγµα. Τι γράφει σήµερα ο διεθνής τύπος; Ο
διεθνής τύπος σήµερα γράφει το εξής: «Η Μακεδονία αποφασίζει
να αλλάξει όνοµα». 

Άλλο ερώτηµα είναι εάν η κατ’ αρχάς συµφωνία είναι τόσο
κακή για την Ελλάδα, γιατί την απορρίπτει ο Πρόεδρος της γει-
τονικής χώρας;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Γιατί αυτός είναι µουρλός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Γιατί είναι µουρλός.
Ωραία. Άρα έχουµε µουρλούς και εκεί και εδώ, κύριε Σταµάτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ας υπάρξει λοιπόν ένα µέτωπο λογικής, ένα µέτωπο προοδευ-

τικό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Αυτός είναι ακραίος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Εµείς κατανοούµε
την ευαισθησία των ανθρώπων, κατανοούµε ότι για ορισµένους
είναι θέµα ταυτοτικό και ακριβώς γι’ αυτό πιστεύουµε ότι χρει-
άζεται µία νηφάλια συζήτηση. Αυτήν τη συζήτηση θα την κά-
νουµε.

Όµως, υπάρχουν πάρα πολλά θέµατα στα οποία ήθελα να το-
ποθετηθώ και λόγω της ιδιότητάς µου. Βέβαια, ο χρόνος δεν το
επιτρέπει. Θα περιοριστώ σε ορισµένα που τα θεωρώ κρίσιµα. 

Βγαίνουµε από τα µνηµόνια, αλλά βγαίνουµε σε ένα διεθνές
περιβάλλον εντεινόµενης αβεβαιότητας. Θέλω αυτό να είναι
σαφές. Το είπε νοµίζω πριν και ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Χου-
λιαράκης. Είναι κίνδυνοι και οικονοµικοί και γεωπολιτικοί. Προ-
χτές στην Ιταλία υπήρξε µία πολιτική αβεβαιότητα και αµέσως
είδαµε τι έγινε µε τα spreads, τα οµόλογα κ.λπ.. 

Πώς, λοιπόν, θα θωρακίσουµε την έξοδό µας; Αυτό θα έπρεπε
να το συζητάµε εδώ µέσα σοβαρά. Η Κυβέρνηση και οι ευρωπαϊ-
κοί θεσµοί έχουµε µία συµφωνία από πέρυσι. Θα θωρακίσουµε
την έξοδο, δηµιουργώντας ταµειακά αποθέµατα, δηλαδή θα βά-
λουµε στην άκρη κάποια χρήµατα, ούτως ώστε, αφού βγούµε
από τα µνηµόνια, αν έχουµε µία ανάγκη και οι διεθνείς αγορές
δεν είναι σε κατάσταση ώστε να µπορούµε να δανειστούµε, τότε
θα έχουµε αυτό το απόθεµα, το ταµείο, από το οποίο θα πά-
ρουµε χρήµατα και δεν θα χρειαστεί να ξαναπάµε πίσω για µνη-
µόνια. 

Όσοι αρνούνται αυτό το ταµειακό απόθεµα, σηµαίνει ότι στο
µυαλό τους έχουν πως αν κάτι συµβεί θα πάµε να υπογράψουµε
ξανά µνηµόνια. Είναι πραγµατικά θλιβερό, που ακούγονται αυτές
οι απόψεις και εκτός, αλλά και εντός της Αίθουσας αυτής. 

Θα ήθελα όµως εγώ να προχωρήσω από τον συλλογισµό σε
ένα δεύτερο επίπεδο. Ας υποθέσουµε ότι η Ελλάδα δανείζεται
από τις αγορές και δεν έχουµε πρόβληµα. Ας υποθέσουµε ότι εί-
µαστε εκεί που είναι σήµερα η Ιρλανδία. Με τι επιτόκιο δανείζεται
η Ιρλανδία; Με 1%. Χρειάζεται η Ιρλανδία να έχει ταµειακά απο-
θέµατα; Η Ιρλανδία δηµιουργεί ταµειακά αποθέµατα. 

Ο ΟΟΣΑ συστήνει σε όλες τις χώρες να δηµιουργήσουν ταµει-
ακά αποθέµατα. Γιατί; Διότι ζούµε σε έναν κόσµο µε αβεβαιότη-
τες. Όποια χώρα λοιπόν, θέλει να θωρακίσει την ανεξαρτησία
της, την κυριαρχία της, την αξιοπρέπειά της, θα πρέπει να έχει
ένα απόθεµα ασφαλείας, ακόµα και αν µπορεί να δανείζεται από
τις αγορές. 

Μου έκανε εντύπωση να ακούω τον κ. Βενιζέλο να χαρακτηρί-
ζει «αιχµαλωσία της χώρας» το ότι δηµιουργούµε αυτό το από-
θεµα, µε τη βοήθεια και σύµφωνη γνώµη των εταίρων. Θα πει
κανείς: Μήπως, εφόσον είµαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν
χρειάζεται αυτό;

Πρώτον, ήδη είπα ότι και η Ιρλανδία δηµιουργεί και η Πορτο-

γαλία έχει. Γιατί; Διότι, δυστυχώς, η Ευρώπη στην οποία συµµε-
τέχουµε δεν έχει ακόµα εκείνα τα συλλογικά εργαλεία να προ-
στατεύσει τις χώρες της. Δεν υπάρχει στην Ευρώπη ο δανειστής
ύστατης ανάγκης.

Αυτό το ταµείο, λοιπόν, που δηµιουργούµε για την έκτακτη θω-
ράκιση, στη δική µας αντίληψη πρέπει να είναι ένας µόνιµος θε-
σµός, να υπάρχει ως ασπίδα προστασίας για το µέλλον, για ό,τι
θα συµβεί. Στοιχίζει αυτό; Βεβαίως, στοιχίζει, αλλά ποια είναι η
άλλη λύση; Η άλλη λύση είναι µνηµόνια και ξανά µνηµόνια.

Λυπάµαι που στο θέµα αυτό, ένας θεσµός θα έπρεπε να πρω-
τοστατεί σε αυτά τα οποία εγώ λέω, η Τράπεζα της Ελλάδας, δεν
βοήθησε στο να κατανοηθεί το θέµα αυτό, εµµένοντας σε µια
άποψη η οποία συζητήθηκε, απορρίφθηκε, δεν υπήρχε στο τρα-
πέζι.

Τρίτο θέµα: Ακούω πολλούς -άκουσα και πριν τον κ. Κεγκέρο-
γλου- σε ένα µοτίβο, ότι η Κυβέρνηση αυτή δεσµεύει τη δηµόσια
περιουσία της χώρας για ενενήντα, για εκατό χρόνια κ.λπ..

Τι παραλάβαµε, κυρίες και κύριοι, στον τοµέα αυτόν; Τι δέ-
σµευση αναλάβαµε από την παράταξη του κ. Κεγκέρογλου και
την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας που κυβερνούσαν; Τα
έχετε ξεχάσει; Τα έχετε λησµονήσει;

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι στο πρώτο µνηµόνιο είχατε αναλάβει
τη δέσµευση να ιδιωτικοποιήσετε 50 δισεκατοµµύρια. Είχατε
αναλάβει την υποχρέωση µέχρι το 2015 να πουλήσετε τόση πε-
ριουσία, ώστε να εισπραχθούν 50 δισεκατοµµύρια, πράγµα βε-
βαίως αδύνατο. Θα έπρεπε να πουληθεί και ο Παρθενώνας, όπως
λέγαµε τότε!

Το δεύτερο µνηµόνιο τι είπε; Το δεύτερο µνηµόνιο είπε να γίνει
το ίδιο, αλλά σε έναν ορίζοντα µέχρι το 2020.

Εµείς, λοιπόν, κληρονοµήσαµε από εσάς µία καταστροφική
πολιτική που απαιτούσε να πωληθεί το σύµπαν σε τιµές διαλυτι-
κές, σε τιµές ευτελιστικές. Μπορέσαµε να ανατρέψουµε την πο-
λιτική σας; Ως έναν βαθµό το µπορέσαµε. Αποφύγαµε την
εκποίηση για να εισπραχθούν τα 50 δισεκατοµµύρια και αντί
αυτού δηµιουργήθηκε ένα ταµείο, το οποίο θα αξιοποιήσει την
περιουσία. Από ό,τι εισπραχθεί είτε από µερίσµατα, είτε αργό-
τερα από µερική εκποίηση, πώληση, είτε µε οποιονδήποτε άλλο
τρόπο, το 50% θα πηγαίνει στο χρέος και το 50% θα πηγαίνει στις
επενδύσεις. Έχετε το θράσος να έρχεστε εδώ, επενδύοντας στη
λήθη, στο ότι ο κόσµος ξέχασε ίσως τι είχε συµβεί και λέτε όλα
αυτά σήµερα;

Βεβαίως, αυτό το ταµείο ήταν προϊόν συµβιβασµού. Δεν θα το
κάναµε έτσι, αν ήµασταν µόνοι µας, αλλά έχοντας πίσω µας τον
κ. Σόιµπλε να λέει ότι «για µένα η Ελλάδα έχει συνέχεια και επο-
µένως, οι δεσµεύσεις των προηγούµενων αφορούν και εσάς»,
µπορέσαµε -και µε τη βοήθεια τότε του Γάλλου Προέδρου και µε
τη βοήθεια του Ιταλού Πρωθυπουργού- και αποτρέψαµε αυτό το
οποίο θα συνέβαινε.

Άκουσα χθες, επίσης –κι αυτό δείχνει ότι η Αντιπολίτευση, ίσως
βλέπει ότι δεν έχει επιχειρήµατα, βλέπει ότι βγαίνουµε από τα
µνηµόνια, βλέπει ότι η ώρα της αλήθειας φτάνει- τον Αρχηγό της
Νέας Δηµοκρατίας να λέει κάποια απίθανα πράγµατα και να εκ-
πέµπει και απειλές µάλιστα, για τις ευθύνες ως προς τις τράπε-
ζες. Λέει ότι φταίµε εµείς που απαξιώθηκαν οι τιµές των µετοχών
των τραπεζών.

Βλέπω εδώ τον κ. Σταϊκούρα: Πείτε, κύριε Σταϊκούρα, στον κ.
Μητσοτάκη ότι οι τιµές των µετοχών των τραπεζών άρχισαν να
πέφτουν από τον Μάιο του 2014 και µέχρι τον Ιανουάριο του
2015 είχαν χάσει το 65% της αξίας τους.

Άκουσα, επίσης, ευθύνες να αναζητούνται για τις ανακεφαλαι-
οποιήσεις των τραπεζών. Απάντησε χθες ο Πρόεδρος της Ένω-
σης Τραπεζών. Είπε ότι ναι, έγιναν ανακεφαλαιοποιήσεις για να
καλύψουµε τις ζηµιές του PSI.

Θέλει, λοιπόν, έρευνα ο κ. Μητσοτάκης; Ο πρώτος σκελετός
που θα βρει µπροστά του θα είναι τα δάνεια των κοµµάτων, του
δικού του και του ΠΑΣΟΚ. Ο δεύτερος σκελετός που θα βρει θα
είναι οι ζηµιές του PSI και ο τρίτος σκελετός θα είναι κάποια άλλα
θαλασσοδάνεια κάποιων φίλων του…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Τελειώνω µε τη διάλεξη που ακούσαµε από τον κ. Δένδια και

άλλους για το πόσο κακά είναι τα πλεονάσµατα. Για ποια πλεο-
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νάσµατα είχατε εσείς δεσµευθεί;
Κύριε Κεγκέρογλου, τι πλεονάσµατα είχατε αναλάβει εσείς; Εί-

χατε αναλάβει µε το πρώτο µνηµόνιο 5% πρωτογενή πλεονά-
σµατα και µε το δεύτερο µνηµόνιο είχατε αναλάβει δέσµευση
4,5%, µε προοπτική να πέσουν στο 4% το 2020 και να είναι 4% ή
3,5% από το 2022 µέχρι το 2030. Και έρχεστε εδώ σήµερα εσείς
να µιλάτε για µεγάλα πλεονάσµατα;

Δεύτερον, τι προτείνετε ακριβώς; Ξέρετε ότι τα πρωτογενή
πλεονάσµατα υπάρχουν για να πληρώνουµε τους τόκους των
χρεών που παραλάβαµε. Τι ακριβώς προτείνετε, λοιπόν;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης και Υπουργού
Οικονοµίας και Ανάπτυξης)

Μπορώ να έχω ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεχίστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Προτείνετε να µην
πληρώνουµε τους τόκους; Προτείνετε µία σκληρή αναδιαπραγ-
µάτευση για το χρέος; Αυτή κάναµε το 2015. Αυτήν επιχειρήσαµε
και φτάσαµε εκεί που φτάσαµε. Προτείναµε και µετά, προτείναµε
2,5% πλεονάσµατα. Αυτή τη στιγµή αυτό που έχουµε είναι αυτό
που προέκυψε µέσα από τη διαπραγµάτευση. Αν έχετε κάποια
πρόταση, πείτε την. Εµείς είµαστε ανοιχτοί. Οπωσδήποτε οι δε-
σµεύσεις είναι δεσµεύσεις, αλλά το ότι θα θέλαµε κι εµείς µικρό-
τερα πλεονάσµατα, θα τα θέλαµε. 

Όµως, υπάρχουν και πάρα πολλά πράγµατα που δεν µπορώ
να αναπτύξω. Τονίζω, όµως, µόνο το εξής: Αυτά τα πλεονάσµατα
του 3,5% πιάνονται χωρίς νέα µέτρα. Γιατί αφού τα πιάσαµε µε
ύφεση, θα τα πιάσουµε µε ανάπτυξη ακόµα ευκολότερα και γι’
αυτό ακριβώς δηµιουργείται αυτό που εσείς ονοµάζετε υπερπλε-
όνασµα. 

Αυτό δεν είναι υπερπλεόνασµα, είναι το περιθώριο που έχουµε
να ασκήσουµε επεκτατική πολιτική. Όταν δηλαδή ο πίνακας γρά-
φει ότι το 2019 θα έχουµε υπερπλεόνασµα 1,2 δισεκατοµµύριο,
αυτό σηµαίνει ότι στον προϋπολογισµό του 2019 ή του 2020 µπο-
ρούµε να βάλουµε µείωση των φορολογικών βαρών ή αύξηση
των κοινωνικών βαρών ύψους 1,2 δισεκατοµµύριο χωρίς να φύγει
ο στόχος.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω ότι
αυτά θέλουν περισσότερη ανάλυση. Εγώ πάντα πιστεύω, όµως,
ότι υπάρχουν στην Ελλάδα πάρα πολλοί άνθρωποι οι οποίοι εν-
διαφέρονται, όχι για την ατάκα, όχι για τον εξυπνακισµό, όχι για
αυτά που ακούσαµε πριν από ορισµένους, αλλά ενδιαφέρονται
για µία σοβαρή απάντηση στα ουσιώδη ερωτήµατα. 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι η Ελλάδα βγαίνει από τα µνηµόνια σε
ένα διεθνές περιβάλλον ασταθές και αβέβαιο, γι’ αυτό θωρακί-
ζουµε την έξοδο. Δεύτερον, φεύγουµε από την παρατεταµένη λι-
τότητα που είχαµε και πάµε σε µία φάση όπου θα µπορούµε να
έχουµε µία στοχευµένη, επεκτατική πολιτική. Θα είναι στοχευ-
µένη ακριβώς γιατί χρειάζεται προσοχή και µετά τα µνηµόνια και
στοχευµένη γιατί πρέπει κάθε ευρώ που δίνουµε, να ξέρουµε πού
πάει και τι σκοπό υπηρετεί.

Ο σχεδιασµός µας, λοιπόν, είναι τα επόµενα χρόνια να έχουµε
στοχευµένες φορολογικές ελαφρύνσεις και, επίσης, στοχευµέ-
νες επεµβάσεις για την ενίσχυση των δαπανών για την υγεία, την
παιδεία και γενικότερα το κοινωνικό κράτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αντιπρόεδρε,
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Όπως διαψευστή-
κατε ότι τάχα δεν θα έκλεινε η αξιολόγηση, ότι τάχα δεν θα
έκλεινε το µνηµόνιο, έτσι θα διαψευστείτε και τώρα όσοι επεν-
δύετε στην καταστροφή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Φορτσάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πείτε µου, κύριε Σταϊ-

κούρα, τι ακριβώς θέλετε. Θέλετε να κάνετε κάποιον σχολιασµό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό χρει-

άζοµαι για να καταθέσω κάτι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Επειδή πάντα µε τον κ. Δραγασάκη

νοµίζω ότι έχουµε έναν έντιµο διάλογο, θέλω να θίξω δύο σηµεία
σε µισό λεπτό.

Πρώτα απ’ όλα, αυτό που είπε ο Πρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας, και νοµίζω ότι είναι αλήθεια –το ξέρετε- είναι ότι τα χα-
ρακτηριστικά της τρίτης ανακεφαλαιοποίησης δεν είναι τα ίδια
µε τη δεύτερη. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το 2015 είχαµε τη µε-
γαλύτερη ετήσια εκροή καταθέσεων από την αρχή της κρίσης
µέχρι σήµερα. Γνωρίζετε...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Το 2015;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Είπα από την αρχή της κρίσης µέχρι

σήµερα. Άρα σας απάντησα ήδη. Η µεγαλύτερη εκροή καταθέ-
σεων από την αρχή της κρίσης έγινε το 2015 σε ετήσια βάση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεύτερον, οι τιµές των µετοχών κατέρρευσαν. Τρίτον, άλλαξε

το ιδιοκτησιακό καθεστώς των τραπεζών, µε αποτέλεσµα να χα-
θούν οριστικά οι πόροι της δεύτερης αξιολόγησης µε πάρα πολύ
χαµηλό τίµηµα, µόλις 5 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Επειδή είπατε για τα πλεονάσµατα –και κλείνω µε αυτό- θα κα-
ταθέσω και πάλι στα Πρακτικά τον πίνακα που κατέθεσα και χθες,
κύριε Δραγασάκη. Το πώς επιτυγχάνεις τα πρωτογενή πλεονά-
σµατα είναι πολύ σηµαντικό. Επιτυγχάνονται µε µέτρα λιτότητας
και µε υψηλή ανάπτυξη.

Εµείς, πράγµατι, προβλέπαµε υψηλά πρωτογενή πλεονά-
σµατα. Με τι ρυθµούς ανάπτυξης; Με 3,5% και 3,2%, συµφωνη-
µένους µε τους εταίρους και δανειστές.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Είχατε πέσει έξω τόσες φορές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν πρέπει να γίνεται

διάλογος τώρα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σε κανέναν στόχο δεν πέσατε µέσα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ας

περιφρουρήσουµε τον χρόνο. 
Κύριε Σταϊκούρα, νοµίζω ότι ολοκληρώσατε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Μισό λεπτό θέλω ακόµη, κύριε Πρό-

εδρε. Θα είχα ολοκληρώσει αν δεν µε είχαν διακόψει. 
Κατ’ αρχάς, σε αυτό που είπατε ότι σε κανέναν στόχο δεν πέ-

φτουµε µέσα, να σας πω ότι το 2014 η ανάπτυξη ήταν διπλάσια
από τις προβλέψεις. Οπότε, αφήστε τα αυτά. Όµως, εν πάση πε-
ριπτώσει, πάµε παρακάτω.

Συνεπώς, η ανάπτυξη συµφωνηµένη ήταν 3,5%. Τώρα εσείς
λέτε ότι θα πετύχουµε το 2022 το ίδιο ύψος πρωτογενούς πλεο-
νάσµατος µε ανάπτυξη 1,8%. Εσείς το λέτε. Μάλιστα, από το
2018 και µετά όλο και πέφτει η ανάπτυξη.

Άρα αυτό που ισχυριζόµαστε είναι ότι ναι, πρέπει να πετύ-
χουµε τους δηµοσιονοµικούς στόχους, αλλά πρέπει να τους πε-
τύχουµε µε υψηλούς διατηρήσιµους ρυθµούς ανάπτυξης, που η
σηµερινή Κυβέρνηση αδυνατεί.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Φορτσάκη,
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, θα
µπορούσα να έχω τον λόγο για να απαντήσω στον κ. Σταϊκούρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Δραγασάκη, αν
είναι δυνατόν, όσο µπορείτε, πιο σύντοµα, γιατί, αν ανταλλά-
ξουµε σχολιασµούς, δεν θα τελειώσουµε ποτέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει και εγώ
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τώρα θα πάµε καλά
όµως; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν γίνεται, κύριε Πρόεδρε. Να προ-
σέχουν πώς µιλάνε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, είναι λογικό ότι
κάθε οµιλία προκαλεί σχολιασµούς. Όµως, έτσι δεν θα τελει-
ώσουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ρώτησε ο κ. Σταϊκούρας τον κύριο Αν-
τιπρόεδρο κάτι και πρέπει να απαντήσει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ζητώ τον λόγο εδώ και δύο λεπτά,
κύριε Πρόεδρε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ο κ. Σταϊκούρας απηύθυνε κάποια
ερωτήµατα στον κύριο Αντιπρόεδρο. Δεν πρέπει να απαντήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν θα τελειώσουµε
έτσι. Γιατί δεν βοηθάτε; Εγώ προσπαθώ να υπερασπίσω το δικό
σας δικαίωµα. Είναι άλλοι ογδόντα συνάδελφοι να µιλήσουν. 

Κύριε Φορτσάκη, µε συγχωρείτε µισό λεπτό, θέλει ο κύριος
Αντιπρόεδρος να δώσει κάποιες απαντήσεις. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Φορτσάκη,
συγγνώµη πραγµατικά.

Κατ’ αρχάς, θέλω να συνηγορήσω µε τον κ. Σταϊκούρα. Πι-
στεύω ότι έχουµε σοβαρό και ειλικρινή διάλογο. Κατανοώ αυτά
που είπατε. Όταν έρθει η ώρα να µιλήσουµε για το 2015, έχω να
πω και εγώ πολλά. Εγώ αναφέρθηκα σε µια φράση του κ. Μη-
τσοτάκη, ο οποίος µίλησε για εγκλήµατα. Αν έγιναν, λοιπόν, εγ-
κλήµατα εκείνη την περίοδο, έγιναν από εκείνους που καλούσαν
τον κόσµο να πάρει τις καταθέσεις τους από τις τράπεζες. Τε-
λεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Σταϊκούρα, πιστεύω ότι το είπατε ως σχήµα λόγου. Μα-

κάρι να ήταν συµφωνηµένοι οι στόχοι της ανάπτυξης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ήταν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Μόνο τα πρωτογενή
πλεονάσµατα συµφωνούνται και τηρούνται. Οι στόχοι για την
ανάπτυξη και συµφωνηµένοι να είναι δεν τηρούνται. Ήταν µία
παραδροµή σας. Κατανοώ τη δυσκολία σας. Μένω σε αυτά. Δεν
θέλω να δώσω προέκταση. Άλλωστε εδώ είµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Αν-
τιπρόεδρε.

Κύριε Λοβέρδο, να µιλήσει ο κ. Φορτσάκης, γιατί είναι στο
Βήµα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Φορτσάκη,

έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα επαναφέρω το κέντρο

της προσοχής σε αυτά που συζητάµε σήµερα. Θα αφήσω το σκο-
πιανό, που επισκίασε βέβαια την επικαιρότητα τη σηµερινή, για
να έρθει η ώρα του να γίνει η συζήτηση που πρέπει και όπως πρέ-
πει και µε την ψυχραιµία που απαιτείται. 

Θέλω, λοιπόν, να γυρίσω σε αυτά που συζητάµε σήµερα και
να θυµίσω ότι εδώ µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται
να αποτελειώσει οικονοµικά τους Έλληνες µε µία λιτότητα δίχως
τέλος από την Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ που ξανά αναλαµ-
βάνει βαριές δεσµεύσεις, πολλές από τις οποίες δεν ήταν τµήµα
του τρίτου µνηµονίου, και φυσικά µε µηδενική χρηµατοδότηση.

Μιλάµε για µέτρα ύψους 5,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε τη µεί-
ωση των συντάξεων που την ξέρουµε όλοι, µε τη µείωση του
αφορολογήτου κατά 35% για την ενεχυρίαση της δηµόσιας πε-
ριουσίας και όλα αυτά σε συνδυασµό µε τη φοροκαταιγίδα, τη
συνεχή αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου και
τα τερατώδη πλεονάσµατα για τα επόµενα χρόνια, που κυµαί-
νονται από το 3,5% έως το 5,2% του ΑΕΠ. 

Άκουσα µε προσοχή τον κ. Τσακαλώτο και τις αλχηµείες που
εµφάνισε µε τον πίνακά του. Όµως, η πραγµατικότητα είναι µία:
Θα έχουµε 7,7 δισεκατοµµύρια το 2019 και 8,2 δισεκατοµµύρια
το 2020. Θα φτάσουµε, λοιπόν, τα 16,05 δισεκατοµµύρια συνο-
λικά, τα οποία θα στραγγαλίσουν πραγµατικά τη ρευστότητα
στην αγορά, τη λιγοστή ρευστότητα αυτή η οποία έχει αποµείνει,
αφού η Κυβέρνηση Τσίπρα έχει ήδη συνάψει ρέπος µε ασφαλι-
στικά ταµεία και λοιπούς φορείς της γενικής κυβέρνησης και
ΔΕΚΟ ύψους 22,8 δισεκατοµµυρίων, από περίπου 14,9 δισεκα-
τοµµύρια στο τέλος του 2017 και 9 δισεκατοµµύρια στο τέλος

του 2014.
Έχουµε λοιπόν µία κατάσταση όπου οι αριθµοί είναι φανεροί

και δεν χωρεί καµµία παραποίηση.
Εγώ θα ήθελα -επειδή είχα την ευκαιρία να αναπτύξω τις γενι-

κότερες σκέψεις µου για το πολυνοµοσχέδιο, όταν µίλησα από
αυτό εδώ το Βήµα στο πλαίσιο των επιτροπών- να εστιάσω τώρα
σε δύο ειδικότερα, αλλά πολύ σηµαντικά ζητήµατα:

Το πρώτο είναι αυτό που αναφέρεται στον Ενιαίο Λογαριασµό
Θησαυροφυλακίου. 

Και το δεύτερο είναι αυτό που αναφέρεται στις εγγυήσεις που
θα παρέχει το ελληνικό δηµόσιο.

Για να ολοκληρώσει το καταστροφικό της έργο η Κυβέρνηση
έρχεται µε το άρθρο 80 και επόµενα του πολυνοµοσχεδίου και
υποχρεώνει τους φορείς της γενικής κυβέρνησης, όπως αυτοί
προσδιορίζονται στο εκάστοτε εν ισχύ σχετικό µητρώο, να µετα-
φέρουν και να τηρούν τα ταµειακά τους διαθέσιµα στην Τράπεζα
της Ελλάδος. Το σύστηµα του Ενιαίου Λογαριασµού Θησαυρο-
φυλακίου κινείται βεβαίως, από απόψεως αρχής, προς την θετική
κατεύθυνση, αφού το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους πρέπει να
γνωρίζει και να µπορεί να διαχειρίζεται τα ταµειακά διαθέσιµα
όλων των φορέων της γενικής κυβέρνησης. Αυτό εξάλλου έγινε
στο δηµόσιο λογιστικό το 2014 επί των ηµερών της προηγούµε-
νης κυβέρνησης. Όµως, τότε δεν έγινε κατά τρόπο υποχρεωτικό,
δεν έγινε κατά τρόπο σαρωτικό και µάλιστα, µε ποινή των φο-
ρέων, όπως προβλέπει το πολυνοµοσχέδιο τώρα. Η µεταφορά
των διαθέσιµων είχε γίνει στην περίπτωση εκείνη σε περιορι-
σµένο εύρος και πάντα µε τη συναίνεση των φορέων. 

Σηµειώνω ότι ο ορισµός των φορέων που υποχρεούνται να µε-
ταφέρουν τα διαθέσιµά τους, σύµφωνα µε το καινούργιο σύ-
στηµα, µητρώο που τηρείται από την Ελληνική Στατιστική Αρχή
µπορεί να αλλάζει µετά από πιέσεις της εκάστοτε κυβέρνησης.
Δεν έχουν µελετηθεί οι επιπτώσεις για τις εµπορικές τράπεζες,
ιδίως για τις µικρότερες, από τη µεταφορά όλων των κεφαλαίων
των φορέων της γενικής κυβέρνησης στον ενιαίο λογαριασµό.
Υπολογίζεται ότι το ποσό που θα µεταφερθεί υπερβαίνει τα 7 δι-
σεκατοµµύρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Σοβαρό πρόβληµα ρευστότητας αναµένεται να έχουν και οι
φορείς, δήµοι, περιφέρειες, πανεπιστήµια, καθώς θα έχουν δι-
καίωµα να διατηρούν ρευστότητα µόνο για δεκαπέντε ηµέρες.
Άρα κανένας δυνατός προγραµµατισµός. Ακόµα και για τις ανε-
λαστικές δαπάνες τους, θα µπορεί να ορίζεται ειδικό όριο απο-
λήψεων. Εποµένως, στην ουσία, δεν µπορούν να λειτουργήσουν.
Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να σκουπίσει, όσο µπο-
ρεί περισσότερο, τα ταµειακά διαθέσιµα για να µπορέσει να στη-
ρίξει τον µύθο της καθαρής εξόδου. 

Εάν δεν συµµορφωθούν οι φορείς στις υποχρεώσεις, οι συνέ-
πειες είναι βαριές. Ενδεικτικά: Στερούνται της επιχορήγησης,
αλλά και κινδυνεύουν µε καθαίρεση τα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου. Έχουµε µία δαµόκλειο σπάθη, για να διασφαλίζονται οι
πολιτικά αρεστοί. Το ενεργητικό του κοινού κεφαλαίου οδεύει να
επενδυθεί σε οµόλογα διαφόρων κατηγοριών, τίτλοι διάφοροι,
αλλά δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για το τι θα γίνει εάν αποτύ-
χει το σύστηµα αυτό. Οι φορείς µπορούν µεν να έχουν δυνατό-
τητα απαίτησης αποζηµίωσης από το δηµόσιο, αλλά παραµένει
άγνωστο πότε και εάν θα τη λάβουν.

Παρά την πρωτοφανή λιτότητα που βιώνουµε σήµερα, βλέ-
πουµε ότι δηµιουργούνται καινούργιες θέσεις εργασίας και δη-
µιουργούνται νέες διευθύνσεις: Περισσότερες θέσεις στον
ΟΔΔΗΧ, νέα διεύθυνση στο Γενικό Λογιστήριο µε δεκαοκτώ νέες
µόνιµες θέσεις υπαλλήλων, ολοένα καινούργια δηµοσιονοµικά
κόστη. Ταυτόχρονα, όµως, και µείωση των αρµοδιοτήτων του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους, µε αποτέλεσµα η σµίκρυνση να
προοιωνίζεται την ελάττωση του βάρους του.

Η δηµιουργία νέας ρευστότητος µέσω cash buffer, το περί-
φηµο µαξιλάρι, σε βάρος των φορολογουµένων είναι προφανώς
µία εσφαλµένη τακτική. Πολύ καλύτερο θα ήταν να αναζητηθούν
τα 27 δισεκατοµµύρια και πλέον, που ακόµα θα µπορούσε να είχε
αποδώσει το τρίτο µνηµόνιο. 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω για τις κρατικές εγγυή-
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σεις, το δεύτερο θέµα, το οποίο θεωρώ πολύ σηµαντικό. Πρώτα
πρώτα να πω ότι βρήκα εξαιρετικά παράδοξο, αλλά και ευχάρι-
στο για εµένα, να διαβάζω στην έκθεση ότι οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ εκ-
θέτουν την άποψή τους για το παρεµβατικό κράτος και τον ρόλο
του και να οµολογούν ότι είναι ανάγκη να περιοριστεί στον πα-
ρεµβατικό της ρόλο και να περιοριστούν οι κρατικές εγγυήσεις.
Μπράβο. Μακάρι αυτό να το είχατε κάνει από καιρό και να το εί-
χατε καταλάβει νωρίτερα. 

Στο κεφάλαιο αυτό τίθενται πάρα πολλά ζητήµατα: 
Το πρώτο είναι η γκρίζα γραµµή που χωρίζει τους δυνητικούς

δικαιούχους, για την παροχή κρατικής εγγύησης και µη. Υπάρχει
µεγάλη ασάφεια ως προς τις επιµέρους κατηγορίες. Για παρά-
δειγµα, εγγυήσεις υπέρ φυσικών προσώπων που το βιοτικό τους
επίπεδο είναι ιδιαίτερα χαµηλό ή που καλύπτουν κοινωνικές
ανάγκες. Τι σηµαίνει αυτό; Δεν υπάρχει κανένας ορισµός και
υπάρχει ένα µεγάλο φλου.

Η πρόβλεψη παροχής εγγύησης υπέρ επιχειρήσεων που
ασκούν ορισµένη οικονοµική δραστηριότητα ή δραστηριοποιούν-
ται σε ορισµένο κλάδο κρύβει ενδεχοµένως νόθευση ανταγωνι-
σµού. Υπάρχει λόγος να προβλέπεται παροχή κρατικής
εγγύησης υπέρ ιδιωτικών επιχειρήσεων που έχουν πληγεί από
θεοµηνίες ή άλλα έκτακτα γεγονότα, αντί να οδηγηθούν οι επι-
χειρήσεις αυτές να µεριµνούν οι ίδιες για την ασφάλισή τους όσο
είναι καιρός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Φορτσάκη, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε σε δέκα
δευτερόλεπτα.

Γιατί παρέχεται κρατική εγγύηση υπέρ προβληµατικών επιχει-
ρήσεων µε τη µορφή ενίσχυσης διάσωσης ή ενίσχυσης αναδιάρ-
θρωσης, τη στιγµή που ορθώς απαγορεύεται η παροχή σε
εκείνες οι οποίες έχουν οφειλές στις ΔΕΗ, στις ΔΟΥ ή έχουν µπει
σε διαδικασία πτώχευσης; Δεν ορίζετε ποιοι είναι οι κρατικοί φο-
ρείς που ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε. Είµαστε στα οκτώ λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αµέ-
σως. Σηµειώνω, κύριε Πρόεδρε, ότι υπήρξαν και οµιλητές που
έκαναν χρήση, περίπου, 120% του χρόνου τους κι εκεί δεν είδα
το Προεδρείο να έχει καµµία αυστηρότητα. Θα παρακαλούσα,
λοιπόν, η ισότητα να είναι προς όλους, να µην είναι επιλεκτική,
διότι πρέπει κάποτε να µπορούν να µιλάνε και οι Βουλευτές,
εκτός αν θέλουµε αυτή η Αίθουσα εδώ να είναι ένα Βήµα κωµω-
δίας, όπου θα ακούµε τους µονολόγους των διαφόρων Υπουρ-
γών και τους κυβερνητικούς κι εµείς δεν θα µπορούµε να µιλάµε.
Αν θέλετε δεν µιλάω και καθόλου, δηλαδή. Όµως, πρέπει να
ακούσει και το κοινό ότι έχει γίνει κωµωδία η Βουλή των Ελλήνων,
να µην µπορεί να µιλήσει ένας Βουλευτής και να πει πέντε πράγ-
µατα για ένα νοµοσχέδιο, το οποίο καλύπτει χιλιάδες σελίδες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εγώ θα τελειώσω πάντως, κύριε Πρόεδρε, για να µην σας

φέρω σε δύσκολη θέση στα επόµενα είκοσι δευτερόλεπτα.
Είναι πραγµατικά, επίσης, παράδοξο να βλέπουµε ότι ο Υπουρ-

γός θα προΐσταται οργάνου, του οποίου θα παίρνει τη σύµφωνη
γνώµη και θα αποφασίζει, και όπου ο ίδιος Υπουργός προΐσταται. 

Κλείνω λέγοντας ότι το θέµα της απαλλαγής του ελληνικού Δη-
µοσίου από τη διαγραφή βεβαιωµένων οφειλών είναι λεπτό και
πρέπει να µελετηθεί περισσότερο για να αποκλειστεί τυχόν
αξίωση κατά του ελληνικού δηµοσίου. Το 1,5% των πρωτογενών
δαπανών που έχει τεθεί ως όριο είναι µεν θετικό, διότι παλαι-
ότερα ήταν µεγαλύτερο το όριο, αλλά δεν υπάρχει καµµία κύ-
ρωση για τυχόν υπέρβασή του. Βαριές δεσµεύσεις, αντιλαϊκά
µέτρα, υπερβολικά και αχρείαστα πρωτογενή πλεονάσµατα για
πολλά χρόνια, µηδενική χρηµατοδότηση, ενεχυρίαση της δηµό-
σιας περιουσίας, επικοινωνιακή και όχι αναπτυξιακή δηµοσιονο-
µική διακυβέρνηση, γραφειοκρατία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, στα
δέκα λεπτά έχετε κόψει το πεντάλεπτο ενός συναδέλφου σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Και δυστυχώς οδηγούµαστε σε
ένα αδιέξοδο ξανά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λοβέρδο, θέ-

λετε τον λόγο. Για δύο λεπτά, σας παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, δεν θα

έπαιρνα τον λόγο µετά την παρέµβαση και την οµιλία του κυρίου
Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης γι’ αυτά που είπε σχετικά µε το
υπερταµείο. Θα του πω, όµως, µε την ευκαιρία που παίρνω τον
λόγο -γιατί θα προσθέσω κάτι άλλο το οποίο µε ερέθισε ιδιαιτέ-
ρως- το εξής: Κύριε Αντιπρόεδρε, έχουµε από το πρωί που συ-
ζητάµε εδώ και στις επιτροπές δύο µέρες µε τον κ. Τσακαλώτο
παρόντα, για το ιστορικό αυτού του υπερταµείου του ενός αιώνα,
που είναι δικό σας δηµιούργηµα. Όταν αναγκάστηκε πιεζόµενος
ο Υπουργός να πάει προς τα πίσω, σταµάτησε στο καλοκαίρι του
2015, αναφερόµενος στο µνηµόνιο που ψηφίσαµε κι εµείς να σας
στηρίξουµε τότε όταν διασπαστήκατε. Δεν πήγε παραπίσω, διότι
έχει δυνατότητα διάκρισης. 

Εσείς τη χάσατε απόψε αυτήν τη δυνατότητα διάκρισης και
λέτε πράγµατα για τα 50 δισεκατοµµύρια; Αναφέρεστε σε ιστο-
ρικά διαφορετικών πραγµάτων για νοµικά πρόσωπα µε ελληνική
διοίκηση, ενώ εσείς αυτά τα αναθέσατε σε ξένους; Σήµερα εδώ
σας καταδείξαµε ότι περνάτε στα χέρια τους ακόµα και µετοχές
εταιρειών του δηµοσίου που προστατεύονται από το Σύνταγµα; 

Πρέπει λιγάκι να σεµνύνεστε, όταν απευθύνεστε στην αντιπο-
λίτευση και ειδικά σε µας. Αλλά δεν θα τα έλεγα, κύριε Πρόεδρε.
Κάθοµαι στην καρέκλα µου, λέγοντας το εξής: Τι µας λέει τώρα
περί εισαγγελέων και οικονοµικών των κοµµάτων; Δεν αµφι-
σβητώ ότι ξέρει καλά τι σηµαίνουν εισαγγελείς. Ήταν το ’89 εκεί,
παρών, όταν εδίωκαν τον Ανδρέα Παπανδρέου, αλλά τώρα για
τα οικονοµικά των κοµµάτων, εµείς τα δικά µα τα πήγαµε στη δι-
καιοσύνη. Ας πάτε κι εσείς τα δικά σας µε τα καταπιστεύµατα και
µε τις offshore εταιρείες. Θα µας κάνετε τη χάρη. Επιτέλους πια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μάλιστα.
Κύριε Αντιπρόεδρε, παρακαλώ, πολύ σύντοµα την απάντησή

σας. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Δεν κατανοώ τη ρη-
τορική σας, κύριε Λοβέρδο. 

Καταθέτω στα Πρακτικά. Πρώτο µνηµόνιο: 50 δισεκατοµµύρια
ιδιωτικοποιήσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Δραγασάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι σχέση έχει µε το υπερταµείο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Είχατε αναλάβει τη
δέσµευση να πουλήσετε περιουσιακά στοιχεία και να εισπράξετε
50% και εµείς έπρεπε να ανατρέψουµε αυτή την πολιτική. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι ο Γάλλος, όχι οι ξένοι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Δεύτερον, το αντί-
στοιχο από το δεύτερο µνηµόνιο, το οποίο επαναλαµβάνει τη δέ-
σµευση να πουληθούν περιουσιακά στοιχεία ύψους 50
δισεκατοµµυρίων ευρώ σε συνθήκες κρίσης κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Δραγασάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς αυτή την πολιτική αντιµετωπίσαµε, αυτό µας ζητούσε ο
κ. Σόιµπλε και γι’ αυτό και εγώ πηγαίνω και πίσω -και πιστεύω ότι
όλοι πηγαίνουν πίσω- επειδή ήµουν και στην ειδική διαπραγµά-
τευση και έζησα εκείνο το δράµα, όπου µόνο µε τη βοήθεια του
Γάλλου Προέδρου, του κ. Ολάντ τότε και µε τη βοήθεια του κ.
Ρέντσι καταφέραµε να πετύχουµε να µην πουληθούν περιου-
σιακά στοιχεία τώρα, αλλά να µπουν σ’ ένα ταµείο, να αξιοποι-
ηθούν και τα έσοδά τους να πάνε, όχι στο χρέος, όπως θα
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πήγαιναν τα 50 δισεκατοµµύρια, αλλά να πάνε µισά στο χρέος
όταν και µισά στις επενδύσεις.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς φέρατε και τους ξένους.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Κύριε Λοβέρδο, ένα
πράγµα θα σας πω. Εάν επιµένετε να µην βγάζετε συµπερά-
σµατα από το παρελθόν, εάν επιµένετε να µην παίρνετε µαθή-
µατα από τα λάθη που έγιναν, θα κάνετε διαρκώς λάθη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Κύριε Καµατερέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι που δεν αντι-

δράσατε πριν ή µάλλον λυπάµαι, γιατί δεν αντιδράσαµε όλοι, κα-
νένας από εµάς, όταν ακούσαµε από το στόµα Βουλευτή της
Χρυσής Αυγής να αποκαλεί τους αγωνιστές της Εθνικής Αντίστα-
σης ληστοσυµµορίτες, τους αγωνιστές που έδωσαν τη ζωή τους
και την εθνική αντίσταση, την οποία έχει αναγνωρίσει η Βουλή.
Καθόµαστε και ακούµε αυτά τα αίσχη από ποιους; Απ’ αυτούς
που συνεργάστηκαν µε κάθε κατακτητή και έρχονται τώρα εδώ
και µας εγκαλούν για πατριωτισµό! Λυπάµαι που δεν αντιδρά-
σαµε. Μετανιώνω που δεν αντέδρασα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Σκληρέ!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι, θα µε δείρετε κιόλας!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι, προς Θεού!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την

εκτίµηση ότι δεν γίνεται διάλογος σήµερα, εδώ µέσα, από τη
µεριά της Αντιπολίτευσης. Γιατί; Γιατί, ενώ έχουν απαντηθεί πολ-
λές φορές τέσσερα ή πέντε βασικά επιχειρήµατα, τα οποία βάζει
η Αντιπολίτευση, και από τον κ. Τσακαλώτο και από τον κ. Χου-
λιαράκη και από τον κύριο Αντιπρόεδρο πριν από λίγο, εξακο-
λουθούν να επιµένουν σε κάποια πράγµατα. Ενδεικτικά θα
αναφέρω, λόγω χρόνου, το παράδειγµα που λένε ότι γίνονται µει-
ώσεις στις συντάξεις και να παραιτηθεί ο Κατρούγκαλος. Για το
υπερταµείο ακούµε τα ίδια και τα ίδια. Τα ακούσαµε και πριν, να
µην τα επαναλαµβάνω. Ακούµε για τα πλεονάσµατα. 

Βέβαια, αποσιωπούν ότι όλα αυτά είναι µέσα στο µεσοπρόθε-
σµο. Τα άρθρα του νοµοσχεδίου που αφορούν στα προαπαιτού-
µενα και πρέπει να τα ψηφίσουµε, για να κλείσει η τέταρτη
αξιολόγηση, δεν εµπεριέχουν κανένα υφεσιακό µέτρο. Όλα αυτά
τα οποία λένε ή υπάρχουν, είναι ψηφισµένα, υπήρχαν από πριν,
κυρίως στην τρίτη αξιολόγηση, αλλά ακόµα και αυτά τα διαστρε-
βλώνουν.

Και για τα πλεονάσµατα έχουν ειπωθεί πάρα πολλά. Πάρα
πολύ καλά τα είπε ο κύριος Αντιπρόεδρος. Επιτρέψτε µου µόνο
µία παρατήρηση. Εκτός του ότι η Αντιπολίτευση, Νέα Δηµοκρα-
τία και ΠΑΣΟΚ, όταν κυβερνούσαν, είχαν υπερβολικά πλεονά-
σµατα και ειπώθηκε αυτό, εγώ θα τους πω κάτι άλλο: Τα δικά
τους πλεονάσµατα από πού δηµιουργούνται; Εµείς από πού θέ-
λουµε να τα δηµιουργούµε; Η δική τους ανάπτυξη -γιατί λένε ότι
πρέπει να υπάρχει ανάπτυξη- ποιους ωφελεί και ποιους θέλουµε
εµείς να ωφελήσουµε; 

Θα σας πω τι εννοώ, για να το κάνω πιο λιανά. 
Κοιτάξτε, εγώ διαφωνώ µε αυτό που λέει συχνά ο Πρωθυπουρ-

γός µας και σύντροφός µας, που λέει «µη στενοχωριέστε, γιατί
εµείς πετυχαίνουµε αυτό που δεν πετύχατε εσείς». Μα, αγαπητέ
σύντροφε, τον ίδιο στόχο έχουµε; Αυτό που θέλουµε να πετύ-
χουµε εµείς, την έξοδο από το µνηµόνιο, είσαι σίγουρος ότι αυτό
ήθελαν και αυτό θέλουν αυτοί που µας έβαλαν στο µνηµόνιο; Ίσα
ίσα που τους βολεύει, γάντι τους ήρθε το µνηµόνιο, για να µην
πω ότι κάποιοι το επεδίωκαν κιόλας και το λένε και κάποιοι, ότι
«εάν το µνηµόνιο δεν επέβαλε απολύσεις, θα τις κάναµε εµείς.».
Μα το βλέπουµε ακόµη και σήµερα µε τις προτάσεις που κάνουν.
Ποιες είναι οι προτάσεις τους; 

Εδώ θέλω να τονίσω για µένα ποιο είναι το πιο σηµαντικό για
την επόµενη της 20ης Αυγούστου ηµέρα. Ειπώθηκαν πολλά. Χα-
λαρώνει η επιτροπεία, θα µπορούµε να κινούµαστε πιο ελεύθερα
κ.λπ.. Για µένα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, ξέρετε
ποια θα είναι η µεγάλη διαφορά; Ότι θα είναι πιο εµφανής η δια-
χωριστική γραµµή του δικού µας κόσµου από τον δικό τους. Θα
είναι πιο εµφανής η διαχωριστική γραµµή, γιατί επιτέλους θα

µπορούµε να κάνουµε και κάποια πράγµατα χωρίς αυτή την επι-
τροπεία που έχουµε ως τώρα, την εξαναγκαστική από τους δα-
νειστές. 

Επιτρέψτε µου, να δώσω µόνο ένα παράδειγµα πάνω σ’ αυτό,
για να φανεί πόσο µας καταπιέζουν και πώς νοµοθετούµε έως
τώρα πράγµατα, που εµείς ποτέ δεν αποδεχόµαστε, σε αντίθεση
επαναλαµβάνω µε τον άλλον κόσµο, που όχι µόνο είναι στην πο-
λιτική του, αλλά τα επιδιώκει κιόλας. 

Το παράδειγµα -και τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε-
σχετίζεται µε τη νησιωτική πολιτική. Δεν ξέρω τι έχουν πάθει οι
θεσµοί -µάλλον όλοι ξέρουµε, αλλά πρέπει να το αναδεικνύουµε-
και έχουν στοχοποιήσει τα νησιά. 

Η Κυβέρνησή µας έχει κάνει κάθε προσπάθεια για τη νησιωτική
πολιτική µέσα σε αυτά τα ασφυκτικά δηµοσιονοµικά πλαίσια.
Έχει κάνει πολλά πράγµατα για την υγεία, για το ακτοπλοϊκό. Θα
έρθει το µεταφορικό ισοδύναµο. Λόγω χρόνου δεν το αναφέρω.
Θέλω µόνο να αναφέρω τα προβλήµατα που µας δηµιουργεί.
Δύο αναφέρω και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Ακούσαµε πριν από λίγο για µία τροπολογία από τον κ. Σπίρ-
τζη, η οποία επιβάλλεται απαράδεκτα από τους θεσµούς σε
βάρος των νησιών. Δηλαδή, τα νησιά βρήκαµε να χτυπήσουµε;
Το ακούσατε. Υπήρχε το εξάωρο για την ελάχιστη µίσθωση στα
ιδιωτικά αυτοκίνητα. Το κάναµε τρίωρο πριν από κάποιους µήνες.
Τώρα ερχόµαστε να το καταργήσουµε. Και καταφέρνει ο Υπουρ-
γός να το σώσει και το σώζει για την υπόλοιπη Ελλάδα και για
την Κρήτη. Για τα καηµένα τα νησάκια επιµένουν να το καταργή-
σουν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Μην το ψηφίσετε. Απλό είναι.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Εντάξει.
Εσείς να δούµε τι θα κάνατε, αν δεν είχατε το κάλυµµα των

µνηµονίων, αγαπητέ συνάδελφε, για να έρχεστε τώρα και να µας
την βγαίνετε από αριστερά. Να δούµε τι θα κάνετε µε τη δική σας
πολιτική, που λέτε ότι οι διαφορές είναι φυσιολογικές. Έτσι λέει
ο Αρχηγός σας. Εδώ δεν µπορείτε να το παραδεχτείτε ότι πρέπει
να καλύψουµε αυτές τις διαφορές που έχουν οι άνθρωποι µεταξύ
τους, θα καλύψετε τις φυσικές διαφορές που έχουν τα νησιά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Καµατερέ, ολο-
κληρώσατε. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Προκλήθηκα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ε, δεν πειράζει, τι να

κάνουµε τώρα; 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Τελειώνω µε τον ΦΠΑ. Τους κόλλησε µε

τον ΦΠΑ, να κόψουµε τον µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ, ενώ σε
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν µειωµένο συντε-
λεστή. Ξέρω ότι οι Υπουργοί µας έχουν κάνει ό,τι ήταν δυνατόν
µέχρι τώρα. Γι’ αυτό τελειώνοντας, απευθύνοµαι στον Πρωθυ-
πουργό µας…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Βάστα Σόιµπλε.
Γερούν γερά, λέγατε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι ακριβώς διάλογος
γίνεται, κύριοι συνάδελφοι; Είναι δυνατόν; 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Δεν φταίω εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Καµατερέ, σας

παρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Θα πω µία κουβέντα και τελειώνω.
Την περασµένη φορά, µε παρέµβαση του Πρωθυπουργού, κα-

ταφέραµε και τον κρατήσαµε για τα πέντε νησιά, µε το προσφυ-
γικό και µε το µεταναστευτικό. Ξέρουµε τα προβλήµατα µε το
προσφυγικό. 

Μόνο ο Πρωθυπουργός, έχοντας µία ευκαιρία τώρα, ένα πα-
ράθυρο που έχει ανοίξει από το σχέδιο απόφασης που έχει δώσει
το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο και το έχει εφαρµόσει η Πορτογαλία
στις Αζόρες και στη Μαδέρα, µπορεί έστω και την ύστατη ώρα
να ζητήσει έστω γι’ αυτά τα πέντε νησιά, που έχουν αυτά τα προ-
βλήµατα, να παραµείνει ο ΦΠΑ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Γρέγος έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Δεν θα σχολιάσω τον µνηµονιακό Βουλευτή που αποχώρησε
πριν από λίγο. Απαξιώ πραγµατικά. 

Δεν καταλαβαίνω γιατί συνεχίζετε να φαγώνεστε µέσα σε αυτή
την Αίθουσα. Μνηµονιακοί είστε και εσείς, µνηµονιακοί είστε και
εσείς. Όλα γίνονται για το θεαθήναι. 

Μάλιστα, άκουσα και τον οµιλητή της Νέας Δηµοκρατίας να
ζητάει περισσότερο χρόνο. Μα, τόσα χρόνια µιλούσατε. Τα ίδια
και τα ίδια λέγατε. Μνηµόνια ψηφίσατε και θα τα ξαναψηφίζατε
και πάλι. 

Τι να προλάβει να πει κανείς µέσα σε πέντε λεπτά µία τέτοια
µέρα, µία ακόµη µαύρη µέρα όπως και τόσες άλλες όπου στον
ναό της Δηµοκρατίας το ανθελληνικό µόρφωµα ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
θα εκπληρώσει σωρεία επιταγών των διεθνών τοκογλύφων, των
αφεντικών σας που πιστά υπηρετείτε σε αντίθεση και σε βάρος
του ελληνικού λαού;

Η µνηµονιακή Κυβέρνηση, σε συνέχιση των προηγούµενων,
καταθέτει σωρεία διατάξεων σε ένα ακόµη κατάπτυστο νοµοσχέ-
διο µε στόχο την οικονοµική εξόντωση του ελληνικού λαού, σύµ-
φωνα µε την ιδεολογία της και τις συνήθεις πρακτικές. 

Τα βρωµερά και άθλια ψέµατα αυτού που εκτελεί χρέη Πρω-
θυπουργού, αλλά και των Βουλευτών του που τα αναπαράγουν
καταδεικνύουν για ακόµη µία φορά τους στόχους και τους σκο-
πούς του µορφώµατος. Ψέµατα περί τέλους των µνηµονίων. Ψέ-
µατα περί καθαρής εξόδου. Ψέµατα. Ψέµατα. Ψέµατα. 

Ο Κατρούγκαλος µάλιστα, σήµερα, τόλµησε να πει σε κάποια
εκποµπή ότι όποιος λέει ψέµατα θα πρέπει να έχει επιπτώσεις.
Προφανώς, χρειάζεται έναν καθρέφτη και αυτός και η παρέα
του. Αυτή ήταν πάντα η Αριστερά, ένας εξουσιαστικός µηχανι-
σµός κατά των λαών, κατά των εργαζοµένων, κατά των συµφε-
ρόντων των απλών πολιτών. 

Στο εν λόγω νοµοσχέδιο αντανακλάται η αγαστή και άριστη
σχέση Αριστεράς µε το κεφάλαιο και τον φιλελευθερισµό. Συνε-
χίζονται οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί, αυξάνονται οι φόροι, τα
διόδια, µειώνονται οι κύριες και οι επικουρικές συντάξεις και φυ-
σικά, οι µισθοί των εργαζοµένων από έναν έως και τρεις. Μιλάω
και για συντάξεις και για µισθούς. 

Φυσικά, καθόλου δεν ενδιαφέρει κάτι τέτοιο τους βολεψάκη-
δες Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, αφού αυτοί κάθε µήνα
γεµίζουν τους λογαριασµούς τους µε χιλιάδες ευρώ, αποδει-
κνύοντας ότι για την κουτάλα και την κονόµα η ψευτοϊδεολογία
τους είναι µικρή και ασήµαντη. 

Το κυβερνητικό µόρφωµα φυσικά δεν µένει µόνο στην κατα-
πάτηση της ατοµικής ιδιοκτησίας, αλλά παγιώνει και κανονικο-
ποιεί την εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας και την εκχώρηση
εθνικής κυριαρχίας. 

Μιλάµε για το άρθρο 109 µε το οποίο εκχωρεί τη δηµόσια πε-
ριουσία του ελληνικού λαού. Συγκεκριµένα, η ενεχυρίαση στον
ESM όλης της δηµόσιας περιουσίας αµετάκλητα και άνευ όρων. 

Και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά και άλλα πολλά, λεφτά υπάρ-
χουν, αλλά για τους λαθροµετανάστες, πάντα σε κάθε νοµοσχέ-
διο. Τώρα, µε την εµβόλιµη τροπολογία της τελευταίας στιγµής
µε γενικό αριθµό 1619 και ειδικό αριθµό 249 έχουµε πλήθος προ-
νοµίων και επιδοµάτων, λεφτά, παροχές, επιδόµατα όπως είπα
και πριν για λαθροµετανάστες και Ροµά. 

Εχθές, στη Θεσσαλονίκη αποκαλύφθηκε ότι ένας ακόµα Ροµά
παρουσίασε τον ανιψιό του για γιο του προκειµένου να παίρνει
επίδοµα. Πρόκειται για χαρακτηριστική περίπτωση, αλλά και συ-
νηθισµένη. 

Θα µπορούσαµε να πούµε πολλά και γι’ αυτό το νοµοσχέδιο.
Φυσικά, ήρθε και αυτό ως επείγον, όπως όλα σχεδόν. Είναι όµως
κατεπείγουσα η ανάγκη να µας αδειάσετε τη γωνιά, γιατί είστε
και λίγοι και επικίνδυνοι. 

Μας θυµίζετε τη χούντα Σαµαρά - Βενιζέλου, η οποία συστη-
µατικά κατέλυε το Σύνταγµα και πρόσβαλε το πολίτευµα, κάτι το
οποίο αποδεικνύετε και µε τη στάση σας στο θέµα της Μακεδο-
νίας µας. 

Σας ενοχλεί και σας φοβίζουν οι λέξεις όπως η λέξη προδοσία.
Το έχω πει και σε άλλη οµιλία. Κατά Θουκυδίδη: «Προδότης δεν
είναι µόνο αυτός που φανερώνει τα µυστικά της πατρίδας στους
εχθρούς, αλλά κι εκείνος που ενώ κατέχει δηµόσιο αξίωµα εν
γνώσει του δεν προβαίνει στις απαραίτητες ενέργειες για να βελ-

τιώσει το βιοτικό επίπεδο των ανθρώπων, πάνω στους οποίους
άρχει». Εδώ, προφανώς, έχει διπλή εφαρµογή. 

Το σχέδιο είχε εκπονηθεί από όλο το αντεθνικό τόξο κι εκτε-
λείται βάσει σχεδίου σε συγκεκριµένη χρονική στιγµή και µε συγ-
κεκριµένους εκτελεστές: Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και
φυσικά το Ποτάµι. 

Μπορεί όµως να γίνει και η ταφόπλακα του δήθεν συνταγµα-
τικού τόξου και µάλιστα, πολύ σύντοµα. Φτάσατε στο σηµείο να
διαπραγµατεύεστε το όνοµα της Μακεδονίας µας. Όπως είπε και
ο Γενικός Γραµµατέας της Χρυσής Αυγής Νικόλαος Μιχαλολιά-
κος, δεν είναι ένα απλό όνοµα. Είναι η ψυχή του έθνους µας.
Είναι η ιστορία µας. Ο Σλάβος, Σλάβος και Μακεδόνας δεν γίνε-
ται. Οι Μακεδόνες είναι υπερήφανοι, Έλληνες και µόνο. Φυσικά,
ο Παύλος Μελάς και οι χιλιάδες αγωνιστές δεν θυσιάστηκαν για
καµιά διπλή ή σύνθετη ονοµασία. Όπως γράφει και η εφηµερίδα
µας: «Ο ετερόκλητος όχλος και τα αµόρφωτα εθνίκια δεν είπαν
ακόµη την τελευταία τους λέξη». 

Θα είµαστε σε κάθε γωνιά της πατρίδας, όπου χρειαστεί, προ-
κειµένου να υπερασπιστούµε τη µία και µόνο Μακεδονία µας. Με
τη δύναµη του ενωµένου ελληνικού λαού θα σας οδηγήσουµε
εκεί που σας αξίζει. Ο λαός δεν ξεχνά και εµείς φυσικά δεν θα
τον αφήσουµε να ξεχάσει. 

Όσο για το εµβατήριο «Μακεδονία ξακουστή, του Αλεξάνδρου
η χώρα, που έδιωξες τους βάρβαρους κι ελεύθερη είσαι τώρα»
το µάθαµε από τους πατεράδες µας, το µάθαµε στα παιδιά µας
και τα παιδιά µας θα το µάθουν στα δικά τους παιδιά, σε πείσµα
όλων σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο Υπουργός κ. Σταύ-
ρος Κοντονής έχει τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι η σηµερινή συζήτηση αναλώνεται σε µε-
γάλο βαθµό στο ζήτηµα του ονόµατος της Πρώην Γιουγκοσλα-
βικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας. Εγώ θα µιλήσω για µία
µεγάλη επιτυχία της ελληνικής Κυβέρνησης για µία συνολική επι-
τυχία. Δεν θα µιλήσω για νίκες και ήττες, δεν θα µιλήσω για νικη-
τές και ηττηµένους, διότι σε µία τέτοια προσπάθεια, κατά τη
γνώµη µου, δεν υπάρχουν ηττηµένοι και νικητές, υπάρχει µία σο-
βαρή και υπεύθυνη στάση να λήξει µία εκκρεµότητα είκοσι πέντε
ετών.

Θεωρώ ότι το πλαίσιο το οποίο θέτει η συµφωνία είναι απολύ-
τως θετικό για τη χώρα υπό την έννοια ότι πλέον έχουµε µία σύν-
θετη ονοµασία, αυτή η ονοµασία ισχύει έναντι όλων στο
εσωτερικό και στο εξωτερικό της γείτονος χώρας, γίνονται αλ-
λαγές στο Σύνταγµα που µε τον τρόπο αυτό απαλείφονται οι
αλυτρωτικές αναφορές και το βασικότερο όλων που έχει να κάνει
µε την ψυχή και το φρόνηµα του ελληνικού λαού, δεν τίθεται
θέµα πλέον διεκδίκησης της Αρχαίας Μακεδονίας. 

Θέλω να αναφερθώ στο όνοµα και θέλω να πω τούτο. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν αναφερόµαστε σε µία ανώνυµη χώρα
της οποίας το όνοµα ψάχνουµε για να αποδώσουµε. Αυτή η
χώρα έχει όνοµα και ποιο είναι το όνοµά της; Το όνοµα που έχει
αποδεχτεί η Ελλάδα στο πλαίσιο του ΟΗΕ είναι Πρώην Γιουγκοσ-
λαβική Δηµοκρατίας της Μακεδονίας. Είναι αυτό µία σύνθετη
ονοµασία που εµπεριέχει τον όρο Μακεδονία και τον έχει απο-
δεχτεί η Ελλάδα εδώ και χρόνια; Δεν νοµίζω ότι κανένας θα πει
ότι δεν ισχύει αυτό που λέω. Πολύ δε χειρότερα είναι τα πράγ-
µατα για το όνοµα µε το οποίο την έχουν αναγνωρίσει εκατόν σα-
ράντα µε εκατόν πενήντα χώρες διεθνώς. Δηµοκρατία της
Μακεδονίας. 

Να υπενθυµίσω κάτι που είχε πει ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης,
ότι εάν δεν βρούµε λύση στη σύνθετη ονοµασία, τότε σε αυτή τη
χώρα θα µείνει µόνο το όνοµα Μακεδονία, το οποίο από µόνο
του, το καταλαβαίνει ο καθένας, δηµιουργεί έναν αλυτρωτικό
χώρο για να κινηθεί µία εθνικιστική και ακροδεξιά πτέρυγα στα
Σκόπια.

Θεωρείτε δε τυχαίο το γεγονός ότι ο Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας των Σκοπίων σήµερα, µε σηµερινές του δηλώσεις, µίλησε
για παράδοση στους Έλληνες και ότι δεν θα υπογράψει τη συµ-
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φωνία. Γιατί υπήρξε αυτή η δήλωση; Αυτά είναι πράγµατα τα
οποία πρέπει να µας προβληµατίσουν και αυτούς οι οποίοι σή-
µερα επιδίδονται σε µία ακραία ρητορική για το συγκεκριµένο
ζήτηµα, θα πρέπει να τους κάνουν σοφότερους. Δεν το βλέπω,
όµως, είναι αλήθεια. 

Δεν το βλέπω διότι εδώ προβάλλεται σε µεγαλύτερο βαθµό
από ό,τι θα έπρεπε το θέµα των κοµµατικών συµφερόντων. Κά-
ποιοι ξεχνάνε να µας πούνε οι ίδιοι, η Νέα Δηµοκρατία, για ποιο
όνοµα διαπραγµατευόταν. Αυτό το όνοµα θα ήταν erga omnes;
Θα είχε ισχύ έναντι πάντων; Από ό,τι θυµόµαστε, διαπραγµατευό-
ταν ένα όνοµα το οποίο ήταν Μακεδονία - Σκόπια και το οποίο
θα ίσχυε µόνο για τις διµερείς σχέσεις Ελλάδας - Σκοπίων. Αυτή
είναι η κατάσταση. 

Κι εδώ, λοιπόν, σήµερα που έχουµε µια συµφωνία που υπερ-
βαίνει κατά πολύ τις συµφωνίες τις οποίες τροχιοδροµούσε να
υλοποιήσει η Νέα Δηµοκρατία, έχουµε κριτική. Είναι η ίδια τα-
κτική, Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τα ίδια λέγατε και για τα
πλεονάσµατα.

Ενώ είχατε συµφωνήσει πλεονάσµατα 4,5% και 5%, έρχεστε
και κάνετε κριτική στην Κυβέρνηση γιατί έχει προσδιορίσει το
πλεόνασµα στο 3,5% και λέτε ότι είναι πολύ. Είναι η ίδια λογική:
Μικροκοµµατική ρητορεία, αντιπολιτευτική ρητορεία, χωρίς κα-
νένα έρµα και χωρίς καµµία βάση. Δυστυχώς, για άλλη µία φορά
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση εµφανίζεται κατώτερη των περιστά-
σεων.

Το δεύτερο που ήθελα να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
είναι σχετικά µε τις αντικειµενικές αξίες. Ξέρετε, η Κυβέρνηση
δεν µπόρεσε να καταργήσει τον ΕΝΦΙΑ. Αυτό είναι ένα ζήτηµα
που για την Κυβέρνηση µένει ανοικτό. Προσπάθησε, όµως, µε
αλλεπάλληλες αναδιαρθρώσεις των αντικειµενικών αξιών να µε-
ταφέρει ένα οικονοµικό βάρος από τους φτωχότερους πολίτες
σ’ αυτούς που έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν. Αυτό γίνεται
και τώρα. 

Γιατί διαµαρτύρονται κάποιοι; Την κοµµατική τους πελατεία
προσπαθούν να προστατέψουν; Αν είναι κάποιοι φτωχοί συµπο-
λίτες µας να ελαφρυνθούν εις βάρος κάποιων που έχουν την οι-
κονοµική δυνατότητα, αυτό είναι και δίκαιο και κοινωνικά
αποδεκτό. 

Απορούµε, λοιπόν, γιατί αυτή η ρητορεία περί αύξησης του
ΕΝΦΙΑ, ενώ στην ουσία αύξηση δεν υπάρχει. Το ποσό του ΕΝΦΙΑ
είναι σταθερό. Εκείνο που γίνεται είναι η µετακύλιση σ’ ένα πο-
σοστό σ’ αυτούς που έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν κάτι
παραπάνω. 

Τελειώνω σε ένα λεπτό µε τις δύο νοµοθετικές παρεµβάσεις,
κύριε Πρόεδρε.

Όπως είπα και χθες στις επιτροπές, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δύο είναι οι νοµοθετικές παρεµβάσεις του Υπουργείου
Δικαιοσύνης στο πολυνοµοσχέδιο. Η µία είναι σχετικά µε τον
χρόνο άσκησης και έκδοσης απόφασης µε τη διαδικασία των
ασφαλιστικών µέτρων όταν δύο πλειστηριασµοί αποβούν άγονοι,
ότι πρέπει αυτή η διαδικασία να ολοκληρώνεται στην κατάθεση
οκτώ ηµέρες του δικογράφου και οκτώ ηµέρες από την κατά-
θεση του δικογράφου θα πρέπει να εκδοθεί απόφαση. Είπα και
χθες ότι δεν έχει να κάνει καθόλου µε τις προθεσµίες του πλει-
στηριασµού. Ευτυχώς αυτό έγινε κατανοητό και δεν άκουσα σή-
µερα κανέναν οµιλητή να το επαναλαµβάνει.

Η δεύτερη πρωτοβουλία που παίρνουµε είναι να εντάξουµε
στο πλαίσιο της δεύτερης ευκαιρίας πολίτες οι οποίοι ήλθαν σε
οικονοµικό αδιέξοδο, αλλά δεν µπόρεσαν να µπουν στη διαδικα-
σία της πτώχευσης, ακριβώς γιατί δεν υπήρχε πτωχευτική περι-
ουσία. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι τον ν.4446/2016, που ψηφίσαµε τον Νο-
έµβριο του 2016, πλέον µ’ αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία η
Κυβέρνηση τον ανοίγει και ανοίγει αυτήν τη δυνατότητα και σε
άλλους που ήλθαν σε σηµείο καταστροφικό από την οικονοµική
κρίση και µ’ αυτόν τον τρόπο µε µόνη προϋπόθεση να κριθούν
συγγνωστοί όσον αφορά την πτώχευση από ένα δικαστήριο και
δεύτερη προϋπόθεση την παρέλευση τριετίας απ’ όταν καταγρα-
φούν στα µητρώα πτωχεύσεων, θα µπορέσει ο συµπολίτης µας
αυτός να επανεκκινήσει τη δραστηριότητά του και να φύγει απ’
αυτήν τη µέγγενη, η οποία έχει χαρακτηριστεί ως συναλλακτικός

θάνατος. 
Έλεγα, λοιπόν, ότι µ’ αυτήν την πρωτοβουλία που παίρνει η

Κυβέρνηση, σήµερα σηµατοδοτείται γι’ αυτόν τον χώρο µία άλλη
πολιτική σχετικά µε τις οικονοµικές απαιτήσεις και τις οικονοµι-
κές προϋποθέσεις που έθεταν η τρόικα και οι θεσµοί το προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα. 

Μπαίνουµε σε άλλη εποχή. Η ελληνική Κυβέρνηση µπορεί να
νοµοθετεί πλέον µε µεγαλύτερη ευρύτητα και αυτό είναι βέβαιο
ότι θα γίνει µετά τον Αύγουστο του τρέχοντος έτους, όταν θα
λήξει αυτή η µαύρη περίοδος των µνηµονιακών πολιτικών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Η συνάδελφος κ. Σοφία Βούλτεψη έχει τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βαρεθήκαµε σ’ αυτήν την Αίθουσα σήµερα όλη µέρα να

ακούµε τα επιχειρήµατα των Σκοπιανών. Εάν τους έλεγαν Μακε-
δόνες και ήταν Μακεδονία και αν το έχουν το όνοµα, τότε γιατί
µας το ζητούν; Γιατί πρέπει να κάνουµε συµφωνία; Δεν είχαν κα-
νένα πρόβληµα. Ξέρετε όλοι καλά ότι το όνοµα το δίνει ο ιδιο-
κτήτης.

Κοιτάξτε, από το καλοκαίρι του 2015, µετά τα ηρωικά εκείνα
του πρώτου εξαµήνου, όταν οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µπήκαν στον χορό
των µνηµονίων, άρχισαν να υπογράφουν το ένα συµπληρωµατικό
µνηµόνιο µετά το άλλο και όλες τις επαχθείς συµφωνίες της γης,
µε αποκορύφωµα το αιωνόβιο υπερταµείο, που τώρα γίνεται εγ-
γυητής, γίνεται αντισυµβαλλόµενος και βάζει ως εγγύηση της ελ-
ληνική δηµόσια περιουσία. Δεν τους έφτανε, δηλαδή, η
υπογραφή της ελληνικής δηµοκρατίας, του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας, της Κεντρικής Τράπεζας, έπρεπε να
µπει και το υπερταµείο.

Τι µας λέτε κάθε φορά, κύριοι της Κυβέρνησης; Ότι δεν ήταν
αυτή η βούλησή σας, ότι υποχωρήσατε σε υπέρτερες δυνάµεις,
ότι πιεστήκατε, ότι εξαναγκαστήκατε. Ωραία, αφού το οµολο-
γείτε αυτό ότι το κάνετε στα δηµοσιονοµικά, τι είναι αυτό που θα
πείσει τον ελληνικό λαό ότι δεν πιέζεστε στα εθνικά θέµατα και
ότι εδώ τα κάνετε όλα µε την ελεύθερη βούλησή σας και την πε-
ρήφανη διαπραγµάτευσή σας; Δηλαδή, θέλετε να µας πείτε ότι
υποχωρείτε σε όλα τα άλλα, αλλά δεν υποχωρείτε στα εθνικά και
στη συµφωνία για το σκοπιανό;

Όχι, κύριοι. Πιέζεστε και σε αυτό από υπέρτερες δυνάµεις και
υποχωρήσατε. Αποδεικνύεται τώρα ότι τελικά δεν ήταν πιεζόµε-
νος ο Ζάεφ, αλλά ήταν ο κ. Τσίπρας. Αποδεικνύεται ότι δεν ήταν
ευνοϊκή η συγκυρία στα Σκόπια, αλλά ήταν ευνοϊκή η συµφωνία
στην Αθήνα. Διότι κάτι του έχουν υποσχεθεί του κ. Τσίπρα. Γι’
αυτό σήµερα ο κ. Τσίπρας, µιλώντας µε τον κ. Ρέγκλινγκ, είπε ότι
αισθάνεται ότι παίζει σε δύο σκακιέρες, στην οικονοµική και στην
εθνική. Δεν ξέρουµε µόνο αν είναι σκακιστής ή αν είναι το πιόνι.
Διότι αυτήν τη στιγµή βρισκόµαστε µπροστά σε µία µεγάλη
εθνική υποχώρηση. Διότι αν µέχρι σήµερα τα Σκόπια είχαν υπαρ-
ξιακό πρόβληµα, τώρα θα έχει υπαρξιακό πρόβληµα η Ελλάδα.

Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία µας που ελληνική κυβέρνηση
παραµελεί και παραδίδει εθνικό δικαίωµα. Το επόµενο θα είναι,
χωρίς αµφιβολία, έδαφος. Όχι, λοιπόν και όχι και όχι και να το
ακούσουν αυτό και οι γείτονές µας και όλοι οι διεθνείς παράγον-
τες οι οποίοι πανηγυρίζουν. Διότι το ξέρετε όλοι πολύ καλά ότι
το όνοµα Μακεδονία είναι το όχηµα. Ποια η ανάγκη; Όποιος πει
«δεν είµαι Μακεδόνας», «δεν υπάρχει µακεδονικό έθνος», «δεν
υπάρχει µακεδονική ταυτότητα», «δεν υπάρχει µακεδονική
γλώσσα», τότε τι να την κάνει τη Μακεδονία; Είναι ξεκάθαρο
αυτό.

Από εδώ και πέρα έχετε πολύ µεγάλη ευθύνη για ό,τι συµβεί.
Διότι τους δίνετε γλώσσα, τους δίνετε όνοµα, «Μακεδόνας», λέτε
ξεκάθαρα ότι ο καθένας θα λέγεται Μακεδόνας ανάλογα µε την
αντίληψη που έχει ο ίδιος µέσα στο µυαλό του. Και δεν µου λέτε,
όταν θα πηγαίνει ένας κάτοικος, πολίτης αυτής της χώρας έξω
και θα τον ρωτάνε «Τι είστε;», θα λέει «Μακεδόνας, αλλά ξέρετε
όχι του Μέγα Αλέξανδρου, αλλά του Κύριλλου και του Μεθό-
διου»; Όταν θα τον ρωτάνε τι γλώσσα µιλάει, θα λέει «Μακεδο-
νικά, αλλά µε συγχωρείτε είναι στην οικογένεια των
νοτιοϊσλαµικών χωρών». Αυτό θα λέει; Ή θα λέει «είµαι Μακεδό-
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νας και µιλάω µακεδονικά»; Και εν πάση περιπτώσει, δεν υπάρχει
στον ΟΗΕ διαδικασία αναγνώρισης γλώσσας. Αυτό που υπήρξε
ήταν ένα λεξικό, µία βάση δεδοµένων για να συνεννοούνται οι
κυανόκρανοι στις διάφορες χώρες που υπάρχουν. Και εσείς ανα-
γνωρίζετε αυτήν τη στιγµή γλώσσα. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα, αυτό υπογράφετε αυτήν τη στιγµή.

Να σας πω, επίσης, ότι για πρώτη φορά στο προοίµιο, από την
αρχή λέτε, ότι τα δύο µέρη συµφωνούν στην ανάγκη να απέχουν
από κάθε είδος αλυτρωτισµό και αναθεωρητισµό. Έχει η Ελλάδα
αλυτρωτισµό και το αναγνωρίζετε;

Λέτε, επίσης, ότι θα γίνει µία κοινή επιτροπή εµπειρογνωµόνων
που θα εξετάσει τα σχολικά βιβλία, ώστε αυτά να απέχουν από
τον αλυτρωτισµό και όχι µόνο τα σχολικά εγχειρίδια, αλλά και
όλα τα βοηθήµατα. Εποµένως, ένας δάσκαλος που θα θέλει να
δώσει ως βοήθηµα «Τα µυστικά του βάλτου» δεν θα µπορεί να
το πράξει.

Κοιτάξτε, είναι τέτοια η κατάσταση που δεν υπάρχει περί-
πτωση να γίνει αποδεκτή αυτή η συµφωνία. Δεν έχει να κάνει
ούτε µε τον Ιβανόφ ούτε µε το τι λένε τα Σκόπια, ούτε µε τίποτα.
Αποτελεί µεγάλη εθνική υποχώρηση. Φροντίστε να το καταλά-
βετε όλοι, διότι τέτοια συµφωνία στην Ελλάδα δεν πρόκειται να
περάσει ποτέ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Βούλτεψη.

Ο κ. Κάτσης έχει τον λόγο και µετά η κ. Μανωλάκου.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα κι εγώ µε τη

σειρά µου ξεκινώντας να µην κάνω µια αναφορά στο ζήτηµα των
ηµερών. Με τη συµφωνία λοιπόν, µεταξύ Ελλάδος και πρώην Γι-
ουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας, η χώρα µας δεί-
χνει το δρόµο της συνεργασίας, της αλληλεγγύης και της
συνανάπτυξης στα Βαλκάνια, σε έναν χώρο που έγινε πεδίο συγ-
κρούσεων, κυρίως λόγω των εθνικιστικών εξάρσεων, για πολλά
χρόνια, ενώ παίρνει πίσω την ανιστόρητα καπηλευµένη ελληνι-
κότητα της αρχαίας Μακεδονίας και της κληρονοµιάς µας. Μία
µεγάλη λοιπόν διπλωµατική επιτυχία, που πολλοί προσπάθησαν,
αλλά κανείς δεν πέτυχε µέχρι σήµερα. Είναι κρίσιµο να επικρα-
τήσει κατά τη γνώµη µου ψυχραιµία, λογική, χαµηλά οι τόνοι και
θα ήθελα να πω στην Αντιπολίτευση ότι µε τον έναν ή τον άλλον
τρόπο, αργά ή γρήγορα δεν θα αποφύγετε να σηκώσετε το µε-
ρίδιο της ιστορικής ευθύνης που σας αναλογεί και να πάρετε
θέση.

Με τον παρόν νοµοσχέδιο, η χώρα κλείνει επιτέλους τον ιστο-
ρικό κύκλο των µνηµονίων και εισέρχεται σε µία νέα εποχή. Επι-
τρέψτε µου, όµως, µία µικρή αναδροµή και µια αποτίµηση αυτού
του διαστήµατος. Η έξοδος της χώρας από το µνηµόνιο, µε την
επιτυχή ολοκλήρωση του προγράµµατος είναι µια ιστορική δι-
καίωση και ανακούφιση για όλους εµάς της πλειοψηφίας, που
σηκώσαµε το βάρος του αναγκαστικού συµβιβασµού τον Αύγου-
στο του 2015. Διότι τότε µία εξέλιξη δεν ήταν καθόλου αυτο-
νόητη. Κάθε άλλο µάλιστα. 

Θυµάµαι σαν χθες τις αγωνίες όλων µας εδώ µέσα. Βγαίνει το
πρόγραµµα ή είναι έτσι σχεδιασµένο να αποτύχει όπως και τα
δύο προηγούµενα; Και αν είναι άπιαστοι οι στόχοι που έχει και
έχουν κρυφή ατζέντα για Grexit στο τέλος, όπως σχεδίαζαν το
2015 ή και νωρίτερα; Θα µπορέσουµε άραγε να εφαρµόσουµε
µέρη του προγράµµατος της Αριστεράς, ώστε να κρατηθεί η κοι-
νωνία όρθια και να ακυρώσουµε ορισµένες αιχµές που είχαν δε-
σµευτεί οι προηγούµενες κυβερνήσεις ή δεν θα µας αφήσουν οι
δανειστές; Θα αµφισβητηθεί η λιτότητα στην Ευρώπη µε πολιτι-
κές αλλαγές ή θα συνεχιστεί ο συσχετισµός 18 - 1 όπως ήταν το
2015; Εντέλει αξίζει τον κόπο να βάλουµε τα χέρια µας στο
βούρκο, να ξελασπώσουµε τη χώρα ή µήπως πρέπει να καταφύ-
γουµε στο ασφαλές περιβάλλον της περήφανης διαµαρτυρίας; 

Αυτά αναλογιζόµασταν τότε υπό το βάρος της ιστορικής ευ-
θύνης και των επίµονων διληµµάτων, που έθετε η ίδια η πραγµα-
τικότητα. Η επιλογή µας να µείνουµε και να παλέψουµε σήµερα
µας δικαιώνει. Διότι και το πρόγραµµα βγήκε και αποδείχθηκε ότι
οι στόχοι πιάνονται. Αντιθέτως, οι προηγούµενες κυβερνήσεις

ήταν εντελώς αναξιόπιστες και µε πολλά βαρίδια στην πλάτη
τους. 

Το χρέος ελαφρύνθηκε βραχυπρόθεσµα και θα ελαφρυνθεί
περαιτέρω και µεσοµακροπρόθεσµα. Πολλά από τα µέρη του
προγράµµατός µας εφαρµόσαµε και θα συνεχίσουµε να εφαρ-
µόζουµε, επουλώνοντας σταδιακά τις πληγές. Η Ευρώπη δεν
είναι ίδια µετά τις εξελίξεις σε Γαλλία, Πορτογαλία, Ισπανία και
εσχάτως Ιταλία. Και κυρίως, άξιζε τον κόπο να µην αφήσουµε το
προηγούµενο σύστηµα του τριγώνου της διαπλοκής να επανέλ-
θει στην Κυβέρνηση κληρονοµικό δικαίω και εµείς απλά να προ-
σφέρουµε µαντήλι για να κλάψει στον κόσµο που υποφέρει.

Ας αναλογιστούµε όµως τι θα γινόταν αν επιλέγαµε τον δρόµο
του αναχωρητισµού. Θα είχαµε επτά µονάδες κάτω την ανεργία
µε ρεκόρ νέων θέσεων εργασίας; Θα είχαµε τη σταθεροποίηση
και την ανάπτυξη της οικονοµίας για τέσσερα συνεχή τρίµηνα;
Θα είχαµε απόκρουση του εργασιακού µεσαίωνα που ήθελε το
ΔΝΤ και η ντόπια ελίτ; Θα είχαµε επιστροφή των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων και αύξηση του κατώτατου µισθού; Θα είχαµε
µήπως ανάταξη στην υγεία µε ισότιµη πρόσβαση για όλους και
σπάσιµο των διαχρονικών αποστηµάτων; Μήπως θα είχαµε ολο-
κληρωµένες υποδοµές και το σχεδιασµό νέων υποδοµών στην
ώρα τους, χωρίς πανωπροίκια φυσικά ή µήπως θα είχαµε πανευ-
ρωπαϊκή πρωτιά στην απορρόφηση κονδυλίων του ΕΣΠΑ; Θα εί-
χαµε κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, κατοχυρωµένες
ατοµικές ελευθερίες και δικαιώµατα, µείωση εισφορών για την
συντριπτική πλειοψηφία των ασφαλισµένων ή µήπως θα είχαµε
ρύθµιση ραδιοτηλεοπτικού τοπίου; Και άλλα πολλά, αλλά ας µην
τα απαριθµήσω για οικονοµία χρόνου. 

Και να το πούµε καθαρά. Πετυχαίνουµε εκεί που οι άλλοι απέ-
τυχαν για τρεις κυρίως λόγους: Πρώτον, γιατί το τρίτο µνηµόνιο,
παρά ορισµένους παραλογισµούς και µέτρα που ποτέ δεν θα επι-
λέγαµε, είχε αρκετά κέρδη στα πλεονάσµατα, στη ρύθµιση του
χρέους και άφηνε περιθώριο για δικές µας επιλογές. Δεύτερον,
επειδή δεν κλέβουµε, δεν ντιλάρουµε ως Κυβέρνηση µε τον πα-
ρασιτισµό και τη διαπλοκή που χρεοκόπησε τη χώρα, αλλά αντί-
θετα συγκρουόµαστε µε ό,τι µέσα διαθέτουµε και τη
φοροδιαφυγή και αυτό αποτυπώνεται στα δηµόσια οικονοµικά.
Τρίτον, επειδή υπάρχει µία κοινωνική πλειοψηφία που µας στη-
ρίζει ενεργά, γιατί βλέπει προσπάθεια από εµάς και βάζει πλάτη.
Και όσοι ακόµα δυσφορούν, κρατούν στάση ανοχής. Και ξέρετε
γιατί; Γιατί αφενός περιµένει από εµάς, αφετέρου αποστρέφεται
µετά βδελυγµίας την ιδέα να ξαναγυρίσουν οι προηγούµενοι που
τους ξέρουν καλά.

Κυρίες και κύριοι, στα του νοµοσχεδίου. Έχουµε ξανά ένα
όργιο καταστροφολογίας και διαστρέβλωση από την Αντιπολί-
τευση και µερίδας των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Λογικό και
αναµενόµενο γιατί κάτι πρέπει να βρουν να πουν. Με το µεσο-
πρόθεσµο έχουµε τον οικονοµικό σχεδιασµό, τα βασικά µεγέθη
της γενικής κυβέρνησης για το τρέχον έτος και τα επόµενα τρία
χρόνια. 

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι όµως: τα µεσοπρόθεσµα προγράµ-
µατα γενικότερα, περιγράφουν µεν προβλέψεις, στόχους και πο-
λιτικές, αλλά δεν σηµαίνει ότι δεν αναθεωρούνται τακτικά ή ότι
δεν εκτελούνται τµηµατικά, καθώς είναι µία διαδικασία δυναµική.

Είναι, λοιπόν, ζήτηµα πολιτικής βούλησης και δράσης η επιµέ-
ρους εφαρµογή συγκεκριµένων µέτρων, όντας πλέον εκτός προ-
γράµµατος, µε περισσότερους βαθµούς ελευθερίας και τους
στόχους πιασµένους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό για την ανοχή σας, παρακαλώ
Τέλος, θα ήθελα να κάνω κάποια σχόλια σε κάποια ζητήµατα

που έχουµε ακούσει όλο ανακρίβειες. Λέει η Νέα Δηµοκρατία ότι
προβλέπονται 15 έως 18 δισεκατοµµύρια νέα µέτρα στην τριετία,
επειδή τα πλεονάσµατα είναι κοντά στο 5%, ενώ ο στόχος είναι
3,5%. Εδώ έχουµε άγνοια ή συνειδητό ψέµα. Ακριβώς αυτό το
παραπάνω πλεόνασµα είναι που θα επιστρέψει µε µορφή αντιµέ-
τρων, φοροελαφρύνσεων ή επέκτασης του κοινωνικού κράτους.
Γι’ αυτό ακριβώς τα αντίµετρα είναι όχι µόνο περισσότερα από
τα µέτρα, αλλά ήλθαν και πιο νωρίς.

Έχετε βγει στα κάγκελα ότι έρχονται πιο νωρίς τα µέτρα για
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τις συντάξεις και το αφορολόγητο, που ακόµα να εφαρµοστούν.
Αντ’ αυτού, ήλθαν έναν χρόνο πιο νωρίς το επίδοµα τέκνων και η
αναλογία 1 προς 1 για προσλήψεις στο δηµόσιο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι περιµένουµε από τη Νέα Δη-
µοκρατία να αποκαλύψει το πρόγραµµά της, να πει ποια αντίµε-
τρα θέλει, ποια από τα θετικά µέτρα θα πάρει πίσω, αντί να
καταστροφολογεί σαν µικρό κόµµα διαµαρτυρίας. Διότι όλη η
ουσία της επόµενης µέρας είναι αν θα έχουµε δίκαιη ανάπτυξη
προς όφελος του κόσµου της εργασίας ή θα έχουµε ανάπτυξη
για τους λίγους.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει την επαναφορά του κανόνα
προσλήψεων για αποχωρήσεις 1 προς 1, ούτε επίδοµα ενοικίου,
ούτε φοροελαφρύνσεις στη µεσαία τάξη, ούτε επαναφορά στην
εργασιακή κανονικότητα. Θέλει µείωση φόρων µόνο για τις µε-
γάλες επιχειρήσεις και τα κέρδη των µετόχων, θέλει ιδιωτικοποι-
ήσεις στο κοινωνικό κράτος και δεν µπορεί να υποσχεθεί τίποτα
στα µικρά και µεσαία στρώµατα, επειδή δεν εξηγεί πού µπορεί
να βρει τον δηµοσιονοµικό χώρο.

Αυτά θα συγκρίνει ο κόσµος, κυρίες και κύριοι, στο τέλος της
τετραετίας και θα µας αξιολογήσει και θα µας βρει επαρκείς και
θα δώσει την εντολή ξανά στον Αλέξη Τσίπρα, που µε την ευθύνη
και το πολιτικό εκτόπισµα ενός ηγέτη που υπερβαίνει και το
κόµµα του και κυρίως τα σύνορα της χώρας µας, θα συνεχίσει
και την επόµενη τετραετία την πορεία ανάκαµψης του πληγωµέ-
νου κύρους του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Η συνάδελφος κ. Μανωλάκου έχει τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το πολυνοµοσχέδιο και το µεσο-

πρόθεσµο πλαίσιο εντείνουν και ενισχύουν την αντιλαϊκή σκληρή
πολιτική σας, που ευνοεί προνόµια και κέρδη στην πλουτοκρατία
και βάσανα στον λαό, αφού τους τσακίζει τόσο βασικές ανάγκες
σε µισθούς, συντάξεις, προνοιακά επιδόµατα όσο και σε συνθή-
κες ζωής και εργασίας, που τις κάνει αθλιότερες και πιο επικίν-
δυνες.

Παράδειγµα το άρθρο 70, που κάνετε ακόµα ένα επιπλέον µε-
γάλο απαράδεκτο βήµα για να ποδοπατήσετε τις όποιες χρήσεις
γης, για να κερδίσει ο καπιταλιστής και να υποφέρει η λαϊκή οι-
κογένεια.

Τι λέει το φωτογραφικό άρθρο 70; Ότι οι δραστηριότητες εται-
ρειών, όπως παραδείγµατος χάριν πετρελαιοειδών, που έπρεπε
να σταµατήσουν να λειτουργούν δίπλα σε σπίτια και σχολεία, δεν
υποχρεούνται σε αποµάκρυνση. Μάλιστα, δίνει δικαίωµα επέκτα-
σης εντός του χώρου όπου λειτουργούσαν και µέσα στα όρια
του βαθµού όχλησης για προστασία, όπως αναφέρεται χαρακτη-
ριστικά, της επιχειρηµατικής δραστηριότητας.

Τι σηµαίνει; Ότι είναι φωτογραφικό για να ευνοηθεί προκλη-
τικά το κεφάλαιο, όπως οι εκατόν σαράντα εννιά δεξαµενές πε-
τρελαιοειδών χιλιάδων τόνων στο Πέραµα, ενταγµένα στο master
plan του κινέζικου µονοπωλίου της «COSCO» ή ακόµα η λειτουρ-
γία δεξαµενών του µεγαλοεπιχειρηµατία Μελισσανίδη στη Δρα-
πετσώνα, στα Λιπάσµατα.

Είχαν δοθεί άδειες λειτουργίας που λήγουν για εγκατάσταση
δεξαµενών, για αποθήκευση, επεξεργασία και πώληση πετρελαι-
οειδών και µάλιστα καταχρηστικά, παρά τις διαµαρτυρίες κατοί-
κων των περιοχών αυτών, αφού απέχουν µόλις µερικά µέτρα από
σπίτια και σχολειά και η χρήση γης, τουλάχιστον στη Δραπε-
τσώνα, έχει χαρακτηριστεί πρασίνου, αθλητισµού, πολιτισµού,
υγείας, ενώ στο Πέραµα είναι µέσα σε οικιστική περιοχή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Η λειτουργία αυτών των µονάδων δηµιουργεί αποπνικτική
ατµόσφαιρα, δυσοσµία, αναπνευστικά προβλήµατα σε σηµείο λι-
ποθυµίας µαθητών. Υπάρχει παρατήρηση υψηλής συγκέντρωσης
βαρέων µετάλλων σε ασθενείς από τις περιοχές του Περάµατος
και του Κερατσινίου, που αποτελεί σηµαντικό παράγοντα δηµι-
ουργίας καρκίνου του πνεύµονα.

Χαρακτηριστικά να πω ότι υπάρχουν µέρες που δεν ανοίγουν
τα παράθυρα στα σπίτια ούτε βγαίνουν στην αυλή των σχολείων
στα διαλείµµατα τα παιδιά εξαιτίας αναθυµιάσεων, των οσµών

που ελκύονται από τη λειτουργία των δεξαµενών πετρελαιοειδών
στο Πέραµα και τη Δραπετσώνα.

Τι ζητούν οι κάτοικοι και οι εργαζόµενοι της ευρύτερης περιο-
χής του Πειραιά; Να απαλλοτριωθούν, εξάλλου λήγουν και οι
άδειες, για χώρο πρασίνου και αναψυχής. Αντί γι’ αυτό, έρχεστε
µε το άρθρο 70 για να εξασφαλίζετε ισόβια εγκατάσταση σε
βάρος της ζωής και της υγείας των κατοίκων και των εργαζοµέ-
νων σε αυτές τις λαϊκές περιοχές. Είναι ντροπή και πρόκληση και
ίσως ισχύει και για άλλες περιοχές και εταιρείες.

Το πιο σοβαρό είναι το ενδεχόµενο βιοµηχανικού ατυχήµατος
µεγάλης έκτασης παίρνοντας τη µορφή ντόµινου. Αντιλαµβάνε-
στε τι σηµαίνει για το Πέραµα και το Κερατσίνι, όπου τα σπίτια
και τα σχολεία είναι όµορα µε αυτές τις δεξαµενές µεγάλων πο-
σοτήτων καυσίµων.

Δίκαια καταγγέλλουν σύλλογοι κατοίκων, συνδικάτα, µαθητές,
γονείς, η ΕΛΜΕ Πειραιά, πολιτιστικοί σύλλογοι κ.α.. Μάλιστα, κά-
νουν και πολλές κινητοποιήσεις. Τελικά, δεν ανεβάσατε µόνο τον
ΕΝΦΙΑ 20% στα σπίτια τους, τους καταδικάζετε ισόβια σε περαι-
τέρω υποβάθµιση της ζωής στις λαϊκές γειτονιές του Πειραιά.

Αυτή είναι η καπιταλιστική ανάπτυξή σας. Έχει γνώµονα την
αύξηση των κερδών των οµίλων και είναι σε αντίθεση µε τις ανάγ-
κες προστασίας, της υγείας και της ζωής των λαϊκών στρωµά-
των.

Συνεπώς η µεταµνηµονιακή περίοδός σας ενισχύεται µε ένα
ολόκληρο αντιλαϊκό οπλοστάσιο νέων φαρµακερών µειώσεων
των συντάξεων, νέας φοροληστείας σε µισθωτούς και συνταξι-
ούχους, από τη µείωση του αφορολόγητου, διάλυσης προνοι-
ακών επιδοµάτων και όλα αυτά πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Ακόµα, ταχύτητα σε πλειστηριασµούς της λαϊκής κατοικίας,
αύξηση του ΕΝΦΙΑ, πώληση κόκκινων δανείων και τόσων άλλων.
Δηλαδή, δηµιουργείτε κι εσείς προσθετικά και άλλη νέα φτώχεια,
ληστεύοντας το λαϊκό εισόδηµα για να θωρακίσετε την ανταγω-
νιστικότητα και την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, µε
προκλητικές φοροαπαλλαγές, ενισχύσεις σε ζεστό χρήµα και
συντριβή των όποιων χρήσεων γης που κατά το δοκούν αλλά-
ζετε, αλλά και συντριβή των όποιων περιβαλλοντικών εµποδίων
έχουν να κάνουν µε την προστασία της υγείας των πληθυσµών
των λαϊκών περιοχών.

Κάλπικη, λοιπόν, η ανάπτυξή σας όπως και τα αντίµετρα σας
κοροϊδία. Τα ανέλυσε ο εισηγητής µας. Ένα µέρος πάει στους
πάµφτωχους και ένα άλλο µέρος πάει στους επιχειρήσεις. Φτω-
χοί και αυτοί οι καηµένοι, γι’ αυτό χρειάζεται να δυναµώσει η
πάλη του εργατικού λαϊκού κινήµατος που σηµαίνει ενίσχυση της
οργανωµένης πάλης για λαϊκό ξεσηκωµό, γιατί τίποτα δεν πρό-
κειται να χαριστεί στον λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Μανωλάκου.

Λοιπόν, να ενηµερώσω το Σώµα ότι έχουµε υπολογίσει µέχρι
τη 1.00’-1.30’ να είµαστε απόψε εδώ. Μέχρι τον αριθµό εξήντα
περίπου, οπότε να δείτε και στις λίστες όλοι οι εγγεγραµµένοι
συνάδελφοι ποιοι είναι, ώστε να µην περιµένετε οι υπόλοιποι. Δεν
υπάρχει κανένας λόγος. Και επειδή είναι εκατόν τριάντα δύο οι
εγγεγραµµένοι, θα παρακαλούσα όλους -είναι και αργά, καταλα-
βαίνετε ότι ο χρόνος είναι περιορισµένος- να µην υπερβαίνουµε
τον χρόνο µας, ει δυνατό και από τους Υπουργούς να είµαστε
στον προβλεπόµενο χρόνο για να µπορούν να µιλήσουν όλοι και
να ολοκληρώσουµε τη συζήτηση µέχρι αύριο στις 15.00’ που
έχουµε το deadline.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός, για έξι λεπτά. Πα-
ρακαλώ κι εσείς όσο µπορείτε να είστε εντός του χρόνου.

Αµέσως µετά είναι η κ. Αραµπατζή, ο κ. Καράογλου και συνε-
χίζουµε µε τη λίστα των οµιλητών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, νοµίζω ότι επιβεβαιώνεται από τη συζήτηση αυτών των ηµε-
ρών ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει και την ικανότητα και την
αξιοπιστία και το διεθνές κύρος για να κλείσει οριστικά τις εκ-
κρεµότητες µε το µνηµονιακό πρόγραµµα, να βγάλει µε βιώσιµο
τρόπο τη χώρα από την κρίση και ταυτόχρονα να κλείσει ανοιχτά
µέτωπα στα εθνικά θέµατα, ανοιχτά θέµατα για δεκαετίες, µε
έναν τρόπο συµφέροντα για τη χώρα και την κοινωνία. 

Αυτό είναι µια αδιαµφησβήτητη εξέλιξη. Αυτό είναι σαφώς µια
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πραγµατικότητα που προκαλεί εκνευρισµό. Και είναι απολύτως
προφανές ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση καταφεύγει πλέον στα
γνώριµα και ασφαλή νερά της ακροδεξιάς ρητορείας, του εθνι-
κισµού και της πατριδοκαπηλίας. Αυτή είναι η ουσία της συζήτη-
σης που παρακολουθούµε σήµερα.

Εµείς, λοιπόν, κλείνουµε τις µνηµονιακές εκκρεµότητες και
στον χώρο της υγείας, όχι απλώς χωρίς νέες επιβαρύνσεις των
πολίτων, αλλά νοµοθετώντας και προωθώντας µέτρα κοινωνικής
ανακούφισης. Δύο συγκεκριµένα παραδείγµατα:

Το πρώτο είναι η µείωση οικονοµικής επιβάρυνσης που ξε-
περνά τα 40 εκατοµµύρια ευρώ για τους ασθενείς που έχουν
χρόνια νοσήµατα και θεραπεύονται µε γενόσηµα, τα οποία προ-
φανώς είναι φάρµακα αξιόπιστα και αποτελεσµατικά. Και το δεύ-
τερο παράδειγµα είναι η µη υποχρέωση προπληρωµής είτε για
την αγορά γυαλιών οράσεως είτε για την παροχή ειδικών θερα-
πειών στα πλαίσια της ειδικής αγωγής. 

Σήµερα οι πολίτες και τα νοικοκυριά και οι οικογένειες πληρώ-
νουν από την τσέπη τους περίπου 130 µε 140 εκατοµµύρια ευρώ
για αυτές τις παροχές, υποβάλλουν στον ΕΟΠΥΥ τη δαπάνη και
περιµένουν κάποια στιγµή να πάρουν πίσω τα χρήµατα που κα-
τέβαλαν. Αυτό σταµατά. Ο ΕΟΠΥΥ αποζηµιώνει τους παρόχους
µέσω ενός voucher το οποίο θα χορηγείται στον πολίτη. Και αυτό
νοµίζω ότι έχει µια προφανέστατη οικονοµική ελάφρυνση στην
καθηµερινότητα των πολιτών, όπου αναγνωρίζουµε όλοι ότι ήταν
πολύ δυσβάσταχτες αυτές οι επιβαρύνσεις στα χρόνια της κρί-
σης.

Η λιτότητα ως περιβάλλον δηµοσιονοµικό, ως περιορισµοί, ως
µέτρα και δεσµεύσεις που πρέπει να τηρηθούν παραµένει, αλλά
είναι σαφές ότι βαίνει µειούµενη. Αυτό αποδεικνύεται –νοµίζω-
µε πολύ κατηγορηµατικό τρόπο στα πλαίσια του µεσοπρόθε-
σµου. Υπάρχει µια αθροιστική αύξηση των ορίων δαπανών του
συστήµατος υγείας, είτε αυτό αφορά τις δαπάνες που καλύπτει
ο ΕΟΠΥΥ είτε τις δαπάνες που πραγµατοποιούνται στα πλαίσια
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Αθροιστικά αυτό το όριο δαπανών το επιπλέον, πέραν των ση-
µερινών πολύ συµπιεσµένων δηµοσιονοµικών ορίων, υπερβαίνει
τα 450 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι µια µικρή, αλλά –νοµίζω- πολι-
τικά σηµαντική υποχώρηση της λιτότητας σε ένα πολύ κρίσιµο
πεδίο, όπως το πεδίο της υγείας. Επίσης, ο επιπλέον δηµοσιονο-
µικός χώρος δίνει περιθώριο πιο εύρυθµης στελέχωσης και λει-
τουργίας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, πληρέστερης
κάλυψης των υγειονοµικών αναγκών των ανθρώπων. 

Η λιτότητα λοιπόν παραµένει, αλλά υποχωρεί. Και κυρίως,
αυτή την περίοδο προωθούµε κρίσιµες αλλαγές και µεταρρυθ-
µίσεις, οι οποίες δεν έχουν στόχο απλώς περικοπή πόρων και
συγκράτηση της δαπάνης, είναι µεταρρυθµίσεις που υπηρετούν
ένα πολιτικό σχέδιο, ένα διαφορετικό πολιτικό σχέδιο στο ίδιο
µνηµονιακό περιβάλλον, ένα πολιτικό σχέδιο που λέει ότι προτε-
ραιότητά µας είναι η καθολική κάλυψη των αναγκών υγείας των
ανθρώπων µε ισότιµο τρόπο, µέσα από ένα αναβαθµισµένο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας που αναδιοργανώνεται µε επίκεντρο την
Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας. Αυτό είναι µια προοδευτική µε-
ταρρύθµιση που είναι σε εξέλιξη σε όλη τη χώρα. 

Υπάρχει µια µεταρρύθµιση στον τοµέα των προµηθειών στην
προσπάθεια κεντρικοποίησής τους και η επίτευξη οικονοµιών κλί-
µακας. Υπάρχουν µεταρρυθµίσεις στον τοµέα του φαρµάκου,
που για πρώτη φορά έχουµε δέσµη διαρθρωτικών µέτρων και όχι
οριζόντιων µέτρων, που έχουν στόχο να εγγυηθούν το δικαίωµα
όλων των ανθρώπων στην πρόσβαση σε φάρµακα, τα οποία βε-
βαίως µε την κατάλληλη επιστηµονική τεκµηρίωση καλύπτουν τις
φαρµακευτικές ανάγκες των ανθρώπων. 

Έχουµε, λοιπόν, προοδευτικές µεταρρυθµίσεις που είναι σε
εξέλιξη και όχι µεταρρυθµίσεις υπέρ του κεφαλαίου, όπως µας
λέει το ΚΚΕ. Έχουµε µεταρρυθµίσεις που διευρύνουν τον δηµό-
σιο χώρο και δεν ιδιωτικοποιούν το σύστηµα υγείας. Κι έχουµε
µεταρρυθµίσεις, που, όπως αποτυπώνεται και στο µεσοπρόθε-
σµο πρόγραµµα, στο στρατηγικό πλάνο, στους στόχους τους µε-
ταρρυθµιστικούς του µεσοπρόθεσµου, αυτό που στοχεύουν είναι
την εγγυηµένη κάλυψης των αναγκών µε ποιοτική, δηµόσιου χα-
ρακτήρα, φροντίδα. 

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα διαφορετικό πολιτικό σχέδιο. Θεω-

ρούµε ότι ακριβώς επειδή η Κυβέρνηση αυτή ήταν αφοσιωµένη
στην ιδέα της ισότητας στο κρίσιµο πεδίο της υγείας, είναι αφο-
σιωµένη στην ιδέα της κοινωνικής αναδιανοµής, γι’ αυτόν τον
λόγο µπόρεσε να βάλει στο ίδιο ασφυκτικό περιβάλλον διαφορε-
τικές πολιτικές προτεραιότητες. 

Και κλείνω, αγαπητέ Πρόεδρε, και συγγνώµη για την υπέρ-
βαση του χρόνου, λέγοντας το εξής, ότι πραγµατικά αυτήν την
περίοδο δίνουµε µια µάχη -το είπαµε και χθες- µε τον χρόνο και
µε τις αντοχές της κοινωνίας. 

Η εκτίµησή µας, η αίσθησή µας, τα στοιχεία τα πραγµατικά
τεκµηριώνουν ότι πλέον και το διεθνές περιβάλλον είναι πιο ευ-
νοϊκό και ο χρόνος είναι σύµµαχος, αλλά και η ανθεκτικότητα της
κοινωνίας, µε τις παρεµβάσεις που έχουµε κάνει, έχει ενισχυθεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αραµπατζή. 
Ορίστε, κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξανά επείγον, ξανά διαδικασίες

fast track, ξανά κάλπικες υποσχέσεις για το δήθεν τέλος της λι-
τότητας και των µνηµονίων. Ευτελές πολιτικό θέατρο από τη
πλευρά της Κυβέρνησης ότι τάχα ψηφίζουµε το τελευταίο µνη-
µονιακό πολυνοµοσχέδιο για να ολοκληρωθεί το τρίτο µνηµόνιο
και να βγούµε στην καθαρή έξοδο. Ένας ακόµα µύθος φτιαγµέ-
νος µε πολλά συριζαίικα ψέµατα, προκειµένου να καλυφθεί η επι-
κύρωση του τέταρτου µνηµονίου που η Κυβέρνηση φορτώνει
στην οικονοµία και στη χώρα πανηγυρίζοντας. Γιατί αύριο, µε το
«ναι σε όλα» θα ψηφίσετε επιπλέον µέτρα 1,5 δισεκατοµµύριο,
φοροµπηχτικά πρωτογενή πλεονάσµατα, τη νέα µείωση των συν-
τάξεων από 1-1-2019, τη νέα µείωση του αφορολόγητου το 2020.
Αυτή είναι η αλήθεια του σηµερινού πολυνοµοσχεδίου και αυτή
είναι η οδυνηρή πραγµατικότητα που έχει τις υπογραφές σας και
από αύριο θα έχει, για µια ακόµη φορά, δυστυχώς, και τις ψή-
φους σας. 

Οδυνηρότερη και δραµατικότερη όµως είναι η σκιά της εθνι-
κής ήττας που από χθες το βράδυ βαραίνει την πατρίδα µας, η
σκιά της παράδοσης της ιστορίας και της κληρονοµιάς µας που
διακυβεύεται περιχαρής µε την επιζήµια συµφωνία σας. Γιατί
πώς αλλιώς µπορεί να αποτυπώσει κανείς, εάν όχι µε τη λέξη
«παράδοση», την αναγνώριση από την πλευρά της Ελλάδας της
µακεδονικής γλώσσας και της µακεδονικής εθνότητας στη γει-
τονική χώρα;

Πώς αλλιώς µπορεί να περιγράψει κανείς αυτό το δώρο που
κάνετε στα Σκόπια, δικαιώνοντας τη διακαή, ψευδεπίγραφη
εθνική επιδίωξή τους από το 1944; Πώς αλλιώς µπορεί να περι-
γράψει κανείς την άνευ όρων παράδοση του µοναδικού µας
όπλου, του βέτο; Πώς αλλιώς να περιγράψει κανείς αυτή την ανι-
στόρητη εθνική υποχώρηση;

Είστε η Κυβέρνηση που περιφρόνησε όσο κανείς κόµµατα, θε-
σµούς, την ίδια την ευαισθησία του ελληνικού λαού. Είστε η Κυ-
βέρνηση που χρόνια τώρα πολιτεύθηκε στο όνοµα της
δηµοκρατικής ευαισθησίας και τώρα αγνοεί επιδεικτικά τη δηµο-
κρατική βουή αντίδρασης των πολιτών. Είστε η Κυβέρνηση που
έγραψε στα παλαιότερα των υποδηµάτων της τα συναισθήµατα,
τον πατριωτισµό, την ψυχή και την αποφασιστικότητα ενός λαού,
αυτή που διατρανώθηκε στα δεκάδες συλλαλητήρια ανά την Ελ-
λάδα. Και όχι µόνο αυτό, αλλά είχατε το θράσος να βαφτίσετε
αυτή τη συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών όχλο, είχατε το
θράσος να βαφτίσετε την αγάπη για την πατρίδα εθνικισµό.

Όµως, εκτός από την προκλητική και θλιβερή συµπεριφορά
του Πρωθυπουργού απέναντι στον λαό της Μακεδονίας και
όλους τους Έλληνες βεβαίως, βιώνουµε και µια πρωτόγνωρη
συµπεριφορά πολιτικού εµπαιγµού από τον κυβερνητικό του
εταίρο, τον κ. Καµµένο. Τον κ. Καµµένο, που δηλώνει ότι δήθεν
–όπως πάντα βέβαια- διαφωνεί µε τη συµφωνία, την οποία όµως,
εκτός από το θέµα του ονόµατος, τη θεωρεί εξαιρετική. Συµφω-
νία εξαιρετική, την οποία βέβαια δεν θα χρειαστεί να καταψηφί-
σει, διότι δεν θα έρθει στη Βουλή. Και δεν θα έρθει στη Βουλή,
επειδή δεν θα την ψηφίσουν τα Σκόπια, αφού είναι τόσο επωφε-

8848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λής δήθεν για τη χώρα µας. 
Ο κ. Καµµένος κρύβεται πίσω από τον κ. Ζάεφ και τους πολίτες

των Σκοπίων, προκειµένου να µην χάσει την υπουργική του κα-
ρέκλα. Όµως, κυρίες και κύριοι των ΑΝΕΛ, τα ψέµατα τελείωσαν.
Εάν κόπτεσθε για τη Μακεδονία, ρίξτε την Κυβέρνηση που απο-
δέχεται, µε τη δική σας στήριξη, τη µετατροπή της σλαβοµακε-
δονικής ταυτότητας σε µακεδονική, την Κυβέρνηση που
επικυρώνει τον µακεδονισµό, το ιδεολόγηµα της δήθεν διαµελι-
σµένης µακεδονικής πατρίδας. Αλλιώς, είστε συνυπεύθυνοι στο
ξεπούληµα της Μακεδονίας. 

Και είναι πραγµατικά γελοίο η Κυβέρνηση να πανηγυρίζει για
δήθεν απαλοιφή αλυτρωτικών αναφορών στο σύνταγµα των Σκο-
πίων, όταν αποδέχεται το βασικό όχηµα του αλυτρωτισµού, που
είναι το όνοµα της δήθεν µακεδονικής ταυτότητας, της δήθεν µα-
κεδονικής γλώσσας.

Όµως, δεν ήσασταν εσείς που κοντέψατε να αποδεχθείτε ως
ονοµασία και τη «Μακεδονία του Ίλιντεν», δηλαδή την επιτοµή
του αλυτρωτισµού, του συνθήµατος «η Μακεδονία στους Μακε-
δόνες»;

Αγνοείτε ή θέλετε να κάνετε πως αγνοείτε ότι η γλώσσα που
µε ελαφρότητα εκχωρείτε, είναι η βάση για την εθνική ταυτότητα,
η βάση για την εθνική συνείδηση; Το οµόγλωσσον, το όµαιµον,
το οµόθρησκον, η γλώσσα που αποτελεί τον θεµατοφύλακα, τον
οµφάλιο λώρο µε την ιστορία, τη θρησκεία και τις παραδόσεις,
την εθνική συνείδηση. Αυτή είναι, άλλωστε, η παρακαταθήκη και
του Οδυσσέα Ελύτη στο «Άξιον εστί», «την γλώσσαν µου έδωσαν
ελληνικήν», που επιδεικτικά αγνοείτε.

Κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης, η συµφωνία αυτή είναι
επιζήµια για τη χώρα. Η συµφωνία αυτή δεν µπορεί να ψηφιστεί
από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Τη συµφωνία αυτή δεν έχει το δι-
καίωµα να την υπογράψει ο κ. Τσίπρας. Δεν διαθέτετε καν τη δε-
δηλωµένη, µιας και ο κυβερνητικός σας εταίρος, όπως λέει, δεν

τη στηρίζει.
Καλούµε, λοιπόν, τον κ. Τσίπρα να λειτουργήσει ως Πρωθυ-

πουργός των Ελλήνων και να µην καταφέρει ένα ακόµα καίριο
πλήγµα στον βαθιά πληγωµένο ελληνικό λαό. Και εάν είναι τόσο
σίγουρος γι’ αυτό που σπεύδει να κάνει, ας έρθει τώρα στη
Βουλή να πάρει την εξουσιοδότηση απ’ αυτό το Κοινοβούλιο,
πριν οι δυο Υπουργοί Εξωτερικών υπογράψουν το Σάββατο αυτή
τη συµφωνία. Εάν τολµά, ας ζητήσει την εµπιστοσύνη της Βου-
λής, ας ζητήσει την εµπιστοσύνη υµών, των Βουλευτών του. Δια-
φορετικά, είναι ένας Πρωθυπουργός µειοψηφίας που δεν έχει
κανένα δικαίωµα να υπογράψει για λογαριασµό της χώρας, πολύ
περισσότερο να εκχωρεί την ιστορία και την ταυτότητά µας. 

Τις επόµενες ώρες, τις επόµενες ηµέρες, ο καθένας αναµε-
τράται µε την ιστορία και τη συνείδησή του. Εµείς στη Νέα Δη-
µοκρατία θα είµαστε µε την πλευρά εκείνων που θα
υπερασπιστούν την ιστορία και την πατρίδα, χωρίς αλλά και
χωρίς αστερίσκους. Διαλέξτε µε ποια πλευρά θα πάτε εσείς, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. Η ιστορία θα µας κρίνει
όλους και θα είναι αµείλικτη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχει ζητήσει τον λόγο

ο Υπουργός Υγείας για µια νοµοτεχνική βελτίωση και αµέσως
µετά ακολουθεί ο κ. Καράογλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να κάνετε τη νοµοτεχνική
βελτίωση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ.
Καταθέτω µια νοµοτεχνική βελτίωση. Είναι µια αλλαγή ηµερο-

µηνίας σ’ ένα άρθρο του πολυνοµοσχεδίου. Είναι καθαρά νοµο-
τεχνικού χαρακτήρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ανδρέας Ξανθός καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εξωτερικών, Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων δικαιωµάτων και Οικονοµικών
κατέθεσαν σήµερα, στις 13-6-2018, τα εξής σχέδια νόµου:

«Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ των Υπουργείων
Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας, του Βασιλείου της Ισπανίας,
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Πορτογα-
λίας όσον αφορά στο βασισµένο στη SIAF Σχηµατισµό Μάχης,
µε τη Συµµετοχή της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-
τίας της Πορτογαλίας.»

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργού
Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου, του Υπουργείου Άµυνας της
Τσεχικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δανίας, του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του
Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, του Υπουρ-
γείου Άµυνας του Βασιλείου της Νορβηγίας, του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Πορτογαλίας και του Υπουργείου Άµυνας
του Βασιλείου της Ισπανίας που αφορά στην Πολυεθνική Συνερ-
γασία για Κατευθυνόµενα Πυροµαχικά Ακριβείας Αέρος - Εδά-
φους καθώς και της επιγενόµενης 1ης Τροποποίησης αυτού.»

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κύριε Καράογλου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ως άτοµο που πιστεύω στον κοινωνικό φιλελευθε-
ρισµό και ανήκω πολιτικά στη µεγάλη πατριωτική παράταξη της
Νέας Δηµοκρατίας, έχω στον κώδικα αξιών µου πολύ ψηλά το
θέµα της πατρίδος, του έθνους. Βεβαίως, ξέρω ότι αυτό είναι
κάτι που αντίκειται στην ανάλυση που εσείς, ως µαρξιστές, κά-
νετε, µια που η οικονοµία θεωρείτε ότι είναι τα πάντα. 

Όµως, οφείλω στην ιδεολογική µου αυτή τοποθέτηση, αλλά
και ως Μακεδόνας Βουλευτής, οφείλω στον τόπο µου, στη γη
των προγόνων µου, να ξεκινήσω την οµιλία µου µε µια σύντοµη
αναφορά στην απαράδεκτη, στην εγκληµατική συµφωνία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ για το σκοπιανό ζήτηµα. 

Χθες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αποκλειστική ευθύνη
του Αλέξη Τσίπρα «Η Μακεδονία εάλω». Χωρίς ίχνος ντροπής και
εθνικής αξιοπρέπειας, ο Έλληνας Πρωθυπουργός ξεπούλησε
την ιστορία αιώνων, ταπεινώνοντας εκατοµµύρια Έλληνες και χα-
ρίζοντας το όνοµα, την ταυτότητα, τη γλώσσα µας στα Σκόπια. 

Ξέρω ότι όταν γίνεται µια διαπραγµάτευση κάτι δίνεις και κάτι
παίρνεις. Εµείς τι κερδίσαµε; Τα δώσαµε όλα: όνοµα, ταυτότητα,
εθνότητα, γλώσσα, το βέτο. Δεν µπορώ να καταλάβω, αλήθεια,
τι είδους διαπραγµάτευση ήταν αυτή. Ο κ. Κοτζιάς αποδείχτηκε
χειρότερος διαπραγµατευτής ακόµη και από τον κ. Βαρουφάκη. 

Πρόκειται, αγαπητοί συνάδελφοι, για µια εκτρωµατική συµφω-
νία, η οποία προβλέπω και φοβάµαι πως θα καλλιεργήσει τον
αλυτρωτισµό στα Σκόπια ακόµη περισσότερο και θα γεννήσει
εστίες σηµαντικών προστριβών στο άµεσο µέλλον. Όσοι την επι-
κυρώσουν, θα καταδικαστούν από την ιστορία στη συνείδηση
κάθε Έλληνα. 

Η εθνική ταπείνωση που βιώνουµε όλοι οι Έλληνες και ειδικό-
τερα εµείς, οι Μακεδόνες, έχει υπαίτιους και τα ονόµατά τους
είναι συγκεκριµένα: Αλέξης Τσίπρας, Πάνος Καµµένος και ο µοι-
ραίος άνθρωπος, ο Νίκος Κοτζιάς. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, το οποίο συζητείται εδώ και
τρεις ηµέρες, αλλά όλως τυχαίως και όλως παραδόξως, την
πρώτη µέρα είχαµε την εισβολή στο Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη «των δικών µας παιδιών», κατά την έκφραση του Αντιπρο-
έδρου της Κυβέρνησης, του κ. Δραγασάκη, του Ρουβίκωνα, για
να περάσει στα ψιλά. Τη δεύτερη και την τρίτη µέρα επισκιά-
στηκε το θέµα αυτό από τις εξελίξεις στο εθνικό µας ζήτηµα, που
αφορά τη σχέση µας µε τα Σκόπια. 

Αυτό, λοιπόν, που συζητάµε είναι ξεκάθαρα το τέταρτο µνη-
µόνιο, το δεύτερο µνηµόνιο που φέρνει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, ένα εξίσου άχρηστο µνηµόνιο, το οποίο επιβαρύνει τον
ελληνικό λαό και όλους τους Έλληνες πολίτες µε νέα µέτρα
ύψους 5,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Από 1-1-2019 ο κάθε συνταξιούχος θα χάσει από µια έως τρεις
συντάξεις. Από 1-1-2020, αν δεν έρθει πιο νωρίς, ο κάθε µισθω-

τός θα χάσει έναν τουλάχιστον µισθό µια που µε τη µείωση του
αφορολόγητου θα χάσει 643 ευρώ συγκεκριµένα, άρα στις πε-
ρισσότερες περιπτώσεις έναν µισθό. Θα επιβληθεί ΕΝΦΙΑ στα
αγροτεµάχια. Θα καταργηθεί στην ουσία το ΕΚΑΣ. Θα έχουµε
την αύξηση του ασφαλιστικών εισφορών στους ελεύθερους
επαγγελµατίες. Θα έχουµε αυστηρή επιτήρηση ανά τρίµηνο της
ελληνικής οικονοµίας. Κατά τα άλλα, µιλάτε για καθαρή έξοδο!

Βεβαίως, επιχαίρετε και λέτε «έχουµε επιτυχίες». Και πού λέτε
ότι έχετε επιτυχίες; Στην ανάπτυξη. Μάλιστα. Να θυµίσω, λοιπόν,
ότι το 2014 παραλάβαµε µια οικονοµία, που το 2012 είχε ύφεση
της τάξης του 3-4% και κλείσαµε το 2014 µε ανάπτυξη 0,8%.
Ήταν σηµαντικότατο αυτό, γιατί άρχισε η οικονοµία να ανεβαίνει.
Κι εσείς το 2015 και το 2016 την ξαναγυρίσατε στην ύφεση. 

Να θυµίσω ότι το 2017 που προβλέπονταν στον προϋπολογι-
σµό ανάπτυξη κατά 2,7%, τελικά αποτύχατε κατά 55% και η ανά-
πτυξη περιορίστηκε στο πολύ χαµηλό 1,3%. Να θυµίσω ότι τώρα
που µιλάµε, στο πρώτο εξάµηνο του 2018, ενώ εκτιµούσατε στον
προϋπολογισµό ανάπτυξη της τάξης του 2,5%, ήδη έχετε χαµη-
λώσει τον πήχη στο 2%. Να δούµε πού θα «καθίσει» η ανάπτυξη
στο τέλος του 2018. 

Επικαλείστε άλλη επιτυχία, ότι πετύχατε πρωτογενή πλεονά-
σµατα. Μα, τα πρωτογενή πλεονάσµατα επιτεύχθηκαν για πρώτη
φορά µετά από τριάντα χρόνια το 2013 και το 2014 από την Κυ-
βέρνηση εθνικής συνεργασίας του Αντώνη Σαµαρά, τότε που
εσείς τα αποκαλούσατε «µατωµένα πλεονάσµατα», που ρουφούν
τη ρευστότητα από την ελληνική οικονοµία, που είναι αποτελέ-
σµατα φοροληστρικής επιδροµής κ.τλ.. 

Να σας θυµίσω κάτι που είπε κάποιος: «Το πλεόνασµά σας
είναι σεσηµασµένο για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. Σε αυτό
κρύβονται όλες οι αµαρτίες, όλες οι πληγές, όλη η σήψη, όλη η
απάτη της σηµερινής πολιτικής». Τάδε έφη Αλέξης Τσίπρας τον
Μάρτη του 2014 στα Γιάννενα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή δεν έχω πολύ χρόνο, θέλω να πω κλείνοντας για το
υπερταµείο και το άρθρο 109. Έχω ισχυρή µνήµη και θυµάµαι
έντονα το σύνθηµά σας, εκείνο που φωνάζατε µε περηφάνεια
εδώ στην Πλατεία Συντάγµατος και σε όλες τις πόλεις και τις
πλατείες. «Πουλάτε το νερό. Πουλάτε τα λιµάνια. Πουλήστε και
τη µάνα σας και φύγετε από εδώ». Το παραφράζω. 

Σήµερα ψηφίζετε τη δηµιουργία του υπερταµείου για τα επό-
µενα ενενήντα εννέα χρόνια. Δεσµεύετε τρεις γενιές Ελλήνων
πολιτών. Βέβαια η πλειοψηφία του διοικητικού συµβουλίου του
υπερταµείου ανήκει στους ξένους, που χθες αποκαλύφθηκε ότι
-δόξα τω θεώ- αµείβονται και πλουσιοπάροχα. 

Υπάρχουν όµως και συνάδελφοι που καταλαβαίνουν ότι κάτι
δεν πάει καλά και ότι το υπερταµείο δεν είναι καλό και δεν πρέπει
να υπάρχει. Μιας και βρίσκεται εδώ, υπενθυµίζω τι είπε χθες ο
αγαπητός συνάδελφος, ο κ. Φίλης: «Το υπερταµείο καθιστά τη
χώρα αποικία χρέους». 

Κλείνοντας λοιπόν, σας λέω, φίλες και φίλοι, αγαπητοί συνά-
δελφοι, ότι η Ελλάδα χρειάζεται καθαρή έξοδο από το µνηµόνιο
του παραλογισµού και της ακραίας υπερφορολόγησης στο
οποίο την έχετε βάλει. Χρειάζεται µια καθαρή έξοδος στον κόσµο
της πραγµατικότητας. 

Εξυπακούεται ότι η Νέα Δηµοκρατία καταψηφίζει το µεσοπρό-
θεσµο πολυνοµοσχέδιο, διότι όχι µόνο βάζει υποθήκη και ενεχυ-
ριάζει την πατρίδα µας, αλλά µετατρέπει τους Έλληνες σε
µόνιµα υποζύγια µιας αριστερόστροφης κουλτούρας αναδιανο-
µής της φτώχειας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καράογλου. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γκιόλας. Για άλλη µία φορά, θα
παρακαλέσω όσο µπορείτε να συµπτύξετε τον χρόνο σας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήταν σχετικά εύκολο µιας και

εξετάζουµε ένα οικονοµικό πρωτίστως νοµοσχέδιο να αποµο-
νώσω και να τονίσω τα θετικά στοιχεία που εξωραΐζουν την οικο-
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νοµία της χώρας µας. Και είναι αλήθεια ότι δεν θα δυσκολευθώ
να βρω δεδοµένα, επιλέγοντας όσα ευνοούν τη δική µας οπτική
και προεικάζουν την ελπιδοφόρα πορεία της οικονοµίας. Δεν θα
το κάνω αυτό, έστω και αν το σύνολο των οµιλητών της Αντιπο-
λίτευσης συναγωνίστηκαν στην προβολή όλων των στραβών και
ανάποδων που επισώρευσε κατ’ αυτούς η Κυβέρνησή µας. 

Σε ενδεχόµενη ερώτησή σας, εάν εµείς πιστεύουµε ότι όλοι οι
δείκτες, οι αριθµοί, αλλά και η πραγµατικότητα δηλώνουν ένα
νέο success story, δεν θα απαντήσω χωρίς περίσκεψη ότι όλα
βαίνουν καλώς. Είναι η ίδια η ζωή, η αµείλικτη πραγµατικότητα
και οι ανάγκες της κοινωνίας που δοκιµάστηκαν σκληρά, που δεν
µου επιτρέπει να τοποθετηθώ αστόχαστα και χωρίς να αποπει-
ραθώ να διερευνήσω το γενικότερο οικονοµικό πλαίσιο της Ελ-
λάδας ενταγµένη στην ευρωπαϊκή, αλλά και την παγκόσµια
ολοκλήρωση. 

Επιτρέψτε µου όµως να το κάνω µε το κλείσιµο της οµιλίας
µου και αφού πρώτα σταθώ σε µια κατηγορία από εκείνες που,
µε τόσο ποµπώδη και µε απαξιωτικό τόνο, πολλά από τα µέλη
της Αντιπολίτευσης προσάψατε στην Κυβέρνησή µας. 

Περισσεύει, λοιπόν η υποκρισίας σας στο ζήτηµα της µείωσης
των συντάξεων, ένα θέµα που όσο η χώρα βγαίνει από τη µέγ-
γενη της αυστηρής επιτροπείας και τελειώνει µε τα µνηµόνια έχει
αναχθεί από τα φιλικά σας µέσα ως το προσφιλέστερο επανα-
λαµβανόµενο ανάγνωσµα στα συγκεκριµένα έντυπα, αλλά και ο
πρωινός καφές, το µεσηµεριανό µενού και το βραδινό γκουρµέ
δείπνο που προσφέρουν σε απερίγραπτες δόσεις τα κανάλια της
παραπληροφόρησης. Απέναντι στον ορυµαγδό αυτόν της δια-
στρέβλωσης της αλήθειας, εµείς οφείλουµε να παραµείνουµε
ρεαλιστές και να µιλήσουµε µε πραγµατικά στοιχεία. 

Είναι γνωστό ότι οι συντάξεις είναι αυτές που κόπηκαν από
εσάς περί τις έντεκα φορές. Είστε εσείς εκείνοι που, µε το PSI
που εφαρµόσατε, αδειάσατε στην κυριολεξία τα αποθεµατικά
των ασφαλιστικών ταµείων µε ισχυρό και αναπόδραστο κίνδυνο
να καταρρεύσει όλο το ασφαλιστικό σύστηµα και η δυνατότητα
καταβολής συντάξεων σε σύντοµο χρόνο. Να µην ξεχάσουµε µά-
λιστα και τη ρήτρα του µηδενικού ελλείµµατος, που την είχατε
αποδεχτεί και η οποία αν εφαρµοζόταν, θα είχε οδηγήσει σε συν-
τάξεις-ψιχία. 

Η πρωτοβουλία της ανασυγκρότησης του ασφαλιστικού συ-
στήµατος, την οποία µοιραία πήραµε στις πλάτες µας, αλλά και
υπεύθυνα, απέφερε έναν τρόπο εξυγίανσής του µε δίκαιες ει-
σφορές και λογικές και βιώσιµες συντάξεις, βλέπε εθνική σύν-
ταξη, σύνταξη αγροτών κ.λπ.. Ήδη οι εισφορές µε την προσθήκη
νέων ασφαλισµένων έχουν αποτελέσει µια ευχάριστη εξέλιξη
προσφέροντας ένα αξιόλογα θετικό αποτέλεσµα. 

Θα µπορέσει αυτή η αποδοτική εξέλιξη να αποτελέσει ένα
ατού για επαναδιαπραγµάτευση ως προς το ύψος των συντά-
ξεων, όπως απαιτούν µετ’ επιτάσεως οι καλοπροαίρετοι δηµο-
σιογράφοι και δηµοσιολογούντες, αλλά και αγωνιούν οι
συµπολίτες µας να µάθουν; Δεν νοµίζω ότι αποτελεί ένδειξη σο-
φίας η άρνηση να απαντηθεί στη στιγµή αυτή της ολοκλήρωσης
της εξόδου η έκφραση της οποιασδήποτε θέσης, πολλώ δεν µάλ-
λον δέσµευσης. 

Είναι, όµως, βέβαιο ότι έχουν προβλεφθεί τα γνωστά θετικά
αντίµετρα, αλλά και τα πλεονάσµατα που µετά βεβαιότητας θα
είναι ικανά να επιφέρουν, αν όχι την πλήρη αναπλήρωση των
απωλειών, τουλάχιστον βελτίωση του συνόλου των κοινωνικών
παροχών σε ένα, επίσης, βελτιούµενο αναπτυξιακό περιβάλλον
που προβλέπεται να εξασφαλίσει καλύτερους όρους διαβίωσης
για το σύνολο των συµπολιτών µας.

Επανέρχοµαι στο ερώτηµα που ο ίδιος έθεσα στην αρχή. Πώς
βλέπουµε την πορεία της οικονοµίας στη χώρα και αν είµαστε
ικανοποιηµένοι µε την προσπάθεια που γίνεται για να ανακάµ-
ψουµε σαν χώρα, ανατάσσοντας την οικονοµία. Θα ήθελα να
απαντήσω χωρίς µισόλογα µε ένα «ναι» ή µε ένα «όχι». 

Αν πω «όχι», θα αδικήσω τις πολλές µεγάλες προσπάθειες που
ως Κυβέρνηση καταβάλλουµε µε τα όποια λάθη, τις απειρίες και
την αναποφασιστικότητα που ενίοτε µας διακατέχει. Τους είδαµε
άλλωστε και τους έµπειρους και τους αλάνθαστους! 

Αν πω «ναι», ενώ θα βαθµολογήσω ικανοποιητικά την πορεία
µας, θα αδικήσω και θα στεναχωρήσω σηµαντική µερίδα συµπα-

τριωτών µας, τους νέους που ακόµα µερίδα τους φεύγει στο
εξωτερικό για αναζήτηση εργασίας, τη µεσαία τάξη, τους επιστή-
µονες και επαγγελµατίες που έφτασαν ή και ξεπέρασαν τα όρια
της φοροδοτικής τους δυνατότητας, τους άνεργους και τους
φτωχούς αγρότες και εργάτες που ψάχνουν απεγνωσµένα για
δουλειά και µοχθούν για να εξασφαλίσουν τις βασικές τους βιο-
τικές ανάγκες. 

Δεν πρέπει, όµως, να ξεχνάµε ότι βρισκόµαστε κι έχουµε
ανάγκη να συνυπάρξουµε µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που θα
πρέπει βέβαια να αναθεωρήσει τις επιλογές της φρικτής οικονο-
µικής λιτότητας και του νεοφιλελευθερισµού, ώστε να πάψουν
οι πλούσιες χώρες του Βορρά και του Κέντρου να δηµιουργούν
πλεονάσµατα σε βάρος των χωρών του Νότου. 

Αυτή την πολιτική είναι σε θέση να την αµφισβητήσουν και να
την επιβάλλουν οι λαοί των χωρών του Νότου και ήδη τα πρώτα
σηµάδια είναι αισθητά, αφού όµως αποµονώσουν τις λαϊκιστικές,
ακροδεξιές και δήθεν αντισυστηµικές πολιτικές παρατάξεις.
Μπορούµε να το κάνουµε µε τη µέγιστη συστράτευση των δυνά-
µεων της δηµοκρατίας, της προόδου και του σοσιαλισµού. 

Κι εµείς στη χώρα µας θα το επιχειρήσουµε χέρι-χέρι µε τους
εργαζόµενους και τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, κόντρα στη µέγ-
γενη των µνηµονίων επιλέγοντας πλέον, όχι την πολιτική της λι-
τότητας, αλλά την προωθητική ενότητα και εγρήγορση των
δυνάµεων της εργασίας και της κοινωνικής προόδου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκιόλα.

Ο κ. Σκουρολιάκος έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα το πολυνοµο-

σχέδιο της εξόδου από µία ζοφερή περίοδο, όµως, όλοι οι οµι-
λητές και οι οµιλήτριες της αντιπολίτευσης ξόδεψαν την οµιλία
τους -το µεγαλύτερο µέρος τουλάχιστον- για άλλο θέµα, για το
Μακεδονικό. 

Να υποθέσω ότι δεν έχουν κανέναν πρόβληµα µε το πολυνο-
µοσχέδιο, είναι σωστό και θα το υπερψηφίσουν, εκτός κι αν σε
µια µελλοντική συζήτηση για το µακεδονικό τοποθετηθούν επί
του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα.

Όπως και να έχει το πράγµα, βρισκόµαστε ένα βήµα προ του
τέλους µιας δύσκολης εποχής, την οποία ο ελληνικός λαός υπέ-
στη πραγµατικά χωρίς να την έχει επιλέξει, µιας εποχής για την
οποία ο ιστορικός του µέλλοντος θα τοποθετηθεί, αλλά αυτή τη
σηµαντική στιγµή της απαλλαγής πρέπει να τη χρεώσουµε στην
Κυβέρνηση συνεργασίας ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και να αναγνωρίσουµε
τις θυσίες του ελληνικού λαού µέχρι να φτάσουµε εδώ, µιας και
ανοίγει ο δρόµος για τη συνολική συµφωνία στη σύνοδο της 21ης

Ιουνίου, όπου µια νέα περίοδος ξεκινά για τη χώρα και τον λαό.
Θα µου επιτρέψετε να µιλήσω για δύο θέµατα που έχουν να

κάνουν µε τον πολιτισµό. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καθολική απαίτηση του χώρου

του βιβλίου ήταν και είναι η επαναφορά της ενιαίας τιµής βιβλίου
που είχε καταργηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση, στο πλαί-
σιο της εργαλειοθήκης του ΟΟΣΑ για την αύξηση της ανταγωνι-
στικότητας. 

Δυστυχώς, όµως, αυτό που συνέβη δεν ήταν καµµία αύξηση
ανταγωνιστικότητας, αλλά η τροµακτική υποβάθµιση στο ποι-
οτικό βιβλίο και στα µικρά κυρίως βιβλιοπωλεία, τα οποία ως
χώροι πολιτισµού κινδυνεύουν να εξαφανιστούν. Με το παρόν
νοµοσχέδιο ρυθµίζεται αυτή η πολύ σηµαντική –κατά τη γνώµη
µας- εκκρεµότητα µε ένα νέο πλήρες πλαίσιο για την ενιαία τιµή
βιβλίου.

Με την ενιαία τιµή βιβλίου κάθε τίτλος βιβλίου που εκδίδεται,
επανεκδίδεται ή ανατυπώνεται, πωλείται προς το κοινό στην ίδια
τιµή λιανικής πώλησης απ’ όλα τα σηµεία για δύο χρόνια, µε έκ-
πτωση µόνο έως 10%, ένα ποσοστό το οποίο το καθορίζει ο εκ-
δότης. 

Η ενιαία τιµή βιβλίου προστατεύει και ενισχύει τα µικρά ανε-
ξάρτητα βιβλιοπωλεία, προστατεύει τον πλουραλισµό και την πο-
λυµορφία των εκδόσεων, διατηρεί την τιµή σε χαµηλά επίπεδα
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και προστατεύει τον καταναλωτή, εξασφαλίζοντας ίση πρόσβαση
όλων των καταναλωτών στα βιβλία, µιας και όλα τα βιβλία πω-
λούνται στην ίδια τιµή σε κάθε σηµείο της επικράτειας και ακόµα
διατηρεί τον υγιή ανταγωνισµό. 

Θεωρώ πολύ σηµαντικό το ότι ο κ. Λοβέρδος αναγνώρισε ότι
κακώς η κυβέρνηση Σηµίτη τότε είχε καταργήσει την ενιαία τιµή
βιβλίου και χαιρέτισε ως πάρα πολύ θετική την επαναφορά της.

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ όσον
αφορά στα έργα και τις ηµέρες της σηµερινής Κυβέρνησης, είναι
η δηµιουργία ενός ευνοϊκού περιβάλλοντος για την προσέλκυση
επενδύσεων σ’ έναν χώρο που αποτελεί τη ραχοκοκαλιά πλέον
της σύγχρονης διοίκησης, αλλά και της παραγωγής πλούτου
στον νέο κόσµο του 21ου αιώνα, στον χώρο της ψηφιακής επικρά-
τειας και των οπτικοακουστικών µέσων. 

Η ίδια η δηµιουργία του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής κα-
ταδεικνύει τη σοβαρότητα µε την οποία αντιµετωπίζει τον χώρο
και τα εργαλεία του η Κυβέρνηση, γιατί η Αριστερά κοιτά µπρο-
στά και οραµατικά, όχι µόνο στις θεωρητικές τις επεξεργασίες,
αλλά και στην πρακτική της και εν προκειµένω στην κυβερνητική
πρακτική της µε τον ν.4487/2017. 

Στο υπό συζήτηση πολυνοµοσχέδιο στο άρθρο 116, προσθήκη
άρθρου 71δ και 71ε, στον ν.4172/2013, ψηφίζονται ρυθµίσεις και
κίνητρα που βοηθούν την τοπική παραγωγή και φέρνουν επεν-
δύσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι πολύ λίγος ο χρόνος. Δεν µπορώ να σας δώσω πολλές
λεπτοµέρειες. Το άρθρο αυτό τελειώνει τις αργόσυρτες κρατικές
διαδικασίες µε όπλο τη διαφάνεια -όπου τα χρήµατα κατευθύ-
νονταν µέχρι τώρα σε ενδιάµεσες επιδέξιες τσέπες- µε αντικει-
µενικά κριτήρια, µε κριτήρια ποιοτικής παραγωγής, τα οποία
έχουν οργανωθεί από ένα πλούσιο καλάθι τέτοιων ιδεών, από
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν χρησιµοποιήσει αυτή
τη µέθοδο. Υπάρχουν 75 εκατοµµύρια ευρώ για τις νέες παρα-
γωγές. 

Θα ήθελα να τελειώσω, λέγοντάς σας ότι η κλεψύδρα µιας
εποχής τελειώνει στο τέλος του προσεχούς Αυγούστου. Λυπάµαι
που λέω πως από τη µέχρι τώρα συζήτηση του παρόντος νοµο-
σχεδίου και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια, διαπιστώνω πως
η Αντιπολίτευση –και πρωτίστως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση- το
αντιµετωπίζει όλο αυτό σαν την τελευταία ευκαιρία για κατα-
στροφολογία.

Μετέρχεστε, κυρίες και κύριοι, όλων των µέσων. Περάσατε
από την απλή παραποίηση της αλήθειας και τα fake news στα
χοντροκοµµένα ψέµατα. Άδικος κόπος και ατελέσφορη η εκποί-
ηση του προσωπικού πολιτικού και επιστηµονικού κεφαλαίου για
κάποιους από εσάς σε αυτή την προσπάθεια. Το χειρότερο είναι
ότι και εσείς το αντιλαµβάνεστε. 

Τέλος εποχής, κυρίες και κύριοι, για τα παραµύθια σας µε δρά-
κους. Ευτυχώς οι παντός είδους «Γερούν γερά και βάστα Σόιµ-
πλε» αποχωρούν από το προσκήνιο και αποσύρονται στο σκοτάδι
για να κατασκευάσουν το επόµενο παραµύθι τους. Δεν θα σας
σώσει κανένα «µακεδονικό», καµµία καταστροφολογία. Καλή έµ-
πνευση ευχόµαστε. Εµείς, πάντως, µαζί µε τον ελληνικό λαό συ-
νεχίζουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκουρολιάκο.

Τον λόγο έχει η κ. Αναγνωστοπούλου και αµέσως µετά η κ. Αν-
τωνίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι, θα ξεκινήσω µε το άλλο µείζον θέµα
της ηµέρας, της σηµερινής και των επόµενων ηµερών, που είναι
το µακεδονικό, παίρνοντας αφορµή από αυτά που είπε ο κ. Βο-
ρίδης το απόγευµα στην οµιλία του, όταν είπε ότι πρέπει να συ-
νεννοηθούµε και ότι αυτή η Κυβέρνηση ξεπέρασε τη γραµµή που
είχε τεθεί για το µακεδονικό.

Διαβάζω από τις µεγαλύτερης εφηµερίδες και τα Μέσα Μαζι-
κής Ενηµέρωσης, τι έγραψαν χθες και σήµερα: Η γαλλική εφη-
µερίδα «LE MONDE» γράφει: «Αθήνα και Σκόπια συµφωνούν για

τη µετονοµασία της Μακεδονίας». «FRANCOEUR», «Βόρεια Μα-
κεδονία: Το νέο όνοµα της Μακεδονίας που αποδέχτηκε η Μα-
κεδονία». «INDEPENDENT»: «Η Μακεδονία συµφωνεί να αλλάξει
το όνοµά της για να ικανοποιήσει την Ελλάδα». «GUARDIAN»,
«WALLSTREET JOURNAL», «WASHINGTON POST» κ.λπ., τα ίδια
πράγµατα.

Τι είναι ακριβώς αυτό που δεν έκανε η Κυβέρνηση ή τι είναι
ακριβώς αυτό που έκανε η Κυβέρνηση και ενοχλεί την Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση; Έλυσε ένα µεγάλο θέµα -είχε γίνει µεγάλο
θέµα- το οποίο άφηνε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να σέρνεται
επί χρόνια και όχι µόνο να σέρνεται, αλλά µε στρουθοκαµηλισµό
άφηνε να γίνεται αποδεκτή η ονοµασία «Μακεδονία» για τη
FYROM, θεωρώντας ότι θα φτάσει κάποτε ο καιρός που όλα
αυτά θα λυθούν µε έναν µαγικό τρόπο.

Τι σηµαίνει αυτό, εκτός από το ότι ψαρεύει σε θολά νερά και
όλα τα γνωστά; Ας δούµε τα πράγµατα λίγο ευρύτερα και σε
σχέση µε την οικονοµία. Η Νέα Δηµοκρατία, όπως και το ΠΑΣΟΚ
άλλωστε, ειδικά σε σχέση µε την οικονοµία, είναι πολιτικές δυ-
νάµεις οι οποίες τι έκαναν; Υψηλών προσδοκιών και οραµάτων,
υποτίθεται, πολιτική, για την οποία όµως δεν έκαναν απολύτως
τίποτα για να τη φέρουν εις πέρας. 

Αυτό έκαναν µε το θέµα της εισόδου, της ένταξης της χώρας
στην ΟΝΕ, στην Ευρωζώνη, µια µεγάλη ιδέα εκείνη την εποχή,
µια µεγάλη ελληνική ιδέα, για την οποία δεν φρόντισαν να φτιά-
ξουν καµµία πολιτική, απολύτως καµµία πολιτική που θα προστα-
τεύσει τη χώρα σε αυτήν την αλλαγή περιβάλλοντος στην οποία
έµπαινε, δηλαδή κανέναν οραµατισµό για το πώς η χώρα θα στε-
κόταν σε αυτήν τη νέα πραγµατικότητα και όχι µόνο αυτό. Το χει-
ρότερο που γινόταν ήταν, ενώ άλλαζε η χώρα εντελώς
προοπτική, συνέχιζε να βαδίζει µε τα ίδια µέσα και τα ίδια βαρί-
δια.

Αυτό, λοιπόν, που βλέπουµε είναι ότι έχουµε µια Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, η οποία την τελευταία δεκαετία -και πολύ παρα-
πάνω από την τελευταία δεκαετία- είχε µια υποτιθέµενη εθνική
πολιτική για την οποία δεν είχε τα µέσα ποτέ, ούτε σκέφτηκε να
τα εφεύρει, να τα χρησιµοποιήσει για να προστατεύσει την κοι-
νωνία.

Να σηµειώσω -απλώς υποσηµείωση- ότι µπήκαµε στην ΟΝΕ
µε την Κυβέρνηση Σηµίτη και από αυτή την κυβέρνηση κάποιοι
είναι ήδη καταδικασµένοι και κάποιοι είναι υπόδικοι. Δηλαδή συ-
νέχισε εκείνη η κυβέρνηση µε τα ίδια εργαλεία της διαφθοράς
να προσπαθεί να κάνει πολιτική.

Σήµερα, µε αυτή την Κυβέρνηση, η οποία είχε µια ολική προ-
οπτική για το µέλλον αυτής της χώρας στο κεφάλι της, σκέφτηκε
πατριωτικά -γιατί πρέπει να ξέρουµε πότε να χρησιµοποιούµε τις
λέξεις-, γι’ αυτή την προοπτική. Βγαίνουµε από τα µνηµόνια.
Αυτή είναι µια πάρα πολύ σηµαντική στιγµή σε συνδυασµό µε την
επίλυση του µακεδονικού. Διότι το εθνικό θέµα δεν κατακερµα-
τίζεται σε εσωτερικό και εξωτερικό. Εθνικό είναι ό,τι δίνει προ-
οπτική σε µια χώρα, της δίνει µέλλον. Βγαίνουµε λοιπόν από τα
µνηµόνια, τα οποία ήταν ο κυριότερος µηχανισµός επιβολής µιας
νεοφιλελεύθερης πολιτικής, µιας πολιτικής λιτότητας.

Βγαίνουµε από αυτά τα µνηµόνια, µε καθαρή έξοδο, χωρίς
εµείς να διατεινόµαστε ότι βγήκαµε κατευθείαν στον παράδεισο.
Ίσα-ίσα, λέµε ότι τα βήµατα πρέπει να είναι προσεκτικά, µε όλες
τις πρόνοιες που χρειάζονται –εξ ου και το αποθεµατικό είναι
αυτό που λέµε η ζώνη ασφάλειας της χώρας απέναντι στις αγο-
ρές, σε ένα περιβάλλον το οποίο είναι πάρα πολύ δύσκολο στην
περιοχή µας-, προσπαθώντας όµως συνεχώς να ανορθώσουµε
εκείνους τους τοµείς που θα επιτρέψουν σε αυτή την κοινωνία
να οραµατιστεί το µέλλον της. 

Χτύπηµα της ανεργίας. Δεν άκουσα να αναφέρεται σχεδόν
από κανέναν. Όµως, όλοι οι µεγάλοι διανοητές λένε ένα πράγµα:
Ότι η ανεργία αποτελεί το θανατηφόρο τραύµα στο σώµα µιας
κοινωνίας. Εάν δεν αντιµετωπιστεί αυτό δεν µπορεί να αντιµετω-
πιστεί τίποτα άλλο. Η πτώση της ανεργίας, είναι ήδη φανερή και
θα γίνει στα επόµενα χρόνια, βγαίνοντας από τα µνηµόνια, και
χρειάζεται ακόµα παραπάνω. Αν λοιπόν το χτύπηµα της ανεργίας
είναι το κυριότερο, οι συλλογικές συµβάσεις και ο κατώτατος µι-
σθός είναι επίσης ένα τεράστιο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ, ολοκλη-
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ρώστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω. Περνάει πολύ

γρήγορα ο χρόνος. 
Λέµε για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι δεν σκέφτηκε τί-

ποτα άλλο παρά µόνο τον αυτόµατο πιλότο που πρόσφερε η Ευ-
ρωζώνη -άρα και πολύ γρήγορα µπαίνουµε στα µνηµόνια και
καλό είναι να την έχουµε αυτή την ασφαλιστική δικλίδα-, γιατί
ακούγοντας τον κ. Μητσοτάκη, τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, βλέπουµε ότι έχει ακριβώς την ίδια λογική µιας νε-
οφιλελεύθερης πολιτικής, η οποία έφθανε στα άκρα της µε τα
µνηµόνια. Δηλαδή ευέλικτες σχέσεις εργασίας από τη µια µεριά,
από την άλλη µεριά ότι οι εργοδότες ό,τι θέλουν κάνουν. Έτσι η
χώρα δεν µπορεί να έχει προοπτική για το µέλλον.

Άρα, λοιπόν, µε µια Νέα Δηµοκρατία το µέλλον της χώρας θα
ήταν ο αργός θάνατος. Όλοι ενδιαφέρονται για το δηµογραφικό.
Όλοι οι επιστήµονες, όµως, µας έχουν πει ότι αν δεν έχουµε ένα
σοβαρό κοινωνικό κράτος, αν δεν έχουµε συλλογικές συµβάσεις,
σταθερές συµβάσεις εργασίας, η χώρα οδηγείται σε αργό θά-
νατο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Αναγνωστοπού-
λου, έχουµε φθάσει τα οκτώ λεπτά και αδικώ άλλους συναδέλ-
φους σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, θα κλείσω αµέσως.
Έχετε δίκιο.

Υπάρχουν σηµεία, για τα οποία εµείς δεν είµαστε ευτυχείς και
τα οποία θα διορθωθούν στην πορεία. Όµως, αυτό που θέλω να
πω κλείνοντας -για να το συνδέσω και πάλι µε το µακεδονικό και
επειδή γίνεται όλη αυτή η σπέκουλα από χθες µέχρι σήµερα και
θα συνεχιστεί τις επόµενες ηµέρες- είναι πως το να προσπαθεί η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να δείξει ότι µε το µακεδονικό κάτι
πουλήσαµε κάτι προδώσαµε όχι µόνο προσφέρει βήµα στους πα-
τριδοκάπηλους -είδαµε εδώ πώς περιγράφηκε το µέλλον αυτής
της χώρας σε σχέση µε τα εθνικά ζητήµατα, να κάνουµε εισβολή
στις ξένες χώρες-, αλλά το κυριότερο για µένα είναι ότι η Νέα
Δηµοκρατία γι’ αυτό το θέµα θα λογοδοτήσει στον ελληνικό λαό,
γιατί δεν µπορεί να δει το µέλλον αυτής της χώρας σε προοπτική
µε τους Βαλκάνιους γείτονες και γενικώς µε όλη την περιοχή µας
σε σχέση µε το µέλλον της.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Αναγνωστοπούλου.

Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου, η οποία θα φθάσει στα έξι λεπτά
και θα µου πει «άφησες εννιά λεπτά τη συνάδελφο και πρέπει να
κόψεις εµένα τώρα».

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αντί να συζητούµε το

µείζον ζήτηµα του χθεσινού διαγγέλµατος του Πρωθυπουργού
για την επικείµενη συµφωνία που θέλει να υπογράψει ο κ. Τσί-
πρας, συζητούµε για το τέταρτο µνηµόνιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτον, για να δεσµεύσει τη
χώρα σε αυτά που συµφωνεί ο προς αποχώρηση Πρωθυπουρ-
γός, πρέπει να φέρει τη συµφωνία στη Βουλή. Δεν έχει καµµία
πολιτική νοµιµοποίηση να κάνει κάτι άλλο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Άλλα έλεγε ο Κουµουτσά-
κος!

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεύτερον, προσπαθήσατε…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Άλλα έλεγε ο Κουµουτσά-

κος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κυρία

Αναγνωστοπούλου!
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας άκουσα, κυρία Αναγνωστοπούλου.
Προσπαθήσατε και εσείς, κυρία Αναγνωστοπούλου, να µας

πείσετε πριν από λίγο ότι είναι καλή η συµφωνία, αλλά, από ό,τι
είδαµε µέχρι στιγµής και από την εµπειρία που έχουµε από το
τρίτο και τέταρτο µνηµόνιο που µας φέρατε, σας λέµε ότι είναι
µια κακή συµφωνία για τη χώρα.

Καλή είναι πιθανώς, κυρία Αναγνωστοπούλου, για τους γείτο-
νες που χθες πανηγύριζαν. Σε αντίθεση µε τους δίπλα, σήµερα
οι Έλληνες αισθάνονται προδοµένοι.

Τρίτον, όλοι όσοι θέλουν να πετύχουν κάτι που δεν κατάφεραν

µε όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις της Ελλάδας σάς θέλουν
διαπραγµατευτές. Τυχαίο; Όλα τα δώσατε: υπερταµείο, εκχώ-
ρηση δηµόσιας περιουσίας, πλειστηριασµούς, Μακεδονία. Όλα
τα δώσατε χωρίς να πάρετε το παραµικρό. Σας το λέω ορθά-
κοφτά: Δεν ήταν εθνικιστής ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, όταν
έλεγε ότι η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική.

Τώρα δίνετε όχι µόνο το όνοµα, την ταυτότητα, τη γλώσσα,
αλλά και την εθνότητα στα Σκόπια. Να ξέρετε, όµως, ότι, όπως
είπαν πολύ µεγάλοι Έλληνες,          Ελύτης, Τσάτσος, Μελίνα
Μερκούρη, Αρβελέρ, οι Έλληνες δεν θα δεχθούν να τους κλέ-
ψετε την ψυχή. Και εγώ δεν θα επιτρέψω να µε αποκαλούν Νο-
τιοµακεδόνισσα!

Πάµε, λοιπόν, στο σηµερινό νοµοσχέδιο, γιατί µας κάνατε
πολλή κριτική: Τι συζητάµε και τη ψηφίζεται σήµερα, αγαπητοί
συνάδελφοι. Επειδή ίσως δεν ξέρετε την ίδια αριθµητική µε τον
επισπεύδοντα Υπουργό ούτε µιλάτε το ίδιο καλά αγγλικά και φαν-
τάζοµαι ότι δεν διαθέτετε και τις µαγικές ικανότητες του κ. Τσα-
καλώτου, να σας πω ακριβώς τι ψηφίζεται, µπας και σταµατήσετε
επιτέλους την κοροϊδία δεξιά και αριστερά.

Ο κ. Τσακαλώτος στην οµιλία του στη Βουλή βάφτισε τις περι-
κοπές αυξήσεις, τις υποθήκες εγγυήσεις και όλα αυτά σε ένα κεί-
µενο στα αγγλικά, που, ως ο πιο καλός ο µαθητής των δανειστών,
φέρνει προς ψήφιση στη Βουλή των Ελλήνων. Διότι το µεσοπρό-
θεσµο που συζητούµε σήµερα δεν είναι παρά το τέταρτο µνηµό-
νιο, µε απόλυτη αριστερή ιδιοκτησία, ένα µνηµόνιο µόνο µε
υποχρεώσεις, χωρίς χρηµατοδότηση, που ακολουθεί βέβαια το
τρίτο µνηµόνιο, δικό σας και αυτό, της αλήστου µνήµης εποχής
Βαρουφάκη, καλοκαίρι του 2015. Προφανώς, προσπαθείτε να το
ξεχάσετε αυτό.

Ένα τέταρτο, λοιπόν, µνηµόνιο, που ασφαλώς καταρρίπτει µε
πάταγο τις νέες αυταπάτες της Κυβέρνησης περί καθαρής εξό-
δου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσουµε σε κάτι. Σύµ-
φωνα µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, από το 2019 θα περικοπούν
οι κύριες συντάξεις; Συµφωνείτε; Θα περικοπεί η προσωπική δια-
φορά στις επικουρικές; Συµφωνείτε; Θα αυξηθούν και άλλο οι
ασφαλιστικές εισφορές των ελευθέρων επαγγελµατιών; Συµφω-
νείτε;

Θα περικοπεί κατά 35% το αφορολόγητο όριο από το 2020;
Συµφωνούµε; Θα διατηρηθεί ο ΕΝΦΙΑ στα σηµερινά επίπεδα, και
αναµένεται να υπάρξει και αύξηση κιόλας για τις λαϊκές συνοικίες
και τα χαµηλά εισοδήµατα; Συµφωνείτε; Θα διατηρηθούν, επί-
σης, τα υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα, τουλάχιστον για µια
πενταετία. Συµφωνείτε;

Στην ουσία δηλαδή φέρνετε απώλειες ενός µισθού και τριών
συντάξεων. Από 1-1-2019 κάθε συνταξιούχος θα χάσει από µία
έως τρεις συντάξεις και κάθε χαµηλόµισθος από ένα µηνιάτικο.
Συµφωνείτε σε αυτό; 

Την ίδια ώρα εκχωρείτε αµετάκλητα και άνευ όρων στον ESM
τη δηµόσια περιουσία, γιατί µόνον εσείς δεχτήκατε το υπερτα-
µείο, µε συνέπεια να δεσµεύσετε τη δηµόσια περιουσία της
χώρας για διάρκεια ενός αιώνα.

Σήµερα, λοιπόν, ολοκληρώνεται και το τυπικό µέρος της δέ-
σµευσης της δηµόσιας περιουσίας της χώρας. Το υπερταµείο
καθίσταται εγγυητής και αναλαµβάνει σε κάθε περίπτωση αθέ-
τησης πληρωµής. Μπαίνει η δηµόσια περιουσία υποθήκη και ενε-
χυριάζεται µέχρι του ποσού των 25 δισεκατοµµυρίων.
Συµφωνούµε; Bέβαια, ο σύγχρονος Μάγος του Οζ, ο Έλληνας
Υπουργός Οικονοµικών, είπε ότι δεν είναι υποθήκη, αλλά εγ-
γύηση.

Κύριε Τσακαλώτο –δεν είναι εδώ, αλλά θα του τα πείτε φαντά-
ζοµαι οι αρµόδιοι- µπορεί να παριστάνετε τον µάγο και να γνω-
ρίζετε καλά αγγλικά, αλλά µε τα ελληνικά σας σίγουρα κάτι δεν
πάει καλά.

Επειδή µας κατηγορήσατε ότι είµαστε αλλού, πρέπει να σας
πω ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα της πατρίδας µας, της χώρας
µας, είναι ότι βρίσκεστε εσείς εδώ, µε την αλαζονεία σας, την
οίηση της εξουσίας και την αδιαφορία για τα αποτελέσµατα των
πολιτικών σας, αλλά –πιστέψτε µε- όχι για πολύ ακόµα ευτυχώς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Αντωνίου.

Ο κ. Δηµαράς έχει τον λόγο και µετά ο κ. Φίλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε στο τέλος της µνηµονιακής εποχής και στην αρχή µιας

επόµενης που απαιτεί την ευθύνη της χειραφέτησης, για να µην
επαναλάβουµε ως χώρα τα λάθη του παρελθόντος. 

Ως εκφραστής, στη Βουλή, της πολιτικής οικολογίας και των
Οικολόγων Πράσινων, τονίζω ότι δεν νοσταλγούµε την προ-µνη-
µονιακή εποχή της πλασµατικής ευηµερίας, του δανεισµού και
του απερίσκεπτου καταναλωτισµού.

Η αλήθεια είναι ότι η επώδυνη µνηµονιακή εποχή υπήρξε ως
αποτέλεσµα λανθασµένων και εγκληµατικών πολιτικών των προ-
ηγούµενων χρόνων και δεκαετιών. Υπήρξε η καταστροφική πε-
ρίοδος 2000 - 2009 της υπερχρέωσης της χώρας µας και της
αποδόµησης της πραγµατικής παραγωγής της οικονοµίας, αλλά
η χειρότερη περίοδος ήταν η πενταετία της Νέας Δηµοκρατίας
του Κώστα Καραµανλή, 2004 - 2009.

Η κριτική προς την Κυβέρνηση είναι εύκολη στα λόγια για τη
Νέα Δηµοκρατία και τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, πρώην
ΠΑΣΟΚ. Η αυτοκριτική είναι δύσκολη, η αυτοκριτική, όµως, βοη-
θάει να διορθώσουν τα κακώς κείµενα και να συνεννοηθούµε για
να σχεδιάσουµε το κοινό µέλλον.

Και τι µας λέτε; Με στόµφο και µε ένταση ότι η Κυβέρνηση κα-
τέστρεψε τη χώρα. Ποιοι τα λένε αυτά; Ας αναρωτηθούν, λοιπόν,
οι πολίτες ποιοι χρεοκόπησαν τη χώρα, να δούµε την αλήθεια
των αριθµών, να δούµε ποιοι διαµόρφωσαν το δηµόσιο χρέος
στα δυσθεώρητα ύψη:

Το 1995 ήταν 100 δισεκατοµµύρια, τότε 100% του ΑΕΠ. Το
2004 έφτασε στα 199 δισεκατοµµύρια. Το χρονικό διάστηµα που
κυβέρνησε η Νέα Δηµοκρατία -2004 έως 2009- το δηµόσιο χρέος
από τα 199 δισεκατοµµύρια πήγε στα 301 δισεκατοµµύρια και το
έτος 2014 το παραδώσατε 319,7 δισεκατοµµύρια, στα 180% του
ΑΕΠ. Όσο περίπου δηλαδή είναι και σήµερα και το δεύτερο µε-
γαλύτερο σε όλον τον κόσµο.

Και δεν είναι µόνον αυτό το αρνητικό που παραδώσατε. Ποιοι
συρρίκνωσαν τη γεωργική παραγωγή στο 3,1% του Ακαθάριστου
Εθνικού Προϊόντος; Και σε αξία; Από τα 10,3 το 2000, τη φτάσατε
στα 6,7 δισεκατοµµύρια το 2009.

Την ίδια περίοδο είχαµε ανάλογη µείωση και στον δευτερογενή
τοµέα και αυξήθηκε βέβαια ο παρασιτισµός και οι υπηρεσίες.
Έτσι, µέχρι το 2015, δηλαδή για δεκαετίες, το ισοζύγιο εξωτερι-
κών συναλλαγών ήταν µονίµως αρνητικό. Το κενό καλύπτονταν
από νέα δάνεια και το δηµόσιο χρέος αυξάνονταν. Παράλληλα
διαµορφώθηκε το κράτος της διαπλοκής και της διαφθοράς που
ρήµαξε τον τόπο. 

Αυτά πληρώνουµε τώρα. Θερίζουµε ό,τι σπείρατε, δηλαδή ήρα
και ζιζάνια και όχι µόνο, αλλά καταστρέψατε και τη γη και παρά-
γει λιγότερο. Εάν δεν είχαν γίνει αυτά, δεν θα είχαµε ούτε υπερ-
ταµείο, ούτε µειώσεις στις συντάξεις, ούτε όλα τα άλλα δεινά.
Αυτά είναι αποτελέσµατα εκείνης της δικής σας εκείνης πολιτι-
κής, της δικής σας στάσης.

Ερωτώ, λοιπόν, οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ, Σηµίτη, και Νέας Δη-
µοκρατίας, Καραµανλή, δεν έβλεπαν ότι οδηγούσαν τη χώρα
στην κατάρρευση και την καταστροφή; 

Το µοντέλο που στηρίζει η Νέα Δηµοκρατία είναι ο οικονοµικός
νεοφιλελευθερισµός. Είναι ανάπτυξη χωρίς σχέδιο επιβίωσης µε
κινητήρια δύναµη το κέρδος και όχι την ευηµερία των πολιτών. 

Προερχόµενος, λοιπόν, από την πολιτική οικολογία και µέλος
των Οικολόγων Πράσινων, που είναι µέρος του Ευρωπαϊκού
Πράσινου Κόµµατος, υποστηρίζω την πορεία της ευρωπαϊκής
ενοποίησης για λόγους γεωστρατηγικούς, ασφάλειας και ειρή-
νης, αλλά και οικονοµικής συνεργασίας. Υποστηρίζουµε, όµως,
την αλλαγή των πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε δίκαιη και
βιώσιµη οικολογική κατεύθυνση

Τι οικονοµία προτείνει άραγε η Νέα Δηµοκρατία; Το ίδιο οικο-
νοµικό µοντέλο, αλλά και το υπόδειγµα ζωής του εφήµερου κα-
ταναλωτισµού, αυτό δηλαδή που µας κατέστρεψε. Αυτό
προτείνει, αυτό που οδηγεί σε κατάρρευση και της κοινωνίας και
της ζωής στον πλανήτη γη. 

Μερικά παραδείγµατα από αυτό το καταναλωτικό µοντέλο

ζωής τα ξέρουµε: τυποποιηµένες τροφές και φαστφουντάδικα,
τα αγαθά που είναι κυρίως πλαστικά µιας χρήσης που παράγουν
σκουπίδια, η µόδα της σπατάλης και απερισκεψίας, η τεράστια
παραγωγή απορριµµάτων, η απερίσκεπτη διαχείριση των υδά-
των, η επιδότηση καύσης πετρελαίου για θέρµανση, ενώ για
πολλά χρόνια είχε σταµατήσει και η περιορισµένη επιδότηση
θερµοµονώσεων και ενεργειακής αναβάθµισης των κτηρίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα και εγώ µια ανοχή, κύριε Πρόεδρε,
Την ίδια περίοδο του δυτικού τύπου καταναλωτισµού ο παγ-

κόσµιος πλούτος συγκεντρώνεται σε πολύ λίγους, ενώ το 30%
του παγκόσµιου πληθυσµού δεν έχει καθαρό νερό και τροφή. Η
φτώχεια των πολλών τροφοδοτεί τον πλουτισµό των ολίγων.
Ακόµα χειρότερο είναι ότι καταστρέφεται ο πλανήτης, τα νερά,
τα εδάφη, ο υπόγειος πλούτος και το κλίµα.

Εµείς οι Οικολόγοι Πράσινοι θέλουµε να αλλάξουµε το αδιέ-
ξοδο καταναλωτικό µοντέλο και, µέσα από τη σωστή ενηµέρωση
και παιδεία, να διαµορφώσουµε ένα νέο υπόδειγµα ζωής, συµ-
βατό µε την προστασία της φύσης και των φυσικών πόρων. Θέ-
λουµε να συµβάλουµε στη διαµόρφωση βιώσιµης οικονοµίας και
να κερδίσουµε βαθµούς απεξάρτησης από τους κηδεµόνες δα-
νειστές, στηριζόµενοι στα δικά µας πόδια. 

Το γνωρίζουµε ότι τα δεδοµένα του χρέους της οικονοµίας,
συνδυασµένα µε τη σκληρή στάση των δανειστών, επέβαλαν
µέτρα που δεν ταιριάζουν µε τις θέσεις της Αριστεράς και της
Οικολογίας. Παρ’ όλα αυτά σε αρκετούς τοµείς της εφαρµοζό-
µενης πολιτικής υπάρχει και πράσινο αποτύπωµα. 

Η ανάρτηση των δασικών χαρτών από το 1% της χώρας έγινε
55%. Ψηφίστηκε ο νόµος για την ανακύκλωση. Έγινε επέκταση
των περιοχών «NATURA 2000» σε µεγάλη έκταση στεριάς και θά-
λασσας. Ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο για τις ενεργειακές κοινότη-
τες. 

Επιλέξαµε να µη µείνουµε στα λόγια για τις διακηρύξεις
αρχών, αλλά να βάλουµε τα χέρια µας στην αγωνιώδη προσπά-
θεια να σωθεί η χώρα, αλλάζοντας πορεία. Αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν συνεχίζουµε να αγωνιούµε και για τις µνηµονιακές δεσµεύ-
σεις. Αγωνιούµε για την υστέρηση και τις ελλείψεις που υπάρ-
χουν ακόµα στη χωροταξική οργάνωση της χώρας. Αγωνιούµε
για τις ενεργειακές επιλογές που δεσµεύουν τη χώρα µας στην
εξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα. 

Χαιρόµαστε για το άρθρο 118 µε το οποίο θεσπίζονται οικονο-
µικά κίνητρα για την εξοικονόµηση νερού και τη βελτίωση της
ενεργειακής απόδοσης. Μας στενοχωρεί η µείωση του αφορο-
λόγητου που µας επεβλήθη µε τη λεγόµενη διεύρυνση της φο-
ρολογικής βάσης. Ανησυχούµε για πιθανή µείωση συντάξεων.
Και ζητάµε να βρει η Κυβέρνηση τον τρόπο να µην επιβαρυνθούν
άλλο τα αδύναµα στρώµατα του πληθυσµού.

Προτείνουµε βελτιώσεις στη φορολογία, όπως µεγάλη µείωση
ΕΝΦΙΑ και ΦΠΑ στα αποµακρυσµένα νησιά και τις ορεινές περιο-
χές που ερηµώνουν. Κλιµάκωση των φορολογικών συντελεστών
και µείωση για προσωπικές επιχειρήσεις ΟΕ και για επιχειρήσεις
µε µικρά κέρδη. Σύνδεση των φοροελαφρύνσεων µε την περι-
βαλλοντική συµπεριφορά των επιχειρήσεων. 

Αξιολογούµε ως ιδιαίτερα θετικό ότι η χώρα µετά από πολλά
χρόνια στέκεται ξανά στα πόδια της, ξοδεύει όσα παράγει και
δηµιουργεί τις προϋποθέσεις να µην ξαναζήσουν οι επόµενες γε-
νεές µε δανεικά, όπως εκείνα που φορτώσαµε εµείς στα παιδιά
µας και τα εγγόνια µας.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε αρχείο της «ΕΡΓΑΝΗ», κατά το πεντά-
µηνο Ιανουάριος - Μάϊος 2018 καταγράφηκε θετικό ισοζύγιο
κατά διακόσιες εξήντα τέσσερις χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας,
κάτι που αποτελεί υψηλότερη επίδοση πρώτου πενταµήνου από
το 2001 έως σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε Δηµαρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό ότι έχουµε αύξηση των εξαγω-

γών στο πρώτο τρίµηνο του 2018 κατά 13,2%. Για πρώτη φορά
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έχουµε θετικό ισοζύγιο εξωτερικών συναλλαγών µετά από σα-
ράντα χρόνια.

Η Κυβέρνηση κατάφερε σ’ αυτά τα τριάµισι χρόνια της θητείας
της να αποφύγει την κατάρρευση της οικονοµίας και να παρα-
µείνει στο ευρώ. Η χώρα κατέκτησε µία δηµοσιονοµική ισορρο-
πία και πρωτογενή πλεονάσµατα, έλαβε µέτρα για τους πολύ
φτωχούς συµπολίτες µας, που επλήγησαν από την κρίση µε το
ΚΕΑ. Η οικονοµία µπήκε σε τροχιά ανάκαµψης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε Δηµαρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο που θα ψηφίσουµε συγκεκριµενοποιεί εγγυη-

µένες δεσµεύσεις, το ακολουθεί όµως, η ρύθµιση του δηµόσιου
χρέους, που θα είναι ο πιο σηµαντικός παράγοντας, για να πε-
ράσουµε κάποτε στην κανονικότητα.

Εµείς, λοιπόν, οι Οικολόγοι Πράσινοι, που στηρίζουµε την Κυ-
βέρνηση, δουλεύουµε και αγωνιζόµαστε, ώστε να γίνει πράξη
ένα αληθινά ολιστικό και βιώσιµο εθνικό στρατηγικό σχέδιο σω-
τηρίας της χώρας και πραγµατικής ευηµερίας των πολιτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δηµαρά.
Ελάτε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
Δεν µε βοηθάτε, όµως, και θα φτάσει και ο κ. Φίλης στο σηµείο

να πρέπει να τον διακόψω και θα µου πει: «Ο κ. Δηµαράς µίλησε
εννέα λεπτά». Οπότε µου δηµιουργείτε προβλήµατα. Σας παρα-
καλώ πολύ, για να ολοκληρώσουµε και τη διαδικασία σε έναν εύ-
λογο χρόνο.

Ορίστε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Με την κατανόηση σας, κύριε Πρόεδρε,

ξεκινώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία για το µακεδονικό

ανακοινώθηκε χθες. Σήµερα είναι µία ηµέρα χαράς και υπερη-
φάνειας, µία µέρα που κάθε λογικός άνθρωπος, όλος ο δηµο-
κρατικός κόσµος και βεβαίως όλος ο κόσµος της Αριστεράς,
περίµενε. 

Επιτέλους, ακούστηκαν οι παρεµβάσεις και οι φωνές της λο-
γικής, οι φωνές του Γεωργίου Ράλλη, του Λεωνίδα Κύρκου, του
Χαρίλαου Φλωράκη, του Μιχάλη Παπαγιαννάκη, του Μανώλη
Αναγνωστάκη, του Κορνήλιου Καστοριάδη, του Φίλιππου Ηλιού,
του Άγγελου Ελεφάντη, του Δηµήτρη Μαρωνίτη, του Σπύρου Ασ-
δραχά, του Σάββα Αγουρίδη και πολλών άλλων επωνύµων και
ανωνύµων συµπολιτών µας, που ύψωσαν το ανάστηµά τους, απέ-
ναντι στην εθνικιστική τύφλωση της εποχής τους. 

Η Ελλάδα, χάρη σε αυτή την Κυβέρνηση, χάρη στην ικανότητα,
την αποφασιστικότητα και τη διορατικότητα του Πρωθυπουργού
Αλέξη Τσίπρα έκανε ένα ιστορικό βήµα µπροστά. Έχουµε µία
συµφωνία που για τη χώρα µας ισοδυναµεί µε το µέγιστο των εύ-
λογων θέσεων µας, πολύ πιο πάνω από τη συνοµολογηµένη
εθνική γραµµή, ενώ ταυτόχρονα διασφαλίζει την εθνική και συλ-
λογική αξιοπρέπεια των γειτόνων µας και τη σταθερότητα στην
περιοχή. Η Ελλάδα επιστρέφει στη διεθνή κοινότητα µε κύρος,
µετά τη µνηµονιακή περιπέτεια που οδήγησε στην εθνική υποτί-
µησή µας.

Χθες το βράδυ και σε απόλυτη απόσταση από όλες τις επίση-
µες διεθνείς αντιδράσεις –η κ. Αναγνωστοπούλου αναφέρθηκε
σε ορισµένα διεθνή δηµοσιεύµατα- ακούστηκε µία παραφωνία,
µία φωνή εθνικής και πατριωτικής ανευθυνότητας, η φωνή του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Και ο λόγος του ήταν όχι µόνο ανεύθυνος,
όχι µόνο διχαστικός, αλλά και αφόρητα παρωχηµένος. 

Σε µία ιστορική στιγµή για τον τόπο, στην πρώτη ουσιαστικά
δοκιµασία του ως ηγέτης ο Κυριάκος Μητσοτάκης εµετρήθη και
ευρέθη ελιποβαρής. Σήµερα ακούγεται ότι σκέφτεται να υποβά-
λει πρόταση µοµφής. Καλοδεχούµενη, αλλά εάν την υποβάλει,
θα µοιάζει µε πρόταση µοµφής εναντίον του πατέρα του, του αεί-
µνηστου Κωνσταντίνου Μητσοτάκη.

Κυρίες και κύριοι, ας περάσουµε τώρα στο πολυνοµοσχέδιο
και ας δούµε τα γεγονότα µε τη σειρά. Οι αβέβαιες εξελίξεις στο
θέµα του χρέους. Τι επιδιώκουν οι Γερµανοί; Θα φύγει το ΔΝΤ;
Τι επιδιώκουµε εµείς; Πότε εκτιµούµε ότι µπορούµε να βγούµε
µε ασφάλεια στις αγορές; Μεγάλα ερωτήµατα που η πραγµατι-

κότητα θέτει. Η διατήρηση των πρωτογενών πλεονασµάτων στα
3,5% και ακόµη παραπάνω. Είναι λάθος η επίτευξη πλεονασµά-
των σε βάρος της ανάπτυξης.

Πρόσεξε άραγε κανείς την παραίνεση του Υποδιοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος κ. Μητράκου προχθές εδώ στη Βουλή, ο
οποίος είπε ότι θα είναι ευχής έργον να µην επιτευχθούν οι στό-
χοι και να µην ξεπεράσουν τα πλεονάσµατα το 3,5%; 

Η ασθενική ανάπτυξη αποτυπώνεται στο µεσοπρόθεσµο. Μά-
λιστα, όσο µεγαλύτερα είναι τα πλεονάσµατα τόσο µικρότερος
είναι ο ρυθµός αύξησης του ΑΕΠ. Για το 2022 προβλέπεται
5,19% πλεόνασµα και µόλις 1,8% αύξηση του ΑΕΠ.

Η αδυναµία που αποτυπώνεται και στο σχέδιο ανάπτυξης, για
να καλύψουµε γρήγορα το παραγωγικό κενό των µνηµονιακών
χρόνων, που υπολογίζεται σε 80 έως 100 δισεκατοµµύρια. Οι
ανεπαρκείς προβλεπόµενοι ρυθµοί µείωσης της ανεργίας. Δεν
είναι δυνατόν, κατά τη γνώµη µου, να θεωρείται ικανοποιητικός
ο στόχος για ανεργία 14,3% το 2022, δηλαδή διπλάσια από
εκείνη του 2007. Η απαίτηση να ψηφίσουµε και µάλιστα για τρίτη
φορά τις περικοπές στις συντάξεις, στο ΕΚΑΣ και στο αφορολό-
γητο ως προαπαιτούµενα, για να κλείσει η τέταρτη αξιολόγηση.
Οι νέες αξιώσεις αναφορικά µε το υπερταµείο, που δείχνουν ότι
οι δανειστές συµπεριφέρονται στη χώρα µας ως οιονεί αποικία
χρέους, όπως είχε συµβεί και µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις.
Η ενισχυµένη µεταµνηµονιακή εποπτεία. 

Όλα αυτά τα παραπάνω δείχνουν ότι ο πυρήνας των ασκού-
µενων πολιτικών σε όλα τα µνηµόνια είναι νεοφιλελεύθερος. Η
επαναφορά στοιχείων των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, η αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού, η εφαρµογή κοινωνικών µέτρων, η
διευκόλυνση του εξωδικαστικού συµβιβασµού και µια σειρά από
άλλα θετικά µέτρα, αποτυπώνονται στο πολυνοµοσχέδιο, είναι
πολύ σηµαντικά –το τονίζουµε, είναι πάρα πολύ σηµαντικά- δεν
ανατρέπουν όµως τον πυρήνα. 

Παρά τις µακροοικονοµικές επιτυχίες και τη βελτίωση σε µια
σειρά δείκτες, η λιτότητα ως επιβεβληµένο καθεστώς συνεχίζε-
ται, όπως και ο αγώνας της συγκυβέρνησης να αµβλύνει τις πιο
ακραίες συνέπειές της. Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα.
Αυτοί είναι, δυστυχώς, οι διεθνείς και ευρωπαϊκοί συσχετισµοί µε
την επικράτηση του νεοφιλελευθερισµού. 

Οι εξελίξεις στην Ελλάδα θα είναι όλο το επόµενο διάστηµα
συναρτηµένες µε τις ευρωπαϊκές εξελίξεις, αρκεί όταν έρθει η
ώρα των θετικών, προοδευτικών µετατοπίσεων στην Ευρώπη,
προ του κινδύνου να καταρρεύσει το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα,
εµείς να είµαστε σε θέση να επωφεληθούµε απ’ αυτές, έχοντας
µια κυβέρνηση αριστερών προοδευτικών δυνάµεων, µε κορµό
τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι, σε αυτό το µεταίχµιο εξόδου από τη δανει-
ακή σύµβαση καλούµαστε να συλλογιστούµε και να σχεδιά-
σουµε, θέτοντας δυο θεµελιώδεις στόχους κατά τη γνώµη µου.
Ο πρώτος είναι η σύγκλιση της ελληνικής µε την ευρωπαϊκή οι-
κονοµία, η κάλυψη του τεράστιου κενού που γιγαντώθηκε τα
χρόνια της κρίσης, όταν από το 86% στο 68% πέσαµε του µέσου
ευρωπαϊκού εισοδήµατος και µας οδηγεί στην τελευταία ταχύ-
τητα. Αυτό µόνο µε ρυθµούς ανάπτυξης πάνω από τον µέσο ευ-
ρωπαϊκό όρο µπορεί να επιτευχθεί. 

Ο δεύτερος στόχος είναι η γεφύρωση των κοινωνικών και τα-
ξικών ανισοτήτων, που σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ επι-
δεινώθηκαν στα χρόνια των µνηµονίων, ενώ σύµφωνα µε τη
Eurostat σε συνθήκες φτώχειας ή υπό την απειλή της φτώχειας
και του κοινωνικού αποκλεισµού ζει το 35,6% του πληθυσµού. 

Δυο κεντρικοί άξονες, λοιπόν, δυο προκλήσεις για το σύνολο
των πολιτικών δυνάµεων. Δυο κεντρικοί πολιτικοί στόχοι, για τους
οποίους στην επόµενη πυκνή σε πολιτικές εξελίξεις περίοδο,
µπορούν να επιτευχθούν προγραµµατικές συγκλίσεις ανάµεσα
στις δυνάµεις που έχουν αναφορά στην Αριστερά και στην Κεν-
τροαριστερά, αρκεί η τελευταία να απαλλαγεί από τη µέγγενη
του νεοφιλελευθερισµού και τους παράταιρους δεσµούς µε την
Νέα Δηµοκρατία. 

Μαζί µε αυτούς τους στόχους, όµως, µπορούµε και πρέπει να
διαµορφώσουµε ένα πλουσιότερο και πιο φιλόδοξο ορίζοντα
διεκδικήσεων και προσδοκιών, να αναµετρηθούµε µε το περισ-
σότερο και το µεγαλύτερο, που θα µας πάει µπροστά και όχι µε
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το λίγο και το µικρό, που µας καθηλώνει. 
Ας το συνειδητοποιήσουµε. Η έξοδος από τα µνηµόνια δεν

µπορεί να εντάσσεται στο φαύλο κύκλο των αλλεπάλληλων εσω-
τερικών υποτιµήσεων και της συνεχούς επιδείνωσης της ζωής
των πιο αδύναµων κοινωνικών στρωµάτων. Κάτι τέτοιο θα συνι-
στούσε ακύρωση της δυναµικής και της ελπίδας που µπορεί και
πρέπει να χαρακτηρίσει τη νέα εποχή, στην οποία εισέρχεται η
χώρα µας. Ο ελληνικός λαός απαιτεί το τέλος της λιτότητας και
όχι µια λιτότητα χωρίς τέλος. 

Απ’ αυτή την άποψη, το κόµµα µας, ο ΣΥΡΙΖΑ και η Κυβέρνηση
πρέπει να προσδιορίσουν το «αργότερα» που κάποια στιγµή πρέ-
πει να γίνει τώρα και να ακυρώσουν τα µέτρα και την περικοπή
των συντάξεων και του αφορολόγητου. Σ’ αυτό το ζήτηµα δεν
χωρούν ούτε ηµίµετρα ούτε αντίµετρα. Δεν µπορεί άλλοι να πλη-
ρώνουν και µάλιστα για πολλοστή φορά και άλλοι να επωφελούν-
ται από µειώσεις φόρων, ειδικά εάν µεταξύ αυτών µπορεί να
βρίσκονται και πολλές κερδοφόρες µεγάλες επιχειρήσεις και οι
ιδιοκτήτες τους. Γι’ αυτό πρότεινα η µείωση των φόρων να γίνει
στον ΦΠΑ, εκεί δηλαδή όπου η άδικη και έµµεση φορολογία
κτυπά τα λαϊκά στρώµατα και τα πιο φτωχά κοινωνικά στρώµατα. 

Οι περικοπές αυτές µας επιβλήθηκαν, όπως είχε πει πέρυσι
απ’ αυτό το Βήµα ο Πρωθυπουργός, προκειµένου να παραµείνει
το ΔΝΤ, που υπολόγισε για πολλοστή φορά λάθος, σκοπίµως
λάθος, ότι δεν θα πιάναµε τους στόχους στον ΕΦΚΑ και στο πλε-
όνασµα. Ο ΕΦΚΑ είναι πλεονασµατικός, το 3,5% πιάνεται, το ΔΝΤ
αποµακρύνεται. Τώρα µπορούµε να προχωρήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φίλη.

Ο κ. Γιόγιακας έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτής της Αντιπολίτευ-

σης, θα έπρεπε να αισθάνοµαι ικανοποίηση, γιατί µε το πολυνο-
µοσχέδιο επιβεβαιώνονται όσα λέγαµε πριν από δεκατρείς
µήνες. 

Επιβεβαιώνεται ότι η Κυβέρνηση έλεγε ψέµατα, υποστηρίζον-
τας ότι δεν θα νοµοθετηθούν ούτε ένα ευρώ επιπλέον µέτρα από
όσα προβλέπει το τρίτο µνηµόνιο και πολύ περισσότερο από το
2019 και µετά, όπως είχε δηλώσει ο Πρωθυπουργός. 

Επιβεβαιώνεται ότι έλεγε ψέµατα, όταν προσπαθούσε να πεί-
σει ότι τα αντίµετρα θα εφαρµοστούν αυτόµατα, όταν πιάσουµε
τον στόχο του 3,5% για το πρωτογενές πλεόνασµα. 

Όµως, δεν αισθάνοµαι ικανοποίηση για την όποια δικαίωση.
Αισθάνοµαι απογοήτευση και θυµό για τον λογαριασµό που θα
κληθούν να πληρώσουν οι συνταξιούχοι, οι µισθωτοί, οι αγρότες
και οι αυτοαπασχολούµενοι, για τη µία έως τρεις συντάξεις που
θα χαθούν, για τον ένα µέσο µισθό τον χρόνο που θα χαθεί,
επειδή το αφορολόγητο θα µειωθεί κατά 40%, για τα εισοδήµατα
των 500 ευρώ τον µήνα που µπορεί να πληρώνουν φόρο, για την
αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών, που πλέον θα αποτελούν
από µόνες τους σχεδόν το 1/3 του εισοδήµατος από το ελεύθερο
επάγγελµα. 

Πολλοί από τους συνταξιούχους και τους εργαζόµενους ήδη
δεν βγαίνουν. Και αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι
µπορεί να πει η Κυβέρνηση στους ανθρώπους αυτούς, όταν επι-
διώκει πλεόνασµα 42 δισεκατοµµυρίων από φέτος µέχρι το 2022,
ενώ για το ίδιο διάστηµα προβλέπει αύξηση του ΑΕΠ κατά 23 δι-
σεκατοµµύρια;

Μήπως µπορεί να τους πει για τα λεγόµενα κοινωνικά αντίµε-
τρα; Θυµόµαστε µε πόση επιµονή υποστήριζε η συµπολίτευση
πέρυσι τον Μάιο ότι τα αντίµετρα είναι το κοινωνικό αντίδωρο
στις σκληρές περικοπές και ότι θα εφαρµόζονταν ως επιβρά-
βευση στην επίτευξη του πρωτογενούς πλεονάσµατος 3,5% του
ΑΕΠ για την πενταετία έως το 2022. 

Εµείς λέγαµε τότε, ότι εάν το πλεόνασµα ξεπερνά τον στόχο
του 3,5% µε 3,7% θα µπορούσαν να εφαρµοστούν αντίµετρα,
που όµως θα κοστίζουν όσο και η υπέρβαση του στόχου και µόνο
εφόσον συµφωνούσαν οι θεσµοί. Επίσης, λέγαµε ότι για να
εφαρµοστούν όλα τα θετικά µέτρα, θα πρέπει να υπάρξει πρω-
τογενές πλεόνασµα πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ το

χρόνο. Τέτοιο πλεόνασµα στο µεσοπρόθεσµο προβλέπεται µόνο
για το 2022. 

Τα όποια αντίµετρα, λοιπόν, πέρα από το ότι δεν αναπληρώ-
νουν τις απώλειες σε συντάξεις και εισοδήµατα, είναι ένα ευχο-
λόγιο. Είναι δεδοµένες οι περικοπές. Είναι ευχολόγιο τα
αντίµετρα. Αυτό πρέπει να κρατήσουν οι πολίτες. 

Υπάρχει και κάτι ακόµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τι άλ-
λαξε µέσα σε λιγότερο από ενάµιση χρόνο από την εποχή που ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε παραδεχθεί ότι είναι αδύνατον να
επιτευχθούν τέτοια πλεονάσµατα; 

Αυτό που άλλαξε είναι η συνέχιση της συµπίεσης των εισοδη-
µάτων και της αφαίµαξης ακόµα και των πιο αδύναµων συµπολι-
τών µας. Αυτό που δεν άλλαξε είναι µία οικονοµία που παραπαίει,
χωρίς πολιτικές που θα τους δώσουν τη δυναµική ώθηση. Φαί-
νεται, όµως, ότι αυτά είναι ψιλά γράµµατα για µία κυβέρνηση που
θέλει να τελειώνει όπως-όπως µε το τρέχον πρόγραµµα, συµφω-
νώντας στα πάντα και δίχως όρους. Δεν είναι τυχαίο ότι η λέξη
«διαπραγµάτευση» έχει χαθεί τον τελευταίο καιρό από το λεξι-
λόγιο της συµπολίτευσης. 

Το χειρότερο, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι
έχει χαθεί κάθε επαφή µε την πραγµατικότητα, γιατί µόνο έτσι
µπορεί να εξηγήσει κανείς ότι την ώρα που η οικονοµία υποχρε-
ώνεται σε δυσβάσταχτες δεσµεύσεις, η Κυβέρνηση µιλά για το
τέλος της επιτροπείας από τους θεσµούς και ότι την ώρα που η
κοινωνία, µουδιασµένη, ετοιµάζεται για σκληρότερη λιτότητα
εσείς µιλάτε για καλύτερες ηµέρες που θα έρθουν. 

Όµως, ευτυχώς για τη χώρα, λίγοι σας πιστεύουν πια. Οι πε-
ρισσότεροι έχουν καταλάβει ότι σπαταλήσατε τρία πολύτιµα χρό-
νια και ότι δίνετε τη χώρα για τα επόµενα τέσσερα χρόνια.
Σύντοµα, όµως, να ξέρετε ότι θα σας κρίνουν γι’ αυτό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Γιόγιακα που ήταν συνεπής και στην ώρα του. Μακάρι, όλοι να
κρατήσετε το πεντάλεπτο, όπως ο κ. Γιόγιακας που ήρθε και κα-
θυστερηµένος. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μπαλωµενάκης για πέντε λεπτά. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγαλύτερο µέρος των δια-

τάξεων που εισάγονται µε το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί εκπλή-
ρωση συµβατικών υποχρεώσεων της χώρας από τη δανειακή
σύµβαση. Αποτυπώνεται παράλληλα όµως σε πολλά σηµεία η
ισχυρή πολιτική βούληση της Κυβέρνησης να αρχίσει σταδιακά
να αποκαθιστά την κανονικότητα σε τοµείς προτεραιότητας,
όπως στον χώρο των εργασιακών σχέσεων, σύµφωνα και µε τις
δεσµεύσεις της, αλλά και µε την όλη πολιτική της φιλοσοφία. 

Ο πολιτικός στόχος είναι η όσο το δυνατόν ταχύτερη αποκα-
τάσταση όσο περισσότερων παθογενειών και αδικιών προκλήθη-
καν τα µνηµονιακά χρόνια, ταυτόχρονα όµως µε τη θεµελίωση
νέων κανόνων λειτουργίας του πολιτικού συστήµατος µε την
εκρίζωση της διαφθοράς και της διαπλοκής, µε την παροχή κοι-
νωνικών δικαιωµάτων µε όρους ισονοµίας, µε την ανάπτυξη για
την εδραίωση συµµετοχικών δηµοκρατικών θεσµών, όπως υπα-
γορεύει η εποχή και η προοπτική µιας ανοιχτής δηµοκρατικής
πολιτείας που αξίζει στον ελληνικό λαό. 

Η αντιµετώπιση εκ µέρους της Αντιπολίτευσης των πρώτων
ρυθµίσεων που επαναφέρουν σε ισχύ καταργηµένες από το
πρώτο και το δεύτερο µνηµόνιο διατάξεις –αναφέροµαι στο κε-
φάλαιο µε τις διατάξεις του Υπουργείου Εργασίας- υπήρξε απο-
γοητευτική. Δεν αναφέροµαι στη Νέα Δηµοκρατία, η οποία
ιστορικά έχει τοποθετηθεί απέναντι σε κάθε προσπάθεια –εχ-
θρικά, δηλαδή- να δηµιουργηθεί δυνατότητα στο εργατικό κί-
νηµα για να έχει λόγο στη διαµόρφωση των όρων παροχής της
εργασίας και των αµοιβών. Είναι γνωστό ότι πρόκειται για την
παράταξη του ακραίου φιλελευθερισµού. Αναφέροµαι κυρίως
στον χώρο που πάλαι ποτέ κάλυψε το ΠΑΣΟΚ, µε όποια µορφή
επιχειρεί σήµερα να εµφανιστεί, έναν πολιτικό χώρο που έχει κα-
ταγράψει θετικές επιλογές στον τοµέα του εργατικού δικαίου, ει-
δικά τη δεκαετία του ’80. 

«Σιγά τα ωά», αναφώνησε ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης, αναφερόµενος στις ρυθµίσεις για τη διαιτησία. Είναι
συνδικαλιστής και µάλιστα κορυφής ο κύριος συνάδελφος που
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απαξίωσε τόσο περιφρονητικά διατάξεις, που, όπως πολύ καλά
πρέπει να καταλαβαίνει, αποκαθιστούν σε σηµαντικό βαθµό την
αναπηρία που επέβαλλαν στον θεσµό οι µνηµονιακές διατάξεις
του 2010 και του 2012, ο ν.3845 και ο ν.4046 δηλαδή. 

Αυτοί οι δύο νόµοι έπληξαν καίρια δύο κοµβικά σηµεία. Πρώ-
τον, περιόρισαν δραστικά το αντικείµενο της διαιτητικής διαδι-
κασίας. Δεύτερον, απαγόρευσαν τη µονοµερή προσφυγή. 

Ο ελληνικός λαός που µας ακούσει και ιδιαίτερα οι εργαζόµε-
νοι, ακόµη πιο ειδικά οι νέες και οι νέοι που τώρα εισέρχονται
στον στίβο της ζωής, πρέπει να γνωρίσουν ότι η κατοχύρωση του
δικαιώµατος συλλογικής δράσης και διεκδίκησης καλύτερων
όρων εργασίας και αµοιβής αποτέλεσαν πάντοτε ένα σηµείο τρι-
βής µε τις δυνάµεις της εργοδοσίας. 

Κάθε φορά που υπήρχε καθεστώς ελευθερίας και είχαν δια-
µορφωθεί καλύτεροι όροι, αυτοί αποτυπώνονταν στα µεγαλύ-
τερα περιθώρια καλυτέρευσης των αµοιβών, βελτίωσης της
θέσης της εργατικής τάξης, τον κοινωνικό ανταγωνισµό. 

Πρέπει να µην ξεχνάµε ότι τη διαιτησία, έστω και µε την ανά-
πηρη και ηµικρατική της µορφή από το ’55 από το ν.3239, την
κατάργησε η χούντα για πρώτη φορά µεταπολεµικά και την κο-
λόβωσε µέχρι εξαφανίσεως το καθεστώς του πρώτου και δεύτε-
ρου µνηµονίου επί των δικών µας ηµερών. 

Είναι ενδεικτικό εκείνο που αναφέρεται στην αιτιολογική έκ-
θεση, ότι µόλις το 2,5% των πολύ περιορισµένων συλλογικών
ρυθµίσεων αυτής της περιόδου υπήρξε αποτέλεσµα µεσολάβη-
σης, ένα ποσοστό ασφαλώς που δεν τιµάει καµµία σύγχρονη ευ-
ρωπαϊκή χώρα. 

Προηγουµένως, είχαν χρειαστεί δεκαέξι ολόκληρα µεταπολι-
τευτικά χρόνια για να εισαχθεί µια σύγχρονη ρύθµιση. Ήταν ο
ν.1876/1990 επί οικουµενικής κυβερνήσεως που µαζί µε τη συγ-
κρότηση του ΟΜΕΔ και µε τη βοήθεια της νοµολογίας είχαν δια-
µορφώσει ένα επαρκές και συγκρίσιµο µε τα ευρωπαϊκά επίπεδα
θεσµό. Αυτά είναι τα «ωά» του κυρίου συναδέλφου, που, βέβαια,
έσπασαν επί των δικών τους ηµερών, της συγκυβέρνησης, µάλι-
στα µε την προσωπική συνδροµή του. 

Για αυτό τώρα που ήρθαν οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης
για την επαναφορά του θεσµού σε πλαίσιο που να µπορεί να λει-
τουργήσει καλύτερα και κυρίως προς όφελος των κατά τεκµήριο
πιο αδύναµων µερών, δηλαδή των εργαζοµένων, µε έναν παρά-
ξενο αλλά απολύτως κατανοητό αταβισµό προκαλούν τη νοηµο-
σύνη των εργαζοµένων λέγοντας ότι τίποτα δεν αλλάζει. 

Η πραγµατικότητα όµως είναι εδώ. Η αποκατάσταση της κα-
νονικότητας των συλλογικών ρυθµίσεων στον χώρο της εργασίας
αρχίζει µε τις εισαγόµενες ρυθµίσεις και θα ολοκληρωθεί πολύ
σύντοµα µε τις αλλαγές στο καθεστώς των συλλογικών συµβά-
σεων εργασίας και τις βελτιωτικές επεµβάσεις στον κατώτατο
µισθό, για τα οποία έχει δεσµευθεί η Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπαλωµενάκη κι επειδή τελείωσε σε λιγότερο από πέντε λεπτά.
Συγχαρητήρια για τη συνέπεια.

Τον λόγο έχει ο κ. Σκρέκας για πέντε λεπτά και µακάρι να είναι
αντίστοιχα συνεπής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θα προσπαθήσω, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι τυχαίο
σήµερα που φέρνετε µία συµφωνία που αφορά ένα τεράστιο
εθνικό ζήτηµα που απασχολεί εκατοµµύρια Έλληνες, την ίδια
στιγµή να φέρνετε και το παρόν πολυνοµοσχέδιο, ένα πολυνο-
µοσχέδιο ταφόπλακα, όπως θα πω παρακάτω, για τους φτωχούς
και αδύναµους Έλληνες, γιατί κυρίως αυτούς χτυπάει.

Παρακολούθησα εχθές το διάγγελµα του κ. Τσίπρα, του Πρω-
θυπουργού της χώρας, παρακολούθησα λίγο πιο πριν αυτά τα
οποία έλεγε σε τηλεοπτική του συνέντευξη στην ΕΡΤ και τον είδα
να πανηγυρίζει, όπως άκουσα και τον κ. Φίλη προηγουµένως, και
να λέει ότι σήµερα είναι µια µέρα χαράς και περηφάνιας για τη
συµφωνία υποχώρησης –κατά την άποψή µας- που έχει φέρει ο
κ. Τσίπρας µετά από κάποιους µήνες διαπραγµάτευσης µε τους
εταίρους των Σκοπίων.

Και ρωτάω το εξής απλό: Τι κέρδισε η χώρα, τι κέρδισε η Ελ-

λάδα από αυτή τη συµφωνία; Γιατί αυτή τη στιγµή αυτό το οποίο
έχει κάνει ο κ. Τσίπρας είναι να έχει αναγνωρίσει ότι στο βόρειο
τµήµα των συνόρων µας διαβιώνει ένα µακεδονικό έθνος, το
οποίο οµιλεί τη µακεδονική γλώσσα. Και παρακαλώ πολύ αν µπο-
ρεί κάποιος να µου εξηγήσει από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ,
που στηρίζουν αυτή την Κυβέρνηση, και των ΑΝΕΛ, που επίσης
στηρίζουν αυτή την Κυβέρνηση µε τις πράξεις τους και µε την
ανοχή τους, τι κέρδισε η χώρα. Γιατί µπορεί πολλά να πει κά-
ποιος γι’ αυτά τα οποία µπορεί να χάσει και στο άµεσο µέλλον. 

Και το ερώτηµα εκατοµµυρίων Ελλήνων και δικό µου προσω-
πικό είναι το εξής: Θα προχωρήσει ο κ. Τσίπρας να προσυπογρά-
ψει αυτόν τον οδικό χάρτη γι’ αυτή τη συµφωνία, χωρίς πρώτα
να τη φέρει για κύρωση και για ψήφιση από την ελληνική Βουλή;
Ο κ. Τσίπρας ο οποίος έχει προχωρήσει σε δηµοψηφίσµατα, προ-
χώρησε σε εξουσιοδοτήσεις για πολύ πιο ήσσονος σηµασίας οι-
κονοµικά θέµατα, γι’ αυτό το σηµαντικό εθνικό θέµα, που αφορά
το έθνος, την ελληνική ταυτότητα, τους αγέννητους Έλληνες, θα
προχωρήσει και θα βάλει φαρδιά-πλατιά την υπογραφή του από
µία συµφωνία η οποία δεν θα κάνει καν το ελάχιστο, δηλαδή να
τη φέρει στη Βουλή των Ελλήνων και να ζητήσει να υπερψηφιστεί
από τους εκπροσώπους του ελληνικού λαού; 

Ποιος είναι ο ρόλος του Καµµένου σε όλη αυτή τη διαδικασία;
Ο κ. Καµµένος επανειληµµένα έχει δηλώσει ότι δεν στηρίζει µια
συµφωνία που έχει αυτά τα χαρακτηριστικά. Θα συνεχίσει ο κ.
Καµµένος, για να κάθεται σε αυτόν τον υπουργικό θώκο που έχει
σήµερα και για να προστατεύει το πολιτικό συνεταιριλίκι µε τον
κ. Τσίπρα, να κρύβεται πίσω από επιχειρήµατα και από δικαιολο-
γίες, ότι, αφού η συµφωνία δεν θα έρθει για κύρωση στη Βουλή,
τότε συνεχίζει να στηρίζει την Κυβέρνηση; 

Για ποιον λόγο το κάνετε όλο αυτό; Για ποιον λόγο κάνετε τα
πάντα για να παραµείνετε στη διακυβέρνηση αυτού του τόπου;
Μήπως παράγετε θετικά αποτελέσµατα για την οικονοµία;
Μήπως παράγετε θετικά αποτελέσµατα για τους Έλληνες πολί-
τες; Μήπως έχουν αυξηθεί οι µισθοί, οι συντάξεις; Μήπως έχει
καταργηθεί ο ΕΝΦΙΑ; Μήπως βελτιώθηκε η παιδεία; Μήπως αυ-
ξάνονται οι επενδύσεις; Όχι, τίποτα από αυτά, ακριβώς τα αντί-
θετα.

Σήµερα φέρνετε ένα πολυνοµοσχέδιο και για τα επόµενα τέσ-
σερα χρόνια επιβάλλετε στους Έλληνες πολίτες και στην ελλη-
νική οικονοµία 20 δισεκατοµµύρια φόρους και περικοπές. Δύο
πράγµατα βασικά: Πρώτον, µειώνετε τις συντάξεις και µειώνετε
και το αφορολόγητο. Αποτέλεσµα: έως και τρεις συντάξεις να
χάσουν οι συνταξιούχοι, έως κι έναν µισθό οι χαµηλόµισθοι. 

Είστε η Κυβέρνηση που φορολογεί τη φτώχεια. Είστε η Κυβέρ-
νηση που πήρατε ένα αφορολόγητο όριο, το οποίο η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Αντώνη Σαµαρά είχε πάρει από
τις 5.000 ευρώ και το είχε πάει στις 12.000 ευρώ για τετραµελή
οικογένεια. Κι εσείς, η αριστερή Κυβέρνηση, η δήθεν υπέρµαχος
των αδυνάµων και των φτωχών, πήρατε το αφορολόγητο από τις
12.000 ευρώ και το έχετε πάει κάτω από το µισό στις 5.500 ευρώ,
έτσι ώστε να πληρώνει φόρο κι αυτός που είναι κάτω από το όριο
της φτώχειας. Με εσάς Κυβέρνηση αριστερή στη χώρα ο µερο-
καµατιάρης των 500 ευρώ τον µήνα θα πληρώνει έναν µισθό τον
χρόνο σε φόρους. Αυτή είναι η επιτυχία της αριστερής Κυβέρ-
νησης.

Τι καλό έχει κάνει ο κ. Τσίπρας; Το µόνο καλό που έχουν κάνει
ο κ. Τσίπρας και η Κυβέρνησή του είναι ότι έχουν ξεγυµνώσει την
Αριστερά. Κατάλαβε ο κόσµος τι σηµαίνει αριστερή διακυβέρ-
νηση, µια αριστερή διακυβέρνηση που φορολογεί τους φτωχούς,
αυξάνει τις ανισότητες, κάνει τους πλούσιους πλουσιότερους και
τους φτωχούς φτωχότερους. 

Σήµερα αυτό που οραµατίζεται ο κ. Τσίπρας είναι τον µέσο Έλ-
ληνα να ζει από τα επιδόµατα της φτώχειας και της µιζέριας που
θα του µοιράζει για να τον κρατά πολιτικά φυλακισµένο στο κοµ-
µατικό του ακροατήριο. Αυτό είναι το όραµα του κ. Τσίπρα για
τους νέους και για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες αυτής της
χώρας. 

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Στον βωµό της πολιτικής επιβίω-
σης, στον βωµό του κοµµατικού συµφέροντος θυσιάζει τα πάντα,
δυστυχώς –απ’ ό,τι είδαµε- ακόµη και αυτά τα µεγάλα, τα εθνικά. 

Για αυτό µία λύση υπάρχει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της
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συγκυβέρνησης, κύριοι Υπουργοί: να µαζέψετε όση αξιοπρέπεια
σας έχει περισσέψει και όσο θάρρος έχετε και να παραιτηθείτε,
γιατί είναι ο µόνος τρόπος για να σταµατήσει η κατηφόρα στην
οποία έχετε φέρει την Ελλάδα σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκρέκα.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµοσχάκης για πέντε λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον απόηχο µιας κακής συµ-

φωνίας µε τα Σκόπια, που συνιστά εθνική υποχώρηση, φέρνετε
ένα πολυνοµοσχέδιο, το οποίο ουσιαστικά επικυρώνει το τέταρτο
µνηµόνιο και δεύτερο της θητείας σας. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι η χώρα µας δεν βγαίνει από το µνηµόνιο
αυτό το καλοκαίρι. Απόδειξη αυτού είναι το ότι φέρνετε µέτρα
5,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε µειώσεις συντάξεων και αφορο-
λογήτου ορίου, αυξήσεις εισφορών και ΕΝΦΙΑ και άλλα. Γονατί-
ζετε την οικονοµία µε στάση δηµοσίων πληρωµών και µε
υπερπλεονάσµατα που θα ανέρχονται σε 3,5% έως 5,2% για τα
επόµενα πέντε χρόνια. Βάζετε ως ενέχυρο τη δηµόσια περιουσία
µέχρι το ποσό των 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Στον αντίποδα, δεν
προσφέρετε κανένα ολοκληρωµένο αναπτυξιακό σχέδιο. 

Τριάµισι χρόνια έχουν περάσει και συνεχίζω να ερωτώ ποιο
είναι το αφήγηµά σας για τον Έβρο και τη Θράκη. Σας προτεί-
ναµε τη ρήτρα ακριτικότητας αναλογικά µε τη ρήτρα νησιωτικό-
τητας, αλλά προκαλέσατε καίρια πλήγµατα στα σµαράγδια του
βορειοανατολικού και νοτιοανατολικού Αιγαίου µέσω της πολιτι-
κής των ανοικτών συνόρων. 

Καταργήσατε την επιδότηση του µισθολογικού κόστους 12%
στις επιχειρήσεις του Έβρου και της Θράκης και στραγγαλίσατε
την απασχόληση, οδηγώντας τις επιχειρήσεις σε µετανάστευση. 

Σας προτείναµε τη συγκρότηση διακοµµατικής ειδικής επιτρο-
πής για την πρόοδο και την ανάπτυξη της Θράκης, σε συνέχεια
αυτής που είχε συσταθεί επί αειµνήστου Κωνσταντίνου Μητσο-
τάκη στις αρχές της δεκαετίας του 1990. Δυστυχώς, µας γυρί-
σατε την πλάτη.

Σας υπογραµµίσαµε το δηµογραφικό πρόβληµα του νοµού
Έβρου και κυρίως την ερήµωση των διακοσίων πενήντα χωριών
που βρίσκονται πλησίον της συνοριογραµµής. Επιδείξατε χον-
δροειδή αδιαφορία από την πλευρά σας. 

Σας προτείναµε τη νέα θαλάσσια Εγνατία, για να ενωθεί η
Θράκη µε τον ζωτικό της χώρο, που είναι τα νησιά του βορειοα-
νατολικού Αιγαίου. Πνιγήκατε σε µια κουταλιά νερό µε τα δρο-
µολόγια των πλοίων. 

Σας παρουσιάσαµε συγκεκριµένη πρόταση για τα δορυφορικά
διόδια στη νέα Εγνατία. Εσείς αποφασίσατε επιπλέον την ίδρυση
µετωπικών διοδίων στο Αρδάνιο του νοµού Έβρου και επιλέξατε
να διπλασιάσετε την τιµή τους, καταργώντας τις απαλλαγές που
αφορούν τους µόνιµους κατοίκους του Έβρου και της Ροδόπης. 

Σας προτείναµε τη σύζευξη των συγκοινωνιών ως βάση ανάπτυ-
ξης του Έβρου. Εσείς δεν ασχοληθήκατε. Επιδείξατε ολιγωρία
σχετικά µε το νέο «Orient Express», δηλαδή τη σιδηροδροµική
γραµµή Μπακού – Βιέννη, και αφήσατε να περάσει σύρριζα από
τα σύνορά µας µέσω της γειτονικής χώρας.

Ζητήσαµε την αυτοτέλεια και την αυτονοµία του Νοσοκοµείου
Διδυµοτείχου. Εσείς κρύβεστε και δεν έρχεστε να µιλήσετε για
αυτό το θέµα στη Βουλή, παρά τις επίκαιρες ερωτήσεις που έχουν
κατατεθεί.

Αναδείξαµε τα προβλήµατα του εργοστασίου ζάχαρης της
Νέας Ορεστιάδας, καθώς και το µεγάλο οικονοµικό πρόβληµα
που αντιµετωπίζουν οι τευτλοπαραγωγοί, των οποίων δυόµισι χι-
λιάδες στρέµµατα έχουν µείνει ασυγκόµιστα ακόµα και τώρα.
Εσείς ψάχνετε ακόµη επενδυτή για την Ελληνική Βιοµηχανία Ζά-
χαρης.

Θέλαµε ένα Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης, που θα ήταν
πυλώνας ανάπτυξης και προόδου για την ευρύτερη περιοχή.
Μας φιλοδωρήσατε µε έναν Υπουργό Παιδείας που υπονοµεύει
το πανεπιστήµιό µας.

Σας παρουσιάσαµε συγκεκριµένες προτάσεις για την αντιµε-

τώπιση των αυξανόµενων προσφυγικών και µεταναστευτικών
ροών µέσω των χερσαίων και θαλασσίων συνόρων. Εσείς απαν-
τήσατε µε ευχές και κραυγές.

Ζητήσαµε αντιπληµµυρική θωράκιση και αφήσατε τη γεωργία
να πνιγεί στα λασπόνερα του Έβρου και των παραποτάµων του.

Ζητήσαµε το επιστηµονικό ανάχωµα µέσω της ίδρυσης κτηνια-
τρικής σχολής για την αντιµετώπιση των επιθετικών ζωονόσων
και εσείς δεν έχετε καταφέρει να λειτουργήσετε εδώ και τριάµισι
χρόνια ούτε το Ινστιτούτο Εξωτικών Νοσηµάτων της Νέας Ορε-
στιάδας.

Σας παραδώσαµε ένα κράτος δικαίου και εσείς το µετατρέ-
ψατε σε κράτος ανοµίας, τη δε πρωτεύουσά του και ορισµένες
περιοχές αυτής σε προορισµό εγκληµατικού τουρισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με τη συµφωνία σας για το σκοπιανό διχάσατε τους Έλληνες,
για να ενώσετε τους Σκοπιανούς. Φέρατε µε µυστική διπλωµατία
µια επαίσχυντη συµφωνία για τα εθνικά µας συµφέροντα, µε
επώδυνες συνέπειες για τον Ελληνισµό, το έθνος και το γένος.

Δεν έχετε την πολιτική νοµιµοποίηση, γιατί θέσατε τη χώρα σε
συνταγµατική και πολιτική αντικανονικότητα. Η δεδηλωµένη της
Κυβέρνησης ποδοπατήθηκε. Κι άλλες κυβερνήσεις στο παρελ-
θόν χειρίστηκαν το εθνικό θέµα, αλλά δεν εκχώρησαν τους
όρους όπως «µακεδονική γλώσσα» και «µακεδονική εθνότητα»,
όπως κάνατε εσείς µε περισσή προθυµία.

Στον Έβρο και τη Θράκη ακόµα και οι άνθρωποι που ψήφισαν
ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ νιώθουν προδοµένοι και έχει τρωθεί το εθνικό
τους γόητρο. Την ίδια στιγµή για εκατοστή πέµπτη ηµέρα οι Ένο-
πλες Δυνάµεις αντιµετωπίζουν κρίση για δύο στελέχη του στρα-
τεύµατός µας που κρατούνται στην Αδριανούπολη ως κακούργοι
µε στολή του Έλληνα στρατιώτη και ουδείς εκ των αρµοδίων
αναλαµβάνει την πολιτική ευθύνη και ουδείς παραιτείται.

Προσπαθείτε να µείνετε όσο µεγαλύτερο διάστηµα µπορείτε
γαντζωµένοι στις καρέκλες σας. Θα µείνετε στην ιστορία ως «η
Κυβέρνηση των προθύµων της Μεταπολίτευσης».

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δηµοσχάκη.

Ο κ. Μπουκώρος έχει τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Μου αρέσει πάντως που δεν χάνετε το κέφι σας, ακόµα και
αυτή την ώρα. Καλό είναι αυτό, θετικό για να συνεχίσουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ το µεσοπρόθεσµο ρίχνει

βαριά τη σκιά του στις ζωές των Ελλήνων για την επόµενη τετρα-
ετία, αλλά και για πολλές ακόµα δεκαετίες µε βάση τις προβλέ-
ψεις του, είναι απολύτως βέβαιο και διαπιστωµένο από όλους
µας ότι βαριά η σκιά στη συζήτηση για το µεσοπρόθεσµο είναι
και αυτή της συµφωνίας που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός για
τη Μακεδονία µας.

Κατανοώ πλήρως ότι αυτή η συµφωνία δεν έχει την ίδια πολι-
τική βαρύτητα για όλους µας. Εσείς της Πλειοψηφίας κατά κύριο
λόγο ο κορµός σας αποτελείται από αθεράπευτους διεθνιστές,
οι οποίοι πραγµατικά δεν κατανοούν σηµασίες και έννοιες όπως
«εθνικά δίκαια», όπως «σύνορα», όπως «µελλοντικές διεκδική-
σεις» και όλα αυτά. Είναι άλλη η ιδεολογία σας. Για εµάς έχουν
ίσως µεγαλύτερη σηµασία όλα αυτά τα ζητήµατα, για αυτό και
εκφράζουµε µε πιο έντονο τρόπο την απορία µας και τον προ-
βληµατισµό µας για το αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης.

Πιστεύω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι και εύ-
λογος και έλλογος ο προβληµατισµός µου, για τους όψιµους
συµµάχους σας, που προέρχονται από το παλαιό, «πατριωτικό»
λεγόµενο ΠΑΣΟΚ, που προέρχονται από τις εκλογικές περιφέ-
ρειες της Μακεδονίας και αναρωτιέµαι πώς αντιµετωπίζουν αυτή
τη συµφωνία. Αναρωτιέµαι, βεβαίως, πώς την αντιµετωπίζει ο κυ-
βερνητικός σας εταίρος, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. 

Έριξα µια βιαστική µατιά, πριν ανέβω στο Βήµα, στη λίστα των
οµιλητών και ανάµεσα σε εκατόν δεκαπέντε Βουλευτές δεν είδα
ούτε έναν εκπρόσωπο του κυβερνητικού σας εταίρου να ζητάει
σήµερα τον λόγο. Έχουν κυριολεκτικά εξαφανιστεί. Αυτό, όµως,
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δεν τους δίνει κανενός είδους συγχωροχάρτι για τα όσα έχουν
πει για το συγκεκριµένο ζήτηµα στον ελληνικό λαό. 

Παρακολούθησα και τη συνέντευξη του Πρωθυπουργού
απόψε, εντός έδρας βεβαίως, στη δηµόσια τηλεόραση, που
έθεσε το καινοφανές ερώτηµα: «Μα καλά, θα κάνουµε δηµοψή-
φισµα για να αποφασίσουµε πώς θα λέγονται οι γείτονές µας;».
Όχι, κύριε Πρωθυπουργέ. Θα κάνουµε δηµοψήφισµα για να ρω-
τήσουµε τον ελληνικό λαό αν εγκρίνει το προϊόν της διαπραγµά-
τευσής σας. Και άλλωστε ο καταστατικός χάρτης της χώρας για
σοβαρά εθνικά ζητήµατα το προβλέπει ρητώς. 

Διενεργήσατε δηµοψήφισµα για ένα ζήτηµα οικονοµικού πε-
ριεχοµένου. Αρνείστε ακόµα και να ακούσετε τη λέξη «δηµοψή-
φισµα» για ένα ζήτηµα που είναι κορυφαίο εθνικό ζήτηµα. Θα
κριθείτε από τον ελληνικό λαό. Εγώ κατανοώ και δεν θα σας απο-
καλέσω, όπως εσείς κάνατε τις ένδοξες µέρες της αντιπολίτευ-
σής σας, ούτε Κυβέρνηση γερµανοτσολιάδων ούτε Κυβέρνηση
εθνικών µειοδοτών και όλα αυτά τα θλιβερά που δηλητηρίασαν
τη δηµόσια ζωή και τον δηµόσιο λόγο. Κατανοώ ότι άλλα πράγ-
µατα πιστεύετε. Για τους όψιµους συµµάχους σας από το πα-
τριωτικό ΠΑΣΟΚ και κυρίως από τους νοµούς της Μακεδονίας
και για τον κυβερνητικό σας εταίρο αναρωτιέµαι. 

Και να έρθουµε τώρα στο µεσοπρόθεσµο, το οποίο συζητάµε.
Ποια είναι τα συστατικά του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος; Ορι-
ζόντιες περικοπές, αέναη λιτότητα δηλαδή, θηριώδη πλεονά-
σµατα, ενεχυρίαση της δηµόσιας περιουσίας και ασθενική
ανάπτυξη. Ποιοι θα το πληρώσουν; Ενάµισι εκατοµµύριο συνταξι-
ούχοι από τον ιδιωτικό τοµέα, µία έως τρεις συντάξεις και µία επι-
κουρική, πεντακόσιες χιλιάδες συνταξιούχοι του δηµοσίου τοµέα,
τρεις συντάξεις, εκατοντάδες χιλιάδες ελεύθεροι επαγγελµατίες
και αγρότες που θα δουν από 1η Ιανουαρίου του 2019 να αυξά-
νονται οι ασφαλιστικές τους εισφορές κατά 17,4%. 

Το συµπέρασµα είναι ότι το µεσοπρόθεσµο αγγίζει περίπου τέσ-
σερα εκατοµµύρια ελληνικά νοικοκυριά. Έχουµε, όµως, ταυτοχρό-
νως καθαρή έξοδο; Ποια είναι η καθαρή έξοδος; Με την
αυστηρότατη επιτροπεία, τα θηριώδη πλεονάσµατα, τον συνεχό-
µενο έλεγχο για καθετί που εσείς ψηφίζετε και αποφασίζετε σή-
µερα; Καµµία καθαρή έξοδος δεν υπάρχει. Η ενεχυρίαση της
δηµόσιας περιουσίας µέχρι του ποσού των 25 δισεκατοµµυρίων
είναι η µεγάλη απόδειξη.

Επίσης, η Κυβέρνηση της Αριστεράς ποιους πλήττει σήµερα;
Δυσκολεύει τα θύµατα της κρίσης, τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά.
Θα φορολογήσει τον εργαζόµενο των 660 ευρώ, ο οποίος από 1η

Ιανουαρίου του 2019 µε τη µείωση του αφορολόγητου θα καλείται
να πληρώσει έναν από τους δώδεκα µισθούς του σε φόρο,
πράγµα που δεν συµβαίνει σήµερα. Ανεβάζει τον ΕΝΦΙΑ σε εξήντα
δήµους και κυρίως στις λαϊκές γειτονιές από 50, 200 και πλέον
ευρώ και µας λέει ότι το µειώνει σε ενάµισι εκατοµµύριο φορολο-
γούµενους. Πόσο; Πέντε και επτά ευρώ. Είναι το ίδιο; Είναι το ίδιο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας; 

Κάποτε έλεγαν «ευηµερούν οι αριθµοί και δυστυχούν οι άνθρω-
ποι». Εσείς µε τις ανερµάτιστες πολιτικές σας έχετε καταφέρει να
µην ευηµερούν ούτε οι αριθµοί ούτε οι άνθρωποι. Φαλκιδεύετε την
ανάπτυξη. Δεν έχετε πετύχει τους δικούς σας αναπτυξιακούς στό-
χους. Οι ρυθµοί ανάπτυξης είναι το βασικό µέγεθος που δείχνουν
την κατάσταση µιας οικονοµίας. Όχι µόνο δεν πετύχατε τις εκτι-
µήσεις των διεθνών οργανισµών για το 2015, 2016, 2017 και 2018.
Δεν πετύχατε ούτε καν τις προβλέψεις που είχατε εγγράψει στους
προϋπολογισµούς.

Αντιλαµβάνεστε πόσα δισεκατοµµύρια στερείτε, πλεονάσµατα
από περιοριστική πολιτική, πλεονάσµατα από υπερφορολόγηση,
που µας λέει ο Υπουργός Οικονοµικών ότι είναι υψηλή, αλλά δεν
είναι αρκετά υψηλή η φορολόγηση στην Ελλάδα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μπουκώρο, σας
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα
λεπτό. Ζητώ την ανοχή που δείξατε και σε προηγούµενους συνα-
δέλφους και τίποτα παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχετε φτάσει ήδη στα
επτά λεπτά, οπότε µην το κάνουµε αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Θα ολοκλη-
ρώσω σε ένα λεπτό.

Παρά, λοιπόν, τον Αρµαγεδδώνα των νέων µέτρων, που χτυπάει
τους πιο αδύναµους, παρά το γεγονός ότι στερείτε από τον ελλη-
νικό λαό το δικαίωµα να εκφραστεί για ένα µεγάλο εθνικό θέµα,
ακόµη του στερείτε τη δυνατότητα να αξιοποιήσει τη δηµόσια πε-
ριουσία µε την ενεχυρίαση, µε το υπερταµείο, το αιώνιο, 100 δι-
σεκατοµµύρια η πρώτη ηρωική διαπραγµάτευση. Εθνικές
παραχωρήσεις, η δεύτερη διαπραγµάτευση. Αιώνια δέσµευση της
δηµόσιας περιουσίας.

Παρ’ όλα αυτά, λέω ευτυχώς που είστε Κυβέρνηση, κυρίες και
κύριοι της Πλειοψηφίας. Ευτυχώς, γιατί γλυτώσαµε το mail Χαρ-
δούβελη και ας είναι πενταπλάσιο το µεσοπρόθεσµο από το mail
Χαρδούβελη και ας είναι δεκατέσσερις φορές µεγαλύτερο από το
mail Χαρδούβελη ό,τι έχετε νοµοθετήσει σε µέτρα από τότε που
αναλάβατε.

Το κυρίαρχο, όµως, κατά την άποψή µου, είναι ότι φαλκιδεύετε
κάθε αναπτυξιακή δυνατότητα. Σας τα είπε και ο σύντροφός σας,
ο πρώην Υπουργός, ο κ. Φίλης, που, παρ’ ότι ήταν ηπίων τόνων,
είπε πολύ ουσιαστικά πράγµατα για το πόσο λαθεµένη είναι η κα-
τεύθυνση της πολιτικής σας. Φαλκιδεύετε το µέλλον της χώρας
και των νέων Ελλήνων. Διώχνετε τα παιδιά µας στο εξωτερικό µε
τις πολιτικές σας συνεχώς. Είναι ανιστόρητες και ανερµάτιστες οι
πολιτικές που υιοθετείτε και εφαρµόζετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπουκώρο. Μένουν επτά συνάδελφοι, η ώρα είναι είκοσι πέντε
λεπτά µετά τα µεσάνυχτα. Δεν τηρείτε τον χρόνο, οπότε θεωρώ
ιδεατό να τελειώσουµε στη 1.00’. Αν τηρήσετε τον χρόνο σας, τα
πέντε λεπτά, θα έχουµε τελειώσει µέχρι τη 1.00’. Η σειρά είναι η
εξής: Η κ. Κατσαβριά θα µιλήσει τώρα, στη συνέχεια ο κ. Λαµπρο-
ύλης, ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Θεοφύλακτος, ο κ. Καββαδάς, ο κ.
Αϊβατίδης και ο κ. Παπαηλιού. Καταλαβαίνω ότι όλοι θέλετε να µι-
λήσετε, αλλά να σεβαστούµε και τις Υπηρεσίες που είναι µέχρι
αυτή την ώρα.

Ορίστε, κυρία Κατσαβριά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ – ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Πόσα ψέµατα, πόσες µισές αλήθειες και πόσες παρερµηνείες,

µε στόχο να τροµοκρατήσετε την κοινωνία, κύριε Μπουκώρο και
κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, που και σήµερα για άλλη µια
φορά καταφύγατε σε ψέµατα, χωρίς να αποδώσετε ούτε ένα δη-
µιουργικό χαρακτηριστικό και ούτε µια πρόταση λύσεων στο ση-
µερινό νοµοσχέδιο.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-
µοσχέδιο νοµοθετούνται προαπαιτούµενα, δηλαδή υποχρεώσεις
του τέταρτου προγράµµατος, αναδεικνύονται όµως ισορροπίες
νοµοθέτησης µεταξύ απαιτήσεων των δανειστών και κοινωνικών
αναγκών που προέκυψαν από την επιµονή στις διαβουλεύσεις και
τις συστηµατικές προσπάθειες της Κυβέρνησης, οι οποίες οδήγη-
σαν σε ικανοποιητικές ρυθµίσεις αρκετών θεµάτων µείζονος ση-
µασίας.

Σύµφωνα µε τις ορατές προβλέψεις, εγκαινιάζεται µια νέα
εποχή για την Ελλάδα, µια εποχή εξόδου από την πολυετή κρίση
και τα µνηµόνια. Η Κυβέρνησή µας, καλύπτοντας ελλείµµατα κοι-
νωνικής µέριµνας και επιλύοντας κληροδοτηµένα προβλήµατα δε-
καετιών, επιχείρησε βαθιές τοµές, µε γνώµονα τη βιώσιµη
ανάπτυξη και την κοινωνική δικαιοσύνη και µε προτεραιότητα τη
στήριξη των αδύναµων οµάδων και των συλλογικών αγαθών –
υγεία, παιδεία και κοινωνική αλληλεγγύη– καθώς και τη θεσµική
εξυγίανση σε όλα τα επίπεδα.

Τα έτη 2016 και 2017 υλοποιήθηκαν πολιτικές και δράσεις στή-
ριξης στοχευµένες σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και προνοι-
ακές πολιτικές για την αντιµετώπιση της κοινωνικής ανθρωπι-
στικής κρίσης, όπως το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, τα οι-
κογενειακά επιδόµατα, τα σχολικά γεύµατα, η ένταξη παιδιών
ανέργων και φτωχών µητέρων σε βρεφονηπιακούς σταθµούς και
η υγειονοµική κάλυψη των ανασφάλιστων πολιτών.

Μετά από οκτώ χρόνια οικονοµικής ύφεσης για πρώτη φορά η
χώρα καταγράφει δηµοσιονοµικό πλεόνασµα, που αναµένεται να
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διατηρηθεί µεσοπρόθεσµα, ενώ υπερκαλύφθηκαν οι στόχοι των
πρωτογενών πλεονασµάτων.

Παρά τις δυσκολίες των τελευταίων ετών, για πρώτη φορά ίσως
µας επιτρέπετε να ατενίζουµε το µέλλον µε αισιοδοξία. Με τον δη-
µοσιονοµικό χώρο που δηµιουργείται δίνεται η δυνατότητα το
2019 για µειώσεις φόρων που θα συµβάλλουν στην αύξηση του
διαθέσιµου εισοδήµατος των νοικοκυριών, αλλά και για στοχευ-
µένες ενέργειες κοινωνικής πολιτικής για όλους, για την καταπο-
λέµηση της παιδικής φτώχειας και την επένδυση στο ανθρώπινο
κεφάλαιο µε ισονοµία και δικαιοσύνη.

Με στόχο τη διατηρήσιµη µείωση της ανεργίας κυρίως των νέων
από το απαράδεκτο ποσοστό του 27%, που παραλάβαµε στο
τέλος του 2014, έως το 14,3% που εκτιµάται ότι θα φτάσει το 2022.
Παράλληλα το πραγµατικό ΑΕΠ αναµένεται να αυξηθεί κατά 2%
το 2018 σε ετήσια βάση, µε περαιτέρω οικονοµική επιτάχυνση έως
το 2021, λόγω θετικής συνεισφοράς των επενδύσεων, ενώ προ-
βλέπεται ο επαναπροσδιορισµός του κατώτατου µισθού. Με το
παρόν νοµοσχέδιο συνεχίζουµε αυτή την προσπάθεια.

Επιτρέψτε µου να σταθώ επιλεκτικά σε ορισµένες ρυθµίσεις µε
θετικό κοινωνικό πρόσηµο. Υπάρχουν στο νοµοσχέδιο προς ψή-
φιση δύο µέτρα, τα οποία, ενώ µοιάζουν ασύνδετα µεταξύ τους,
στην ουσία πρόκειται για δύο µέτρα που είναι βαθιά κοινωνικά: η
επαναφορά της ενιαίας τιµής βιβλίου καθώς και η επέκταση του
µέτρου των σχολικών γευµάτων σε όλα τα δηµοτικά σχολεία της
χώρας.

Σε ό,τι αφορά την επαναφορά της ενιαίας τιµής βιβλίου, η οποία
υπήρχε στη χώρα µας, όπως και στις περισσότερες ευρωπαϊκές
χώρες, και καταργήθηκε εν µία νυκτί από όσους σήµερα βρίσκον-
ται απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι ίσως εύκολο να σκεφτεί
κάποιος ότι ευνοούνται οι µεγάλοι εκδοτικοί οίκοι.

Κι όµως, διαβάζοντας σωστά τους αριθµούς των ετών που πέ-
ρασαν χωρίς ενιαία τιµή, θα δούµε µικρούς εκδότες και βιβλιοπω-
λεία να κλείνουν µη αντέχοντας τον ανταγωνισµό, συγγραφείς µε
σηµαντικό αποτύπωµα στη λογοτεχνία και στον πολιτισµό να µη
βρίσκουν πια εκδότη, γιατί τα βιβλία τους θεωρούνται δύσκολα
και για λίγους, εποµένως µη εµπορικά.

Όµως, η γλώσσα, ο πολιτισµός, η εκπαίδευση, η πολυµορφία
του δηµόσιου διαλόγου και της ίδιας της δηµοκρατίας έχει ανάγκη
από ισορροπία, η οποία δεν µπορεί να επιτευχθεί µε την ελεύθερη
και εν τέλει δεσµευµένη και υποτελή λειτουργία της αγοράς.

Αλλά µε το νοµοσχέδιο που θα ψηφιστεί αύριο η Κυβέρνηση
τολµάει ακόµη περισσότερο, επανεντάσσει σε πλήρες καθεστώς
ενιαίας τιµής την επανέκδοση εξαντληµένων βιβλίων, όχι ευπώλη-
των ή µε αργό κύκλο ζωής, σηµαντικών όµως για τη βιβλιογραφία
της ελληνικής γλώσσας.

Είµαστε σίγουροι ότι απόψε και αύριο θα δώσουµε µια ανάσα
στον µικρό εκδότη, στον αποµακρυσµένο βιβλιοπώλη, που αγωνί-
ζεται να επιβιώσει, στον ακούραστο πνευµατικό άνθρωπο, που
ακουµπάει τις σκέψεις του πάνω στο χαρτί και τις µοιράζεται µαζί
µας.

Το δεύτερο σηµείο που θα ήθελα να σταθώ είναι τα σχολικά
γεύµατα, ως αναγκαίο αντιστάθµισµα στην κρίση των τελευταίων
ετών, η οποία επεκτείνεται σε όλα τα δηµοτικά σχολεία της χώρας
και ιδιαίτερα σε περιοχές και σχολεία που φιλοξενούν πληθυσµούς
που βρίσκονται σε καθεστώς φτώχειας.

Ούτε ένα παιδί δεν θα πρέπει να στερείται τη βασική τροφή. Το
µέτρο έρχεται να προστεθεί σε µια σειρά άλλων, µε στόχο τη στή-
ριξη της οικογένειας. Πιο ειδικά, παρέχεται ισχυρή στήριξη στην
πλειονότητα των οικογενειών µε χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα.

Το επίδοµα στέγασης προϋπολογισµένου συνολικού ποσού 600
εκατοµµυρίων ευρώ θα αποτελέσει ανάσα για χιλιάδες νοικοκυριά,
είτε για το ενοίκιο της κύριας κατοικίας τους είτε για τη δόση δα-
νείου για την απόκτηση ιδιόκτητης πρώτης κατοικίας.

Ιδιαίτερα σηµαντική θεωρώ τη διάταξη του νοµοσχεδίου που
αναφέρεται, επίσης, στα άτοµα µε αναπηρία. Μειώνονται οι µετα-
κινήσεις και η ταλαιπωρία τους στην απονοµή των προνοιακών επι-
δοµάτων µε φιλικό πληροφοριακό σύστηµα και υποστήριξη από
τα διακόσια σαράντα κέντρα κοινότητας στους δήµους όλης της
χώρας και στις περιφερειακές διευθύνσεις του ΟΠΕΚΑ. Εξασφα-
λίζεται η διαφάνεια και η δυνατότητα ελέγχου των πραγµατικών
αναγκών των ΑΜΕΑ.

Επιπρόσθετα η θεσµοθέτηση υποχρέωσης εγγραφής στο Μη-
τρώο Ανέργων του ΟΑΕΔ όλων των ανέργων δικαιούχων του ΚΕΑ
διευκολύνει την ένταξή τους σε προγράµµατα ενεργοποίησης της
αγοράς εργασίας, κατάρτισης, επανεκπαίδευσης, απασχόλησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνηθίζω να λέω ότι εµείς είµα-
στε εδώ και για τα δύσκολα. Όµως, είµαστε εδώ και για να κά-
νουµε πράξη όσα υποσχεθήκαµε. Όλα αυτά τα θετικά µέτρα του
νοµοσχεδίου τα υποσχεθήκαµε, ήταν δίκαια και έγιναν πράξη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Κατσαβριά.

Ο κ. Λαµπρούλης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. Θα µου πείτε
ότι είναι λίγος ο χρόνος, αλλά µε καταλαβαίνετε τουλάχιστον πε-
ρισσότερο από τους υπόλοιπους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα κάνω την αντίστοιχη προσπάθεια. 

Τα νέα βάρβαρα µέτρα που προωθεί η Κυβέρνηση, τα οποία θα
προστεθούν σε όλα τα προηγούµενα, επιβεβαιώνουν ότι η δίκαιη
ανάπτυξη της καπιταλιστικής κερδοφορίας, όχι µόνο δεν φέρνει
ανάκτηση απωλειών για τους εργαζόµενους και τον λαό, αλλά
προϋποθέτει ένταση της αντιλαϊκής επίθεσης.

Αυτή είναι η εικόνα µετά την τυπική ολοκλήρωση του τρίτου
µνηµονίου, µε την Κυβέρνηση να προσπαθεί προκλητικά να πα-
ρουσιάσει το αφήγηµα της µαγικής εικόνας της επόµενης ηµέρας,
προβάλλοντας τα περιβόητα αντίµετρα που τάχα θα απαλύνουν
τις εργατικές λαϊκές οικογένειες από τις συνέπειες της αντεργα-
τικής, αντιλαϊκής πολιτικής. Πρόκειται για αντίµετρα, προϋπόθεση
των οποίων είναι τα «µατωµένα» πλεονάσµατα και τα οποία στην
πραγµατικότητα είναι µέτρα διαχείρισης των συνεπειών της ίδιας
της αντιλαϊκής αντεργατικής πολιτικής που η Κυβέρνηση υλοποιεί.
Είναι µέτρα και αντίµετρα που αποτελούν τις δύο πλευρές του
ίδιου αντιλαϊκού σχεδίου, που στο διηνεκές θα έχει κόφτες και µνη-
µόνια διαρκείας για τις λαϊκές οικογένειες.

Έτσι, για παράδειγµα, η µηδενική συµµετοχή µε την επιλογή γε-
νόσηµου φαρµάκου δεν σηµαίνει ότι οι ασθενείς δεν θα πληρώ-
νουν, διότι ισχύει και εδώ η ασφαλιστική τιµή, η οποία δεν
ταυτίζεται µε τη λαϊκή τιµή και τη διαφορά θα την πληρώνει ο
ασθενής. Οπότε, είναι άλλο 0% συµµετοχή και άλλο το δωρεάν
φάρµακο. 

Όµως, ακόµα και η κάλυψη των περίπου 5 εκατοµµυρίων, όπως
αναφέρεται και στη έκθεση του νοµοσχέδιου, του συγκεκριµένου
αντίµετρου δεν καλύπτεται από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά
είτε από άλλα έσοδα του ΕΟΠΥΥ είτε πιθανόν από το χαράτσι
στους φαρµακοποιούς. 

Και αυτό το βαπτίζει η Κυβέρνηση «αντίµετρο», κερνώντας µε
ξένα κόλλυβα, την ίδια ώρα που η βιοτική φαρµακευτική δαπάνη
έχει εκτοξευθεί, ως αποτέλεσµα της αντιλαϊκής πολιτικής και στο
φάρµακο και στην υγεία κατ’ επέκταση, ενώ οι νέες περικοπές
των συντάξεων θα δυσκολέψουν ακόµα περισσότερο σε πολ-
λούς συνταξιούχους την πρόσβασή τους σε φάρµακα που έχουν
ανάγκη, πόσω µάλλον σε ακριβότερες υπηρεσίες, µέσα από το
εµπορευµατοποιηµένο, ιδιωτικοποιηµένο σύστηµα υγείας.

Για παράδειγµα, η ηλεκτρονική εγγραφή για τους νέους δι-
καιούχους των ατόµων µε αναπηρία δεν αφορά απλά ως µέτρο
τη διευκόλυνση καταγραφής τους, αλλά το µε ποιες παροχές και
δικαιώµατα διασυνδέεται αυτό το σύστηµα, αφού η πολιτική της
Κυβέρνησης προβλέπει χαµηλούς προϋπολογισµούς για την
πρόνοια, παροχές πολύ πίσω από τις ανάγκες και επιδόµατα επι-
πέδου φτωχοκοµείου για τις πιο ακραίες περιπτώσεις.

Αλήθεια, η αξιοποίηση της έννοιας της λειτουργικότητας θα
λειτουργήσει ή όχι ως ένα επιπλέον εργαλείο περικοπής των ανα-
πηρικών επιδοµάτων, παροχών και τα λοιπά; Αφού µε αυτό το
κριτήριο το αν και σε τι ύψος θα παίρνουν επίδοµα ή σύνταξη οι
ανάπηροι δεν θα εξαρτάται µόνο από το ποσοστό αναπηρίας,
αλλά θα συνυπολογίζεται και η δυνατότητα του ανάπηρου να
δουλέψει, η κοινωνικότητά του, το µορφωτικό του επίπεδο, οι δυ-
νατότητες που έχει λόγω οικονοµικής και οικογενειακής κατά-
στασης να αντιµετωπίζει µια σειρά από καθηµερινά προβλήµατα
που απορρέουν και από το είδος της αναπηρίας.

Αυτό το περιεχόµενο εµπεριέχει η λεγόµενη «αποϊατροποί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛE’ - 13 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 8861



ηση» του κριτηρίου παροχής αναπηρικών συντάξεων και επιδο-
µάτων. Στην πράξη ακόµα και αυτές τις σηµερινές περικοµµένες
παροχές προς τους ανάπηρους θα µπορούν να τις παίρνουν όσοι
εντάσσονται κυρίως στη βαριά αναπηρία, σε συνδυασµό µε την
ανυπαρξία άλλου εισοδήµατος, οικογενειακής στήριξης, περιου-
σιακών στοιχείων και λοιπά.

Έτσι το κριτήριο της λειτουργικότητας έρχεται να εξειδικεύσει
στον χώρο των αναπήρων την πολιτική του εξορθολογισµού των
κρατικών δαπανών, δηλαδή των περικοπών µε σοβαρές επιπτώ-
σεις ακόµα και για τις στοιχειώδεις πρόσθετες ανάγκες των ανα-
πήρων. 

Τα ανωτέρω αποτελούν τη γενικότερη κατεύθυνση, όπως ανα-
φέρονται και µέσα από τα επίσηµα κείµενα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, για την ολοένα και µεγαλύτερη περιστολή των κρατικών και
ασφαλιστικών δαπανών και των περιορισµών τους στους πιο εξα-
θλιωµένους. 

Αυτή εξάλλου τη λογική των ελάχιστων παροχών προς τους
βαριά ανάπηρους και τους οικονοµικά εξαθλιωµένους δείχνει η
έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας το 2006, την οποία έχει δεσµευ-
θεί και η ελληνική Κυβέρνηση να εφαρµόσει, βασίζοντας την ταξι-
νόµηση της αναπηρίας περισσότερο στη λειτουργικότητα ενός
ατόµου, παρά στην κατάσταση της υγείας του. Να πώς µε βάση
τις κατευθύνσεις του ΟΟΣΑ και της έκθεσης της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας η έννοια της λειτουργικότητας θα αξιοποιηθεί ως µηχανι-
σµός περικοπών για τα επιδόµατα των ατόµων µε αναπηρία,
µείωσης των ποσοστών αναπηρίας και των συντάξεων και πάει λέ-
γοντας. 

Να, λοιπόν, τι έχουν να περιµένουν τα άτοµα µε αναπηρία, όπως
και οι εργαζόµενοι, τα φτωχά λαϊκά στρώµατα από τα µέτρα και
την απάτη των λεγόµενων «αντίµετρων». Η µόνη ανάσα που µπο-
ρούν να περιµένουν δεν θα έρθει από τις πολιτικές διαχείρισης οι
οποίες στηρίζουν τον καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης, αλλά µόνο
από τη δική τους πάλη και συµµαχία για ανάκτηση απωλειών, από
την ικανοποίηση των αναγκών τους σε σύγκρουση µε το κεφάλαιο,
τις κυβερνήσεις και τα κόµµατά του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Έχει γίνει µια αλλαγή εσωτερικά στην Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ. Ενώ είχα προαναγγείλει τον κ. Παπαδόπουλο, ο
οποίος θα µιλήσει αύριο, θα µιλήσει ο κ. Μάρδας. Αµέσως µετά
είναι ο κ. Θεοφύλακτος, ο κ. Καββαδάς, ο κ. Αϊβατίδης και ο κ. Πα-
παηλιού, για να ολοκληρώσουµε τη σηµερινή διαδικασία.

Κύριε Μάρδα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,

πολλά ενδιαφέροντα θέµατα αναπτύσσονται στη Βουλή. Βέβαια,
πολλά από αυτά είναι εκτός θέµατος, σύµφωνα µε το άρθρο 66
παράγραφος 8 του Κανονισµού µας. Παρουσιάζουν ενδιαφέρον,
αλλά, καθώς είναι εκτός θέµατος, δεν θα ήθελα να κάνω κάποιες
επισηµάνσεις. Θα τις κάνω όταν έρθει η ώρα. 

Ως προς τα υπόλοιπα, µπορώ να πω ότι ακούγονται συχνά ανα-
κρίβειες, παρά το γεγονός ότι έχουµε κείµενα τα οποία είναι
σαφώς γραµµένα και ιδιαίτερα κατανοητά. Και από την άλλη
πλευρά ακούγονται και κάποιες υπερβολές. 

Το θέµα µου είναι το υπερταµείο. Και θα ήθελα να κάνω κάποιες
επισηµάνσεις, για να δούµε πώς φτάσαµε στο υπερταµείο. Να
υπενθυµίσω ότι το χρέος µας το 2010 ήταν 330 δισεκατοµµύρια
ευρώ περίπου, το 146% περίπου του ΑΕΠ της χώρας. 

Εκείνη την εποχή η Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου είχε
κάνει µια µελέτη και είχε διαπιστώσει ότι η περιουσία του δηµο-
σίου ανερχόταν στα 272 δισεκατοµµύρια. Και δεν ήταν η µόνη,
καθώς είχαµε και την περιουσία του Υπουργείου Υγείας και Πρό-
νοιας, δύο χιλιάδες τετρακόσια ενενήντα περίπου ακίνητα της
τάξης των 50 µε 60 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Υπήρχαν άλλα ακίνητα του δηµοσίου τα οποία δεν ανήκαν στη
µελέτη της ΚΕΔ, µάλλον στην πρώτη ενότητα των 272 δισεκατοµ-
µυρίων. Επίσης, όπως γνωρίζετε όλοι από τις περιοχές που γυρί-
ζετε, που επισκέπτεστε, υπάρχει µία τροµακτική περιουσία των
δήµων, που εξακολουθεί να είναι ανεκµετάλλευτη. Είχε εκτιµηθεί
από τη Νέα Δηµοκρατία ότι όλο αυτό το ποσό ήταν ίσο µε 350 έως
400 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Εκείνη την εποχή είχαµε το πρώτο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα

τον Ιούνιο του 2011, το µεσοπρόθεσµο 2012-2015, στη σελίδα 36
του οποίου αναφέρεται ότι θα υπήρχε ένα πρόγραµµα αποκρατι-
κοποιήσεων της τάξεως των 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Καταθέτω τη σελίδα του µεσοπρόθεσµου για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάρδας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο στις 7 Ιουλίου, ο κ. Σαµαράς αναφέρθηκε σε µία αξιο-
ποίηση της περιουσίας 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Είχε εκτιµηθεί τότε ότι εάν εκµεταλλευόµασταν το 40% όλης
της περιουσίας που ανέφερα προηγουµένως -γιατί τα 272 δισε-
κατοµµύρια δεν ήταν καθαρά, µε την έννοια ότι υπήρχαν κάποια
προβλήµατα, αλλά σύµφωνα µε τη µελέτη της ΚΕΔ το 40% παρέ-
µεναν καθαρά και ήταν προς εκµετάλλευση-, εάν µπαίναµε σε µια
τέτοια διαδικασία µε ΣΔΙΤ ή µε leasing, µε µακροχρόνια µίσθωση,
χωρίς το δηµόσιο να χάσει την κυριότητά του, θα µπορούσαν να
εξευρεθούν έσοδα της τάξης των 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ ετη-
σίως. Αυτά είχαν γραφεί εκείνη την περίοδο.

Τότε η περιουσία µας είχε µια αξία. Από τη στιγµή κατά την
οποία ως υποστηρικτές των ιδιωτικοποιήσεων δεν µπήκατε σε µια
διαδικασία αξιοποίησης της περιουσίας στον χρόνο που έπρεπε,
ήταν εύλογο -και µπορούσε ο οποιοσδήποτε να το εκτιµήσει- ότι
λόγω της κρίσης θα είχαµε µια απαξίωση αυτής της περιουσίας.

Έτσι, λοιπόν, παρά τις όποιες δεσµεύσεις, παρά τις όποιες υπο-
σχέσεις, παρά το γεγονός ότι το 2010 αυτή η περιουσία είχε ένα
µεγάλο ύψος και µπορούσε να καλύψει µε αρκετά µεγάλη άνεση
µέρος του χρέους, δεν έγινε τίποτα ή έγιναν ελάχιστα, για να είµαι
πιο ακριβής, κατά την περίοδο 2011-2014. 

Τι σηµαίνει αυτό; Η Ελλάδα έδειξε ότι ήταν αναξιόπιστη, υπήρ-
χαν παλινωδίες, υπήρχαν καθυστερήσεις, υπήρχε µια µορφή εµ-
παιγµού των θεσµών, µε συνέπεια να φθάσουµε στο υπερταµείο. 

Το υπερταµείο είναι δηµιούργηµα της ασυνέπειας της περιόδου
2010-2014, όπως και να το δείτε. Διότι, εάν εφαρµόζατε αυτά τα
οποία είχατε υποσχεθεί ή αυτά που είχαν καταγραφεί στο τότε µε-
σοπρόθεσµο, δεν θα υπήρχε το υπερταµείο σήµερα. 

Και γίνεται αυτή τη στιγµή µια συζήτηση για 25 δισεκατοµµύρια,
που είναι ως εγγύηση και όχι ως ενέχυρο σε ένα σύνολο 320 πε-
ρίπου δισεκατοµµυρίων ευρώ χρέους. Δηλαδή, η όλη µας έγνοια
είναι τα 25 δισεκατοµµύρια και αγνοούµε τα 320 δισεκατοµµύρια
τα οποία οφείλουµε ή υπονοεί ο οποιοσδήποτε ότι, πέραν των 25
δισεκατοµµυρίων, όλα τα υπόλοιπα θα παραµείνουν είτε απλή-
ρωτα είτε δεν ξέρω και εγώ τι άλλο;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μάρδα.

Κύριε Θεοφύλακτε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, θέλω να κάνω µια

ερώτηση, για να πιάσουµε λίγο το πράγµα από την αρχή. Θέλετε
να βγούµε από το µνηµόνιο ή όχι; Θέλετε να τελειώνουµε µε τα
µνηµόνια ή όχι; Ποιος θέλει και ποιος δεν θέλει, να ξεκινήσουµε
από τα βασικά.

Εµείς και η Κυβέρνησή µας θέλουµε να τελειώνουµε µε τα µνη-
µόνια και αυτό κάνουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο, που κλείνει επι-
τυχώς και την τέταρτη αξιολόγηση του τρίτου προγράµµατος και
βγάζει τη χώρα µας τον Αύγουστο του 2018 από τα µνηµόνια.

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, θέλετε να βγούµε
από τα µνηµόνια ή όχι; Θέλει να ακούσει ο ελληνικός λαός, γιατί
τόσους µήνες που έχει προαναγγελθεί η καθαρή έξοδός µας από
τα µνηµόνια τον Αύγουστο, όλο µεµψιµοιρίες ακούµε. Θέλετε, ναι
ή όχι;

Οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ θέλουν να βγούµε από τα µνηµόνια,
ναι ή όχι; Κατ’ αρχάς, να ξέρουµε εάν θέλουν. Δεν είναι στην Αί-
θουσα, αλλά θα µας ακούν. Γιατί από τα πολιτικά λάθη και εγκλή-
µατα Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ χρεοκόπησε η χώρα και
µπήκε στα µνηµόνια, µε τα δάνεια µε «αέρα», µε τα σκάνδαλα στην
υγεία, µε τα εξοπλιστικά, µε τις δηµόσιες συµβάσεις και τόσα
άλλα. Με αυτά χρεοκοπήσατε τη χώρα, τη βάλατε στα µνηµόνια
και τώρα που τη βγάζουµε εµείς, δεν θέλετε να βγει. Αυτό είναι
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τουλάχιστον µεµψιµοιρία.
Όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση, όλοι οι διεθνείς παράγοντες, όλοι οι

θεσµοί και κυρίως όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες θέλουν να
βγούµε, να τελειώνουµε µε αυτή την εξευτελιστική επιτροπεία,
εκτός από τον Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία. Όµως, είτε το
θέλουν είτε όχι, µε αυτό το νοµοσχέδιο κλείνει και η τέταρτη αξιο-
λόγηση και, σεβόµενοι τις θυσίες του ελληνικού λαού οκτώ χρόνια
τώρα, βγάζουµε τη χώρα από τα µνηµόνια.

Η οικονοµία έχει σταθεροποιηθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Σύµφωνα µε τους αριθµούς, έχει πάνω από έναν, ενάµισι χρόνο
που πάει καλά στις άµεσες ξένες επενδύσεις. Αναφέρω ενδεικτικά
ότι ο τουρισµός κάθε χρονιάς σπάει το ένα ρεκόρ µετά το άλλο.
Υπάρχει ανάπτυξη, υπάρχουν πλεονάσµατα, µείωση της ανεργίας
και τόσα άλλα. 

Αυτά τα ξέραµε εδώ και καιρό. Εµείς που ξέρουµε και την κοι-
νωνία, έχει πάνω από έξι µήνες που το βλέπουµε αυτό το πράγµα
να σταθεροποιείται και σιγά-σιγά να πηγαίνουµε σε µια δηµοσιο-
νοµική άνωση, σε µια οικονοµική άνωση. Στην κοινωνία το βλέ-
πουµε αυτό. 

Με αυτό το πολυνοµοσχέδιο δεν έχουµε καινούργια µέτρα, να
το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Αντίθετα, έχουµε θετικές διατάξεις και
ενδεικτικά αναφέρω τα εργασιακά και την υγεία. Προβλέπεται ότι
θα υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος και για την άσκηση φιλολαϊκών
πολιτικών αλλά και για τη µείωση των φορολογικών συντελεστών. 

Τώρα, οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης µιλούν ξανά για αυτά
που είχαν ψηφιστεί µε τη δεύτερη αξιολόγηση. Λένε ότι θα κό-
ψουµε τις συντάξεις το 2019. Έτσι έλεγαν και πριν, ότι θα ενερ-
γοποιήσουµε τον κόφτη. Ας γίνουν πρώτα αυτά και µετά να µας
τα πουν. Μετά να πουν ότι κόψαµε τις συντάξεις. Αυτοί τις έκο-
ψαν έντεκα φορές και λένε τώρα «θα τις κόψετε». Ας το κάνουµε
πρώτα. Τώρα, κάποιοι µάς ανάγκασαν στη δεύτερη αξιολόγηση
µε µια παράλογη εµµονή τους να το ψηφίσουµε και εννοώ το
ΔΝΤ. Τα ξέρουµε αυτά, αλλά να δούµε αν θα το κάνουµε. 

Δεν µπορώ παρά να µην επισηµάνω τη λατρεία και τον οµφά-
λιο λώρο που έχει η Νέα Δηµοκρατία µε το 2014. Έχει κολλήσει
η µπίλια εκεί πέρα. Ήταν καλό το 2014, ήταν χρυσό το 2014. Το
υπερασπίζονται και δεν βλέπουν ότι ο λαός το καταδίκασε. Άρα
αυτό θέλουν να ξαναφέρουν. 

Να πω και δύο λόγια για το «µακεδονικό». Ας µη γίνει και αυτή
η εθνική υπόθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιστορία των χα-
µένων ευκαιριών, όπως το Κυπριακό, που λέµε «κάθε πέρσι και
καλύτερα». Το 1992, εάν κλείναµε τη συµφωνία, θα ήταν καλύ-
τερα. Τώρα είναι µια καλή συµφωνία. Αν την αφήσουµε για µετά
από είκοσι, είκοσι πέντε χρόνια, θα είναι χειρότερα. Αυτά πάθαµε
στο Κυπριακό. Να µην τα πάθουµε και τώρα. Είναι ένα καλό µο-
µέντουµ. Είναι µια καλή συµφωνία, που δίνει τέλος στην καπηλεία
του ονόµατος «Μακεδονία» σκέτο, που γίνεται για δεκαετίες.
Εκατόν σαράντα χώρες την έχουν αναγνωρίσει. Αναγνωρίζουν οι
βόρειοι γείτονες ότι δεν υπάρχουν αλυτρωτισµοί.

Βέβαια, είναι ακατανόητη η στάση της Αντιπολίτευσης, διότι
και η κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή και η κυβέρνηση Σα-
µαρά - Βενιζέλου µιλούσαν για σύνθετη ονοµασία παντού. Σαν
κυβέρνηση, για σύνθετη ονοµασία έλεγαν. Τώρα, ποιος σοβαρός
ψηφοφόρος της Δεξιάς θα βλέπει αυτές τις παλινωδίες και θα
τις ανέχεται; 

Ακούσαµε από τον συνάδελφο, τον κ. Σκρέκα, το εξής παρά-
δοξο. Φέρτε, λέει, να την κυρώσουµε στη Βουλή και µετά να την
υπογράψουµε. Πρώτα υπογράφονται οι συµφωνίες και µετά κυ-
ρώνονται. 

Και αυτό το είπε και ο Πρωθυπουργός στη συνέντευξή του
στην ΕΡΤ. Είναι πραγµατικά ένα κέρδος στη διαπραγµάτευση.
Δηλαδή, η συµφωνία θα έρθει στην ελληνική Βουλή, αφού περά-
σει από τη Βουλή των βορείων γειτόνων, από πιθανό δηµοψήφι-
σµα και από αλλαγή του Συντάγµατός τους. Αυτό είναι κέρδος
και θα χάσουµε εµείς αυτό το κέρδος της διαπραγµάτευσης και
της συµφωνίας; Γιατί φανταστείτε να έχουµε κυρώσει εµείς µια
συµφωνία και µετά να µην ψηφιστεί ή να µην αλλάξει το Σύν-
ταγµα, που είναι κατά τι δυσκολότερο. 

Κύριε Πρόεδρε, είχα αναφερθεί και χθες στην επιτροπή -και
επιτρέψτε µου ένα λεπτό- σε προτάσεις στο κεφάλαιο που
αφορά τα κόκκινα δάνεια µε τον νόµο Κατσέλη και τον εξωδικα-

στικό µηχανισµό. Είναι προς τη θετική κατεύθυνση. Έκανα κά-
ποιες προτάσεις χθες και δεν βλέπω νοµοτεχνικές βελτιώσεις
από την Κυβέρνηση. Τις λέω και τώρα και υπάρχει χρόνος έως
αύριο. 

Στο άρθρο 45 πρέπει να γίνει επέκταση του εξωδικαστικού µη-
χανισµού και στα χρέη του 2017, για να καταλάβει και τις εκκρε-
µείς αιτήσεις. Πρέπει να µπει στις µεταβατικές διατάξεις. Είναι
σηµαντικό. 

Στην αιτιολογική έκθεση, στο άρθρο 47, πρέπει να σβηστεί
αυτό που λέει ότι δεν εντάσσονται τα δάνεια που δεν είναι επι-
χειρηµατικά. Επαναλαµβάνω ότι είναι κατά πρόσωπο και όχι κατά
δάνειο η ρύθµιση των χρεών και στον νόµο Κατσέλη και στον
εξωδικαστικό µηχανισµό. 

Στο άρθρο 56 να µην περιορίζεται µόνο στους νόµιµους µερι-
διούχους, στη στενή οικογένεια δηλαδή, αλλά σε όλους τους
κληρονόµους και ας κρίνει ο δικαστής εάν υπάρχει δόλος ή όχι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο άρθρο 58 1δ αυτό µε την υπεύθυνη δήλωση πρέπει να δια-
γραφεί. Είναι εξευτελιστικό, ανόητο και παράλογο νοµικά να ζη-
τάµε να υπάρχει µια βιοµηχανία υπευθύνων δηλώσεων. Κάνε µια
υπεύθυνη δήλωση ότι δεν είσαι έµπορος, λέει. Είναι νοµική έν-
νοια. Θα την κρίνει ο δικαστής. 

Στην εµπλοκή της γραµµατείας, στο άρθρο 58 παράγραφος
2, πρέπει να µπει ρητή διάταξη ότι από αυτή τη σηµείωση της
γραµµατείας εξαιρούνται οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, παραδείγ-
µατος χάριν, γιατροί, δικηγόροι, µηχανικοί. 

Αναφορικά µε τον ν.4354 πρέπει να διευκρινιστεί ότι το «ατύ-
πως» δεν θα γίνεται προφορικά, µόνο µε ένα τηλεφώνηµα. Πρέ-
πει να διευκρινιστεί αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Κλείνω τις προτάσεις µου αναφο-
ρικά µε το άρθρο 60 παράγραφος 5, που έγινε και ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας από τον συνάδελφο του ΠΑΣΟΚ, τον κ.
Καρρά, η οποία δεν στέκει καθόλου, γιατί η παύση της τοκογο-
νίας στον νόµο Κατσέλη γίνεται µε την κατάθεση της αίτησης στο
δικαστήριο, υπό την αίρεση ότι η αίτηση αυτή θα γίνει τελεσίδικα
δεκτή. Αν δεν γίνει δεκτή η αίτηση αυτή, αναβιώνουν ούτως ή
άλλως οι τόκοι και χωρίς τη διάταξη που είχαµε. 

Οχτώ χρόνια που περπατάει ο νόµος Κατσέλη, έτσι εφαρµό-
ζεται. Η αγορά και οι νόµοι έτσι εφαρµόζονται. Τώρα απλώς
µπαίνει και µε ρητή διάταξη και ξεκαθαρίζεται. Φυσικά, ούτε θέµα
αντισυνταγµατικότητας υπάρχει. Έτσι ισχύει δηλαδή ούτως ή
άλλως, διαφορετικά θα ήταν εύκολο για τον καθένα να διακόψει
την τοκογονία καταθέτοντας µια αίτηση στον νόµο Κατσέλη. 

Το παρόν πολυνοµοσχέδιο, κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί την
τελευταία πράξη του δράµατος των µνηµονίων και ουσιαστικά
αποτελεί την έναρξη της λύτρωσης του ελληνικού λαού, γι’ αυτό
σας καλώ να το ψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Θεοφύλακτο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καββαδάς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έφερε για

ακόµη µία φορά ένα νοµοσχέδιο µε τη διαδικασία του επείγοντος
και µάλιστα σε µία συνθήκη εξαιρετικά κρίσιµη, όχι µόνο για την
οικονοµία, αλλά και για τα εθνικά µας θέµατα. 

Το τραγικό, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι ότι, όπως στην οικο-
νοµία διαπραγµατεύεστε µε τοξικά και εθνικά επιζήµιο τρόπο,
έτσι διαπραγµατεύεστε και στα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής.
Αναφέροµαι στο ζήτηµα των Σκοπίων, χωρίς µάλιστα να διαθέ-
τετε την απαραίτητη κυβερνητική συνοχή. 

Οι ΑΝΕΛ καταδίκασαν τη συµφωνία που ετοιµάζει ο κ. Τσίπρας
µε τα Σκόπια. Ως εκ τούτου, ο κ. Τσίπρας δεν έχει καµµία πολιτική
νοµιµοποίηση να προχωρήσει χωρίς να έχει τη στήριξη της ίδιας
της Κυβέρνησής του, αλλά συνεχίζει αδιαφορώντας για όλους,
για τους συγκυβερνώντες του, για την Αντιπολίτευση, που δεν
ενηµέρωσε ποτέ, και κυρίως για τους Έλληνες που έχουν ξεση-
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κωθεί δηλώνοντας την αντίθεσή τους. 
Δεν θα παρασυρθώ από την τακτική αποπροσανατολισµού που

επιχειρεί η Κυβέρνηση. Η Νέα Δηµοκρατία θα κάνει αυτό που πρέ-
πει και θα φέρει την Κυβέρνηση προ των ευθυνών της για αυτή
την εθνική υποχώρηση, που δεν µπορεί να γίνει δεκτή. 

Επί του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι, αναρωτιέµαι τι περισ-
σότερο έχω να προσθέσω µετά την αφοπλιστική τοποθέτηση του
πρώην Υπουργού και Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φίλη χθες στην επι-
τροπή, που αποδόµησε τα επιχειρήµατα του κ. Τσακαλώτου, τονί-
ζοντας ότι τα αντίµετρα που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο δεν
πρόκειται να ανακουφίσουν µισθωτούς και συνταξιούχους και ότι
τα πλεονάσµατα δεν θα βοηθήσουν την ανάπτυξη της ελληνικής
οικονοµίας. 

Και ο κ. Φίλης δεν είναι ο µόνος. Πολλοί από τις Κοινοβουλευτι-
κές Οµάδες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ έχουν την ίδια άποψη. Αυτό,
κύριε Υπουργέ, είναι η απόδειξη ότι και αυτό το νοµοσχέδιο σφρα-
γίζει µε περίτρανο τρόπο το γεγονός ότι η πολιτική σας δεν υπο-
στηρίζεται ούτε από εσάς. 

Ακόµα και εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, που µέχρι
χθες καλλιεργούσατε τον µύθο της καθαρής εξόδου από το µνη-
µόνιο δεν το πιστεύετε. Το πιθανότερο είναι να πειθαρχήσετε κοµ-
µατικά και να ψηφίσετε. Ξέρετε ωστόσο ότι µε την ψήφο σας
φέρνετε νέες υποχρεώσεις, νέες µελλοντικές δεσµεύσεις, νέα λι-
τότητα και µάλιστα χωρίς νέα χρηµατοδότηση. 

Ξέρετε ότι µε την ψήφο σας επικυρώνετε άνευ όρων το τέταρτο
µνηµόνιο. Για αυτό είναι, κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο,
ένα νέο µνηµόνιο µε την υπογραφή για δεύτερη φορά της Κυβέρ-
νησης της Αριστεράς, ένα µνηµόνιο µε µέτρα ύψους 5,1 δισεκα-
τοµµυρίων, µε µειώσεις συντάξεων και µείωση του
αφορολόγητου, που λίγους µήνες πριν µας λέγατε ότι είναι µια
ακόµη κόκκινη γραµµή για την Κυβέρνηση, µε πρωτογενή πλεο-
νάσµατα όχι από ανάπτυξη, αλλά από υπερφορολόγηση και πε-
τσόκοµµα των συντάξεων, µε υποθήκη της δηµόσιας περιουσίας
ύψους 25 δισεκατοµµυρίων ως εγγύηση για την αποπληρωµή του
ESM, µε µια ανάπτυξη ασθενική που δεν ανταποκρίνεται στις δυ-
νατότητες και στις ανάγκες της χώρας, µε βαριές ασφαλιστικές
εισφορές για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και µε ένα βουνό
νέων εξοντωτικών µέτρων λιτότητας. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, καλό θα ήταν πριν έρθετε
εδώ µε αυτό το νοµοσχέδιο να έχετε κάνει την αυτοκριτική σας
και, τουλάχιστον, αν δεν µπορούσατε να κάνετε διαφορετικά, να
νοµοθετήσετε διαφορετικά, να είχατε το πολιτικό θάρρος να ζη-
τήσετε ανανέωση της εµπιστοσύνης των πολιτών και να αντιµετω-
πίσετε την πραγµατικότητα. 

Και η πραγµατικότητα είναι ότι επί των ηµερών σας αυξήθηκαν
φόροι, αυξήθηκαν τα χρέη των πολιτών, κατασχέθηκαν κατοικίες,
έγιναν ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες κατασχέσεις λογα-
ριασµών, µειώθηκε το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών, οι φτωχοί
έγιναν φτωχότεροι και θα γίνουν ακόµη περισσότερο µε το παρόν
νοµοσχέδιο και το µόνο που ευηµέρησε ήταν το κοµµατικό κράτος
των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Κυρίες και κύριοι, ευτυχώς για τους Έλληνες τα έργα και οι ηµέ-
ρες των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τελειώνουν. Δυστυχώς, όµως, για όσο λίγο
καιρό σάς αποµένει διαχειρίζεστε ακόµα τις τύχες τους και βρί-
σκεστε σήµερα εδώ για να ψηφίσετε ελαφρά τη καρδία νέα βαριά
µέτρα λιτότητας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και η πραγµατικό-
τητα είναι αυτή που σας αντιπολιτεύεται, όχι µόνο εµείς. 

Επιτέλους καταλάβετε ότι πέρα από τα ψεύτικα τα λόγια τα µε-
γάλα υπάρχουν και οι πράξεις και οι πράξεις σας, τα νοµοθετή-
µατά σας, τα µνηµόνιά σας σας απογυµνώνουν και οι πολίτες
βλέπουν ξεκάθαρα την πολιτική εξαπάτηση και κοροϊδία κι αυτό
θα σας το αποδείξουν οι ίδιοι στις εκλογές που, αργά ή γρήγορα,
θα έρθουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και για
τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Αϊβατίδης για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η συγκυβέρνηση το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχει βοµβαρ-

δίσει τον Έλληνα πολίτη, µε την αρωγή βεβαίως διαφόρων µέσων

µαζικής ενηµέρωσης, µε την προαναγγελία της δήθεν καθαρής
εξόδου από τα µνηµόνια τον Αύγουστο. Αυτή είναι µια ψευδής
προαναγγελία, µια κίβδηλη και παραπλανητική προαναγγελία. 

Το ερώτηµα που τίθεται είναι πολύ συγκεκριµένο: Αποτελεί µία
ακόµη αυταπάτη ή αποτελεί µια πολιτική απάτη; Στην πρώτη πε-
ρίπτωση πρόκειται για πολιτικούς αιθεροβάµονες. Στη δεύτερη
περίπτωση πρόκειται ξεκάθαρα για πολιτικούς αριβίστες. 

Άκουσα από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ ένα επιχείρηµα, προκει-
µένου να καταδείξει σε πόσο σωστή -και προς την επίλυση του
προβλήµατος- κατεύθυνση βρίσκεται η συγκυβέρνηση. Ανέφερε
τη µεγάλη πτώση που εµφανίζει η ανεργία στη χώρα µας. Πράγ-
µατι τον Μάρτιο του τρέχοντος έτους η ανεργία ήταν 20,1%. Αυτό
το επιχείρηµα είναι ένα κίβδηλο επιχείρηµα. Να θυµίσω, χωρίς βε-
βαίως να είµαι οικονοµολόγος, όµως, βασικά πράγµατα οφείλω
να γνωρίζω, ότι η ανάπτυξη µπορεί να επιτευχθεί µέσω επενδύ-
σεων και φυσικά µέσω υψηλής απασχόλησης µε ικανού βαθµού
αποδοτικότητα και φυσικά σκληρή εργασία. 

Το έτος 2008 οι απασχολούµενοι στην Ελλάδα, οι έχοντες δη-
λαδή εργασία, ήταν τέσσερα εκατοµµύρια εξακόσιες πενήντα χι-
λιάδες. Οι δε άνεργοι το 2008 ήταν τριακόσιες τριάντα πέντε
χιλιάδες. Δέκα χρόνια µετά, σήµερα δηλαδή, οι απασχολούµενοι
στην Ελλάδα είναι τρία εκατοµµύρια επτακόσιες εβδοµήντα χιλιά-
δες, ένα εκατοµµύριο περίπου λιγότεροι. Οι δε άνεργοι είναι εξα-
κόσιες πενήντα χιλιάδες περισσότεροι. Ανέρχονται στις
εννιακόσιες εβδοµήντα τέσσερις χιλιάδες. 

Να σηµειώσω εδώ ότι τριακόσιες δέκα χιλιάδες, τουλάχιστον,
Έλληνες έχουν φύγει στο εξωτερικό. Το 60% αυτών έχει τουλάχι-
στον ένα πτυχίο και µόνο ένας στους τέσσερις επιθυµεί µε τις πα-
ρούσες συνθήκες να επιστρέψει στην Ελλάδα.

Τον Ιανουάριο του τρέχοντος έτους είχαµε ύφεση 0,2%. Τον Φε-
βρουάριο είχαµε ανάπτυξη 0,1%. Τον Μάρτιο είχαµε ύφεση 0,2%.
Βλέπουµε, δηλαδή, κάποιες παλινωδίες στους δείκτες. Τον Απρί-
λιο ήταν µηδενικός ο δείκτης, τον δε Μάιο ήταν 0,6%. Η πρόβλεψη
για το 2020 είναι περίπου 2%. Το δε υπερπλεόνασµα το 2022 είναι
περισσότερο από 5%. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι το υπερπλεόνασµα
δεν θα βασίζεται σε ανάπτυξη, αλλά στην υπερφορολόγηση. 

Σηµειώνω επίσης ότι ο λόγος του χρέους προς το Ακαθάριστο
Εγχώριο Προϊόν στα τέλη του Ιουνίου θα είναι περίπου 176%. Το
µάξιµουµ ήταν το έτος 2016 επί ΣΥΡΙΖΑ, 180,80%. 

Άρα, λοιπόν, οι συνθήκες δεν είναι καθόλου ευοίωνες. Η Κυβέρ-
νηση ψεύδεται για την καθαρή έξοδο. Το δε τρίτο µνηµόνιο που
ψήφισε είναι το επαχθέστερο όλων. Βεβαίως, η ρίζα του κακού
είναι στις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Υπάρχουν δύο ρήτρες, οριστική δέσµευση µη αµφισβήτησης
της ονοµαστικής αξίας του χρέους από τον Αλέξη Τσίπρα και υπο-
θήκευση της παρούσας και µελλοντικής κινητής και ακίνητης πε-
ριουσίας. Προς επιβεβαίωση αυτών, η «σφραγίδα», θα έλεγα, είναι
το άρθρο 109, µε το οποίο η «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και
Περιουσίας» είναι εγγυήτρια για ποσό έως 25 δισεκατοµµύρια.
Ουσιαστικά προσηµειώνεται η δηµόσια περιουσία. 

Το εισαχθέν σχέδιο νόµου είναι το ναυάγιο της µαρξιστικής -
λενινιστικής Αριστεράς στην Ελλάδα. Αποτελεί την πλήρη υποταγή
στους διεθνείς τοκογλύφους. Ανάλογο ναυάγιο του µαρξισµού
έλαβε χώρα στις 4 Μαΐου του τρέχοντος έτους, όταν ο αρχικεφα-
λαιοκράτης Ζαν Κλοντ Γιουνκέρ στο Τριρ προέβη σ’ έναν πύρινο
λόγο υπέρ του Μαρξ, ουσιαστικά ειρωνευόµενος τη µαρξιστική
θεωρία και δηλώνοντας βεβαίως την υποταγή αυτή του µαρξισµού
στον καπιταλισµό. 

Η Χρυσή Αυγή καλεί όλους τους Έλληνες –και όχι βεβαίως τους
ελληνόφωνους- την Παρασκευή στο συλλαλητήριο που θα λάβει
χώρα, προκειµένου να διαδηλώσουν κατά της συµφωνίας Τσίπρα
- Ζάεφ. 

Παρατηρώ µία οµοιότητα ανάµεσα στο «Athens Pride 2018» και
σ’ αυτό που µπορώ να ονοµάσω σαν «Prespes Pride 2018». Στο
«Athens Pride 2018» ιδιόρρυθµοι σεξουαλικά συµπολίτες µας επι-
δεικνύουν µε υπερηφάνεια την ιδιορρυθµία τους αυτή. Στο «Pre-
spes Pride» ιδιόρρυθµοι πολιτικοί, όπως ο Πρωθυπουργός µας,
επιδεικνύουν υπερήφανα την ανεπάρκειά τους, προβαίνοντας σε
µια εθνική µειοδοσία. 

Η Χρυσή Αυγή καλεί τον λαό να αντισταθεί µε κάθε νόµιµο µέσο,
προκειµένου να διαφυλαχθεί η ελληνικότητα της Μακεδονίας.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Ο κ. Παπαηλιού έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, στο συζητούµενο πολυνοµοσχέδιο περιλαµβάνονται τα
προαπαιτούµενα για την ολοκλήρωση της τέταρτης αξιολόγησης
του τρίτου µνηµονιακού προγράµµατος, η οποία θα ανοίξει τον
δρόµο για την έξοδο της χώρας από το πλέγµα και τον µηχανισµό
των µνηµονιακών πολιτικών και βέβαια για τη διευθέτηση του δη-
µόσιου χρέους. 

Αυτό σηµαίνει επιστροφή στην κανονικότητα, χωρίς αυτή η επι-
στροφή να συνιστά και επιστροφή στο παρελθόν. Σηµαίνει ότι εφε-
ξής η χώρα θα έχει µεγαλύτερη ελευθερία κινήσεων και συνεπώς
επιλογών. Θα παύσει η σκληρή επιτροπεία και, κατά τούτο, το νο-
µοσχέδιο είναι το τελευταίο της µνηµονιακής περιόδου. 

Θα υπάρχει εποπτεία, η οποία υφίσταται σε όλες τις χώρες µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έστω και αν στην περίπτωση της χώρας
µας αυτή θα είναι ενισχυµένη. Και, βέβαια, η χώρα θα έχει και την
ευθύνη για τις µετά τα µνηµόνια πολιτικές.

Σε όλες τις τοποθετήσεις των συναδέλφων της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ υπήρξαν σκόπιµες παραλείψεις. Οι συνάδελ-
φοι δεν είπαν λέξη για το πότε, µετά από ποιες πολιτικές και επί
ποιων κυβερνήσεων πτώχευσε η χώρα. Η πτώχευση συνέβη µετά
µία περίοδο επίπλαστης ευηµερίας, υπό καθεστώς διαπλεκόµενης
διαφθοράς. Δεν είπαν λέξη για το επί ποιας κυβέρνησης επεβλήθη
το µνηµόνιο.

Δεν είπαν λέξη για την περίοδο 2010 - 2014. Ας θυµηθούµε τι
συνέβη εκείνη την περίοδο. Το ΑΕΠ αποµειώθηκε κατά 25%, έν-
τεκα φορές µειώθηκαν οι συντάξεις, έκλεισαν εκατοντάδες χιλιά-
δες επιχειρήσεις, η ανεργία εκτοξεύτηκε σε δυσθεώρητα ύψη και
επίσης η χώρα αιµορράγησε µε τη φυγή χιλιάδων επιστηµόνων
στο εξωτερικό, το λεγόµενο «brain drain».

Αυτή την αφωνία των συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ για τις δικές τους ευθύνες επιβεβαίωσε και ο εισηγη-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, που είπε ότι «δεν ασχολούµεθα µε το
παρελθόν». Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πα-
ρελθόν βαραίνει, σας βαραίνει και έχει συνέχεια και συνέπειες στο
παρόν και στο µέλλον.

Δεν είπαν λέξη οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ ότι µετά την αποτυχία της στρατηγικής της αριστερής πα-
ρένθεσης και των επανειληµµένων διαψεύσεων των προβλέψεών
τους έχουν συντελεστεί και πάντως δροµολογηθεί: η αντιµετώπιση
της ανθρωπιστικής κρίσης, η βελτίωση των µακροοικονοµικών δει-
κτών, η σταδιακή µείωση της ανεργίας, η αύξηση των εξαγωγών,
θεσµικές αλλαγές που προσδιορίζουν το πλαίσιο σε πολλούς το-
µείς της δηµόσιας ζωής, αλλαγές που έπρεπε να είχαν πραγµα-
τοποιηθεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια και επιπλέον, το «ολιστικό»
αναπτυξιακό σχέδιο µετά από τα περιφερειακά αναπτυξιακά συ-
νέδρια, που υπήρξε ευρύτατη συµµετοχή των οργανωµένων τοπι-
κών κοινωνιών.

Σε αυτό το πλαίσιο, το παρόν πολυνοµοσχέδιο περιλαµβάνει,
εκτός από δεσµεύσεις οι οποίες στηρίζονται στο µνηµόνιο του Αυ-
γούστου του 2015, και θετικά µέτρα στα πεδία των εργασιακών
σχέσεων, της επιχειρηµατικότητας, της υγείας. Ειδικότερα, στον
χώρο των εργασιακών σχέσεων ενισχύεται η µεσολάβηση, επιβε-
βαιώνεται η µονοµερής προσφυγή στη διαιτησία, αποκαθίσταται
η συλλογική αυτονοµία, επεκτείνονται οι κλαδικές συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας, επαναφέρεται η αρχή της εύνοιας κ.λπ.. Αυτές
οι ρυθµίσεις αποτυπώνουν και τη διαφορά µας σε σχέση µε τις νε-
οφιλελεύθερες πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας και κυρίως απο-
τυπώνουν τη διαφορά µας κατά τη µεταµνηµονιακή εποχή,
δηλαδή τη διαφορά µας στην προοπτική του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αυτήν θα υπάρξει η αντίστιξη
της πολιτικής του κοινωνικού κράτους µε την πολιτική της νεοφι-

λελεύθερης αυθαιρεσίας και νεοφιλελεύθερης βαρβαρότητας.
Μετά από χρόνια ύφεσης η ελληνική οικονοµία εισέρχεται σε

τροχιά ανάκαµψης, η οποία εδραιώνεται και αναµένεται να έχει
διάρκεια. Οι θεσµικές τοµές - µεταρρυθµίσεις σε όλα τα πεδία
αποτελούν προϋπόθεση για την εφαρµογή του αναπτυξιακού σχε-
δίου, το οποίο µπορεί να αλλάξει το παραγωγικό υπόδειγµα της
χώρας και τον προσανατολισµό της ελληνικής οικονοµίας. Η χώρα
αποκτά επιτέλους Κτηµατολόγιο, δασικούς χάρτες, σαφείς χρή-
σεις γης, οργανωµένες δοµές υποδοχής επιχειρήσεων, ενιαίο
νόµο για τις δηµόσιες συµβάσεις, σύγχρονο εταιρικό δίκαιο, νέα
απλά καθεστώτα αδειοδότησης και λειτουργίας επιχειρήσεων.

Τόσο αυτές όσο και άλλες µεταρρυθµίσεις που δροµολογούνται
στο δικαστικό σύστηµα και τη δηµόσια διοίκηση απαιτούν χρόνο
για να εδραιωθούν και να αποδώσουν. Σε αυτό το πλαίσιο προσ-
δοκάται ότι θα αυξηθούν οι επενδύσεις και θα µειωθεί περαιτέρω
η ανεργία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός από όλα αυτά, επιχειρείται
η ριζική αντιµετώπιση της διαπλοκής και των φαινοµένων διαφθο-
ράς που ταλάνισαν τη χώρα επί πολλά χρόνια. 

Ας µη λησµονείται ο εναγκαλισµός του παλαιού κοµµατικού συ-
στήµατος µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα και τις τράπεζες. Τα απλήρωτα ογκώδη δάνεια των
κοµµάτων που κυβέρνησαν τη χώρα, η κατάρρευση ιστορικών εκ-
δοτικών συγκροτηµάτων, τα τραύµατα στην αξιοπιστία του πολι-
τικού συστήµατος θυµίζουν ένα παρελθόν που πρέπει να
αφήσουµε πίσω µας οριστικά. Ο λαός το έχει ήδη καταδικάσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
επιµένουν στις νεοφιλελεύθερες πολιτικές. Απέναντί τους και στο
πλέγµα συµφερόντων τα οποία στηρίζουν αυτές οι πολιτικές, χρει-
άζεται ενιαίο κοινωνικό και πολιτικό µέτωπο. Η µεταµνηµονιακή
εποχή πρέπει να είναι περίοδος ανάπτυξης, παραγωγικής ανασυγ-
κρότησης, δίκαιης διανοµής του παραγόµενου πλούτου, για να
έχει προοπτική η χώρα και οι πολίτες. Προσδοκούµε ότι θα τα κα-
ταφέρουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαηλιού.
Ολοκληρώσαµε για απόψε.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις
12 Ιουνίου του 2018 ποινική δικογραφία που αφορά στον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο Χουλιαράκη.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τρίτης
24 Απριλίου 2018, της Τετάρτης 25 Απριλίου 2018, της Πέµπτης
26 Απριλίου 2018 (πρωί) και της Πέµπτης 26 Απριλίου 2018 (µε-
σηµέρι) και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τρίτης 24 Απριλίου 2018, της Τετάρτης 25 Απριλίου 2018,
της Πέµπτης 26 Απριλίου 2018 (πρωί) και της Πέµπτης 26 Απρι-
λίου 2018 (µεσηµέρι) επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.16’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη
14 Ιουνίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Διατάξεις για
την ολοκλήρωση της Συµφωνίας Δηµοσιονοµικών Στόχων και
Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων - Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δη-
µοσιονοµικής Στρατηγικής 2019 - 2022 και λοιπές διατάξεις».
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